
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1977, 2081 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν δε-

καοκτώ ξένοι διπλωµάτες, σελ. 1995 
3. Ανακοινώνεται από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κων-

σταντίνο Τασούλα, ότι η Βουλή θα «υιοθετήσει» το αγέν-
νητο παιδί του σµηναγού Χρήστου Μουλά, που έχασε τη
ζωή του την Τρίτη 25 Ιουλίου 2023 εν ώρα καθήκοντος στην
επιχείρηση κατάσβεσης στην πυρκαγιά της Καρύστου, σελ.
1987 

4.   Έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες των δύο
ηρώων αξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας, χειριστών
του πυροσβεστικού αεροσκάφους, του Σµηναγού Χρήστου
Μουλά και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη, οι
οποίοι έπεσαν στην Κάρυστο, εν ώρα καθήκοντος, σελ.
1977, 1980, 1981, 1983, 1985, 1987, 1989, 2000, 2003,
2005, 2010, 2011, 2012, 2013, 2015, 2023, 2027, 2039,
2041, 2042, 2048, 2049, 2052, 2053, 2054, 2056, 2057, 2059 

5. Ανακοινώνεται:
α) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9558/6420, από 27 Ιου-

λίου 2023, απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση
και συγκρότηση της Επιτροπής του απολογισµού και του
γενικού ισολογισµού του Κράτους και ελέγχου της εκτέλε-
σης του προϋπολογισµού του Κράτους», σελ. 2030, 2037 -
2038 

β) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9556/6418, από 27 Ιουλίου
2023, απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση και
συγκρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων και Συµβάσεων»., σελ. 2030, 2033 - 2034 

γ) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9557/6419, από 27 Ιουλίου
2023, απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση και
συγκρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής για την Πα-
ρακολούθηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης».,
σελ. 2030, 2035 - 2036 

δ) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9555/6417, από 27 Ιου-
λίου 2023, απόφασης του Προέδρου της Βουλής για τη
«Σύσταση και συγκρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων»., σελ. 2030, 2031 - 2032 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1977, 1979, 1981,
1983, 1984, 1987, 1989, 1990, 1995, 1997, 1998, 1999,
2006, 2007, 2008, 2009, 2010, 2011, 2012, 2015, 2016,
2020, 2021, 2022, 2023, 2024, 2025, 2026, 2027, 2028,
2030, 2039, 2046, 2047, 2048, 2050, 2051, 2054, 2055,
2056, 2057, 2059, 2062, 2064, 2065, 2066, 2067, 2068 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 28 Ιουλίου 2023, σελ. 1996 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση: α) της από
12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις
για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας
της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας στη δι-
οίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφά-
λισης (e-ΕΦΚΑ)» (A' 125) και β) της από 5.7.2023 Πράξης

Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώ-
πιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχω-
σης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του
Εθνικού Κέντρου  Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας
και των Πολυδύναµων Περιφερειακών Ιατρείων των νησιω-
τικών και ορεινών περιοχών της χώρας» (Α' 132) και άλλες
επείγουσες διατάξεις», σελ. 1977 - 2072 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 2025 - 2053
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 2007 - 2025
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1977 - 1990
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 2053 - 2064
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2064 - 2081
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1990 - 2007

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α.  Έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες των δύο
ηρώων αξιωµατικών της Πολεµικής Αεροπορίας, χειρι-
στών του πυροσβεστικού αεροσκάφους, του Σµηναγού
Χρήστου Μουλά και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στε-
φανίδη, οι οποίοι έπεσαν στην Κάρυστο, εν ώρα καθή-
κοντος

ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε., σελ. 2023
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 1987
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 2003
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 2027
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 2056
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 2010
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 2042
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 2059
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1989
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1983
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 2001
ΛΙΒΑΝΟΣ Μ. , σελ. 2048
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 2049
ΜΠΑΡΑΝ Μ. , σελ. 2013
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 2041
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 2057
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 1980
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2005
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 1977
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 2011
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 2039, 
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 2052
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 2054
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 2015
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1987
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 2027
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 1987
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 2000
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 1981
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 2012
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 1985
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 2053

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’

Πέµπτη 27 Ιουλίου 2023



Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 2025, 2026, 2027, 2028, 

2030, 2039, 2046, 2047, 
2048, 2050, 2051

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 2007, 2008, 2009, 2010, 
2011, 2012, 2015, 2016, 
2020, 2021, 2022, 2023, 
2024

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1977, 1979, 1981, 1983, 
1984, 1987, 1989, 

ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1979, 1998, 2010, 2025, 
2047

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 2059

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 2054, 2055, 2056, 2057, 
2059, 2062, 2064

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 2065, 2066, 2067, 2068
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 2022, 2025
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1990, 1995, 1997, 1998, 

1999, 2006
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 2024
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 2022

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε., σελ. 1999, 2023, 2025
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 1987, 1989, 2064
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 1981, 1998
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 2003
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 1992, 1997, 1998
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 2027
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 2025
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 2057
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 2028, 2040
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ Μ. , σελ. 2020
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 2056
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1985
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 1979, 2004, 2010, 2024, 

2047, 2055
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 2002
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 2042
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 2006
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 2051
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 2046
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 1989, 2064
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 2059
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 1999, 2062
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1983, 2065
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 2001
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 2026, 2027
ΛΙΒΑΝΟΣ Μ. , σελ. 2048
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 2049, 2050
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 2050
ΜΠΑΡΑΝ Μ. , σελ. 2013
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 2026, 2041
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 2057
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 2011
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 1980, 1981, 2066
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 2009
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 2005, 2006
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 2047, 2048
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 2014

ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 
σελ. 1977, 2017, 2020, 2021, 

2029, 2067, 2068
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 2011
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 2027, 2039
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 2052
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 2021, 2054
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 2007
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 2046, 2047
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 2015
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 2058
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 1987
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 2039
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 2027, 2028
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 2000
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 2015, 2022, 2023, 2028
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 1981, 2065
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 2012
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 2016, 2017, 2020, 2021
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 1985
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 2008, 2026
ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ Ν., σελ. 2009, 2010
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 2028, 2029, 2030
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1990, 2064
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ. , σελ. 1996, 1997, 2030, 2043, 

2056, 2060
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 2053

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 2068
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2030



Αθήνα, σήµερα στις 27 Ιουλίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καληµέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-7-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 26
Ιουλίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Ενίσχυση του εισοδήµατος των µισθωτών, των νέων, της
οικογένειας και της εργασίας - Συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις και
άλλες επείγουσες διατάξεις».) 

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση:
α) της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθ-
µίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας
της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας στη διοί-
κηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης
(e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125) και β) της από 5.7.2023 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της κατεπείγου-
σας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα
ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας,
των Κέντρων Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερειακών Ια-
τρείων των νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας» (Α’ 132)
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Ιουλίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συµφώ-

νησε. 
Πριν δώσω τον λόγο στην εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας,

την κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Παπακώστα - Παλιούρα, για δεκα-
πέντε λεπτά, θα πω το εξής. 

Χθες, όπως ξέρετε, η συνεδρίαση τελείωσε αργά τα µεσάνυ-
χτα. Θα παρακαλέσω σήµερα να περιοριστούµε όλοι στον χρόνο
τον οποίο δίνει το Προεδρείο, γιατί πάλι προφανώς -αυτό είναι
καλό για όλους µας- θα υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον από συνα-

δέλφους να µιλήσουν. Είναι το λιγότερο σεβασµός προς τους
συναδέλφους, γιατί κάποιοι εξ αυτών χθες µίλησαν πολύ αργά
το βράδυ. Νοµίζω ότι αν κρατούµε όλοι τους χρόνους οι οποίοι
προβλέπονται, µπορεί να γίνει µια συνεδρίαση όπου και θα ακου-
στούν όλες οι φωνές και ταυτόχρονα να µην έχουµε εικόνες οι
οποίες νοµίζω ότι δεν µας τιµούν. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, καλώντας την κ. Παπακώστα. 
Κυρία Παπακώστα, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-
τούµε σήµερα ένα εξαιρετικά σηµαντικό σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Υγείας που αφορά ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
κατεπειγουσών αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας,
καθώς και άλλες διευκρινιστικού και επεξηγηµατικού τύπου δια-
τάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Ξεκινώντας την τοποθέτησή µου, επιτρέψτε µου για ακόµη µια
φορά να εκφράσω και απ’ αυτό το Βήµα τη βαθιά µας θλίψη και
οδύνη για την απώλεια του Σµηναγού Χρήστου Μουλά και του
Ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη. Η θυσία τους εν ώρα κα-
θήκοντος είναι άξια µόνο σεβασµού και απέραντης ευγνωµοσύ-
νης µπροστά στο µεγαλείο ψυχής και την αυταπάρνηση αυτών
των δύο νέων ανθρώπων. 

Αυτές οι τραγικές στιγµές για όλους µας και κυρίως για τους
οικείους τους µας συγκινούν και µας φέρνουν στη µνήµη όλους
τους εργαζόµενους που έχασαν τη ζωή τους εν ώρα καθήκοντος.
Μας γεµίζουν, επίσης, απέραντο σεβασµό, αλλά και περηφάνια
προς όλους εκείνους οι οποίοι συνεχίζουν ακόµη και σήµερα,
αυτή τη στιγµή που µιλάµε, να σώζουν συνανθρώπους µας, προς
τους µαχητές της πρώτης γραµµής που αποτελούν τους «κρί-
κους» που συνδέουν την ευθύνη της πολιτείας µε την ασφάλεια
του πολίτη. 

Η φλόγα της µνήµης όλων αυτών που έφυγαν στο καθήκον θα
µείνει άσβεστη, για να µας υπενθυµίζει καθηµερινά πως απ’ αυτή
τη θυσία παράγονται διδάγµατα και συµπεράσµατα. Το πρώτο
είναι η δύναµη ψυχής, η αυταπάρνηση και το ήθος όσων µάχον-
ται σε κάθε είδους διασώσεις. Και το δεύτερο, η αποτύπωση των
δυσκολιών, των µεγάλων αντιξοοτήτων και κινδύνων που διατρέ-
χουν την καθηµερινότητα αυτού του λειτουργήµατος. 

Επ’ αφορµή αυτού του δυσάρεστου γεγονότος, θα ήθελα να
τονίσω για ακόµη µία φορά την ακλόνητη θέλησή µας να εκπλη-
ρώσουµε στο ακέραιο τις δεσµεύσεις µας απέναντι στους πολί-
τες, προχωρώντας σταθερά και τολµηρά στις µεγάλες αλλαγές
που έχει ανάγκη ο τόπος µας. 

Με µια ολιστική, λοιπόν, προσέγγιση αντιµετώπισης των ζητη-
µάτων που συνεχίζουν να µας απασχολούν, θέτουµε ως προτε-
ραιότητά µας την άµεση και αποτελεσµατική εξεύρεση λύσεων.
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Ο χρόνος είναι πολύτιµος και οι εξελίξεις δεν µπορούν να µας
περιµένουν. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται σε µια χρονική στιγµή που πρέ-
πει να σπάσουµε το κατεστηµένο της οπισθοδρόµησης, να χρη-
σιµοποιήσουµε τα λάθη και τις παραλείψεις του παρελθόντος ως
διδάγµατα και την εµπειρία ως κινητήρια δύναµη για τη µεγάλη
ρήξη µε το παρελθόν. Κοιτώντας σταθερά, δυνατά και µόνο
µπροστά η χώρα µας έχει ανάγκη µια νέα πολιτική, µια νέα θέση
στην αντιµετώπιση των προβληµάτων. 

Ο ελληνικός λαός επαίνεσε, εµπιστεύτηκε και στήριξε τελικά
τη δέσµευσή µας ότι είµαστε έτοιµοι να έρθουµε σε ρήξη µε συ-
στηµατικές παθογένειες και στρεβλώσεις του παρελθόντος προ-
κειµένου να αλλάξουµε τη χώρα δραστικά προς το καλύτερο,
µέρα µε τη µέρα, χρόνο µε τον χρόνο µε εµφανή τα αποτελέ-
σµατα τόσο βραχυπρόθεσµα όσο και µακροπρόθεσµα. 

Τις προηγούµενες µέρες είχαµε την ευκαιρία να παρακολου-
θήσουµε λεπτό προς λεπτό όλες τις εισηγήσεις των εκπροσώ-
πων των κοµµάτων και των φορέων και να διαπιστώσουµε
καταγράφοντας κάθε δυνατή πρότασή τους. Διαπίστωση πρώτη
είναι ότι ναι υπάρχουν πολλά που έγιναν, αλλά και πολλά ακόµη
που πρέπει να γίνουν. Εξάλλου το πολιτικό µας ένστικτο από την
πρώτη µέρα που αναλάβαµε την διακυβέρνηση της χώρας έλεγε
ότι πρέπει να δροµολογήσουµε αλλαγές παντού. 

Άλλωστε βασική δέσµευση της παρούσας Κυβέρνησης αλλά
και του ίδιου του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη είναι
η πρόθεσή µας να τα αλλάξουµε όλα, γιατί οι συνεχώς εξελισ-
σόµενες καταστάσεις και συνθήκες στην κοινωνία επέτασσαν και
επιτάσσουν την άµεση δράση µας. Πάγια πολιτική µας θέση άλ-
λωστε και πεποίθηση του τρόπου µε τον οποίο αντιλαµβανόµα-
στε τις µεγάλες αλλαγές που πραγµατικά έχει ανάγκη ο τόπος
µας και επιζητούν οι πολίτες είναι ότι δεν πρέπει να εφησυχά-
ζουµε έως ότου ξεδιπλωθεί πλήρως το καινοτόµο και ευρύ µε-
ταρρυθµιστικό µας πρόγραµµα, όπως αυτό συνδιαµορφώνεται
καθηµερινά βάσει των αναγκών της κοινωνίας. 

Έχουµε ξεπεράσει πια τις εποχές της στρέβλωσης, της προ-
παγάνδας των ανεφάρµοστων δηλώσεων, των λόγων χωρίς αν-
τίκρισµα. Ξεπερνώντας ή µάλλον αφήνοντας πίσω οριστικά αυτές
τις σκοτεινές µέρες, η Κυβέρνησή µας δεν έχει σταµατήσει να
πιστεύει ότι οι αλλαγές µπορούν να γίνουν µόνο µε σκληρή δου-
λειά, λίγα λόγια και διάθεση να µαθαίνουµε από τα λάθη και τις
παραλείψεις και να συνεχίζουµε πιο µεθοδικά, πιο σοφά, πιο στο-
χευµένα.

Στο πλαίσιο των αλλαγών που έχει ανάγκη η κοινωνία, εισάγε-
ται σήµερα στην ολοµέλεια προς ψήφιση ένα κρίσιµο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Υγείας και µέσω του οποίου καλούµαστε να ψη-
φίσουµε δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και λοιπές επεί-
γουσες διατάξεις του Υπουργείου Υγείας και Εσωτερικών. 

Η πρώτη λοιπόν πράξη αφορά ρυθµίσεις και διατάξεις για την
αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας της δηµό-
σιας υγείας. Και αυτό γιατί δυστυχώς η πανδηµία είναι ακόµη
εδώ, αποδυναµωµένη µεν, αλλά είναι ακόµη εδώ. Και ενώ περι-
µέναµε κατά τη διάρκεια των προηγούµενων ηµερών να ακού-
σουµε συγκεκριµένες προτάσεις, βρεθήκαµε αντιµέτωποι για
ακόµη µία φορά δυστυχώς µε έναν πόλεµο ψευδών επιχειρηµά-
των µε διαστρεβλωµένα στοιχεία, µε παραποιηµένες δηλώσεις. 

Η αλήθεια όµως είναι µία και αδιαµφισβήτητη. Η παράταση
κατ’ αρχάς του χρόνου παραµονής στην υπηρεσία ιατρών κλά-
δου του Εθνικού Συστήµατος Υγείας των οποίων η υπαλληλική
σχέση θα έληγε αυτοδικαίως την τελευταία ηµέρα των ετών 2020
- 2021 και 2022 έως 31 Αυγούστου του 2023 λόγω συµπλήρωσης
του εξηκοστού έβδοµου έτους της ηλικίας τους και οι οποίοι πα-
ραµένουν στις υπηρεσίες τους, εφόσον δεν εµπίπτουν σε ορι-
σµένες εξαιρέσεις είναι µία από τις σηµαντικές ρυθµίσεις που
προβλέπονται. 

Και επ’ αφορµή αυτού έγινε µια εξαιρετικά ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση και ακούσαµε σχετικές τοποθετήσεις από το σύνολο των
παρατάξεων για το αν έγινε καλή δουλειά στο σύστηµα υγείας,
για το αν η Κυβέρνηση επέδειξε ιδιαίτερο ζήλο στην διαχείριση
του υγειονοµικού καθεστώτος και για το αν τελικά τα µέτρα και
οι πράξεις ήταν αρκετές και αποτελεσµατικές. Η αλήθεια είναι
βεβαίως πως τα τελευταία περίπου τρία χρόνια στα νοσοκοµεία

µας συντελέστηκαν πράγµατα για τα οποία είναι δύσκολο να µι-
λήσουµε µε λόγια, αλλά ταυτόχρονα και αδύνατον να σιωπή-
σουµε. 

Το µεγαλείο της προσπάθειας του ηρωισµού και του ανθρωπι-
σµού όλων όσων συµµετείχαν στην µεγάλη αυτή εθνική προσπά-
θεια ήταν πραγµατικά αστείρευτο. Στη µάχη απέναντι σε αυτή την
πρωτοφανή πανδηµία συστρατευθήκαµε οι περισσότεροι µε όπλα
µας την εµπιστοσύνη, την αλληλεγγύη, το φιλότιµο και την φιλο-
πατρία. Δεν µείναµε όµως στις γενικόλογες διακηρύξεις όπως µας
κατηγόρησαν ανοικτά κάποιοι. Εφαρµόσαµε ένα ευρύ µεταρρυθ-
µιστικό πρόγραµµα, λαµβάνοντας και εφαρµόζοντας το µήνυµα
που µας έστειλε η ίδια η κοινωνία. Έτσι κατορθώσαµε σε χρόνο
πρωτόγνωρο όχι µόνο για τα ελληνικά αλλά και για τα ευρωπαϊκά
δεδοµένα να αυξήσουµε τις ΜΕΘ από 565 σε 1.300, να δώσουµε
επιπλέον δαπάνες για την δηµόσια υγεία, αγγίζοντας τελικά µέχρι
και σήµερα το ποσό των 5,2 δισεκατοµµυρίων, να δηµιουργή-
σουµε άµεσα και υποδειγµατικά ένα ευρύ εµβολιαστικό πρό-
γραµµα, να κάνουµε προσλήψεις µέσα σε αυτά τα δύσκολα και
ευµετάβλητα χρόνια της πανδηµίας, αυξάνοντας τους εργαζόµε-
νους από εκατό χιλιάδες σε εκατόν επτά χιλιάδες, να δηµιουργή-
σουµε και να καθιερώσουµε πληθώρα προγραµµάτων στήριξης
και πρόληψης, αγκαλιάζοντας την ελληνική κοινωνία. 

Τα στοιχεία αυτά δεν µπορούν να αµφισβητηθούν. Έτσι και σή-
µερα µε αυτό το νοµοσχέδιο παρατείνεται ο χρόνος παραµονής
στην υπηρεσία ιατρών, κλάδων του ΕΣΥ δηµιουργώντας προοπτι-
κές για µια ολιστική προσέγγιση στο ζήτηµα των προσλήψεων µε
ένα νέο σύστηµα στοχευµένο και αποτελεσµατικό. 

Αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αποφασίστηκε από
την υπηρεσιακή κυβέρνηση. Αποτελεί την καλύτερη βεβαίως
όµως αφορµή για εµάς να θέσουµε τις νέες βάσεις στο σύστηµα
προσλήψεων υγειονοµικών, αλλά και στην προσέγγιση του ση-
µαντικού αυτού ζητήµατος των προσλήψεων.

Με τη δεύτερη πράξη προς κύρωση η οποία αποτέλεσε και το
µεγαλύτερο θέµα συζήτησης, παρατίθενται συγκεκριµένες ρυθ-
µίσεις µε απόλυτη ηµεροµηνία λήξης, οι οποίες έχουν ως σκοπό
την κατεπείγουσα ανάγκη ενίσχυσης των πληρωµάτων των ασθε-
νοφόρων του ΕΚΑΒ, των κέντρων υγείας και των πολυδύναµων
περιφερειακών ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών περιοχών
της χώρας. 

Δηλώσαµε κατ’ επανάληψη ότι η έκδοση της ΠΝΠ αποτελεί µια
προσωρινή λύση µέχρι την δροµολόγηση και οριστική πραγµα-
τοποίηση των προεκλογικών µας δεσµεύσεων για την ενίσχυση
του ΕΚΑΒ µε µόνιµο προσωπικό. Αντί αυτού και παρ’ όλο που γί-
νεται συνεχής αναφορά στον προσωρινό χαρακτήρα της συγκε-
κριµένης ρύθµισης, βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε την ιδεολογική
εµµονή ορισµένων προκειµένου να εξυπηρετήσουν κοµµατικές
σκοπιµότητες. 

Δεν είναι όµως όλα απολύτως µονόδροµος, κύριοι συνάδελ-
φοι. Το όχι σε όλα, ο πλήρης αρνητισµός, χωρίς στοιχειώδεις αν-
τιπροτάσεις δηµιουργεί τεράστιο κακό στη χώρα. Αυτή τη στιγµή
που πρέπει να βοηθήσουµε τη χώρα και να σταθούµε όλοι ενω-
τικά δίπλα της, εσείς ξετρυπώνετε δήθεν συνωµοσίες και πε-
ρίεργα παιχνίδια. 

Εάν πράγµατι ενδιαφέρεστε, ελάτε να δηµιουργήσουµε µαζί
ένα αποτελεσµατικό και αξιόπιστο ΕΚΑΒ. Γιατί εµείς είµαστε
αποφασισµένοι να τηρήσουµε την υπόσχεσή µας. Αν όχι µείνετε
εκεί περιχαρακωµένοι στις ιδεοληψίες σας και αφήστε µας να
ανταποκριθούµε εµείς άµεσα και ταχύτατα στις απαιτήσεις των
καιρών. Και ναι χρειαζόµαστε ένα νέο ΕΚΑΒ, σύγχρονο, αξιόπι-
στο και αποτελεσµατικό που να ανταποκρίνεται άµεσα στις εκά-
στοτε ανάγκες, εξοπλισµένο και στελεχωµένο χωρίς προβλήµατα
και χωρίς κενά. Και επειδή εµείς έχουµε δώσει δείγµατα γραφής,
λόγου και έργου, να είστε σίγουροι ότι θα το πραγµατοποι-
ήσουµε άµεσα. Μαζί µε την ενίσχυση και αναµόρφωση του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας θα δηµιουργήσουµε και το νέο ΕΚΑΒ,
γιατί αυτό αποτελεί πάγιο αίτηµα της κοινωνίας και πρέπει να
ακούµε τους πολίτες, να εντοπίζουµε και να καταγράφουµε τις
δυσκολίες και τις αδυναµίες και να δουλεύουµε για να τις επιλύ-
σουµε. 

Αποτελεί άλλωστε -όπως προείπα- πολιτική δέσµευση και προ-
τεραιότητα του ίδιου του Πρωθυπουργού. Και εµείς όταν δε-
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σµευόµαστε, δεν συνηθίζουµε να µην τηρούµε τις δεσµεύσεις
µας. Το αντίθετο µάλιστα. Μιλήσατε κάποιοι για δήθεν ηµίµετρα,
µπαλώµατα και αποσπασµατικές λύσεις. Δεν κάνατε όµως ποτέ
µια ουσιαστική και εφικτή αντιπρόταση. Εµείς όµως, δεν κάναµε
ποτέ και δεν πρόκειται και τώρα να κάνουµε πίσω. Ένα όµως
είναι το σίγουρο, ότι δεν είµαστε ίδιοι και δεν είναι η ίδια και η
πολιτική µας.

Στο τέλος όταν ο πολίτης θα µας κρίνει και καλώς θα µας συγ-
κρίνει, θα φανεί ποιος έχει τον αξιόπιστο και σταθερό λόγο και
ποιος αλλάζει την πολιτική του ανάλογα µε τη θέση που κατέχει.
Και επειδή τελικά όλοι κρινόµαστε από τις επιλογές µας αλλά και
από το τι κάναµε και το τι δεν κάναµε, είµαστε οι πρώτοι που το
λέµε και το παραδεχόµαστε ότι µε αυτή την πράξη δεν λύνεται
οριστικά το πρόβληµα. Δεν τρέφουµε αυταπάτες και κυρίως δεν
αποπροσανατολίζουµε την κοινή αντίληψη. 

Αλλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σχεδόν επικίνδυνο
να µας κατηγορούν για ηµίµετρα αυτοί που ψήφισαν νόµο και όχι
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προσωρινού χαρακτήρα και
έκαναν ακριβώς το ίδιο για το οποίο σήµερα µας κατηγορούν
όταν κυβέρνησαν την χώρα. Και αναφέροµαι σε εσάς φυσικά, κυ-
ρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και επειδή ο λαός δεν παραµυθιάζε-
ται, κοινώς δεν τρώει κουτόχορτο πια, ούτε πείθεται από
ρητορικές άκρατου λαϊκισµού, πρέπει πια να αντιληφθείτε ότι
πλέον δύσκολα µπορείτε να πείσετε για το µέλλον, καθώς το πα-
ρελθόν ακόµα σας καταδιώκει. 

Και εξηγούµαι. Θυµάστε αλήθεια τι ψηφίσατε, κυρίες και κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το 2016 που ήσασταν κυβέρνηση; Θυµάστε το
ν.4368/2016 και συγκεκριµένα το άρθρο 75; Αλήθεια, αυτό δεν
νοµοθετήσατε την χρήση στελεχών ΟΤΑ και Πυροσβεστικού Σώ-
µατος στην ενίσχυση πληρωµάτων ασθενοφόρων; Λοιπόν, κυρίες
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, φτάνει πια η υποκρισία. Φτάνει πια αυτή
η σπέκουλα, αυτός ο αποπροσανατολισµός της κοινής γνώµης.
Φτάνει πια µε αυτή την άθλια αρνητική και συνεχόµενη µηδενι-
στική κριτική χωρίς ουσία, χωρίς αντίκρισµα, χωρίς κανένα απο-
τέλεσµα και κυρίως µε µεγάλο κίνδυνο για την χώρα και τους
πολίτες. Γιατί ναι το ΕΚΑΒ χρειάζεται αναµόρφωση και αναδιάρ-
θρωση, αλλά πρέπει να επισηµανθεί και το γεγονός του πόσο
υποδειγµατικά λειτούργησε στο διάστηµα της πανδηµίας.

Και επίσης για να κλείσω οριστικά το θέµα αυτό που µονοπώ-
λησε τη συζήτηση µας, καλό θα είναι να κοιτάξουµε και τα στοι-
χεία. Το 2023 τα επτακόσια πληρώµατα επικουρικού χαρακτήρα
των ασθενοφόρων πανελλαδικά αριθµούν τρεις χιλιάδες τριακό-
σια ογδόντα ένα άτοµα µόνιµο προσωπικό. Το ΕΚΑΒ που αποτε-
λείται από την κεντρική υπηρεσία και από εκατόν είκοσι τρεις
τοµείς τη δεδοµένη στιγµή, προκειµένου να καλυφθούν πλήρως
οι ανάγκες στους υπάρχοντες τοµείς απαιτούνται εννιακόσια εί-
κοσι άτοµα ειδικότητας ασθενοφόρου. 

Με αυτή την προσωρινή λύση αποκτούµε το πλεονέκτηµα της
προετοιµασίας µόνιµων προσλήψεων το επόµενο διάστηµα. Η
άµεση παρέµβαση που νοµοθετήθηκε πριν από λίγες µέρες από
την Κυβέρνηση και την οποία καλούµαστε να κυρώσουµε µε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου είναι σε στάδιο υλοποίησης µε
εκατόν ενενήντα ένα πληρώµατα ασθενοφόρα από τις Ένοπλες
Δυνάµεις και το Πυροσβεστικό Σώµα, το προσωπικό δηλαδή, και
άµεσα τοποθετούνται σε εξήντα µία νησιωτικές περιοχές, τουρι-
στικές περιοχές, όπως και δυσπρόσιτες περιοχές για να καλύ-
ψουν ανάγκες των κέντρων υγείας για έκτακτα περιστατικά και
διακοµιδή.

Στο δεύτερο µέρος του συζητούµενου σχεδίου νόµου υπάρχει
ρητή πρόβλεψη ρυθµίσεων για τη νοµιµοποίηση και εκκαθάριση
των δαπανών προµήθειας µονοκλωνικών αντισωµάτων ή λοιπών
φαρµάκων αντιµετώπισης της νόσου COVID κατά παρέκκλιση
κάθε εθνικής διάταξης και ιδίως της κείµενης νοµοθεσίας περί
δηµοσίων συµβάσεων λόγω της φύσεως και του εξαιρετικού και
επείγοντος χαρακτήρα αυτών των συµβάσεων, ενώ παρατείνεται
και η θητεία του διοικητικού συµβουλίου του Ηλεκτρονικού Εθνι-
κού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης έως τις 30-9-2023. 

Ακόµη, προβλέπεται η πρόσληψη επικουρικού πλην ιατρών
προσωπικού για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών των δηµοσίων
φορέων παροχής υπηρεσιών υγείας µε την κατάρτιση ηλεκτρο-
νικών καταλόγων, οι οποίοι δύνανται να ενεργοποιούνται για ορι-

σµένες µόνο κατηγορίες, κλάδους και ειδικότητες προσωπικού
µε δυνατότητα επιλογής εκτός από τα κύρια και µέρους των επι-
κουρικών προσόντων, προκειµένου να διασφαλιστεί αφ’ ενός η
ταχύτερη κάλυψη των αναγκών των φορέων και αφ’ ετέρου η δι-
καιότερη απορρόφηση των εγγεγραµµένων στους ηλεκτρονι-
κούς καταλόγους των υποψηφίων. 

Τέλος, συµπληρώνεται και αναπροσαρµόζεται η νοµοθετική
εξουσιοδότηση για την ρύθµιση κάθε θέµατος που σχετίζεται µε
την πρόσληψη του λοιπού επικουρικού προσωπικού. Το επόµενο
µέρος του σχεδίου νόµου αφορά ορισµένες διατάξεις αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Εσωτερικών διευκρινιστικού και επεξηγη-
µατικού χαρακτήρα εν όψει και των επικείµενων δηµοτικών και
περιφερειακών εκλογών της 8ης Οκτωβρίου. Οι διατάξεις αυτές
είναι απόρροια σειράς συνεννοήσεων και επαφών µε την ΚΕΔΕ
και των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης µε το Υπουργείο
Εσωτερικών, ούτως ώστε να διευκρινιστούν και να εξορθολογι-
κοποιηθούν ορισµένα ζητήµατα που έχρηζαν ενδελεχούς και λε-
πτοµερέστερης επεξήγησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
να τακτοποιήσει, διευκρινίσει, αποσαφηνίσει και χαρακτηρίσει
σειρά ζητηµάτων που απαιτούν άµεσες λύσεις. Η Κυβέρνησή µας
πιστή στο µεταρρυθµιστικό της ρόλο ανταποκρίνεται στο έπακρο
στις ανάγκες της κοινωνίας δηµιουργώντας ένα ισχυρό πλέγµα
προστασίας προς όλους αποτελεσµατικά και συγκροτηµένα.
Εξάλλου αυτό είναι το πάγιο αίτηµα της κοινωνίας και του ελλη-
νικού λαού. Και να είστε σίγουροι πως δεν πρόκειται να διαψεύ-
σουµε σε καµία περίπτωση. Άλλωστε κρινόµαστε γι’ αυτό και
νοµίζω πως φάνηκε πρόσφατα και το αποτέλεσµα της κρίσης
του.

Για όλους τους προαναφερόµενους λόγους λοιπόν σας καλώ
να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε την
κ. Παπακώστα.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης, κατ’ εξαίρεση, γιατί η διαδικασία
έχει συµφωνηθεί από το Σώµα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Χθες ξενυχτήσαµε και δεν µπόρεσα να

έρθω ακριβώς στην ώρα για να το κάνω πριν ξεκινήσει η συνε-
δρίαση. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Κύριε Πρόεδρε, έχει φέρει η Κυβέρνηση µια τροπολογία µε
γενικό αριθµό 7 και ειδικό 2. Στο άρθρο 7 φέρνει την παράταση
της θητείας των προέδρων των επιµελητηρίων στην τελευταία
συνεδρίαση της ολοµέλειας εν µέσω θερινής ραστώνης. 

Θέλω να πω στους µη γνωρίζοντες ότι είναι η τρίτη νοµοθετική
ρύθµιση που παρατείνει τη θητεία των επιµελητηρίων µε αποτέ-
λεσµα ένας πρόεδρος που εξελέγη για τέσσερα χρόνια να έχει
θητεία επτά ετών. 

Και προσέξτε, κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν θα µπω σε αυτό που
είναι πάγια διαφωνία του ΠΑΣΟΚ, δηλαδή, στον τρόπο µε τον
οποίον εισάγονται τροπολογίες οι οποίες έχουν πολλά άρθρα
ασύνδετα µεταξύ τους, αλλά ωστόσο µε κάποια συµφωνούµε, µε
κάποια διαφωνούµε και έτσι δεν µπορούµε να διαχωρίσουµε την
ψήφο µας. Κάποια στιγµή θα πρέπει και µε ευθύνη του Προ-
εδρείου να σταµατήσει αυτή η πρακτική της Κυβέρνησης. 

Θα εµείνω και θα επιµείνω -και ολοκληρώνω µε αυτό- και ζητώ
από την Κυβέρνηση και από το Προεδρείο να αποσυρθεί η τρο-
πολογία αυτή ή να επανακατατεθεί χωρίς το άρθρο 7. Είναι θέµα
σεβασµού της δηµοκρατίας το να µην έρχεται στην τελευταία
συνεδρίαση της Βουλής, εν κρυπτώ, µία παράταση θητείας που
αφορά τις εκλογές του Δεκεµβρίου του 2023, χωρίς συζήτηση,
χωρίς διαβούλευση. Θα τα πούµε και στην συζήτηση. Δεν µπορεί
να συνεχιστεί αυτή η νοµοθετική πρακτική. 

Σας ζητώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, επειδή θα την κάνετε απο-
δεκτή την τροπολογία για να εισαχθεί στη συζήτηση, να ζητήσετε
την απόσυρση του άρθρου 7 της τροπολογίας για να ολοκληρω-
θεί η συζήτηση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστηκε η άποψή

σας, κύριε Κατρίνη.
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Προχωρούµε στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Ανδρέα Πανα-
γιωτόπουλο για δεκαπέντε λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συµφωνούµε και εµείς ότι το άρθρο 7 της τροπολογίας πρέπει

να αποσυρθεί, καθότι δεν έχει κανέναν επείγοντα χαρακτήρα. Και
τέλος πάντων πόσες φορές θα πάρουν παράταση οι διοικήσεις
των επιµελητηρίων;

Αφού σας ευχαριστήσω κύριε Υπουργέ, θα ήθελα κατ’ αρχάς
να εκφράσω από το Βήµα της Βουλής τα ειλικρινή µου συλλυπη-
τήρια όπως και του ΣΥΡΙΖΑ ολόκληρου στις οικογένειες των δύο
χειριστών του Καναντέρ που έπεσαν την ώρα του καθήκοντος,
αλλά και στη µεγάλη οικογένεια της Πολεµικής Αεροπορίας και
βεβαίως ευχόµαστε να µη θρηνήσουµε άλλους νεκρούς πιλό-
τους. Και βέβαια τα ειλικρινή συλλυπητήρια στους απανθρακω-
µένους άνθρωπος ως αποτέλεσµα της ανύπαρκτης πολιτείας,
που οι πυρκαγιές καίνε τη χώρα ολόκληρη καθώς και στον σκο-
τωµένο θα έλεγα πάλι από την ανύπαρκτη πολιτεία στη γέφυρα
στην Πάτρα, που τον καταπλάκωσε, γιατί πραγµατικά δεν υπήρχε
ελεγκτικός µηχανισµός και το αποτέλεσµα ήταν αυτό που είδαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να συζη-
τήσουµε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου η οποία κατά πα-
ρέκκλιση της κανονικής νοµοθετικής διαδικασίας έρχεται εις
βάρος της νοµοθετικής εξουσίας, η εκτελεστική να τακτοποιήσει
πράγµατα. Θα είχε βέβαια µια λογική αυτό τη στιγµή που η Κυ-
βέρνηση εκλεγόταν µόλις χθες, αλλά η Κυβέρνηση πάει στον
πέµπτο χρόνο διακυβέρνησης. Οπότε δεν έχει καµµία λογική το
επιτελικό κράτος να λειτουργεί κατ’ αυτόν τον τρόπο και βεβαίως
να νοµοθετεί σήµερα µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Άκουσα την εισηγήτρια της πλειοψηφίας. Είπε πάρα πολλά και
βαριές κουβέντες πολλές φορές. «Θα σπάσουµε το κατεστη-
µένο, ναι θα τα αλλάξουµε όλα, ο λαός δεν τρώει κουτόχορτο,
δεν ακούσαµε προτάσεις, να σπάσουµε το κατεστηµένο και η
µνήµη θα µείνει άσβεστη».

Άσβεστη θα µείνει στη µνήµη όλων αυτών και αυτών που κάη-
καν. Και αυτών που πάλεψαν, όπου πάλεψε ο θάνατος µε τη ζωή
και αυτών που έχασαν τις περιουσίες τους και αυτών που καίγον-
ται σήµερα, άσβεστη θα παραµείνει η µνήµη. Άσβεστη θα παρα-
µείνει η µνήµη και της γυναίκας στην οδό Πολυλά σήµερα που
έχουν πέσει η Αστυνοµία και οι κλητήρες να την πετάξουν έξω
από το σπίτι της. Και γιατί; Για 800 ευρώ κοινόχρηστα! Γι’ αυτό
πετάνε τους ανθρώπους έξω από το σπίτι τους. Εάν αυτό είναι
το µεταρρυθµιστικό σας σχέδιο και εάν αυτό είναι που ευαγγε-
λίζεστε, ευχαριστούµε πολύ, δεν θα πάρουµε. 

Ειπώθηκαν και άλλα πολλά -δεν θα επιµείνω- όπως «να τα αλ-
λάξουµε όλα». Να τα αλλάξουµε, αλλά τι να αλλάξουµε; Να αλ-
λάξουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Πάµε να το αλλάξουµε, αλλά
σε ποια κατεύθυνση; 

Απαντήστε τα ένα-ένα: τι κάνατε για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας; Αναγνωρίστηκε εν µέσω της πανδηµίας και της κρίσης ως
ο βασικός πυλώνας που µπορεί να διαµορφώσει πολιτική προς
όφελος του λαού και να καθοδηγήσει τη δηµόσια υγεία. Τι κάνατε
εσείς; Τίποτα δεν κάνατε. Βγάλατε τον οικογενειακό γιατρό -και
τον όρο ακόµα- και βάλατε προσωπικό. Γιατί; Γιατί θέλετε να συν-
δέσετε, αυτό που λέγατε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, ατοµική
ευθύνη. Θέλετε να αποµονώσετε τον άνθρωπο από το πρώτο κύτ-
ταρο της κοινωνίας, που είναι η οικογένεια, και από το κοινωνικό
σύνολο µετά. Γιατί; Για να εµφυτεύσετε τον φόβο στον άνθρωπο
και να τον αποµονώσετε από την κοινωνία. Αυτός ήταν ο βαθύτε-
ρος ιδεολογικός στόχος του εγχειρήµατός σας. Αλλά σε αυτό θα
µας βρείτε αντίθετους. 

Μετά την ίδρυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, που υπήρξε
πραγµατικά καινοτοµία για τη χώρα, υπήρξε σοσιαλιστική νησίδα
στο καπιταλιστικό σύστηµα, όπως είχε πει ο τότε εισηγητής του
κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ εν µέσω της
µνηµονιακής κρίσης και για πρώτη φορά φτιάχνει εκατόν είκοσι
πέντε µονάδες υγείας. Για πρώτη φορά επανασυστήνονται δη-
µόσιες δοµές υγείας. Δεν το ξαναείχαµε. Πείτε µου, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, είµαστε στον πέµπτο χρόνο τώρα, ποια δη-
µόσια δοµή καινούργια ανοίξατε στην υγεία, ποια δηµόσια δοµή
ανοίξατε στο πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας, εάν θέλετε να στα-
θεί ολόκληρο το σύστηµα ως πρωτοβάθµιο, δευτεροβάθµιο και

τριτοβάθµιο; Για ποια µεταρρύθµιση µιλάτε; 
Να έλεγα ότι η πρωτοβάθµια θα πάει στους αιρετούς βαθµούς

της Αυτοδιοίκησης, θα περάσει στις περιφέρειες, είναι µεταρ-
ρύθµιση, την κουβεντιάζουµε, τη συνδιαµορφώνουµε, συµφω-
νούµε, αλλά δεν προτείνετε τίποτα για όλα αυτά. Απεναντίας
έρχεστε σήµερα µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου να µας
πείτε τι; Ότι θα πάρουµε πυροσβέστες, στρατιωτικούς και από
τους ΟΤΑ, οι οποίοι έχουν σχεδόν το µισό προσωπικό καλυµµένο
των οργανικών τους θέσεων, να τους πάτε πού; Να τους πάτε
στο ΕΚΑΒ. Διότι, λέει, το είχε κάνει και ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Είπε ο
κ. Θεµιστοκλέους «το είδαµε και ήταν πάρα πολύ ωραίο». Μα, τι
συγκρίνετε; Το 2016 µε το σήµερα; Την απαγόρευση των προσ-
λήψεων λόγω των µνηµονιακών δεσµεύσεων τότε και όλου αυτού
του καθεστώτος που επικρατούσε στη χώρα σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο και διεθνές µε το σήµερα; 

Έχετε περιορισµό στις προσλήψεις; Μόνο στην υγεία τον
έχετε; Στους αστυνοµικούς δεν τον έχετε; Στην πανεπιστηµιακή
αστυνοµία δεν τον έχετε; Ετοιµάζετε δικαστική αστυνοµία τώρα
και δεν έχετε περιορισµό κανέναν; Μόνο στη υγεία έχετε περιο-
ρισµό, κύριε Υπουργέ; Απορώ δηλαδή, στους παπάδες δεν
έχουµε, στους αστυνοµικούς δεν έχουµε, όπου σας βολεύει δεν
έχουµε. Εδώ έχουµε περιορισµούς και µεταφέρουµε τους αν-
θρώπους τους στρατιωτικούς και τους άλλους µε µόνη εκπαί-
δευση -ξέρετε πόση;- εξάωρη. Και δεν φτάνει αυτό, αλλά θα τους
πληρώνει και ο φορέας που τους έχει για τους έξι µήνες που µε-
ταφέρονται. 

Λέει, «αρκεί να έχει δίπλωµα, οδηγός θα είναι, δεν θα είναι δια-
σώστες για να εκπαιδευτεί παραπάνω». Μα τι λέτε τώρα; Είναι
ολόκληρη µονάδα αυτή η οποία κάνει τη διάσωση, δεν είναι ένας.
Εάν δεν ξέρει ούτε πώς να πιάσει, ούτε πώς να σταθεί, ούτε πώς
να βοηθήσει είναι δώρο άδωρο. Μην κοροϊδευόµαστε τώρα
µόνοι µας. Αυτή τη δουλειά κάνουµε. Τριάντα έξι χρόνια στην ια-
τρική και µάλιστα στην πρωτοβάθµια φροντίδα είµαι. 

Με εντέλλεστε πάτε. Εντέλλεστε του διοικητή της 6ης Υγειονο-
µικής Περιφέρειας να φύγουν οι ακτινολόγοι από το Αγρίνιο να
πάνε στην Άρτα, στο Νοσοκοµείο Άρτης. Πίσω τι θα γίνει, κύριε
Υπουργέ; Εντέλλεστε να φύγουν οι παθολόγοι του Κέντρου
Υγείας Πατρών να πάνε στον Πύργο και στην Κεφαλονιά. Τι θα
γίνει πίσω ο κόσµος; Πρόσληψη δεν έχουµε καµµία. Δεν ξέρω τι
προβλέπεται. Δεν ξέρω πώς τα έχετε στο µυαλό σας τοποθετη-
µένα αυτά τα ζητήµατα.

Και βέβαια φέρνετε αυτή την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου που είναι η µισή, έχει µέσα τα µονοκλωνικά, τα οποία πλέον
έχουν φύγει από τη θεραπευτική φαρέτρα του COVID-19, δεν
αφορούν τη νόσο καθόλου -η κ. Λινού τα ξέρει ακόµα καλύτερα-
και βέβαια µε διαδικασίες για την προµήθεια αυτών που µόνο
σύννοµες φαίνεται ότι δεν είναι. 

Αλλά φέρνετε και ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι αυτής εδώ της
πρότασης του σχεδίου νόµου το οποίο αφορά την τοπική αυτο-
διοίκηση. Το φέρνετε αυτό, δεν έχει καµµία σχέση µε το αντικεί-
µενο, δεν κολλάει πουθενά στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων γιατί κανένας δεν γνωρίζει τα της τοπικής αυτοδιοί-
κησης, τα τσουβαλιάσατε όλα άµεσα, βάζετε και το άρθρο 25 για
τις υποκλοπές πώς θα τις διευρύνετε να τους πιάσετε όλους λες
και οι µέρες και η πολιτεία σας ως κυβέρνηση ήταν οι καλύτερες
όσον αφορά τη διαφάνεια και τις παρακολούθησης του επιτελι-
κού κράτους.

Πώς να συµφωνήσουµε σε όλα αυτά; Το σχέδιο νόµου για την
τοπική αυτοδιοίκηση έχει µια σειρά ρυθµίσεων οι οποίες οι πε-
ρισσότερες είναι θετικές από την άποψη ότι διορθώνουν τα λάθη
και τις παραλείψεις των προηγούµενων νόµων σας. Γιατί; Διότι
είχατε έναν αέρα τέτοιον που νοµοθετούσατε λες και ήσασταν
µόνοι σας. Νοµοθετούσατε υπέρ των πανίσχυρων δηµάρχων,
υπέρ των δηµαρχοκεντρικού κράτους. Δεν σας ενδιέφερε τίποτα
άλλο ούτε η πολυφωνία, ούτε ο πλουραλισµός, ούτε η δηµοκρα-
τία, ούτε το αυτοδιοικητικό τραπέζι πώς θα είναι πιο ανοιχτό, πιο
πλούσιο, πιο δηµοκρατικό, πιο ανοιχτό να αγκαλιάσει την κοινω-
νία ολόκληρη, τις διαφορετικές φωνές. Γιατί, τις φοβόσαστε;
Γιατί βάζετε πλαφόν 3% για να µπει ένας δηµοτικός σχηµατισµός
στο δηµοτικό συµβούλιο; Γιατί βάζετε τους προέδρους των κοι-
νοτήτων να τους παίρνει ο δήµαρχος πάνω από δύο χιλιάδες κα-
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τοίκους; Τι είναι, προσάρτηµα του δηµάρχου είναι οι δηµοτικές
κοινότητες; Δεν φτάνει που καταργείτε την οντότητα της κοινό-
τητας; Είναι µια κοινωνική οντότητα περασµένη στη συνείδηση
του λαού και της κοινωνίας για διακόσια χρόνια η κοινότητα, δεν
µπορεί να καταργείται κατ’ αυτόν τον τρόπο. Έτσι φτάσαµε στον
αφανισµό αφενός της υπαίθρου και στην εξουθένωση της ίδιας
της κοινωνίας. Είναι λάθη σοβαρά. Βεβαίως τα κάνετε γιατί τα
ζήτησαν πιθανότατα οι δικοί δήµαρχοι σας για να είναι πανίσχυ-
ροι δήµαρχοι. 

Να είναι ισχυροί δήµαρχοι δεν λέµε, η κυβερνησιµότητα όµως
αυτή δεν έχει σχέση µε αυτό το υπερπλειοψηφικό σύστηµα που
δηµιουργείτε. Δεν είναι δυνατόν να καταργείται το 50%, να κα-
ταργείται η δηµοκρατία, η πλειοψηφία και η διαφάνεια ουσια-
στικά µε το 43% της εκλογής του δηµάρχου. Πώς µπορεί να µας
βρει αυτό σύµφωνους; Με τίποτα δεν µπορεί να µας βρει σύµ-
φωνους, διότι έχουµε παραβίαση αρχών και πάγιων αρχών και
δη στην τοπική αυτοδιοίκηση. Ο ισχυρός δήµαρχος δεν βγαίνει
µέσα από ποσοστό. Βγαίνει µέσα από την κοινωνία. Όσο µεγα-
λύτερη συσπείρωση κοινωνικών δυνάµεων κάνει τόσο πιο ισχυ-
ρός είναι ο δήµαρχος και δεν έχει να φοβάται τίποτα. Γι’ αυτό
ακριβώς και µε το προηγούµενο νοµοσχέδιο, που εσείς κατηγο-
ρήσατε, δεν συνηγορήσατε και δεν ψηφίσατε, δεν είδαµε να
πέσει έξω κανένας δήµος όταν δήµαρχος δεν είχε το δηµοτικό
συµβούλιο, απεναντίας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ψηφίσαµε νόµο γι’ αυτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Φέρατε νόµο, αλλά είναι πα-

ράνοµες οι διορθώσεις που κάνατε, µε συγχωρείτε πολύ. Αυτή
την αντίληψη έχετε ότι είναι δικό σας το κράτος, νοµοθετείτε
όπως θέλετε και νοµοθετείτε για αυτούς που θέλετε και φαίνεται
σε όλα τα σηµεία και στις τροποποιήσεις ακόµα φαίνεται. 

Φέρνετε τροποποίηση σήµερα -το είπε ο κ. Κατρίνης νωρίτερα-
για να τακτοποιηθούν οι καθαρίστριες στα πανεπιστήµια και στα
υπόλοιπα, και στα οποία συµφωνούµε, και πετάτε µέσα και πα-
ράταση της θητείας των διοικήσεων των επιµελητηρίων. Αν
έχουν λογική αυτά, δεν ξέρω τι να πω. 

Δεν συµφωνούµε λοιπόν σε τίποτα µε το άρθρο 2 που µετα-
φέρει το προσωπικό κατ’ αυτόν τον τρόπο στο ΕΚΑΒ, όπως και
µε το 5. Διότι η θεµέλιος λίθος του ΕΣΥ ήταν η πλήρης και απο-
κλειστική απασχόληση, ήταν ο δηµόσιος γιατρός που υπηρε-
τούσε το δηµόσιο σύστηµα, υπηρετούσε τον άνθρωπο και την
κοινωνία. Αυτόν τον ιατρό τον βγάζετε από τη µέση. Προσθέτετε
τη µερική απασχόληση του µέσα-έξω και όπου θέλουµε πάµε.
Μας γυρίζετε πάρα πολλά χρόνια πίσω στον τοµέα της υγείας
µε τα νοµοθετήµατά σας. Σε αυτά δεν µπορούµε εµείς να συναι-
νέσουµε. Θέλουµε προσλήψεις µόνιµου χαρακτήρα. Ούτε µε δί-
µηνα, ούτε µε δίχρονα µπορεί να ανταποκριθεί κανένας.

Λέει ο Υπουργός «προκηρύξαµε δύο χρόνια και δεν ήρθε κα-
νένας». Εµ, πώς θα πάει; Διότι τι θα κάνει µετά τα δύο χρόνια;
Με την ελπίδα θα ζει µήπως γίνει νοµοθετική ρύθµιση, µήπως του
βάλουν µόρια και τον πάρουν; Ε, όχι, έτσι δεν έρχεται. Θα προ-
τιµήσει τη Γερµανία, τη Σουηδία, τη Γαλλία. Να λοιπόν πώς γίνε-
ται και µας φεύγει ο κόσµος έξω. Άρα σεβαστείτε τη θεµέλιο λίθο
του ΕΣΥ, την πλήρη και αποκλειστική απασχόληση. Κρατήστε τον
δηµόσιο γιατρό γιατί τον χρειάζεται η κοινωνία, δεν τον χρειαζό-
µαστε εµείς. 

Έρχοµαι στην παράταση των διοικήσεων των νοσοκοµείων.
Γιατί να παραταθούν, κύριε Υπουργέ, και να µη διοριστούν διοι-
κητές οι οποίοι θα πληρούν κριτήρια διοικητικά, θα πληρούν κρι-
τήρια αξιοκρατικά, θα πληρούν κριτήρια πίστης στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας; Εάν αυτό λείπει, θα έχουµε διοικητές σαν το
Νοσοκοµείο της Χαλκίδας, που θα λένε άλλα αντ’ άλλων και µετά
θα τα βαφτίζουµε αυτά άστοχες δηλώσεις. Αλλά δεν θα έχει και
καµµία συνέπεια αυτό, «άστοχη δήλωση» και τελειώσαµε.

Αντιλαµβάνεστε λοιπόν ότι έτσι δεν µπορούµε να προχωρή-
σουµε, ότι µε αυτή την αντίληψη σαφώς και είµαστε, όπως είπε
η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, σε εντελώς αντίθετη κατεύθυνση
και δεν είναι κακό αυτό.

Στο άρθρο 26 θα δηλώσουµε «παρών». Κατ’ αρχάς θα δηλώ-
σουµε στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου την αντίθεσή µας
και βεβαίως θα επανέλθουµε µετά για να απαντήσουµε και συ-
νολικά και να δούµε ποιος τρώει κουτόχορτο ή δεν τρώει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον

κύριο συνάδελφο, ευχαριστώ και τους δύο πρώτους εισηγητές
που τήρησαν τους χρόνους. 

Να κλείσει, παρακαλώ, το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγρα-
φής. Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ, τον κ.
Ιωάννη Τσίµαρη, για δεκαπέντε λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είµαστε όλοι

συγκλονισµένοι από την αδόκητη απώλεια των δύο νέων πιλότων
που επιχειρούσαν µε αυταπάρνηση για την αντιµετώπιση των πύ-
ρινων µετώπων, καθώς και για τους συµπολίτες µας οι οποίοι
έχασαν τη ζωή τους στις πυρκαγιές. Εκφράζουµε τα ειλικρινή
µας συλλυπητήρια στις οικογένειες και στους οικείους τους. Νιώ-
θουµε ευγνωµοσύνη για όλα τα στελέχη του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος και των σωµάτων ασφαλείας καθώς και τους εθελοντές,
που µε αυτοθυσία και υψηλό αίσθηµα ευθύνης προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους σε αυτές τις δύσκολες ώρες για τη χώρα µας.
Τους ευχαριστούµε µέσα από την καρδιά µας.

Είναι τραγική ειρωνεία ή τραγική συγκυρία θα µπορούσε κά-
ποιος να πει ότι σήµερα καλούµαστε να επικαιροποιήσουµε µια
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε την οποία η Κυβέρνηση και
ο Υπουργός αποφασίζουν ότι το στελεχιακό δυναµικό του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος είναι επαρκές ώστε να καλύψει τις ανάγκες
τόσο του Σώµατος αλλά και της ανάγκης διασωστών πληρώµα-
τος του ΕΚΑΒ. Τις τρεις χιλιάδες εξακόσιες οργανικές κενές θέ-
σεις µάλλον δεν τις αναλογιζόµαστε. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, καλούµαστε να νοµοθετή-
σουµε σήµερα εκ των υστέρων και πολύ αργά αφού η Κυβέρ-
νηση, η εκτελεστική εξουσία, δεν προέβλεψε έγκαιρα ανάγκες
της ελληνικής κοινωνίας και καθυστέρησε να εφαρµόσει νόµους
που ψηφίσαµε στο παρελθόν. Πρέπει επιτέλους να µπει τέλος
στην απαράδεκτη πρακτική το επιτελικό κράτος κάθε φορά να
ξυπνά από το βαθύ λήθαργο µόνο κατόπιν εορτής ή για να ακρι-
βολογούµε κατόπιν τραγωδίας. Αυτό ακριβώς συνέβη και µε το
παρόν νοµοσχέδιο. Έπρεπε πρώτα η επικαιρότητα να κατακλυ-
στεί από ανθρώπινα δράµατα για να θυµηθεί η Κυβέρνηση το
ΕΚΑΒ. Η προχειρότητα και έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού από
πλευράς σας είναι παροιµιώδης και είναι επικίνδυνη. Έχετε την
τύχη του ελληνικού λαού στα χέρια σας ήδη τέσσερα χρόνια.
Υποστηρίζετε ότι έχετε πλέον θέσει ως προτεραιότητά σας τη
βελτίωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Είναι προγραµµατική
δήλωση που έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε τα πολυετή πεπραγ-
µένα σας. Τα στοιχεία είναι αδιάσειστα για την υπάρχουσα πραγ-
µατικότητα. 

Η πραγµατικότητα είναι πως δεν έχετε κάνει κάτι για την επι-
χορήγηση των νοσοκοµείων από τον κρατικό προϋπολογισµό µε
αποτέλεσµα να µειωθεί κατά 860 εκατοµµύρια από το 2015 ως
σήµερα. Η πραγµατικότητα είναι πως το ποσοστό του ΑΕΠ που
διατίθεται για την υγεία είναι κάτω από τον µέσο όρο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Η πραγµατικότητα είναι οι λίστες της ντροπής
στα χειρουργεία και η αναξιοπρεπής ταλαιπωρία των ασθενών
λόγω της τραγικής υποστελέχωσης του συστήµατος, οι απώ-
λειες συνανθρώπων µας. Η πραγµατικότητα είναι πως η αποδυ-
νάµωση του ΕΣΥ και η µετατροπή του σε ένα απαξιωµένο
προνοιακό σύστηµα είναι κυβερνητική επιλογή. 

Επιλέξατε από πρόθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυ-
βέρνησης, να µην αξιοποιήσετε τους πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης, αλλά να διαθέσετε κάτω από το 5% των συνολικών
πόρων για την υγεία. Επιλέξατε από πρόθεση ψηφίζοντας τον
ν.4999/2022 της κ. Γκάγκα, αδιαφορώντας προκλητικά για τη φι-
λοσοφία του ιδρυτικού νόµου για το ΕΣΥ, του ν.1397/1983, που
λέει σαφώς «η υγεία είναι κοινωνικό αγαθό που δεν υπακούει
στους νόµους του κέρδους. Η προστασία της είναι αποκλειστική
ευθύνη του κράτους που υλοποιείται από αποκεντρωµένο και δη-
µοκρατικό ΕΣΥ». Με την κατάργησή της καταργήσατε και την
πλήρη και αποκλειστική απασχόληση των γιατρών του ΕΣΥ. Βά-
ζετε ταφόπλακα στο δηµόσιο και δωρεάν χαρακτήρα του ΕΣΥ,
µετατρέποντας ένα κοινωνικό αγαθό σε αντικείµενο κερδοσκο-
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πίας. Επιλέξατε λοιπόν από πρόθεση να υπονοµεύσετε τη δω-
ρεάν και καθολική παροχή υπηρεσιών υγείας στους πολίτες, ενώ
η χώρα µας έχει τις δεύτερες υψηλότερες ιδιωτικές δαπάνες για
την υγεία πίσω µόνο από τη Βουλγαρία. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, για εµάς στο ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής, τη δηµοκρατική παράταξη που οραµατίστηκε,
σχεδίασε και ίδρυσε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αποτελεί προτε-
ραιότητα και ιστορική ευθύνη η αναγέννηση και η στήριξή του.
Γιατί σε ένα κράτος δικαίου, ισονοµίας, ίσων ευκαιριών και κοι-
νωνικής δικαιοσύνης η αναγέννηση του ΕΣΥ αποτελεί επιβεβλη-
µένη και επιτακτική ανάγκη. 

Οι τελευταίες τραγικές εξελίξεις µε τα απανωτά επεισόδια
δυσλειτουργίας του ΕΚΑΒ αναδεικνύουν τη διάλυση της λειτουρ-
γίας του σε όλες τις διαστάσεις και αυτό είναι αποτέλεσµα µιας
προδιαγεγραµµένης πορείας. Η µεγαλύτερη και πιο πετυχηµένη
µεταρρύθµιση της Μεταπολίτευσης, το ΕΣΥ, αφέθηκε στη µοίρα
του µε αποτέλεσµα µια φθίνουσα πορεία. 

Στο ΠΑΣΟΚ έχουµε επεξεργαστεί ένα ολοκληρωµένο πλέγµα
προτάσεων για την αναγέννηση του ΕΣΥ. Πολύ περιγραφικά εν
συντοµία προτείνουµε αύξηση της χρηµατοδότησης του ΕΣΥ
από τον προϋπολογισµό, ώστε να υπερβούµε τον µέσο ευρω-
παϊκό όρο. Διάθεση 8% µε 10% των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης για την υγεία και τις κοινωνικές υποδοµές. Ισχυρό και ενιαίο
σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας υπό δηµόσια επο-
πτεία µε καλά στελεχόµενα κέντρα υγείας σε κάθε δήµο και υπη-
ρεσίες οικογενειακής ιατρικής για όλους που φτάνουν στο σπίτι
όταν υπάρχει ανάγκη. Σύγχρονα και λειτουργικά δηµόσια νοσο-
κοµεία µε αξιοκρατικά επιλεγµένες διοικήσεις µε προκηρύξεις,
θητεία, κριτήρια και διαρκή αξιολόγηση. Με ένα νέο χάρτη
υγείας για να µην έχουµε δεκαεπτά νοσοκοµεία στο κέντρο της
Αθήνας και κανένα στην πολυπληθή ανατολική Αττική. Κάλυψη
όλων των πραγµατικών κενών του ΕΣΥ µε µόνιµες προσλήψεις
και διαφανείς διαδικασίες. Αύξηση των αµοιβών µε αναθεώρηση
των µισθολογίων, ώστε να αµείβεται σωστά η προσπάθεια των
υγειονοµικών και να προσελκύεται προσωπικό υψηλών προδια-
γραφών και προσόντων. 

Το πρόβληµα των ελλείψεων του ΕΚΑΒ σε ασθενοφόρα και
προσωπικό σε όλη τη χώρα είναι γνωστό και διαχρονικό, δεν προ-
έκυψε τους τελευταίους µήνες. Από τον στόλο λείπουν τουλάχι-
στον ογδόντα ασθενοφόρα για να φτάσουµε τα διεθνή στάνταρ
και τουλάχιστον εννιακόσιοι είκοσι διασώστες είπατε µόλις τώρα.
Δεν κάνατε όµως κάτι για την προκήρυξη αυτών. Σε αντίθεση
ήταν πολιτική επιλογή να υπάρχει κονδύλι για τη δηµιουργία της
Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας, που όµως δεν φαίνεται πουθενά,
και την πρόσληψη χιλίων ατόµων. Η προτεινόµενη λύση των µι-
κτών πληρωµάτων του ΕΚΑΒ µε αποσπάσεις οδηγών από τους
δήµους, το Πυροσβεστικό Σώµα και τις Ένοπλες Δυνάµεις ως
λύση ανάγκης για το περιορισµένο χρονικό διάστηµα που επικα-
λείστε δεν είναι λύση. Τα πληρώµατα των ασθενοφόρων του
ΕΚΑΒ δεν είναι απλοί οδηγοί οχηµάτων. Το σύστηµα επείγουσας
ιατρικής, στο οποίο εντάσσεται, αποτελεί σηµαντικό δείκτη της
υγειονοµικής οργάνωσης και της κοινωνικής προστασίας.

Οι διασώστες ως εκπαιδευµένο και εξειδικευµένο προσωπικό
που στελεχώνουν αυτό τον προνοσοκοµειακό χώρο στο σηµείο
του συµβάντος παρέχουν εξειδικευµένες υπηρεσίες τόσο κατά
τη διάρκεια της µεταφοράς, όσο και κατά το σύµβαµα, όσο και
κατά την παράδοση του ασθενή στον χώρο υποδοχής των ΤΕΠ.
Οι εξειδικευµένες γνώσεις και ικανότητες αυτού του προσωπικού
είναι απαραίτητες για την υγεία των πολιτών και δεν µπορούν να
αναπληρωθούν µε διήµερες εκπαιδεύσεις στις πρώτες βοήθειες
οδηγών άλλων κρατικών υπηρεσιών και Σωµάτων Ασφαλείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοείται ταχύτητα διακοµι-
δής χωρίς επιστηµονική ασφάλεια. Κατά τη διάρκεια της διαβού-
λευσης οι φορείς εξέφρασαν εντονότατες ενστάσεις
χαρακτηρίζοντας την πιθανή µετακίνηση ως προβληµατική και
επικίνδυνη, ενώ κάποιοι έθεσαν και νοµικά ζητήµατα απόδοσης
ευθυνών κατά τη συµµετοχή τους σε αυτή τη διαδικασία. 

Στην προκήρυξη που ακόµα είναι σε ισχύ µέχρι αύριο για την
ενίσχυση µε επικουρικό προσωπικό διακοσίων πενήντα θέσεων
στην Αττική έχετε βάλει ως ελάχιστη προϋπόθεση την εκπαί-
δευση από τα ΙΕΚ ΕΚΑΒ και δεν µπορούµε να µην πούµε ότι κι-

νείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Ποιες υπηρεσιακές ανάγκες
διαφοροποιούνται σε αυτή τη συγκεκριµένη προκήρυξη στην κά-
λυψη των θέσεων σε σχέση µε αυτές που ρυθµίζονται µε την
ΠΝΠ; Γιατί δεν κάνετε άµεσα το ίδιο και για τις λοιπές υγειονο-
µικές περιφέρειες; Σας επαναλαµβάνουµε µε έµφαση: Είναι κα-
τεπείγουσα η ανάγκη προσλήψεων εκπαιδευµένου τακτικού
προσωπικού µε σύγχρονη παροχή κινήτρων χωρίς άλλη ανα-
βολή, ώστε να καλυφθούν τα κενά και να λειτουργήσουν κανο-
νικά οι υπηρεσίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διακυβέρνησή σας επέτεινε
την απαξίωση του ΕΣΥ συντεταγµένα, άφησε στην τύχη του ένα
σύστηµα υγείας υποστελεχωµένο και γερασµένο, οικονοµικά
στραγγαλισµένο, µε τους νέους γιατρούς εκπατρισµένους κατά
χιλιάδες. Στο παρόν νοµοσχέδιο καταδεικνύεται και η έλλειψη
στρατηγικού σχεδιασµού για την υγεία. 

Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας το ΕΣΥ όντως ανταποκρίθηκε
σε µεγάλο βαθµό. Όµως, δεν κατέρρευσε, γιατί καθοριστικά σε
αυτό συνέβαλε η αυταπάρνηση των εργαζοµένων αλλά και το
κουράγιο των πολιτών. Όµως, κανένα σύστηµα δεν µπορεί να
λειτουργεί για µεγάλο χρονικό διάστηµα χάρη στην αυτοθυσία
και την αλληλεγγύη των λειτουργών του. Αποτέλεσµα; Οι παραι-
τήσεις γιατρών λόγω αποσπάσεων, επειδή προσπαθούν να κα-
λύψουν τρύπες δεξιά και αριστερά στα νοσοκοµεία µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για την ασφαλή λειτουργία τόσο των νοσοκοµείων
που καταφθάνουν οι ίδιοι οι γιατροί όσο και από αυτά που απο-
σπώνται. 

Η κανονικότητα µιας σύγχρονης πολιτείας δεν χρειάζεται
ήρωες, αλλά επαγγελµατίες καλά αµειβόµενους που προσφέ-
ρουν ποιοτικές υπηρεσίες. Η πολιτική σας επιλογή να µην προ-
κηρύσσονται θέσεις µόνιµων, αλλά να καλύπτετε τα κενά µε
επικουρικούς και µε εργαζόµενους µε αποδείξεις παροχής υπη-
ρεσιών ή µε παρατάσεις, όπως στα τρία νοµοσχέδια που φέρ-
νετε, έχει σαν αποτέλεσµα την υποστελέχωση των δηµόσιων
υπηρεσιών -γιατί δεν καταφέρατε ποτέ να καλύψετε τις πραγµα-
τικές ανάγκες- αλλά το κυριότερο την ασυνέχεια στη µετάδοση
γνώσης και εµπειρίας, γιατί αυτή χάνεται µε την διαρκή εναλλαγή
προσωπικού. Και η υπεραξία του συστήµατος υγείας είναι τα
στελέχη του και η εµπειρία τους.

Οι αµοιβές των επικουρικών και εργαζοµένων µε αποδείξεις
γίνεται από τους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων χωρίς να
τους έχετε εξασφαλίσει χρηµατοδότηση και είναι και αυτός ένας
από τους λόγους που τα νοσοκοµεία έχουν ληξιπρόθεσµα χρέη
άνω του 1,2 δισ. αυτό το χρονικό διάστηµα έναντι των 300 εκα-
τοµµυρίων που παρέλαβαν το 2019. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα
να επιδεινώνεται και η οικονοµική κατάσταση των νοσοκοµείων
το οποίο έχει αρνητικές επιπτώσεις σε όλη τη λειτουργία του συ-
στήµατος υγείας όσον αφορά τις προµήθειες υλικού. Απουσιά-
ζουν ουσιαστικά κριτήρια µε τα οποία θα αποτυπώνονται οι
ανάγκες ανάλογα µε το παραγόµενο έργο κάθε νοσοκοµείου ή
άλλου φορέα και µε αυτόν να βασιζόµαστε για τις προσλήψεις,
µε αποτέλεσµα τα αιτήµατα για διορισµό µέσω επικουρικών και
ατόµων µε µπλοκάκι να έχουν σε αρκετές περιπτώσεις χαρακτη-
ριστικά πελατειακής λογικής. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αντιλαµβάνεστε τη διαχεί-
ριση των ζητηµάτων της υγείας ως µια απλή διοικητική πράξη.
Είµαστε εδώ, για να συµβάλουµε στην κορυφαία ανάγκη της
χώρας που είναι η αναγέννηση του ΕΣΥ και περιµένω από εσάς
προτάσεις οι οποίες θα κινηθούν προς αυτή την κατεύθυνση. Η
αποστολή όµως του Εθνικού Συστήµατος Υγείας είναι να γίνεται
κάθε µέρα και καλύτερο, να µπορεί να ανταποκρίνεται στις ανάγ-
κες των πολιτών έχοντας πάντα ως θεµελιώδεις αξίες την ισό-
τητα και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όσον αφορά τα θέµατα αρµοδιότητας
του Υπουργείου Εσωτερικών ή της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκη-
σης που περιλαµβάνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο, το θεωρούµε
απαράδεκτο, γιατί παραλαµβάνει σωρεία διατάξεων οι οποίες
αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση και ειδικά τώρα που οι δηµο-
τικές και περιφερειακές εκλογές είναι τον Οκτώβριο. 

Εσείς νοµοθετήσατε τα τελευταία νοµοσχέδια, πριν κλείσει η
Βουλή, και πάτε τώρα να τα αλλάξετε. Γιατί τα αλλάζετε; Γιατί
πολύ απλά τα κάνατε µαντάρα, ψηφίσατε λάθος, δεν ακούσατε
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τις εισηγήσεις µας και τώρα διορθώνετε τον εαυτό σας. Πρόκει-
ται για ευθεία υποβάθµιση της νοµοθετικής εξουσίας, για πλήρη
απαξίωση της τοπικής δηµοκρατίας και για εµπαιγµό των τοπι-
κών κοινωνιών. Δεν µας εκπλήσσετε, όµως. Ποτέ δεν πονέσατε
τον θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης. Και να είστε σίγουροι ότι
η αυτοδιοικητική οικογένεια αυτό το γνωρίζει πλέον καλά, το έχει
βιώσει στο πετσί της στα χρόνια της διακυβέρνησής σας.

Στα αυτοδιοικητικά άρθρα θα αναφερθεί ειδικότερα η κ. Λια-
κούλη που έχει και τον τοµέα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλες τις παραπάνω κυβερ-
νητικές αστοχίες, ελλείψεις, προχειρότητες και σκοπιµότητες κα-
ταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής, γιατί διαφωνούµε µε
τη φιλοσοφία και τον τρόπο αντιµετώπισης που έχετε των πραγ-
µάτων. Επαναλαµβάνουµε την ανάγκη οι προτάσεις µας για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που εν συντοµία σας προανέφερα, να
αποτελέσουν κοινό συλλογικό θεµέλιο συνεννόησης, για να γίνει
επιτέλους πραγµατικότητα η θεµελίωση ενός σύγχρονου ΕΣΥ
του µέλλοντος προς όφελος πρωτίστως των αδύναµων και µη
προνοµιούχων συνανθρώπων µας. Γιατί εµείς τουλάχιστον δεν
ξεχνάµε τα λόγια του ιδρυτή µας, του Ανδρέα Παπανδρέου, ότι
µπροστά στην αρρώστια και το θάνατο δεν υπάρχουν πλούσιοι
και φτωχοί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ τον

κύριο συνάδελφο. 
Τώρα το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Λαµπρούλης για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε το εξής. Με αφορµή τις χθεσινές τη χθεσινή

πύρινη λαίλαπα που έζωσε τη Μαγνησία θρηνούµε δύο επιπλέον
χαµένους συνανθρώπους µας και το σοβαρό τραυµατισµό λόγω
εγκαυµάτων την ώρα που επιχειρούσε στο πεδίο της πυρκαγιάς
ενός πυροσβέστη. Θρηνούµε δύο επιπλέον χαµένους συνανθρώ-
πους µας εξαιτίας της εγκληµατικής πολιτικής που αντιµετωπίζει
και την αντιπυρική προστασία και αντίστοιχα την πρόληψη της
ως κόστος. Έτσι, λοιπόν, το κυβερνητικό άλλοθι της προστασίας
της ανθρώπινης ζωής έχει πλέον χρεοκοπήσει µε παταγώδη και
τραγικό τρόπο. Οι προκλητικές και απλές δικαιολογίες της Κυ-
βέρνησης περί κλιµατικής κρίσης µόνο περισσότερο οργή µπο-
ρούν να προκαλούν και δεν µπορούν πλέον να πείσουν κανέναν.
Αυτό που απαιτείται είναι εδώ και τώρα η Κυβέρνηση να κάνει
ό,τι απαιτείται, για να αντιµετωπιστούν οι πυρκαγιές, να µη χα-
θούν άλλες ζωές περιουσίες και φυσικός πλούτος. 

Τέλος, θα θέλαµε να εκφράσουµε και από αυτό το Βήµα τα
συλλυπητήρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας στις οι-
κογένειες, τους οικείους των δύο αδικοχαµένων συνανθρώπων
µας και ταχεία ανάρρωση στον πυροσβέστη που νοσηλεύεται
πλέον στο νοσοκοµείο. 

Ακριβώς αυτή η πολιτική αναδεικνύεται και µέσα από το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε και ειδικότερα µε τις πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου, µέσω των οποίων η Κυβέρνηση επιβεβαιώνει την
εγκληµατική της επιλογή να διατηρήσει τα σοβαρά κενά που
υπάρχουν διαχρονικά στο ΕΚΑΒ και στοιχίζουν ανθρώπινες ζωές.
Στην ουσία η Κυβέρνηση αρνείται τις µόνιµες προσλήψεις δια-
σωστών και προωθεί τα γνωστά µπαλώµατα που πάνε µαζί µε την
ένταση, ενίσχυση της επιχειρηµατικής δράσης και στον τοµέα
των διακοµιδών. Συγχρόνως, επιβεβαιώνεται πως χειροτερεύει
ακόµα περισσότερο το «πάµε και όπου βγει», που µέσα στην παν-
δηµία έγινε κανονικότητα, µε εργαζόµενους διαφόρων ειδικοτή-
των να αναλαµβάνουν να ό,τι καθήκοντα προκύπτουν, µε τους
γνωστούς φυσικά κινδύνους που απορρέουν, ελλοχεύουν για τη
ζωή των ασθενών µε τα µεικτά πληρώµατα των ασθενοφόρων,
όταν οι οδηγοί δεν έχουν την ανάλογη εµπειρία και εξειδίκευση,
για να διαχειριστούν ένα σοβαρό περιστατικό. 

Έτσι, λοιπόν, το συγκεκριµένο µέτρο, η συγκεκριµένη πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, δεν έχει καµµία σχέση µε την προ-
νοσοκοµειακή περίθαλψη, µε την περίθαλψη επί τόπου στο ση-
µείο του συµβάντος, παρά εντάσσεται στην πολιτική των περικο-

πών και των µπαλωµάτων που είναι πιο φθηνά για το κράτος. Επι-
βεβαιώνεται, δηλαδή, πως η επάρκεια µέσων και η στελέχωσή
τους µε το απαραίτητο ειδικευµένο προσωπικό δεν χωράει στην
πολιτική που υλοποιεί τόσο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
όπως και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, όπου κυριαρχεί η λογική
του κόστους οφέλους. 

Μάλιστα, αυτή την πολιτική εφάρµοσε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και την προηγούµενη τετραετία και θα εφαρµόσει,
φυσικά και το επόµενο διάστηµα. Και, ακριβώς γι’ αυτόν τον
λόγο, αποτελεί αυτή η πολιτική που θα εφαρµόσει κλιµάκωση
ακριβώς της στόχευσης -που ανέφερα- και στην πράξη σηµαίνει
πως, αντί για προσλήψεις οδηγών και διασωστών στο ΕΚΑΒ,
έχουµε την ιδιωτικοποίηση, αρχικά, των δευτερογενών διακοµι-
δών µε κρατικό χρήµα προς ιδιωτικές εταιρείες ασθενοφόρων,
αντί για ανανέωση του στόλου ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ -εξακο-
λουθούν να κυκλοφορούν πεπαλαιωµένα οχήµατα που παρου-
σιάζουν συχνά βλάβες- αντί για προσλήψεις γιατρών στο ΕΚΑΒ,
εξακολουθεί το επικίνδυνο χάος µε επιφόρτιση του καθήκοντος
συνοδείας βαρέως πασχόντων ασθενών που διακοµίζονται από
κέντρο υγείας σε νοσοκοµείο ή από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο,
στους γιατρούς είτε στους γιατρούς των κέντρων υγείας και των
νοσοκοµείων, ακόµα και σε γιατρούς αγροτικούς ή νέους ειδι-
κευόµενους µε ελάχιστη εµπειρία. 

Αντί, λοιπόν, για στόλο ειδικά διαµορφωµένων ως ασθενοφό-
ρων ελικοπτέρων του ΕΚΑΒ και ειδικά διαµορφωµένων ταχύ-
πλοων του ΕΚΑΒ στελεχωµένων από γιατρούς και διασώστες του
ΕΚΑΒ, οι διακοµιδές από νησιά, για παράδειγµα, εξακολουθούν
να ανατίθενται στην Αεροπορία Στρατού ή στην Πολεµική Αερο-
πορία, όπως και στο Λιµενικό Σώµα. 

Αποδεικνύεται -και µάλιστα µε τον πιο τραγικό τρόπο- ότι είναι
εγκληµατική η επιλογή της Κυβέρνησης να πάρει πυροσβέστες
και να τους κάνει εν µία νυκτί διασώστες του ΕΚΑΒ, µια παρέµ-
βαση-απόφαση που παρουσιάζεται ως ενίσχυση του ΕΚΑΒ. Στην
ουσία, όµως, συντηρεί το σµπαράλιασµα του ΕΚΑΒ, γιατί ακρι-
βώς πάνω σε αυτό το σµπαράλιασµα προωθείται η επιχειρηµα-
τική δράση όχι µόνο στο ΕΚΑΒ. 

Η ίδια πολιτική και στο σύνολο της υγείας, ενώ την ίδια στιγµή
αποδυναµώνεται ακόµα περισσότερο η Πυροσβεστική, ειδικά σε
µια περίοδο που η χώρα φλέγεται από τη µία άκρη µέχρι την
άλλη. Και ακριβώς γι’ αυτούς τους λόγους, εµείς και στην επι-
τροπή και από αυτό το Βήµα, στη σηµερινή συζήτηση, ζητάµε
την ανάκληση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Έτσι, µέσα σε αυτές τις συνθήκες που διαµορφώσατε και δια-
µορφώνετε και η Νέα Δηµοκρατία και οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, µε την πολιτική σας φαντάζει
άπιαστη πολυτέλεια η άµεση παροχή πρώτων βοηθειών στον
τόπο του συµβάντος από εξειδικευµένο υγειονοµικό προσωπικό:
Γιατρούς και διασώστες, κάτι που θεωρείται τελείως απαραίτητο
σύµφωνα µε τα σύγχρονα επιστηµονικά δεδοµένα. Και αυτή η
εγκληµατική διαχρονική πολιτική της υποστελέχωσης και της
υποχρηµατοδότησης, η ενίσχυση της εµπορευµατοποίησης και
της ιδιωτικοποίησης -όχι µόνο του ΕΚΑΒ, της υγείας γενικότερα-
είναι η πολιτική που βάζει την υγεία και τη ζωή του λαού, όλων
µας, στη ζυγαριά του κόστους για να αυγατίζουν τα κέρδη των
λίγων, που όµως κόστισε, κοστίζει και θα κοστίζει σε ζωές. Γιατί
ακόµα και στην περίπτωση που επιτευχθεί µε το σχέδιο της Κυ-
βέρνησης η άµεση µεταφορά, πώς ακριβώς θα αντιµετωπιστεί ο
ασθενής όταν στις δηµόσιες µονάδες υγείας είτε λείπουν κρίσι-
µες ειδικότητες, είτε λείπει βασικός εξοπλισµός ή, όταν υπάρχει
αυτός εξοπλισµός, δεν υπάρχει ο κατάλληλος άνθρωπος να τον
λειτουργήσει;

Στο πλαίσιο ακριβώς της ίδιας αντιλαϊκής πολιτικής είναι και η
ρύθµιση µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την παρά-
ταση της θητείας των γιατρών άνω του εξηκοστού εβδόµου
έτους της ηλικίας, που µόνο απρόβλεπτη, όπως αναφέρεται στην
αιτιολογική έκθεση δεν είναι, αφού είναι γνωστό -το είπαµε και
στην επιτροπή- το πότε λήγει η θητεία αυτών των γιατρών και
πότε συνταξιοδοτούνται, ώστε έγκαιρα να ληφθούν τα αναγκαία
µέτρα και µάλιστα σε αυτή την κατεύθυνση υπάρχει και νόµος
που προβλέπει ένα εξάµηνο πριν την προλάβουν τη µελλούµενη
συνταξιοδότηση να ξεκινάει η διαδικασία αντικατάστασης του
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προσωπικού που είναι προς συνταξιοδότηση. 
Αποτελεί µέρος, λοιπόν, των ρυθµίσεων που το αποτέλεσµά

τους είναι η σηµερινή απαράδεκτη κατάσταση της υποστελέχω-
σης των δηµόσιων µονάδων υγείας, µε τα γνωστά έως και τρα-
γικά αποτελέσµατα για την υγεία και τη ζωή των ασθενών, στο
όνοµα της µείωσης του κόστους εργασίας, όπως λέτε, των εµ-
πορευµατοποιηµένων και µε επιχειρηµατικά κριτήρια λειτουργίας
δηµόσιων µονάδων υγείας και, συγχρόνως, σηµατοδοτεί την
απόρριψη του σχεδιασµού και της υλοποίησης των αναγκαίων
νέων µόνιµων προσλήψεων, προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγ-
κες: Να υπάρξει η έγκαιρη διαδοχή του ιατρικού προσωπικού, η
εκπαίδευση και η µεταφορά της πείρας των παλαιότερων στους
νεότερους, της γνώσης κ.ο.κ.. 

Έτσι προωθείται ως λύση, όπως λέτε, ηλικιωµένους γιατρούς
άνω των εξήντα επτά ετών, µε µειωµένες αντοχές, µε προβλή-
µατα υγείας οι περισσότεροι, που θα εντάσσονται στις εφηµε-
ρίες και στην καθηµερινή δουλειά σε δηµόσιες µονάδες υγείας
που επικρατούν, όπως όλοι αναγνωρίζετε και γνωρίζετε, όπως
και εσείς ως Κυβέρνηση, ότι επικρατούν συνθήκες πολέµου. Δεν
λύνετε, λοιπόν, το πρόβληµα, θα το επαναφέρετε µετά το τρί-
µηνο, που προβλέπει η ρύθµιση, µε µεγαλύτερη οξύτητα, θα το
αξιοποιήσετε παράλληλα, όπως κάνετε όλο το προηγούµενο διά-
στηµα και ως επιχείρηµα για νέα αντιλαϊκά µέτρα αναδιαρθρώ-
σεις που θα χειροτερέψουν την κατάσταση περαιτέρω. 

Και ακριβώς αυτό το µέτρο αποτελεί στοιχείο της συνεχώς δι-
ευρυνόµενης αντίθεσης ανάµεσα στις δυνατότητες της εποχής
µας και της αξιοποίησής τους προς όφελος της σύγχρονης
υγείας του λαού, αλλά και των σύγχρονων όρων δουλειάς των
υγειονοµικών, γιατί ακόµα και η επίκληση -όπως αναφέρετε στην
αιτιολογική έκθεση- των εξαιρετικά επειγουσών αναγκών, αυτές
δεν προσδιορίζονται από τις λαϊκές ανάγκες στην υγεία, τις ανάγ-
κες του λαού µας για υπηρεσίες υγείας, αλλά από τις ανάγκες
της τουριστικής περιόδου, δηλαδή για τις ανάγκες του τουριστι-
κού κεφαλαίου, ιδιαίτερα στα νησιά, όπως αναφέρατε και στην
Κρήτη. 

Να, λοιπόν, πώς το «πάµε και όπου βγει» για την υγεία του
λαού είναι λεπτοµερώς σχεδιασµένα αφ’ ενός µέσω εξοικονόµη-
σης πόρων από το κράτος µη προχωρώντας σε προσλήψεις, µη
ενισχύοντας τις δηµόσιες µονάδες υγείας το ΕΚΑΒ και άλλα, αφ’
ετέρου την ανάπτυξη νέας κερδοφορίας, κερδοφόρες δράσεις
για τους επιχειρηµατικούς οµίλους ανοίγοντάς τους νέα πεδία
κερδοφορίας, όπως για παράδειγµα το ΕΚΑΒ για διακοµιδές αντί
για ενίσχυση στα ευρύτερα στον τοµέα της υγείας, ενίσχυση της
επιχειρηµατικής, της υφιστάµενης επιχειρηµατικής λειτουργίας,
αλλά και της έντασης και αύξησης της επιχειρηµατικής λειτουρ-
γίας των δηµόσιων µονάδων υγείας. 

Με αυτό το δίπτυχο, η νέα αντιλαϊκή Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας κλιµακώνει την επίθεση και στην υγεία του λαού, γε-
γονός που επιβεβαιώθηκε µε το «καληµέρα» τόσο από τις
προγραµµατικές δηλώσεις όσο φυσικά και από τις προτεινόµε-
νες ρυθµίσεις µέσω του νοµοσχεδίου, των πράξεων νοµοθετικού
περιεχοµένου και λοιπά.

Γιατί, λοιπόν, δεν προχωράτε, όπως εµείς σας το προτείναµε
και στις επιτροπές -το έχουµε καταθέσει ως προτάσεις και όλα
τα προηγούµενα χρόνια και την προηγούµενη κοινοβουλευτική
περίοδο που ήσασταν κυβέρνηση- σε ανοιχτό διαγωνισµό µε συ-
νοπτικές διαδικασίες και πρόσληψη όλων των γιατρών που θα
κάνουν αίτηση και έχουν τα τυπικά προσόντα -που βέβαια στις
σηµερινές συνθήκες και όλοι να προσληφθούν, πάλι θα υπάρ-
χουν ελλείψεις;

Φυσικά, λέµε ότι θα πρέπει να εξασφαλιστούν οι αναγκαίες οι-
κονοµικές εργασιακές και οι επιστηµονικές συνθήκες, δηλαδή
αυξήσεις των µισθών, µείωση των εφηµεριών άλλης εκπαίδευσης
και άλλα, προκειµένου ακριβώς αυτά τα ζητήµατα να µην αποτε-
λούν αντικίνητρο για τις κυβερνήσεις, όπως και η σηµερινή της
Νέας Δηµοκρατίας που συστηµατικά διαµορφώσατε, προκειµέ-
νου να µειώνεται το κόστος εργασίας των εµπορευµατοποιηµέ-
νων και µε επιχειρηµατικά κριτήρια λειτουργίας δηµόσιων
µονάδων υγείας.

Έτσι µόνο ως πολιτική υποκρισία, θα έλεγα, µπορούν να εκλη-
φθούν οι αιτιάσεις της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας Δη-

µοκρατίας -της σηµερινής Κυβέρνησης, όπως και του Υπουρ-
γείου ακόµα και της εισηγήτριας που ακούσαµε χθες στην Επι-
τροπή- ότι προκηρύσσονται οι θέσεις, όµως, δεν καταθέτουν
χαρτιά, όταν οι ίδιοι το προηγούµενο διάστηµα, όλες οι κυβερ-
νήσεις, έχετε δηµιουργήσει µε την πολιτική σας, τεράστια αντι-
κίνητρα για να ενταχθούν οι γιατροί στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα και δεν θα πάω σε άγονες περιο-
χές: Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας, υπάρχουν τέσσερις κενές θέ-
σεις παιδιάτρων. Οξύνεται το πρόβληµα χρόνια τώρα. Καµµία
κυβέρνηση δεν έλυσε το ζήτηµα, µε την έννοια των προσλήψεων,
παραµένουν τέσσερις θέσεις κενές εδώ και χρόνια, προκηρύσ-
σεται µία θέση παιδιάτρου και καταθέτουν χαρτιά πέντε παιδία-
τροι γι’ αυτή τη θέση. Προσλήφθηκε µία συνάδελφος και µένουν
τρεις κενές θέσεις, που θα µπορούσαν να καλυφθούν από αυ-
τούς που έδειξαν ενδιαφέρον για αυτήν τη θέση, όµως, το Γενικό
Νοσοκοµείο Λάρισας, η Παιδιατρική εν προκειµένω κλινική, πα-
ραµένει µε δύο παιδιάτρους αυτή τη στιγµή. 

Αντίστοιχα, λοιπόν, και µε το άρθρο 4, αντί για κάλυψη τουλά-
χιστον όλων των κενών θέσεων, πάγιων αναγκών σε προσωπικό
µε σχέση µόνιµης και σταθερής εργασίας των δηµόσιων δοµών
και ενώ οι ελλείψεις είναι τεράστιες, διαµορφώνετε λίστες ανέρ-
γων, δεξαµενή ανέργων στις υγειονοµικές περιφέρειες από τις
οποίες θα βγει επικουρικό προσωπικό, µε ηµεροµηνία λήξης ορι-
σµένου χρόνου, µε το κριτήριο της συµπίεσης του κόστους ερ-
γασίας, όσο γίνεται περισσότερο, αφού αυτό απαιτεί η
επιχειρηµατική λειτουργία των δηµόσιων µονάδων υγείας που
στηρίζεται και εσείς ως Κυβέρνηση αλλά και τα άλλα κόµµατα. 

Μάλιστα, στο άρθρο 5, µε την «Πρόβλεψη για εργασία µε δελ-
τίο παροχής υπηρεσιών του κλάδου του ΔΕ οδηγών», πέραν του
ότι δεν γίνεται λόγος για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, ανα-
δεικνύεται ακριβώς και το περιεχόµενο της ευελιξίας στη λει-
τουργία των δηµόσιων µονάδων υγείας, δηλαδή, το πολυπληθές
νοµοθετικό οπλοστάσιο που διαµορφώνει φθηνούς εργαζόµε-
νους για τις επιχειρηµατικές µονάδες υγείας του δηµοσίου. 

Συνεπώς και από τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, σε ό, τι
αφορά τα ζητήµατα της υγείας µε τις πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, αλλά και τα άλλα άρθρα, αναδεικνύεται πως η κυ-
βερνητική πολιτική το µόνο που εξασφαλίζει για την υγεία του
λαού είναι τα ελάχιστα, µε ηµεροµηνία λήξης, µε αντιεπιστηµο-
νικά κριτήρια και κόφτες, πακέτο µίνιµουµ παροχών και πελατεία
στον ιδιωτικό τοµέα για το κάτι παραπάνω που θα προκύψει ως
ανάγκη -δείτε για παράδειγµα µε τις προληπτικές εξετάσεις για
κάποιες διακοµιδές κ.τ.λ.. 

Και απέναντι σε αυτό το έγκληµα διαρκείας, αντίπαλο δέος
µπορούν να είναι µόνο οι ίδιοι οι υγειονοµικοί µαζί µε τους εργα-
ζόµενους, όλο το λαό, που µε τον αγώνα τους, τις διεκδικήσεις,
την αµφισβήτηση αυτής της πολιτικής, µπορούν να κατακτήσουν
αυτό που πραγµατικά τους αξίζει και δικαιούνται να απολαµβά-
νουν τον 21ο αιώνα: Αποκλειστικά, σύγχρονη, αναβαθµισµένη δη-
µόσια και δωρεάν υγεία για όλους. Χρηµατοδότηση και
προσλήψεις στο ύψος των αναγκών, για να πάψει η υγεία να είναι
εµπόρευµα και να ξηλωθεί η επιχειρηµατική δράση, που όσο ανα-
πτύσσεται µε τις ευλογίες των κυβερνήσεων, αλλά και όσων
άλλων κοµµάτων τις στηρίζουν, τόσο στερεί από τον λαό τη δυ-
νατότητα να έχει την υγεία του και να απολαµβάνει γι’ αυτόν τον
σκοπό κάθε σύγχρονο επίτευγµα της επιστήµης. 

Στη βάση, λοιπόν, των ανωτέρω, κύριε Πρόεδρε, θα καταψη-
φίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. 

Αναφορικά µε τα άρθρα του Υπουργείου Εσωτερικών, θα το-
ποθετηθεί πιο συγκεκριµένα ο σύντροφος ο Χρήστος Κατσώτης.
Ένα δυο ακόµα άρθρα θα τα πούµε στη δευτερολογία, όπως και
τα ζητήµατα των τροπολογιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω και

τον εισηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Δεν έχει
ξεπεράσει κανείς από τους τέσσερις εισηγητές τον προβλεπό-
µενο χρόνο.

Τώρα έχει ζητήσει για ένα λεπτό τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Καραθανασό-
πουλος, επί της διαδικασίας.

1984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα θέλαµε από αυτό το Βήµα, τώρα, να καταγγείλουµε την Κυ-
βέρνηση. Γιατί; Γιατί αυτή τη στιγµή διεξάγεται µια στρατιωτικού
χαρακτήρα επιχείρηση στα Άνω Πατήσια, απέναντι σε εργαζόµε-
νους, οι οποίοι προσπαθούν να πετάξουν µια οικογένεια έξω από
το σπίτι της, για 800 ευρώ χρέος.

Η όλη επιχείρηση αυτή και η προσπάθεια αποτροπής του πλει-
στηριασµού και της έξωσης από τα συνδικάτα και από το Βου-
λευτή του KKE, που βρίσκεται εκεί, αντιµετωπίστηκαν από
δυνάµεις των ΜΑΤ, από τρία πυροσβεστικά -την ώρα που καίγε-
ται η Ελλάδα τα πυροσβεστικά είναι στη διάθεση των funds για
να προχωρήσουν οι πλειστηριασµοί και οι εξώσεις- και από µια
σειρά άλλα µέτρα. 

Είναι απαράδεκτο οι δυνάµεις αυτές να έχουν ως κύριο καθή-
κον να αντιµετωπίσουν τον εχθρό λαό. 

Ζητάµε από την Κυβέρνηση άµεσα να αποσύρει όλες αυτές
τις δυνάµεις καταστολής και να τις διαθέσει εκεί που χρειάζεται
για την προστασία της ανθρώπινης ζωής και όχι των συµφερόν-
των των πλειστηριαστών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει από τους Σπαρτιάτες ο ειδικός αγορητής

κ. Κωνσταντίνος Φλώρος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου,

θα ήθελα να συλλυπηθώ στις οικογένειες των δύο εθνικών µας
ηρώων, του Σµηναγού Χρήστου Μουλά και του Ανθυποσµηναγού
Περικλή Στεφανίδη, που έπεσαν µαχόµενοι στο φλεγόµενο µέ-
τωπο της Καρύστου, όπως φυσικά και της γυναίκας που βρέθηκε
απανθρακωµένη στην περιοχή του Αλµυρού. 

Φυσικά θα περιµέναµε να είχε ήδη κηρύξει εθνικό πένθος,
αλλά, όταν οι ήρωες µας πέφτουν µαχόµενοι υπέρ πίστεως και
πατρίδος διαπιστώνουµε, δυστυχώς, πως είναι απλά µια Τρίτη,
Τετάρτη, Πέµπτη. 

Αθάνατοι!
Μετά τη δηµιουργική λογιστική που µας έκανε γνωστή εκτός

των λογιστών και ο κ. Σηµίτης, µετά τη δηµιουργική ασάφεια που
ήθελε να επιβάλει ο κ. Βαρουφάκης, τώρα έχουµε και τη δηµι-
ουργική στατιστική που εφαρµόστηκε παγκοσµίως την περίοδο
του COVID, βάσει της ατζέντας της παρέας του Σβαµπ του Παγ-
κόσµιου Οικονοµικού Φόρουµ. 

Ακούσαµε εδώ τις περασµένες ηµέρες στην επιτροπή, αλλά
και την περασµένη τετραετία στην περίοδο της πανδηµίας, να
µας φέρνετε διάφορα στατιστικά προκειµένου να µας αποδείξετε
µε µανία πως τα εµβόλια σας -τα πειραµατικά αυτά σκευάσµατα-
λειτουργούσαν άψογα αφού, όπως οι ίδιοι είχατε δηλώσει, «το
κάνεις και ξεµπέρδεψες». Δεν είπατε ποτέ βέβαια µετά από ποια
δόση ξεµπερδεύει κάποιος. Παρουσιάζατε διαρκώς στατιστικά,
τα οποία στη συνέχεια ανατρέπονταν, µιας και φαινόταν τελικά
πως ένας εµβολιασµένος κι ένας ανεµβολίαστος µεταδίδουν και
νοσούν εξίσου και άρα σε καµµία περίπτωση δεν «ξεµπέρδεψες».
Κάνατε πάντα, όµως, ένα συγκεκριµένο λάθος: Ερµηνεύατε διαρ-
κώς, καθώς έτσι σας εξυπηρετούσε, επιλεκτικές βάσεις δεδοµέ-
νων. Δεν είχαµε ποτέ ποιοτικά δεδοµένα ώστε να βγάλουµε
συµπεράσµατα µε ακρίβεια. Στα πορίσµατα που αναφέρει σαν
αιτία θανάτου τον COVID, υπήρξε ποτέ συνάφεια αιτίας και απο-
τελέσµατος; Δηλαδή, σε πόσες περιπτώσεις όπου ο θάνατος
επήλθε από COVID η αιτία νοσηλείας ήταν όντως COVID και όχι
κάποια άλλη άσχετη αιτία, όπως για παράδειγµα καρδιοπάθεια
ή -δεν ξέρω κι εγώ- κάποιο ισχαιµικό επεισόδιο.

Πόσοι νόσησαν από καρκίνο µετά από εµβολιασµό; Ποιο είναι
το ποσοστό, σε σχέση µε αυτούς που δεν εµβολιάστηκαν; Ακόµη
κι αν οι αριθµοί αυτοί είναι ίδιοι µε την προ COVID εποχή, ο τύπος
καρκίνου που εµφάνισαν οι εµβολιασµένοι κυρίως, µήπως είναι
πολύ πιο επιθετικός και οι ασθενείς κατέληξαν σε µερικούς
µήνες; Πόσα είναι τα περιστατικά σε καρδιοπάθειες -σοβαρές
και µη- ανά ηλικιακή κατηγορία -κυρίως, όµως, σε νεότερες ηλι-
κίες- σε σχέση µε την προ COVID εποχή; Εδώ να τονίσουµε πως
δεν θέλουµε στατιστικά τύπου Ελληνικής Αστυνοµίας που ανέ-
φεραν ότι το ποσοστό εξιχνιάσεων ανήλθε στο 88,61%, στο
οποίο όµως δεν µας ανέφεραν ποτέ ότι οι περισσότερες εξιχνιά-

σεις αφορούσαν περιπτώσεις όπου ήταν βέβαιο ποιος τέλεσε το
έγκληµα -παράδειγµα συζυγοκτονίες, αδελφοκτονίες, οικονοµι-
κές διαφορές κ.λπ.- και ελάχιστες αφορούσαν το οργανωµένο ή
εισαγόµενο έγκληµα. 

Όλοι πιστεύω γνωρίζουν πως οι πιο ενηµερωµένοι εκπαιδευ-
µένοι και ευαισθητοποιηµένοι γιατροί είναι οι Έλληνες παιδία-
τροι, µιας και απευθύνονται στην πιο τρυφερή ηλικιακή οµάδα:
τα παιδιά. Και όταν ένας παιδίατρος συνταγογραφήσει ένα και-
νούργιο σκεύασµα, τότε όλοι ακολουθούν το παράδειγµά του,
από όλες τις ειδικότητες υγείας. Έχουν εµπιστοσύνη στις γνώ-
σεις του Έλληνα παιδιάτρου. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν, λοιπόν, το
ελληνικό εθνικό σύστηµα εµβολιασµού παιδιών και εφήβων -ίσως
το καλύτερο εδώ και χρόνια σε όλη την Ευρώπη, µε γνώµονα
πάντα τα επιδηµιολογικά δεδοµένα- οι παιδίατροι συµβουλεύουν
τους γονείς σχετικά µε τον εµβολιασµό των παιδιών τους µε
στόχο την ασφάλεια της υγείας τους και φυσικά το χτίσιµο ανο-
σίας. Για χρόνια, µέχρι την έλευση του COVID, η συνήθης πρα-
κτική της πλειοψηφίας των παιδιάτρων, σε κάθε νεοεισερχόµενο
εµβόλιο που συνοδευόταν πάντα µε κλινική τεκµηρίωση είτε να
αφήσουν τον χρόνο για να δουν σε πορεία τριών µε πέντε ετών
τυχόν νέες ανεπιθύµητες ενέργειες που πάντα υπάρχουν. 

Δηλαδή, ποιες είναι σοβαρές, σε τι ποσοστό, ποιες οι σπάνιες
κ.λπ.. Αυτό αναγράφεται φυσικά στο φύλλο οδηγιών, το SPC,
κάθε φαρµάκου, αλλά και ανανεώνεται ανά χρονικά διαστήµατα
µέσω της φαρµακοεπαγρύπνησης των φαρµακευτικών εται-
ρειών, των pharmacovigilance. όπως έχει αναφέρει επανειληµ-
µένα ο κ. Κούβελας.

Οι παιδίατροι λοιπόν, κρίνουν και αποφασίζουν να εµβολιά-
σουν τα παιδιά µόνο αν έχουν µακροχρόνια δεδοµένα, το clinical
data, τέτοια όµως που να κρίνουν ότι τα εµβόλια είναι ασφαλή
και µε την έννοια ότι ακόµα και έντονες αντιδράσεις στο φάρ-
µακο είναι ιάσιµες σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Βάσει του επείγοντος καταλαβαίνετε λοιπόν, ότι δεν υπήρξε
καθολική αποδοχή του εµβολίου και στους επαγγελµατίες
υγείας, ειδικά µε την επικοινωνιακή γραµµή που ακολουθήθηκε.
Δεν ήταν αντιεµβολιαστές, απλά δεν πείστηκαν για το όφελος
υγείας. Ήθελαν περισσότερα δεδοµένα σε βάθος χρόνου, όπως
συµβαίνει για όλα τα σκευάσµατα. Αυτό, σε συνδυασµό µε την
κρατική οδηγία ότι για να µπορέσουν να κρατήσουν το ιδιωτικό
τους ιατρείο ενεργό ή να συνεχίσουν να εργάζονται στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας έπρεπε να εµβολιαστούν, έφερε φυσικά τα αν-
τίθετα αποτελέσµατα. Κάποιοι αντιστάθηκαν και τιµωρήθηκαν
εργασιακά. Είναι οι υγειονοµικοί για τους οποίους, αν θυµάστε,
βγαίνατε τότε στα µπαλκόνια και λέγατε ευχαριστούµε, χειρο-
κροτούσαµε κιόλας όλοι τότε και µετά τους πετάξατε στο δρόµο,
τη στιγµή µάλιστα που ήταν πιο απαραίτητοι από ποτέ. Κάποιοι
άλλοι αναγκαστικά υποχώρησαν. 

Και εδώ θέλω να κάνω και µια σηµείωση, ότι σε σύγκριση µε
τις άλλες χώρες που εµβολίασαν τον πληθυσµό τους, είµαστε πι-
θανόν η µόνη χώρα που εµφάνισε τις λιγότερες ανεπιθύµητες
ενέργειες στην κάρτα του εµβολίου. Δεν είχε γίνει από αρχής
καµία σωστή καταγραφή στην κίτρινη κάρτα του εµβολίου. Και
δεν µιλάω µόνο για τους ξαφνικούς θανάτους και σε υγιείς αν-
θρώπους, γιατί σε ανθρώπους µε υποκείµενα νοσήµατα δήλωναν
ασθένεια. Δίνω όµως και ένα παράδειγµα: Άνδρας είκοσι οκτώ
ετών εµβολιάστηκε µε την πρώτη δόση του εµβολίου και εµφά-
νισε ισχαιµικό επεισόδιο. Η οικογένειά του τον πήγε στο «Αττι-
κόν». Είναι πραγµατική ιστορία αυτή. Έλαβαν γνώση οι
καθηγητές, του έκαναν και τις ανάλογες εξετάσεις, καθώς και
βιοχηµικές για να δουν αν υπήρχε θέµα πήξης του αίµατος ή κά-
ποιο αυτοάνοσο που να προκάλεσε το ισχαιµικό. Οι εξετάσεις
βγήκαν καθαρές. Επί της ουσίας ο ασθενής έφυγε από το νοσο-
κοµείο αδιάγνωστος. Όµως το συµβάν αυτό δεν καταγράφηκε
ποτέ στην κάρτα του εµβολίου ως έπρεπε. Ο νέος εννοείται από
φόβο δεν έκανε την επόµενη δόση και όλο αυτό του επηρέασε
και την ψυχική του υγεία, αλλά και την καθηµερινότητά του για
τα επόµενα δύο χρόνια. Φαινόταν βέβαια, ανεµβολίαστος γι’
αυτό, όπως και άλλοι σε ανάλογες περιπτώσεις, γιατί δεν ολο-
κλήρωσε το σχήµα εµβολιασµού λόγω του ισχαιµικού και είχε τις
υποχρεώσεις «τιµωρίας» -θα πω εγώ- που αντιστοιχούσαν σε
αυτή την κατηγορία συµπολιτών. 
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Πάµε τώρα στα µονοκλωνικά αντισώµατα. Όταν απαιτούσαµε
κάποτε να ενταχθούν στο σύστηµα υγείας, µας προκαλούσατε
και µας αποκαλούσατε αντιεµβολιαστές και ψεκασµένους. Και
επανήλθε µε το ίδιο προκλητικό ύφος και στην επιτροπή ο κύριος
Υπουργός Υγείας, κ. Χρυσοχοΐδης λέγοντάς µας µάλιστα «τις
απόψεις µας να τις κρατήσουµε για τους φίλους µας και τους
οπαδούς µας». 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, αυτό λέγεται δηµοκρατία. Κοίταξε να τη
συνηθίσετε. Οι απόψεις θα ακούγονται. Αν δεν την αντέχετε µπο-
ρείτε πάντα να παραιτηθείτε και να έλθει κάποιος άλλος. 

Δυστυχώς όµως, για εσάς όλες µας οι θέσεις που υποστηρί-
ζαµε για την προέλευση του κορονοϊού και την αποτυχία των εµ-
βολίων MRNA µας επαληθεύτηκαν 100%. Ο Παγκόσµιος
Οργανισµός Υγείας και τα περισσότερα Υπουργεία των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών µιλούν πλέον ανοικτά για εργαστηριακή προ-
έλευση του COVID-19 και συγκεκριµένα για πειράµατα στα
εργαστήρια ιολογίας της Γουχάν. Τα εµβόλια της «PFIZER» συν-
δέθηκαν µε το µεγαλύτερο όργιο κερδοσκοπίας παγκοσµίως. Οι
υποχρεωτικοί εµβολιασµοί τελικά κρίθηκαν αντισυνταγµατικοί
από το Σ.τ.Ε. διότι παραβίασαν πληθώρα άρθρων του Συντάγµα-
τος και της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δικαιωµάτων του Ανθρώπου.
Τα πρόστιµα στους ανεµβολίαστους, ιδιαίτερα στους ηλικιωµέ-
νους αποτέλεσαν το πιο αντιδηµοκρατικό µέτρο επιβολής και
εξαναγκασµού που συναντάται µόνο σε δικτατορίες σταλινικού
τύπου.

Ευαγγελίζεστε το κράτος δικαίου και υπερασπίζεστε το δι-
καίωµα της αυτοδιάθεσης, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται ο εξαναγκα-
σµός σε ιατρική πράξη µε αµφίβολα µάλιστα αποτελέσµατα δεν
εµπίπτει στο δικαίωµα της αυτοδιάθεσης. 

Η αποτυχηµένη πολιτική σας στην κρίση COVID-19 οδήγησε
στο θάνατο δεκάδων χιλιάδων συµπολιτών µας. Καταστρέψατε
το δηµόσιο σύστηµα υγείας και το διαλύσατε εντελώς. Έλεγε
ψευδώς ο Πρωθυπουργός τον Δεκέµβρη του 2021 πως δεν
υπήρχε µελέτη που να λέει ότι οι ασθενείς πεθαίνουν έξω από
τις ΜΕΘ. Και λέω ψευδώς, γιατί από τον Μάιο του 2021 -και όχι
τον Δεκέµβρη που βγήκε ο κ. Μητσοτάκης-, επτά µήνες νωρίτερα
λοιπόν, είχε συνταχθεί µία έκθεση κόλαφος για τις ΜΕΘ από τον
ειδικό του, τον κ. Τσιόδρα, µαζί µε τον κ. Λύτρα, όπου έλεγαν
ακριβώς το αντίθετο, αδειάζοντας τον. Ψέµατα, εξαπάτηση,
αδιαφορία, έπαρση και αλαζονεία, που προκάλεσαν χιλιάδες θα-
νάτους. Και µετά από όλες αυτές τις αποτυχίες, φτάνουµε τώρα
στα µονοκλωνικά αντισώµατα, µε δύο χρόνια καθυστέρηση, πάλι
χωρίς διαγωνισµό, πάλι απευθείας αναθέσεις, πάλι δεν υπάρχει
διαφάνεια, δεν υπάρχει λογοδοσία. 

Η πάγια µέθοδος της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή. Μοιράζετε
στα δικά σας παιδιά την περιουσία του ελληνικού δηµοσίου και
την ώρα που έχετε φτάσει το δηµόσιο χρέος πάνω στα ύψη,
πάνω από 400 δισεκατοµµύρια, 100 δισεκατοµµύρια περισσό-
τερα από το αµαρτωλό 2011, που µας βυθίσατε στα µνηµόνια,
τα οποία δεν πρόλαβε να διαβάσει ο κ. Χρυσοχοΐδης που τώρα
µας κουνάει το δάχτυλο. Ψήφισε υπέρ της οικονοµικής διάλυσης
της Ελλάδος, χωρίς να το διαβάσει. Και πάλι επανέρχονται στα
υπουργικά έδρανα τα ίδια πρόσωπα που µας οδήγησαν στην
εθνική καταστροφή. 

Στο ίδιο νοµοσχέδιο µε ΠΝΠ, στην ίδια πάντα τακτική του
«αποφασίζουµε και διατάζουµε», αντί να λύσετε απευθείας το
πρόβληµα µε προσλήψεις στο ΕΚΑΒ, το παρατείνεται µέχρι
τέλος του έτους, λέγοντας πως θα φέρετε οδηγούς ΕΚΑΒ βά-
ζοντας χέρι στην Πυροσβεστική, µε τις χιλιάδες ελλείψεις που
έχει και τις καθηµερινές µάχες που δίνει σήµερα µε τις φλόγες,
αύριο µε τις πληµµύρες, τις Ένοπλες Δυνάµεις που είναι πάντα
σε επιφυλακή για τον άµεσο κίνδυνο και ακούει στο όνοµα Τουρ-
κία και τους ΟΤΑ. Μόνο που ακούσαµε όλους τους φορείς στην
επιτροπή να λένε ακριβώς το ίδιο. «Δεν υπάρχει σχετική εκπαί-
δευση». Την εκπαίδευση την οποία έχουν χιλιάδες απόφοιτοι του
ΙΕΚ ΕΚΑΒ αυτή τη στιγµή και περιµένουν. Και επειδή τέθηκε θέµα
στην επιτροπή για ελλείψεις σε ορεινές και νησιωτικές περιοχές,
φροντίστε τουλάχιστον για τη διαµονή και τα οδοιπορικά, ώστε
να µπορέσουν οι απόφοιτοι ΙΕΚ ΕΚΑΒ που είναι κάτοικοι Αθηνών
να µετοικήσουν σε κάποια ορεινή νησιωτική περιοχή.

Φέρνετε επίσης άλλη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αυτή

είναι της Υπηρεσιακής Κυβέρνησης κιόλας, η οποία λέει πως για
εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκης δύναται να πα-
ραµείνουν για έναν µήνα ακόµα οι ιατροί πέραν του εξηκοστού
έβδοµου έτους της ηλικίας τους. Μόνο που γνωρίζετε πολύ καλά
το πότε συνταξιοδοτείται ένας ιατρός, χρόνια πριν βάσει σχετι-
κού νόµου. Συνεπώς η εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη
ανάγκη στην οποία αναφέρεται η ΠΝΠ έχει να κάνει µε την εξαι-
ρετική ανικανότητα σας να οργανώσετε και να µεριµνήσετε
µήνες πριν την αντικατάσταση του συνταξιοδοτούµενου γιατρού
ώστε να υπάρξει οµαλή διαδοχή αλλά απροβληµάτιστη λειτουρ-
γία της εκάστοτε υπηρεσίας.

Άρθρο 5. Παροχή υπηρεσιών στο ΕΣΥ µε καθεστώς έκδοσης
δελτίου παροχής υπηρεσιών. Έχετε βάλει µια πληθώρα ιατρικών
και µη ειδικοτήτων, µεταξύ των οποίων και ΔΕ οδηγών και ΔΕ
πληρωµάτων ασθενοφόρου. Το αναφέρω για την ΠΝΠ µε το
ΕΚΑΒ που ανέφερα νωρίτερα. Εδώ λοιπόν τι βλέπουµε; Μια υπό-
γεια ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ και φυσικά καµµία διάθεση για
πρόσληψη µόνιµου προσωπικού και στελέχωση του ήδη κατε-
στραµµένου ΕΣΥ. Φέρνετε επίσης µια πληθώρα νέων διατάξεων
σχετικές µε τις εκλογές ΟΤΑ, που τροποποιούν, διορθώνουν, θα
πω, δικά σας άρθρα του 2021. Μιας και µιλάµε για ΟΤΑ όµως, πι-
στεύω ακράδαντα ότι οι δήµοι αν υπάρχει πολιτική βούληση µπο-
ρούν να λύσουν προβλήµατα της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Θα αναφέρω µια πρόσφατη προσωπική µου εµπειρία. Διέσχιζα
την οδό Αχαρνών, στην Οµόνοια, στο ιστορικό µας κέντρο. Οι ει-
κόνες σοκάρουν. Δεν υπάρχει ούτε ένας Έλληνας. Θυµίζει κάτι
µεταξύ Αφγανιστάν και Αλγερίας. Αυτό είναι και ένα σχέδιο της
παγκοσµιοποίησης, µπορώ να πω, για την εξάλειψη των εθνικών
κρατών. Στη δική µας περίπτωση κάνουν εµάς τους Έλληνες µει-
οψηφία στην πατρίδα µας. Στην οδό Σατωβριάνδου µε τους χρή-
στες ναρκωτικών να αλωνίζουν µε τις σύριγγες καρφωµένες στα
χέρια τους και άλλοι να είναι σε λιπόθυµη κατάσταση πάνω στα
πεζοδρόµια. Πλατεία Οµονοίας, περίπου το ίδιο. Μόνο που και
εκεί βλέπουµε διάφορους αλλοδαπούς να κάνουν µπάνιο και
µέσα στο συντριβάνι. Είναι αυτό εικόνα πόλης πρωτεύουσας; 

Τουλάχιστον το ευχάριστο γεγονός των ηµερών κατά την προ-
σωπική µου άποψη, πάντα, είναι η υποψηφιότητα του Ηλία Κασι-
διάρη για τον Δήµο της Αθήνας. Πιστεύω ότι εκφράζει τη
µοναδική ελπίδα για να ξαναγίνει η Αθήνα ελληνική, αλλά και να
σταµατήσει αυτή η αλόγιστη σπατάλη χρηµάτων µε τους µεγά-
λους «περιγέλους», συγγνώµη περιπάτους, τα παγκάκια των
7.000 ευρώ και τις όποιες άλλες αλόγιστες σπατάλες και υπερ-
κοστολογήσεις που έχουν γίνει. 

Θέλω λοιπόν εδώ να στείλω ένα µήνυµα στον κ. Μητσοτάκη
µέσω του κ. Χρυσοχοΐδη που είναι παρών, γιατί άκουσα ότι σχε-
διάζετε νέες τροπολογίες εναντίον του κ. Κασιδιάρη. Τώρα πάτε
για την 5η, 6η τροπολογία; Δεν θυµάµαι, έχουµε χάσει το µέ-
τρηµα. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αφήστε τους πολίτες να
ψηφίσουν τον υποψήφιο που τους αρέσει. Σεβαστείτε τη δηµο-
κρατία. Ξέρω ότι σας πιέζει ο κ. Μπακογιάννης, γιατί φοβάται.
Είµαι βέβαιος εγώ βασικά, πως η υποψηφιότητα Κασιδιάρη θα
λάβει πολύ υψηλά ποσοστά. Όµως το Σύνταγµα επιβάλλει τη διε-
ξαγωγή ελεύθερων εκλογών, χωρίς αποκλεισµούς, επιβάλλει το
σεβασµό των πολιτικών δικαιωµάτων εκατοντάδων χιλιάδων Ελ-
λήνων που ασπάζονται τις εθνικιστικές και πατριωτικές ιδέες. Ως
εκλεγµένοι εκπρόσωποι και εκφραστές των εθνικιστικών ιδεών
θα στεκόµαστε πάντα ενάντια σε όλα τα υπόγεια κυβερνητικά
σχέδια που στρέφονται ενάντια στο Σύνταγµα και τη δηµοκρατία. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 26. Έχει να κάνει
µε την εθνική κάρτα φιλάθλου. Είναι ένα θέµα που µε έχει απα-
σχολήσει προσωπικά και εµένα έντονα από το 2015, αλλά και
όλους τους οπαδούς. Η κάρτα φιλάθλου αποτελεί µία ακόµη πα-
ραδοχή ανικανότητας στην πρόληψη και την καταστολή των
κρουσµάτων βίας. Αν ένας γονιός για παράδειγµα, θέλει να πάει
γήπεδο µε τα παιδιά του, θα πρέπει να έχουν και αυτά κάρτα φι-
λάθλου, γιατί -λέει- θεωρούνται εν δυνάµει χούλιγκαν. 

Τι εµποδίζει, λοιπόν, αυτή η κάρτα κάποιον που θέλει να κάνει
επεισόδια µέσα σε ένα γήπεδο να το κάνει; Αν κρίνουµε και από
άλλες χώρες όπου εφαρµόστηκε αυτό το µέτρο, τίποτα. Αντιθέ-
τως, περιορίστηκε ακόµα και ο αριθµός των θεατών στα γήπεδα.
Όχι, λοιπόν, στο φακέλωµα της εθνικής κάρτας φιλάθλου και σε
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κάθε είδους φακέλωµα. Τέλος, ως Έλληνες εθνικιστές, δεν ξε-
χνάµε και δεν θα επιτρέψουµε ποτέ ξανά διχαστικές πολιτικές.
Για εµάς όλοι οι Έλληνες είναι αναπόσπαστο κοµµάτι του ελλη-
νικού έθνους και θα αγωνιστούµε ακατάπαυστα για την ευηµερία
και τη δικαίωσή τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο Πρόεδρος της

Βουλής κ. Τασούλας έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, είναι κάτι που ενδιαφέρει όλους. Ήθελα να σας ενη-
µερώσω για το εξής. Σήµερα το πρωί µου τηλεφώνησε ο Υπουρ-
γός Εθνικής Αµύνης κ. Δένδιας και µου ζήτησε να δω τι
δυνατότητες έχει η Βουλή για την «υιοθεσία» του αγέννητου
ακόµη παιδιού του Σµηναγού Χρήστου Μουλά, ο οποίος έπεσε
εν ώρα καθήκοντος στην Εύβοια. Αύριο είναι η κηδεία στην πα-
τρίδα του την Κρήτη και του εξήγησα κάτι που θέλω να ξέρετε
όλοι σας. Η Βουλή προφανώς θα υιοθετήσει αυτό το αγέννητο
παιδί. Έµαθα πως είναι στον τρίτο µήνα η χήρα του αξιωµατικού
που έπεσε -επαναλαµβάνω- για να σώσει ζωές. Η Βουλή θα υιο-
θετήσει αυτό το παιδί µέχρι τα είκοσι πέντε του χρόνια µε ένα
χρηµατικό ποσό που θα καταβάλλεται ετησίως. 

Ήθελα, όµως, να ξέρετε αυτή τη διαδικασία η οποία δεν είναι
τωρινή και δεν έχει να κάνει µε το σήµερα. Το 1998 επί προ-
εδρίας Απόστολου Κακλαµάνη άρχισε η Βουλή να «υιοθετεί», δη-
λαδή να στηρίζει οικονοµικά µέχρι το εικοστό πέµπτο έτος τα
παιδιά πεσόντων εν ώρα καθήκοντος στελεχών των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Μετά από λίγα χρόνια, το 2010, επί προεδρίας του αεί-
µνηστου Φίλιππου Πετσάλνικου, αυτή η «υιοθεσία», η οικονοµική
στήριξη, στοιχειώδης και συµβολική, αλλά στήριξη, επεκτάθηκε
και στα παιδιά των στελεχών των Σωµάτων Ασφαλείας. 

Για να καταλάβετε τι σηµαίνει αυτό σε ετήσια βάση, θα σας
διαβάσω µια ανακοίνωση που βγάλαµε φέτος τέλη Μαρτίου:
«Από το 2010 έως σήµερα η Βουλή παραµένει σταθερά στο
πλευρό των οικογενειών στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας που έχασαν τη ζωή τους εν ώρα καθή-
κοντος». Λέµε το 2010 γιατί το 2010 µπήκαν και τα Σώµατα Ασφα-
λείας, αλλά ισχύει από το 1998. Και συνεχίζω: «Με απόφαση του
Προέδρου της Βουλής κ. Τασούλα, κατά το τρέχον έτος 2023
διατίθενται για τη στήριξη εβδοµήντα δύο παιδιών, σαράντα
τριών, συνολικά, πεσόντων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και
των Σωµάτων Ασφαλείας το ποσό των 625.000 ευρώ ετησίως.
Πρόκειται για παιδιά που είναι ακόµα ανήλικα ή σπουδάζουν».
Πρόκειται δηλαδή για παιδιά που είναι µέχρι τα είκοσι πέντε
τους. «Με τη συµβολική αυτή ενέργεια η Βουλή τιµά έµπρακτα
τη µνήµη εκείνων που έχασαν τη ζωή τους, υπηρετώντας µε αυ-
τοθυσία το λειτούργηµά τους και την πατρίδα. Οι οικογένειες
που άφησαν πίσω τους χρειάζονται στήριξη και η Βουλή είναι
έτοιµη να την προσφέρει». 

Οι όροι γι’ αυτή τη στήριξη περιγράφονται σε αποφάσεις της
Βουλής. Αφορούν –επαναλαµβάνω- στελέχη των Σωµάτων Ασφα-
λείας και των Ενόπλων Δυνάµεων που έχασαν τη ζωή τους από
δολοφονική ενέργεια, από πτώση αεροσκάφους ή στην κατά-
σβεση πυρκαγιάς. Εµπίπτει απολύτως η περίπτωση του αγέννη-
του παιδιού του Σµηναγού και η Βουλή θα πράξει και πάλι το
καθήκον της, το οποίο –επαναλαµβάνω- το πράττει από το 1998. 

Βεβαίως, υπάρχουν και άλλες διατάξεις για τη στήριξη των οι-
κογενειών. Ήδη προήχθησαν αναδροµικά ως Αντιπτέραρχοι.
Εγώ σας ανέφερα -και συµπαθάτε µε για τη διακοπή- τι κάνει η
Βουλή γι’ αυτούς εδώ και πολλά χρόνια σεµνά, σιωπηλά και ελ-
πίζω αποφασιστικά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει τώρα για ένα λεπτό ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, είναι αξιέπαινη αυτή η πράξη και
την επικροτούµε όλοι.

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω σχετικά µε αυτό που ανέφερε
προηγουµένως ο Βουλευτής µου για τον Δήµο της Αθήνας και
τον κ. Κασιδιάρη ότι δεν είχα καθόλου γνώση επί του θέµατος.
Εποµένως, οφείλω, και εφόσον κάποιος ενεργεί αυτοβούλως, να
πάρω κάποια µέτρα. Δεν έχω να πω κάτι άλλο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από την Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης κ. Μαρία Αθανασίου για δεκα-
πέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κι εγώ µε τη

σειρά µου να εκφράσω τη θλίψη µας για τα παιδιά που έχασαν
τη ζωή τους στην ώρα του καθήκοντος, Χρήστου Μουλά και Πε-
ρικλή Στεφανίδη, και να εκφράσω τα συλλυπητήρια στις οικογέ-
νειές τους.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο επικυρώνει δύο πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου τις οποίες ήδη νοµοθετήσατε και τώρα
ζητείτε την κύρωσή τους, κάνετε λόγο για άµεσες και επιτακτικές
ανάγκες. Τις συνοµολογείτε, αλλά αρνείστε να τις αντιµετωπί-
σετε. Μετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης, διότι δεν είστε
νέα Κυβέρνηση, τον εαυτό σας διαδεχθήκατε, είναι αδικαιολό-
γητο να µιλάτε για άµεσες και επιτακτικές ανάγκες στα θιγόµενα
τουλάχιστον ζητήµατα. Σκόπιµα αφήσατε και αφήνετε το ΕΣΥ να
καταρρέει, σκόπιµα απαξιώνετε το ΕΣΥ, τους υγειονοµικούς µε
εξοντωτικά ωράρια, µε εξευτελιστικές αµοιβές, µε εξώθησή τους
στην αναξιοπρέπεια και την ένδεια και στην αναγκαστική µετα-
νάστευση. Γιατί ποιος ο λόγος να αφήσει ένας νέος επιστήµονας
την πατρίδα του, όταν µάλιστα έχει σπουδάσει εδώ, έδειξε ότι
δεν είχε σκοπό να αποκοπεί από τη χώρα για να προσφέρει τις
υπηρεσίες του σε µια άλλη; Και γιατί κανένας από όσους ξενι-
τεύτηκαν δεν επαναπατρίζονται;

Θα σας απαντήσω λοιπόν. Γιατί τους προσφέρετε αναξιοπρε-
πείς συνθήκες διαβίωσης, εργασίας και µισθού. Διασύρετε διε-
θνώς την Ελλάδα µε τις επιλογές σας να εγκαταλείψετε τα
νοσοκοµεία και ειδικότερα τα νοσοκοµεία της περιφέρειας,
χωρίς προσωπικό, χωρίς γιατρούς και νοσηλευτές καθώς και τα
κέντρα υγείας χωρίς προσωπικό και, µάλιστα, πολύ περισσότερο
τα περιφερειακά κέντρα υγείας εν µέσω τουριστικής περιόδου.
Δηµιουργείτε εικόνες όπως της περιβόητης καρότσας οι οποίες
διασύρουν διεθνώς την πατρίδα µας.

Σκεφτείτε τις εντυπώσεις ενός επισκέπτη ο οποίος θα βρεθεί
στη δυσάρεστη θέση να χρειαστεί τις υπηρεσίες του κέντρου
υγείας κάποιου νησιού και θα έρθει αντιµέτωπος µε την κατά-
σταση ότι δεν υπάρχει γιατρός της απλής ειδικότητας της οποίας
έχει εκείνη τη στιγµή ανάγκη ή ότι δεν υπάρχει νοσηλευτής στη
βάρδια ή ότι λείπουν γάζες ή απλά φάρµακα και ότι θα πρέπει
να τα φέρει ο ίδιος, για να µην µιλήσουµε για τον υλικοτεχνικό
εξοπλισµό ο οποίος είναι είτε ανύπαρκτος, είτε παροπλισµένος,
είτε µε βλάβες.

Σκεφτείτε την ντροπή για τη χώρα µας για το άξιο προσωπικό
το οποίο φέρνετε σε τέτοια θέση να δικαιολογείται για τα αυτο-
νόητα, τον διασυρµό από τις εντυπώσεις και τις µετέπειτα δηµο-
σιεύσεις των παθόντων, τις δυσµενείς συνέπειες στην πατρίδα
µας από τη µετέπειτα αρνητική δηµοσιότητα.

Και για όλα αυτά, για τον διεθνή διασυρµό της χώρας µας, την
ευθύνη φέρνετε ακέραια εσείς. Διότι, σύµφωνα µε τα πεπραγ-
µένα σας, σκοπεύετε να αφήσετε το Δηµόσιο Σύστηµα Υγείας να
καταρρεύσει ολοκληρωτικά και το κάνετε αργά και µεθοδικά µε
συνεχή απαξίωση των συνθηκών εργασίας του προσωπικού, µε
απαξίωση της επιστηµοσύνης, µε αφαίµαξη των σωµατικών και
ψυχικών τους δυνάµεων, κατόπιν συνεχών εξαντλητικών συνθη-
κών εργασίας που φέρουν στα σωµατικά, ψυχολογικά αλλά και
ηθικά όρια τους εργαζόµενους οι οποίοι αναγκάζονται να αφή-
νουν σε αναµονή ή αδυνατούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους σε ασθενείς λόγω εξάντλησης.

Φανταστείτε τα ηθικά διλήµµατα, τα οποία δηµιουργείτε
άσκοπα σε αυτούς τους ανθρώπους. Ο ανθρώπινος παράγοντας
πρέπει να σας ενδιαφέρει. Η ανθρώπινη διάσταση των ανάλγη-
των επιλογών σας, οι οποίοι φέρνουν στα όριά του το προσω-
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πικό, αλλά και τους ασθενείς, σας κρατά εντελώς αδιάφορους.
Σκοπός σας παραµένει η απαξίωση της δηµόσιας υγείας και ο
προσανατολισµός των ασθενών προς τους ιδιώτες, τάση την
οποία και ενισχύετε ποικιλοτρόπως. 

Ένα παράδειγµα εγκατάλειψης µιας ευαίσθητης κατηγορίας
ασθενών, σε ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι της πατρίδας µας, απο-
τελεί και η περίπτωση του κλεισίµατος της Παιδοψυχιατρικής
Κλινικής του ΠΑΓΝΗ στην Κρήτη µας. Αναφέροµαι σε συγκεκρι-
µένο περιστατικό, µεταξύ πολλών παρόµοιων, το οποίο αφορά
σε αυτιστικό έφηβο µε επιθετικές εξάρσεις, ο πατέρας του
οποίου χρειάσθηκε πρόσφατα να τον βάλει σε παιδοψυχιατρική
παρακολούθηση. Αν και κάτοικος Χανίων -ακούστε- η κοντινό-
τερη δηµόσια παιδοψυχιατρική κλινική που κάλυπτε τις ανάγκες
του παιδιού του ήταν στο ΠΑΓΝΗ στο Ηράκλειο. Αυτό, όµως, δεν
τον εµπόδισε να µεταβεί εκεί και να εξασφαλίσει την υγεία του
παιδιού του, χάρη στην υπεράνθρωπη -όπως τη χαρακτηρίζει-
προσπάθεια των γιατρών και του προσωπικού. 

Παρ’ όλα αυτά, η σοβαρή έλλειψη προσωπικού που διαπί-
στωσε και ο ίδιος, κορυφώθηκε µε το κλείσιµο της Παιδοψυχια-
τρικής Κλινικής του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου
Ηρακλείου και τώρα το µέλλον χιλιάδων νεαρών ασθενών στην
Κρήτη και σε όλο το νότιο Αιγαίο, βρίσκεται στον αέρα αποδει-
κνύοντας για άλλη µία φορά την αδιαφορία ή την ανικανότητά
σας για την περιφερειακή Ελλάδα.

Κατά τη διάρκεια των δώδεκα ηµερών της νοσηλείας του παι-
διού εκεί διαπίστωσε την πληθώρα των παιδοψυχιατρικών περι-
στατικών που δεχόταν η κλινική, σε συνδυασµό µε τη σοβαρή
έλλειψη προσωπικού. Όλη αυτή η κατάσταση οδηγούσε στην
εξάντληση του υπάρχοντος προσωπικού. Από ολόκληρο το
ΠΑΓΝΗ υπολείπονται εξακόσια άτοµα από το νοσηλευτικό προ-
σωπικό. Όπως έγινε πρόσφατα γνωστό, µάλιστα, δύο νοσηλευ-
τές κατέρρευσαν από την εξάντληση.

Στην παιδοψυχιατρική κλινική οι γιατροί είναι µόνο δύο και
παρ’ ότι όλοι οι υπάλληλοι δίνουν τιτάνια µάχη, δεν τα βγάζουν
πέρα λόγω φόρτου εργασίας. Έχουν και αυτοί ανάγκη να γυρί-
σουν σπίτι και να δουν την οικογένειά τους, κάτι που µε τόσες
υπερωρίες δεν είναι εφικτό. Το γνωρίζω πολύ καλά αυτό, κύριε
Υπουργέ. Όταν υπηρετούσα στη Λήµνο και επί χρόνια έκανα ει-
κοσιτετράωρες εφηµερίες για τριάντα ηµέρες. Ήταν πάρα πολύ
δύσκολο για εµένα και την οικογένειά µου.

Το ΠΑΓΝΗ έχει τη µοναδική δηµόσια παιδοψυχιατρική κλινική
σε ολόκληρη την Κρήτη, ενώ εξυπηρετεί και ολόκληρο το νότιο
Αιγαίο και θέλουν να το κλείσουν. Γιατί; Όσο και αν διαµαρτύ-
ρονται υπάλληλοι και ασθενείς όµως, δεν δίνεται καµµία λύση.
Αντίθετα, η Παιδοψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ έχει σταµατήσει
να δέχεται ασθενείς, ενώ πολλοί εικάζουν ότι θα κλείσει τελείως.
Η υποψία αυτή προκαλεί φόβο για τα παιδοψυχιατρικά περιστα-
τικά που ήδη υπάρχουν, αλλά και αυτά που ενδέχεται να προκύ-
ψουν στο Ηράκλειο, στην Κρήτη ολόκληρη, αλλά και στο νότιο
Αιγαίο, που µέχρι τώρα εξαρτώνται από το ΠΑΓΝΗ. 

Θα σας καταθέσω την από 24 Ιουλίου του 2023 επιστολή του
πατέρα του εν λόγω εφήβου, ο οποίος και καταθέτει την κραυγή
αγωνίας του.

Κύριε Υπουργέ, τα συµπτώµατα των επιθετικών αυτιστικών
εφήβων δεν αντιµετωπίζονται από την οικογένεια χωρίς τη συν-
δροµή από το κράτος. Η καθηµερινότητα των οικογενειών, οι
οποίες φιλοξενούν αυτιστικούς επιθετικούς έφηβους είναι µαρ-
τυρική έξω από κάθε δεδοµένο που έχουµε υπ’ όψιν µας. Δεν
είναι δυνατόν, λοιπόν, η πολιτεία να αφήνει στο έλεος του Θεού,
εγκαταλελειµµένους από την ίδια και σε ανύπαρκτες δοµές, οι
οποίες µαραίνονται και κλείνουν µε προσωπικό απαξιωµένο και
στα πρόθυρα κατάρρευσης σωµατικής, ψυχικής και ηθικής. Δεν
έχετε, κύριοι της Κυβέρνησης, δικαίωµα να πράττετε έτσι. 

Παράλληλα, στο σηµείο αυτό, αναφέροµαι και στην από 2-12-
2022 επίκαιρη ερώτηση µου προς την Υπουργό Υγείας µε θέµα
την ανάγκη για τη σύσταση δοµών διαχείρισης βίαιων αυτιστικών
εφήβων, που απουσιάζουν δραµατικά, αφού ο αριθµός κλινών
δεν αρκεί για να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες. Θα καταθέσω και
την ερώτηση της Ελληνικής Λύσης για τα Πρακτικά. 

Μια άλλη θλιβερή κατάσταση έχουµε στο κτήριο του Θερα-
πευτηρίου Χρόνιων Παθήσεων των Χανίων, όπου οι φιλοξενού-

µενοι ασθενείς στερούνται τη στοιχειώδη, αξιοπρεπή διαβίωση
στον νοσοκοµειακό χώρο όπου διαµένουν. Θα καταθέσω για τα
Πρακτικά ερώτηση που έκανε η Ελληνική Λύση επί του θέµατος,
επίσης. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Μαρία Αθανασίου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στα επιµέρους άρθρα του παρόντος τονίζουµε τα εξής. Κατ’
αρχάς, επιτρέψτε µου να σταθώ στην ανοµοιογένεια του υπό ψή-
φιση νοµοθετήµατος, το οποίο έχει ενταχθεί στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων µε πλείστες διατάξεις αρµοδιότητας
Υπουργείου Εσωτερικών, δείγµα της βιασύνης της Κυβέρνησης
και του πνεύµατος προχειρότητας, το οποίο την διακατέχει. 

Προσωπικά επιλέγω να σταθώ στις διατάξεις που αφορούν την
παρούσα επιτροπή χωρίς να υποτιµώ καθόλου τις διατάξεις, οι
οποίες αφορούν στις επερχόµενες αυτοδιοικητικές εκλογές ούτε
στη µεταφορά των µαθητών ούτε στην άρση του απορρήτου των
τηλεπικοινωνιών σε περίπτωση εγκληµατικών ενεργειών ούτε
στην παράταση ισχύος της κάρτας φιλάθλων. 

Θα προτιµήσω, ωστόσο, να σταθώ στην παράταση της θητείας
των εβδοµηντάχρονων γιατρών του ΕΣΥ, διότι η Κυβέρνηση αµέ-
λησε να στελεχώσει εγκαίρως και καταλλήλως τις δοµές της δη-
µόσιας υγείας. Έτσι, στο άρθρο 1 τονίζουµε ότι και η παράταση
αυτή δεν αντιµετωπίζει το χρόνιο πρόβληµα της υποστελέχωσης
των φορέων της δηµόσιας υγείας. Οι ηλικιωµένοι γιατροί έχουν
πολλή κόπωση και δεν µπορούν να είναι όσο αποτελεσµατικοί
απαιτούν οι περιστάσεις. Δεν µπορούν αυτοί να είναι τα κυρίως
στελέχη του ΕΣΥ, όση εµπειρία και διάθεση και αν έχουν. Τα σω-
µατικά αποθέµατα έχουν και τα όριά τους, κύριε Υπουργέ. Απαι-
τούνται άµεσες προσλήψεις νέων γιατρών, µονιµοποίηση των
επικουρικών γιατρών, αλλά και µόνιµη αξιοποίηση των συµβασι-
ούχων αυτών των ηρώων, οι οποίοι πήραν στην πλάτη τους το
βάρος της πανδηµίας, προκειµένου να καλυφθούν οι µόνιµες
ανάγκες και οι τεράστιες ελλείψεις των υπαρχουσών θέσεων οι
οποίες οδηγούν το δηµόσιο σύστηµα υγείας σε κατάρρευση. 

Στο άρθρο 2 δεν αποτελεί λύση η προσωρινή στελέχωση των
πληρωµάτων ΕΚΑΒ από τον στρατό, αλλά ούτε και από το πυρο-
σβεστικό σώµα, το οποίο έχει το ίδιο ανάγκη στελέχωσης, πολύ
λιγότερο δε να στερείται του προσωπικού του σε τέτοιες περιό-
δους και να στελεχώνει άλλες υποστελεχωµένες οµάδες, όπως
το ΕΚΑΒ τώρα εν µέσω µιας περιόδου που η χώρα καίγεται στην
κυριολεξία. Επίσης, δεν είναι επιτρεπτό να αρκέσει ως οδηγός,
ως βοηθός είτε ως διασώστης ένας άνθρωπος που εκπαιδεύεται
µόνο για έξι ώρες και να αναλαµβάνει τον σοβαρό ρόλο της διά-
σωσης και της διακοµιδής, ενέργειες οι οποίες απαιτούν υψηλό
επίπεδο εκπαίδευσης και ετοιµότητας. Ο ασθενής ή ο πολυτραυ-
µατίας δεν είναι αντικείµενα τα οποία απλά και µόνο χρειάζεται
να φορτωθούν και να µεταφερθούν άµεσα. Είναι πρόσωπα, τα
οποία έχουν ανάγκες εξειδικευµένες σε συνθήκες ζωής και θα-
νάτου, οι οποίες απαιτούν ανάγκες άµεσες από πρόσωπα εκπαι-
δευµένα και έµπειρα και όχι πρόσωπα τα οποία απλώς θα
συµπληρώσουν αριθµούς που µας λείπουν από τη συµπλήρωση
των απαιτούµενων αριθµών στη στελέχωση. 

Στο άρθρο 3 προβλέπεται η δυνατότητα σύναψης έως το
τέλος Ιουλίου ’23 συµβάσεων προµήθειας µονοκλωνικών αντισω-
µάτων ή λοιπών φαρµάκων για την αντιµετώπιση του COVID-19
περιλαµβανοµένων όσων έχουν λάβει οριστική έγκριση µε διαδι-
κασία διαπραγµάτευσης, χωρίς δηµοσίευση διακήρυξης κατά
παρέκκλιση κάθε εθνικής διάταξης. Και τί θα τα κάνετε τα µονο-
κλωνικά αντισώµατα τώρα που έχουµε έναν ιό µεταλλαγµένο και
εξασθενηµένο; 

Ως Ελληνική Λύση είµαστε αντίθετοι στις παρεκκλίσεις από την
κείµενη νοµοθεσία περί προµηθειών και δηµοσίων συµβάσεων.
Δεν ζούµε πλέον σε καθεστώς πολέµου ούτε πανδηµίας, ώστε
να δράτε κάτω από το καθεστώς πανικού και αδιαφάνειας. Μας
ενισχύετε την πεποίθηση ότι σας εξυπηρετούν οι παρεκκλίσεις,
διότι διευκολύνεστε να διαχειρίζεστε δηµόσιο χρήµα αδιαφανώς
και υπό το καθεστώς εξυπηρέτησης φίλων σας.

Άρθρο 4, αντιτιθέµεθα στην προχειρότητα, στην προσωρινή
πρόσληψη επικουρικού προσωπικού µε αδιαφανή κριτήρια και
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µε νοµοθετική εξουσιοδότηση στον εκάστοτε Υπουργό. Οι συν-
θήκες και η σοβαρότητα του ζητήµατος της στελέχωσης της δη-
µόσιας υγείας απαιτούν λύσεις µόνιµες και διαφανείς, µόνιµες
προσλήψεις λοιπόν προσωπικού µέσω δηµόσιων διαγωνισµών µε
µοριοδοτήσεις, µε αξιοκρατία, µε διαφάνεια.

Άρθρο 5 και 6, και τα δύο άρθρα αυτά προσδίδουν το χαρα-
κτήρα προχειρότητας, προσωρινότητας, αλλά και φωτογραφι-
κών προϋποθέσεων, οι οποίες προφανώς και δύναται να
αποτελέσουν όχηµα εξυπηρέτησης φίλων σας µακριά από κάθε
έννοια αξιοκρατίας και καταλληλότητας. Αντιτιθέµεθα ως Ελλη-
νική Λύση και είναι προσβολή γι’ αυτούς που λένε ότι είναι το επι-
τελικό µας κράτος. 

Τέλος µε την υπ’ αριθµόν 1190/11-4-23 αίτηση προς το Υπουρ-
γείο Υγείας οι συµβασιούχοι υγειονοµικοί που δεν ανανεώθηκαν
οι συµβάσεις τους και απώλεσαν την εργασία τους λόγω µη εµ-
βολιασµού κατά της νόσου COVID αιτούνται την επαναφορά
τους στην εργασία µε τα απαραίτητα προληπτικά υγειονοµικά
µέτρα µε σχετική τροπολογία σας, κύριε Υπουργέ.

Υπενθυµίζουµε πως, σύµφωνα την υπ’ αριθµό 2332/2022 από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η παράταση των αναστο-
λών εργασίας των υγειονοµικών λόγω µη εµβολιασµού κρίθηκε
παράνοµη και αντισυνταγµατική ήδη από τον Απρίλιο του 2022.
Άρα οµοίως παράνοµη είναι και η µη ανανέωση των συµβάσεών
τους λόγω µη εµβολιασµού. 

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ να µεριµνήσετε. Άλλωστε, στο ΕΣΥ
κανείς δεν περισσεύει και οι ανάγκες σε προσωπικό είναι πάρα
πολλές. Γι’ αυτό είµαστε σήµερα εδώ. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, τα θιγό-
µενα στις δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου ζητήµατα
οφείλατε να τα έχετε ήδη αντιµετωπίσει εγκαίρως και αποτελε-
σµατικά. Δεν είναι κάτι το οποίο εµφανίστηκε ξαφνικά ούτε ζούµε
σε συνθήκες πολέµου, ούτως ώστε να νοµοθετείτε µε τη µορφή
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, χωρίς την απαραίτητη δια-
βούλευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί δεν παραδέχεστε ότι αµελήσατε όλα αυτά τα χρόνια να

αντιµετωπίσετε αυτά τα θεµελιώδη ζητήµατα τα οποία αφορούν
δυσπρόσιτες ορεινές και νησιωτικές περιοχές, ότι αυτά κατέλη-
ξαν να γίνουν άµεσες και επιτακτικές ανάγκες φέτος το καλο-
καίρι και ότι είναι απόλυτη ανάγκη να αποδυναµώσετε τους
παραπαίοντες δήµους και να πάρετε προσωπικό από την Πυρο-
σβεστική εν µέσω τέτοιας λαίλαπας και να ενισχύσετε το ΕΚΑΒ
µε ανεκπαίδευτο προσωπικό; 

Αν το παραδεχόσασταν, αν ρητώς αναλαµβάνατε την ευθύνη
αυτής της κωµικοτραγικής κατάστασης και παράλληλα δηλώ-
νατε ότι σχεδιάζετε άµεσα µόνιµη αντιµετώπιση των έκτακτων
αυτών αναγκών, οι οποίες δεν θα έπρεπε να είναι ούτε καν ανάγ-
κες, γιατί θα τις είχατε αντιµετωπίσει εγκαίρως και αποτελεσµα-
τικά, ώστε να µην αποτελούν πλέον ανάγκες ούτε βεβαίως
έκτακτες, ερχόµενοι στη δεινή θέση να νοµοθετείτε µετά το
µέσον του καλοκαιριού για θερινές ανάγκες, τότε τα πράγµατα
θα είχαν άλλη έννοια. 

Πείτε µας, παρακαλώ, έχετε σκοπό εντός του επόµενου τριµή-
νου, επί παραδείγµατι, να φέρετε προς διαβούλευση και ψήφιση
νοµοσχέδιο το οποίο θα αντιµετωπίζει σοβαρά, υπεύθυνα, µετά
από µελέτη και κάλυψη όλων των πτυχών, τα θιγόµενα θέµατα;
Ή θα αποτελέσει ο δανεισµός οδηγών δήµων και Πυροσβεστικής
στο ΕΚΑΒ µια κανονικότητα από εδώ και στο εξής; Ή θα αποτε-
λέσει το να είναι το υγειονοµικό προσωπικό κάθε ειδικότητας συ-
νοδός ΕΚΑΒ µια κανονικότητα; 

Δυστυχώς, δεν ακούσαµε από την Κυβέρνηση ότι στο άµεσο
προσεχές χρονικό διάστηµα θα επιλυθούν οι ανάγκες αυτές µε
τρόπο µόνιµο και επαρκή και ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, όσον αφορά τα κεφάλαια τα οποία θίγουν τα θέµατα υγείας
τουλάχιστον, θα έχει απολύτως προσωρινό χαρακτήρα και µόνο
µέχρι την εισαγωγή και ψήφιση ολοκληρωµένου νοµοσχεδίου, το
οποίο θα επιλύει κατά τρόπο µόνιµο και επαρκή τα εν γένει ζητή-
µατα. Και τούτο δεν το ακούσαµε από τα χείλη σας, διότι προφα-
νώς δεν σας απασχόλησε η µόνιµη επίλυση των ζητηµάτων. 

Σηµαίνει ότι δεν σας απασχόλησαν, διότι δεν θέλετε να τα αν-
τιµετωπίσετε, δεν θέλετε να τα επιλύσετε, δεν είναι στα σχέδιά
σας. Αντιθέτως, η αντιµετώπιση των εκτάκτων συνθηκών τον χει-
µώνα από την Κυβέρνησή σας στηρίζεται στη µετακύλιση των ευ-
θυνών σας στους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
κανείς εκ των εισηγητών δεν πέρασε τα δεκαεπτά λεπτά. Παρα-
καλώ ολοκληρώστε τη φράση σας. Τη φράση σας! 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω τη φράση µου. 
Για την ανεπάρκεια πυροπροστασίας παροτρύνετε: «Τρέξτε

να σωθείτε». Για την έλλειψη αστυνόµευσης: «Κάντε πως κοιµά-
στε». Για την υποστελεχωµένη υγεία τι µας έχετε άραγε; Σε λίγο
θα µας πείτε ότι ο καλός ασθενής πεθαίνει. Μη γένοιτο! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον
λόγο για να κάνει µία παρέµβαση η Πρόεδρος της Πλεύσης
Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντοπούλου. 

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα τοποθετηθώ συνολικά στην πρωτολογία µου για όλα όσα

συµβαίνουν αυτές τις µέρες. Ήθελα όµως, µε αφορµή την πα-
ρέµβαση του Προέδρου της Βουλής, του κ. Τασούλα, ο οποίος
ανταποκρίθηκε στη χθεσινή µου πρόταση να αναλάβει η Βουλή
την ευθύνη της και να πράξει αυτό που έχει πράξει και στο πα-
ρελθόν για τις οικογένειες των πεσόντων, ανακοίνωσε στο Σώµα
και πρότεινε στο Σώµα την υιοθεσία του αγέννητου παιδιού του
Κυβερνήτη, του Σµηναγού Χρήστου Μουλά -είναι µια πράξη αυ-
τονόητη, επιβεβληµένη-, να εκφράσω πραγµατικά την ικανοποί-
ησή µου που σε ένα πράγµα που πρότεινα, υπήρξε ανταπόκριση
και άµεση. 

Παρ’ όλα αυτά, αισθάνοµαι ότι η Βουλή ούτε θα πρέπει να είναι
ικανοποιηµένη ούτε θα πρέπει να αρκείται σε αυτή και µόνο την
πράξη. Έχουµε πολλά ακόµα και οφείλουµε να κάνουµε πολλά
ακόµα περισσότερα, για να µην έχουµε άλλα θύµατα -ήδη αριθ-
µούµε πέντε-, για να µην έχουµε άλλους πεσόντες, για να µην
έχουµε αλλά αγέννητα παιδιά που δεν γνωρίζουν τον πατέρα ή
τη µητέρα τους µέσα σε τέτοιες τραγικές συνθήκες. 

Τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, θα τα εκθέσω στην πρωτολογία
µου. Χαιρετίζω, όµως, αυτή την άµεση ανταπόκριση του Προ-
έδρου της Βουλής στη χθεσινή µου πρόταση και ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία Πρόεδρε. 

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης, η κ. Ασπασία Κουρουπάκη. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-

µέρα σας. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε σή-

µερα να κυρώσουµε δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου του
Υπουργείου Υγείας. Βέβαια, µόλις χθες, σε λιγότερο από εικοσι-
τέσσερις ώρες από την ψήφιση στο ίδιο νοµοσχέδιο, εντάξατε
τροπολογίες, όπως για καινούργιες υψηλόβαθµες θέσεις στον
ΕΟΔΥ, για συµβούλους σταδιοδροµίας σε σχολεία δεύτερης ευ-
καιρίας, για προσωπικό καθαριότητας στο Πανεπιστήµιο του Αι-
γαίου, για το Εθνικό Κτηµατολόγιο, για πρόσθετα κόστη
ναυπήγησης και επισκευής πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού. 

Με τα µάτια των νέων προσώπων στην κοινοβουλευτική δρα-
στηριοποίηση, επιτρέψτε µου να σας πω ότι ίσως για την έµπειρη
Κυβέρνηση να πρόκειται για συνηθισµένη πρακτική. Ωστόσο, η
δική µας πρώτη εντύπωση από τέτοια περιστατικά είναι εξαιρε-
τικά αρνητική. Θλιβόµαστε και απορούµε. 

Άραγε, έτσι θα λειτουργεί η έµπειρη αυτή Κυβέρνηση σε όλη
της τη θητεία; Με τροπολογίες ολιγόωρης προθεσµίας µελέτης;
Με περιεχόµενο επί παντός επιστητού και από το «παράθυρο»;
Δεν κρίνουµε σκόπιµο ότι κάπως, κάποτε αυτό θα πρέπει να αλ-
λάξει; 

Επιστρέφω στο κυρίως θέµα του νοµοσχεδίου. Η προµήθεια
και διάθεση µονοκλωνικών αντισωµάτων για την αντιµετώπιση
της νόσου COVID, η στελέχωση του ΕΚΑΒ από προσωπικό του
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Πυροσβεστικού Σώµατος και από στρατιωτικούς των Ενόπλων
Δυνάµεων, η πρόσληψη επικουρικού προσωπικού για επιτακτικές
ανάγκες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, οι ιατροί δηµοσίων νο-
σοκοµείων µε δελτίο απόδειξης παροχής υπηρεσιών είναι όλες
διατάξεις που έρχονται να ψηφιστούν µε τη µορφή του κατεπεί-
γοντος από µία Κυβέρνηση η οποία διαδέχτηκε τον εαυτό της.
Άρα, δεν κατελήφθη προ απροόπτου, για να διαπιστώσει τις
ανάγκες. 

Ένα κράτος που σέβεται τον πολίτη και την υγεία του οφείλει
κατά το δυνατό να δρα προληπτικά και όχι κατασταλτικά, να δίνει
λύσεις. Όχι εµβαλωµατικές, αλλά λύσεις υγιείς και ιδανικά µόνι-
µες. 

Το αγαθό της δηµόσιας υγείας είναι συνταγµατικά κατοχυρω-
µένο για όλους τους Έλληνες. Όµως, σήµερα η λειτουργία της
δηµόσιας υγείας της χώρας µας βασίζεται αποκλειστικά και µό-
νιµα στο φιλότιµο των υπαλλήλων των δηµόσιων νοσοκοµείων,
ανεξαρτήτως ειδικότητας και θέσης, και προς τιµήν τους. 

Η περίοδος της πανδηµίας ανέδειξε τα πολυποίκιλα προβλή-
µατα που υπάρχουν τόσο στον αριθµό του εξειδικευµένου και
µόνιµου προσωπικού όσο και στις υλικοτεχνικές υποδοµές στον
τοµέα της υγείας. Την ίδια περίοδο η Κυβέρνηση υποστελέχωσε
και συγχώνευσε κλινικές, προκειµένου να στελεχωθούν οι ΜΕΘ.
Την ίδια περίοδο είχε την πολυτέλεια να θέσει σε αναστολή κα-
θηκόντων εργασίας επτάµισι χιλιάδες έµπειρους υγειονοµικούς,
αντί να τους θέσει µέτρα προστασίας. 

Για ποιον λόγο η προµήθεια των αντισωµάτων δεν έγινε την
περίοδο της πανδηµίας, που όντως υπήρχε η µορφή του κατε-
πείγοντος; Την περίοδο εκείνη η προµήθεια των αντισωµάτων
µπορούσε και επιβαλλόταν να γίνει άµεσα, χωρίς τις τηρούµενες
κείµενες διατάξεις. Τότε, πράγµατι θα σωζόντουσαν ανθρώπινες
ζωές. 

Η µορφή, όµως, του κατεπείγοντος για την παραγγελία των
µονοκλωνικών αντισωµάτων σήµερα εµπαίζει τη νοηµοσύνη τόσο
των υγειονοµικών όσο και των πολιτών. Προς όφελος της δηµό-
σιας οικονοµίας, η Κυβέρνηση έπρεπε από την προηγούµενη τε-
τραετία να είχε προβεί στην αγορά των µονοκλωνικών
αντισωµάτων µε µειοδοτικό διαγωνισµό που θα εξασφάλιζε τους
συµφερότερους και οικονοµικότερους όρους. 

Εξάλλου τα επιδηµιολογικά στοιχεία στην ιστοσελίδα του
ΕΟΔΥ σχετικά µε τον COVID δεν δικαιολογούν τη µορφή του κα-
τεπείγοντος. Αναρωτιόµαστε, ποιο υγειονοµικό προσωπικό θα
χορηγήσει τα µονοκλωνικά αντισώµατα; Το ελάχιστο µόνιµο προ-
σωπικό που αδυνατεί να ανταπεξέλθει στις βάρδιες και στις εφη-
µερίες ή το επικουρικό που συνεχώς βρίσκεται υπό εκπαίδευση,
καθώς διαδέχεται ο ένας επικουρικός τον άλλο και αρχίζει η εκ-
παίδευση από την αρχή; Την Κυβέρνηση δεν τη νοιάζει το κόστος
εκπαίδευσης διαφορετικών ανθρώπων για την ίδια ανάγκη µε τη
σπατάλη τόσων ανθρωποωρών; Γιατί να µην επενδύουµε στην
εκπαίδευση µόνιµου προσωπικού; Η στήριξη του ΕΣΥ από επι-
στήµονες µε επικουρικό καθεστώς, οι οποίοι συντηρούν παιδιά
και πληρώνουν δάνεια και ενοίκια έχοντας παράλληλα το άγχος
της αναµονής για να ανταπεξέλθουν στα προς το ζην, µόνο σε
δηµοκρατική και πολιτισµένη κοινωνία δεν παραπέµπει.

Ο εφιάλτης στα δηµόσια νοσοκοµεία συνεχίζεται µε την πρόσ-
ληψη εργαζοµένων µε µπλοκάκι µε πρόσχηµα την κάλυψη των
αναγκών, δηµιουργώντας ένα καθεστώς ιδιωτικής υγείας που
όµως καπηλεύεται τις δηµόσιες υποδοµές. 

Αλήθεια, όταν ένας ασθενής χειρουργηθεί από γιατρό µε
µπλοκάκι την επόµενη µέρα ποιος γιατρός θα τον παρακολουθεί;
Καταλήγουµε να έχουµε δηµόσια υγεία µε ιατρούς περιορισµέ-
νης ευθύνης εις βάρος του ασθενή. Ανοίγονται διάπλατα και επί-
σηµα οι πόρτες όχι µόνο για την επικράτηση του ιδιωτικού
συµφέροντος στη δηµόσια υγεία αλλά και για την περαιτέρω
υποβάθµιση των υπηρεσιών υγείας που απολαµβάνει ο πολίτης. 

Αναφορικά µε τις ρυθµίσεις για την κατεπείγουσα στελέχωση
των ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ, παρατηρούµε ότι οι καθυστερή-
σεις στις διακοµιδές ασθενών λόγω έλλειψης προσωπικού ανέ-
δειξαν για ακόµη µία φορά ένα από τα µεγάλα και πολυάριθµα
προβλήµατα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Είναι προφανές πως οι
ελλείψεις σε ασθενοφόρα και διασώστες του ΕΚΑΒ καθώς και
σε προσωπικό των νοσοκοµείων, ιατρών, επιστηµόνων υγείας,

νοσηλευτικού προσωπικού, παραϊατρικού προσωπικού, δεν προ-
έκυψαν από τη µία µέρα στην άλλη. Εποµένως θα µπορούσαν να
προβλεφθούν. 

Η επιτακτική ανάγκη στελέχωσης του ΕΚΑΒ απαιτεί µόνιµο και
άρτια εκπαιδευµένο προσωπικό και όχι προσωρινή εµβαλωµατική
κάλυψη αναγκών µε ανειδίκευτο προσωπικό από το Πυροσβε-
στικό Σώµα και τις Ένοπλες Δυνάµεις. Δεν προβληµατίζει κανέ-
ναν άραγε το γεγονός ότι το προσωπικό του ΕΚΑΒ λαµβάνει
εκπαίδευση διάρκειας δύο ετών από δικό του ΙΕΚ, ενώ οι κυβερ-
νητικές ακροβασίες προβλέπουν εκπαίδευση µίας ηµέρας;

Εδώ που φτάσαµε ο Υπουργός Υγείας θα µπορέσει να βρει
στη Ρόδο όπως και στις υπόλοιπες περιοχές που ταλανίζονται
από τις πυρκαγιές µαζεµένους πολλούς υποψήφιους οδηγούς
ασθενοφόρων ΕΚΑΒ. Θεωρούµε το µέτρο επιεικώς απαράδεκτο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Η Νίκη προτάσσοντας το δηµόσιο συµφέρον θεωρεί αναγκαίες
τις µονιµοποιήσεις φυσικά του υπάρχοντος επικουρικού προσω-
πικού, τις άµεσες προσλήψεις και την άρτια εκπαίδευση επαρ-
κούς προσωπικού από µόνιµους γιατρούς, ειδικούς επιστήµονες,
νοσηλευτές και παραϊατρικό προσωπικό στις δοµές υγείας και
στα νοσοκοµεία. 

Το ΕΚΑΒ απαιτεί κάλυψη από προσωπικό µε ένταξη στα βαρέα
και ανθυγιεινά, καθώς και ασθενοφόρα. Οι επαρχιακές και ακρι-
τικές δοµές της χώρας αξίζουν γενναία οικονοµικά κριτήρια για
τη στελέχωσή τους. Το ελληνικό Αιγαίο θέλει Έλληνες γιατρούς.
Η Νίκη θεωρεί ότι το παρόν σχέδιο νόµου υποβαθµίζει σε επί-
πεδο κοινωνικό, πολιτικό και αξιακό τον Έλληνα πολίτη είτε
αυτός βρίσκεται στη θέση του επικουρικού επαίτη υπαλλήλου
είτε στη θέση του βαριά φορολογούµενου πολίτη.

Καταψηφίζουµε έχοντας ως γνώµονα την ανθρώπινη αξιοπρέ-
πεια και το σεβασµό στον συνάνθρωπο και συµπολίτη µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Πλεύσης Ελευθερίας, ο
κ. Μιχαήλ Χουρδάκης.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου λίγο να
οργανωθώ, γιατί είναι πάρα πολλά αυτά που έχουν προκύψει τις
τελευταίες ώρες. Θυµίζω ευγενικά ότι αρκετοί από εµάς φύγαµε
από την Βουλή στις 2.40’, περασµένες 2.30’ και αναγκαζόµαστε
9.00’ η ώρα το πρωί να είµαστε ξανά εδώ επειδή υπάρχει αυτή η
«ανάγκη», η πρεµούρα -όπως θέλετε πείτε το- να τελειώνουν όλα
γρήγορα και βιαστικά. 

Θα χωρίσω την τοποθέτησή µου σε δύο µέρη. Το ένα µέρος
θα αφορά την ουσία όσων προτείνονται στις δύο πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου και το άλλο σε κάποια διαδικαστικά πράγ-
µατα, τα οποία ήδη από την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής
προσπαθώ να θέσω εντόνως µεν, ευγενικώς δε, αλλά δεν βλέπω
κανένα αποτέλεσµα. 

Οι δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που έρχονται,
έχουν την ψευδεπίγραφη προσπάθεια ή στόχευση να δηµιουρ-
γήσουν ένα καλύτερο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και να βοηθήσουν,
ώστε κάποια προβλήµατα που προέκυψαν ή που νοµίζει η Κυ-
βέρνηση ότι προέκυψαν την τελευταία στιγµή, να διορθωθούν.
Θυµίζω ότι ξεκινάει το πέµπτο έτος διακυβέρνησης από τη συγ-
κεκριµένη Κυβέρνηση και άρα δεν θα έπρεπε να υπάρχουν τέ-
τοιες αστοχίες σε ό,τι αφορά την οργάνωση.

Σε καµµία περίπτωση δεν υπάρχει πραγµατική και αληθής προ-
σπάθεια επίλυσης των προβληµάτων, δηλαδή ενίσχυσης του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, ενίσχυσης του εθνικού και δηµό-
σιου και καθολικού ρόλου που θα έπρεπε να έχει το σύστηµα
υγείας. 

Αντί αυτού λοιπόν, βλέπουµε ότι γίνεται µια στόχευση στην κά-
λυψη προσωρινών µόνο αναγκών, στη στρέβλωση των εργασια-
κών σχέσεων των επαγγελµατιών που βρίσκονται µέσα στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας -ιατρών και παραϊατρικού προσωπικού-,
στη στρέβλωση των κριτηρίων µε τα οποία γίνονται ή θα γίνονται
οι προσλήψεις και οι επιλογές προσωπικού, µειώνοντας δηλαδή
τα απαιτούµενα χαρακτηριστικά αυτών και επιπλέον ένα πολύ
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σηµαντικό πρόβληµα το οποίο προκύπτει από την µετακίνηση
από άλλους φορείς, παραδείγµατος χάριν προς το ΕΚΑΒ προ-
σωπικού, όταν ήδη στους φορείς αυτούς, και στους ΟΤΑ και στην
Πυροσβεστική ειδικά, βλέπουµε ότι δεν επαρκεί. Και όλα τα προ-
βλήµατα που σχετίζονται και µε την Πυροσβεστική και µε άλλους
φορείς, είναι ακόµα πιο έντονα φανερά τις τελευταίες µέρες
όταν έχουµε τόσες πολλές εστίες ανά την χώρα µε τα δυσάρε-
στα αποτελέσµατα που ήδη από χθες όλοι έχουµε τονίσει. 

Σε ό,τι αφορά κάποια άλλα γενικά στοιχεία θέλω να υπογραµ-
µίσω ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν µπορεί να έχει εργαζό-
µενους πολλών ταχυτήτων. Δεν µπορεί σιγά, σιγά να ξηλώνουµε
τον µόνιµο χαρακτήρα του προσωπικού να εισάγουµε όλο και πε-
ρισσότερες κατηγορίες µε µπλοκάκια, να φέρνουµε ρυθµίσεις οι
οποίες κάθε χρόνο από το 2012 ήδη προσθέτουν δύο και τρεις
νέες ειδικότητες ανά φορά. Και µάλιστα στην τελευταία τοποθέ-
τησή µου που έκανα στην επιτροπή είχα επισηµάνει ότι έχουµε
τροποποίηση του άρθρου 2 για το άρθρο 5 προηγούµενου
νόµου, το οποίο αφορούσε το 34 του 2015, το 44 από άλλη χρο-
νιά και ούτω καθεξής. Δηλαδή κάθε χρόνο και λίγο, λίγο προσπα-
θούµε να αλλάξουµε τελείως αυτόν τον χαρακτήρα. Αυτό είναι
κάτι που µας βρίσκει αντίθετους.

Θα έπρεπε να δώσουµε κίνητρα και στο προσωπικό που θέλει
να ενταχθεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας να το κάνει, να υπάρξουν
προκηρύξεις για πρόσληψη µόνιµου προσωπικού και όχι προσω-
πικού µε µπλοκάκι. Και θα έπρεπε να σας προβληµατίζει κύριε
Υπουργέ και κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι τους τελευ-
ταίους µήνες δεν καλύπτονται οι θέσεις ούτε µε µπλοκάκι ούτε
για µόνιµο προσωπικό. 

Αντίθετα, υπάρχει ένα µεγάλο κύµα ανθρώπων που φεύγουν
από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γεγονός που υπογραµµίζει και
καταδεικνύει τις κακές συνθήκες που επικρατούν σε αυτό, τους
χαµηλούς µισθούς και το πόσο λίγο θελκτικό το έχετε καταντή-
σει. Αντ’ αυτού θα έπρεπε να βρούµε τρόπους να βελτιώσουµε
τις συνθήκες όλων των εργαζοµένων, να βελτιώσουµε και τη συ-
νεχιζόµενη εκπαίδευση αυτού του προσωπικού και να κατορθώ-
σουµε να έχουµε περισσότερους και καλύτερους µέσα στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι µε ποιον τρόπο µε άτοµα τα οποία δεν θα
έχουν καµµία επαρκή εκπαίδευση, όταν αντί για άνω των εβδο-
µήντα ωρών εκπαίδευσης φαίνεται ότι µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου που θέλετε να προωθήσετε θα αρκούν µόνο έξι,
θεωρείτε ότι δεν θα προκύψουν κίνδυνοι. Βλέπω στην έκθεση και
την αξιολόγηση για το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου ότι δεν προ-
βλέπονται να υπάρξουν κίνδυνοι. Εγώ δεν θα ήθελα, και φαντά-
ζοµαι και εσείς δεν θα θέλατε κ. Χρυσοχοΐδη, αν βρεθείτε σε ένα
νησί, γιατί συνήθως τα προβλήµατα αυτά είναι σε αποµακρυ-
σµένα µέρη και όχι στις πόλεις της Αθήνας ή της Θεσσαλονίκης,
να έχετε ως διασώστη κάποιον που έχει µόνο δίπλωµα β’ κατη-
γορίας, δηλαδή ξέρει να οδηγεί, να πατάει τον συµπλέκτη και να
αλλάζει ταχύτητες, και έχει εκπαιδευθεί έξι ώρες. 

Έχετε κάνει σεµινάριο CRP, κύριε Χρυσοχοΐδη; Όχι; Κρατάει
έξι ώρες, µαζευόµαστε κάποιοι γιατροί και κάποιοι ειδικοί εκπαι-
δευτές µε άλλους γιατρούς ή εθελοντές και έχουµε κάποια προ-
πλάσµατα. Τους δείχνουµε θεωρητικά πώς θα έπρεπε αυτό να
γίνει και τους δίνουµε και ένα πιστοποιητικό. Ενδεχοµένως αυτό
είναι αρκετό για να το ξέρει όλος ο κόσµος και να µπορεί σε πε-
ρίπτωση που προκύψει µια ανάγκη, όπως τις τελευταίες εβδοµά-
δες δυστυχώς βλέπουµε πολλές φορές από πισίνες ή από τη
θάλασσα βγαίνει κάποιος και χρειάζεται καρδιοπνευµονική ανα-
ζωογόνηση. Θα θυµάστε πριν από δύο χρόνια στο παγκόσµιο
πρωτάθληµα ποδοσφαίρου, στο µουντιάλ, χρειάστηκε να γίνει
καρδιοπνευµονική αναζωογόνηση σε έναν ποδοσφαιριστή της
εθνικής οµάδας της Δανίας. Θα ήταν λοιπόν καλό ο πληθυσµός
να έχει αυτές τις έξι ώρες σε σχέση µε το καθόλου. Είναι όµως
εντελώς ελλιπές να υπάρχουν διασώστες µε τόσο πληµµελή εκ-
παίδευση. Φυσικά δεν φταίνε αυτοί. Φταίνε όσοι προτείνουν µια
τέτοια ρύθµιση αφ’ ενός και όσοι θα ψηφίσουν τη ρύθµιση για
να γίνει νόµος του κράτους. 

Τόνισα και στις συνεδριάσεις της επιτροπής ότι φαίνεται ξε-
κάθαρα ο κεκαλυµµένος στόχος της Κυβέρνησης: αντί να δηµι-
ουργηθούν πραγµατικά οι συνθήκες εκείνες που θα ωφελήσουν

το κοινωνικό σύνολο, θα βελτιώσουν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και θα δηµιουργήσουν σε όλους µας µια µεγαλύτερη ασφάλεια
για την υγεία µας και τη µακροηµέρευσή µας, τελικά ο µακρο-
πρόθεσµος στόχος της Κυβέρνησης είναι η περαιτέρω απαξίωση
του συστήµατος. Επειδή τυχαίνει, όπως θα ξέρετε, και είµαι κα-
θηγητής στο Τµήµα Ιατρικής του ΑΠΘ, να σας πω ότι είναι το µε-
γαλύτερο τµήµα ιατρικής στην Ελλάδα, τα τελευταία χρόνια όλο
και περισσότεροι πρώην φοιτητές µου νυν νέοι ιατροί που επι-
κοινωνούν είτε ηλεκτρονικά είτε έρχονται για να πουν µια καλη-
µέρα, έχουν φύγει στο εξωτερικό. Δεν είναι κανείς πια στην
Ελλάδα. Οι θέσεις ειδικοτήτων είναι άδειες, ενώ παλιότερα, όταν
εγώ έκανα ειδικότητα έπρεπε να περιµένω τριάµισι χρόνια για
θέση η οποία τώρα είναι άδεια και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι
άλλων ειδικοτήτων και τέσσερα και πέντε και οκτώ. Με εξαίρεση
δυο - τρεις ειδικότητες, λοιπόν οι υπόλοιπες είναι άδειες. Διότι
δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέρον από τους νέους γιατρούς, τους
οποίους εκπαιδεύουµε και τους πληρώνουµε για να πάρουν αυτό
το πτυχίο τους, για να ενταχθούν στο σύστηµα αρχικά ως ειδι-
κευόµενοι και αργότερα και ως ειδικοί. Αντίστοιχα µεγάλος προ-
βληµατισµός είναι και σε άλλες παραϊατρικές ειδικότητες. 

Θα έπρεπε αυτό να µας προβληµατίσει όλους και να προσπα-
θήσουµε να το διορθώσουµε, να µειώσουµε δηλαδή την ανασφά-
λεια, που προκύπτει τόσο από την πληµµελή εκπαίδευση και τα
πληµµελή προσόντα αυτών που προτίθεστε να προσλάβετε όσο
και την ανασφάλεια που προκύπτει, όπως ειπώθηκε στην ακρό-
αση των φορέων, από αυτούς που θα κληθούν να εµπλακούν σε
αυτές τις διαδικασίες. Αρκετοί από τους εκπροσώπους των φο-
ρέων εξέφρασαν τον προβληµατισµό για τυχόν δικές τους ευθύ-
νες, αν προκύψει κάτι στη βάρδιά τους όταν θα έχουν
µετακινηθεί πιθανώς και χωρίς τη θέλησή τους και δεν θα έχουν
τη δυνατότητα να ανταπεξέλθουν όπως θα ήθελαν. 

Έρχοµαι στο δεύτερο µέρος της τοποθέτησής µου.
Έχω σηµειώσει το γεγονός ότι οι δύο πράξεις νοµοθετικού πε-

ριεχοµένου που µας ζητάει η Κυβέρνηση να ψηφίσουµε αφορούν
έξι άρθρα και έξι σελίδες. Είναι δηλαδή ένα κείµενο µε µια καλή
πυκνότητα, ενδεχοµένως. Μας δόθηκαν και τρεις - τέσσερις, µαζί
µε την ακρόαση φορέων, συναντήσεις της Διαρκούς Επιτροπής
και ως εκ τούτου αυτός ο χρόνος θα ήταν επαρκής. Κοιτάξτε
όµως τι γίνεται: έχουµε άλλες δεκατρείς σελίδες µε είκοσι άρθρα
του Υπουργείου Εσωτερικών. Σήµερα προκύπτουν άλλες δεκα-
τέσσερις σελίδες µε δέκα εννέα άρθρα, για τον ΕΟΔΥ η µία τρο-
πολογία και παντελώς άσχετη η δεύτερη τροπολογία. Και σας
θυµίζω και το ξαναλέω, εγώ χθες έφυγα από εδώ τρεις παρά το
πρωί. Δεν υπήρχαν αυτές οι τροπολογίες διαθέσιµες και τις είδα
σήµερα το πρωί ερχόµενος στις 9.00’. 

Ας πούµε ότι όλοι εµείς είµαστε οι πιο έξυπνοι άνθρωποι του
κόσµου. Προλαβαίνουµε να δούµε, πραγµατικά να µελετήσουµε
δεκατέσσερις σελίδες και δεκαεννέα άρθρα µέσα σε δύο ώρες
ή µέχρι το βράδυ, όπως θα θέλαµε; Οι περισσότεροι από εµάς,
πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε, δεν έχουµε αυτή τη δυνατότητα.
Γι’ αυτό προκαλεί εντύπωση που συνεχίζει η Κυβέρνηση αυτή την
τακτική. Έγινε και χθες µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, όπου πάλι είχαµε αυτή την έκπληξη. Γίνεται και σήµερα.
Ελπίζω, αν και νοµίζω ότι θα το ελπίζω για καιρό, ότι θα σταµα-
τήσει αυτή η πρακτική. Θα αρχίσει η Κυβέρνηση, που προτείνει
τη νοµοθέτηση, να σέβεται περισσότερο τη λειτουργία του θε-
σµού, να υπολογίζει τον χρόνο και τη δυνατότητα του εθνικού
Κοινοβουλίου και να µη φέρνει τροπολογίες ή αν τις φέρνει να
δίνει τον χρόνο. 

Επίσης µου έκανε εντύπωση χθες και δεν µπορώ να µην το πω,
και φαντάζοµαι και σήµερα, όταν θα µιλήσουν αργότερα οι Βου-
λευτές, κύριε Χρυσοχοΐδη, θα ακουστεί το ίδιο: «εµείς της Νέας
Δηµοκρατίας µόνο θετικά βλέπουµε, τι καλά που είναι όλα αυτά,
η Κυβέρνηση δίνει, η Κυβέρνηση προσθέτει σε επιδόµατα και σε
µισθούς» για χθες, «σήµερα καλύπτει κενά, δηµιουργεί τις προ-
ϋποθέσεις». Αλήθεια, δεν βρίσκεται κανένας που να ξέρει το αν-
τικείµενό του ή να είναι από έναν κλάδο που να έχει
προβληµατισµούς, ο οποίος ή η οποία να βγει και να πει «ναι µεν,
αλλά»; Γιατί και εµείς χθες αυτό λέγαµε και σήµερα αυτό λέµε,
ναι, να καλυφθούν αυτές οι ανάγκες για δύο ή για τρεις µήνες,
αλλά όχι µε αυτό τον τρόπο και όχι µε έναν τρόπο που θα δίνει
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µονιµότητα στην προβληµατική και εµβαλωµατική διαχείριση των
προβληµάτων, όχι µε έναν τρόπο δηλαδή που θα αλλάζει τον δη-
µόσιο χαρακτήρα του συστήµατος, που θα συνεχίζει την διάλυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και που θα δηµιουργεί εργαζό-
µενους πολλών ταχυτήτων. 

Δεν είναι η ώρα για να κάνω συγκεκριµένες προτάσεις για το
πώς θα έπρεπε να είναι ένα εθνικό σύστηµα υγείας. Σας είπα
όµως και στην τοποθέτησή µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Πλεύσης Ελευθερίας κύριε Χρυσοχοΐδη, κατά τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις ότι εγώ, και είµαι βέβαιος και άλλοι
γιατροί άλλων κοµµάτων ή όλοι όσοι έχουµε δουλέψει στο ΕΣΥ,
είµαστε ή θα έπρεπε να είµαστε στη διάθεσή σας για να δηµι-
ουργηθεί µια διακοµµατική επιτροπή που να αντιµετωπίσει αυτά
τα προβλήµατα. Να δοθούν λύσεις, οι οποίες θα έχουν ένα µό-
νιµο χαρακτήρα προς όφελος του κοινωνικού συνόλου και όχι
για να λέει κάποιος ότι έφερε ακόµα έναν νόµο, όπως είπε ο κ.
Τασούλας την πρώτη µέρα «κάναµε τετρακόσιες νοµοθετικές
πράξεις, βέβαια οι διακόσιες ήταν κυρώσεις, αλλά πάλι άλλες
διακόσιες». Ουκ εν τω πολλώ το ευ, αλλά εν τω ευ το πολύ και
φαντάζοµαι θα συµφωνείτε. 

Πολύ σύντοµα θα αναφερθώ στα εκτός θέµατος. Έχω σηµει-
ώσει το άρθρο 32 του Κανονισµού της Βουλής, το εδάφιο 1:
«Κάθε µία από τις Διαρκείς Επιτροπές επεξεργάζεται και εξετάζει
µε τους περιορισµούς της παραγράφου» τάδε «και µπορεί να συ-
ζητεί και να ψηφίζει νοµοσχέδια και προτάσεις νόµου αρµοδιό-
τητας των εξής Υπουργείων». Για την επιτροπή που είµαστε και
συζητάµε το νοµοσχέδιο σήµερα: «δ) η Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων των Υπουργείων Απασχόλησης και Κοινωνικής Προ-
στασίας, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Μεταφορών και
Επικοινωνιών» και πιθανώς µε όποιο όνοµα έχουν αυτά προκύψει
ή µετονοµαστεί ή συγχωνευθεί. Άρα το να έρχονται τροπολογίες
ή να εισάγονται άρθρα και µάλιστα τα είκοσι από τα είκοσι έξι
πρωτογενώς, τα οποία είναι του Υπουργείου Εσωτερικών δεν
µπορεί να µας βρίσκει σύµφωνους, δεν έχει καµµία λογική. Και
όταν µάλιστα στη µία εκ των δύο τροπολογιών που έρχονται
υπάρχει για το ελληνικό Κτηµατολόγιο, για το Πολεµικό Ναυτικό,
για τη διαδικασία µετάθεσης εκλογών και διάφορα άλλα τέτοια
των επιµελητηρίων δεν µπορώ να καταλάβω µε ποιον τρόπο αυτά
αποτελούν αρµοδιότητα της δικής µας επιτροπής ή συντελούν
και συνιστούν καλή νοµοθετική πρακτική. Δεν ισχύει τίποτα από
αυτά. 

Επίσης θέλω να τονίσω µερικά πολύ βασικά στοιχεία που θα
δει κάποιος, έστω και επιδερµικά, διαβάζοντας τη µία εκ των δύο
τροπολογιών. «Κατά παρέκκλιση οποιασδήποτε γενικής ειδικής
διάταξης», άρθρο 1, «κατά παρέκκλιση περί ανάληψης υποχρε-
ωτικών διατάξεων», άρθρο 2, «παράταση προθεσµίας», άρθρο 4,
εκτός θέµατος άρθρο 5 και άρθρο 6, χρονική µετάθεση εκλογών
«κατά παράταση προθεσµίας».

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεν κάνετε τα πράγµατα στην
ώρα τους. Σηµαίνει ότι δεν γίνονται τη στιγµή που πρέπει να γί-
νουν και µετά αναγκάζεστε είτε να δώσετε παράταση για κάποι-
ους λόγους που µπορεί να εξυπηρετούν «ηµετέρους» είτε απλώς
δεν έχει γίνει καλή χρήση.

Και θα κλείσω µε την πραξικοπηµατική κίνηση της αναβολής
των επιµελητηριακών εκλογών, όπως λάβαµε από πάνω από εί-
κοσι πέντε εκπροσώπους µελών ΔΣ επιµελητηρίων, που βρίσκον-
ται κάθετα αντίθετοι. Έχουν ήδη λάβει διαβεβαίωση από την
Κυβέρνησή σας ότι κάτι τέτοιο δεν θα συνέβαινε. Αυτό πλήττει
την αυτοτέλεια των επιµελητηρίων και πραγµατικά εγώ, όπως και
πάρα πολλοί άλλοι συνάδελφοι, απορούµε για ποιον λόγο συµ-
βαίνει. 

Λυπάµαι που η µισή οµιλία µου έπρεπε να αναλωθεί σε διαδι-
καστικά θέµατα. Θα έπρεπε να συζητάµε για το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, αλλά δεν µου δίνετε άλλη δυνατότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ξεκινήσω κάπως διαφορετικά. Εδώ και ένα δεκαήµερο καί-
γεται η Ελλάδα. Θα διαβάσω µερικές αναρτήσεις Ελλήνων πολι-
τών, για να καταλάβουµε τι αναντιστοιχία έχει η Κυβέρνηση µε
τους Έλληνες πολίτες. Όλοι τα έχουν βάλει όχι µόνο µε την Κυ-
βέρνηση αλλά και µε την προσπάθεια συγκάλυψης από τα µέσα
ενηµέρωσης της τραγωδίας που αυτή τη στιγµή υφίσταται στη
χώρα. Όλα τα µέσα. Εγώ δεν θα µιλήσω για «πετσωµένα» κανά-
λια. Δεν θα µιλήσω για «µιζωµένους» ολιγάρχες. Όχι. Θα δια-
βάσω µερικά µηνύµατα αυτών των ανθρώπων, για να καταλάβετε
τι αντιστοιχία υπάρχει του πολιτικού προσωπικού της χώρας και
δη της Κυβερνήσεως -γιατί αυτή κυβερνά σήµερα- µε τον πολίτη: 

«Τα κανάλια έχουν ξεπεράσει κάθε όριο. Η σιωπή τους είναι
σχεδόν εγκληµατική.», γράφει ένας. 

«Καίγεται το σύµπαν, υπάρχουν νεκροί και τα πετσοκάναλα
κοιµούνται» γράφει ένας άλλος πολίτης. 

Μία κυρία γράφει: «Οι µεγαλύτεροι αλήτες είναι τα τηλεοπτικά
κανάλια και οι εξαγορασµένοι δηµοσιογράφοι. Καίγεται η µισή
Ελλάδα και από χθες ελάχιστη ενηµέρωση. Ούτε ροχάλα δεν
τους αξίζει.». 

Γράφει ένας στωικά και αριστοφανικά και έχει µια δόση αλή-
θειας το τελευταίο που θα σας διαβάζω. Μπορεί να χαµογελά-
σουν ορισµένοι, αλλά είναι η πικρή αλήθεια. «Αν συγγενής ή
κολλητός του Πρωθυπουργού πούλαγε Καναντέρ, ούτε τσιγάρο
δεν θα προλαβαίναµε να ανάψουµε.». Πόση αλήθεια και πόσο
ψέµα υπάρχει σε αυτό; Εάν ένας κολλητός της Κυβέρνησης,
φίλος είχε την ανάγκη να πουλήσει το προϊόν του και αυτό το
προϊόν λεγόταν Καναντέρ ή λεγόταν Βαµπεντιλαντέρ, θα που-
λούσαµε και θα αγοράζαµε χιλιάδες. 

Δυστυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα δεκαετιών, µια Ελ-
λάδα που βουτά µέσα στην κρίση, βουτιέται όµως και µέσα στη
διαφθορά, µέσα στην κοµπίνα στη µίζα και δυστυχώς στην έλ-
λειψη πρόνοιας για τη ζωή του πολίτη. Αυτό είναι το χειρότερο
από όλα, η ζωή του πολίτη. 

Με ενοχλεί που εδώ µέσα ήρθε ο Πρόεδρος της Βουλής και
κάποιοι άλλοι να πουν ότι η Βουλή πρέπει να υιοθετήσει το αγέν-
νητο παιδί, δηλαδή το αυτονόητο, και το κάναµε και θέµα. Το δύ-
σκολο ήταν να κηρυχθεί εθνικό πένθος, γιατί εκεί αποτιµάται η
εµπιστοσύνη ενός κράτους απέναντι στα παλικάρια που σκοτώ-
θηκαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκεί εκτιµάται η εκτίµηση µιας πολιτείας απέναντι σε αυτούς

που φυλάνε Θερµοπύλες. Αλλά εθνικό πένθος δεν τόλµησαν να
ανακοινώσουν και να κάνουν οι κυβερνώντες. Και τα υπόλοιπα
κόµµατα, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, δεν µίλησαν. Γιατί; Η υιο-
θεσία είναι το σηµαντικό; Έτσι κι αλλιώς η πρόνοια του νόµου
υπάρχει, νόµος υπάρχει γι’ αυτά τα δυστυχήµατα. Το εθνικό πέν-
θος που αφορά Έλληνες στο γένος, Έλληνες οι οποίοι γεννήθη-
καν και µεγάλωσαν εδώ και φυλάττουν Θερµοπύλες, δεν είναι
σηµαντικό θέµα; Αλλά εθνικό πένθος έκαναν όλοι γι’ αυτούς που
δεν ανήκαν στο ελληνικό έθνος κάπου στην Πύλο. Όλοι εθνικό
πένθος κάνατε. Δεν ήταν του έθνους µας δουλειά. Στα διεθνή
ύδατα ήταν. Το κάνατε. Είπαµε «ναι». Αλλά για τους δύο νεκρούς
θα στείλουµε στεφάνι, θα πάει ο Πρωθυπουργός, θα πάει η Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας, θα συλλυπηθούµε, θα φύγουµε, ξεχά-
σαµε. 

Κάνετε λάθος. Αυτοί οι άνθρωποι έπεσαν υπέρ βωµών και
εστιών, έπεσαν για να είµαστε εµείς καλά το βράδυ σπίτι µας,
για να ζούµε ήσυχοι, για να µην καίγονται τα σπίτια και οι περι-
ουσίες των Ελλήνων. Γι’ αυτό έπεσαν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κανείς. Δεν µας αφορά. Δεν µας ενδιαφέρει. 
Στην Ελληνική Λύση µάθαµε να λέµε αλήθειες. Και απορώ µε

όλους αυτούς τους καινούργιους που ήρθαν εδώ µέσα. Κανείς
δεν πήρε χαµπάρι τι γίνεται; Ανακοινώθηκε από το Ευρωπαϊκό
Σύστηµα Πληροφόρησης για τις δασικές πυρκαγιές έκθεση -πα-
ρακαλώ- που αποδεικνύει ότι τα «πετσωµένα» κανάλια, τα βοθρο-
κάναλα που έλεγε κάποτε ο κ. Πολάκης συγκαλύπτουν το
έγκληµα που κάνει η Κυβέρνηση. Σας το διαβάζω. ΕFFIS λέγεται
η υπηρεσία. Μέσα στο 2023 έχουν καεί στην Ελλάδα τετρακόσιες
είκοσι εννέα χιλιάδες στρέµµατα. Είµαστε πρώτοι σε πυρκαγιές
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριοι, πρώτοι! Μπράβο στην Κυβέρ-
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νηση που αυτή την πρωτιά της την χαρίζουµε! Πρώτοι στην Ευ-
ρώπη! Επίσηµος φορέας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό ισχύει, αν υπολογιστεί το ποσοστό των καµένων επί της

συνολικής έκτασης της χώρας αναλογικά. Εδώ άκουγα τον Βο-
ρίδη να συγκρίνει τη Σιβηρία µε την Ελλάδα, την αχανή έκταση
της Σιβηρίας µε την Ελλάδα. Έτσι έχουν κάνει. Ξέρουν να βαφτί-
ζουν λέξεις-κλειδιά, να χρησιµοποιούν οι ίδιοι όπως θέλουν τις
έννοιες, τη σηµασιολογία τους και τη σηµειολογία τους, µόνο και
µόνο για να κάνουν προπαγάνδα. Το έχουν φτιάξει καλά το έργο. 

Λέει, λοιπόν. Αυτή τη χρονιά έχουν ξεσπάσει δεκαοκτώ µείζο-
νες πυρκαγιές -όχι οι άλλες οι µικρές πυρκαγιές που λένε, οι µεί-
ζονες- τριακοσίων χιλιάδων στρεµµάτων. Αντίθετα, στην Ισπανία
έχουν τριακόσιες τριάντα µείζονες πυρκαγιές, στη Γαλλία διακό-
σιες οκτώ, στην Πορτογαλία εκατόν δέκα, στην Ιταλία ενενήντα
οκτώ, στη Ρουµανία σαράντα εννέα, στην Ιρλανδία τριάντα. Φαί-
νεται, λοιπόν, ότι έχουµε λιγότερες πυρκαγιές έχουµε περισσό-
τερες καµένες εκτάσεις. 

Και τι κάνουν τα παλιοκάναλα; Όχι όλα, αλλά αρκετά. Δεν κά-
νουν απευθείας συνδέσεις, δεν ενηµερώνουν τον κόσµο. Κανο-
νικά, όταν υπάρχει µια πυρκαγιά, όλα τα κανάλια και η ΕΡΤ
πρέπει να έχουν είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο ενηµέ-
ρωση, για να ενηµερώνεται ο πολίτης που µένει στο γειτονικό
χωριό, στο παραδίπλα χωριό, αν χρειαστεί, είτε να βοηθήσει, να
προστρέξει, είτε να φύγει, να αποχωρήσει.

Μάθαµε το «112» τώρα. Και συγκρίνουν την Ελλάδα µε την Αγ-
γλία! Στην Ελλάδα είπε ο Πρωθυπουργός εδώ ότι η Μεγάλη Βρε-
τανία δεν έχει το «112». Μα, στη Μεγάλη Βρετανία δεν υπάρχουν
πυρκαγιές, όµως. Δεν είναι το ίδιο πράγµα. 

Πάµε, λοιπόν, και στο χειρότερο από όλα, περί ευθύνης. Είναι
µία λέξη που από το λεξικό της Νέας Δηµοκρατίας απουσιάζει
σκανδαλωδώς. Τέσσερα χρόνια κυβέρνησαν, τέσσερα χρόνια η
λέξη «ευθύνη» -πολιτική, αστική, ποινική- δεν υπάρχει. 

Ακούστε τι έλεγε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στις 31 Ιουλίου του
2018, πριν γίνει πρωθυπουργός, πριν έρθει εδώ. Ήταν κάπου
εδώ µπροστά. «Αδυνατώ να σκεφτώ για το Μάτι τι σηµαίνει πο-
λιτική ευθύνη χωρίς παραίτηση». Ακούστε. Λέει ο Πρωθυπουρ-
γός στις 31 Ιουλίου του 2018: «Αδυνατώ να σκεφτώ τι σηµαίνει
πολιτική ευθύνη χωρίς παραίτηση». Το επεκτείνω. Από τότε αδυ-
νατεί να σκεφτεί τι σηµαίνει πολιτική παραίτηση. Το ξέχασε και
ο ίδιος. Όταν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, ήθελε παραιτήσεις. Τώρα,
που κυβερνά αυτός, η πολιτική ευθύνη ανήκει στη σφαίρα του
πολιτικού Αλτσχάιµερ. Και συνέχισε ο Πρωθυπουργός: «Άθλια
αντιµετώπιση της κρίσης και άθλια επικοινωνιακή συγκάλυψη
από την πλευρά της Κυβέρνησης». Welcome to the club, κύριε
Πρωθυπουργέ! Αυτά που έλεγε το 2018, τα λέει τώρα η Αντιπο-
λίτευση –γι’ αυτό και έχει δίκιο- αλλά αυτός πολιτική ευθύνη δεν
αναλαµβάνει. 

Ακούστε. Αυτά τα βλέπουν οι πολίτες. Γι’ αυτό και υπάρχει
απαξία στην πολιτική. Το ότι ο Έλληνας πολίτης δεν εµπιστεύεται
το πολιτικό προσωπικό της χώρας δεν έχει να κάνει µε τη δική
του συναισθηµατική φόρτιση, έχει να κάνει µε την αναντιστοιχία
λόγων και έργων. Εκεί είναι το πρόβληµα. Αλλά λέτε και άλλα κά-
νετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα απευθυνθώ στη Νέα Δηµοκρατία και στον Πρωθυ-

πουργό. Το ότι είστε ανίκανοι το ξέραµε. Το ότι καταστρέφετε
τη χώρα όµως και γίνεστε όλο και περισσότερο επικίνδυνοι δεν
το περιµέναµε. Καίγονται τα δάση, καίγονται τα βουνά, καίγονται
τα χωράφια, καίγονται περιουσίες, καίγονται σπίτια, καίγονται
ολόκληρα χωριά, καίγονται ζώα, καίγονται άνθρωποι. Είχαµε
απώλεια ζωών. Τώρα καίγονται και πόλεις! Ο Βόλος, η Λαµία πα-
ραλίγο να καούν.

Δεν φταίει κανένας; Κανείς δεν φταίει για όλα αυτά; Δεν φταίει
κανείς, ούτε ο Υπουργός, ούτε ο Πρωθυπουργός, κανένας σε
αυτή τη χώρα δεν έχει ευθύνη; Ζητάµε, λοιπόν, την παραίτηση
των υπευθύνων τώρα! Να τους παραιτήσει ο Πρωθυπουργός!
Εκτός αν τον δένει Πρωθυπουργό µια σχέση µε κάποιους από
αυτούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το χειρότερο δε, βγαίνει το ρωσικό Υπουργείο των Εξωτερι-

κών και αδειάζει, όπως και ο υπεύθυνος της πυροσβεστικής της
Τσεχίας και αδειάζει την Κυβέρνηση. Βγήκαν δύο κράτη. Να σας
πω εγώ: Η Ρωσία είναι εχθρός για τη Νέα Δηµοκρατία. Βέβαια,
για εµάς εχθρός είναι και η Τουρκία που προκαλεί την Ελλάδα,
αλλά από εκεί πήραµε δύο πυροσβεστικά να µας βοηθήσουν.
Από τους Τούρκους εχθρούς παίρνουµε πυροσβεστικά, από Τσέ-
χους και Ρώσους δεν πήραµε τίποτα. Γιατί; Λέει το ρωσικό
Υπουργείο των Εξωτερικών ότι δεν ζητήθηκε από τον Πρωθυ-
πουργό της Ελλάδας βοήθεια. Είχαµε τέσσερα έτοιµα µεγάλα
πυροσβεστικά αεροσκάφη δωρεάν να τα χορηγήσουµε. 

Τσεχία. Λέει ο υπεύθυνος της Πυροσβεστικής της Τσεχίας,
µέλος της Ευρωπαϊκής Ενώσεως: Προσφέραµε ενεργά τη βοή-
θεια των Τσέχων πυροσβεστών στην Ελλάδα, αλλά εκείνοι αρνή-
θηκαν, λέγοντας ότι έχουν αρκετές δικές τους δυνάµεις και
πόρους. 

Αυτό, δε λέγεται εγκληµατική αµέλεια, αυτό λέγεται δόλος!
Δεν είναι ανικανότητα, κυρίες και κύριοι, γιατί γνωρίζετε. Είπε ο
Πρωθυπουργός ότι τα Καναντέρ µας έχουν βλάβες. Άρα, λοιπόν,
δεν είχαµε τα µέσα. Γιατί αρνηθήκαµε βοήθεια από την Τσεχία;
Πείτε µου για ποιον λόγο αρνήθηκε η Κυβέρνηση βοήθεια από
την Τσεχία; 

Προσπερνώ τη Ρωσία, γιατί έχετε µπερδέψει την πατριωτική
ευθύνη µε την παράνοια που σας διακατέχει, την αντιρωσική πο-
λιτική σας, την εχθροπάθεια απέναντι στη Ρωσία. Είναι πατριω-
τική ευθύνη να ζητάς βοήθεια από τους Τούρκους, είναι
πατριωτική ευθύνη να ζητάς βοήθεια από τον τουρκικό σωβινι-
σµό και είναι πατριωτική ευθύνη να αφήσεις την Ελλάδα να καί-
γεται και να λες όχι στη βοήθεια από τη Ρωσία και την Τσεχία; 

Όχι, κύριοι, κάνετε λάθος! Πατριωτική ευθύνη είναι να παίρνεις
από οπουδήποτε τη βοήθεια για να σβήσεις τις φωτιές για να σώ-
σεις περιουσίες, για να µην πεθάνουν άνθρωποι. Αυτή είναι η πα-
τριωτική ευθύνη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα έχετε µπερδέψει. Τα έχουν µπερδεµένα µέσα στο µυαλό

τους. Πραγµατικά, βγαίνουν από την Κύπρο όλα τα µέσα ενηµέ-
ρωσης, το κρατικό, το Sigma, όπου λένε οι Κύπριοι αδερφοί µας
ότι συνελήφθησαν πέντε Αφγανοί για τις φωτιές στη Ρόδο. Όλα
τα επίσηµα ενηµερωτικά sites, αλλά και κανάλια και ραδιόφωνα
της Κύπρου το αποκαλύπτουν. Τα δικά µας τίποτα, γιατί; Γιατί;
Ρωτώ γιατί; Επειδή είναι Αφγανοί; Αν ήταν κάποιος Έλληνας,
προφανώς επικίνδυνος κακούργος, ελεεινός και τρισάθλιος θα
το λέγατε δεκαπέντε µέρες. Εδώ δεν µιλάει κανείς και µάλιστα
λένε ότι πετούσαν και µπουκάλια µε βενζίνη.

Το χειρότερο δε, βγαίνει και ο Βορίδης. Και τι λέει; Συλλάβαµε
–λέει- κάποιους που εν πάση περιπτώσει µπορεί να έχουν σχέση
και µε άλλους παράγοντες φωτογραφίζοντας την Τουρκία. Δη-
λαδή, ο κ. Βορίδης λέει ότι µπορεί οι Τούρκοι να έκαψαν τη Ρόδο
ή οι Τούρκοι µέσω των Αφγανών, αλλά παίρνουµε βοήθεια από
τους Τούρκους µε τα δύο πυροσβεστικά αεροσκάφη.

Πείτε µου ποια είναι η λογική; Η «ΕΣΤΙΑ» έχει πρωτοσέλιδο σή-
µερα. «Βορίδης: Η ΕΥΠ ερευνά εµπλοκή τούρκων εµπρηστών
στην πατρίδα µας». Σηµερινό! Τι είναι αυτό το πράγµα, πού βρι-
σκόµαστε; 

Τι είναι αυτό, κύριε Χρυσοχοΐδη; Να βγαίνει Υπουργός σας και
να λέει ότι είναι οι Τούρκοι εµπρηστές και η ΕΥΠ το ερευνά και
να παίρνετε δύο πυροσβεστικά αεροσκάφη από την Τουρκία; Να
αρνείστε από την Τσεχία βοήθεια, να αρνείστε από τη Ρωσία, να
καίγονται άνθρωποι, να σκοτώνονται πέντε ψυχούλες! Έχουν µα-
νούλες, έχουν οικογένειες αυτοί οι άνθρωποι.

Πραγµατικά απορώ! Και κανένας να µην µιλάει εδώ µέσα. Κα-
νένας! Ήρθαµε, τα είπαµε, όλα καλά και ωραία. Δεν είναι έτσι.
Το περίεργο είναι ότι υπάρχει µια πολυκοµµατική συγκάλυψη.
Χθες αποκάλυψα κάτι. Γιατί κανείς δεν µιλάει; Είπα ότι ο κ. Πα-
τούλης στην Περιφέρεια Αττικής έδωσε 11 εκατοµµύρια ευρώ
απευθείας αναθέσεις για να πάρει υδροφόρες. Φωτογραφική
ανάθεση, «έκτακτη ανάγκη». Κανείς δεν µιλάει. Γιατί; Γιατί; Τι
είναι ο Πατούλης και ο κάθε Πατούλης; Με το χρήµα των Ελλή-
νων το ιερό δεν θα παίζει κανένας από καµµία θέση όπου κι αν
βρίσκεται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έκθεση, λοιπόν, της Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων για τον κ.
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Πατούλη. «Απευθείας αναθέσεις 32 εκατοµµυρίων ευρώ σε δε-
καοκτώ µήνες». Απευθείας, 32 εκατοµµύρια ευρώ ένας άνθρω-
πος δίνει απευθείας αναθέσεις, ο Περιφερειάρχης Αττικής! 

Και αναρωτιέµαι εγώ: Υπάρχει πολιτεία; Υπάρχει Βουλή; Υπάρ-
χουν Βουλευτές; Υπάρχουν κόµµατα να τον ελέγξουν; Όχι! Κάνει
ό,τι θέλει. Το 80% λέει η Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, έκθεση συ-
νέταξε, δηλαδή 25 εκατοµµύρια.

Μάλιστα, κύριε συνάδελφε, λέει και το εξής: διακόσιες ενε-
νήντα τρεις συµβάσεις δόθηκαν µόνο σε οκτώ άτοµα. Σε οκτώ
αναδόχους! Διακόσιες ενενήντα τρεις συµβάσεις! Μιλάµε για κα-
νονικό πλιάτσικο, λεηλασία του πλούτου του ελληνικού λαού γί-
νεται και κανείς δεν ελέγχει σε αυτή τη χώρα! Και ντρέποµαι που
το λέω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς δεσµευόµαστε ότι το χρήµα του ελληνικού λαού θα το

προστατεύσουµε µέχρις εσχάτων. Η Ελληνική Λύση δεν επιτρέ-
πει ούτε µίζες, ούτε κοµπίνες, ούτε διαφθορά! Θα πατάξουµε τη
διαφθορά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα. Δεν θα πω ότι µεταφέρετε προ-

σωπικό από την Πυροσβεστική, οδηγούς και τα λοιπά. Τα είπαν
πολλοί συνάδελφοι. Θα πω όµως τούτο, κύριε Υπουργέ. Έχω
µπροστά µου -και απορώ που κανείς δεν το είδε- posts ανθρώ-
πων οι οποίοι φιλοξενούνται στην Ελλάδα. Είναι οι γνωστοί «επεν-
δυτές». Τους λέτε εσείς «µετανάστες, πρόσφυγες» και λοιπά. Θα
τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. Δεν θα τα διαβάσω γιατί
αν σας διαβάσω τι λένε αυτοί οι άνθρωποι που φιλοξενούνται στη
χώρα, θα τροµάξετε. Τα καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι δηµοσι-
εύµατα δικά τους, αναρτήσεις δικές τους. Γιατί όλοι έχουµε γνω-
στούς και φίλους που ξέρουν είτε αραβική είτε τη γλώσσα τη
δική τους. «Ο Αλλάχ εκδικείται, ο Αλλάχ εκδικείται τους Έλληνες.
Εκατοντάδες Έλληνες θα πάνε στο µέλλον. Αυτό θα παρηγορή-
σει τις ψυχές των µαρτύρων αθώων Πακιστανών µας.». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Κυριάκος Βελό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά γράφουν οι φιλοξενούµενοι. Γιατί; Δεν υπάρχει έλεγχος,
γιατί δεν ελέγχει κανένας ποιος είναι. Εάν υπήρχε κράτος και αν
υπήρχαν µυστικές υπηρεσίες, θα έπρεπε αυτοί οι δέκα, δεκα-
πέντε, είκοσι, εκατό, διακόσιοι, τριακόσιοι, πεντακόσιοι -γιατί πα-
ραπάνω είναι- σε ένα αεροπλάνο τώρα τους φορτώνουµε και
τους στέλνω πίσω. Τους φορτώνω και τους παίρνουν πίσω! Απλά
πραγµατάκια είναι για µια σοβαρή πολιτεία. Αλλά σοβαρή πολι-
τεία µπορεί να υπάρξει, όταν υπάρχει σοβαρό πολιτικό προσω-
πικό ή όταν υπάρχει σοβαρή κυβέρνηση. Εδώ δεν τα βλέπω. 

Επίσης, θα θέσω µερικές απορίες σε όλους σας, γιατί είστε
όλοι σας οπαδοί της ανεµογεννήτριας. Εγώ δεν είµαι εναντίον
της ανεµογεννήτριας. Είµαι εναντίον της λογικής «φυτέψτε παν-
τού ανεµογεννήτριες».

Πρώτον, τι γίνεται τόσο µέταλλο και υλικό, που έχουν στο
τέλος της ζωής τους; Να µου απαντήσει κάποιος που είναι οπα-
δός. Πόσο κοστίζει η ταφή και η ανακύκλωσή τους, αν γίνεται
ανακύκλωση; Το τσιµέντο που έχουν στη βάση τους, που είναι
τουλάχιστον εξήντα µέτρα διάµετρος και εβδοµήντα βάθος µέσα
στο βουνό, τι γίνεται; Ανακυκλώνεται; 

Ξέρετε ποιος είναι ο αριθµός των ανεµογεννητριών που θέλει
ο Πρωθυπουργός να βάλει στην Ελλάδα; Τον ξέρει κανείς τον
αριθµό; Είκοσι τέσσερις χιλιάδες ανεµογεννήτριες. Το ακούτε;
Είκοσι τέσσερις χιλιάδες ανεµογεννήτριες πρέπει να µπουν, γιατί
είναι µεγάλη µπίζνα του Πρωθυπουργού, των φίλων του εν πάση
περιπτώσει- και της Γερµανίας, η οποία Γερµανία -επειδή εγώ
µένω εκεί και έχω γνωστούς εκεί- ξηλώνει ανεµογεννήτριες, ανοί-
γει λιγνιτωρυχεία και ταυτοχρόνως κάνει το αυτονόητο: πετάει
στο σκουπιδότοπο και στη χωµατερή της Ευρώπης, την Ελλάδα,
ό,τι είναι για πέταµα, δηλαδή τις ανεµογεννήτριές της. 

Πολλές εκ των ανεµογεννητριών είναι και πάλι –το επαναλαµ-
βάνω- χρησιµοποιηµένες –ακούστε που σας λέω- άρα έχουν µι-
κρότερη διάρκεια ζωής. Θα έχουν πέντε µε δέκα χρόνια. Το έχει
ελέγξει κανείς αυτό; 

Επειδή ακούστηκαν πολλά, θα σας δείξω τώρα τον επίσηµο

χάρτη της ΡΑΕ –αυτός εδώ είναι, δεν µπορείτε να τον δείτε, θα
σας τα πω εγώ- που περιέχει αδειοδοτούµενες και υπό αξιολό-
γηση περιοχές σε όλη την Ελλάδα για το πού θα µπουν ανεµο-
γεννήτριες. Μαντέψτε πού. Εύβοια, Ρόδος, Κέρκυρα,
Δερβενοχώρια! Σύµπτωσις, σύµπτωσις. Είναι µία σύµπτωση. Δεν
είναι µπίζνα, δεν είναι δισεκατοµµύρια τα λεφτά, είναι σύµπτωσις
λέει η Κυβέρνηση.

Ξέρουµε όλοι ότι οι επαναλαµβανόµενες συµπτώσεις παύουν
να είναι συµπτώσεις. Εδώ είναι ξεκάθαρα. Είναι µία λεηλασία,
είναι ένα πλιάτσικο που κάνουν οι ολιγάρχες στα χρήµατα του
ελληνικού λαού, δισεκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, που µερικά είναι και δανεικά µε τόκο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σάββατο 22 Ιουλίου, ώρα 11.00 το βράδυ, στο λιµάνι Στυλίδος,

δύο φορτηγά πλοία ξεφόρτωσαν πάνω από διακόσιες ανεµογεν-
νήτριες. Σήµερα καίγεται το βόρειο τµήµα της Λαµίας.

Επίσης, στο Λαύριο, στο Ναύπλιο, στη Μάνη, στη Στυλίδα
πάνω από χίλιες πεντακόσιες ανεµογεννήτριες είναι στα λιµάνια
αραγµένες. 

Ρωτώ, λοιπόν, εσάς: Δεν θα αντισταθεί κανένας µας; Κανείς
δεν θα πει όχι; Όλοι πρέπει να λέτε «ναι», σε αυτούς που στήνουν
ανεµογεννήτριες; Ποιοι είναι αυτοί; Είναι επιχειρηµατίες οι άν-
θρωποι. Ο κ. Βαρδινογιάννης µε φωτοβολταϊκά, ο κ. Κοπελούζος,
ο κ. Μυτιληναίος, είναι επιχειρηµατίες. Καλά κάνουν. Κάνουν τη
δουλειά τους. Το θέµα είναι τι κάνει η πολιτεία για να προστα-
τεύσει τα δάση. Τι κάνει η πολιτεία για να προστατεύσει την πε-
ριουσία του ελληνικού λαού. Δεν µε ενδιαφέρει ο επιχειρηµατίας,
ας κάνει ό,τι θέλει στο σύννοµο πλαίσιο που πρέπει να υπάρχει,
στην νοµιµότητα. Αλλά η πρόνοια και η µέριµνα αφορά όλους
εµάς εδώ µέσα. Εµείς νοµοθετούµε. Εµείς κάνουµε τους νόµους
και όταν η Κυβέρνηση παραβιάζει τους νόµους, πρέπει να είµα-
στε απέναντί της. Και τώρα η Κυβέρνηση παραβιάζει κάθε νοµι-
µότητα, µε την ασυδοσία των ανεµογεννητριών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η αλήθεια. Τώρα µαθαίνω θα πάρετε τα µονοκλο-

νικά, κύριε Χρυσοχοΐδη. Ήταν εδώ ο Πλεύρης και πριν τον
Πλεύρη ο προηγούµενος Υπουργός Υγείας, µαζί µε τον Παύλο
Πολάκη. Λέγαµε, τότε, πάρτε µονοκλονικά όχι µόνο εµβόλια. Μην
υποχρεώνετε τον κόσµο να κάνει εµβόλια υποχρεωτικά. Μην βά-
ζετε τους Έλληνες να εµβολιάζονται µε το ζόρι. Τα έλεγα εγώ
εδώ και µε κοροϊδεύατε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
λέγατε «ψεκασµένος», «ανόητος», «τα µονοκλονικά δεν κάνουν
δουλειά». Τώρα, µετά Χριστόν προφήτες, παραγγέλνετε µονο-
κλονικά για κάτι που έχει µεταλλαχθεί. Το λένε οι επιστήµονες,
δεν το λέω εγώ. Δηλαδή, αναρωτιέµαι τι είδους τακτική και τι λο-
γική είναι αυτή, να παίρνω κάτι που χρειάζοµαι τώρα, µετά από
έναν χρόνο, δύο χρόνια. Αυτό σηµαίνει ότι ή ανόητοι είστε ή
µπίζνα γίνεται. Άλλη ερµηνεία δεν υπάρχει. Ή ανοησία πράξατε
ή µπίζνα κάνετε τώρα. Επιλέξτε τι θέλετε. Είτε µε το ένα είτε µε
το άλλο, είστε επικίνδυνοι. 

Εµείς είµαστε υπερήφανοι γιατί τιµούµε την Ελλάδα και τους
Έλληνες. Είµαστε υπερήφανοι γιατί είµαστε στη Βουλή ήδη πέµ-
πτο χρόνο και αγωνιζόµαστε και ούτε µοίρα δεν αλλάξαµε στην
πορεία, όπως έχουµε πει. Θα είµαστε ακριβοδίκαιοι µε την Κυ-
βέρνηση, θα είµαστε κριτικοί και επικριτικοί, αλλά και επιδοκιµα-
στικοί όποτε χρειάζεται. 

Σήµερα καταθέσαµε πρόταση νόµου, ώστε οι πολίτες να µπο-
ρούν αν µαζέψουν πεντακόσιες χιλιάδες υπογραφές, να νοµοθε-
τούν όπως γίνεται σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Αφού το
πολιτικό προσωπικό της χώρας δεν µπορεί να το κάνει, ας το κά-
νουν οι πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνοντας, γιατί πιέζει και ο χρόνος, κύριε Χρυσοχοΐδη, έχετε

προδώσει ως Κυβέρνηση -όχι εσείς, προσωπικά- τον Ελληνισµό.
Έχετε αδειάσει την Κύπρο. Κανείς δε µιλάει για την Κύπρο µας
εδώ µέσα. Συνοµιλώ µε Κύπριους αδελφούς. Θεωρούν ότι πετά-
ξαµε την Κύπρο σαν λεµονόκουπα. Δεν ασχολείται ο Πρωθυ-
πουργός και η Κυβέρνηση και κανένα κόµµα µε το Κυπριακό
ζήτηµα. Και είναι επιεικώς απαράδεκτο. Πρέπει, επίσης, να πω
ότι η ελληνόφωνες κυβερνήσεις του Κολωνακίου -γιατί εκεί είναι
το πρόβληµα- τώρα αφήνουν και τη Βόρειο Ήπειρο και τη Χιµάρα
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στα νύχια του Ράµα, που φιλοξένησε ο Πρωθυπουργός δέκα
µέρες πριν φυλακίσει τον Μπελέρη και πήγε µαζί του στο Ζάπ-
πειο να δει την έκθεση του καλλιτέχνη Ράµα. 

Ακούστε, ο κ. Βορίδης είχε πει ότι έχουµε επιτυχίες στην εξω-
τερική πολιτική. Ήρθε εδώ και ως νέος, αν θέλετε, δικολάβος
επιχείρησε να κάνει το άσπρο µαύρο και επιχείρησε να µας πείσει
ότι κάνουν παρασκηνιακές διεργασίες, για να βγει ο Μπελέρης
από τη φυλακή. Και από εκεί που έκαναν διεργασίες για να βγει
ο Μπελέρης από τη φυλακή, ο Ράµα τον έχωσε πιο µέσα στη φυ-
λακή. 

Αυτές είναι οι παρασκηνιακές επιτυχίες τους και οι επιτυχίες
της εξωτερικής πολιτικής. Το δε χειρότερο είναι η δήλωση του
κ. Γεραπετρίτη, που ζητάει από την αλβανική κυβέρνηση -εκλι-
παρεί στα τέσσερα, γονατιστός- να µεριµνήσει άµεσα νοµοθετικά
και διοικητικά για την άµεση ορκωµοσία του κ. Μπελέρη εντός ή
εκτός φυλακής. Αποδέχεται η ελληνική Κυβέρνηση να ορκιστεί
ο Μπελέρης, που είναι νεοδηµοκράτης, δικός σας ήταν ο άνθρω-
πος µε τον Πρωθυπουργό αγκαλιά έβγαινε φωτογραφίες πριν
πολλά χρόνια, να ορκιστεί µέσα στη φυλακή δήµαρχος. Δηλαδή,
αντί να απαιτήσει άµεση απελευθέρωση του Έλληνα δηµάρχου
Βορειοηπειρώτη από τη Χιµάρα -να απαιτήσει κόβοντας λεφτά
από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς την Αλβανία- εκλιπαρεί να τον
ορκίσει στη φυλακή. 

Η περίπτωση Μπελέρη, φίλες και φίλοι -θα σας το πω ευθέως-
είναι η ταφόπλακα µετά του Κυπριακού και του Ελληνισµού της
Βορείου Ηπείρου. Εµείς θα σηκώσουµε την ταφόπλακα και θα
αναστήσουµε τον Ελληνισµό και τους Έλληνες. Η Κύπρος είναι
Ελλάδα και τη Βόρειο Ήπειρο θα τη στηρίξουµε, θέλετε δεν θέ-
λετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα και στην άµυνα. Κύριε Υπουργέ, ακούστε το οξύ-

µωρο, γιατί δεν χρειάζεται να είσαι ο Κολόµβος για να ανακαλύ-
ψεις την Αµερική, κύριε Χρυσοχοΐδη. Βάλατε µια τροπολογία
χθες µε την οποία ξεπουλάτε το «Ελευθέριος Βενιζέλος». Το
ιδιωτικοποιείτε καλύτερα, για να µην το χαλάσουµε. Πείτε στον
ελληνικό λαό, στο «Ελευθέριος Βενιζέλος» είναι µέτοχος τα
ασφαλιστικά ταµεία του Καναδά ναι ή όχι; Πείτε στον ελληνικό
λαό, στη ΔΕΔΔΗΕ είναι µέτοχος τα ασφαλιστικά ταµεία της Αυ-
στραλίας, ναι ή όχι; Γιατί λοιπόν τα ασφαλιστικά ταµεία της Αυ-
στραλίας και του Καναδά να κερδίζουν από το αεροδρόµιο το
δικό µας, από τη ΔΕΗ τη δική µας, δισεκατοµµύρια ευρώ και να
µην τα κερδίζει ο Έλληνας συνταξιούχος, να τα παίρνει αυτός τα
δύο χιλιάρικα το µήνα και τα τρία χιλιάρικα σύνταξη; Ρωτώ. Εκεί
πρέπει να απαντήσετε. Γιατί η ιδιωτικοποίηση δεν είναι διά πάσαν
νόσον και πάσαν µαλακίαν. Το έχετε κάνει επιστήµη το ψέµα, δυ-
στυχώς. Όσο για την ΕΥΔΑΠ, αφήστε το, δεν το συζητώ, από-
φαση του Σ.τ.Ε. ήταν και τελείωσε η ιστορία. 

Δεν ξέρω αν το µάθατε. Η βενζίνη πλησιάζει τα 2 ευρώ, κύριε
Υπουργέ. 2 ευρώ η βενζίνη! Γιατί; Θα σας πω εγώ: Γιατί δεν θέ-
λετε να χτυπήσετε το λαθρεµπόριο καυσίµων, γιατί θέλετε τους
λαθρεµπόρους να τους αφήνετε να κάνουν δουλίτσες. Τι σας εί-
παµε εµείς; Οριζόντιος φόρος 15% και τελειώνει το λαθρεµπόριο
τσιγάρων, το λαθρεµπόριο πετρελαίου. Κάντε το τώρα. Κάντε το
τώρα! Γιατί δεν το κάνετε; 

Κι ενώ η Τουρκία κατασκευάζει ελικόπτερα, τεθωρακισµένα,
ένα σωρό καλούδια για να µας επιτεθούν, εσείς ως Κυβέρνηση,
κύριε Χρυσοχοΐδη, σκέφτεστε κάνει εξαγωγές οπλικών συστη-
µάτων 4,5 δισεκατοµµυρίων δολαρίων ετησίως η Τουρκία. Ακού-
στε. Το 68% των αµυντικών της δαπανών η Τουρκία το καλύπτει
από την εγχώρια παραγωγή. Κι εµείς τα έχουµε όλα εισαγόµενα.
Και τώρα έρχεται ο Πρωθυπουργός να σταθεί πάλι δίπλα στη
σωστή πλευρά της ιστορίας -δηλαδή στη λάθος- κι ενώ το Πολε-
µικό Ναυτικό δεν θέλει τις κορβέτες τις αµερικανικές οι Ηνωµέ-
νες Πολιτείες πιέζουν να τις παραλάβουµε, ενώ τις παροπλίζουν
οι ίδιοι και να δοθούν και τέσσερα πλοία µάχης παράκτιων ακτών.
Ντροπή. Δεν πρέπει να πάρετε τίποτα από τους Αµερικανούς µε
το οποίο δεν συµφωνεί η ηγεσία του ελληνικού στρατού, του Πο-
λεµικού Ναυτικού, της Αεροπορίας, αλλά και των χερσαίων δυ-
νάµεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι ντροπή αυτό που κάνετε. Μεγάλη ντροπή. 

Κι εδώ πρέπει να τονίσω ότι, δυστυχώς, η Κυβέρνηση εκµεταλ-
λεύεται την ανοχή -θα το πω έτσι ωµά- των κοµµάτων εντός Κοι-
νοβουλίου. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει τη δική του
εσωστρέφεια µε τις εκλογικές διαδικασίες, αντιλαµβάνοµαι το
νεαρόν του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ -όχι στην ηλικία αλλά το γε-
γονός ότι είναι πρόεδρος λίγων µηνών- αλλά δεν µπορεί να κάνει
αντιπολίτευση ένας ή δύο εδώ µέσα. Δεν γίνεται πραγµατική αν-
τιπολίτευση, όχι για τα µάτια του κοµµατικού µας ακροατηρίου.
Δεν γίνεται µόνο η Ελληνική Λύση να είναι εθνική, λαϊκή, κοινω-
νική, πατριωτική, ανάσταση του έθνους και εθνική αντιπολίτευση.
Δεν γίνεται να πάµε πουθενά έτσι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή έχετε ανοχή εσείς στην Κυβέρνηση από τα µέσα

ενηµέρωσης, µια ανοχή απίστευτη στα όρια –αν θέλετε- της Βό-
ρειας Κορέας, γιατί εξαφανίζουν αντιπάλους τα µέσα ενηµέρω-
σης, δεν υπάρχουν αντίπαλοι, επιβεβαιώνετε έτσι όµως τον
Ντοστογιέφσκι, εσείς, µε τη συµπεριφορά σας: Είχε γράψει ο
Ντοστογιέφσκι κάτι εξαιρετικό. «Η ανοχή θα φτάσει σε τέτοιο επί-
πεδο που θα απαγορεύεται σε ευφυείς ανθρώπους να κάνουν
οποιαδήποτε σκέψη για να µην προσβάλλουν τους ανοήτους»
έγραψε ο Ντοστογιέφσκι. Και επειδή ανόητες επιλογές κάνετε
συνεχώς, νοµίζετε ότι θα δώσουµε ανοχή. Δεν θα δώσουµε
ανοχή.

Εµείς προσπαθούµε να διορθώσουµε τους αδιόρθωτους και
είστε αδιόρθωτοι, δεν διορθώνεστε, κάνετε συνεχώς τα ίδια
λάθη. Θα αλλάξουµε ρότα τώρα, θα αλλάξουµε γραµµή, θα ακο-
λουθήσουµε τη ρήση του γάλλου διανοούµενου Σαµφόρ, ο
οποίος έλεγε το εξής: Αντί να προσπαθούµε να διορθώσουµε
τους ανθρώπους, οι οποίοι δεν θέλουν να διορθωθούν, που προ-
ξενούν τεράστιες ζηµιές και αδικίες στην κοινωνία, είναι αναγκαίο
να διορθώσουµε την αδυναµία των ανθρώπων που τις υποµέ-
νουν». 

Εµείς, λοιπόν, θα διορθώσουµε την αδυναµία των πολιτών που
υποµένουν την αδικία, που υποµένουν την ύβρη, που υποµένουν
τη βαρβαρότητα. Θα τους ενηµερώσουµε, θα τους µιλήσουµε.
Και απευθυνόµαστε σε όλους τους Έλληνες. Το ότι ανέχεστε την
Κυβέρνηση, δεν σηµαίνει ότι πρέπει να ξεχνάτε τα εγκληµατικά
λάθη που κάνουν. Το να ανέχεστε τον Πρωθυπουργό, δεν σηµαί-
νει ότι πρέπει κι εσείς να γίνεστε συµµέτοχοι στο έγκληµα που
κάνει για το µέλλον της Ελλάδος. Και εδώ ακριβώς µπαίνουµε
και λέµε και φωνάζουµε: Πρέπει να ντρέπονται όλοι όσοι ανέχον-
ται τη βαρβαρότητα αυτής της Κυβέρνησης, να καίγεται η Ελ-
λάδα, να χαµογελούν οι ίδιοι και να λοιδορούν τους υπόλοιπους.
«Αν δεν ντρέπεσαι για τον εαυτό σου κάπου - κάπου, δεν είσαι
τίµιος» έλεγε ο Φόκνερ. 

Θεωρώ λοιπόν, ότι πολλοί στη Νέα Δηµοκρατία είναι έντιµοι
άνθρωποι, πολλοί στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας είναι έντιµοι
πολιτικοί. Αυτοί οι έντιµοι πολιτικοί πρέπει να κάνουν τη δική τους
προσωπική επανάσταση στα βήµατα του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή Α’, του Κωνσταντίνου Καραµανλή Β’. Και πρέπει να κατα-
λάβουν ότι το κόµµα αυτό έχει µια µακραίωνη ιστορία, δεκαετιών,
που σήµερα λοιδορείται, υβρίζεται από παρείσακτους που ήρθαν
στο κόµµα αυτό και δυστυχώς το κυβερνούν. Δεν είναι η Νέα Δη-
µοκρατία αυτή, δεν είναι η πατριωτική λαϊκή Δεξιά. Είναι του Ση-
µίτη το κόµµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό λοιπόν που λέγεται Νέα Δηµοκρατία, θα επιχειρήσουµε

εµείς να το διορθώσουµε και αν δεν µπορέσουµε θα γίνουµε
εµείς η υγιής πατριωτική λαϊκή Δεξιά που θα εκπροσωπεί συντα-
ξιούχους, αγρότες, εργαζόµενους, δηµοσίους υπαλλήλους,
ακόµα και επιχειρηµατίες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί, πρώτα η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες! Αυτό είναι το σύν-

θηµά µας και αυτή είναι η γραµµή µας. 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
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ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δε-
καοκτώ ξένοι διπλωµάτες.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-
καιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 28 Ιουλίου 2023. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 27/20-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Γεωργίου Γαβρήλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Πόσο ακόµη η Κυβέρνηση θα κλείνει τα µάτια
στην υποστελέχωση του Ακτινολογικού Τµήµατος του Γενικού
Νοσοκοµείο Άργους και πόσο ακόµη οι πολίτες θα ταλαιπωρούν-
ται από την αναστολή των τακτικών ραντεβού;».

2. Η µε αριθµό 29/23-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Παύλου Γερουλάνου προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Αύξηση της εγκληµατικότητας στο
ιστορικό κέντρο της Αθήνας».

3. Η µε αριθµό 30/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Για τα πανε-
πιστηµιακά Δάση στο Περτούλι Τρικάλων και στον Ταξιάρχη Χαλ-
κιδικής». 

4. Η µε αριθµό 32/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών
κ. Πέτρου Δηµητριάδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, µε θέµα: «Καταστροφικές φωτιές στη Ρόδο».

5. Η µε αριθµό 25/18-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κωνσταντίνου Μπούµπα προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα:
«Τραγική καθυστέρηση των εργασιών που αφορούν στον Τύµβο
Καστά». 

6. Η µε αριθµό 34/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Γεωρ-
γίου Αποστολάκη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Διευκρινίσεις για την εξαγγελθείσα έκδοση νέων ταυτο-
τήτων από τον Σεπτέµβριο 2023 για τους πολίτες, σε µέγεθος πι-
στωτικής κάρτας». 

7. Η µε αριθµό 26/18-7-2023 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: « Προστασία δανειολη-
πτών, καταναλωτών, υπερχρεωµένων πολιτών και ευάλωτων
οµάδων από διαδικασίες κατάσχεσης, ηλεκτρονικούς πλειστη-
ριασµούς - προστασία πρώτης κατοικίας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 31/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ.
Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Οι
νέες περικοπές στις θεραπείες των παιδιών µε αναπηρία θέτουν
σε κίνδυνο την πορεία της ζωής τους».

2. Η µε αριθµό 39/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των
Σπαρτιατών κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Καίρια ερωτήµατα επί της καινο-
φανούς αστυνοµικής ταυτότητας».

3. Η µε αριθµό 36/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Κοµνηνού
Δελβερούδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Συµπληρωµατικές διευκρινίσεις για την εξαγγελθείσα έκ-
δοση νέων ταυτοτήτων από τον Σεπτέµβριο 2023 για τους πολί-
τες, σε µέγεθος πιστωτικής κάρτας».

4. Η µε αριθµό 37/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βου-

λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Η πυρκαγιά στη Ρόδο και η εµπειρία της Εύβοιας».

5. Η µε αριθµό 35/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Να µη σταµατήσει η λειτουργία της Κινητής
Μονάδας Ψυχικής Υγείας Νοµού Ηρακλείου».

6. Η µε αριθµό 38/24-7-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Παιχνίδια µε το
ιδιοκτησιακό καθεστώς των κτηριακών εγκαταστάσεων του Κέν-
τρου Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών (ΚΕΑΤ) σε Αθήνα
και Θεσσαλονίκη».

Τον λόγο τώρα έχει ζητήσει ο Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης για
µια σύντοµη παρέµβαση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
δεν έχω σκοπό να αναφερθώ στο νοµοσχέδιο. Θα µιλήσω στο
τέλος, αφού ακούσω όλους τους συναδέλφους. 

Άκουσα τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης προηγουµένως,
τον κ. Βελόπουλο. Πραγµατικά τις απόψεις των πολιτικών µας
αντιπάλων εδώ, όπως και όλων των συναδέλφων είναι αυτονόητο
ότι τις σεβόµαστε. Μπορεί να διαφωνούµε. Αυτό το οποίο δεν
µπορεί να δεχθεί κανείς είναι να διαστρεβλώνεται η πραγµατικό-
τητα.

Επειδή, λοιπόν, έθεσε πολλά θέµατα, ξεκινάω λίγο από τα
εθνικά θέµατα. Λέει, ξεχάσαµε την Κύπρο. Ποιος το λέει αυτό;
Ποιος λέει ότι ξεχάσαµε την Κύπρο; Μετά από δεκαετίες, την
προηγούµενη τετραετία εξοπλίσαµε και θωρακίσαµε τη χώρα µε
έναν πρωτοφανή τρόπο µε αποτέλεσµα αυτή τη στιγµή η ισορ-
ροπία δυνάµεων να γέρνει υπέρ της Ελλάδος και σε στρατιωτικό
επιχειρησιακό επίπεδο και σε πολιτικό διπλωµατικό επίπεδο, µε
πρωτοφανείς νίκες και ενίσχυση της χώρας σε όλα τα διεθνή
πεδία. Από πού λοιπόν, προκύπτει ότι η Κυβέρνηση αυτή δρα,
όπως λέει ο κ. Βελόπουλος; Από πού προκύπτει ότι η Κυβέρνηση
αυτή ξέχασε το Κυπριακό; Ισχυρίζεται κάτι τέτοιο η κυπριακή κυ-
βέρνηση, µε την οποία υπάρχει απόλυτη αρµονία και συνεννόηση
σε µια εθνική γραµµή; Πού τα βρίσκετε όλα αυτά; Αυτό λοιπόν
είναι στρέβλωση και διαστρέβλωση.

Θέλω να υπενθυµίσω σε εσάς, κύριοι της Ελληνικής Λύσης,
ότι πριν από έναν ακριβώς µήνα ο ελληνικός λαός, δύο φορές,
µε µεγάλη πλειοψηφία ανέδειξε τη Νέα Δηµοκρατία πλειοψηφία
και Κυβέρνηση σε αυτόν τον τόπο και µοίρασε το υπόλοιπο πο-
σοστό στους υπόλοιπους. Ο κ. Βελόπουλος µιλάει σαν να είναι
αυτή η Κυβέρνηση φθαρµένη, απαξιωµένη από τον λαό και
κάπου, όπου νά ’ναι θα τη διαδεχθεί ο ίδιος. Κάπου υπερβάλλετε
τον εαυτό σας, ειλικρινά.

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά το κύριο ζήτηµα που αναπτύχθηκε
εδώ µέσα, αλλά είναι και κρίσιµο αυτές τις µέρες, το θέµα των
δασικών πυρκαγιών. Αλήθεια, η Ελλάδα είναι η πρώτη στην Ευ-
ρώπη σε πυρκαγιές; Θα µπορούσε να πει κανείς -δεν έχω τα στοι-
χεία αυτή τη στιγµή- ότι συγκυριακά, αυτή τη στιγµή έχουν καεί
αρκετά στρέµµατα στην Ελλάδα. Βρισκόµαστε στο µέσον της αν-
τιπυρικής περιόδου. Εσείς δεν βλέπετε ότι η Σικελία, για παρά-
δειγµα, καίγεται; Το Παλέρµο πολιορκείται από τις πυρκαγιές.
Δεν το βλέπετε αυτό; Μας λέτε ότι εδώ καίγονται πόλεις. Ποιες
πόλεις καίγονται εδώ; Είναι δυνατόν να λέτε τέτοια πράγµατα;
Είναι δυνατόν να καίγονται σπίτια και πόλεις, την ώρα που οι πυ-
ροσβέστες και όλα τα Σώµατα Ασφαλείας, οι Ένοπλες Δυνάµεις
δίνουν αγώνα µε τις φλόγες; Αλήθεια! Και έχουν καεί τόσες πολ-
λές πόλεις στη χώρα που το λέτε και µέσα στη Βουλή; Ντροπή!

Δεν είδατε πέρυσι τι έγινε στην Ισπανία; Εγώ ήµουν πρόπερσι
στην Πορτογαλία που κάηκε η µισή Πορτογαλία. Όλη η Μεσό-
γειος, η µεσογειακή ζώνη φλέγεται γιατί υπάρχουν σοβαρά προ-
βλήµατα, που κυρίως προκύπτουν από την κλιµατική κρίση. 

Κοιτάξτε, επαναλαµβάνω, απόψεις µπορείτε να έχετε. Αλλά
δεν µπορείτε να διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα, την ώρα
µάλιστα που δίνεται µια µάχη. Είναι η µοναδική Κυβέρνηση στην
Ευρώπη που έχει εξοπλίσει το Πυροσβεστικό Σώµα µε τα περισ-
σότερα εναέρια µέσα και µάλιστα αξιόµαχα εναέρια µέσα. Καµ-
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µία χώρα δεν έχει τόσα πολλά εναέρια µέσα. Είµαστε η µοναδική
χώρα στην Ευρώπη που οργανώσαµε την πολιτική προστασία
αυτά τα χρόνια και υπάρχει µια διαφορετική πραγµατικότητα
στην αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών. 

Τα έχουµε καταφέρει απολύτως; Έχουµε πετύχει απολύτως
την αποτροπή καταστροφών; Όχι βέβαια. Οι φυσικές καταστρο-
φές είναι εδώ. Τα φυσικά φαινόµενα είναι εδώ. Και γίνεται µάχη
για να τα αντιµετωπίσουµε. 

Επίσης, µπλέχτηκαν πολλά θέµατα σήµερα. Το θέµα των ανε-
µογεννητριών πάλι ήλθε. Από εδώ πάµε, από εκεί πάµε, κάπου
πάµε να βάλουµε και τις θεωρίες συνωµοσίας στο παιχνίδι. Τι
σχέση έχουν οι ανεµογεννήτριες µε τις δασικές πυρκαγιές; Από
πού και ως πού συνδέονται αυτά τα δύο πράγµατα; Και γιατί είναι
κακό, γιατί είναι αρνητικό για τη χώρα να µπορέσει σε τρία, τέσ-
σερα χρόνια από σήµερα, πέντε για την ακρίβεια, να είναι αυτό-
νοµη στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ, από
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Γιατί είναι κακό αυτό; Είναι κακό
για το περιβάλλον; Είναι κακό για την οικονοµία; Είναι κακό για
την υγεία των πολιτών; Μακάρι να µπορέσουµε να το πετύχουµε
αυτό. Υπάρχει ένα ερώτηµα που έθεσε ο κ. Βελόπουλος για το
τι θα γίνουν αυτά, µετά από χρόνια. Σωστό. Θα το συζητήσουµε.
Αλλά τώρα να δαιµονοποιούµε την παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας από τις ΑΠΕ, νοµίζω ότι είναι εντελώς άτοπο και πολιτικά
και λογικά. 

Συνεπώς, ας µείνουµε στο ότι έχουµε µπροστά µας και είµαστε
µάρτυρες µιας αλλαγής που γίνεται, πολύ µεγάλης αλλαγής.
Πυρκαγιές υπήρχαν όλες τις δεκαετίες, σχεδόν κάθε χρόνο και
µεγάλες καταστροφές έχουν συµβεί και στην Ελλάδα και σε όλη
τη µεσογειακή ζώνη. Μέσα από αυτά συνεχώς προσπαθούµε και
πρέπει να γινόµαστε καλύτεροι. Αλλά το να δυσφηµούµε τη
χώρα από αυτό το Βήµα, λέγοντας ότι η χώρα αυτή είναι η πιο
ευάλωτη στις πυρκαγιές και τις καταστροφές, αυτό νοµίζω δεν
ανταποκρίνεται στη διαδικασία που όλοι υπηρετούµε εδώ µέσα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ζητήσει για µια σύντοµη παρέµβαση ο Πρό-

εδρος της Ελληνικής Λύσης. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Υπουργέ, δυστυχώς πάλι ήρθατε αδιάβαστος.
Είστε λίγο αδιάβαστος πάλι, δυστυχώς.

Ακούστε λίγο. Είπατε ότι δεν ξεχνάτε την Κύπρο. Εγώ δεν είπα
ότι την ξεχνάτε εσείς. Λέω όµως ότι ΑΟΖ µε την Κύπρο δεν κά-
νατε ακόµα. ΑΟΖ µε την Κύπρο. Λέω ότι το ενιαίο αµυντικό δόγµα
το έχετε σπάσει εδώ και περίπου δέκα χρόνια. Λέω ότι εσείς ως
Κυβέρνηση ψηφίσατε Τούρκο υποψήφιο για διευθυντή στο Διε-
θνή Οργανισµό Ναυτιλίας, ενώ οι Κύπριοι πρότειναν άλλον. Λέω,
µιας και µιλάτε για διαστρέβλωση της αλήθειας. Όσο για το αν
µιλώ µε πολιτικούς από την Κύπρο, σας ενηµερώνω ότι µιλάω και
µου λένε τα ίδια πράγµατα. Να υπενθυµίσω ότι όταν ήσασταν
στο ΠΑΣΟΚ, παλιά, είχε προτείνει η Κύπρος για ΑΟΖ, αλλά τότε
ο Γεώργιος Α. Παπανδρέου αρνήθηκε και µάλιστα πήρε τηλέ-
φωνο; Το λέει αυτό όχι ο Βελόπουλος, αλλά ο Κακουλίδης και ο
Χριστοδουλίδης. Το είπαν. Το είπε και ο Πρώην Υπουργός Εσω-
τερικών της Κύπρου. Τους είπε µην προκαλείτε την Τουρκία, µην
κάνετε γεωτρήσεις. Μην πάµε παρακάτω. Θα εκτεθείτε και εσείς
και η Κυβέρνηση και είναι εθνικό το θέµα. Εγώ έκανα µερικές επι-
σηµάνσεις για να ξέρετε τι γίνεται. 

Δεν µου απαντήσατε όµως. Η Τσεχία επίσηµα είπε ότι ήθελε
να στείλει πυροσβέστες και υλικοτεχνική υποδοµή. Αρνηθήκατε,
ναι ή όχι; Το Υπουργείο Εξωτερικών της Ρωσίας είπε ότι θέλει να
στείλει τέσσερα αεροσκάφη εδώ και έξι ηµέρες. Αρνηθήκατε, ναι
ή όχι; Αυτό ρώτησα. Τώρα, πώς εσείς τα λέτε διαφορετικά είναι
άλλο θέµα. 

Για το αν κάηκαν πόλεις θα σας πω κάτι πολύ απλό. Ρωτήστε
στον Βόλο τι έγινε που έφτασε η φωτιά στη βιοµηχανική περιοχή.
Ρωτήστε.

Κύριε Υπουργέ, εκεί που καιγόταν ήταν πεδιάδα. Δεν ήταν
απόκρηµνο βουνό. Σας παρακαλώ πολύ! Ένα ισιάδι ήταν ο
Βόλος. Ξέρουµε από Βόλο, αγαπητοί συνάδελφοι. Ξέρουµε

καλά. Η βιοµηχανική περιοχή δεν ήταν στα βουνά. Να µιλήσουµε
λίγο σοβαρά εδώ µέσα.

Οι πέντε νεκροί; Ούτε αυτό είναι σηµαντικό; Κι εγώ δεν είπα
ότι κάηκαν πόλεις, είπα ότι κινδύνευσαν να καούν πόλεις. Μη δια-
στρεβλώνετε αυτά που λέω. Έκκληση, παράκληση, επαναλαµ-
βάνω. Κινδύνευσαν να καούν πόλεις. 

Περιµένω απαντήσεις για Τσεχία και Ρωσία.
Και πρέπει να πω το εξής. Είπατε ότι έχουµε πολλά πτητικά

µέσα. Σας διαψεύδει ο Πρωθυπουργός. Εσείς είστε ανενηµέρω-
τος. Ο Πρωθυπουργός πήγε στην Ελευσίνα πριν από δέκα ηµέ-
ρες και είπε ότι τα SF215 βγάζουν βλάβες. Ο ίδιος το είπε. Τι
πτητικά µέσα πήρατε; Τα Air Tractor που δεν πετάνε όταν έχει
πάνω από έξι µποφόρ; Σας λέω επιχειρήµατα. Δεν µιλάµε στον
αέρα. Εδώ θα µιλάµε µε επιχειρήµατα. 

Επίσης, ρώτησα για το 1,7 δισεκατοµµύριο. Από τον Μάρτιο
ανακοινώσατε το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» και ουδέποτε ξεκίνησε. Ο
Πρωθυπουργός είπε χθες πως ξεκινάει τώρα, έναν χρόνο µετά. 

Όσο για τις ανεµογεννήτριες, κύριε Υπουργέ, θα τα χαλά-
σουµε. Εγώ δεν σας είπα την άποψή µου, γιατί εάν πω την άποψή
µου θα βάλω µπουρλότο εδώ µέσα. Είπα ότι η ΡΑΕ, στον χάρτη
που έχει αναρτηµένο δηµόσια στο διαδίκτυο, λέει πού συζητάµε
να µπουν οι ανεµογεννήτριες. Εντελώς συµπτωµατικά στα µέρη
που καίγονται, είπα, είναι οι συγκεκριµένες περιοχές: Ρόδος,
Κέρκυρα, Δερβενοχώρια και Εύβοια. Αυτό είπα. Εάν εσείς το δια-
ψεύδετε, είναι άλλο πράγµα. Εγώ είπα ότι είναι σύµπτωσις. 

Είµαι καλόπιστος άνθρωπος, κύριε Υπουργέ. Δεν πιστεύω ότι
πραγµατικά οι επιχειρηµατίες έχουν τέτοια συµφέροντα, γιατί
αγαπούν την Ελλάδα τόσο πολύ αυτοί οι άνθρωποι που έχουν
δεξαµενόπλοια που φέρνουν από τη Ρωσία λαθραίο πετρέλαιο
και πληρώνει ο Έλληνας πανάκριβα τη βενζίνη, 2 ευρώ, για να
οικονοµήσουν αυτοί δισεκατοµµύρια. Είναι εθνικοί ευεργέτες.
Έτσι τους αποκαλώ.

Επίσης, να πω το εξής. Ποιος σας είπε ότι οι ανεµογεννήτριες
δίνουν αυτονοµία στην περιοχή; Τι είναι αυτά που λέτε; Εάν έχει
άπνοια δεν δίνουν ρεύµα, εάν δεν έχει ήλιο δεν δίνουν τα φωτο-
βολταϊκά ρεύµα. Τι είναι αυτά που λέτε στον ελληνικό λαό;

Επίσης, ήρθατε να µας πείτε ότι οι φίλοι σας οι Γερµανοί, που
σας πουλάνε τις ανεµογεννήτριες που τις ξηλώνουν από µέρη
και τις φυτεύετε εσείς, είναι ηλίθιοι. Είστε πιο ευφυείς εσείς, ο
κύριος Πρωθυπουργός και οι φίλοι σας, από αυτούς. 

Κλείνοντας να πω ότι κάνατε ένα πολιτικό ατόπηµα το οποίο
κάνει συνεχώς η Νέα Δηµοκρατία. Πραγµατικά ενοχλούµαι όταν
κουνάτε το δάκτυλο στους συναδέλφους σας για το 41% που πή-
ρατε και θα σας το πω ευθέως. Μας λέτε, δηλαδή, να µην κά-
νουµε κριτική; Έχετε την απαίτηση να µη λέµε τα κακώς κείµενα;
Έχετε την απαίτηση, επειδή πήρατε το 41% να γονατίσουν όλοι
οι υπόλοιποι εδώ µέσα και να λένε: «Καλά τα κάνατε»;

Αγαπητέ κύριε Χρυσοχοΐδη, πλανάστε πλάνην οικτρά, κάνετε
λάθος. Εδώ δεν παίζουµε, ούτε κάνουµε πλάκα. Θα σας τα λέµε
όπως έχουν τα πράγµατα. Θα υποµείνετε τη βάσανο της αλη-
θείας. Θέλετε δεν θέλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και όταν είστε εδώ θα έχετε επιχειρήµατα και απαντήσεις. Δεν

θα µου λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν. Σας ρωτώ: Η Τσεχία ζή-
τησε να µας βοηθήσει; Η Ρωσία ζήτησε να µας βοηθήσει; Αυτές
τις απαντήσεις θέλω. Εάν είχα τέσσερα ρωσικά αεροσκάφη δεν
θα είχα νεκρούς. Δεν θα θρηνούσαµε πέντε ανθρώπους, τουλά-
χιστον. Αυτό λέει η Ελληνική Λύση, γιατί σέβεται κι εσάς, σέβεται
την Κυβέρνηση, αλλά δεν σέβεται τα ψέµατά σας, δυστυχώς,
κύριε Χρυσοχοΐδη.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, µπο-
ρείτε να κάνετε µια πολύ σύντοµη παρέµβαση γιατί πρέπει να πε-
ράσουµε στον κατάλογο των οµιλητών.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Ένα λεπτό µόνο θα κάνω.

Παρά το γεγονός ότι έχω υπηρετήσει πολλά χρόνια ως πολιτι-
κός προϊστάµενος της Πυροσβεστικής, πραγµατικά δεν έχω επι-
χειρησιακές γνώσεις, ούτε θέλω να έχω. Δεν η δουλειά µου αυτή.
Ούτε η δική σας δουλειά είναι αυτή. Αν ζήτησαν οι Τσέχοι, οι
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Ρώσοι κ.λπ. αυτό το ξέρει η Πολιτική Προστασία, ο Αρχηγός της
Πυροσβεστικής και όλοι οι ειδικοί οι οποίοι ξέρουν πολύ καλά τι
είδους εξοπλισµούς ζητάνε και τι προσωπικό ζητάνε. Αφήστε τα
αυτά λοιπόν, που παριστάνετε εδώ µέσα και τον επιχειρησιακό
υπεύθυνο.

Ξέχασα προηγουµένως να σας πω το εξής, επειδή λέτε για
τους φίλους µας τους Γερµανούς. Οι Γερµανοί ίσως είναι δικοί
σας φίλοι, δικοί µας πάντως δεν είναι. Είµαστε όλοι µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και είµαστε εταίροι σε µια µεγάλη ένωση. Στη
Γερµανία, λοιπόν, κύριε Βελόπουλε, υπάρχει ένα τεράστιο περι-
βαλλοντικό πολιτικό κίνηµα το οποίο, µάλιστα, όπως ξέρετε, εκ-
προσωπείται και στη Βουλή, οι Πράσινοι, οι οποίοι δίνουν αγώνα
για να κλείσουν τα ελάχιστα πυρηνικά εργοστάσια -ένα-δύο που
έχουν αποµείνει ανοικτά- και τα λιγνιτικά εργοστάσια. Σας θυµίζω
ότι πριν από λίγο καιρό είχαν πολιορκήσει στη Βάδη - Βυρτεµ-
βέργη πυρηνικά εργοστάσια και είναι υπέρ των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας. 

Δεν υποστηρίζω, για να το διευκρινίσω, ότι έχοντας η Ελλάδα
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας ισόποση µε τις ανάγκες της θα
φτάνει αυτό, γιατί, όπως πολύ σωστά είπατε, υπάρχουν τα άνω
και τα κάτω λόγω των καιρικών συνθηκών. Υποστηρίζω όµως ότι
αν σε κανονικές συνθήκες παράγουµε επαρκή ηλεκτρική ενέρ-
γεια και στη συνέχεια κάνουµε εξαγωγή από ΑΠΕ αυτό θα είναι
µια µεγάλη προνοµία για τη χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µια παρατήρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πρέπει αµέσως µετά

να περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών. Έχετε τον λόγο για
µισό λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω κι εγώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πρέπει να περά-

σουµε στον κατάλογο των οµιλητών αµέσως µετά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι δικαίωµά µου. Πρέπει να µου δώ-

σετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ.
Κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ.
Πρώτα απ’ όλα, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι δεν µου άρεσε

αυτό. Ήταν τουλάχιστον άκοµψο για εσάς που έχετε µια αστική
ευγένεια. Εσείς µπορεί να µην είστε επιχειρησιακά ενήµερος,
αλλά εγώ έχω µια ειδική οµάδα, όπως πρέπει να έχουν όλοι οι
πρόεδροι κοµµάτων για να τους ενηµερώνουν για τα επιχειρη-
σιακά σχέδια και για το τι θα µπορούσαµε να κάνουµε. Έχουµε
δώσει ολόκληρη τη µελέτη στον Πρωθυπουργό σας για να τη µε-
λετήσει σχετικά µε το τι πρέπει να κάνει η Ελλάδα για τις φωτιές.

Όσο για τους φίλους Γερµανούς, κύριε Υπουργέ, µια πρόταση
θα σας πω: Ελάτε, ζητήστε τώρα τις επανορθώσεις - αποζηµιώ-
σεις από τους φίλους σας τους Γερµανούς και τα ξαναλέµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει

τώρα…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, όχι, δεν θα ανοί-

ξουµε συζήτηση τώρα.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Βάσει του Κανονισµού, κύριε Πρόεδρε.

Αναφέρθηκε στο ΠΑΣΟΚ και πρέπει να πάρει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Στην Κυβέρνηση γιατί δώσατε τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Υπήρξε προσωπική

αναφορά µεταξύ του Προέδρου και του κυρίου Υπουργού. Σας
παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι κατά παρά-
βαση του Κανονισµού. Έχω δικαίωµα να παρέµβω.

Ντροπή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Διονύσιος Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, από την πρώτη µέρα

της προηγούµενης κοινοβουλευτικής µας θητείας κληθήκαµε να

αντιµετωπίσουµε δεκάδες κρίσεις και κινδύνους. Αντιµετωπίσαµε
µια παγκόσµια υγειονοµική κρίση µια άγνωστη απειλή, αλλά, όπως
αποδείχθηκε στο τέλος, τα καταφέραµε. Τα καταφέραµε εκεί που
δεκάδες άλλα πανίσχυρα συστήµατα απέτυχαν. Τα καταφέραµε
χάρη στη µεγάλη συνεισφορά του ηρωικού ιατρικού και νοσηλευ-
τικού προσωπικού οι οποίοι εργάστηκαν µε επαγγελµατισµό και
αυταπάρνηση. Η Ελλάδα υπήρξε από τις πρώτες χώρες που ορ-
γάνωσε ένα µεγάλο δίχτυ υγειονοµικής προστασίας για όλους
τους πολίτες. Τα νοσοκοµεία και οι ΜΕΘ ενισχύθηκαν, ενώ ταυτό-
χρονα υλοποιήθηκε µε µεγάλη επιτυχία ένα επιχειρησιακά δύ-
σκολο εµβολιαστικό πρόγραµµα. Έχουµε δεσµευτεί και έχουµε
αναλάβει την ευθύνη να δηµιουργήσουµε ένα Εθνικό Σύστηµα
Υγείας αντάξιο των προσδοκιών των Ελλήνων πολιτών.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να ακούσουµε τις ανάγκες των πολιτών
και της κοινωνίας. Είναι η ώρα, µε τις δικές σας πρωτοβουλίες
και ενέργειες, να προχωρήσουµε γρήγορα στην ενίσχυση και
αναµόρφωση του ΕΣΥ. Μάλιστα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει
δώσει ξεκάθαρο µήνυµα προς αυτή την κατεύθυνση. Στόχος µας
πρέπει να είναι η ισότιµη πρόσβαση όλων των πολιτών σε ποιοτι-
κές υπηρεσίες υγείας.

Ήδη έχουµε αναλάβει δράσεις, µέσω και του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, για την αναβάθµιση των υποδοµών των ΤΕΠ και των κέν-
τρων υγείας, ενώ έχουµε εξαγγείλει και σε βάθος χρόνου την
πρόσληψη δέκα χιλιάδων εργαζοµένων στον τοµέα της υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου είναι µια έκτακτη συνθήκη νοµοθέτησης και αυτό διότι
υπάρχουν περίοδοι κατά τις οποίες συµβαίνουν, όπως όλοι ότι
αντιλαµβανόµαστε και έκτακτα γεγονότα. Με την προτεινόµενη
διάταξη που κυρώνεται σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρ-
θρου 44 του Συντάγµατος αντιµετωπίζονται υπαρκτά και ου-
σιώδη ζητήµατα. Στο επίκεντρο τίθεται η εξαιρετικά επείγουσα
ανάγκη να αποτραπεί η διατάραξη της εύρυθµης λειτουργίας
των υγειονοµικών µονάδων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
ιδίως εν µέσω τουριστικής περιόδου, εξαιτίας της επικείµενης
αποχώρησης από την υπηρεσία ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων,
όπως η νεφρολογία, η χειρουργική και η παιδιατρική. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να σταθώ λίγο και στα
στοιχεία που λάβαµε στις επιτροπές κατά τις προηγούµενες ηµέ-
ρες, για να καταλάβουµε όλοι ποιοι είναι αυτοί που µας κουνάνε
το δάχτυλο. Το 2019 η χρηµατοδότηση του συστήµατος υγείας
ήταν 3,8 δισεκατοµµύρια και 5,2 δισεκατοµµύρια για εφέτος.
Αυτό είναι γεγονός, είναι νούµερα που δεν µπορούν να αµφισβη-
τηθούν. 

Πάµε παρακάτω. Ιατρικό, νοσηλευτικό και διοικητικό προσω-
πικό, εκατό χιλιάδες το 2019 και περίπου εκατόν οκτώ χιλιάδες
σήµερα. Πάµε και στο ΕΚΑΒ. Το 2015 το ΕΚΑΒ είχε τρεις χιλιά-
δες εννιακόσια δεκαεπτά άτοµα προσωπικό. Το 2019 είχε σα-
ράντα τέσσερις χιλιάδες εκατόν πενήντα ένα, ενώ τώρα, το 2023
έχει σαράντα τέσσερις χιλιάδες εξακόσια σαράντα δύο και αυτό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο. 

Με το άρθρο 2 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου της 5-
7-2023 προβλέπονται διατάξεις για την ανάγκη ενίσχυσης στη
στελέχωση των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του
Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των κέντρων υγείας και των
πολυδύναµων περιφερειακών ιατρείων των νησιωτικών και ορει-
νών περιοχών της χώρας, µε διάθεση προσωπικού του Πυροσβε-
στικού Σώµατος ή των Ενόπλων Δυνάµεων ή µε απόσπαση
προσωπικού των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Έτσι αν-
τιµετωπίζουµε µια εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη και ενισχύουµε
και πάλι, σε µια κρίσιµη και δύσκολη περίοδο, µε ουσιαστικό
τρόπο, τα κέντρα υγείας και τα πολυδύναµα περιφερειακά ια-
τρεία, τόσο των νησιωτικών, αλλά και των ορεινών περιοχών. 

Σήµερα η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δεν λύνει οριστικά
το πρόβληµα της στελέχωσης του ΕΚΑΒ, αλλά προσπαθεί να κα-
λύψει άµεσες έκτακτες και επείγουσες ανάγκες κυρίως στις πε-
ριοχές που ανέφερα. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να σταθώ στο τυπικό της συζητούµενης
προς κύρωση ρύθµισης, γιατί ακούστηκαν κατά τις προηγούµε-
νες ηµέρες πολλές ανακρίβειες και ψεύδη, τα οποία χρήζουν δι-
ευκρινίσεων για να γνωρίζει ξεκάθαρα το ελληνικός λαός για τι
πράγµα µιλάµε και συζητάµε.

1998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το τελευταίο διάστηµα γίναµε µάρτυρες δυσάρεστων περιστα-
τικών. Η ανάγκη άµεσης στελέχωσης των ασθενοφόρων υπήρξε
επιβεβληµένη. Ειδικά τώρα που εν µέσω καλοκαιριού η τουρι-
στική κίνηση σε όλη τη χώρα είναι έντονη και η ανάγκη περίθαλ-
ψης µεγαλύτερη η Κυβέρνηση αποφάσισε, όπως τονίστηκε, να
αξιοποιήσει το στελεχικό δυναµικό της Πυροσβεστικής και των
Ενόπλων Δυνάµεων για να στελεχώσουν τα οχήµατα άµεσης
επέµβασης του ΕΚΑΒ και να σταµατήσουν οι µεγάλες αναµονές
ή ακόµα και ελλείψεις οδηγών. Αυτό το µέτρο θα είναι προσω-
ρινό µέχρι 31-12-2023. 

Μπορεί κάποιοι να τρέφονται από την αδράνεια και να προ-
σβλέπουν σε δύσκολες καταστάσεις για µικροπολιτικά οφέλη,
αλλά είµαι σίγουρος ότι δεν θα το επιτρέψουµε. Για να αντιλη-
φθούµε όλοι το µέγεθος της υποκρισίας, το ανέφερε και η ειση-
γήτριά µας προηγουµένως, σας αναφέρω ότι το 2016 ο ΣΥΡΙΖΑ
µε το άρθρο 78 του ν.4368 έκανε ακριβώς το ίδιο πράγµα, νοµο-
θέτησε ακριβώς την ενίσχυση µε στρατιώτες, πυροσβέστες και
λοιπά. Για να δούµε, όµως, το διορθώσαµε το πρόβληµα αυτό,
δηλαδή ήταν προσωρινό το άρθρο 78; Κάνατε κάτι;

Και επειδή προηγουµένως και ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ µας
είπε ότι ήταν µια µνηµονιακή υποχρέωση το 2016, όταν το 2013
ο κ. Κοντονής έκανε ερώτηση στην τότε κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και ρωτούσε εάν θα πρέπει να στελεχωθεί το ΕΚΑΒ
της Ζακύνθου µε προσωπικό, γιατί υπολειτουργεί, τότε ήταν υπο-
τίθεται σε µνηµονιακή περίοδος η Ελλάδα, όµως ζητούσε τη στε-
λέχωση, το διορθώσατε όταν ήρθατε εσείς επί τεσσεράµισι
χρόνια;

Όχι, κυρίες και κύριοι, δεν το διορθώσετε. Και θα σας πω τι
ακριβώς κάνατε. Λειτουργούσατε στην Ζάκυνθο µία βάρδια το
πρωί, δύο βάρδιες το απόγευµα και µία το βράδυ. Ξέρετε πόσες
βάρδιες υπάρχουν σήµερα στην Ζάκυνθο; Έχουµε είκοσι άτοµα
µόνιµους, τρία που έχουν έρθει για ενίσχυση και λειτουργούµε
τρεις βάρδιες το πρωί, τρεις βάρδιες το απόγευµα και µία µε δύο
βάρδιες τη νύχτα.

Εποµένως πώς µπορούµε να λέµε ότι δεν διορθώσαµε ζητή-
µατα, τα οποία υπήρχαν; Και επειδή ακριβώς πολλά µας είπατε
θα σας πω και κάτι άλλο. Όταν ήσασταν εσείς στο τέλος, γιατί
στην αρχή µπορεί να πείτε ότι δεν τα είχατε προλάβει, το 2019,
µάλιστα τον Ιούνιο του 2019 όταν ήταν ήσασταν στην έξοδο, εδώ
υπάρχουν από την διευθύντρια της Πάτρας του ΕΚΑΒ, από την
κ. Καφαντάρη τα προβλήµατα σε Κεφαλονιά και Ζάκυνθο για τις
διακοµιδές 

Ακούστε τι ωραία πράγµατα είχατε αφήσει στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας για να δείτε πώς στελεχώνατε γενικώς τα νοσοκοµεία µας
και πώς πραγµατικά ο προϋπολογισµός τους ήταν στα ύψη. Αυτό,
λέει, που ζητάµε είναι δύο κλίνες στη Ζάκυνθο, δύο στην Κεφαλο-
νιά και τέσσερις µερίδες φαγητό. Δυστυχώς, δεν βρήκαµε αντα-
πόκριση από πουθενά. Μάλιστα, πέρυσι είχα ζητήσει από το
Νοσοκοµείο Ζακύνθου να δίνει τέσσερις µερίδες φαγητό και µας
απάντησαν και µάλιστα γραπτώς ότι δεν προβλέπεται στον προ-
ϋπολογισµό τους. Τέτοια ωραία πράγµατα είχατε αφήσει εκείνη
την περίοδο που δεν προβλέπατε ούτε τέσσερις µερίδες φαγητό
για να έχετε εδώ στο Νοσοκοµείο της Ζακύνθου και στα νοσοκο-
µεία για να ταΐσουν το έκτακτο προσωπικό, το οποίο ερχόταν.

Βέβαια, υπάρχει ένα δελτίο Τύπου, το οποίο αναφέρεται στο
τι έχετε αφήσει εκείνη την περίοδο στα νοσοκοµεία και να σας
αναφέρω επί τροχάδην, γιατί ο χρόνος τρέχει ότι: Τραγική η κα-
τάσταση στα νησιά των Κυκλάδων. Χάος, καµµία κλίνη ΜΕΘ. Έξι
κρεβάτια ΜΕΘ στα Δωδεκάνησα. Στη Ζάκυνθο πέντε κλίνες κλει-
στές, τις ανοίξαµε επί των ηµερών µας πέντε µήνες µετά από την
κυβέρνηση την προηγούµενη. Δεν γίνονται φυσιολογικοί τοκετοί
στα νοσοκοµεία του Αιγαίου Πελάγους. Καρδιολόγος δεν υπάρ-
χει στο Κέντρο Υγείας Πάρου, Άνδρου. Στην Ικαρία ένας γιατρός.
Το νοσοκοµείο στην Κω χωρίς καρδιολόγους. Στην Ιθάκη πλήρης
εγκατάλειψη του κέντρου υγείας. Η Νάξος χωρίς αξονικό. Στη
Κέρκυρα έλλειψη παθολόγων. Το Κέντρο Υγείας Μυτιλήνης
χωρίς καρδιολόγο, λειψά ασθενοφόρα. Για το ΕΚΑΒ σε όλα τα
νησιά λειψά ασθενοφόρα σε κάθε βάρδια. Υποτυπώδης παρου-
σία του ΕΚΑΒ. Καθόλου ή πολλές ακάλυπτες βάρδιες στα κέντρα
υγείας. Υποτυπώδης κάλυψη µε ασθενοφόρα των νησιών. Ένας
διασώστης στην Κάρπαθο, ένας στην Ιθάκη. Τέσσερις οδηγοί στη

Σκόπελο χωρίς διασώστες. Μεγάλη αύξηση στη ζήτηση στις
υγειονοµικές µονάδες των νησιών λόγω των µεταναστών και των
προσφύγων. Τα κέντρα υγείας και τα νοσοκοµεία λόγω έλλειψης
κονδυλίων εµφανίζουν ελλείψεις σε υλικά. Ασυντήρητος ο εξο-
πλισµός και οι υποδοµές. Δεν διαθέτουν βασικό ιατροτεχνολο-
γικό εξοπλισµό. 

Δεν χρειάζεται να συνεχίσω να λέω άλλο τίποτα άλλο. Αυτά τα
ωραία αφήσατε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Κύριε Παναγιω-
τόπουλε, που είστε και συνάδελφος γιατρός, γιατί και εγώ συνά-
δελφος γιατρός είµαι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αυτά είχατε
αφήσει τότε και σήµερα µας λέτε για τα προβλήµατα που βλέ-
πετε σήµερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει για δύο λεπτά η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κων-
σταντοπούλου.

Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο προηγουµένως ακού-
γοντας τον Υπουργό Υγείας κ. Χρυσοχοΐδη και θέλησα να του
απαντήσω. Βλέπω ότι δεν είναι στην Αίθουσα. Παρ’ όλα αυτά
θεωρώ ότι αυτά που ειπώθηκαν εκ µέρους της Κυβέρνησης δεν
µπορεί να µείνουν αναπάντητα ούτε να περιµένουν µέχρι την ώρα
της πρωτολογίας µου για να απαντηθούν.

Η φράση «πυρκαγιές υπήρχαν όλες τις δεκαετίες» είναι προ-
σβλητική τουλάχιστον γι’ αυτό που ζουν οι συµπολίτες µας σε
όλη την επικράτεια. 

Η φράση «αλήθεια η Ελλάδα είναι η πρώτη σε πυρκαγιές;»
είναι ακραία αλαζονική σε σχέση µε το βίωµα που διαµορφώνουν
οι συµπολίτες µας και βρίσκονται σε απόγνωση σε όλη την Ελ-
λάδα. 

Η φράση «είµαστε η Κυβέρνηση που έχει τα περισσότερα ενα-
έρια µέσα» έρχεται σε ευθεία αντίφαση µε αυτά που είπε προχ-
θές ο Πρωθυπουργός και εγώ τα ερµήνευσα ως ένα δείγµα
αυτοκριτικής. Είπε, δυστυχώς δεν µπορούµε να έχουµε περισ-
σότερα και θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να αγοράσουµε, αλλά
υπάρχουν ζητήµατα και προβλήµατα. Έρχεται εδώ ο Υπουργός
Υγείας και τα βρίσκει όλα καλώς καµωµένα και µάλιστα τα λέει
αυτά στο όνοµα του ποσοστού που έλαβε το κυβερνητικό κόµµα
πριν από έναν µήνα στις εκλογές. 

Αυτή η στάση όχι απλώς προβληµατίζει, εµβάλλει σε σοβαρό-
τατη ανησυχία, γιατί αν αυτή είναι η κυβερνητική στάση απέναντι
σε όλα όσα συµβαίνουν εδώ και δέκα µέρες στη Ρόδο, εδώ και
πολλές µέρες σε όλη την Ελλάδα αν δεν υπάρχει σεµνότητα, αυ-
τοκυριαρχία, ανάληψη ευθύνης, αλλά υπάρχει αυτή η ακραία επί-
δειξη αλαζονείας, τότε δεν υπάρχει και ελπίδα στους πολίτες ότι
θα γίνει κάτι έστω τώρα την ύστατη στιγµή. 

Κύριε Πρόεδρε, θα τα αναλύσω όλα στην πρωτολογία µου. 
Κλείνω, όµως, µε τη φράση του κ. Χρυσοχοΐδη, που είπε: «Όχι,

δεν έχω γνώσεις επιχειρησιακές, δεν έχω γνώσεις για το Πυρο-
σβεστικό Σώµα και δεν θέλω να έχω γνώσεις». 

Του υπενθυµίζω ότι βρίσκεται εδώ εισηγούµενος ένα νοµοσχέ-
διο που παίρνει πυροσβέστες από την Πυροσβεστική και τους
βάζει οδηγούς στο ΕΚΑΒ, όπου πέθαναν άνθρωποι. Αν δεν θέλει
να έχει γνώσεις, πρέπει να παραιτηθεί. Θυµόµαστε όλοι ότι εκ
των υστέρων είπε πως ψήφισε το µνηµόνιο, χωρίς να το έχει δια-
βάσει. Εδώ δεν υπάρχει άλλο τέτοιο περιθώριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η Ανα-
πληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Αγαπηδάκη.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κυρία Κωνσταντοπούλου, όταν µιλάµε για επιχειρησιακές γνώ-
σεις στο πεδίο σε σχέση µε την Πυροσβεστική, θα πρέπει να εί-
µαστε ειδικοί. Τέτοιου τύπου αναφορές έκανε ο κ. Βελόπουλος.
Εµείς εδώ δεν υποκρινόµαστε τους πανεπιστήµονες. Μιλάµε σο-
βαρά, τεκµηριωµένα και πάντα µε επιχειρήµατα. Σε αυτό, λοιπόν,
το πλαίσιο µίλησε ο Υπουργός πριν και όχι παριστάνοντας πράγ-
µατα που δεν γνωρίζει. 

Όσο για το αν έχουµε ή όχι επαρκή πυροσβεστικά µέσα, έχει
απαντήσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Είχε πει απ’ αυτό το Βήµα
πριν από λίγες ηµέρες ότι παγκοσµίως υπάρχουν τριάντα πέντε
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Erickson, που θεωρείται το πιο αποτελεσµατικό µέσο εναέριας
πυρόσβεσης, και από τα τριάντα πέντε διεθνώς η χώρα έχει τα
δέκα. Πείτε µου, λοιπόν, εσείς αν έχουµε κάνει πολλά ή λίγα σε
αυτόν τον τοµέα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για
επτά λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των θανόντων
από τις πυρκαγιές, αυτές που πριν από λίγο µας είπε ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης ότι συµβαίνουν και «εις τας καλυτέρας των οικογε-
νειών». 

Και, φυσικά, θέλω να τονίσω ότι µας βρίσκει όλους οµόφωνα
σύµφωνους η απόφαση της Βουλής να υιοθετήσει το αγέννητο
τέκνο του σµηναγού Χρήστου Μουλά, που, µαζί µε τον επισµη-
ναγό Περικλή Στεφανίδη, έχασαν τη ζωή τους στο καθήκον, υπη-
ρετώντας το κοινό καλό, δηλαδή την ασφάλεια των πολιτών. 

Συµπληρωµατικά στα όσα είπε προηγουµένως ο Πρόεδρος κ.
Τασούλας, θέλω να θυµίσω ότι το πρώτο παιδί που υιοθέτησε η
Βουλή είναι η εικοσιεπτάχρονη σήµερα Αναστασία Ισαάκ, κόρη
του Τάσου Ισαάκ, που ουσιαστικά είχε λιντσαριστεί από τους
Γκρίζους Λύκους στη Δερύνεια στις 11 Οκτωβρίου του 1996. 

Βέβαια, τα Χανιά έδωσαν και άλλον ήρωα στο έθνος, τον σµη-
ναγό Ηλιάκη, που έχασε τη ζωή του -θυµίζω- σε αεροµαχία µε F-
16 πάνω από την Κάρπαθο. Είναι αυτά τα F-16 που ο
Πρωθυπουργός άκουσε προχθές τον Τούρκο Πρόεδρο να λέει
ότι δεν παραβιάζουν το Αιγαίο. 

Τι ώρα µνηµόσυνο άραγε -σκέφτοµαι- για έναν ήρωα που πέ-
θανε στα τριάντα πέντε του, αφήνοντας επίσης ορφανά!

Θέλω να σταθώ, όµως, επίσης και σε µια άλλη δήλωση τη χθε-
σινή δήλωση του κ. Βορίδη, που µας είπε ότι τις φωτιές στη Ρόδο
µπορεί να τις βάζουν πιθανώς και οι Τούρκοι. Δεν αµφιβάλλω. Τι
ακριβώς συνέβη, όµως; Δεν τους έφτασαν άραγε οι υποσχέσεις
του Πρωθυπουργού για υποχωρήσεις; 

Και τι ακριβώς εννοούσε ο εθναµύντωρ Υπουργός; Ότι η τουρ-
κική πολιτική είναι κάτι σαν το «φίλοι - φίλοι - καριοφίλι»; Κάτι επι-
τέλους πρέπει να γίνει µε αυτά τα αλληλοσυγκρουόµενα και
αλληλοδιαψευδόµενα µηνύµατα σε ό,τι αφορά τα εθνικά µας ζη-
τήµατα. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχθές είχαµε στην Ιερισσό

ένα νέο περιστατικό καρότσας, από τα πολλαπλά που έχουν συµ-
βεί αυτόν τον χρόνο, γιατί εκεί ο θερινός σταθµός του ΕΚΑΒ δεν
είχε πλήρεις βάρδιες. Και γιατί δεν είχε πλήρεις βάρδιες; Επειδή,
ενώ υπήρξαν διαθέσιµοι εθελοντές ΕΚΑΒίτες από τη Θεσσαλο-
νίκη, πληροφορούµαι ότι οι τοπικοί άρχοντες δεν διασφάλισαν
παρά µόνο ένα δωµάτιο. 

Παροµοίως, δεν υπάρχουν στα «πόδια» της Χαλκιδικής οι µη-
χανές ταχείας επέµβασης, που βάσει στατιστικών έδιναν λύσεις.
Ίσως η νέα Υπουργός Τουρισµού να δει το θέµα των σχετικών
συνεργιών, γιατί το θέµα απασχολεί ήδη τα ευρωπαϊκά µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης και θίγει, πέραν όλων των άλλων, και αυτό που
λέµε «το τουριστικό µας προϊόν». Να µια θετική συνέργεια, επο-
µένως, κρατικών υπηρεσιών. 

Και ας µην αναφερθώ, κύριε Υπουργέ, στη χρόνια έλλειψη του
ελικοπτέρου που διενεργούσε επί ΣΥΡΙΖΑ αεροδιακοµιδές από
τη βάση της Μίκρας. Ενώ επιδίδεστε σε µαξιµαλισµούς για νοι-
κιασµένα ιδιωτικά ελικόπτερα, ορρωδείτε µπροστά στο γεγονός
ότι κάθε ανάγκη αεροδιακοµιδής από την Πάρνηθα και πάνω διε-
νεργείται από τη βάση της Αθήνας, επειδή ακριβώς δεν επανα-
λειτούργησε ποτέ ούτε η Θεσσαλονίκη ούτε η Λέσβος. Και η
βάση του Ακτίου µάλιστα σώθηκε στο παρά τσακ. 

Ελλάδα δύο ταχυτήτων εποµένως υπάρχει, κύριε Υπουργέ,
στις αεροδιακοµιδές, όπως αναδείχτηκε και µε τη µοιραία κατά-
ληξη του εξάχρονου Θωµά από τα Γρεβενά. 

Αδυνατώντας να επικαλεστώ άλλα σηµεία µας που στην πο-
ρεία του χρόνου εξέλειπαν, επικαλούµαι την κοινή µακεδονική
µας καταγωγή και αναγνωρίζω ότι επισταµένως ασχολείστε προ-
σωπικά, παραδείγµατος χάριν, µε την κατάσταση του στόλου ή

µε τις πρωτοφανείς καθυστερήσεις στα ιδιωτικά συνεργεία, ανα-
ζητάτε όµως πράγµατι άµεσες λύσεις, υποβαθµίζοντας την ποι-
ότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών. 

Θέλω να σας επισηµάνω τα πέντε λάθη στα οποία πέφτετε. 
Πρώτο αµάρτηµα στο οποίο έχετε περιπέσει είναι η λεγόµενη

«αποϊατρικοποίηση». Η δεξιά λογική «εκτελούνται µεταφοραί
γρήγορα και οικονοµικά» φαίνεται και από το γεγονός ότι δια-
χρονικά από τις δεκαπέντε φορές που η Νέα Δηµοκρατία έχει
ορίσει τον διοικητή του ΕΚΑΒ µόνο µία φορά επέλεξε υγειονο-
µικό. Επίσης, από το γεγονός ότι σταµάτησε κάθε συζήτηση περί
βελτιστοποίησης. Δεν προωθήσατε δροµολογηµένους ποιοτι-
κούς εκσυγχρονισµούς, όπως στη διακοµιδή των ψυχικά ασθε-
νών, που σήµερα διενεργείται µε περιπολικά και όχι µε τα ειδικά
ασθενοφόρα για τα οποία είχε βγάλει διαγωνισµό ο ΣΥΡΙΖΑ, ο
όποιος διαγωνισµός βεβαίως ετάφη επί των ηµερών σας. Ίσως
γι’ αυτό δε το επικαλεστήκατε ως υπαρκτό προηγούµενο της
υποκατάστασης του ΕΚΑΒ από ένστολους. 

Υπάρχει και το άλλο σχετικό παράδειγµα υποκατάστασης, που
δίνει αχρησία των πλωτών ασθενοφόρων που αποκτήθηκαν µε
ευρωπαϊκά κονδύλια, αλλά δεν τα στελεχώσατε ποτέ µε το ΕΚΑΒ,
όπως προβλέπονταν. Έτσι, ο ακριβοπληρωµένος εξοπλισµός
βρίσκεται ως δώρον άδωρον στα χέρια του λιµενικού βάρδιας,
οι δε θαλάσσιες διακοµιδές συνεχίζουν να γίνονται µε τα γνωστά
χρυσοφόρα καΐκια, ενόσω τα πλωτά ασθενοφόρα λικνίζονται.
Πάνω από 3 - 4 εκατοµµύρια τον χρόνο είναι το κόστος. Είναι το
δόγµα «δεν πειράζει να µην έχουν, αρκεί να νοµίζουν ότι έχουν». 

Δεύτερο αµάρτηµα στο οποίο έχετε περιπέσει είναι η µίζερη
λειτουργία µε πατέντες, που συχνά µάλιστα γίνονται χαραµάδες
φαυλότητας. Και δεν επεκτείνοµαι περαιτέρω σε λεπτοµέρειες,
τουλάχιστον όχι επί του παρόντος. 

Η εφευρετικότητα, όµως, έχει και τα όριά της στα θέµατα αν-
θρώπινης ζωής. Το «κάτι σαν διασώστης» δοκιµάστηκε στην παν-
δηµία µε το «κάτι σαν ΜΕΘ», όπου αυτές λειτουργούσαν µε
οφθαλµίατρους ή γαστρεντερολόγους και είχαν ως αποτέλεσµα
100% θνητότητα. 

Δεν έχω αντίρρηση επί της αρχής µε τις συνέργειες ή ακόµη,
θα πρόσθετα, και µε την υποβοηθητική ανάπτυξη του εθελοντι-
σµού. Αποτελεί όµως διασταλτική ερµηνεία της νοµιµοποίησης
δηµοσίων υπαλλήλων στο να λειτουργούν επικουρικά εκεί που
το ΕΚΑΒ ή το ΕΣΥ υποεκπροσωπούνται, το να αφήνει κανείς
ανοιχτό το θέµα για οπουδήποτε, το να αναγκάζει ένστολους και
µη µε το «έτσι θέλω» να λειτουργήσουν ως υγειονοµικοί ή το να
παρακάµπτεται η εκπαίδευση. 

Η τρίτη µεροληψία υπέρ του ιδιώτη γίνεται µε πρόσχηµα τις
υπηρεσιακές ανάγκες. Το να οδηγεί το ασθενοφόρο όποιος να'
ναι δυστυχώς δεν το εγκαινιάζει η πρωτοβουλία Χρυσοχοΐδη που
έχει ξεσηκώσει θύελλες αντιδράσεων. Αποτελεί καθεστώς στις
εκατοντάδες επιχειρήσεις ιδιωτικών ασθενοφόρων που αναπτύχ-
θηκαν σε καθεστώς πειρατείας. 

Ποιος επιβαίνει; Τι εξοπλισµό διαθέτει; Ποια περιστατικά εξυ-
πηρετεί; Κάνει «ψάρεµα» περιστατικών στα νοσοκοµεία; Λαµβάνει
εντολές από το ΕΚΑΒ σε περίπτωση καταστροφής; Περιλαµβά-
νονται, δηλαδή, τα ιδιωτικά στο σύστηµα του ΕΚΑΒ που διαθέτει
συνεχώς το στίγµα των οχηµάτων; Ελέγχεται η διατήρηση του
ωραρίου και η φοροδιαφυγή; Η παραχώρηση των λεγόµενων
«χρονίων αδειών» σε ιδιώτες θυµίζει την επιχείρηση µετατροπής
των πειρατικών ταξί της δεκαετίας του 1950 σε άδειες ιδιοκτησίας
ταξί. 

Έχουµε νοµιµοποίηση της πειρατείας και τη θρασεία προπα-
γάνδα ότι τάχα ο πρωτοπόρος ιδιωτικός τοµέας σώζει τον κρα-
τικό βραδύποδα. Ουδέν ψευδεύστερο!  

Τέταρτο αµάρτηµα, η µεγαλαυχία, δηλαδή η αλαζονική περι-
αυτολογία, το λεγόµενο «σούπερ ΕΚΑΒ». Με την ενσωµάτωση
του ΕΚΕΠΥ εγκατέστησε έναν αδιαφανή µηχανισµό όπου υποτί-
θεται πως άνθρωποι µεταλυκειακής εκπαίδευσης διοικούν όλη
την ιεραρχία του ΕΣΥ. Στην πραγµατικότητα, δεν είναι παρά ο
πειθήνιος βραχίονας του Υπουργείου για δουλειές σαν την αδια-
φανή και µεροληπτική διαλογή στις ΜΕΘ επί πανδηµίας, για την
οποία ο διοικητής σας διασφάλισε και ακαταδίωκτο. 

Πέµπτο αµάρτηµα είναι ο επικοινωνισµός. Δυστυχώς προτάσ-
σετε τις εντυπώσεις και η αιτία είναι προφανής. Οι µοτοσυκλέτες
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µε διασώστη ήταν µια καινοτοµία που ξεκίνησε το 2010, αναθερ-
µάνθηκε το 2018 λόγω σχετικού παραγκωνισµού που µεσολά-
βησε, παραγκωνισµός ο οποίος επαναλήφθηκε µετά το 2020. Και
πρώτη φροντίδα της διοίκησής σας ήταν δυστυχώς το «ξήλωµα»
όσων ξεκίνησαν αυτό το τµήµα και το λειτούργησαν επί δεκαετία
επιτυχώς. 

Αλλά το έχουµε ξαναπεί σε αυτή την Αίθουσα. Το πρώτο που
χρειάζεται το ΕΚΑΒ είναι δακοκτονία και µάλιστα επειγόντως. Η
µετατροπή της αιχµής του δόρατος του ΕΚΑΒ, δηλαδή των µο-
τοσυκλετών µε διασώστη σε µια ακόµη προβληµατική δηµόσια
υπηρεσία συντελέστηκε επίσης µε τη µειωµένη στελέχωση και
την πτώση ηθικού και οργάνωσης. Η παραγωγικότητα αυτής της
επίλεκτης υπηρεσίας έπεσε στο ναδίρ µε αποτέλεσµα να υπάρ-
χουν µόνο δύο, τρεις µηχανές στο Λεκανοπέδιο και στον Πειραιά
τίποτα. Εσείς υπόσχεστε διακόσιες πενήντα µοτοσυκλέτες αφή-
νοντας βέβαια εντελώς ασχολίαστα τα έργα και τις ηµέρες όσων
ήταν είναι και θα είναι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, καταθέτοντας στα Πρακτικά σχε-
τικά πρόσφατη αρθρογραφία µου, όπου µεταξύ των άλλων ανα-
φέρεται και στα θέµατα τα οποία έχω αναπτύξει και µε άλλες
ευκαιρίες σε αυτή την Αίθουσα σε προκατόχους σας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Τζάκρη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μεταξύ αυτών επεσήµανα ότι δεν είναι δυνατόν να εκπονείται
πρόγραµµα που αφήνει τη Νάουσα χωρίς ασθενοφόρο τα βρά-
δια. Και µάλιστα τώρα που η Ηµαθία απέκτησε δι’ ηµών Υπουργό,
θέλω να πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα περιµένει ένα έµ-
φραγµα από τη Νάουσα να έρθει το ασθενοφόρο από τη Βέροια.
Και αυτό είναι διπλό κρίµα, γιατί ξέρετε -κλείνω µε αυτή την πα-
ρατήρηση- ότι η Θεσσαλονίκη και γενικά η κεντρική Μακεδονία
υπήρξαν πρωτοπόροι της επείγουσας προνοσοκοµειακής περί-
θαλψης και τώρα µάλιστα εξελίσσονται σε φτωχούς συγγενείς
των Αθηνών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων έχει

χρέος να υιοθετήσει το παιδί του σµηναγού Χρήστου Μουλά.
Πράττουµε σωστά µε την απόφαση που σήµερα το Σώµα λαµβά-
νει και σε λίγο η Διάσκεψη των Προέδρων θα επικυρώσει. Οφεί-
λουµε όµως δίπλα σε όλες τις οικογένειες, σε όλους τους
ανθρώπους που θυσιάστηκαν στο καθήκον, να είµαστε παρόντες
στην κάθε µέρα τους. Η πολιτεία µπορεί, όταν πραγµατικά θέλει.
Και πώς βέβαια σε αυτούς τους καιρούς και σε αυτές τις µέρες
η πολιτεία µπορεί να µη θέλει όταν δεν υπάρχουν λόγια για να
περιγράψουν πλέον καθηµερινά τις τραγωδίες. Η µία διαδέχεται
την άλλη. Το κοινό µας σπίτι, το περιβάλλον, τα δάση οι άνθρω-
ποι, οι πυρκαγιές, οι άνθρωποι, οι θυσίες, οι ήρωες, η απώλεια
των συµπολιτών µας χθες το βράδυ που βρέθηκαν απανθρακω-
µένοι, µία µεγάλη λίστα θρήνου µαζί µε τα αιωνία η µνήµη σας,
τα συλλυπητήρια, το πένθος, το πάνδηµο πένθος, αλλά ταυτό-
χρονα και το χρέος εδώ µέσα να θεσπίσουµε και να υλοποι-
ήσουµε πολιτικές, αναγκαίες πρωτοβουλίες που θα θωρακίζουν
το φυσικό περιβάλλον και τους πολίτες αυτής της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, το επιτελικό σας κράτος δεν γέννησε µόνο το παρακρά-
τος των υποκλοπών, του ευτελισµού των θεσµών, των αξιών και
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Την ίδια ώρα, επειδή µάλλον πε-
ρισσότερο νοιαζόσασταν για το παρακράτος από το κράτος,
απέτυχε πάνω στην πολιτική υγείας υποβαθµίζοντας το κοινωνικό
αγαθό, που όπως έλεγε ο Ανδρέας Παπανδρέου όµως ανήκε και
σε πλούσιους και σε φτωχούς. 

Καλούµαστε λοιπόν σήµερα, άρον άρον, να νοµοθετήσουµε εκ
των υστέρων και πολύ αργά, αφού δεν προβλέψατε έγκαιρα παρ’

ότι και νοµοθεσία σχετική υπάρχει και όλα στα χέρια σας τα εί-
χατε, γιατί εσείς κυβερνούσατε τα τελευταία τέσσερα χρόνια όχι
εµείς. Αφού λοιπόν το επιτελικό σας κράτος µε τους επιτελάρχες
και τους επιτελικούς και τα επιτελεία σας ξύπνησε από τον βαθύ
λήθαργο και ανακάλυψε τελικώς ότι πεθαίνουν γυναίκες στις κα-
ρότσες του αγροτικού αυτοκινήτου, αλλά και άνδρες στα πεζο-
δρόµια αλλά και στην Ουρανούπολη δεν υπάρχει ΕΚΑΒ αλλά και
λείπουν πληρώµατα, αλλά και λείπουν ασθενοφόρα, τότε λοιπόν
αποφάσισε να κάνει κάτι. Και ποιο ήταν αυτό το κάτι; Το κάτι είναι
αυτό που µας φέρνετε σήµερα και νοµοθετικά. Και είναι απαρά-
δεκτο αυτό το κάτι σας, γιατί είναι πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου. Να ξεκινήσουµε, λοιπόν, από το άλφα της αλφαβήτου.

Είναι καµµία απρόσµενη και έκτακτη ανάγκη που έρχεται η ΠΝΠ
να υπηρετήσει σήµερα; Γιατί νοµοθετείτε µε ΠΝΠ; Να µας εξηγή-
σετε στο Σώµα της Βουλής. Δεν ξέρετε για την κατάρρευση του
ΕΚΑΒ. Άρα εσείς το ανακαλύψετε όταν πέθανε αυτή η γυναίκα,
ξεψύχησε στην καρότσα του αγροτικού; Πριν ήταν όλα καλά;
Όταν, δηλαδή, προεκλογικά γυρνάγατε στα κέντρα υγείας, στο
ΕΚΑΒ και στα νοσοκοµεία, µόνο σε εµάς οι µαρτυριάρηδες µαρ-
τυρούσαν ότι δεν έχουν εξοπλισµούς και δεν έχουν προσωπικό;
Σε εσάς έλεγαν ότι είναι όλα καλά; Αυτό έρχεται να µας πείτε σή-
µερα κύριοι Υπουργοί; Αν µας το λέτε αυτό, τότε πραγµατικά πα-
ρουσιάζετε µια εικονική πραγµατικότητα για άλλη µια φορά και
προσπαθείτε να πείσετε τον λαό που ήδη είναι ανασφαλής και φο-
βισµένος. Γι’ αυτό και σας ψήφισε, να συνεχίσει να είναι ανασφα-
λής και φοβισµένος για να συνεχίσει να σας ψηφίζει. 

Είναι πρόχειρη όµως, ανεύθυνη και επικίνδυνη η λογική σας
και υπονοµεύει το ίδιο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Η αποδυνά-
µωση του ΕΣΥ, της µεγαλύτερης µεταρρύθµισης της Μεταπολί-
τευσης που χρεώνεται στη µεγάλη δηµοκρατική παράταξη του
ΠΑΣΟΚ -και πάνω σε αυτό εσείς προσπαθείτε να αποδοµήσετε
και όχι να χτίσετε- δείχνει ότι σύντοµα είναι κυβερνητική σας επι-
λογή να το απαξιώστε απόλυτα. Και το µόνο φρένο που µπήκε
σε αυτό ήταν η πανδηµία.

Ο κ. Κικίλιας, θυµάµαι, όταν είχε έρθει λίγες µέρες πριν την
πανδηµία στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας -και επι-
καλούµαι την επίσκεψή του- µιλούσε για ένα πιλοτικό πρόγραµµα
µε ιδιώτες που θα έµπαιναν στο πανεπιστηµιακό νοσοκοµείο για
να έχει γάζες, για να έχει βαµβάκι και για να έχει όλα τα απαραί-
τητα. Αυτά λέγαµε τότε! Και ήρθε η πανδηµία, λοιπόν, για να ανα-
κόψει τη φόρα. 

Και στην πανδηµία µήπως είδαµε προκοπή; Μήπως καταφέ-
ρατε να φτιάξετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µέσα σε αυτή την
τραγική σύµπτωση, συγκυρία αλλά ταυτόχρονα και ευκαιρία;
Εδώ δεν ξέρουµε, στο Κοινοβούλιο, πού πήγαν όλες οι χορηγίες
και οι δωρεές. Σας κάνουµε ερωτήσεις και δεν απαντάτε. Τα
λεφτά, τόσα λεφτά, πού πήγαν; Μία έκθεση έχουµε στο Κοινο-
βούλιο από την πανδηµία και είναι η έκθεση Λύτρα. Είναι κόλα-
φος! Την ξέρετε, κύριε Υπουργέ, την έκθεση Λύτρα. Λέει ότι το
98% των διασωληνωµένων στα περιφερειακά νοσοκοµεία πέθαι-
ναν εκτός ΜΕΘ. Αυτό λέει η έκθεση Λύτρα. Αυτή ήταν, λοιπόν, η
προκοπή που κάνατε στο ΕΣΥ.

Και τι άλλο; Επιχορήγηση των νοσοκοµείων κατά 860 εκατοµ-
µύρια ευρώ από το 2015 έως σήµερα λιγότερα; Το ποσοστό του
ΑΕΠ που διατίθεται για την υγεία κάτω από το µέσο όρο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης; Λίστες ντροπής στα χειρουργεία; Πρέπει να
µεσολαβούν τα βουλευτικά γραφεία για να χειρουργείται ο
άλλος για την χολή; Σηµειώστε τα αυτά. Θα σας πούµε και περι-
στατικά, κύριε Υπουργέ, αν δεν ξέρετε εσείς. Κάτω από το 5%
των συνολικών πόρων για την υγεία, καταργήσατε την πλήρη και
αποκλειστική απασχόληση των γιατρών του ΕΣΥ και βάλατε τα-
φόπλακα στο δηµόσιο και δωρεάν χαρακτήρα του ΕΣΥ; Αυτά θέ-
λετε να κάνετε. Αυτές τις προτεραιότητες έχετε.

Και τώρα τι κάνετε; Παίρνετε τις Ένοπλες Δυνάµεις και τις βά-
ζετε στα ασθενοφόρα; Τι είναι; Είναι οδηγός; Είναι τρόλεϊ; Δεν
το κατάλαβα. Διασώστες είναι! Και περαιτέρω δεν µας εξηγείτε
πού το πάτε, ποιο είναι το σχέδιό σας. Λέτε ότι µέχρι 31 Δεκεµ-
βρίου θα τους έχετε αυτούς. Μετά ποιο είναι το σχέδιο; Προκη-
ρύξατε κάτι; Έχετε ένα εθνικό σχέδιο πώς θα αναµορφώσετε το
ΕΚΑΒ; Τι µας λέτε σήµερα εδώ; Περιµένω µε πολύ µεγάλη αγω-
νία να σας ακούσω. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 2001



Και πώς δεν είχατε λεφτά για τα πληρώµατα των ασθενοφό-
ρων, αναρωτιέµαι. Είχατε για την πανεπιστηµιακή αστυνοµία, που
είστε «ήξεις αφήξεις»; Θα µείνει, θα φύγει; Εγώ είχατε για την
έφιππη. Εδώ ο Πρωθυπουργός είπε ότι θα φέρετε µέχρι καµή-
λες. Αυτή τη δυνατότητα έχετε! Και δεν έχετε για τα πληρώµατα
των ασθενοφόρων, των ΕΚΑΒ, των ανθρώπων, των φουκαράδων,
των φτωχών, των µισθοσυντήρητων, των καθηµερινών ανθρώπων
της βιοπάλης, που δεν έχουν να παραγγείλουν το ιδιωτικό ασθε-
νοφόρο από το µεγάλο ιδιωτικό νοσοκοµείο. Να τα λέµε όλα,
γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Τελειώνω λέγοντας µόνο το εξής: Έχετε και κάποιες αυτοδι-
οικητικές διατάξεις νοµοτεχνικής φύσεως µε τις οποίες έρχεστε
να διορθώσετε τα αδιόρθωτα. Για άλλη µια φορά σας τα λέγαµε.
Φτάσαµε δύο µήνες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές και ήρθατε
να µας πείτε πώς θα επιλέγονται και πώς θα εκλέγονται από τα
τοπικά συµβούλια και ούτω καθεξής. 

Αυτό δείχνει την προχειρότητα σας και δυστυχώς δείχνει ότι
πάλι θα ανασκουµπώσουν τα µανίκια οι άνθρωποι της αυτοδιοί-
κησης µε φιλότιµο, όπως µε φιλότιµο υπηρετούν την υγεία οι άν-
θρωποι τους οποίους χειροκροτήσαµε στα µπαλκόνια µας στη
διάρκεια της πανδηµίας αλλά τα βαρέα και ανθυγιεινά, κύριε
Υπουργέ, δεν τα δώσατε ακόµα. Δεκαέξι τροπολογίες κατέθεσε
η παράταξη του ΠΑΣΟΚ γι’ αυτό. Σε αυτό το Βήµα όλοι έχουµε
µιλήσει γι’ αυτά. 

Τελικώς ένα είναι το ερώτηµα, και ολοκληρώνω µε αυτό: Μπο-
ρούµε να ζούµε διαρκώς, κύριοι της Κυβέρνησης, στηριζόµενοι
στους ήρωες, στους ήρωες της καθηµερινότητας, στους ήρωες
πιλότους, στους ήρωες γιατρούς, στους ήρωες νοσηλευτές,
στους ήρωες που στην Ελλάδα γίνονται όλο και περισσότεροι;
Δεν σας ανησυχεί ότι επί των ηµερών σας παράγονται όλο και
περισσότεροι ήρωες; Περισσότεροι από όσους σίγουρα δικαιού-
στε και από πόσους µπορείτε να δικαιολογήσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το λόγο έχει ο κ. Κα-
τσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κόσµος καίγεται και η Κυβέρνηση τον χαβά της. Συνεχίζει

µια πολιτική που αποδεικνύεται ότι είναι εµπρηστική. Το ενδια-
φέρον για τα δάση, κύριε Υπουργέ, αποτυπώνεται στα κονδύλια
του κρατικού προϋπολογισµού που είναι 0,04%. Πέρυσι και
φέτος έγιναν καθαρισµοί σε εβδοµήντα χιλιάδες στρέµµατα, που
κόστισαν πέντε µε οκτώ φορές παραπάνω από ό,τι θα κόστιζαν
αν το έκαναν µόνιµοι δασεργάτες. Βέβαια έπρεπε να γίνουν κα-
θαρισµοί σε τέσσερα εκατοµµύρια στρέµµατα. Άρα, λοιπόν, δεν
µπορεί να δικαιολογηθεί αυτή η πολιτική µε όλα αυτά που λέτε
ούτε βέβαια να κρυφτεί κάτω από την όποια στάση κρατούµε,
και συµφωνούµε βέβαια, µε την υιοθεσία του παιδιού του κυβερ-
νήτη του πυροσβεστικού αεροσκάφους που έχασε τη ζωή του. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, πέρα από αυτό να καταγγείλω σήµερα
εδώ, στην Ολοµέλεια τη µεγαλοφειλέτη εργαζόµενη στον Δήµο
της Αθήνας εδώ, στα Πατήσια, που χρωστάει το υπέρογκο ποσό
των 800 ευρώ για κοινόχρηστα και στέκεται εµπόδιο µε άλλους
αλληλέγγυους στην εκτέλεση της έξωσης από την πρώτη κατοικία
που αποφάσισε η αδέκαστη δικαιοσύνη και υποχρέωσε σε κινητο-
ποίηση τον κρατικό κατασταλτικό µηχανισµό µε συµµετοχή πυρο-
σβεστικών οχηµάτων για να εφαρµοστεί η απόφαση έξωσης.
Ντροπή, ντροπή και ξανά ντροπή σε όλους εσάς που στηρίζετε
αυτή την αδίστακτη πολιτική σε βάρος φτωχών βιοπαλαιστών ερ-
γαζοµένων! 

Θα αναφερθώ στην οµιλία µου στο µέρος των άρθρων του
Υπουργείου Εσωτερικών. Συνολικά τις ρυθµίσεις, εκτός από κά-
ποιες βελτιώσεις που διευκολύνουν τη συγκρότηση συνδυασµών
για τις οποίες δεν θα σταθούµε εµπόδιο, αυτό που τις χαρακτη-
ρίζει και σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι η αρχή της κυβερνησιµό-
τητας των δήµων και περιφερειών µε τα άρθρα τα οποία δεν θα
ψηφίσουµε. 

Στο άρθρο 11 η διάταξη είναι καλπονοθευτική γιατί αλλάζει και
τη ρύθµιση του προηγούµενου νόµου, του ν.4804/2021, µε την
οποία επίσης διαφωνούσαµε και έρχεται και ενισχύει τον πρώτο
συνδυασµό στον δεύτερο γύρο, παραβιάζοντας τον συσχετισµό

όπως αποτυπώθηκε στον πρώτο γύρο των εκλογών. Μετατρέπει
επί της ουσίας τις εκλογές σε µια επιλογή µεταξύ µόνο των δύο
επικρατέστερων. Στο άρθρο 17 ισχύει το ίδιο για τις περιφέρειες,
όπως το άρθρο 11, για τον δεύτερο γύρο µε αυτές τις αλλαγές
που κάνει για να διευκολύνει, όπως λέει, την κυβερνησιµότητα
των οργάνων των ΟΤΑ. 

Στο άρθρο 20 δεν συµφωνούµε ο πρόεδρος της κοινότητας
πάνω από δύο χιλιάδες κατοίκους να εκλέγεται υποχρεωτικά από
τον πλειοψηφούντα συνδυασµό. Και αυτό προωθεί, όπως λέει το
νοµοσχέδιο, την κυβερνησιµότητα των δήµων. Πρόκειται για ξε-
χωριστά όργανα και πρέπει να δίνεται η δυνατότητα πρόεδρος
να εκλέγεται ο πρώτος σε ψήφους από τον συνδυασµό που πλει-
οψήφισε στη συγκεκριµένη κοινότητα. Είναι κόντρα αυτό το
άρθρο στη θέληση των ψηφοφόρων συνολικά. 

Αλλά, τι σηµαίνει κυβερνησιµότητα; Είναι η περαιτέρω θωρά-
κιση των περιφερειακών και δηµοτικών αρχών για να υλοποιεί
τους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης για την καπιταλιστική ανά-
πτυξη σε περιφερειακό και τοπικό επίπεδο. Έτσι µε όλες τις µε-
ταρρυθµίσεις η αυτοδιοίκηση µετατράπηκε σε διοίκηση και
µέρους του κράτους. Όλα τα τελευταία χρόνια µαζί µε µηχανι-
σµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης έδρασαν ενιαία και εχθρικά απέ-
ναντι στον λαό και τις ανάγκες του και αυτό αποτυπώνεται
καθηµερινά. Οι δήµοι και οι περιφέρειες µετατράπηκαν σε µηχα-
νισµούς προσέλκυσης και αξιοποίησης κονδυλίων από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και άλλα αναπτυξιακά προγράµµατα µε στόχο
την ικανοποίηση µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων στο πεδίο των
επενδύσεων για την ενίσχυση της κερδοφορίας τους. Λειτουρ-
γούν ως φοροµπηχτικός και φοροεισπρακτικός µηχανισµός και
έχουν αποδεχθεί τη µη απόδοση των θεσµοθετηµένων πόρων,
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους. Διευρύνθηκε η ανταποδο-
τικότητα όλα αυτά τα χρόνια µε τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. Ανταποδοτικότητα που
σηµαίνει πληρώνει ξανά ο λαός για υπηρεσίες που ήδη έχει πλη-
ρώσει µέσα από το άδικο φορολογικό σύστηµα. Προώθησαν τη
γενικευµένη ανταποδοτικότητα των υπηρεσιών, των ιδιωτικοποι-
ήσεων, της ανατροπής εργασιακών σχέσεων, των προγραµµά-
των ανακύκλωσης των ανέργων, των ελάχιστων κοινωνικών
παροχών. Αποτέλεσµα είναι η εκτόξευση της απασχολησιµότη-
τας και της ευελιξίας στις εργασιακές σχέσεις, η κατακόρυφη
µείωση του µόνιµου προσωπικού, η συρρίκνωση κρίσιµων κοινω-
νικών υπηρεσιών που τις υποκαθιστούν ιδιώτες, ΜΚΟ, οι φορείς
της περιβόητης κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας. 

Με τις ιδιωτικοποιήσεις των υπηρεσιών των δήµων και των πε-
ριφερειών προχωρά και η ανατροπή των εργασιακών σχέσεων
των δικαιωµάτων των εργαζοµένων µε αποτέλεσµα να αυξάνεται
η εντατικοποίηση της εργασίας και να πληθαίνουν τα εργατικά
ατυχήµατα στους δήµους. Πάνω από δύο χιλιάδες εργαζόµενοι
έχουν χάσει τη ζωή τους την τελευταία εικοσαετία στους χώρους
δουλειάς.

Παραχωρείται και µε ευθύνη των τοπικών κρατικών οργάνων
η δηµόσια γη, τα δάση και οι δασικές εκτάσεις και οι υποδοµές
στους µεγαλοεπιχειρηµατίες και όχι όπως θα έπρεπε να προστα-
τεύονται για να µπορούν να απολαµβάνουν τα οφέλη τους ο
λαός και συνολικά η νεολαία. 

Έργα και υποδοµές απαραίτητα για τις λαϊκές ανάγκες δεν υλο-
ποιούνται γιατί δεν είναι επιλέξιµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
αφού δεν προσφέρουν τα προσδοκώµενα κέρδη για τους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους. Με βάση αυτή την πολιτική δεν επιλέγονται
µέτρα προστασίας της ανθρώπινης ζωής, όπως αντιπυρικά, αντι-
πληµµυρικά, αντισεισµική θωράκιση, για να µην πνίγεται, καίγεται
και σκοτώνονται ο λαός από πληµµύρες, φωτιές και σεισµούς. Δεν
είναι στην προτεραιότητά τους τα σύγχρονα, ασφαλή σχολικά κτή-
ρια, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν ακατάλληλα και επικίνδυνα σχο-
λεία για τα παιδιά. Δεν ασχολούνται µε την τραγική κατάσταση
των κέντρων υγείας, που είναι υποστελεχωµένα από γιατρούς και
νοσηλευτικό προσωπικό, µε απουσία του αναγκαίου ιατρικού τε-
χνολογικού εξοπλισµού. Δεν αντιδρούν, δεν διεκδικούν, συναινούν
στην εµπορευµατοποίηση. 

Η κατάσταση του ΕΚΑΒ είναι τραγική. Οι ευθύνες βέβαια ανή-
κουν στην Κυβέρνηση, αλλά και στις περιφερειακές και δηµοτικές
αρχές που δεν διεκδικούν τις ανάγκες για την έγκαιρη µεταφορά
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των ασθενών σε δοµή υγείας από τον τόπο κατοικίας που ιδιαίτερα
στην περιφέρεια οι αποστάσεις είναι µεγάλες. Οι ελλείψεις σε
ασθενοφόρα και διασώστες είναι µεγάλες µε συνέπεια να πεθαίνει
ο ασθενής αβοήθητος ή να επιδεινώνεται η υγεία του, αφού η κα-
θυστέρηση διακοµιδής είναι µεγάλη. Την τελευταία περίοδο
έχουµε πολλά τέτοια παραδείγµατα, όπου άνθρωποι πεθαίνουν
στις καρότσες των αγροτικών ή λόγω της µεγάλης καθυστέρησης
επιδεινώνεται η υγεία τους και καταλήγουν. 

Είναι πρόκληση να καίγεται η χώρα, να λείπουν τεσσερισήµισι
χιλιάδες πυροσβέστες και εσείς να φέρνετε ρύθµιση που προβλέ-
πει ότι το ΕΚΑΒ θα ενισχύεται από προσωπικό της Πυροσβεστικής,
του στρατού και των ΟΤΑ, που έτσι κι αλλιώς οι ΟΤΑ λειτουργούν
οριακά µε εργαζόµενους. Είναι πρόκληση απέναντι στους νεκρούς
και στη µεγάλη καταστροφή της περιουσίας και του φυσικού
πλούτου αυτή η ρύθµιση. 

Στην περιφερειακή και τοπική διοίκηση η προγραµµατική σύγ-
κλιση των αστικών κοµµάτων γίνεται ταύτιση. Αυτή την κυβερνη-
σιµότητα στηρίζετε όλοι σας. Το κόµµα µας έχει αναδείξει ότι
καµµία φιλολαϊκή περιφερειακή τοπική πολιτική δεν µπορεί να
υπάρξει όσο η γενική πολιτική της χώρας έχει ως προτεραιότητα
τα συµφέροντα και τη κερδοφορία του κεφαλαίου. Γι’ αυτό και το
δίληµµα των δηµοτικών και περιφερειακών εκλογών είναι αν απέ-
ναντι στο µπλοκ των αστικών κοµµάτων που διοικούν περιφέρειες
και δήµους, ανεξάρτητα από το πώς θα εµφανιστούν και στις εκλο-
γές, ισχυροποιηθεί αποφασιστικά µε κατάκτηση νέων θέσεων και
δήµων η δύναµη της εργατικής λαϊκής αντίστασης και αντιπολί-
τευσης, οι συνδυασµοί της Λαϊκής Συσπείρωσης. Εµείς πάνω σε
όλα αυτά θα παλέψουµε το επόµενο διάστηµα. Ψηφίζουµε κατά
σε αυτά τα άρθρα που είπα και προηγουµένως, αλλά και στο νο-
µοσχέδιο συνολικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Σοφία Ασηµακοπούλου από τη Ελληνική Λύση.

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα
ήθελα να εκφράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια για τους δύο
νέους που έχασαν τη ζωή τους τόσο άδικα αλλά ηρωικά, τον Χρή-
στο Μουλά και τον Περικλή Στεφανίδη. Αιωνία τους η µνήµη!

Έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση το πρώτο νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Υγείας της νέας Κυβέρνησης και, ενώ θα ανα-
µέναµε την αλλαγή και την προτεραιότητα στο κοµµάτι της υγείας
στα οποία δίνατε µεγάλη βαρύτητα προεκλογικά, βλέπουµε το
ακριβώς αντίθετο. Βλέπουµε τις γνωστές πια παρατάσεις και δυ-
στυχώς τα αναµενόµενα µπαλώµατα. 

Η µείωση της δηµόσιας δαπάνης σε ένα σύστηµα υγείας το
οποίο χαρακτηρίζεται από πολύ υψηλές ιδιωτικές δαπάνες υγείας
αλλά και από γραφειοκρατικές αγκυλώσεις δυσχεραίνει ακόµα πε-
ρισσότερο την πρόσβαση των ασθενών στις υπηρεσίες υγείας. Οι
υγειονοµικές εγκαταστάσεις, το προσωπικό και ο ιατρικός εξοπλι-
σµός είναι άνισα κατανεµηµένα στη χώρα µε µεγαλύτερη συγκέν-
τρωση στις αστικές περιοχές και ελλιπή εξυπηρέτηση των
αγροτικών περιοχών, γεγονός που συµβάλλει στο υψηλό επίπεδο
µη ικανοποιούµενων αναγκών για ιατρική περίθαλψη. 

Ας δούµε, όµως, τι συµβαίνει το τελευταίο διάστηµα ιδιαίτερα
στα νησιά µας:

Στην προκήρυξη µόνιµων θέσεων γιατρών του περασµένου
Μαρτίου, σύµφωνα µε σχετικά δηµοσιεύµατα, όπως θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, η θέση για γενικό γιατρό στη Μήλο έµεινε
ξανά άγονη, ενώ δεν υπήρξε ενδιαφέρον για τις δύο θέσεις παθο-
λόγων για το νοσοκοµείο της Κω. 

Το περιστατικό στην Κω µε τον θάνατο της εξηντατριάχρονης
σε καρότσα αγροτικού, το οποίο επιστρατεύτηκε για τη διακοµιδή
της, επειδή το µοναδικό ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ του νησιού αντι-
µετώπιζε άλλο περιστατικό, καταδεικνύει τη γύµνια των νησιών και
την επείγουσα προνοσοκοµειακή φροντίδα. Στα περισσότερα
νησιά βγαίνει ένα ασθενοφόρο ανά βάρδια λόγω έλλειψης διασω-
στών. 

Υγειονοµικά ξεκρέµαστοι είναι και οι κάτοικοι της Ικαρίας,
καθώς το νοσοκοµείο έµεινε χωρίς χειρουργό και µε έναν αναι-
σθησιολόγο. 

Ένας πατέρας στη Λήµνο χρειάστηκε να πληρώσει 5.000 ευρώ

για την αεροδιακοµιδή του γιου του από τη Λήµνο σε νοσοκοµείο
της Θεσσαλονίκης µετά από σοβαρό τροχαίο ατύχηµα. Και αυτό
θα το καταθέσουµε στα Πρακτικά. 

Στις αρχές Ιουλίου στο Μαντούδι Εύβοιας ένας ακόµη άνθρω-
πος εβδοµήντα έξι ετών µεταφέρθηκε σε καρότσα αγροτικού κι
αυτός και τελικά έχασε τη ζωή του. Οµοίως, θα κατατεθεί στα
Πρακτικά.

Προχθές στη Χαλκιδική µετά από ένα τροχαίο στην περιοχή
της Ιερισσού ένας τραυµατισµένος άνδρας µεταφέρθηκε στην
καρότσα ενός αγροτικού αυτοκινήτου λόγω της έλλειψης οδη-
γού στο ασθενοφόρο του ΕΚΑΒ. Η τραγική ειρωνεία; Το ασθε-
νοφόρο βρισκόταν πεντακόσια µέτρα από το συµβάν. 

Πέρασαν τέσσερα χρόνια. Είναι ντροπή. Και για να «καλύψετε»
το παραπάνω σοβαρότατο ζήτηµα των ελλείψεων, φτάσατε στο
σηµείο να πάρετε πυροσβέστες και στρατιωτικό προσωπικό από
τις κρίσιµες θέσεις τους, για να τους βάλετε να εκτελέσουν υπη-
ρεσία οδηγού στα ασθενοφόρα οχήµατα του ΕΚΑΒ των κέντρων
υγείας και των πολυδύναµων περιφερειακών ιατρείων των νησιω-
τικών δήµων της χώρας. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες δικαιούνται δωρεάν δηµόσια
υγεία και αξιοπρεπή πρόσβαση σε αυτή. Η προστασία, η εξασφά-
λιση και η πλήρης πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας από όλους
τους Έλληνες πολίτες µε τρόπο ισότιµο είναι µία διαρκής απαί-
τηση µείζονος σηµασίας. Μια ειδική πληθυσµιακή κατηγορία που
αντιµετωπίζει σε παγκόσµια κλίµακα διαχρονικά εµπόδια και δια-
κρίσεις σχετικά µε την απρόσκοπτη και αποτελεσµατική χρήση
των υπηρεσιών υγειονοµικής περίθαλψης είναι τα άτοµα µε ανα-
πηρία. Ειδική πρόβλεψη για τα ανωτέρω υπάρχει στο άρθρο 25
της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών για τα δικαιώµατα των ατό-
µων µε αναπηρία. Δεδοµένου ότι το αναφαίρετο δικαίωµα στην
υγεία αφορά εξίσου όλους τους πολίτες δεν µπορεί να συντελεί-
ται καµµία διάκριση σε βάρος τους. Δυστυχώς, όµως, αντιµετω-
πίζουν συχνά εµπόδια, συµπεριλαµβανοµένων φυσικών εµποδίων
στην πρόσβαση σε εγκαταστάσεις υγείας. Αντιµετωπίζουν επί-
σης εµπόδια που δυσχεραίνουν την πρόσβαση σε πληροφορίες
υγείας και άλλα που αφορούν τις συµπεριφορές που οδηγούν
σε διακρίσεις και επηρεάζουν σοβαρά τα δικαιώµατά τους. 

Θα πρέπει ο τοµέας της υγείας να καταστεί πιο συµπεριληπτι-
κός αντιµετωπίζοντας τα σηµαντικά εµπόδια που αντιµετωπίζουν
πολλά άτοµα µε αναπηρία στην πρόσβασή τους σε υπηρεσίες
υγείας. Στην άρση αυτών των εµποδίων θα µπορούσε να συµβά-
λει σε σηµαντικό βαθµό η εκπαίδευση του ιατρικού και νοσηλευ-
τικού προσωπικού σε ζητήµατα προσέγγισης της αναπηρίας.
Επιπλέον, αναδεικνύεται η άµεση αναγκαιότητα για την προστα-
σία τους σε υγειονοµικές καταστάσεις έκτακτης ανάγκης, διότι
επηρεάζονται δυσµενέστερα σε σχέση µε τον γενικό πληθυσµό,
αφού δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι τυχόν ειδικές απαιτούµενες
προβλέψεις στα εθνικά σχέδια ετοιµότητας και έκτακτων αναγ-
κών υγείας. 

Η άρση των ανισοτήτων στην υγειονοµική περίθαλψη µε όρους
εξατοµικευµένων µέτρων υποστήριξης των ατόµων µε αναπηρίες
απαιτεί συντονισµένες προσπάθειες αρχικά σε επίπεδο κρατικής
παρέµβασης µε τρόπο συστηµατικό και κατ’ επέκταση σε επί-
πεδο ευαισθητοποίησης της κοινωνίας σε θέµατα διακρίσεων
λόγω αναπηρίας. Απαιτείται η ένταξη της διάστασης της αναπη-
ρίας στον σχεδιασµό της κρατικής πολιτικής µέσω της υιοθέτη-
σης µιας πολύπλευρης προσέγγισής της. Χρειάζεται ταυτόχρονα
να εφαρµοστούν κρατικά µέτρα και δράσεις προσανατολισµένα
στην εξάλειψη των υφιστάµενων και µελλοντικών εµποδίων στην
περίθαλψη. Ο τελικός στόχος πρέπει να είναι η παροχή ποιοτι-
κής, κατάλληλης και εξειδικευµένης περίθαλψης και στα άτοµα
αυτά. Μέχρι στιγµής το ελληνικό κράτος και οι πολιτικές έχουν
δείξει το ανάλγητο πρόσωπό τους σε αυτούς τους συµπολίτες
µας, γιατί για κανέναν λόγο δεν πρέπει να αντιµετωπίζονται ως
πολίτες δεύτερης κατηγορίας. 

Το ΕΣΥ ύστερα από το σκληρό υγειονοµικό πόλεµο µετρά τις
πληγές του κυρίως από την υποχρηµατοδότηση και υποστελέ-
χωση. Οι γιατροί και όλοι οι υγειονοµικοί εργαζόµενοι είναι πια
εξουθενωµένοι. Εκπέµπουν πλέον µέσα από τα νοσοκοµεία σήµα
κινδύνου για το µέλλον. Αν δεν αναδιαρθρωθεί και δεν εξυγιανθεί
το υγειονοµικό σύστηµα, εγκυµονούν σοβαροί κίνδυνοι εκτρο-
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χιασµού της δηµόσιας υγείας. Χρειάζεται µόνιµο προσωπικό,
προσλήψεις, αναµόρφωση του µισθολογίου των γιατρών και των
υπολοίπων υγειονοµικών και µια νέα δέσµη κινήτρων για τη στε-
λέχωση των δοµών του ΕΣΥ σε άγονες και νησιωτικές περιοχές. 

Για εµάς στην Ελληνική Λύση η καθολική και ανεµπόδιστη πρό-
σβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας είναι βασική προτεραι-
ότητα. Εσείς, όµως, µε τις ανάλγητες πολιτικές σας αντί να
προασπίζετε το ΕΣΥ, το κατεδαφίζετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Tο λόγο έχει ζητήσει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Μιχάλης Κατρίνης για την πρωτολογία του. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, να πω

τα εξής, γιατί, όσο κι αν κάποιες τοποθετήσεις στην Ολοµέλεια
είναι γλαφυρές, θα πρέπει να δίνονται και οι κατάλληλες απαν-
τήσεις. Και επειδή εδώ ειπώθηκαν πράγµατα, σε σχέση µε τη
στάση του ΠΑΣΟΚ και του πρώην Προέδρου του ΠΑΣΟΚ απέ-
ναντι στην Κύπρο, θέλουµε να πούµε σε αυτούς που είναι πατρι-
δοκάπηλοι, αλλά θεωρούν ότι τους «ανήκει» ο πατριωτισµός, ότι
εµείς στο ΠΑΣΟΚ δεν δεχόµαστε ούτε µαθήµατα πατριωτισµού,
ούτε ανεχόµαστε προβοκάτσιες και δηλώσεις ανυπόστατες. Και
θα πρέπει κάποιοι να θυµούνται -και θα τους το θυµίσουµε εµείς-
ότι το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό, µάλιστα µε την υπογραφή του Γιώργου
Παπανδρέου ως Υπουργού Εξωτερικών, που εγγυήθηκε την εί-
σοδο της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τη µεγαλύτερη
εθνική επιτυχία των τελευταίων δεκαετιών. Αυτά για να τελει-
ώνουµε µε τις ανακρίβειες, που -επαναλαµβάνω- φτάνουν σε ση-
µείο γραφικότητας. 

Δυστυχώς αυτό που κυριαρχεί στη δηµόσια συζήτηση είναι η
ζοφερή εικόνα από τις πυρκαγιές σε όλη τη χώρα, µια εικόνα η
οποία αυτή τη στιγµή δυστυχώς έχει και ανθρώπινα θύµατα. Και
αυτό που είναι σαφές είναι ότι η Κυβέρνηση επιχειρεί, όπως
πάντα, να µεταθέσει τις ευθύνες γι’ αυτό που γίνεται. 

Σας θυµίζω ότι για την ακρίβεια και τον πληθωρισµό έφταιγε ο
πόλεµος στην Ουκρανία. Για την πανδηµία και τις χειρότερες επι-
δόσεις της χώρας στη διαχείριση έφταιγαν οι νέοι. Για τα Τέµπη
έφταιγαν οι συνδικαλιστές, ο µηχανοδηγός, υπηρεσιακοί παρά-
γοντες. Για τις υποκλοπές, οι οποίες είναι και επίκαιρες, κύριε
Υπουργέ, έφταιγαν τα ρυπαρά δίκτυα και βεβαίως για τις πυρ-
καγιές φταίει η κλιµατική αλλαγή. 

Ποιος δεν φταίει ποτέ και σε τίποτα; Δεν φταίει η Κυβέρνηση,
δεν φταίνε οι Υπουργοί, δεν φταίει ο Πρωθυπουργός. Και όλα
αυτά που ζούµε τις τελευταίες µέρες -αυτή η κατάσταση, δέκατη
µέρα η πυρκαγιά στη Ρόδο, θυµήθηκε η Κυβέρνηση δύο µέρες
πριν να την κηρύξει σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης- στο Βελε-
στίνο, στη Λαµία, σε πάρα πολλές περιοχές της χώρας είναι η
απόλυτη επιβεβαίωση της αποτυχίας του επιτελικού κράτους.
Είναι η απόλυτη επιβεβαίωση της αποτυχίας ενός κράτους, το
οποίο απέτυχε στην πρόληψη, απέτυχε στην πυροπροστασία,
απέτυχε στο συντονισµό και την αποτελεσµατικότητα της κατά-
σβεσης και αυτό είναι σαφές ότι προκαλεί και προκαλεί εύλογα
ανασφάλεια στους πολίτες. 

Πραγµατικά, συµπονούµε τον άτυχο κτηνοτρόφο, ο οποίος
προσπάθησε να σώσει το βιός του και κόπους µιας ζωής, όπως
και όλους τους πολίτες, που δεν αρκούνται στο «112» και στην
εκκένωση, που δεν αρκούνται στα µέτρα αρωγής και στήριξης
κατόπιν εορτής, που νοµίζει η Κυβέρνηση ότι λειτουργούν λυ-
τρωτικά και ανακουφιστικά. 

Θυµάστε, κύριε Υπουργέ, το 2021 ήµασταν µαζί στην Ηλεία
στις πυρκαγιές, που έπαθαν πάρα πολλοί αγρότες ζηµιές και δύο
χρόνια µετά δεν έχουν πάρει ούτε 1 ευρώ ως απώλεια εισοδή-
µατος. Δεν έχουν εισόδηµα δύο χρόνια. Δεν ξέρω αν νοιάζεται
κανείς σε αυτή την Κυβέρνηση για το πώς ζουν και όχι µόνο στην
Ηλεία, αλλά και στις άλλες πυρόπληκτες περιοχές, µε µία Κυβέρ-
νηση η οποία λέει ότι, επειδή σας δίνω φορολογικές ασφαλιστι-

κές αναστολές και αποζηµίωση του κεφαλαίου, βγάλτε τα πέρα
µόνοι σας, ζήστε όπως ζείτε και βλέπουµε! 

Άρα όλοι αυτοί οι πολίτες δικαιολογηµένα αισθάνονται ανα-
σφάλεια µε την επικοινωνιακού τύπου διαχείριση µιας δύσκολης
πραγµατικά κατάστασης. Όπως ανασφάλεια αισθάνονται και στο
θέµα της ακρίβειας οι καταναλωτές, οι οποίοι βλέπουν πληθωρι-
σµό τροφίµων να ανεβαίνει στην Ελλάδα, ενώ στην Ευρώπη πα-
ραµένει σταθερός. Βλέπουν όλα τα αγαθά και τις υπηρεσίες να
έχουν ξεφύγει πλέον από τα όρια της ακρίβειας της εισαγόµενης
και να έχουν µεταπέσει στην αισχροκέρδεια και βλέπουν µία Κυ-
βέρνηση, η οποία παρακολουθεί τις εξελίξεις.

Χρεώσεις τραπεζών. Πληρώνουν οι πολίτες υπέρογκες χρεώ-
σεις. Το αναδείξαµε το 2019. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού έχει διε-
ξαγάγει έρευνα, η Τράπεζα της Ελλάδος πριν από δύο µήνες
έκανε συστάσεις. Μήπως άκουσε κανένας από σας την Κυβέρ-
νηση τέσσερα χρόνια τώρα αν έκανε τίποτα, για να προστατεύσει
τους πολίτες από τις καταχρηστικές χρεώσεις;

Τα επιτόκια τραπεζών ανεβαίνουν διαρκώς. Ο Πρωθυπουργός
τον Νοέµβριο είπε ότι θα καλύψει τους συνεπείς δανειολήπτες.
Τετρακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας κάθε µήνα πληρώνουν τη
δόση τους, η οποία έχει αυξηθεί πάνω από 30% και µόλις χίλιοι
εκατό είδαν την εξαγγελία Μητσοτάκη να φτάνει στη δική τους
τσέπη. Άρα άλλη µία εξαγγελία, χωρίς κανένα αντίκρισµα. Ακόµη
και όταν η Επιτροπή Ανταγωνισµού βγαίνει και λέει ότι σε κάποια
προϊόντα η Ελλάδα είναι µε µεγάλη διαφορά η ακριβότερη χώρα
στην Ευρώπη και πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες καταχρηστικές
χρεώσεις και υπέρογκες τιµές, δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέρον,
καµµία ανταπόκριση, καµµία αντίδραση από την Κυβέρνηση. 

Ανασφάλεια, λοιπόν, στους πυρόπληκτους, ανασφάλεια και
στους εργαζόµενους στον τοµέα της υγείας, όπως και στους
χρήστες των υπηρεσιών υγείας στους Έλληνες πολίτες.

Ξεχάσατε µήπως ότι την περίοδο της πανδηµίας ο Πρωθυ-
πουργός είπε ότι όσοι συνδράµουν σε αυτή την εθνική µάχη -
γιατί, ναι, ήταν όντως εθνική µάχη- θα τους ανταµείψουµε και θα
τους εντάξουµε στο σύστηµα υγείας; Ποια ήταν η εξαγγελία και
ποια ήταν η υλοποίηση; Ήταν το 10% στον µισθό των γιατρών
του ΕΣΥ και λίγες περιπτώσεις µόνο στις µονάδες εντατικής θε-
ραπείας. 

Θυµάστε µήπως τα χειροκροτήµατα των Υπουργών και όχι
µόνο στους εργαζοµένους στο ΕΣΥ; Γιατί πραγµατικά, ηρωική η
προσπάθεια εν µέσω της πανδηµίας! Ποιο ήταν το αποτέλεσµα;
Να αρνείται η Κυβέρνηση ακόµα, όχι την πρόταση του ΠΑΣΟΚ,
που την έχει καταθέσει δεκαέξι φορές από την περίοδο που η
αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, η ίδια είχε βάλει αυτό το θέµα εδώ
σε αυτή την Αίθουσα, αλλά γιατί η επιτροπή Μπεχράκη, που είναι
επιτροπή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, το εισηγήθηκε. Παρ’ όλα
αυτά, τα βαρέα και ανθυγιεινά δεν τα παίρνουν οι εργαζόµενοι
στο ΕΣΥ, οι οποίοι έλαβαν µόνο πάρα πολλά χειροκροτήµατα. 

Τέσσερα χρόνια δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Και γιατί το λέµε
αυτό; Γιατί όταν συνέβησαν, προεκλογικά, τα τραγικά περιστα-
τικά, τότε θυµηθήκατε να πείτε ότι «ναι, δεν κάναµε αυτά που
έπρεπε στην υγεία», τότε θυµηθήκατε να εξαγγείλετε ότι η επό-
µενη τετραετία -δηλαδή, αυτή που διανύουµε- θα είναι η τετρα-
ετία της υγείας, µε τα νοσοκοµεία να αντιµετωπίζουν τεράστιες
ελλείψεις, µε τα κέντρα υγείας να µην µπορούν να παρέχουν
πρωτοβάθµια περίθαλψη, µε το ΕΚΑΒ -και επί δικής σας διακυ-
βέρνησης- να είναι σε τροχιά εγκατάλειψης. 

Και µάλιστα, επειδή εσείς είπατε ότι είναι η τετραετία της
υγείας και το είχατε βάλει και στοίχηµα και το έβαλε και ο Πρω-
θυπουργός σε τόσο υψηλό επίπεδο πολιτικό, περιµέναµε στις
προγραµµατικές δηλώσεις να ακούσουµε συγκεκριµένους άξο-
νες και στρατηγικές. Περιµέναµε αυτή την πολιτική σας προτε-
ραιότητα να τη µετουσιώσετε σε ένα νοµοσχέδιο, από τα πρώτα
που θα έρθουν προς ψήφιση, για να πείσετε -εµάς δεν µας πεί-
θετε-, για να πείσετε τους πολίτες ότι, όντως, σας ενδιαφέρει ο
τοµέας της δηµόσιας υγείας, που αγγίζει οριζόντια και καθολικά
όλους τους πολίτες που ζουν σ’ αυτή εδώ τη χώρα. 

Δεν το κάνατε ούτε στις προγραµµατικές δηλώσεις, δεν το κά-
νατε ούτε µε νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί πολύ απλά δεν πι-
στεύετε στη δηµόσια υγεία. Δεν την πιστεύετε. Κι αυτή είναι µια
µεγάλη διαφορά της Νέας Δηµοκρατίας µε το ΠΑΣΟΚ. 

2004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και γιατί το λέµε; Γιατί δεν µιλήσατε για κίνητρα που πρέπει
να δοθούν σε γιατρούς, για να ενταχθούν στο σύστηµα υγείας
και ιδιαίτερα στα περιφερειακά νοσοκοµεία, που χωλαίνει η δη-
µόσια υγεία πολύ περισσότερο απ’ ό,τι στα µεγάλα αστικά κέν-
τρα. 

Δεν είπατε τίποτα για το πώς θα µπορέσει -και να συνδρά-
µουµε και εµείς- να καταπολεµηθεί το ζήτηµα της µεγάλης λί-
στας αναµονής στα χειρουργεία, που προσβάλλει τους πολίτες
και προσβάλλει τη χώρα. Δεν είπατε τίποτα για τα κέντρα απο-
κατάστασης -δύο όλα κι όλα δηµόσια-, ενώ χιλιάδες οικογένειες
ταλαιπωρούνται και αναγκάζονται να πληρώνουν από την τσέπη
τους. Ένα σηµαντικό ζήτηµα στο οποίο θα έπρεπε το Υπουργείο
να έχει ήδη βάλει προτεραιότητες και άξονες. 

Δεν είπατε τίποτα καν για τις ενδονοσοκοµειακές λοιµώξεις -
που ξέρετε πολύ καλά, γιατί οι δύο από τους τέσσερις που σή-
µερα διακονούν από τη θέση του Υπουργού το Υπουργείο Υγείας
ήταν στην οµάδα που διαχειρίστηκε την πανδηµία- που οφείλον-
ται σε µεγάλο βαθµό, όσον αφορά τη θνησιµότητα, στην περίοδο
του COVID, για τις οποίες σάς έχει παραδοθεί πρωτόκολλο, το
οποίο -άγνωστο γιατί- µέχρι σήµερα δεν έχετε υιοθετήσει και
βλέπουµε σήµερα τροπολογία -δεν ξέρω αν είναι τυχαίο- που
αφυδατώνετε τελείως τις αρµοδιότητες του Προέδρου του
ΕΟΔΥ, βάζοντας διευθύνοντα σύµβουλο. Αυτά είναι πράγµατα
τα οποία γίνονται πραγµατικά εν κρυπτώ και δεν καταλαβαίνουµε
τον λόγο. 

Δεν είπατε τίποτα ακόµα και για τις µονάδες ηµερήσιας νοση-
λείας για ογκολογικούς ασθενείς, γιατί προφανώς δεν σας έχουν
πει ότι χιλιάδες συµπολίτες σε αυτή τη χώρα ταλαιπωρούνται για
να κάνουν χηµειοθεραπείες και σε λίστες αναµονής, που πολλές
φορές µπορεί να είναι και κρίσιµες για τη διαβίωσή τους. Ίσως
γιατί δεν σας επιτρέπουν µεγάλα συµφέροντα, ενώ οι µονάδες
ηµερήσιας νοσηλείας έχουν περάσει από το ΚΕΣΥ και αποµένει
η υπογραφή Υπουργού. Δεν σας επιτρέπουν να δώσετε σε χιλιά-
δες συµπολίτες µας ασθενείς µια ευκαιρία αξιοπρέπειας. 

Εµείς έχουµε µια τελείως διαφορετική προσέγγιση και έχουµε
καταθέσει προτάσεις που έχουν σχέση και µε την αύξηση της
χρηµατοδότησης του δηµοσίου συστήµατος υγείας, ώστε να
υπερβεί τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και την αξιοποίηση περισσό-
τερων κονδυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης για τη δηµόσια υγεία
και όχι για τα κτήρια του δηµοσίου συστήµατος υγείας και βε-
βαίως για την ενίσχυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε
κοµβικό ρόλο της αυτοδιοίκησης. Κίνητρα µισθολογικά και φο-
ρολογικά για τους γιατρούς να µπουν στο σύστηµα υγείας, ιδι-
αίτερα στα περιφερειακά νοσοκοµεία, για τα βαρέα και
ανθυγιεινά επαγγέλµατα και τη στελέχωση των νοσοκοµείων και
των κέντρων υγείας στη νησιωτική Ελλάδα και στην ελληνική πε-
ριφέρεια, που χωλαίνει. 

Δεν κάνετε, λοιπόν, τίποτα από όλα αυτά. Τι κάνετε; Προσπα-
θείτε να ελέγξετε τα πάντα. Φέρνετε για µία ακόµη φορά τροπο-
λογία για την αυτοδιοίκηση, για να δώσετε υπερεξουσία στους
αιρετούς άρχοντες. Φέρνετε για µία ακόµα φορά τροπολογία,
για να παρατείνετε τη θητεία των προέδρων των επιµελητηρίων,
οι οποίοι εξελέγησαν για τέσσερα χρόνια, αλλά, επειδή προφα-
νώς αυτό εξυπηρετεί µέλος κεντρικό της Κυβέρνησής σας, πα-
ρατείνετε τη θητεία τους, ώστε να φτάσουν στα επτά χρόνια.
Αυτή είναι η δηµοκρατική σας αντίληψη. Λόγω αυτοδιοικητικών
εκλογών δεν πρέπει να γίνουν εκλογές στα επιµελητήρια. Πρέπει
να είναι µονίµως διορισµένοι οι πρόεδροι στα επιµελητήρια. 

Αυτό έρχεται σε συνέχεια της πολιτικής σας απόφασης να κα-
θαιρέσετε τον Πρόεδρο της Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων
πριν από ενάµιση χρόνο, γιατί πολύ απλά αυτά που έλεγε δεν
σας άρεσαν, δεν σας συνέφεραν, απηχούσαν την πραγµατικό-
τητα που βιώνουν οι επαγγελµατίες και οι επιχειρηµατίες στη
χώρα.

Και βεβαίως για θέµατα δηµοκρατίας δεν µπορούµε να µην
πούµε για τη µηδενική αντίδραση της Κυβέρνησης. Ήρθε ο Πρω-
θυπουργός εχθές και δεν είπε τίποτα για την καταγγελία και την
πρόκληση που απηύθυνε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ από αυτό εδώ
το Βήµα, καταθέτοντας το email που έλαβε από την Αρχή Προ-
στασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, πως ήταν στόχος
πολλαπλών επιθέσεων από παράνοµα λογισµικά. 

Διαβάζουµε σήµερα για κορυφαία στελέχη της Κυβέρνησης,
κύριε Χρυσοχοΐδη, που ήταν στόχοι και δεν έχουν την παρρησία
να έρθουν εδώ, σε αυτή την Αίθουσα και να πουν: «Ναι, και εµείς
λάβαµε αυτό το µήνυµα. Και εµείς έχουµε υπάρξει στόχοι παρά-
νοµων λογισµικών και θέλουµε επιτέλους να πέσει φως σε αυτή
την πολύ σκοτεινή και ρυπαρή υπόθεση.». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπα και χθες ότι η Κυβέρνηση
δεν µπορεί να λαµβάνει -και το ακούσαµε σήµερα και από τον κ.
Χρυσοχοΐδη, δυστυχώς- το 40% ως λευκή επιταγή για να κάνει
ό,τι θέλει. Να δικαιολογεί τις επιτυχίες ή τις αποτυχίες της. Και
επειδή αυτό εµείς δεν το δεχόµαστε και επειδή έχουµε µια εντε-
λώς διαφορετική προσέγγιση για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που
φέρει την υπογραφή του Ανδρέα Παπανδρέου, του Γιώργου Γεν-
νηµατά και των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτό ακριβώς εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι επί της αρχής µε την πολιτική σας για τη
δηµόσια υγεία, µε την ανευθυνότητα µε την οποία αντιµετωπίζετε
την υγεία των πολιτών και καταψηφίζουµε τη συνειδητή υποβάθ-
µιση της δηµόσιας υγείας από την Κυβέρνησή σας. Γιατί για το
ΠΑΣΟΚ οι ποιοτικές και δωρεάν υπηρεσίες για όλους ανεξαιρέ-
τως τους πολίτες, ανεξάρτητα από την οικονοµική ή κοινωνική
τους τάξη, ήταν και παραµένει πάντα όραµα και στόχος. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, στεκόµαστε εδώ µε επιχειρήµατα και προτά-
σεις. Στεκόµαστε εδώ, για να δώσουµε και πάλι ελπίδα και προ-
οπτική σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Νικόλαος Παπαδόπουλος από τη Νίκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι, δυστυχώς θα ξεκινή-
σουµε την οµιλία µας, τις πρώτες οµιλίες στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, µοιράζοντας συλλυπητήρια. 

Πέρα από τα συλλυπητήρια, θα ήθελα να σταθώ σε µια πλη-
ροφορία που είχα το πρωί. Μου έστειλαν κατάσταση µισθοδο-
σίας των παιδιών που τελειώνουν τη Σχολή Ικάρων, αυτών
δηλαδή που µε τα φτερά τους καλύπτουν την ασφάλεια του
τόπου µας. Ξέρετε πόσα παίρνουν; Θα αισθανθείτε ντροπή όταν
το ακούσετε. Παίρνουν 980 ευρώ. Κάντε κάτι, σας παρακαλώ, γι’
αυτό το πράγµα, γι’ αυτό το όνειδος.

Η Νίκη αυτό το νοµοσχέδιο θα το καταψηφίσει, διότι είναι
πραγµατικά ένα νοµοσχέδιο που φαίνεται ότι έγινε στο πόδι, µι-
λήθηκε στο πόδι και δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που θέλουµε
εµείς, δηλαδή µια ολιστική αντιµετώπιση της υγείας, ένα ολιστικό
δηλαδή µοντέλο αντιµετώπισης, που θα βλέπει τον άνθρωπο σαν
µια ενιαία ψυχοσωµατική ύπαρξη και προσωπικότητα, γιατί ο άν-
θρωπος δεν είναι ούτε ένα στοµάχι ούτε ένα έντερο ούτε ένα συ-
κώτι ούτε ένα πόδι ούτε ένα χέρι. Είναι ένα ενιαίο σύνολο. 

Λυπούµαστε που λέµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο της νέας Κυ-
βέρνησης, που είναι συνέχεια της προηγούµενης, είναι στο ίδιο
µήκος κύµατος, αγαπητοί µου, µε εκείνο της προηγούµενης ηγε-
σίας του Υπουργείου της κ. Γκάγκα και του κ. Πλεύρη. Η κ.
Γκάγκα, µετά από γενική κατακραυγή, απέσυρε ένα νοµοσχέδιο
στο οποίο ήθελε να εφηµερεύει οποιοσδήποτε του χειρουργικού
τοµέα. Δηλαδή αν πήγαινες εσύ το παιδί σου µε ένα περιαµυγδα-
λικό απόστηµα, θα µπορούσε να έρθει ένας γυναικολόγος να το
αντιµετωπίσει ή το αντίστροφο να πήγαινες τη γυναίκα σου µε
ένα οξύ γυναικολογικό πρόβληµα και να έβλεπες µπροστά σου
έναν ΩΡΛ. Στο ίδιο µήκος κύµατος είναι αυτό. 

Το είπαν οι συνάδελφοι, δεν θα το επαναλάβω κι εγώ. Ένας
οδηγός του ΕΚΑΒ τι δουλειά έχει να είναι πυροσβέστης; Τι θα
κάνει σε ένα οξύ πρόβληµα, αγαπητέ µου κύριε Χρυσοχοΐδη, σε
ένα έµφραγµα; Θα πάρει τη µάνικα και θα βρέχει τον ασθενή;
Και ξέρουµε ότι τα πρώτα λεπτά στην αντιµετώπιση ενός οξέος
ιατρικού συµβάντος καθορίζουν και την πορεία και την τύχη του
περιστατικού. 

Θα σας πω πώς αντιµετωπίσατε και πώς χειριστήκατε την παν-
δηµία COVID, αλλά, όπου ακούτε εσείς COVID και κορωνοϊός,
βάλτε στη θέση του οποιοδήποτε νόσηµα, βάλτε καρδιοπάθειες,
βάλτε νεοπλάσµατα, βάλτε γυναικολογικά, νευροχειρουργικά ή
οποιαδήποτε άλλα νοσήµατα. Τα ίδια λάθη γίνονται σε όλα. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 2005



Λοιπόν, η άµαξα διαχείρισης της πανδηµίας του COVID έχει
τέσσερις τροχούς, έχουµε εδώ εκλεκτούς συναδέλφους που τα
ξέρουν. Για να δούµε, η Κυβέρνηση ποιους χρησιµοποίησε; 

Τροχός νούµερο 1: Ενίσχυση του ανοσοποιητικού συστήµατος
λέγεται. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες. Δεν θα σας πω ούτε για
την κυτταρική ούτε για τη χυµική ανοσία, αλλά οφείλετε να ξέ-
ρετε ότι η ενίσχυση του ανοσοποιητικού αφορά όλα τα νοσή-
µατα, είτε νεοπλασµατικά είτε εκφυλιστικά είτε λοιµώδη. Η
ενίσχυση, λοιπόν, του ανοσοποιητικού, αγαπητοί µου, γίνεται κυ-
ρίως µε την άνοδο του βιοτικού επιπέδου. Τι κάνατε εσείς για την
άνοδο του βιοτικού επιπέδου; Βάσει των στοιχείων της Κοµισιόν,
µε τα µέτρα που πήρατε ρίξατε 30 µε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ
το βιοτικό επίπεδο στη φάση εκείνη της πανδηµίας. Χθες συνά-
δελφος είπε ότι για ένα κιλό κρέας ή για ένα κιλό τυρί χρειάζεται
30 ευρώ, διπλάσιο δηλαδή από το βασικό µισθό που δίνετε. 

Ενίσχυση του ανοσοποιητικού γίνεται και µε τις βιταµίνες.
Υπήρχαν πολλές σοβαρές µελέτες ότι η βιταµίνη D, η βιταµίνη
C, το σελήνιο και ο ψευδάργυρος και τα λοιπά βοηθούν το ανο-
σοποιητικό και βοηθούσαν στην περίοδο της πανδηµίας. Τι κά-
νατε εσείς; Πήγατε στα ύψη τις τιµές τους. Μια µέση οικογένεια
-και δεν λέω µια πολύτεκνη, σαν τη δική µου- ήθελε πάνω από
έναν βασικό µισθό για να προµηθευτεί µόνο βιταµίνες. Τι έπρεπε
να κάνει µια σοβαρή κυβέρνηση, αγαπητοί µου; Να δώσει βιτα-
µίνες, να τα βάλει αυτά στη συνταγογράφηση, για να τα παίρνει
φτηνά ο κόσµος και οι πολύτεκνοι και κάποιες άλλες κατηγορίες
εµπεριστάτων πολιτών να τα παίρνουν δωρεάν. «Ενίσχυση του
ανοσοποιητικού», το λέγανε και οι αρχαίοι: «Νους υγιής εν σώ-
µατι υγιεί.». Εσείς τι κάνατε; Κλείσατε τον κόσµο µέσα, εγκλει-
σµοί, lockdown σε νέα ελληνικά, που σας αρέσουν. Αυτές ήταν
οι ευκαιρίες για άσκηση που έπρεπε να δώσετε. 

Και το τελευταίο για την ενίσχυση του ανοσοποιητικού ήταν η
ψυχολογία. Εκεί δώσατε τα ρέστα σας. Τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης µε τα δελτία των 20:00 ήταν χειρότερα από τα χειρότερα
θρίλερ που βλέπαµε στην εποχή µου µε τον κόµη Δράκουλα.
Έβλεπες ανθρώπους να πεθαίνουν on camera και να ψυχορρα-
γούν, µε σκοπό να τροµάζουν τον κόσµο. Οπότε, ο πρώτος τρο-
χός της άµαξας αντιµετώπισης της πανδηµίας βγήκε εκτός. 

Για να δούµε ο δεύτερος τροχός -θα ξέρουν εδώ οι υγιεινολό-
γοι και οι της πληθυσµιακής υγιεινής οι ίδιοι που ασχολούνται-
είναι η περίφηµη πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, που δεν ξέρω
αν γνωρίζετε τι είναι. Θα σας πω µε δυο λόγια: Η πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας είναι να αντιµετωπίζεται το περιστατικό στην
κοινότητα ει δυνατόν στο σπίτι του, για να αποφύγουµε αυτά που
έλεγαν οι συνάδελφοι, ενδονοσοκοµειακές λοιµώξεις. Από σο-
βαρές µελέτες ξέρουµε ότι θα αποφεύγαµε το 70% των περιστα-
τικών στο νοσοκοµείο, µε ό,τι συνεπάγεται αυτό για
εξοικονόµηση πόρων και ανθρώπινου δυναµικού στα νοσοκοµεία
µας τα οποία ασθµαίνουν. Δηλαδή, µια σοβαρή πρωτοβάθµια
υγεία αποτελεί το βαρόµετρο των παρεχόµενων πολιτικών υγείας
σε ένα σοβαρό Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Τι κάνατε εσείς στην πανδηµία; Να σας πω τι κάνατε. Αυτή την
ισχνή πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας την πήρατε, πήρατε δηλαδή
τους γενικούς γιατρούς και τους πήγατε στην εντατική και οι καη-
µένοι οι συνάδελφοι -τους έβλεπα τα βράδια- που δεν είχαν δει
αναπνευστήρα στη ζωή τους ή είχαν να δουν από τα φοιτητικά
τους χρόνια, έβλεπαν όλη τη νύχτα τον αναπνευστήρα δίπλα
στον ασθενή να δουλεύει και να φοβούνται και να πηγαίνουµε
εµείς να τους ενθαρρύνουµε και να τους λέµε «µη φοβάσαι, θα
περάσει, η βάρδιά σου είναι». Πάει, δηλαδή, και ο δεύτερος τρο-
χός της άµαξας. 

Ο τρίτος τροχός, τα φάρµακα. Υπήρχαν φάρµακα; Υπήρχαν
φάρµακα. Τώρα το θυµηθήκατε για τα µονοκλωνικά αντισώµατα
που «δεν πιάνουν», που «δεν βοηθούν» ουσιαστικά. Τότε βοηθού-
σαν. Είχαµε τα αντισώµατα -µου έρχονται στο µυαλό- της
«LILLY». Μονοκλωνικά αντισώµατα, συνάδελφοι, να σας πω, είναι
σαν να λέµε το αντίδοτο, σαν να λέµε ότι δηµιουργούν χηλική
ένωση, από τη χηλή, τη δαγκάνα του κάβουρα δηλαδή, που πιά-
νει τον ιό ή συστατικό του ιού και το εξουδετερώνει. Υπήρχαν
τότε, λοιπόν, τα αντισώµατα αυτά. Δεν τα δώσατε. Πήρατε για
δέκα εκατοµµύρια λαό δύο χιλιάδες και για να τα πάρει ένας
ασθενής έπρεπε να έχει από Πολάκη και πάνω, να σας εξευτελί-

ζει στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, για να του τα δώσετε. 
Πάει και ο τρίτος τροχός της άµαξας. Με έναν τροχό µπορεί

να προχωρήσει η άµαξα; Άντε να πούµε ότι µπορεί. Αυτά ήταν
τα εµβόλια. Εκεί τα δώσατε όλα. Μονόµπατα. Μόνο εµβόλια, και
του πατέρα και της µητέρας, παντού. Και ποια εµβόλια; Είχαν
γίνει µελέτες; Ήταν αποτελεσµατικά; Δεν είχαν παρενέργειες;
Δεν µας είπατε τίποτα. Μόνο εµβόλια. Ο τελευταίος τροχός που
επενδύσατε αποδείχθηκε κούφια καρύδια. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς στη Νίκη δεν είµαστε αιθεροβά-
µονες. Γνωρίζουµε τη δύναµη του κατεστηµένου, αλλά επίσης
ξέρουµε ότι ο Θεός δεν έπαψε και δεν θα πάψει να φροντίζει το
πλάσµα του. Η νέα τάξη πραγµάτων, η παγκοσµιοποίηση, όπως
θέλετε πέστε το, θέλει να αναθρέψει ανθρώπους µαλθακούς, να
τους αποµακρύνει από τη γη. Βλέπετε καίγονται τα πάντα γύρω
µας. Χθες συνάδελφος είπε ότι ως και τους σπόρους θέλουν να
ελέγχουν. Θέλουν δηλαδή τον άνθρωπο µαλθακό και παραδο-
µένο στα πάθη και στα λάθη του, για να είναι εύκολα χειραγωγή-
σιµος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …έναν άνθρωπο των πέντε αι-
σθήσεων, δηλαδή ό,τι φάµε, ό,τι πιούµε και ό,τι γαργαλάει τις αι-
σθήσεις µας και τις αισθήσεις κυρίως από τη µέση και κάτω. 

Ο άνθρωπος για τη Νίκη έχει και µια έκτη αίσθηση, αγαπητοί
µου. Αυτό το λέµε ψυχή. Η ψυχή του ανθρώπου δεν υποδουλώ-
νεται εύκολα και ας νοµίζουν µερικοί ότι υποδουλώνεται ο άν-
θρωπος. Έξι αιώνες κράτησε η φεουδαρχία, αλλά οι κολίγοι
αντέδρασαν και πήραν ξανά τη θέση που τους πρέπει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, τελευταία πρόταση.
Στις δύσκολες αυτές ηµέρες, στις κρίσιµες αυτές στιγµές που

περνά η Ελλάδα µας, µετράµε αποκαΐδια και σε ανθρώπους και
σε αντικείµενα, όσοι πιστοί, όσοι Έλληνες, όσοι πατριώτες ας
κρατήσουµε, αγαπητοί µου, Θερµοπύλες, ας µείνουµε σταθεροί
στα ιδανικά µας, στις οικογένειές µας, στην πατρίδα µας, στην
πίστη µας. 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, φέρτε ένα σοβαρό νοµοσχέδιο, να το ψη-
φίσουµε µε δύο χέρια. Αυτά δεν είναι νοµοσχέδια. Είναι φτιαγ-
µένα στο γόνατο. Μέχρι τελευταία στιγµή κατήγγειλε
συνάδελφος ότι βάζατε τροπολογίες. Είναι ντροπή για τη δηµο-
κρατία. Πρέπει να τεθεί ζήτηµα αν γίνονται αυτά νόµιµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Γεωργία Κεφαλά από την Πλεύση Ελευθε-

ρίας. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αγαπηδάκη, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι έχουµε κου-

ραστεί ψυχικά να θρηνούµε ανθρώπους, όλοι µας. Χρόνια τώρα
ακούµε γι’ αυτούς που δεν πρόλαβαν να φτάσουν στο νοσοκο-
µείο. Όλοι έχουµε στο στενό µας περιβάλλον µια τέτοια περί-
πτωση ή µπορεί και οι ίδιοι να έχουµε µια τέτοια εµπειρία, αν
είµαστε αρκετά τυχεροί να ζήσουµε. 

Γιατί το ζούµε αυτό; Αυτή την αγωνία για εµάς και για τα παιδιά
µας γιατί την αφήνουµε στην τύχη ή στο Θεό, ανάλογα στο πού
πιστεύει ο καθένας; Γιατί πάµε να ζήσουµε σε ένα νησί και αι-
σθανόµαστε σαν ήρωες, θαρραλέοι και ατρόµητοι, σαν να παί-
ζουµε µε την υγεία µας κορώνα-γράµµατα; Μήπως επειδή, παρ’
όλες τις ηρωικές προσπάθειες των φορέων και των εθελοντών,
είµαστε εντελώς απροστάτευτοι; Μήπως όλες σχεδόν οι ευρω-
παϊκές χώρες έχουν βρει τρόπο να είναι ασφαλείς εδώ και
τριάντα χρόνια, ενώ η Ελλάδα απλά προσεύχεται να πάνε όλα
καλά; Και βέβαια στηρίζεται στους ηρωικούς εργαζόµενους στην
υγεία, που δουλεύουν εξαντλητικά. 

Όσα ασθενοφόρα και να αγοράσουµε, όσα στελέχη και να
προσθέσουµε, όσους πυροσβέστες και να επιστρατεύσουµε, δεν
θα µπορέσουµε να καλύψουµε το πρωτογενές περιστατικό. Γι’
αυτό που συµβαίνει µέσα στον αστικό ιστό είτε σε αποµακρυσµέ-
νες περιοχές και δύσκολα προσβάσιµες, όπως τα νησιά και τα
βουνά µας, χρειαζόµαστε άµεσα δηµιουργία HEMS. Μικρά, ευέ-
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λικτα ελικόπτερα, µε εκπαιδευµένο προσωπικό, που θα µπορούν
να επιχειρούν παντού, ακόµα και τις νυχτερινές ώρες και να
προσγειώνονται σε ταράτσες νοσοκοµείων και σε δρόµους.
Μόνο έτσι µπορούµε να µιλάµε για κράτος πρόνοιας. Οποιοδή-
ποτε άλλο µπάλωµα ή επένδυση δεν θα είναι αποτελεσµατική. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Γινόµαστε µάρτυρες καθηµερινά µιας εθνικής ανηµποριάς να
βοηθήσουµε τους ανθρώπους µας, όταν µάλιστα όλα τα κράτη
γύρω µας έχουν εδώ και χρόνια αυτή τη δυνατότητα. Πόσες
φορές θα σηκώνουµε τα πανάκριβα Puma και µάλιστα χωρίς εκ-
παιδευµένο προσωπικό και µε σηµαντική καθυστέρηση, αφού έρ-
χονται από αποµακρυσµένες στρατιωτικές βάσεις και µετά από
χρονοβόρα διαδικασία, γραφειοκρατική; Θέλουµε, έχουµε
ανάγκη τη σταδιακή συµµόρφωση βάσει συγκεκριµένου χρονο-
διαγράµµατος λειτουργίας του ΕΚΑΒ, σύµφωνα µε τα διεθνή
πρότυπα EMS, που θεσµοθετήθηκαν αρχικά στις ΗΠΑ και εξε-
λίχθηκαν εκεί αλλά και σε άλλες χώρες και υιοθετήθηκαν από τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας. Και βέβαια µην ξεχνάµε την ανυ-
πολόγιστη βοήθεια των εθελοντικών οµάδων.

Στην Αντίπαρο δεν υπάρχει ασθενοφόρο, αλλά υπάρχουν εθε-
λοντές, που σώζουν ζωές. Τους θυµόµαστε και τους ευχαρι-
στούµε, όταν τους έχουµε ανάγκη και τους αφήνουµε αβοήθητους
και ανεπίσηµους, όταν χρειάζονται εξοπλισµό και ένταξη σε ευρύ-
τερη οργάνωση. Χαρακτηριστικό παράδειγµα κάποιες οµάδες να
έχουν αναγνώριση ευρωπαϊκή, αλλά όχι ελληνική, να πηγαίνουν
στη σεισµόπληκτη Τουρκία µε ευρωπαϊκή έγκριση, αλλά όχι ελλη-
νική. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να υπάρχει συνεργασία µε ιδιώτες, πολίτες,
εθελοντές και τους φορείς, ώστε όλοι µαζί να βοηθούν οργανω-
µένα, να εκπαιδεύονται µαζί, να παίρνουν πιστοποιήσεις µαζί και
να κάνουν κοινές ασκήσεις, πράγµα πολύ δύσκολο να συµβεί, γιατί
ξέρουµε πως οι φορείς δύσκολα συνεργάζονται. Οι Έλληνες δύ-
σκολα συνεργάζονται. Είναι µία από τις αδυναµίες µας, αλλά και
αδυναµία του κράτους να οργανώσει. Μόνο µε τη συνεργασία
HEMS, ΕΚΑΒ, Πολεµικής Αεροπορίας, Πολεµικού Ναυτικού, Λιµε-
νικού, Ελληνικής Αστυνοµίας, Πυροσβεστικού Σώµατος και άλλων
θα µπορούσαµε να ανταποκριθούµε σωστά στις ανάγκες µας γρή-
γορα και άµεσα. 

Μέχρι τότε τι θα κάνουµε µε τα πολλαπλά περιστατικά προτε-
ραιότητας «νούµερο 1»; Όταν ταχύτατα πρέπει να βρεθούν για-
τροί επιτόπου µε πλήρη εξοπλισµό αιµοδυναµικής στα-
θεροποίησης και να γίνει η µεταφορά ταχύτατα σε νοσοκοµεία;
Πτώσεις από τρία µέτρα και πάνω, εγκυµοσύνη, οδικά ατυχήµατα,
εξωτερικές αιµορραγίες, τραύµατα στο κεφάλι, εγκαύµατα, από-
φραξη αεραγωγού, εγκεφαλικά και ένα σωρό άλλα, που δεν είναι
καθόλου σπάνια και χρειάζονται αντιµετώπιση µέσα σε δέκα
λεπτά. 

Υπάρχει αυτή η δυνατότητα στη χώρα µας; Όχι. Παρ’ όλα
αυτά, καλούµε τουρίστες κάθε καλοκαίρι, τουρίστες που δεν
γνωρίζουν ότι είναι απροστάτευτοι. Στη Γερµανία έχουν περίπου
πάνω από εκατό χιλιάδες διασώσεις τον χρόνο και από αυτές οι
τριάντα χιλιάδες είναι ανακοπή καρδιάς. Στην Ελλάδα, που είναι
χιλιάδες τα περιστατικά ανακοπής καρδιάς, πόσοι σώζονται
άραγε; Μη νοµίζετε πως µιλάµε για βουνά. Η Ολλανδία, που δεν
έχει βουνά, έχει HEMS από το 1995. Και όλα αυτά χωρίς εγκρί-
σεις και χρονοβόρες διαδικασίες.

Εάν δεν κινηθούµε γρήγορα, θα χάνουµε τους ανθρώπους µας
συνεχώς και άδικα, ενώ θα µπορούσαµε να τους έχουµε σώσει.
Πόσο εύκολα µπορεί να αντέξει κάποιος αυτή τη σκέψη, αφού
έχει χάσει το παιδί του, για παράδειγµα, σε ένα τροχαίο; 

Το νοµοσχέδιο έχει ψηφιστεί. Παρακαλούµε πολύ υλοποιήστε
το γρήγορα, χωρίς µπαλώµατα. Τα σφηνάκια και τα συµπληρώ-
µατα στο θέµα της υγείας δεν λειτουργούν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Σκόνδρα Ασηµίνα, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρία

και κύριε Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια ιδι-

αίτερα δύσκολη περίοδο για τη χώρα, που οι αδιάλειπτες πυρ-
καγιές δοκιµάζουν τον κρατικό µηχανισµό, την κοινωνία ολό-
κληρη και εµάς έναν-έναν ξεχωριστά, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν χάνει τον βηµατισµό της. Παράλληλα µε την αντιµετώπιση
αυτών των σοβαρών καταστάσεων προχωρά στην εκπλήρωση
των προεκλογικών της δεσµεύσεων και της συνέχισης του κυ-
βερνητικού έργου που ξεκίνησε τέσσερα χρόνια πριν.

Το παρόν νοµοσχέδιο εκτείνεται σε τρεις πυλώνες, µε θέµατα
Υπουργείων Υγείας και Εσωτερικών, που χρήζουν άµεσης θεσµο-
θέτησης και κατεπείγουσας αντιµετώπισης. Η κύρωση των πρά-
ξεων νοµοθετικού περιεχοµένου του άρθρου 1, καθώς και τα
άρθρα 3 και 4 του Β’ Μέρους αποτελούν τη συνέχεια πλειάδας
διατάξεων που εδώ και τριάµισι χρόνια θωρακίζουν τη δηµόσια
υγεία, ενάντια στον COVID-19, και όχι µόνο, γιατί η πανδηµία,
ηπιότερα µεν, αλλά συνεχίζεται. 

Είµαστε από τις πρώτες χώρες που εφάρµοσαν καθολικά
µέτρα προστασίας και στήριξαν την κοινωνία απέναντι στις επι-
πτώσεις της υγειονοµικής κρίσης. Ενισχύσαµε ταχύτατα τα νο-
σοκοµεία και τις ΜΕΘ, οργανώσαµε µια εµβολιαστική εκστρατεία
πρότυπο, περιθάλψαµε και φροντίσαµε όλους τους πολίτες ανε-
ξαιρέτως, είτε ήταν ασφαλισµένοι είτε όχι.

Βεβαίως, δεν σταµατάµε σε αυτά. Η ανάγκη αναδιαµόρφωσης,
βελτίωσης και ενίσχυσης του ΕΣΥ, που αναδείχτηκε µε το ξέσπα-
σµα του κορωνοϊού, είναι εκπεφρασµένη και έχει στρατηγικά
σχεδιαστεί και δροµολογηθεί η υλοποίησή της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος
Μητσοτάκης µε κάθε πολιτική του απόφαση αποδεικνύει περί-
τρανα τη θέση της παράταξής µας, που έχει ως επίκεντρο τον
πολίτη και την προάσπιση της ανθρώπινης ζωής και της αξιοπρέ-
πειας, της υγείας και της κοινωνικής συνοχής. 

Σε καµµία κρίση η Κυβέρνηση δεν έκλεισε τα µάτια, δεν λιγο-
ψύχησε. Με σύνεση και ρεαλισµό εφάρµοσε πολιτικές που δεν
άφησαν µόνο του κανέναν συµπολίτη µας, αλλά ούτε τα δηµο-
σιονοµικά της χώρας διαταράχθηκαν. Όλα αυτά τα χρόνια οι δια-
τάξεις που αφορούσαν την αντιµετώπιση του COVID-19
έρχονταν προς ψήφιση στη Βουλή µε τον χαρακτήρα του κατε-
πείγοντος, καθώς οι συνθήκες, οι ανάγκες και οι απαιτήσεις δια-
φοροποιούνταν συνεχώς, ανάλογα µε την εξέλιξη και την
εξάπλωση του ιού στη χώρα µας. 

Συνεπώς, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, αυτή δεν είναι µια
τακτική ολιγωρίας, όπως πολλάκις µας έχετε κατηγορήσει. Η
συγκεκριµένη µέθοδος εξυπηρετεί τη βέλτιστη νοµοθέτηση θε-
µάτων που χρήζουν άµεσης επίλυσης και ταυτόχρονα ορίζει συγ-
κεκριµένες προθεσµίες. Έτσι λειτούργησε το σύστηµα κατά την
έξαρση της πανδηµίας, µε τον ίδιο τρόπο λειτουργεί και τώρα.
Γιατί, όπως καλά ξέρουµε, συνταγή που πετυχαίνει δεν την αλ-
λάζεις. 

Σχετικά τώρα µε το άρθρο 2, που αναφέρεται στην κατεπεί-
γουσα ανάγκη για ενίσχυση και στελέχωση των πληρωµάτων
ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ, αλλά και των κέντρων υγείας και των
πολυδύναµων περιφερειακών ιατρείων των νησιωτικών και ορει-
νών περιοχών της χώρας δεν χρειάζεται, νοµίζω, να πούµε
πολλά.

Πρόσφατα γίναµε όλοι µάρτυρες των εξαιρετικά αυξηµένων
απαιτήσεων που δηµιούργησε η πολύχρονη υποστελέχωση της
υπηρεσίας. Τα οργανικά κενά σε συνδυασµό µε την αύξηση των
επισκεπτών κατά τη θερινή περίοδο υπερκέρασαν τις δυνατότη-
τες της υπηρεσίας να αντεπεξέλθει στις ανάγκες. Για να µην αν-
τιµετωπίσουµε ξανά στο άµεσο µέλλον τέτοια περιστατικά, ο
Πρωθυπουργός αποφάσισε την αξιοποίηση στελεχιακού δυναµι-
κού των Ενόπλων Δυνάµεων ως συµπληρωµατικών πληρωµάτων
ασθενοφόρων µέχρι τις 31-12-2023, ώσπου να ολοκληρωθεί η
fast track διαδικασία πρόσληψης των διακοσίων πενήντα οδηγών
και πληρωµάτων ασθενοφόρου, που έχει ήδη προκηρυχθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναφαίρετο δικαίωµά σας
να αντιδράτε και να διαφωνείτε, γιατί, µάλλον, θεωρείτε ότι η Αν-
τιπολίτευση αυτόν µόνο τον ρόλο εξυπηρετεί. Όµως, εκτός από
αυτό το δικαίωµα, έχετε τη θεσµική υποχρέωση να αιτιολογείτε
τους µύδρους που κάθε φορά εξαπολύετε για δήθεν εφαρµογή
πολιτικών σκοπιµότητος από µέρους µας. 

Το ίδιο κάνετε και σήµερα, σχετικά µε τις διατάξεις που αφο-
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ρούν θέµατα του Υπουργείου Εσωτερικών και συγκεκριµένα τις
επικείµενες εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης. Όπως αναφέ-
ρεται και στα άρθρα, δεν αποτελούν παρά ερµηνείες και διασα-
φηνίσεις επί της εκλογικής διαδικασίας. Αντίθετα, εσείς αφήνετε
ασαφείς υπόνοιες για δήθεν προσπάθεια εργαλειοποίησης της
αυτοδιοίκησης, χωρίς να εξηγείτε πού βασίζεστε και τι εννοείτε.

Ξέρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, το πεδίο διαλόγου δεν είναι γό-
νιµο µόνο όταν είναι πεδίο αντίλογου. Η ουσία της δηµοκρατίας
βρίσκεται στα επιχειρήµατα, στον ρεαλισµό, στη δράση και τη
συναίνεση. Χωρίς αυτά, ο πολιτικός λόγος µένει κούφιος και
κενός ουσίας, καµµία χρησιµότητα δηλαδή για την πραγµατικό-
τητα.

Έχετε εθιστεί να αντιστέκεστε σε οτιδήποτε καινοτόµο, προ-
οδευτικό και έξω από το κουτί, χωρίς να αφουγκράζεστε τις
πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας. Κόντρα στην εµµονική σας
συνήθεια να εντοπίζετε έναν δράκο σε καθετί, εµείς προχωρούµε
σε συνεχείς µεταρρυθµίσεις για τη βελτίωση της καθηµερινότη-
τας, µακριά από τις µικροπολιτικές και περιχαρακωµένες αντιρ-
ρήσεις που υψώνετε µονότονα.

Έξω ο κόσµος καίγεται κυριολεκτικά και µεταφορικά. Εµείς
εδώ πρέπει να αντιµετωπίσουµε τα πολλαπλά και ταυτόχρονα
προβλήµατα. Επιτυγχάνουµε όχι µόνο να τα προσπερνάµε, αλλά
και να λειτουργούµε ως µοντέλο διαχείρισης διεθνώς. Πείτε µας
ειλικρινά και µε το χέρι στην καρδιά: Αν δεν είναι όλα αυτά δείγ-
µατα ότι πράττουµε ορθά και προς τη σωστή κατεύθυνση, τότε
ποια είναι; Είναι ρητορική βέβαια η ερώτηση.

Είµαστε σε αναµονή των προτάσεών σας που θα είναι καλύτε-
ρες από τις δικές µας. Τις περιµένουµε εδώ και τέσσερα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται τώρα στο
Βήµα η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δυστυχώς, είµαι υποχρεωµένη να αρχίσω την οµιλία µου µε

µια καταγγελία. Ενώ οι φωτιές από χτες µπήκαν στις πόλεις, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε το άρθρο 4 της µεταµε-
σονύκτιας τροπολογίας σας, κάνετε κάτι που εγκυµονεί κινδύ-
νους για την ασφάλεια βρεφών και νηπίων. Επιτρέπετε ως τον
Απρίλιο του 2024 να µη συµµορφώνονται οι δηµοτικοί βρεφονη-
πιακοί σταθµοί µε τον υφιστάµενο κανονισµό πυροπροστασίας
που έφτιαξε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2018 και ισχύει µέχρι
σήµερα.

Ήδη από τον Φεβρουάριο 2023 µε ΚΥΑ της κ. Μιχαηλίδου µε
τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Ταγαρά είχατε
ακυρώσει τελείως την υποχρέωση των παλιών ιδιωτικών βρεφο-
νηπιακών σταθµών να συµµορφωθούν µε τον κανονισµό πυρο-
προστασίας, παρά τις ενστάσεις και όσων ιδιοκτητών
βρεφονηπιακών σταθµών είχαν ήδη προσαρµοστεί.

Τι συµβαίνει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ; Αναλαµβάνετε εσείς και
η κ. Ζαχαράκη την ευθύνη για ό,τι συµβεί µέχρι τον Απρίλιο του
2024; Θέλω µια απάντηση και από τους δυο σας. Ξέρουν οι γο-
νείς που στέλνουν τα βρέφη και τα νήπιά τους γι’ αυτή την επαί-
σχυντη τροπολογία;

Τώρα σχετικά µε το νοµοσχέδιο θέλω να πω τα εξής. Εδώ κυ-
ρώνονται δύο ΠΝΠ του Ιουνίου και του Ιουλίου για ζητήµατα άµε-
σης προτεραιότητας. Ποια είναι τα ζητήµατα άµεσης
προτεραιότητας; Αυτά, ως γνωστόν, δηµιουργούνται από εξω-
γενή και έκτακτα γεγονότα και απαιτούν ΠΝΠ όταν δεν λειτουρ-
γεί η Βουλή. Στην πραγµατικότητα όµως οι διατάξεις αυτές
επιχειρούν να εµφανίσουν ότι αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα τα
οποία η ίδια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δηµιούργησε
στο ΕΣΥ τέσσερα χρόνια τώρα, µε την απαξίωση και την υποβάθ-
µιση του ΕΣΥ.

Ποια είναι τα γεγονότα σήµερα, που δεν αµφισβητούνται; Πολ-
λοί συνάνθρωποί µας έχουν χάσει τη ζωή τους περιµένοντας
ασθενοφόρο. Τα κενά και οι ελλείψεις στο σύστηµα υγείας σε
όλη τη χώρα αυξάνονται, την ώρα που και οι ανάγκες του πλη-
θυσµού σε υπηρεσίες υγείας αυξάνονται, ενώ είναι γνωστό ότι η
ιδιωτική δαπάνη υγείας στη χώρα µας είναι η µεγαλύτερη σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ή κάνω λάθος;

Και ενώ ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά έθεσε ως πρώτη προ-
τεραιότητα της νέας Κυβέρνησής του την υγεία, σήµερα όλοι κα-
ταλάβαµε τι εννοεί. Αντί η πρώτη πράξη της Κυβέρνησής του να
είναι γενναία επένδυση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, όπως προ-
τείναµε, µε ένα σχέδιο µόνιµων προσλήψεων, όπως προτείναµε,
µε γενναία µισθολογική αναβάθµιση, µε επιπλέον κίνητρα, όπως
προτείναµε, για τη στελέχωση νησιωτικών και αποµακρυσµένων
δοµών υγείας και τη θέσπιση ρήτρας αυτόµατης αναπλήρωσης
των κενών θέσεων στο ΕΣΥ, εσείς τι κάνετε; 

Δίνετε παράταση σε γιατρούς κάποιων ειδικοτήτων, ηλικίας
εβδοµήντα ετών, να µείνουν στο ΕΣΥ µέχρι το τέλος  του καλο-
καιριού. Μάλιστα. Επίσης, προβλέπετε τη χρήση µονοκλωνικών
αντισωµάτων, όταν έχει καταργηθεί από διεθνείς οργανισµούς η
χρήση τους, διότι δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν την παραλ-
λαγή «Όµικρον». Δεν τα είχατε, βέβαια, προµηθευτεί εγκαίρως,
όταν ήταν χρήσιµα για την παραλλαγή «Δέλτα» ή «Βήτα». Τίποτα
τότε δεν κάνατε. Σήµερα, όµως, εν γνώσει σας ότι δεν αποδίδουν
τίποτα στη συντριπτική τους πλειοψηφία, σκοπεύετε να τα προ-
µηθευτείτε µε διαδικασία διαπραγµάτευσης, χωρίς διαγωνισµό.
Δεν µας λέτε, κύριε Υπουργέ, σε ποιους θέλετε να δώσετε δη-
µόσιο χρήµα, χωρίς κανέναν λόγο και µε κανέναν έλεγχο; Το
έχετε ξανακάνει στο παρελθόν, για θυµηθείτε τα εµβόλια της γρί-
πης.

Το άρθρο του ΕΚΑΒ αποτελεί τραγική ειρωνεία. Το ΕΚΑΒ σή-
µερα έχει έλλειψη επτακοσίων διασωστών, καθώς από το 2019
έχουν συνταξιοδοτηθεί τετρακόσιοι πενήντα διασώστες, χωρίς
να καλυφθούν από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν
υπήρξε ανανέωση του στόλου των ασθενοφόρων, µε αποτέλε-
σµα τα παλιότερα να βρίσκονται όλο και συχνότερα εκτός λει-
τουργίας, για επισκευή ή συντήρηση. Έχει «βουίξει» όλη η
Ελλάδα, τα ξέρει όλη η Ελλάδα αυτά που λέω. Οι χρόνοι αντα-
πόκρισης έχουν αυξηθεί δραµατικά, µε αποτέλεσµα τους γνω-
στούς θανάτους, ενώ στην περιφέρεια η κατάσταση τείνει να
γίνει ανεξέλεγκτη. 

Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως
πρώτη πράξη για την ανασυγκρότηση και ενίσχυση του ΕΚΑΒ
που διέλυσε; Συγκροτεί µεικτά πληρώµατα, που αποτελούνται
από εξειδικευµένους διασώστες, υγειονοµικό προσωπικό και
προσωπικό από την Πυροσβεστική -τόσο τραγική ειρωνεία δεν
περιµέναµε!-, από τις Ένοπλες Δυνάµεις και τους ΟΤΑ. Δηλαδή,
µειώνετε, εκ των πραγµάτων, το επίπεδο ασφάλειας των διακο-
µιδών και αποψιλώνετε τις υπηρεσίες, κρίσιµες όπως η Πυρο-
σβεστική, σε µια περίοδο που όλοι ξέρουµε την υψηλή
επικινδυνότητα για τις δασώδεις περιοχές της χώρας. 

Στο άρθρο 5, ως πρώτη πράξη για την ανασυγκρότηση και
αναβάθµιση του ΕΣΥ, η Κυβέρνηση διευρύνει το φάσµα των
επαγγελµατιών που µπορούν να απασχοληθούν µε απόδειξη δελ-
τίου παροχής υπηρεσιών. Βέβαια, για να είµαστε ειλικρινείς, καµ-
µία σπουδή δεν είχατε δείξει και κατά την προηγούµενη
τετραετία για µόνιµες προσλήψεις στο ΕΣΥ, παρ’ όλο που δεν
υπήρχαν πια οι καταναγκασµοί των µνηµονίων. Ακριβώς µε το
άρθρο 5 επιβεβαιώνεται η στρατηγική αυτή και ότι θα ενταθεί
στη νέα περίοδο και αυτά θα τα δούµε.

Με το άρθρο 6 παρατείνεται µέχρι 30-9-2023 η θητεία όσων
διοικήσεων νοσοκοµείων έληγε ή λήγει, εκείνων, δηλαδή, που το-
ποθετήθηκαν µε κοµµατικά κριτήρια -είναι τα ίδια που κάνατε
χθες µε τα επιµελητήρια, έχουµε βαρεθεί πια να βλέπουµε τα ίδια
και τα ίδια- σε θέσεις ευθύνης, αφού πρώτα το επιτελικό κράτος
φρόντισε να ξηλώσει την αξιοκρατική διαδικασία επιλογής διοι-
κήσεων στη λογική µιας ανοιχτής διαδικασίας, όπως είχαµε κάνει
το 2015, µε τη συµµετοχή εκπροσώπων του ΑΣΕΠ και του Κεν-
τρικού Συµβουλίου Υγείας. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Απόστολος Πάνας από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΠΑΣΟΚ και στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο για πέντε
λεπτά ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Χαρδαλιάς, για να το-
ποθετηθεί επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 7.

2008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Πάνα, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις ηµέ-

ρες που η χώρα φλέγεται, ενώ ανθρώπινες ζωές και οι κόποι µιας
ζωής χάνονται, δεν φτάνουν µόνο τα λόγια θλίψης. Πραγµατικά,
είναι λυπηρό κάθε χρόνο να µετράµε απώλειες και εκφράζω από
το Βήµα αυτό τα βαθύτερα συλλυπητήριά µου στις οικογένειες
που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους. Αυτή τη στιγµή, όµως,
χρειάζεται δράση και πράξεις ουσιαστικές. 

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να κυρώσουµε σχετικές µε την
υγεία διατάξεις που τέθηκαν σε ισχύ άρον-άρον µε πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου. Και αναρωτιόµαστε: Τόσο απρόβλεπτη
ανάγκη είναι άραγε κατά τη συνταγµατική επιταγή οι ελλείψεις
σε ασθενοφόρα και στη λειτουργία του ΕΚΑΒ; Τέσσερα χρόνια
τώρα δεν είχατε αντιληφθεί τις τραγικές ελλείψεις σε ασθενο-
φόρα και την κατάρρευση που είχε ο αρµόδιος φορέας; Γιατί τα
τελευταία τέσσερα χρόνια κλείσατε στην ουσία τα αυτιά σας στις
επαναλαµβανόµενες παρεµβάσεις της παράταξής µας, του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής;

Η κατάσταση βέβαια αυτή -και προφανώς θέλω να είµαι δί-
καιος- δεν προέκυψε από τη µία µέρα στην άλλη και οµολογου-
µένως οφείλεται σε διαχρονικές κυβερνητικές παραλείψεις. Με
µια πρόχειρη µατιά που έριξα µόνο σε δικές µου κοινοβουλευτι-
κές παρεµβάσεις που αφορούν τον νοµό µου, τη Χαλκιδική, και
τα κέντρα υγείας και το ΕΚΑΒ και το Γενικό Νοσοκοµείο σε προ-
σωπικό και εξοπλισµό και τις ελλείψεις στο ΕΚΑΒ, ανήλθαν στις
τριάντα έξι. Αρκετές θεωρώ για να σας θορυβήσουν και για να
αντιληφθεί κανείς πως η κατάσταση του τοµέα υγείας στη Χαλ-
κιδική, µιας από τις πιο τουριστικές περιφερειακές ενότητες πα-
ραπαίει. 

Έπειτα, λοιπόν, από τόσες επίκαιρες ερωτήσεις, από κοινο-
βουλευτικές αναφορές, από νοµοθετικές πρωτοβουλίες, γιατί
αφήσατε αυτή την κατάσταση να φτάσει στο απροχώρητο; Γιατί
κλείνατε το µάτι στις ιδιωτικές υπηρεσίες υγείας, αφήνοντας πα-
ράλληλα το ΕΣΥ να υποβαθµίζεται µέρα µε τη µέρα, όπως και το
κάθε νοσοκοµείο και το κάθε κέντρο υγείας; 

Στις 8 Ιουνίου άκουσα και από προηγούµενους οµιλητές ένας
άνθρωπος έχασε τη ζωή του στην Ουρανούπολη, αναµένοντας
τη διακοµιδή του έπειτα από καρδιακό επεισόδιο. Επιτρέπεται,
επίσης, εν έτει 2023 τραυµατισµένος από τροχαίο στην Ιερισσό
Χαλκιδικής να µεταφέρεται σε νοσοκοµείο µε αγροτικό όχηµα,
καθώς δεν υπήρχε διαθέσιµος οδηγός για το ασθενοφόρο;

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό συνέβη. Βρισκόταν
παρκαρισµένο σε απόσταση πεντακοσίων µέτρων το ασθενο-
φόρο σε σηµείο του συµβάντος χωρίς οδηγό. Αυτό δεν πρέπει
να µας προβληµατίσει όλους, πού πραγµατικά βρισκόµαστε;

Κύριε Υπουργέ, το έλλειµµα σε ασθενοφόρα και σε πληρώ-
µατα στον τουριστικότερο νοµών της βορείου Ελλάδας, στη Χαλ-
κιδική, είναι τεράστιο, µε αποτέλεσµα κάθε καλοκαίρι να
βρισκόµαστε µπροστά σε τέτοια περιστατικά. Και αυτό συµβαίνει
σε έναν νοµό µε εκατό χιλιάδες µόνιµους κατοίκους και ενάµισι
εκατοµµύριο τουρίστες τους θερινούς µήνες, ο οποίος διαθέτει
και προβληµατικό οδικό δίκτυο και στην ουσία έχει γεωµορφο-
λογικές αποστάσεις µεγάλες, µε πέντε µόλις ασθενοφόρα στα
πέντε κέντρα υγείας και στο µοναδικό νοσοκοµείο του Πολυγύ-
ρου ένα όχηµα διακοµιδών, που µεταφέρει ασθενείς στα νοσο-
κοµεία της Θεσσαλονίκης. 

Το λέω αυτό για να έχουµε πραγµατικά µία πλήρη εικόνα τού
τι συµβαίνει σε έναν νοµό τουριστικό. Πέρα, λοιπόν, από τη Χαλ-
κιδική, αντιλαµβανόµαστε ότι το πρόβληµα ελλείψεων του ΕΚΑΒ
σε ασθενοφόρα και προσωπικό σε όλη τη χώρα είναι γνωστό και
διαχρονικό, καθώς από τον στόλο λείπουν τουλάχιστον ογδόντα
ασθενοφόρα, για να φτάσουµε τα διεθνή στάνταρ, και τουλάχι-
στον επτακόσιοι διασώστες για να τα στελεχώσουν. 

Η προτεινόµενη λύση των µεικτών πληρωµάτων του ΕΚΑΒ, µε
αποσπάσεις οδηγών από τους δήµους, το Πυροσβεστικό Σώµα
και τις Ένοπλες Δυνάµεις, δυστυχώς φαίνεται, όσο κι αν δεν
θέλω να το πω, ως µία µεσοβέζικη λύση. Τα πληρώµατα των
ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ δεν είναι απλοί οδηγοί οχηµάτων, αλλά
ειδικό εκπαιδευµένο προσωπικό, που παρέχει εξειδικευµένες
πρώτες βοήθειες και υπηρεσίες φροντίδας σε ασθενείς τη

στιγµή του συµβάντος. Οι εξειδικευµένες, λοιπόν, γνώσεις και
ικανότητες του προσωπικού είναι απαραίτητες για την υγεία των
πολιτών και δεν µπορούν να αναπληρωθούν µε τεχνάσµατα, µε
διήµερες εκπαιδεύσεις, οι πρώτες βοήθειες οδηγών και άλλων
κρατικών υπηρεσιών και Σωµάτων Ασφαλείας. 

Η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία, την οποία ζητάτε να στηρί-
ξουµε σήµερα, όπως πολύ σωστά είπε ο εισηγητής µας, έρχεται
ενώπιον της Βουλής εκ των υστέρων. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν
προέβλεψε έγκαιρα τις ανάγκες του ΕΚΑΒ και καθυστέρησε δρα-
µατικά να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες. Έπρεπε πρώτα να
µας προλάβει η επικαιρότητα, άσχηµα γεγονότα, προκειµένου
να θυµηθούµε το τι πρέπει να κάνουµε τώρα. 

Οι ανάγκες, λοιπόν, του ΕΚΑΒ, οι ελλείψεις σε ασθενοφόρα
και προσωπικό ήταν γνωστές. Και πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε
εδώ, στο Βήµα της Βουλής. Έπρεπε να θυσιαστούν συνάνθρω-
ποί µας, προκειµένου να πάρουµε αυτές τις µεσοβέζικες, θα
έλεγα, πρωτοβουλίες. 

Δυστυχώς, µέχρι τώρα δεν φαίνεται να έχουµε έναν ολοκλη-
ρωµένο σχεδιασµό σε ό,τι αφορά την υγεία. Εύχοµαι η δική σας
θητεία να δώσει κάτι παραπάνω. 

Δεν προβλέψατε τα κενά σε ιατρικό προσωπικό. Αντί για µόνι-
µες προσλήψεις, βρισκόµαστε στη θέση να σκεφτόµαστε τώρα
την παράταση της θητείας των γιατρών του ΕΣΥ, ώστε να εξα-
σφαλιστεί η οµαλή λειτουργία των ιδρυµάτων υγείας, γνωρίζον-
τας συγχρόνως ότι αποτελεί παραβίαση των εργασιακών
δικαιωµάτων του ιατρικού προσωπικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας, ας µη γελιόµα-
στε, υπάρχει και ένα άλλο σηµείο, το οποίο έχει και πολιτικό και
ιδεολογικό υπόβαθρο, αλλά και πρακτικό. Στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, στους πόρους, η Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή χρησιµοποίησε
µόνο 5% των συνολικών πόρων στην υγεία, µε το άρθρο 10 του
νόµου του 2022, υπονοµεύοντας στην ουσία το ΕΣΥ. 

Άρα για ποια στήριξη στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µιλάτε και
ποιον στρατηγικό σχεδιασµό, όταν µε το σηµαντικότερο εργα-
λείο το οποίο έχετε αυτή τη στιγµή χρηµατοδοτικά χρησιµοποι-
είτε το 5% των πόρων; Όπως, λοιπόν, αντιλαµβανόµαστε, δεν
υπάρχει κάτι σχεδιασµένο. 

Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ, την παράταξη που εµπνεύστηκε και οι-
κοδόµησε το ΕΣΥ, δίνοντας απόλυτη προτεραιότητα στη δηµό-
σια υγεία, αλλά και στη δηµόσια διαβούλευση, στο «open.gov»
του 2012, οφείλω να τονίσω µε τη σειρά µου ότι η διαβούλευση
δεν θα είναι λεπτοµέρεια, ότι ο σχεδιασµός για την υγεία θα είναι
µια πολιτική µας προτεραιότητα και θα είναι ζήτηµα ουσίας και
δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Εθνικής Άµυνας, ο κ. Χαρδαλιάς, επί της τροπολογίας
µε γενικό αριθµό 7. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Υγείας, µε τίτλο «Κύρωση της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου…» περιλαµβάνει µια επιπλέον διάταξη αρµο-
διότητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, που αφορά στο
κρίσιµο ζήτηµα της συνέχισης της υποστήριξης του ναυπηγικού
έργου που πραγµατοποιείται στα ναυπηγεία της Ελευσίνας για
την ολοκλήρωση της ναυπήγησης του εναποµείναντος ταχέος
περιπολικού κατευθυνόµενων βληµάτων, την τορπιλάκατο «Υπο-
πλοίαρχος Βλαχάκος». 

Η νοµοθετική αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος είναι απα-
ραίτητη για την ολοκλήρωση των εργασιών στο ΤΠΚ «Υποπλοί-
αρχος Βλαχάκος», που εκτελούνται στις εγκαταστάσεις της
εταιρείας «Ναυπηγικές Βιοµηχανικές Επιχειρήσεις Ελευσίνας»,
µε σκοπό την πλήρη επιχειρησιακή του αξιοποίηση. Η ρύθµιση
εντάσσεται στο πλαίσιο των µέτρων που λαµβάνει το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας για τη συνεχή, διαρκή επαύξηση της µαχητικό-
τητας των Ενόπλων Δυνάµεων και την προστασία του υπέρτατου
αγαθού της εθνικής ασφάλειας. 

Προς την κατεύθυνση αυτή κατατέθηκε ρύθµιση που αποσκο-
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πεί στην ολοκλήρωση του προγράµµατος ναυπήγησης πυραυ-
λακάτου «Βλαχάκος», τύπου Ρουσσέν, που εντάχθηκε στη δύ-
ναµη του Πολεµικού Ναυτικού στις 30 Αυγούστου του 2022 και
στις 29 Σεπτεµβρίου 2022 πραγµατοποιήθηκε η τελετή ονοµατο-
δοσίας και ύψωση της σηµαίας του. 

Γενικότερα, το πρόγραµµα βασίζεται στην από 4 Δεκεµβρίου
του 2015 τριµερή συµφωνία µεταξύ του Πολεµικού Ναυτικού µε
την εταιρεία «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επιχειρήσεις Ελευ-
σίνας Α.Ε.» και των εργαζοµένων αυτής, που κυρώθηκε την 1η

Φεβρουαρίου 2016 µε το άρθρο 32 του ν.4361 του 2016, και µε
δεκατέσσερις διαδοχικές νοµοθετικές ρυθµίσεις παρατάθηκε η
ισχύς συµφωνίας για την ολοκλήρωση και κατασκευή των πυραυ-
λακάτων του Πολεµικού Ναυτικού. 

Αντίστοιχα, στο πλαίσιο των παρατάσεων, διατέθηκαν βέβαια
και οι σχετικές επιπλέον πιστώσεις συνολικού ύψους -θα µου επι-
τρέψετε να πω- 87,7 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Σύµφωνα µε την ισχύουσα ρύθµιση, το πρόγραµµα ναυπήγη-
σης και η καταβολή από το Πολεµικό Ναυτικό των µηνιαίων αµοι-
βών των εργαζοµένων είχε παραταθεί µέχρι τις 30 Ιουνίου 2023.
Η υπό συζήτηση διάταξη αποσκοπεί στην παράταση του χρονο-
διαγράµµατος ναυπήγησης της πυραυλακάτου «Βλαχάκος» για
τρεις επιπλέον µήνες, δηλαδή ως τις 30 Σεπτεµβρίου του 2023,
και βεβαίως την επιπλέον χρηµατοδότηση µέχρι 4.650.000 ευρώ,
που αφορά σε κάλυψη µισθοδοσίας και ασφαλιστικών εισφορών
εργαζοµένων, σε λειτουργικά έξοδα και υπηρεσίες µετακίνησης
προσωπικού. 

Η παράταση αυτή και η επιπλέον χρηµατοδότηση ειδικότερα
εκτιµάται ότι θα συµβάλουν καθοριστικά προφανώς στη δροµο-
λόγηση των απαιτούµενων ελέγχων εν όρµω και δοκιµών εν πλω
για την οριστική επιχειρησιακή ένταξη του πλοίου στο Πολεµικό
Ναυτικό. 

Αυτό που πρέπει να τονιστεί είναι ότι µε την προωθούµενη
ρύθµιση καθίσταται σαφές ότι το ζήτηµα της χορήγησης παρά-
τασης κατά τρεις µήνες του προγράµµατος ναυπήγησης πυραυ-
λακάτου «Βλαχάκος» και της επιπλέον χρηµατοδότησης
αντιµετωπίζεται νοµοθετικά για τελευταία φορά. 

Υπό το πρίσµα αυτό, τέλος, ρυθµίζονται και τα επιµέρους ζη-
τήµατα που θα προκύψουν από τη λήξη της παράτασης ισχύος
της τριµερούς συµφωνίας µεταξύ του Πολεµικού Ναυτικού, της
εταιρείας «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επιχειρήσεις Ελευσίνας
Α.Ε.» και των εργαζοµένων αυτής ή την ολοκλήρωση της µεταβί-
βασης της εταιρείας δυνάµει της συµφωνίας εξυγίανσης κατά το
κεφάλαιο Α’ του ν.4965/2022.

Ειδικότερα ορίζεται -θέλω να σταθώ σε αυτό- ότι η ολοκλή-
ρωση της µεταβίβασης της εταιρείας, δυνάµει της προαναφερ-
θείσας συµφωνίας εξυγίανσης, ή η λήξη της παράτασης της
ισχύουσας τριµερούς συµφωνίας επιφέρουν αυτοδίκαια: 

Πρώτον, την άµεση παραλαβή του ΤΠΚ «Υποπλοίαρχος Βλα-
χάκος» από το Πολεµικό Ναυτικό στην κατάσταση στην οποία
βρίσκεται κατά την ηµεροµηνία πραγµατοποίησης της µεταβίβα-
σης ή της λήξης της παράτασης ισχύος της τριµερούς συµφω-
νίας και, βεβαίως, στη σύνταξη σχετικού πρωτοκόλλου
παραλαβής του πλοίου, έστω και µονοµερώς, από το Πολεµικό
Ναυτικό. 

Δεύτερον, την άµεση απόδοση της χρήσης χώρων και υποδο-
µών του ναυπηγείου, που ήταν απαραίτητη για την ολοκλήρωση
του ΤΠΚ «Υποπλοίαρχος Βλαχάκος. 

Τρίτον, τη λύση των συµβάσεων που έχουν συναφθεί µε τους
εργαζόµενους της εταιρείας «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επι-
χειρήσεις Ελευσίνας Α.Ε.». Η εκκαθάριση των µηνιαίων αποζη-
µιώσεων στο σύνολο των εργαζοµένων καθώς και των
αναλογουσών σε αυτό ασφαλιστικών και φορολογικών εισφορών
υπολογίζεται µέχρι και την προηγουµένη της ηµεροµηνίας κατά
την οποία πραγµατοποιείται η µεταβίβαση κυριότητας ή την ηµε-
ροµηνία λήξης της παράτασης ισχύος της τριµερούς συµφωνίας.
Οι σχετικές διαδικασίες ολοκληρώνονται εντός τριών µηνών από
τη µεταβίβαση ή τη λήξη της παράτασης της ισχύος της τριµε-
ρούς συµφωνίας. 

Με αυτές τις ρυθµίσεις, σεβαστοί κύριοι Βουλευτές, διασφα-
λίζεται το δηµόσιο συµφέρον, ενώ συγχρόνως δεν καταλείπεται
αµφιβολία ως προς τις οικονοµικές υποχρεώσεις του Πολεµικού

Ναυτικού έναντι των εργαζοµένων στο πλαίσιο της τριµερούς
συµφωνίας. 

Εν κατακλείδι, µε την προωθούµενη ρύθµιση, µε την οποία επι-
διώκεται η ολοκλήρωση των εργασιών στο ΤΠΚ «Υποπλοίαρχος
Βλαχάκος» που εκτελούνται στις εγκαταστάσεις των ναυπηγείων,
ενισχύεται η αποτρεπτική ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων,
διασφαλίζονται η αµυντική θωράκιση και η ασφάλεια της χώρας
και υπηρετείται το δηµόσιο συµφέρον. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις µας πενθούν, αλλά µε µοναδική αίσθηση
πατριωτικού καθήκοντος συνεχίζουν κάθε µέρα υπερήφανες να
κρατάνε τη σηµαία µας ψηλά σε κάθε γωνιά της πατρίδας. Σε
κάθε γωνιά της πατρίδας! Οι Ένοπλες Δυνάµεις µας, που µε
σφιγµένα χείλη και δάκρυα θλίψης αποχαιρετούν σήµερα δύο
ακόµα «αετούς» µας, δύο ακόµα στελέχη µας, που έπεσαν στο
καθήκον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, ζητάτε

τον λόγο για την τροπολογία; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επειδή θα τοποθετη-

θεί και ο κ. Οικονόµου για µία τροπολογία, µήπως θέλετε να πά-
ρετε τον λόγο µετά;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω να µιλήσω για την τροπολογία του
κ. Χαρδαλιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε, λοιπόν, τον
λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όλοι συµπονούµε και
συµπάσχουµε µε το πένθος των Ενόπλων Δυνάµεων και των οι-
κογενειών των δύο αδικοχαµένων πιλότων. 

Βεβαίως, όπως πολύ σωστά είπατε, αυτή είναι µια ρύθµιση που
έχει έρθει πάρα πολλές φορές στη Βουλή. Βεβαίως -το είπα και
το πρωί- ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετείτε, να φέρνετε διατά-
ξεις σε µία τροπολογία, που κάποιες µπορεί να θέλουµε να τις
ψηφίσουµε και κάποιες άλλες να µη θέλουµε να τις ψηφίσουµε,
δεν µας επιτρέπει να πάρουµε ξεκάθαρη θέση. 

Παρ’ όλα αυτά, οφείλω να πω ότι είναι πολύ ευχάριστο όταν
βλέπουµε από την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη να φέρνει ρυθ-
µίσεις στη Βουλή που αναγνωρίζουν ότι τα ελληνικά ναυπηγεία
µπορούν να επιτελέσουν σηµαντικό έργο. 

Εµείς το πιστεύουµε, το έχουµε κάνει πράξη. Και σήµερα είναι
το αµυντικό υπερόπλο της χώρας τα υποβρύχια τα οποία φτιά-
χτηκαν στα ελληνικά ναυπηγεία από Έλληνες µηχανικούς. 

Δυστυχώς, η δική σας Κυβέρνηση και ο προκάτοχός σας, ο κ.
Παναγιωτόπουλος, υπέγραψε µια συµφωνία για την οποία η Γαλ-
λίδα Υπουργός Άµυνας δήλωσε µεγάλη ικανοποίηση, γιατί δίνει
θέσεις εργασίας στα γαλλικά ναυπηγεία, µην εξασφαλίζοντας
όµως κανένα έργο στα ελληνικά ναυπηγεία. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να απαντήσετε αν τις φρεγάτες ή µέρος
των φρεγατών ή τις κορβέτες, οι οποίες εξαγγέλθηκαν από την
προηγούµενη κυβέρνηση Μητσοτάκη, αλλά εξαφανίστηκαν στην
καινούργια Κυβέρνηση Μητσοτάκη, προτίθεστε να τις κατα-
σκευάσετε στα ελληνικά ναυπηγεία. 

Και το ερώτηµα είναι ξεκάθαρο: Πιστεύετε στην επιχειρησιακή
δυνατότητα των ελληνικών ναυπηγείων; Εµείς θεωρούµε ότι δεν
πιστεύετε. Γι’ αυτό ακριβώς ένα µεγάλο κοµµάτι της τεχνογνω-
σίας που θα έπρεπε να είναι σε ελληνικά χέρια αυτή τη στιγµή
το αδυνατίζετε, µε όποια συνέπεια µπορεί να έχει αυτό για την
εθνική ασφάλεια, για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας): Δεν

θα µπω περαιτέρω στο θέµα -και λόγω αν θέλετε της ηµέρας
αλλά και λόγω του θέµατος που συζητάµε- που αφορά στην
αµυντική βιοµηχανία, που αφορά στις Ένοπλες Δυνάµεις, που
θεωρώ ότι όλοι λίγο-πολύ το προσεγγίζουµε µε αίσθηση ευθύνης
και έχει αποδειχθεί αυτό και στο παρελθόν. 

Ξέρετε κάτι; Είναι µια µεγάλη συζήτηση σε σχέση µε την αµυν-
τική βιοµηχανία. Θα κάνω µια δήλωση και την κάνω συνειδητά.
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ΕΑΒ, ΕΑΣ, ναυπηγεία, εγχώρια αµυντική βιοµηχανία, θα πάψουµε
να ακολουθούµε, ανοίγουµε νέους δρόµους. Το τι ακριβώς εν-
νοούµε και το πόσο πιστεύουµε στις δυνατότητες της αµυντικής
βιοµηχανίας θα το διαπιστώσετε πριν κλείσει το 2023. Και θα
είµαι χαρούµενος στους επόµενους µήνες, από Σεπτέµβριο µέσα
στις αρµόδιες επιτροπές να δω µία διαπαραταξιακή λογική. Διότι
ο Υπουργός µας είναι πάντα της άποψης ότι όλα µας τα βήµατα
πρέπει να τα µοιραζόµαστε µε ανθρώπους που κατά καιρούς
µπορεί να βρισκόµασταν σε διαφορετικά µετερίζια, αλλά έχουµε
διάθεση να συνεργαστούµε για τα ζητήµατα αυτά. Και θα δείτε
ότι θα είµαστε ένα βήµα µπροστά. 

Σε όλες τις µεγάλες προκλήσεις που ανοίγονται για τη χώρα
µας δεν θα είµαστε θεατές. Θα συµµετέχουµε. Θα ανοίξουµε
νέους δρόµους, που αφορούν την έρευνα, την καινοτοµία, που
αφορούν όλα τα ζητήµατα που άπτονται των νέων τεχνολογιών,
έτσι ώστε η χώρα µας να παραµείνει πρωταγωνίστρια.

Και δεν µπορεί να γίνει τίποτα από αυτά, εάν δεν σκύψουµε
πάνω από τα ζητήµατα της αµυντικής βιοµηχανίας, αν δεν ανα-
γνωρίσουµε λάθη διαχρονικά όλων σε σχέση µε τον τρόπο που
διαχειριστήκαµε τα ζητήµατα της αµυντικής βιοµηχανίας και αν
δεν συµφωνήσουµε ότι πρέπει να ενώσουµε δυνάµεις, ώστε τα
ζητήµατα αυτά να αποτελούν πραγµατική ασπίδα και όπλο στην
προσπάθεια των Ενόπλων Δυνάµεων και της χώρας µας για όλα
τα ζητήµατα που αφορούν την εθνική µας ασφάλεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Αθλητισµού κ. Οικονόµου για δύο λεπτά επί
της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 6.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Είναι ενσωµατωµένη στο
άρθρο 26 του νοµοσχεδίου. Πρόκειται για µία αναγκαία παρά-
ταση για την έναρξη ισχύος της υποχρέωσης προµήθειας της
κάρτας φιλάθλου. Είναι η κάρτα που κανονικά θα έπρεπε να απο-
τελεί προαπαιτούµενο, προκειµένου οι Έλληνες φίλαθλοι να µπο-
ρούν να προµηθεύονται τα εισιτήριά τους για τις διοργανώσεις
των επαγγελµατικών ανωνύµων εταιρειών στο πρωτάθληµα, στο
κύπελλο, στις διεθνείς τους υποχρεώσεις. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι η προηγούµενη προθεσµία που
έληγε την 1η Ιουλίου του 2023 δεν κατέστη εφικτό να αξιοποιηθεί.
Υπάρχουν θέµατα σε διαβούλευση µε την Αρχή Προστασίας προ-
σωπικών Δεδοµένων και µε µια σειρά άλλων ζητηµάτων, προκει-
µένου να γίνει συµβατό το όλο σύστηµα προµήθειας του
ηλεκτρονικού εισιτηρίου. Η παράταση είναι αναγκαία, δεδοµένου
ότι δεν θα µπορούσε να λειτουργήσει καθόλου το σύστηµα

Αυτό όµως που θέλω να πω σήµερα είναι ότι θέλουµε να ερ-
γαστούµε πολύ τη χρονιά αυτή µέχρι την 1η Ιουλίου του 2024,
προκειµένου να µη βρεθούµε στη δυσάρεστη θέση να δώσουµε
και καινούργια παράταση, να λύσουµε τα προβλήµατα που δια-
χρονικά υπάρχουν πάνω από επτά, οχτώ χρόνια µε τα προσωπικά
δεδοµένα και µε τις υπόλοιπες ανάγκες συµβατότητας του όλου
συστήµατος. Γιατί θεωρούµε ότι και η κάρτα φιλάθλου θα είναι
ένα ακόµη εργαλείο στην κατεύθυνση εξυγίανσης και αναβάθµι-
σης συνολικά του ελληνικού ποδοσφαίρου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοφάνης Παπάς. 
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θα ήθελα να εκφράσω και εγώ µε
τη σειρά µου τη µεγάλη µου λύπη για την τραγική απώλεια των
δύο ηρώων της Πολεµικής Αεροπορίας, που έπεσαν στο καθήκον
στην υπερπροσπάθεια τους για την κατάσβεση της µεγάλης πυρ-
καγιάς στην Κάρυστο. Συλλυπητήρια στις οικογένειες. Οι σκέ-
ψεις όλων είναι µαζί τους, καθώς επίσης και οι σκέψεις είναι µαζί
µε όλους τους Έλληνες που δοκιµάζονται µε τις φωτιές. 

Όσο αφορά το παρόν σχέδιο νόµου, η συζήτηση του οποίου
ολοκληρώνεται απόψε µε την ψήφισή του, θα ήθελα να ανα-
φερθώ αρχικά σε στοχευµένες παρεµβάσεις της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας στον τοµέα υγείας κατά την προηγού-
µενη τετραετία. 

Ενδεικτικά αναφέρω: Αυξήθηκαν οι κρατικές δαπάνες για την

υγεία κατά 37%, από το 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ σε 5,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Οι κλίνες µονάδων εντατικής θεραπείας από πεν-
τακόσιες τριάντα πέντε έφτασαν τις χίλιες τριακόσιες,
καλύπτοντας µε µεγάλη ταχύτητα τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Πραγµατοποιήθηκαν πάνω από επτά χιλιάδες νέες προσλήψεις
σε µόνιµο προσωπικό και συνολικά δεκαπέντε χιλιάδες προσλή-
ψεις σε ανθρώπινο δυναµικό όλων των ειδικοτήτων. Αυξήθηκαν
µετά από δεκαπέντε έτη κατά 10% οι µισθοί του ιατρικού προ-
σωπικού και θεσπίστηκαν ειδικά επιδόµατα, για εργαζοµένους
σε ΜΕΘ 400 ευρώ, ΕΚΑΒ 250 ευρώ και αποµακρυσµένες περιο-
χές 1.800 ευρώ, καθώς και 1.200 ευρώ για τους νοσηλευτές. 

Μεταρρυθµίστηκε η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, µε τη θέ-
σπιση του δωρεάν προσωπικού γιατρού για την εγγραφή σχεδόν
πέντε εκατοµµυρίων πολιτών, µε περισσότερες από ενάµισι εκα-
τοµµύριο επισκέψεις. Θεσπίστηκε το Εθνικό Πρόγραµµα Πρόλη-
ψης «ΣΠΥΡΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ», το πρώτο οργανωµένο εγχείρηµα για
την πρόληψη και έγκαιρη διάγνωση που έχει γίνει ποτέ στη χώρα
µας. Διατέθηκαν 250 εκατοµµύρια ευρώ για το πρόγραµµα προ-
ληπτικών εξετάσεων και πάνω από εκατό χιλιάδες δωρεάν µα-
στογραφίες, που έσωσαν τη ζωή σε περισσότερες από έξι
χιλιάδες γυναίκες. 

Το ΕΚΑΒ, για το οποίο γίνεται ιδιαίτερος λόγος στο παρόν νο-
µοσχέδιο, το 2015 είχε τρεις χιλιάδες εννιακόσια δεκαεπτά
άτοµα. Το 2019 είχε τέσσερις χιλιάδες εκατόν πενήντα ένα
άτοµα. Και σήµερα, το 2023, έχει τέσσερις χιλιάδες εξακόσια σα-
ράντα δύο άτοµα. 

Το Εθνικό Πρόγραµµα Εµβολιασµού κατά της COVID-19 στέ-
φθηκε µε µεγάλη επιτυχία και αποτέλεσε παράδειγµα προς µί-
µηση για πολλές άλλες χώρες. Ειδικότερα στην υλοποίηση του
εν λόγω προγράµµατος, πέρα από τη συµβολή του υγειονοµικού
προσωπικού της χώρας µας, υπήρξε ταυτόχρονα και η σηµαντική
συνεργασία µεταξύ άλλων φορέων και υπηρεσιών του κράτους.
Για παράδειγµα, όλοι θυµόµαστε πόσο σηµαντική ήταν η βοήθεια
που προσέφερε ο Στρατός. Και αυτό ακριβώς που συζητάµε σή-
µερα και θα κληθούµε να ψηφίσουµε είναι ακόµα µία συνεργασία
µεταξύ ιατρικού, νοσηλευτικού προσωπικού και Στρατού, Πυρο-
σβεστικής και ΟΤΑ. Μια συνεργασία που στο πρόσφατο παρελ-
θόν απέδειξε ότι µπορεί να αποδώσει και να παραγάγει
αποτελέσµατα. Η εν λόγω συνεργασία αποτελεί ένα εγχείρηµα
για την αντιµετώπιση έκτακτων και κατεπειγουσών αναγκών. 

Η περαιτέρω µεταρρύθµιση του συστήµατος υγείας, η αύξηση
των δαπανών του προϋπολογισµού, η δροµολογηµένη ενίσχυση
του χώρου της υγείας µε ανθρώπινο δυναµικό είναι σίγουρο ότι
θα θεραπεύσει και θα εξορθολογίσει πολλές από αυτές τις έκτα-
κτες αναγκαιότητες. Ήδη έχει ανοίξει η πλατφόρµα του λοιπού
επικουρικού προσωπικού, για την πρόσληψη διακοσίων πενήντα
ατόµων πληρώµατος ασθενοφόρου µε διετή θητεία. Είναι πολύ
σηµαντικό το γεγονός ότι σε αυτούς τους πρώτους διακόσιους
πενήντα θα περιλαµβάνονται και σαράντα µοτοσικλετιστές για
τη στελέχωση των δίκυκλων, προκειµένου να είναι κατάλληλα
εξοπλισµένα και να προστρέχουν στα περιστατικά ακόµα ταχύ-
τερα.

Στο άρθρο 2 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου της 5ης

Ιουλίου του 2023 προβλέπονται διατάξεις µε τις οποίες αντιµε-
τωπίζεται η εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη ενίσχυσης στελέχωσης
των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα, των δοµών του ΕΚΑΒ, των
κέντρων υγείας, των πολυδύναµων περιφερειακών ιατρείων των
νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας µας, µε διάθεση
προσωπικού τόσο από την Πυροσβεστική, τις Ένοπλες Δυνάµεις
ή µε αποσπάσεις από προσωπικό από τον Οργανισµό Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Αυτό το προσωρινό µέτρο θα ισχύει έως και τις
31-12-2023. 

Η παρέµβαση, που νοµοθετήθηκε πριν από λίγες µέρες από
την Κυβέρνηση, βρίσκεται σε στάδιο υλοποίησης, µε εκατόν ενε-
νήντα ένα πληρώµατα ασθενοφόρων από τις Ένοπλες Δυνάµεις
και το Πυροσβεστικό Σώµα που άµεσα έχουν τοποθετηθεί σε
εξήντα µία νησιωτικές, τουριστικές και δυσπρόσιτες περιοχές,
ώστε να καλύψει τις ανάγκες των κέντρων υγείας σε έκτακτα πε-
ριστατικά και διακοµιδές. 

Πώς λειτουργεί, όµως, αυτό το εγχείρηµα στην πράξη; Για να
λειτουργήσει ένα ασθενοφόρο τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες
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τον χρόνο και σε όλη τη διάρκεια του εικοσιτετραώρου, απαι-
τούνται περίπου έντεκα άτοµα προσωπικό, ώστε να βγαίνουν οι
βάρδιες. Αναλαµβάνοντας τον ρόλο των οδηγών στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων και της Πυροσβεστικής, απελευθερώνουµε
διασώστες και για άλλα οχήµατα. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα
σε περιοχές που βγαίνει µόνο ένα ασθενοφόρο να µπορέσει να
κυκλοφορήσει πλέον και ένα δεύτερο, µε στόχο αµεσότερη και
αποτελεσµατικότερη επέµβαση, για την αποφυγή τραγικών συµ-
βάντων. Η εν λόγω πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, µέσα από
τη συγκεκριµένη συνεργασία του ΕΚΑΒ, Πυροσβεστικής, Στρα-
τού και ΟΤΑ, διπλασιάζει επίσης και τα µεικτά πληρώµατα και τις
βάρδιες µέσα σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα. 

Από την άλλη πλευρά, οι µόνιµες προσλήψεις πληρωµάτων
ΕΚΑΒ έχουν δροµολογηθεί και θα υλοποιηθούν, όπως έγινε
πράξη ό,τι είχε υποσχεθεί η προηγούµενη κυβέρνηση κατά την
προηγούµενη τετραετία. Ακριβώς το ίδιο θα συµβεί και µε τις
εξαγγελίες της νέας µας Κυβέρνησης. Γνωρίζουµε όµως όλοι ότι
οι µόνιµες προσλήψεις απαιτούν χρόνο, ο οποίος δυστυχώς δεν
µας περισσεύει αυτή τη στιγµή. Η αρµόδια Υπουργός Εσωτερι-
κών µία από τις πρώτες συναντήσεις που έχει πραγµατοποιήσει
είναι να δει τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ και να ζητήσει την ανάγκη
επιτάχυνσης των διαδικασιών και των προσλήψεων. 

Η απλοϊκή προσέγγιση όµως «µαζικές προσλήψεις» αποκρούει
ακούσια ή εκούσια και µια µεγάλη αλήθεια. Την περίοδο αιχµής,
όπως αυτή που διανύουµε τώρα, δεν υπάρχει επαρκής αριθµός
υποψηφίων για τις θέσεις προς πλήρωση. Ας µην ξεχνάµε ότι σε
πρόσφατη προκήρυξη του ΕΚΑΒ, όπου ήταν µια προκήρυξη για
τριακόσιες τριάντα θέσεις, ξέρετε, δυστυχώς, ήρθαν µόνο εκα-
τόν ογδόντα εργαζόµενοι. Καταλαβαίνετε ότι υπάρχουν ιδιαίτε-
ρες δυσκολίες. Από την άλλη, ακόµα και σήµερα αν γινόταν οι
προσλήψεις, κατανοείτε ότι χρειάζεται ένας χρόνος εκπαίδευ-
σης. Πέρα από τη θεωρητική εκπαίδευση, χρειάζεται και µια κα-
τάρτιση των συγκεκριµένων εργαζοµένων. 

Βέβαια αυτό που θα ήθελα να πω είναι ότι οφείλουµε όλοι µαζί
να ψηφίσουµε και κυρίως αναφέροµαι στην Αντιπολίτευση. Είναι
καλά σε τέτοια ζητήµατα να µην αναλωνόµαστε σε µικροπολιτικά
παιχνίδια. Θεωρώ ότι η τακτική να ασκείται κριτική για τα πάντα
χωρίς πραγµατικά να προτείνετε τίποτα καταδικάστηκε πριν από
λίγο καιρό από τις εκλογές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστώ.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νίκης.
Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο και για δώδεκα λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν ξεκινήσω, θα ήθελα και εγώ

µε τη σειρά µου να ευχηθώ να έχουν καλό Παράδεισο οι δύο
ήρωες χειριστές του πυροσβεστικού αεροπλάνου και είθε ο
Θεός να παρηγορεί και να δίνει υγεία και δύναµη στις οικογένειές
τους. 

Σχετικά τώρα µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η αξιό-
τιµη εισηγήτρια της Πλειοψηφίας στην επιτροπή, αλλά και σή-
µερα, ανέφερε εµφατικά πως η παρούσα πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, η οποία αφορά ρυθµίσεις και διατάξεις για την αν-
τιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας της δηµόσιας
υγείας, γίνεται µε αυτόν τον τρόπο γιατί η πανδηµία είναι ακόµα
εδώ. Εάν η πανδηµία είναι ακόµα εδώ, τότε γιατί µετά από τρεις
µέρες µε την υπογραφή του Υπουργού Υγείας ήρθησαν και οι τε-
λευταίοι περιορισµοί που είχαν επιβληθεί στις µονάδες υγείας
και µάλιστα ορθώς ακόµα και για τους ανεµβολίαστους υγειονο-
µικούς; 

Κατανοούµε ότι είναι δύσκολη η συνεννόηση τόσων πολλών
Υπουργών και Υφυπουργών σε µια τόσο µεγάλη κυβερνητική
οµάδα, αλλά εδώ µιλάµε για το ίδιο Υπουργείο. Αποφασίστε µε-
ταξύ σας τι τελικά ισχύει και µετά πείτε το και σε εµάς και κοινω-
νήστε το και στον κόσµο. 

Στην παρούσα πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που καλού-
µαστε να υπερψηφίσουµε αναδεικνύονται τέσσερις διαφορετικοί
τρόποι τους οποίους µηχανεύτηκε η Κυβέρνηση, προκειµένου να
αποφύγει αυτό που πραγµατικά έχει ανάγκη το Εθνικό Σύστηµα

Υγείας και αυτό δεν είναι άλλο από την πρόσληψη µόνιµου και
επιστηµονικά καταρτισµένου προσωπικού µε βάση τα προσόντα,
όπως καθορίζονται στις προκηρύξεις του ΑΣΕΠ. 

Πρώτος τρόπος: Προβλέπεται η εκ νέου παράταση ειδικών
διατάξεων και διατάξεων περιορισµένης ισχύος. Αυτό αφορά την
παράταση υπαλληλικής σχέσης των ιατρών άνω των εξήντα επτά
ετών. Προβλέπεται γιατί δεν προβλέψατε να ξεκινήσει η διαδικα-
σία αντικατάστασης έξι µήνες πριν, όπως πρέπει. Οι γιατροί που
µετά από τρία χρόνια πανδηµίας δεν τους επιτρέπεται, αλλά και
δεν τους επιτρέπετε, να συνταξιοδοτηθούν, όταν είναι γνωστό
ότι αυτοί οι γιατροί κλήθηκαν να διαχειριστούν και να µπαλώσουν
όλες τις αδυναµίες του συστήµατος, σηκώνοντας πολλές φορές
στις πλάτες τους δυσανάλογο βάρος σε σχέση µε αυτό που τους
αντιστοιχούσε. Αποτέλεσµα της ως άνω ρύθµισης είναι αφ’ ενός
µεν η κάλυψη των αναγκών αυτών να µη γίνεται µε µόνιµη στε-
λέχωση, αφ’ ετέρου δε να έχουµε µέχρι τις 31 Οκτωβρίου αυτούς
τους γιατρούς υπό παράταση και εν συνεχεία γιατρούς µε µπλο-
κάκι. 

Δεύτερος τρόπος: Η στελέχωση των πληρωµάτων του ΕΚΑΒ
µε προσωπικό από την Πυροσβεστική και τις Ένοπλες Δυνάµεις.
Αντί να πούµε εµείς κάτι, ας ακούσουµε τι είπαν οι ίδιοι µέσω του
συνδικαλιστικού τους φορέα. «Η ίδια η πολιτεία έχει θεσπίσει
επαγγελµατικά δικαιώµατα για την ειδικότητά µας µέσω της από-
κτησης άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος, η οποία είναι προαπαι-
τούµενο για την πρόσληψη στο ΕΚΑΒ. Όλα αυτά έγιναν για να
υπάρχει εξειδικευµένη βοήθεια στους ασθενείς στο σηµείο και η
εν συνεχεία υποστήριξη της υγείας τους, µέχρι την παράδοσή
τους στον επόµενο υγειονοµικό σχηµατισµό. Όλη αυτή η βελ-
τίωση των προσφερόµενων υπηρεσιών του ΕΚΑΒ από την ηµε-
ροµηνία ίδρυσής του έως και σήµερα σώζει χιλιάδες ζωές κάθε
χρόνο και οποιαδήποτε προσπάθεια υποβάθµισης των υπηρε-
σιών του θα έχει αντίκτυπο πρώτα στους ασθενείς.». 

Στην παρέµβαση προς τους διοικητές των επτά υγειονοµικών
περιφερειών η ΠΟΕΔΗΝ αναφέρει: «Οι διακοµιδές θα πρέπει να
γίνονται µε βάση το πρωτόκολλο µε ασθενοφόρο που ως πλή-
ρωµα θα στελεχώνονται µε δύο διασώστες, πληρώµατα ασθενο-
φόρων που διαθέτουν επαγγελµατική άδεια οδήγησης και
εναλλάσσονται στην οδήγηση, ταυτόχρονα εξειδίκευση, εκπαί-
δευση ως διασώστες και γι’ αυτόν τον σκοπό λειτουργούν οι σχο-
λές του ΙΕΚ του ΕΚΑΒ και στην Αττική και σε άλλες περιοχές της
χώρας. Μάλιστα µε τη διετή φοίτηση προβλέπεται πρακτική
άσκηση σε ασθενοφόρο έξι µηνών. Με τη συγκεκριµένη πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου µπορεί να βρεθούν στα ασθενοφόρα
των κέντρων υγείας για τη διακοµιδή δύο επαγγελµατίες υγείας,
χωρίς να διαθέτει κανείς εκ των δύο εκπαίδευση και εξειδίκευση
ως πλήρωµα ασθενοφόρου.». Εάν ένας εκ των δύο διαθέτει
άδεια οδήγησης ασθενοφόρου, τι θα συµβεί σε περίπτωση που
εκτάκτως συµβεί κάτι σε αυτόν τον οδηγό; Η επιχειρησιακή επι-
κινδυνότητα είναι τεράστια για τον ασθενή και τους ίδιους τους
συµµετέχοντες στη διακοµιδή. Η λύση που προτείνουν είναι να
µεταφερθεί οργανικά στο ΕΚΑΒ το προσωπικό και τα πληρώµατα
ασθενοφόρων των κέντρων υγείας και να προσληφθούν διασώ-
στες στο ΕΚΑΒ µόνιµοι, προκειµένου να λειτουργήσουν όλοι οι
απαραίτητοι σταθµοί του ΕΚΑΒ στην περιφέρεια, ως το µόνο ρε-
αλιστικό κίνητρο η µονιµότητα. 

Επίσης η πλειοψηφία των φορέων εξέφρασε το αίσθηµα ανα-
σφάλειας σε ό,τι αφορά τις τυχόν ευθύνες που θα αναζητηθούν
σε περίπτωση που, λόγω της πληµµελούς εκπαίδευσης, κάποιοι
από αυτούς εµπλακούν σε διαδικασίες που θα επιφέρουν αστι-
κές ή άλλου τύπου κυρώσεις ή ευθύνες από συγγενείς των θυ-
µάτων. 

Η εύλογη απορία είναι η εξής: Γιατί το επιτελικό κράτος δεν
παρέχει ρεαλιστικά κίνητρα στους ανθρώπους που δηλώνουν
πρόθυµοι να υπηρετήσουν σε άγονες και δυσπρόσιτες περιοχές;
Γιατί συνεχίζει να κρύβεται πίσω από το ιδιόµορφο και ιδιαίτερο
ανάγλυφο της χώρας µας, αρνούµενο να πράξει το αυτονόητο;

Τρίτος τρόπος: Το επικουρικό προσωπικό. Με τη διαρκή χρήση
επικουρικού προσωπικού εκπαιδεύεται ένας αριθµός συµβασι-
ούχων για ένα ικανό διάστηµα. Από ποιους εκπαιδεύεται; Από το
έµπειρο µόνιµο προσωπικό που βρίσκεται στα νοσοκοµεία. Πού
εκπαιδεύεται; Πάνω από το κεφάλι του ασθενούς, εκεί εκπαι-
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δεύεται. Δηλαδή για ένα µεγάλο διάστηµα οι δύο υπάλληλοι είναι
στην ουσία ένας. Και όταν το επικουρικό προσωπικό φτάσει το
χρονικό εκείνο διάστηµα που χρειάζεται για να αυτονοµηθεί και
να παράξει έργο, πάνω που αποκτά την εµπειρία να αντεπεξέλθει
και στα πιο απαιτητικά περιστατικά, του δείχνουµε την πόρτα της
εξόδου.

Και έπειτα, αλλάζει µε άλλον επικουρικό, που χρειάζεται από
την αρχή εκπαίδευση. Πρέπει να ευχόµαστε, αν µας συµβεί κάτι,
να είµαστε στο τέλος της σύµβασης των επικουρικών, για να
έχουµε καλύτερη υπηρεσία υγείας.

Την Κυβέρνηση δεν τη νοιάζει το κόστος εκπαίδευσης διαφο-
ρετικών ανθρώπων για την ίδια ανάγκη, µε τη σπατάλη εργατο-
ωρών; Γιατί να µην επενδύουµε στην εκπαίδευση για µία και
µοναδική φορά µόνιµου προσωπικού;

Τέταρτος τρόπος είναι η πρόσληψη εργαζοµένων µε µπλοκάκι.
Με πρόσχηµα την κάλυψη των αναγκών, δηµιουργείται ένα κα-
θεστώς εµπλοκής ιδιωτικών συµφερόντων στην υγεία, το οποίο
θα δύναται να καπηλεύεται τις δηµόσιες δοµές. Αποτέλεσµα; Η
έµµεση ιδιωτικοποίηση της υγείας, αφού ολοένα και περισσότε-
ρες υπηρεσίες, ακόµα και ολόκληρες επαγγελµατικές οµάδες,
θα περάσουν στα χέρια του ιδιωτικού τοµέα. Αλήθεια, όταν ένας
ασθενής χειρουργηθεί σε δηµόσιο νοσοκοµείο από έναν γιατρό
µε µπλοκάκι, την επόµενη µέρα ποιος γιατρός θα κληθεί να τον
παρακολουθήσει; Ποιος θα αναλάβει τη φροντίδα και την οµαλή
αποκατάστασή του, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται; Θα έχουµε δηµό-
σια υγεία µε γιατρούς περιορισµένης ευθύνης για την έκβαση
του περιστατικού εις βάρος του ασθενούς; Ανοίγονται έτσι διά-
πλατα και επίσηµα οι πόρτες όχι µόνο για τη διείσδυση του ιδιω-
τικού συµφέροντος στη δηµόσια υγεία, αλλά και για την
περαιτέρω χειροτέρευση των υπηρεσιών υγείας που απολαµβά-
νουν οι πολίτες. 

Όλα τα ανωτέρω καταδεικνύουν τη σταθερά εµβαλωµατική
πολιτική στον χώρο της υγείας. Τρέχετε µε αγωνία να µπαλώσετε
όποια τρύπα ανοίγει στο ΕΣΥ, το οποίο έχετε καταστήσει αυτή
τη στιγµή καµένη γη, όχι από µια άλλη κυβέρνηση που παραλά-
βατε, αλλά από την προηγούµενη, τη δική σας κυβέρνηση, το
δικό σας επιτελικό κράτος, τα δικά σας επιτελικά στελέχη. Ο Ιπ-
ποκράτης έλεγε «κάλλιον του θεραπεύειν το προλαµβάνειν».
Καµµία πρόβλεψη µέχρι τώρα, καµµία πρόληψη. Συνεχίζετε να
κρύβεστε πίσω από την πανδηµία, ενώ αυτή έχει τελειώσει, για
να κρύψετε την ένδεια πολιτικών. 

«Αξιολογήσατε» -σε εισαγωγικά πάντα- το «ηµέτερο» επιτελικό
κράτος χθες ως λίαν καλό και µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Οικονοµικών πριµοδοτήσατε τα στελέχη του, τα στελέχη σας, µε
αυξήσεις που έφτασαν πάνω από 500 ευρώ, όσα χρήµατα δη-
λαδή αρνείστε ως κίνητρο σε όσους επιθυµούν να εργαστούν σε
δυσπρόσιτα µέρη και άγονες περιοχές, χωρίς καµµία αξιολό-
γηση, χωρίς κανένα επιτευχθέντα στόχο. Εκτός κι αν στόχος
ήταν να φτάσει το ΕΣΥ ακριβώς εκεί που έφτασε. 

Και µιας και αναφερθήκαµε στο επιτελικό κράτος, προβλέπε-
ται στην παρούσα πράξη η παράταση της θητείας των διοική-
σεων των διοικητικών συµβουλίων των νοσοκοµείων έως
30-9-2023, χωρίς καµµία αξιολόγηση πάλι. Πότε επιτέλους,
όµως, θα δούµε µια αξιοκρατική διαδικασία για την κάλυψη τέ-
τοιων θέσεων διοίκησης; Πότε επιτέλους θα πάψουµε να βλέ-
πουµε βιογραφικά πολλές φορές και άσχετα µε την υγεία,
βγαλµένα από κοµµατικούς µηχανισµούς, ως ανταµοιβή για τις
υπηρεσίες τους στο κόµµα ή ως επιβράβευση για τη συµµετοχή
τους στο ψηφοδέλτιο;

Για όλους τους παραπάνω λόγους αλλά και για πολλούς πε-
ρισσότερους, καταψηφίζουµε επί της αρχής την προς ψήφιση
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μπουρχάν Μπαράν, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής. 

ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε ξεκινώντας να εκ-
φράσω τη θλίψη και τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις
οικογένειες των δύο ηρωικών πιλότων που έχασαν τη ζωή τους

στο τραγικό δυστύχηµα από την πτώση του πυροσβεστικού αε-
ροσκάφους Καναντέρ στην Κάρυστο, έχοντας ως µοναδική τους
πυξίδα το καθήκον. Ολόκληρη η χώρα είναι συγκλονισµένη και
βαθιά πληγωµένη µε την πρωτοφανή αυτή τραγωδία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι δηµόσιες δοµές υγείας αποδοµούν-
ται υπό το βάρος της υποστελέχωσης, της απαξίωσης και των
ελλείψεων. Τα δηµόσια νοσοκοµεία διαλύονται, οι υπηρεσίες
υγείας υποβαθµίζονται, οι χρηµατοδοτήσεις µειώνονται και οι
ασθενείς ταλαιπωρούνται, ενώ την ίδια ώρα οι κοµµατικές πα-
ρεµβάσεις γίνονται καθεστώς, για να µπουν και οι τίτλοι τέλους
σε όλο αυτό το πόνηµα. Μεταβάλλεται προς το χειρότερο η κε-
φαλαιώδης προσπάθεια του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, το
οποίο µέχρι τώρα παρέχει δωρεάν υπηρεσίες στους πολίτες. 

Δύο λέξεις που είναι ταυτισµένες µε την παράταξή µας είναι η
υγεία και το ΕΣΥ. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας θα έπρεπε να είναι
ένα ζήτηµα που όχι απλώς δεν πρέπει να διχάζει, αλλά να ενώνει.
Κι όµως καλούµαστε σήµερα εδώ για ακόµη µία φορά, εξαιτίας
της ανεπάρκειας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να
προβεί σε προσλήψεις µόνιµου και εξειδικευµένου υγειονοµικού
προσωπικού, να λάβουµε µέρος στη λήψη νοµοθετικών πρωτο-
βουλιών που δεν λύνουν επί της ουσίας κανένα πρόβληµα. Εµείς
επιµένουµε και ξαναλέµε πως θέµατα όπως η υγεία και η ανα-
γέννηση του ΕΣΥ είναι τέτοιας εµβέλειας, που απαιτούν σοβα-
ρότητα, γρήγορα αντανακλαστικά και αποφασιστικότητα και κάτι
τέτοιο δεν έχουµε δει από εσάς. 

Είναι πραγµατικά λυπηρό, σε µία χώρα που αυτή τη στιγµή
πλήττεται κατάφωρα από τις ανεξέλεγκτες πυρκαγιές που κατα-
στρέφουν το δασικό της οικοσύστηµα, να επικυρώνουµε ένα σχέ-
διο νόµου το οποίο δίνει τη δυνατότητα στελέχωσης των
ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ και πληρωµάτων ασθενοφόρων µε απο-
σπάσεις και διαθέσεις οδηγών από το Πυροσβεστικό Σώµα. Δεν
φτάνει που συνεχίζετε και εφαρµόζετε την απαράδεκτη λογική
της πρόχειρης νοµοθέτησης, συνεχίζετε απροκάλυπτα αυτή την
κρίσιµη και ακατάλληλη στιγµή που η χώρα µας καίγεται από
άκρη σε άκρη να στερείτε προσωπικό από το Πυροσβεστικό
Σώµα. Και σαν να µη φτάνει µόνο αυτό, έχετε και το θράσος να
αποσπάτε στρατιωτικό προσωπικό από τις Ένοπλες Δυνάµεις,
αλλά και υπαλλήλους από την τοπική αυτοδιοίκηση, για να καλύ-
ψετε τα κενά τόσων χρόνων, που δηµιουργήθηκαν από την υπο-
στελέχωση του ΕΚΑΒ. 

Το ΕΚΑΒ, ως γνωστόν, αποτελεί τον κύριο φορέα της επείγου-
σας προνοσοκοµειακής φροντίδας, της οποίας συστατικό στοι-
χείο είναι η περίθαλψη του κάθε ασθενή πριν αλλά και κατά τη
διάρκεια της διακοµιδής του σε µία οργανωµένη µονάδα. Απαι-
τείται, εποµένως, ειδικά εκπαιδευµένο προσωπικό, το οποίο θα
παρείχε εξειδικευµένες πρώτες βοήθειες και υπηρεσίες φροντί-
δας στους ασθενείς. Αυτό το προσωπικό δεν µπορεί να αναπλη-
ρωθεί από οδηγούς άλλων κρατικών υπηρεσιών και Σωµάτων
Ασφαλείας, που θα έχουν µια υποτυπώδη εκπαίδευση σε βασικές
γνώσεις παροχής πρώτων βοηθειών, γιατί ο κίνδυνος έκθεσης
της ζωής και της υγείας των πολιτών ελλοχεύει.

Το άνοιγµα του ΕΚΑΒ σηµαίνει επείγον, δηλαδή άµεση παρέµ-
βαση και γι’ αυτό χρειαζόµαστε γνώση, εµπειρία, ταχεία παρέµ-
βαση, καλή στελέχωση και λειτουργία µηχανηµάτων µέσα στο
όχηµα, µόνιτορ καρδιογραφήµατος κ.λπ.. Έχω κάνει αρκετές
διακοµιδές, όταν ήµουν στην Παιδιατρική Κλινική του Νοσοκο-
µείου της Ξάνθης, προς Αλεξανδρούπολη. Αυτό το άγχος που
βιώνουµε εκείνη την ώρα δεν µπορείτε να το φανταστείτε. Έχεις
όλη την ευθύνη µέσα στο ασθενοφόρο. Μπρος-πίσω είναι συγ-
γενείς και ασθενείς και δεν έχεις κανέναν άλλο βοηθό, µόνο υπο-
στήριξη µε τηλέφωνο. Αυτό το άγχος της ευθύνης δεν µπορείτε
να το φανταστείτε. Γι’ αυτό τώρα φαντάζοµαι άπειρους ανθρώ-
πους µε εξάωρη εκπαίδευση πώς θα µπορούσαν να αντεπεξέλ-
θουν σε µία τόσο µεγάλη ευθύνη. 

Επιπροσθέτως, µε έκπληξη διάβασα πως παρέχετε τη δυνατό-
τητα σε περιοχές ευθύνης των κέντρων υγείας και των πολυδύ-
ναµων περιφερειακών ιατρείων να επωµίζεται τις διακοµιδές το
πάσης φύσεως υγειονοµικό προσωπικό. Αυτό το έχουµε ζήσει
και στο Κέντρο Υγείας Εχίνου, που δεν έχει στελεχωµένο προ-
σωπικό και κάθε µέρα έχουµε και κρούσµατα. 

Αλήθεια, πόσο ακόµα θα υποβαθµίσετε τις προσφερόµενες
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υπηρεσίες στους Έλληνες πολίτες; Έχετε άραγε σκεφτεί τον
βαθµό επικινδυνότητας αυτής της απόφασής σας, τόσο για τον
ασθενή όσο και για κάποιον, παραδείγµατος χάριν, ανειδίκευτο
υγειονοµικό, τον οποίο νοµικά τον αφήνετε έκθετο; Δεν είναι νο-
µικά καλυµµένος. Επιτέλους, αναλάβετε τις ευθύνες που σας
αναλογούν και προχωρήστε άµεσα σε µόνιµες προσλήψεις. Με-
ριµνήστε µε βάση τη λογική και την πραγµατικότητα, η οποία
εξάγεται από την κατάρρευση των υπηρεσιών υγείας.

Δώστε κίνητρα στο υγειονοµικό προσωπικό και όχι µόνο χει-
ροκροτήµατα και επαίνους. Διότι αυτό κάνετε µε τις πρόχειρες
καλύψεις των τεράστιων αναγκών που έχει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Τονίζω ξανά από αυτό το Βήµα πως είναι αναγκαία η στε-
λέχωση του ΕΚΑΒ του Νοµού Ξάνθης µε προσωπικό διασωστών
και πληρωµάτων ασθενοφόρων.

Δεν υπάρχει δικαιολογία για το γεγονός ότι το έχετε εγκαταλεί-
ψει, αφήνοντας ακάλυπτες τεράστιες περιοχές, µε αποτέλεσµα να
µεταφέρονται ασθενείς µε ιδιωτικά µέσα. Το πρόβληµα δε, γίνεται
µεγαλύτερο, όταν λάβουµε υπ’ όψιν µας και το ζήτηµα της µετα-
φοράς ασθενών που ολοκλήρωσαν τη θεραπεία τους ή που έχουν
προγραµµατίσει επανεξέταση, αλλά αδυνατούν να µεταβούν από
και προς το νοσοκοµείο, όπως οι ηλικιωµένοι, ασθενείς µε κινητικά
προβλήµατα, καρκινοπαθείς, οι οποίοι αναγκάζονται να απευθυν-
θούν σε ιδιωτικές επιχειρήσεις ασθενοφόρων, πληρώνοντας αδρά
για τη µεταφορά τους. Επιτέλους, οφείλετε να δώσετε µία λύση
στην ατέρµονη ταλαιπωρία αυτών των ανθρώπων, που αντιµετω-
πίζονται ως πολίτες τρίτης κατηγορίας.

Καθήκον ενός ευνοούµενου κράτους δίκαιου, είναι να κατα-
πραΰνει και όχι να επιβαρύνει τον πολίτη. Κάτι, όµως, στο οποίο
η παρούσα κυβέρνηση παραµένει σταθερά απούσα µε τις πρό-
χειρες και χωρίς εν συναίσθηση λύσεις που παράγει. Παρακο-
λουθώντας τις συνέπειες της τραγικής κατάστασης που
επικρατεί στον χώρο της υγείας, θεωρώ ότι οδηγούµαστε σε µο-
νοπάτια που δεν έχουν επιστροφή και που θα είναι επιζήµια σε
µέγιστο βαθµό για όλους τους Έλληνες πολίτες. Ευχαριστώ
πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, έχοντας την εµπειρία από την περίοδο της παν-
δηµίας, όπου δώσαµε τη µάχη στην πρώτη γραµµή ως
φαρµακοποιοί και από τη θέση της διοίκησης του Πανελληνίου
Φαρµακευτικού Συλλόγου, µαζί µε όλους τους υγειονοµικούς,
οφείλουµε να παρεµβαίνουµε µε ταχύτητα και αποτελεσµατικό-
τητα σε κάθε πρόβληµα που ανακύπτει.

Αυτό κάνουµε και σήµερα. Από τη µια, µέσω του Ταµείου Ανά-
καµψης, προχωράει η δηµιουργία και αναβάθµιση Τµηµάτων
Επειγόντων Περιστατικών στα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας,
µε στόχο τη βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών. Από
την άλλη, ωστόσο, έχουµε να αντιµετωπίσουµε την ελλιπή στε-
λέχωση του ΕΚΑΒ που αποτελεί την πρώτη επαφή του ασθενούς
µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, την άµεση επέµβαση.

Μόλις στο πρόσφατο παρελθόν γίναµε µάρτυρες ουκ ολίγων
δυσάρεστων περιστατικών, τα οποία µας υπενθυµίζουν την κα-
τεύθυνση στην οποία οφείλουµε να κινηθούµε. Η ανάγκη της
άµεσης στελέχωσης των ασθενοφόρων οχηµάτων είναι επιτα-
κτική. Το πρόβληµα είναι εντονότερο, εν µέσω θέρους, που η
τουριστική κίνηση σε όλη τη χώρα είναι στο απόγειο και η ανάγκη
των πρώτων βοηθειών και της άµεσης επέµβασης, απαραίτητη.

Υπό τις συνθήκες αυτές, η Κυβέρνησή µας αποφάσισε την
άµεση αξιοποίηση στελεχών της Πυροσβεστικής και των Ενό-
πλων Δυνάµεων, για να επανδρώσουν τα οχήµατα άµεσης επέµ-
βασης του ΕΚΑΒ, προκειµένου να καλυφθούν τα κενά οδηγών
που υπάρχουν. Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου έχει ισχύ έως
τις 31-12-2023.

Προφανώς και πρόκειται για επίδειξη άµεσων αντανακλαστι-
κών προς αξιοποίηση ενός µάχιµου δυναµικού για τη στελέχωση
της πρώτης γραµµής µάχης της δηµόσιας υγείας. Αυτό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µόνιµη λύση στο ζήτηµα και σί-
γουρα δεν αποτελεί µια µόνιµη παρέµβαση, αλλά έκτακτη και

άµεση αντιµετώπιση του προβλήµατος, µε υψηλά καταρτισµένο
προσωπικό. Η κυβέρνηση έχει δεσµευτεί γι’ αυτή την τετραετία,
την πλήρη αναµόρφωση του ΕΣΥ της ποιότητας των παρεχόµε-
νων υπηρεσιών προς τον πολίτη. Έχει διαµηνυθεί σε όλους τους
τόνους προεκλογικά και προγραµµατικά από όλους µας στη Νέα
Δηµοκρατία ότι πρέπει και θα δοθεί έµφαση στην πρόληψη και
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου και να στελεχώσουµε µε εκατόν ενενήντα ένα πλη-
ρώµατα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ, ενώ τα τοποθετούµε άµεσα σε
εξήντα µία νησιωτικές και τουριστικές περιοχές, όπως και δυ-
σπρόσιτες περιοχές, για να καλυφθούν οι επιτακτικές ανάγκες
των κέντρων υγείας για άµεση επέµβαση και διακοµιδή.

Παράλληλα, ανοίγει και η ηλεκτρονική πλατφόρµα για άµεση
πρόσληψη λοιπού επικουρικού προσωπικού. Πρόκειται για σύ-
νολο θέσεων διακοσίων πενήντα ατόµων, κλάδου πληρωµάτων
ασθενοφόρων µε διετή θητεία που αφορούν το στελεχειακό δυ-
ναµικό του ΕΚΑΒ της Αττικής. Από τους διακόσιους πενήντα που
αφορούν οι θέσεις αυτές, οι σαράντα θα είναι οι µοτοσικλετιστές
του ΕΚΑΒ που θα καλύπτουν τις αστικές ανάγκες της άµεσης και
ακόµη ταχύτερης επέµβασης. 

Περνώντας στο δεύτερο µέρος της εκτάκτου νοµοθετικής πα-
ρέµβασης προβλέπονται ρυθµίσεις για την νοµιµοποίηση και εκ-
καθάριση των δαπανών προµήθειας µονοκλωνικών αντισωµάτων
και λοιπών φαρµάκων αντιµετώπισης της νόσου COVID, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε ειδικής διάταξης και ιδίως της κείµενης νοµοθε-
σίας περί δηµοσίων συµβάσεων, λόγω της φύσης και του
εξαιρετικού και επείγοντος χαρακτήρος αυτών των συµβάσεων.
Όλοι γνωρίζουµε ότι µε τη χορήγηση των µονοκλωνικών αντισω-
µάτων σώζονται ζωές.

Για την πλήρωση και κάλυψη επιτακτικών αναγκών των δηµο-
σίων φορέων παροχής υπηρεσιών υγείας αναµορφώνεται το
πλαίσιο που διέπει την πρόσληψη λοιπού, πλην ιατρών, επικου-
ρικού προσωπικού, το οποίο απασχολείται σε φορείς εποπτείας
του Υπουργείου Υγείας. 

Κατόπιν ενηµέρωσης από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Υγείας, η ετήσια ενεργοποίηση της ηλεκτρονικής εφαρµο-
γής για το σύνολο των κατηγοριών, κλάδων και ειδικοτήτων του
επικουρικού προσωπικού αποδείχθηκε δυσλειτουργική, καθώς
δεν ανταποκρινόταν στις επιτακτικές και συγκεκριµένες, ανά πε-
ρίπτωση, ανάγκες φορέων και τελικώς πολλοί υποψήφιοι, αν και
συγκέντρωναν την υψηλότερη βαθµολογία, δεν προσλαµβάνον-
ταν.

Με την προτεινόµενη διάταξη η ηλεκτρονική εφαρµογή δύνα-
ται να ενεργοποιείται για ορισµένες µόνο κατηγορίες, κλάδους
και ειδικότητες προσωπικού για τα οποία υπάρχει χρεία στους
εν λόγω φορείς τη δεδοµένη χρονική στιγµή, µε δυνατότητα επι-
λογής, εκτός από τα κύρια, και µέρους των επικουρικών προσόν-
των που ανταποκρίνονται στις συγκεκριµένες υπό πλήρωση
θέσεις, όπως αυτά ορίζονται στο π. δ. 85 του 2022. Ως εκ τούτου,
θα διασφαλιστεί η ταχύτερη κάλυψη των άµεσων και εξειδικευ-
µένων αναγκών των ως άνω φορέων και η δικαιότερη, αποτελε-
σµατικότερη και αναλογικότερη απορρόφηση των
εγγεγραµµένων υποψηφίων. 

Τελευταία και αφορώσα το ΕΣΥ η προσωρινή νοµοθετική πα-
ρέµβαση ρυθµίζει παράταση στη θητεία των διοικητών του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας και των προέδρων και διευθυνόντων
συµβούλων των εποπτευοµένων φορέων του Υπουργείου Υγείας
έως 31 Σεπτεµβρίου του 2023, προκειµένου για την εύρυθµη λει-
τουργία κατά την περίοδο του θέρους.

Το επόµενο του παρόντος σχεδίου νόµου αφορά ορισµένες
διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, διευκρινι-
στικού χαρακτήρα, εν όψει και των επικείµενων δηµοτικών και
περιφερειακών εκλογών της 8ης Οκτωβρίου, χωρίς να αλλάζει η
βασική δοµή και φιλοσοφία του εκλογικού νόµου. 

Συγκεκριµένα, επί του άρθρου 7 αποσαφηνίζονται ζητήµατα
προκύπτοντα από τον προσδιορισµό των εκλογικών περιφερειών,
ενώ συγχρόνως καθορίζεται και το καθ’ ύλην αρµόδιο δικαστή-
ριο.

Περαιτέρω, στο άρθρο 9 αποσαφηνίζονται όροι και έννοιες της
εκλογικής νοµοθεσίας, ώστε να γνωρίζουν επακριβώς τις προ-
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ϋποθέσεις που οφείλει να τηρεί ο κάθε υποψήφιος, αλλά και σύσ-
σωµος ο συνδυασµός, για τη νοµότυπη ανακήρυξή τους από το
πρωτοδικείο.

Με το παρόν σχέδιο νόµου ερχόµαστε να τακτοποιήσουµε
προσωρινώς επιτακτικές ανάγκες του ΕΣΥ µε τον πιο άρτιο, ποι-
οτικό και αποτελεσµατικό τρόπο, δείχνοντας αποφασιστικότητα
και πυγµή στην άµεση επίλυση κενών που διαπιστώσαµε το προ-
ηγούµενο διάστηµα.

Κοιτάµε µπροστά για ένα καλύτερο σύστηµα υγείας. Είµαστε
εδώ για όλους τους Έλληνες, για να προσφέρουµε ένα κράτος
φιλικότερο ποιοτικότερο και, πάνω απ’ όλα, αποτελεσµατικό-
τερο.

Σας καλώ όλους να ξεπεράσουµε τις κοµµατικές αγκυλώσεις
και να υπερψηφίσουµε, γιατί οι ανάγκες του ΕΣΥ υπάρχουν και
η άµεση ικανοποίησή τους δεν έχει χρώµα, ούτε κόµµα!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αριστοτέλης Σπάνιας.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυ-
πητήρια για τον χαµό των δύο πιλότων, τον Περικλή Στεφανίδη
και τον Χρήστο Μουλά, δύο άνθρωποι, οι οποίοι πέθαναν στο κα-
θήκον για να σώσουν τις ζωές των συµπολιτών µας, καθώς επί-
σης και στις οικογένειες των αθώων θυµάτων που χάθηκαν µέσα
στη λαίλαπα της φωτιάς.

Σήµερα συζητάµε για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας
και για τις άµεσες παρεµβάσεις αυτού στα τρέχοντα ζητήµατα,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν και
την αναγκαιότητα λειτουργίας του συστήµατος υγείας κι έτσι,
λοιπόν, η Κυβέρνηση προχώρησε άµεσα στην πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου για την οµαλή λειτουργία του συστήµατος
υγείας, όπως είπαµε και του ΕΚΑΒ που γίνεται λόγος ιδιαίτερα.

Αυτή η πράξη δίνει τη δυνατότητα στο Υπουργείο, µέσω του
ΕΚΑΒ, να αξιοποιήσει το στελεχιακό δυναµικό των ανθρώπων της
Πυροσβεστικής, των Ενόπλων Δυνάµεων και υπό ορισµένες προ-
ϋποθέσεις και ανθρώπους των ΟΤΑ έτσι ώστε άµεσα, εντός του
καλοκαιριού, να καλύψουµε ανάγκες στελέχωσης των ασθενο-
φόρων µας για να µην επαναληφθούν τραγικά γεγονότα. Είναι
ένα µέτρο που σε καµµία περίπτωση δεν είναι υποκατάστατο για
τη µόνιµη παρέµβαση την οποία θα πρέπει να γίνει -και θα γίνει-
στο ΕΚΑΒ. Υπάρχουν ενστάσεις. Δικαιολογηµένα.

Πείτε µας, όµως, πρέπει ή όχι να καλυφθούν οι ανάγκες που
προκύπτουν τη συγκεκριµένη περίοδο; Πρέπει ή όχι τα νησιά µας
να καλύψουν αυτό το διάστηµα τις έκτακτες ανάγκες που προ-
κύπτουν; Τι έπρεπε να κάνουµε; Να παραµείνουµε αδρανείς; Να
µην καλύψουµε έστω και προσωρινά; Να µην κοιτάξουµε ότι το
2016 έγινε µια ανάλογη νοµοθετική παρέµβαση; Η συγκεκριµένη
λύση δεν λύνει οριστικά το πρόβληµα. Έτσι, λοιπόν, έχει ήδη
προκηρυχθεί διαγωνισµός για διακόσιες πενήντα θέσεις µε διε-
τείς συµβάσεις για το ΕΚΑΒ και το επόµενο χρονικό διάστηµα
σταδιακά θα αρχίσει η αναδιαµόρφωση ολόκληρου του συστή-
µατος του ΕΚΑΒ.

Έπρεπε, λοιπόν, άµεσα να πάρουµε µια απόφαση, να πάρουµε
µια απόφαση και να την υλοποιήσουµε. Και αυτή είναι η ουσια-
στική διαφορά µας. Η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη
έµαθε να παίρνει αποφάσεις στα δύσκολα. Αντιµετώπισε τερά-
στια προβλήµατα, προχώρησε, συγκρούστηκε, διαπραγµατεύ-
τηκε και έφερε τη χώρα µπροστά, κρατώντας τις δεσµεύσεις
προς τους Έλληνες πολίτες. Και οι δεσµεύσεις µας είναι να δί-
νουµε λύση και να είµαστε πάντα εκεί, δίπλα στον Έλληνα πο-
λίτη.

Η χώρα προχωρά σε όλα τα επίπεδα, αλλά δεν µπορούν όλα
να γίνουν από τη µία µέρα στην άλλη. Έτσι, πιστοί στο πρό-
γραµµά µας το οποίο έχει περιγραφεί προεκλογικά, αναλυτικά
µε λεπτοµερή προγραµµατισµό, κοστολογηµένο, είναι ένα πρό-
γραµµα που αφορά την ενίσχυση εξ ολοκλήρου του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας. Προγραµµατίζονται δέκα χιλιάδες προσλήψεις
υγειονοµικού προσωπικού, ανακαινίζονται όλα τα νοσοκοµεία,
τµήµατα επειγόντων περιστατικών, εκατόν πενήντα έξι κέντρα
υγείας, τριακόσιες δεκαπέντε µονάδες τηλεϊατρικής, είκοσι πέντε

σύγχρονα κέντρα αποκατάστασης, τριακόσιες έντεκα νέες δοµές
ψυχικής υγείας σε όλη τη χώρα και παράλληλα εφαρµόζονται
νέα προγράµµατα, προγράµµατα που δείχνουν την έµπρακτη
πρόθεση της Νέας Δηµοκρατίας για τη δηµιουργία ενός συστή-
µατος υγείας ανθρωποκεντρικού χαρακτήρα.

Προς αυτή την κατεύθυνση έχουµε το πρώτο τµήµα του προ-
γράµµατος, το «ΟΙΚΟΘΕΝ» το οποίο αγγίζει µια ιδιαίτερη κατη-
γορία ασθενών.

Γίνεται προσπάθεια για αύξηση της ταχύτητας µε την οποία
υλοποιούνται, ήδη, δράσεις του Ταµείου Ανάκαµψης.

Η Νέα Δηµοκρατία έδειξε ότι θέλει να αλλάξει τα δεδοµένα
στην υγεία και προχωρά µε γρήγορα βήµατα: ψηφιακός µετα-
σχηµατισµός, άυλη συνταγογράφηση, µια καινοτοµία, µια εφαρ-
µογή ιδιαίτερα σηµαντική που αποτέλεσε στήριγµα στην
πανδηµία, αποτελεί στήριγµα για τις οµάδες των ανθρώπων και
για τα αποµακρυσµένα χωριά µας και δείχνει και τον κοινωνικό
ρόλο του κράτους, είναι δηλαδή η τεχνολογία στην υπηρεσία του
πολίτη.

Ηλεκτρονικός φάκελος ασθενών: Ένα πολύτιµο εργαλείο στα
χέρια των γιατρών το οποίο προχωράει, συνδέει υγειονοµικές
δοµές και ανά πάσα στιγµή. έχουµε µια πλήρη εικόνα του ιστο-
ρικού του ασθενούς, τι φάρµακα παίρνει, τη φαρµακευτική του
αγωγή, τις εξετάσεις που έπρεπε να κάνει και ποιες εξετάσεις
κάνει και φυσικά µας δίνει στατιστικά δεδοµένα.

Υγεία: Η διαφύλαξη της ποιότητας των υπηρεσιών υγείας και
η ισότητα πρόσβασης σε αυτή, αποτελεί προτεραιότητα και
κύριο µέληµα της Νέας Δηµοκρατίας για την επόµενη τετραετία.

Πριν κλείσω, θέλω να πω ότι, ακούγοντάς σας, νοµίζει κανείς
ότι αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει κράτος, ότι δεν υπάρχει ΕΚΑΒ,
δεν υπάρχουν νοσοκοµεία, δεν υπάρχει Πυροσβεστική, δεν
υπάρχει Αστυνοµία, δεν υπάρχει τίποτα. 

Γιατρός είµαι στο επάγγελµα και θέλω να σας πω ότι υπάρχει
και ΕΚΑΒ, υπάρχουν και κέντρα υγείας, υπάρχουν και νοσοκο-
µεία. Είναι αυτά τα οποία µας στήριξαν στη διάρκεια της πανδη-
µίας. Μας στήριξαν. Δεν µπορεί αυτή τη στιγµή να έχουµε
τουρίστες στη Ρόδο οι οποίοι να λένε «µπράβο» που µετακινή-
θηκαν δεκαεννέα χιλιάδες άτοµα κι εµείς να λέµε «όχι, δεν
έχουµε καλό σύστηµα υγείας και πρέπει να φύγουν οι τουρί-
στες».

Άρα, λοιπόν, θεωρώ ότι πρέπει, ειδικά στο θέµα της υγείας, να
είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί. Έχουµε δοµές, έχουµε ανθρώ-
πους που αγωνίστηκαν. Ενοχλείστε όταν λέµε ότι σε µία πόλη
δεν υπάρχει παιδίατρος στο νοσοκοµείο, ενώ υπάρχει έξω, ιδιώ-
της. Γιατί; Δηλαδή, θα πούµε στον πολίτη να πάει να πληρώσει
τον ιδιώτη ή θα προσπαθήσουµε να τον πληρώσει το κράτος και
ο πολίτης να µπει µέσα στο νοσοκοµείο να εξεταστεί; Δεν κατα-
λαβαίνω τι πρόβληµα υπάρχει πάνω σε αυτό.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: (…Δεν ακούστηκε).
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Όταν χρειάζεται νοσηλεία,

δεν θα µπει στο νοσοκοµείο; Πού θα µπει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ο εξωτερικός παιδίατρος θα δουλέψει…

; 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Φυσικά έχει το δικαίωµα

να κάνει τη σύµβαση και να µπει µέσα. Βεβαίως. Βεβαίως την
έχει.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ποιος θα το παρακολουθεί;
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ο ίδιος. Κι αν όχι, θα δια-

κοµιστεί. Θα δώσει, όµως, λύση στο πρόβληµα; Σας έχει συµβεί
αυτό; Σας έχει τύχει να µην υπάρχει παιδίατρος;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Έχω υπηρετήσει τριάντα πέντε χρόνια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην κάνετε διάλογο. 
Παρακαλώ, συνεχίστε και κλείστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Ο Έλληνας πολίτης, λοιπόν, επιθυµεί ένα κράτος µε µια Κυ-

βέρνηση που τον στηρίζει και είναι δίπλα του.
Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει βάλει έναν µε-

γάλο εθνικό στόχο, να δηµιουργήσει ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας
µε κέντρο τον πολίτη, ένα σύστηµα αντάξιο των προσδοκιών των
Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία και κύριε Υπουργέ, η χώρα
µας συγκλονίζεται από πολλαπλές πυρκαγιές, που φτάνουν
ακόµα και στα όρια πρωτευουσών νοµών και σε βιοµηχανικές
ζώνες και δυστυχώς, µε θύµατα και στο προσωπικό και σε πολί-
τες. 

Επισκεφθήκαµε σήµερα το πρωί, µαζί µε αντιπροσωπεία του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, το ενιαίο συντονιστικό Κέντρο
Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων της Πολιτικής Προστα-
σίας. Συναντηθήκαµε µε τον κύριο Υπουργό και τους επιτελείς
της Πολιτικής Προστασίας. Ο λόγος ήταν γιατί ανησυχούµε. Ανη-
συχούµε για τα συνεχόµενα µέτωπα, για τη µεγάλη έκταση της
πυρκαγιάς, για το αρνητικό ρεκόρ της χώρας µας για τη µεγα-
λύτερη έκταση καµένων εκτάσεων τα τελευταία δεκατρία χρόνια,
αν δεν κάνω λάθος, µέχρι σήµερα.

Θέσαµε συγκεκριµένα ζητήµατα, τα οποία οφείλω να τα ανα-
φέρω και σε εσάς, ζητήµατα που αφορούν την πρόληψη των δα-
σικών πυρκαγιών, την προετοιµασία της Πολιτικής Προστασίας
και τα επιχειρησιακά σχέδια που έχουµε διαθέσιµα πριν την αν-
τιπυρική περίοδο -ή που θα έπρεπε να έχουµε διαθέσιµα- τη στε-
λέχωση και τη στήριξη της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και όλων
των στελεχών Πολιτικής Προστασίας, τη διαθεσιµότητα µέσων
και εξοπλισµού -και στα επίγεια και εναέρια αναφέροµαι- τους
µηχανισµούς αλληλεγγύης για την υποστήριξη των πληττόµενων.
Διότι δυστυχώς, καλό είναι να λέµε για το πώς βοήθησαν οι πο-
λίτες και οι επαγγελµατίες στη Ρόδο, αλλά οφείλω να σας πω ότι
υπήρχε σοβαρό θέµα συντονισµού, για να υπάρχει ενηµέρωση,
δικτύωση και αξιοποίηση της προσφοράς και αυτό έπρεπε να
είχε προβλεφθεί από πριν, γιατί δεν στηρίζεται τελευταία στιγµή
κάτι τέτοιο, αλλά και για τα θέµατα αποκαταστάσεων και του πε-
ριβάλλοντος και της περιουσίας και αποζηµιώσεων που θέσαµε
και στην ανατολική Αττική.

Ξεκαθαρίζουµε ακόµη µία φορά µε τον πιο θετικό τρόπο που
µπορεί να υπάρξει: Απαιτείται συζήτηση σε επίπεδο πολιτικών
αρχηγών στη Βουλή και απαιτείται ο κ. Μητσοτάκης να δώσει µία
απάντηση. Το είπαµε χτες, το ξαναείπαµε το βράδυ στη δευτε-
ρολογία, το είπε και η κ. Κωνσταντοπούλου σε ένα βαθµό. Ωραία.
Θα απαντήσει η πολιτεία ή µάλλον η Κυβέρνηση; Θεωρεί ότι όλα
πάνε καλά; Δεν υπάρχει ένα έκτακτο γεγονός που φαίνεται ότι
δεν µπορούµε να αντεπεξέλθουµε είτε γιατί είναι µεγάλο το µέ-
γεθος είτε γιατί δεν το προβλέψαµε είτε γιατί δεν έχουµε επάρ-
κεια; Για κάποιον λόγο.

Δεν βλέπετε ότι αυτό το ζει η κοινωνία, το νιώθει, ότι αγωνιά;
Δεν πρέπει η Βουλή να τιµήσει την αγωνία της πολιτείας, να
φανεί αντάξια αυτού που ζει η ελληνική κοινωνία; Τι πρέπει να
κάνει; Να πάνε διακοπές οι Βουλευτές; Όχι, εµείς θεωρούµε ότι
το πολιτικό δυναµικό είναι υπηρέτες της κοινωνίας και σε µια κα-
τάσταση έκτακτης ανάγκης πρέπει να ανταποκριθεί και η Βουλή
και να έχει την απαραίτητη δηµοκρατική συναίσθηση και αντα-
πόκριση και ο Πρωθυπουργός, εφόσον το προτείνουµε. Εκτός
αν θέλει, όπως χθες, να φύγει γρήγορα για να µη µιλήσουµε.

Πάντως, πλήττεται το φυσικό κεφάλαιο, πλήττεται το οικονο-
µικό προϊόν, δηλαδή, ο τουρισµός. Πρέπει να συζητήσουµε και
τι θα γίνει την επόµενη µέρα στη Ρόδο και οπουδήποτε αλλού
και η Κυβέρνηση δεν έχει απαντήσει. 

Τώρα, υπάρχει ένα ζήτηµα που έχει προκύψει σήµερα -και θα
θέλαµε µια απάντηση σχετικά- αν πράγµατι η Κυβέρνηση αρνή-
θηκε την προσφορά τεχνικής βοήθειας από την τσέχικη πυρο-
σβεστική υπηρεσία.

Δεν το γνωρίζουµε αυτό. Χρειάζονται απαντήσεις. 
Σαν να µην έφταναν όλα αυτά όµως, µάθαµε –και όχι µάθαµε

από πληροφορίες, αλλά το είδαµε µε τα µάτια µας, στελέχη,
µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-, ότι σήµερα το
πρωί τρία πυροσβεστικά, µαζί µε δυνάµεις των ΜΑΤ χρησιµοποι-
ήθηκαν για να υπάρχει εκκένωση µιας κατοικίας στα Πατήσια για
να γίνει έξωση σε µια µονογονεϊκή οικογένεια, για ένα χρέος που

απ’ ότι µαθαίνουµε ήταν 800 ευρώ σε κοινόχρηστα. Και µάλιστα,
υπήρξε -ας το πω εγώ- έντονη παρέµβαση µε χηµικά, µε βία για
να µην µπορέσουν να προσεγγίσουν πολίτες αλληλέγγυοι το
σπίτι αυτό. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ήταν εκεί, ο κ.
Ηλιόπουλος και µπορεί να το επιβεβαιώσει, έχει βγει στη δηµο-
σιότητα. Αλλά είναι δυνατόν να µην επιτρέπεται σε έναν Βου-
λευτή να επισκεφτεί µία κατοικία υπό έξωση µαζί µε αιρετούς
δηµοτικούς συµβούλους;

Σε κάθε περίπτωση όµως, είναι απαράδεκτο να χάνει κάποιος
το σπίτι του, να πετιέται στον δρόµο ειδικά όταν πρόκειται για
ένα τόσο µικρό χρέος, το οποίο µπορεί και µάλιστα από ό,τι
άκουσα δηλώθηκε η διάθεση, γιατί άκουσα και συνεντεύξεις από
την οικογένεια να το διακανονίσει, να το επιλύσει.

Είναι ο ορισµός της βαρβαρότητας και πρέπει να σταµατήσει.
Και µπορεί να µην το θέλετε, αλλά η βαρβαρότητα έναντι της κοι-
νωνίας που πλήττεται συνδέεται µε τη Συµπολίτευση, συνδέεται
µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, συνδέεται µε την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη. Πρέπει να το απαντήσετε. Εµείς θέλουµε
να απαντήσετε, να επιλύσετε αυτό το πρόβληµα.

Οφείλω επίσης, να αναφερθώ στις σηµερινές αποκαλύψεις
του «Inside Story» για το σκάνδαλο των υποκλοπών, που αποτε-
λούν κόλαφο για την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Σύµφωνα µε το «In-
side Story» η έρευνα της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα αποκάλυψε πως στα δεκάδες πρόσωπα
που έλαβαν µολυσµένα sms την περίοδο 2020-2021 περιλαµβά-
νονται ο κ. Δένδιας, ο κ. Γεραπετρίδης, ο κ. Χατζηδάκης, ο κ. Γε-
ωργιάδης, ο κ. Χρυσοχοΐδης, ο οποίος έτυχε κι αυτός να µην
είναι εδώ αυτή τη στιγµή, ο κ. Πλεύρης, ο οικονοµικός σύµβου-
λος του Πρωθυπουργού, κ. Πατέλης, ο κ. Πατούλης, ο περιφε-
ρειάρχης και πολλά άλλα πρόσωπα σε κρίσιµες θέσεις.

Αναρωτιέµαι, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, µήπως πρέπει να
ελέγξουµε και όλα τα κινητά των Βουλευτών, διότι υπάρχει ένα
θέµα αξιοπιστίας της δηµοκρατίας και της εκπροσώπησης.

Σε κάθε περίπτωση αναδεικνύεται και αποδεικνύεται από την
Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα µε επί-
σηµα έγγραφα πόσοι έχουν λάβει SMS κακόβουλου λογισµικού.
Προκύπτει ότι στη χώρα µας, κύριε Πρόεδρε, -ωραία η ιστορία
για τη δηµοκρατία και την εξέλιξή της που κάνατε, η παρουσίαση
της ιστορίας, δεν κάνατε ιστορία εσείς, προς Θεού-, πως έχουµε
ένα κρίσιµο πρόβληµα δηµοκρατίας. Θα µείνουµε αµέτοχοι;

Και έχουµε και ένα κρίσιµο θέµα καθυστέρησης απαντήσεων
και από τη δικαιοσύνη και µια Κυβέρνηση που κρύβεται. Ο κ. Μη-
τσοτάκης κρύβεται για το θέµα αυτό. Λοιπόν εµείς το ξεκαθαρί-
ζουµε. Δεν µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να συνεχίσει να κρύβεται.
Δεν µπορεί να κρύβονται οι Υπουργοί. Αν έχουν πάρει τέτοιες
επιστολές πρέπει να το αποκαλύψουν και να πάνε στη δικαιο-
σύνη, γιατί αλλιώς είναι συνένοχοι στην επιχείρηση συγκάλυψης.
Υπάρχει και επιχείρηση συγκάλυψης και είναι και συνένοχοι οι
Υπουργοί αν δεν προβούν σε αυτές τις ενέργειες. Οφείλουν να
ενηµερώσουν άµεσα και τη Βουλή και τη δικαιοσύνη. Και η ελ-
ληνική δικαιοσύνη που προφανώς θέλουµε να κάνει τη δουλειά
της και να είναι ισχυρή και να µην επηρεάζεται από κανέναν, πρέ-
πει να κάνει γρήγορα τη δουλειά της. Οφείλει στην ελληνική κοι-
νωνία, γιατί η ελληνική κοινωνία ανησυχεί, να αξιοποιήσει τα
δεδοµένα που έχει λάβει από την αρχή, να ζητήσει από την ΕΥΠ
νέα στοιχεία. Διότι υπάρχει και ένα ερώτηµα, αν τα ίδια πρόσωπα
υπάρχει περίπτωση να παρακολουθούνταν και από την ΕΥΠ; Δεν
πρέπει να ζητήσει κάποιος από την ΕΥΠ να µας απαντήσει; Δεν
πρέπει η δικαιοσύνη δηλαδή να κάνει τη δουλειά της; Δεν θέ-
λουµε να υποκαταστήσουµε τη δικαιοσύνη. 

Πάντως, οφείλω να ξεκαθαρίσω, από τη µεριά µας ζητάµε να
πέσει άπλετο φως. Η Ελλάδα όµως βρίσκεται πλέον στο κέντρο
ενός από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα της Μεταπολίτευσης, που
µας αποµακρύνει από το κράτος δικαίου, από το ευρωπαϊκό κε-
κτηµένο και από τις αρχές της δηµοκρατίας. Το ξαναφέρνουµε
και το ξαναφέρνουµε µε την απαιτούµενη σοβαρότητα. Μην κά-
νετε πως δεν ακούτε. Οφείλουµε όλοι να ανταποκριθούµε απέ-
ναντι στις προκλήσεις και πιθανούς κινδύνους που
δηµιουργούνται σήµερα για το ύψιστο αγαθό που έχουµε µετά
την ελευθερία που είναι η δηµοκρατία. 

Ας περάσουµε στο θέµα του νοµοσχεδίου. Τι έχουµε να συζη-
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τήσουµε σήµερα; Έχουµε το εξής παράδοξο: την Κυβέρνηση να
αντιπολιτεύεται τον εαυτό της. Δηλαδή έρχεται η Κυβέρνηση και
µας λέει ότι η προηγούµενη κυβέρνηση δεν έκανε καλά τη δου-
λειά της και πρέπει να κάνουµε γρήγορα πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου για να αποκαταστήσουµε κενά. Ξεχνάτε ότι ήσασταν
εσείς Κυβέρνηση την προηγούµενη τετραετία; Δηλαδή κακώς
χειροκροτούσατε τον Πρωθυπουργό τέσσερα χρόνια; Γιατί οι πε-
ρισσότεροι και οι περισσότερες ήσασταν Βουλευτές. Τον χειρο-
κροτούσατε δηλαδή για να αποδείξει ότι έκανε καλά το έργο του
και αµέσως µετά την εκλογή του, που φαίνεται ότι τελικά έγινε
µε παραπληροφόρηση των πολιτών γιατί χειροκροτούσατε ότι
γινόταν καλά η δουλειά και το έργο της Κυβέρνησης, έρχεστε να
πείτε ότι δεν γινόταν καλά. Αν δεν είχαµε καµένες εκτάσεις θα
χρησιµοποιούσα ένα λογοπαίγνιο για την καµένη γη, αλλά ντρέ-
ποµαι. Εσείς δεν ξέρω. Είναι δυνατόν να έρχεται η Κυβέρνηση
και να εκδίδει δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου για να
αποδείξει τις ανεπάρκειες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη το 2019
- 2023;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Η µία
πράξη είναι της Υπηρεσιακής Κυβέρνησης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Για να στελεχώ-
σει, λέει, άµεσα και µε διαδικασίες fast track την πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου το ΕΚΑΒ; 

Ξέρετε η βολική δικαιολογία ότι φταίει για όλα ο ΣΥΡΙΖΑ πέ-
ρασε. Πέρασαν τέσσερα χρόνια. Ας λύνατε ό,τι προβλήµατα
υπήρχαν. Δεν δικαιούστε πλέον να χρησιµοποιείτε τη δικαιολογία
του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπάρχει µπαµπούλας πια. Για τις δικές σας ανε-
πάρκειες κρίνεστε και δεν έχετε δικαίωµα αυτή τη στιγµή να πα-
ρεµβαίνετε σε οποιονδήποτε λόγο, ιδιαίτερα όταν µιλάει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Θα µάθετε να ακούτε και θα αντέχετε
και την κριτική.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Η µία
πράξη είναι της Υπηρεσιακής Κυβέρνησης.

Εσείς δεν ακούτε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν την αντέ-
χετε, γιατί δεν έχετε έργο να επιδείξετε. Εµείς θέλουµε να συζη-
τήσουµε για το πώς θα ζει καλύτερα και η ελληνική κοινωνία.
Θέλετε να ακούσετε; 

Ενώ λοιπόν, προσέξτε, µπορούσε η Κυβέρνηση εξαιτίας και
της δυσµενούς κατάστασης του COVID-19, να αξιοποιήσει µια
αρνητική συγκυρία -δεν ήταν καλή συγκυρία-, να αξιοποιήσει πό-
ρους και διαχειριστικά εργαλεία, δεν το έκανε στο επίπεδο της
δηµόσιας υγείας. Και εµείς καταθέσαµε την κριτική µας από τη
µέρα των προγραµµατικών δηλώσεων. Είπαµε δηλαδή ότι έρχε-
στε µε ένα ανεπαρκές και πρόχειρο µέτρο να απαντήσετε στο
ότι θρηνούµε θύµατα δυστυχώς και λόγω της ανεπάρκειας του
ΕΚΑΒ, γιατί είχαµε και τραγικές ειδήσεις για διακοµιδή βαρέων
ασθενών πάνω σε αγροτικά αυτοκίνητα. Και για ποιο λόγο κάνατε
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου; Γιατί θέλατε να καλύψετε
ότι έναντι της ελληνικής κοινωνίας είστε ακάλυπτοι. Αυτό θέλετε
να κάνετε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Πρέπει να το παραδε-
χτείτε για να λύσουµε το πρόβληµα.

Προβλέπει λοιπόν, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ότι θα
στελεχωθεί προσωρινά το ΕΚΑΒ µε στρατιωτικούς και πυροσβέ-
στες. Μάλιστα. Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό τις µέρες που
περνάµε; Αντιλαµβάνεστε δηλαδή, τι θα δηµιουργήσει αυτό τις
ηµέρες που η Ελλάδα ζει µία από τις µεγαλύτερες απειλές στο
φυσικό περιβάλλον, στην περιουσία και στην ανθρώπινη ζωή, µε
πολλαπλά µέτωπα πυρκαγιών; Αντιλαµβάνεστε ότι µιλάτε για δά-
νεια προσωπικού της Πυροσβεστικής προς το ΕΚΑΒ, σήµερα
που δεν φτάνουν οι πυροσβέστες, σήµερα που δεν φτάνουν οι
δυνάµεις, εξαιτίας και του κλιµατικού πιθανά φαινοµένου, αλλά
όχι µόνο αυτού, αλλά εξαιτίας και των λυµάτων της πολιτείας;
Διαχρονικών ή όχι, θα το συζητήσουµε. Αλλά είναι η πραγµατι-
κότητα. Αυτή είναι η Ελλάδα του µεταρρυθµιστή Μητσοτάκη;
Αυτή είναι η «Ελλάδα 2.0»; Να παίρνουµε δανεικούς πυροσβέ-
στες στρατιώτες και άλλα στελέχη, να τα βάλουµε στο ΕΚΑΒ το
οποίο δεν έχει διασώστες και οδηγούς; Αυτό είναι εκσυγχρονι-
σµός; Επειδή θεωρητικά έχετε και έναν εκσυγχρονιστή τώρα µε

δάνειο και αυτόν στη θέση του Υπουργού; Δεν ξέρω τι δάνειο
είναι. Πρέπει κάποια στιγµή να ζητήσετε τα επιτόκια, αλλά είναι
δάνειο. 

Έχουµε λοιπόν, εκτός από την εργασία αυτή -να το προσθέ-
σουµε λίγο στον τίτλο, δηλαδή την δάνεια εργασία, την δάνεια
απασχόληση των στελεχών αυτών- και παρατάσεις απασχόλησης
και επίσης έχουµε και ένα άρθρο για δυνατότητα σύµβασης συµ-
βάσεων προµήθειας για τα µονοκλωνικά χωρίς διαδικασίες ή µε
κατά παρέκκλιση διαδικασίες, δηλαδή µε κίνδυνο διαφθοράς.
Δεν φτάνει ότι δεν στελεχώνουµε, δεν φτάνει ότι ερχόµαστε µε
πρόχειρο τρόπο να καλύψουµε όταν εκτιθέµεθα έναντι της κοι-
νωνίας, γιατί όταν εκτίθεστε τα κάνετε αυτά, αλλά και δυνατό-
τητα και παραθυράκια διαφθοράς. Αυτό είναι. Αυτό ακριβώς είναι
η Νέα Δηµοκρατία που σήµερα. Ποιος είναι ο εκσυγχρονισµός;
«Ελλάδα 2.0»; Δυστυχώς είναι «Ελλάδα 0.2». Δηλαδή χάνουµε
και καλύπτουµε ατέλειες και αδυναµίες µε κατά παρέκκλιση δια-
δικασίες και κίνδυνο διαφθοράς και µε δάνειο στο επίπεδο του
προσωπικού. Αυτό κάνουµε. Γιατί δεν είναι επίλυση τώρα ενός
εκσυγχρονιστή το να παρατείνουµε πέραν του εξηκοστού εβδό-
µου έτους την απασχόληση για τρίτη συνεχόµενη φορά. Δεν
είναι. Και ενώ την ίδια περίοδο προσπαθούµε να κρατήσουµε το
σύστηµα όρθιο, ενώ δεν κάνουµε τίποτα για τη µονιµοποίηση των
επικουρικών, δεν κάνουµε τίποτα για την τακτοποίηση των συµ-
βασιούχων. Τι κάνουµε µόνο; Χειροκροτήµατα. Αυτό κάνατε.
Μόνο χειροκροτήµατα. Για τους ανθρώπους της πρώτης γραµ-
µής, γι’ αυτούς που έδωσαν τη µάχη και δίνουν τη µάχη. Δεν πρέ-
πει να έρθουµε τώρα να αποκαταστήσουµε και να
ανταποδώσουµε εκ µέρους της κοινωνίας σε όλους αυτούς που
έδωσαν τη µάχη, που τους αποκαλούσαµε ήρωες; Γιατί έδωσαν
τη µάχη ηρωικά πράγµατι και µε ισχυρό αποτύπωµα υγείας και
έναντι αυτών που δίνουν τη µάχη, που έδωσαν ψυχή και σώµα
για να σηκώσουν το βάρος όλου του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας.

Στη δεύτερη ΠΝΠ, όµως, αυτή που αφορά το ΕΚΑΒ νοµίζω ότι
ήταν ξεκάθαρο ότι όλοι οι φορείς αντέδρασαν. Τους ακούσαµε
µε σοβαρές ενστάσεις, γιατί χαρακτήρισαν την ρύθµιση αυτή και
επικίνδυνη. Δεν είναι µόνο υποκριτική και πρόχειρη, αλλά είναι
και επικίνδυνη. Δηλαδή έρχεστε τώρα µε όρους επικοινωνίας που
δεν αντέχει καν η δηµόσια συζήτηση, να καλύψετε το έλλειµµα
του ΕΚΑΒ, ενώ ο κόσµος βλέπει ότι σύρεστε γιατί υπάρχουν σο-
βαρά προβλήµατα. 

Εµείς ξεκαθαρίσαµε πολύ γρήγορα την αντίδρασή µας. Και εί-
παµε ότι ο κ. Μητσοτάκης αλλά και ο κ. Χρυσοχοΐδης δείχνουν
να αγνοούν τι είναι το ΕΚΑΒ µε αυτή τη ρύθµιση. Μιλάµε για τον
κύριο φορέα της επείγουσας προνοσοκοµειακής φροντίδας.
Είναι ένας κρίσιµος φορέας για την παροχή ειδικευµένης και
επείγουσας φροντίδας από το σηµείο του περιστατικού µέχρι τη
διακοµιδή στη µονάδα.

Η απόφαση, αντί να προχωρήσετε σε προσλήψεις µέσω του
ΑΣΕΠ, να καλυφθούν αυτές οι ελλείψεις µε αυτά τα µεικτά πλη-
ρώµατα, -µε τη συµµετοχή δηλαδή πληρωµάτων από την Πυρο-
σβεστική και από τις Ένοπλες Δυνάµεις µε κριτήριο την άδεια
οδήγησης και βασικές γνώσεις πρώτων βοηθειών- θέτει σε κίν-
δυνο και την υγεία και τη ζωή.

Ταυτόχρονα, πέρα από το ό,τι είναι ο ορισµός της προχειρό-
τητας και της ανευθυνότητας, δείχνει και την έλλειψη ενός ελά-
χιστου σχεδιασµού λειτουργίας του εγχειρήµατος. Δηµιουργεί
και ερωτήµατα για τη βιωσιµότητά του, δηλαδή πού πάει αυτό
το πράγµα; Πόσο θα αντέξει; Έχει κοντά ποδάρια. Αποδοµείται,
επίσης, και η σηµασία της εκπαίδευσης. Αποδοµείται η σηµασία
της άδειας άσκησης επαγγέλµατος. Δηλαδή, για ποιον λόγο
έχουµε την εκπαίδευση, τις σχολές, τα ΙΕΚ, τις άδειες άσκησης
επαγγέλµατος, εφόσον µπορούν όλα να λυθούν µε µια τέτοια
πρόχειρη λύση;

Υπάρχει υποστελέχωση, υπάρχει απαξίωση, υπάρχει υποβάθ-
µιση στην παροχή αυτής της φροντίδας υγείας και οδηγείτε µε
αυτόν τον τρόπο στην ιδιωτικοποίηση της υγείας. Τι λέτε πρα-
κτικά µε έµµεσο τρόπο; Δεν προσλαµβάνουµε, υποβαθµίζουµε,
για να έχουµε µετά δικαιολογία να ιδιωτικοποιήσουµε και κατόπιν
να λέτε τι κακό που είναι το δηµόσιο.

Είναι γεγονός ότι έχετε ταµπού µε το δηµόσιο. Αντί να θέλετε
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ένα δηµόσιο που να εξυπηρετεί τον ιδιωτικό τοµέα για να ενισχυ-
θεί ως οικονοµία, έχετε ένα δηµόσιο το οποίο θέλετε να το υπο-
βαθµίζετε για να έχουµε µόνο κρατικοδίαιτες αναθέσεις, αλλά
όχι πραγµατικό ιδιωτικό τοµέα ο οποίος να ανταγωνίζεται και στο
εξωτερικό, ώστε να µένουν τα παιδιά µας.

Δεν µπορούµε να κατανοήσουµε το σκεπτικό που προκρίθηκε
αυτή η λύση διάθεσης προσωπικού, απορούµε ιδιαίτερα, ενώ εί-
µαστε στη µέση της αντιπυρικής περιόδου και ενώ η χώρα κατα-
στρέφεται από τις πυρκαγιές.

Η πραγµατικότητα που βιώνουµε αποδεικνύει µε τον πιο εµ-
φατικό τρόπο τη λανθασµένη επιλογή της Κυβέρνησης, αλλά και
τους κινδύνους που εγκυµονεί. Δεν είναι δυνατόν ένας άνθρωπος
που εκπαιδεύεται έξι ώρες να µπορεί να αποδώσει ένα τόσο ση-
µαντικό έργο.

Και πρέπει να σας πω ότι το προσωπικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων και των Πυροσβεστών είναι ανήσυχο. Λένε: Καλούµαστε
εµείς να αναλάβουµε και πειθαρχική ευθύνη, η οποία µπορεί να
έχει ποινικά ή αστικά χαρακτηριστικά; Θα µας πουν οι συνάδελ-
φοι που είναι εδώ. Όµως, είναι δυνατόν να αναλάβουν τέτοια ευ-
θύνη; Αισθάνονται εκτεθειµένοι. Φυσικά, δεν το επιλύετε αυτό το
ζήτηµα. Είναι µια πρόχειρη και επικίνδυνη επιλογή και είναι ανα-
γκαίο να εξασφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας και των υγειονοµικών µονάδων, ειδικότερα, όταν
µιλάµε για µια Κυβέρνηση που έχει ολοκληρώσει τετραετία, δεν
µιλάµε για µια κυβέρνηση του ενός µήνα.

Το ξαναλέµε, η επιλογή της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
αποδεικνύει περίτρανα και την ανεπάρκεια αλλά και τον ελλιπή
απολογισµό της προηγούµενης περιόδου. Δεν είστε ανεπαρκείς
µόνο σήµερα. Κλείσατε µία τετραετία ανεπάρκειας στα θέµατα
υγείας. Αυτό απολογίζετε σήµερα. 

Πρέπει να σας πω ότι παρ’ όλη τη δυσκολία της µνηµονιακής
περιόδου που είχαµε εµείς να διαχειριστούµε -γιατί δεν πρέπει
να ξεχνάτε ότι µας αφήσατε µια πατρίδα σε χρεοκοπία και δεν
πρέπει να ξεχάσετε ποτέ ότι αυτή την πατρίδα την έβγαλε από
τη χρεωκοπία ο Αλέξης Τσίπρας και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε
τη δουλειά και την υποµονή όλων των πολιτών- στη δύσκολη πε-
ρίοδο του µνηµονίου, λοιπόν, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ενίσχυσε το
ΕΚΑΒ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κάναµε τριακόσιες δώδεκα προσλήψεις µόνιµων. Κάναµε εκα-
τόν πενήντα προσλήψεις επικουρικών. Κάναµε τη µεγαλύτερη
χρηµατοδότηση µέσω του ΕΟΠΥΥ, που είχε και αναδροµικό χα-
ρακτήρα, µε 13 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο.

Τότε προχώρησαν και ξεµπλόκαραν και οι προµήθειες των
ασθενοφόρων. Τριακόσια τριάντα ασθενοφόρα και από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και από παλαιότερες διαδικασίες,
απεγκλωβίστηκαν, ολοκληρώθηκαν οι προµήθειες και τώρα µα-
θαίνουµε ότι έχουν πρόβληµα συντήρησης, γιατί έχουν πρό-
βληµα οι τεχνικές βάσεις. Δηλαδή, ακόµη και σε κάτι που λύθηκε
στα µνηµονιακά χρόνια εσείς δηµιουργήσατε προβλήµατα. 

Λείπουν σήµερα επτακόσιοι διασώστες. Υπήρχαν συνταξιοδο-
τήσεις τετρακοσίων πενήντα διασωστών που δεν αναπληρώθη-
καν. Δεν υπήρχε ανανέωση του στόλου. Οι χρόνοι απόκρισης του
ΕΚΑΒ έχουν αυξηθεί δραµατικά. Υπάρχουν περιοχές που έχουν
έλλειψη σήµερα σε πληρώµατα και σε ασθενοφόρα. Ακόµα και
στην Αττική η δύναµη των ηµερήσιων διαθεσίµων ασθενοφόρων
είναι µικρότερη από κάθε άλλη περίοδο.

Αν κάποιος, λοιπόν, θέλει να κάνει έναν απολογισµό αυτής της
συζήτησης για τα θέµατα της υγείας, θα µπορούσε να πει το
εξής και θα χρησιµοποιήσω ένα σχόλιο που ακούστηκε στις επι-
τροπές: Ποιος είναι ο τίτλος αυτού του νοµοσχεδίου; Κάνε ό,τι
µπορείς για να µην κάνεις προσλήψεις στην υγεία. Κάνει ό,τι µπο-
ρείς κυριολεκτικά: Μπλοκάκια, επικουρικοί, ανανεώσεις και πα-
ρατάσεις συµβάσεων, απασχόληση από την Πυροσβεστική ή από
τον Στρατό. Κάνε ό,τι µπορείς για να µην κάνεις προσλήψεις.

Και κυριολεκτικά ο κ. Μητσοτάκης κάνει σε µια κρίσιµη στιγµή
ό,τι µπορεί για να µην κάνει προσλήψεις στην υγεία. Αυτός είναι
ο τίτλος του νοµοσχεδίου ή των πράξεων νοµοθετικού περιεχο-
µένου. Και έτσι τι κάνετε πρακτικά; Κλείνετε το µάτι στους ιδιώ-
τες. Γιατί, ας µην κρυβόµαστε, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας

σήµερα επικρατεί η δυστοπία. Οι πολίτες το ξέρουν. Έχουµε
ακόµα και ακραίες περιπτώσεις µε ράντζα. Δεν µπορούµε να το
κρύψουµε. Είναι µια πραγµατικότητα. Και, ξέρετε, όταν αγωνιά
ο πολίτης, γιατί µας έρχεται από παντού, κάνει ό,τι µπορεί, αµ-
φισβητώντας ακόµα και την οικονοµία του νοικοκυριού του, για
να έχει υγεία. Και έτσι τον στέλνετε στην ιδιωτική νοσηλεία. Αυτό
γίνεται. Γίνεται εκ των πραγµάτων. Είναι αγωνία. Αφήνετε χώρο
στους ιδιώτες, ενώ είχατε την ευκαιρία των 60 δισεκατοµµυρίων
και την προτροπή της Ευρώπης να αξιοποιηθούν όλα αυτά κατά
προτεραιότητα για την υγεία. Γιατί περάσαµε τη µεγάλη επικίν-
δυνη περίοδο του COVID. Το γνωρίζετε. Το αρνείστε ότι σήµερα
η Ελλάδα έχει το µεγαλύτερο ποσοστό ιδιωτικών δαπανών στην
υγεία από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Δεν είναι
αλήθεια, γιατί το λέει η ΕΛΣΤΑΤ, ότι την προηγούµενη χρονιά το
67% των πολιτών που θέλησε να κάνει ιατρική εξέταση ή θερα-
πεία δεν το έκανε γιατί δεν είχε την οικονοµική δυνατότητα; Λέει
ψέµατα η ΕΛΣΤΑΤ; Δεν είναι αλήθεια ότι στην οδοντιατρική φρον-
τίδα φτάνουµε στο 77% των πολιτών που δεν µπορούν να καλυ-
φθούν γιατί δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα;

Ας το πούµε απλά, σήµερα οι πολίτες δεν έχουν όλοι και όλες
πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας, παρ’ ότι τις χρειάζονται. Και
αυτό το ξέρουν και αγωνιούν. Εµείς έχουµε διαφορετικές αρχές.
Εµείς πιστεύουµε ότι οι πολίτες πρέπει να έχουν πρόσβαση στην
αναγκαία ιατροφαρµακευτική περίθαλψη ισότιµα. Είναι δικαίωµά
τους και είναι υποχρέωση της πολιτείας. Αυτά τα λέγατε προ-
εκλογικά, γιατί τότε ο κ. Μητσοτάκης υποσχόταν ασφάλεια στην
κοινωνία. Μα, αν δεν υπάρχει υγεία, µπορεί να υπάρχει ασφάλεια
στην κοινωνία; Η πολιτεία οφείλει να το υλοποιήσει αυτό. Δεν
µπορεί ο ιδιωτικός τοµέας να αντικαταστήσει την ευθύνη της πο-
λιτείας. Και εσείς θέλετε να µειώνεται συνέχεια η πολιτεία και να
αυξάνεται ο ιδιωτικός τοµέας.

Εµείς προτείνουµε αποκατάσταση, γιατί κάπου έχει αρχίσει και
λείπει, αλλά και ενίσχυση του δηµόσιου χαρακτήρα του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας µε ένα νέο χάρτη υγείας, πιθανά και µε νέες
δοµές, αλλά και µε συνέργειες. Δεν θέλουµε πάντως κανένας πο-
λίτης να µείνει χωρίς αυτό που λέµε φροντίδα, υγεία και πρόνοια.

Θέλουµε µια εγγυηµένη κάλυψη µε σύγχρονους τρόπους
όλων των αναγκών υγείας και φυσικά και στην περιφέρεια, γιατί
το τελευταίο γεγονός που θυµάµαι στην περιοχή µου ήταν η
αναγγελία της διακοπής του διαγωνισµού για το Παιδιατρικό Νο-
σοκοµείο στο Φίλυρο. Κάτι αντίστοιχο έγινε και στην Κοµοτηνή
και στη Σπάρτη. Αυτά ζήσαµε. Για να µη σας θυµίσω ότι την πε-
ρίοδο του COVID έκλειναν τα περιφερειακά ιατρεία µειώνονταν
οι λειτουργίες των κέντρων υγείας, γιατί αντί να κάνετε προσλή-
ψεις µεταφέρατε υγειονοµικό προσωπικό και γιατρούς στα νο-
σοκοµεία και τότε είχαµε και το µεγάλο πρόβληµα να πηγαίνουν
οι ευπαθείς οµάδες και πιθανά κάποιοι ηλικιωµένοι ασθενείς στα
νοσοκοµεία, ενώ δεν είχαν αποκεντρωµένη πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας. Ήταν επιλογή.

Εµείς, λοιπόν, λέµε:
Δεκαπέντε χιλιάδες προσλήψεις για άµεση στελέχωση του

Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Το αξίζουν και το χρειάζονται οι πο-
λίτες και οι εργαζόµενοι. Μισθολογική αναβάθµιση των γιατρών.
Συζητούσαµε χθες ένα νοµοσχέδιο για την αµοιβή των δηµοσίων
υπαλλήλων. Είναι δυνατόν να υπάρχει αµοιβή πρωτοδιοριζόµε-
νου γιατρού στα 950 ευρώ; Έτσι θα κρατήσουµε τους επιστήµο-
νες στην Ελλάδα; Εµείς λέµε 2.000 ευρώ καθαρά η αµοιβή του
γιατρού για να έχουµε στελέχωση, για να µείνουν τα νέα µυαλά
στην Ελλάδα, για να γυρίσουν οι νέοι επιστήµονες στην Ελλάδα.
Δυστυχώς ακούω συνέχεια ειδήσεις από την Ευρώπη, αλλά και
από άλλες χώρες για επιστήµονες υγείας, δικά µας παιδιά, από
τα δηµόσια πανεπιστήµια και τις ιατρικές σχολές που φεύγουν.
Δεν θέλουµε να γυρίσουν;

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να µειωθούν οι ανισότητες, γιατί υπάρ-
χουν ανισότητες στο επίπεδο της υγείας, και να υπάρχει και το
υγειονοµικό ισοδύναµο για την περιφέρεια, για τις αποµακρυ-
σµένες περιοχές, για τα νησιά. Να µην ανησυχούµε, λοιπόν, γιατί
ακούµε µόνο ειδήσεις για αποτυχηµένους διαγωνισµούς ή για
κλείσιµο µονάδων υγείας και να αυξηθούν οι δαπάνες στο 7,5%,
όπως είναι στην Ευρώπη.

Η Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς, έχει δώσει άσχηµα δείγµατα.
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Είχε τη δυνατότητα και δεν το έκανε. Αυτό είναι ακόµη πιο τρα-
γικό. Δεν είναι µια αδύναµη δηµοσιονοµική περίοδος που δεν
έχεις πόρους. Έχεις πόρους µε προτροπή της Ευρώπης. Έχεις
διεύρυνση, αν θέλεις, των δηµοσιονοµικών περιορισµών, δεν
τους αξιοποιείς, δεν κανείς ισχυρότερη την πολιτεία. Κάποιοι
παίρνουν τα λεφτά όµως. Τα λεφτά είναι ήδη στα ταµεία κά-
ποιων. Δεν ήταν άλλο κόµµα µέχρι τώρα στην κυβέρνηση. Η Νέα
Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης ήταν. Γι’ αυτό πρέπει να απο-
λογηθείτε. Δικά σας ελλείµµατα έρχεται σήµερα να καλύψει αυτή
η πρόχειρη νοµοθέτηση. Εσείς αµφισβητήσατε την πρόσβαση
στις δηµόσιες υποδοµές υγείας. Εσείς αµφισβητήσατε την επάρ-
κεια του ΕΚΑΒ. Δεν αποκαταστήσατε ελλείµµατα; Έστω κι έτσι,
για να πάρουµε και τη δική σας ανάγνωση, γιατί δεν το κάνατε
αφού υπήρχαν οι πόροι; Γιατί βάζετε αυτό το ερώτηµα τάχα.

Θέλω, όµως, να πω και δυο λόγια για τις διατάξεις του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Είµαστε κάποιοι και κάποιες εδώ στην Αί-
θουσα που έχουµε αγαπήσει την αυτοδιοίκηση και την έχουµε
υπηρετήσει. Αλλάζετε τον ν.4804/21 κυριολεκτικά την τελευταία
στιγµή. Υπάρχουν διατάξεις που βελτιώνουν πιθανά κάποιες επι-
µέρους ρυθµίσεις και µπορεί να τις στηρίξουµε. Όµως, δεν λύ-
νουν το πρόβληµα. Δεν αφορά τον πυρήνα της αυτοδιοίκησης,
τη φιλοσοφία της αυτοδιοίκησης δεν την αλλάζετε.

Ποια είναι η αγωνία σήµερα της αυτοδιοίκησης στην Ελλάδα;
Είναι ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να την κάνει το µακρύ, αλλά
φτωχό χέρι του κράτους. Δηλαδή, να λειτουργεί ως ένας κρατι-
κός µηχανισµός, να µεταφέρει κρατικές πολιτικές, να είναι αδύ-
ναµη, να είναι φτωχή, να µην έχει στελέχη, να µην έχει
αρµοδιότητες. Αυτό κάνετε. Και αυτό δεν το αντιµετωπίζει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Δεν βελτιώνει κάτι, πέραν του ότι οι
αλλαγές αυτές γίνονται πολύ κοντά στις εκλογές. Απορώ τι έκα-
ναν οι άριστοι τόσον καιρό στο Υπουργείο Εσωτερικών. Σε κάθε
περίπτωση, έρχεται τώρα η νέα Υπουργός Εσωτερικών να πει ότι
οι προηγούµενοι δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους. Ωραία.

Να ξεκαθαρίσουµε λίγο το τι αυτοδιοίκηση θέλουµε; Εµείς θέ-
λουµε µια αυτοδιοίκηση, η οποία να σηµαίνει αυτό ακριβώς που
λέει ο όρος: λαϊκή συµµετοχή. Όχι ετεροδιοίκηση, αυτοδιοίκηση.
Θέτω ένα ερώτηµα. Είναι δυνατόν σε µια κοινότητα των δέκα χι-
λιάδων πολιτών το κοινοτικό συµβούλιο που εκλέγεται να µην
έχει καµµία αρµοδιότητα, να µην έχει καθόλου πόρους; Αυτό το
αφήνετε έτσι. Αφήνετε, δηλαδή, αυτή την τροµερή δυσλειτουρ-
γία. Πώς θα πείσουµε νέους και νέες να ασχοληθούν µε την αυ-
τοδιοίκηση; Δεν θέλετε να ασχολούνται οι πολίτες µε τα
αυτοδιοικητικά, µε τις τοπικές υποθέσεις; Θέλετε να αναιρέ-
σουµε και αυτό το κύτταρο της δηµοκρατίας, που είναι -αν θέ-
λετε- και µια κληρονοµιά. Για τη χώρα µας, µε την ιστορία της
είναι µία κληρονοµιά η δηµοκρατία. Είναι δυνατόν να µην έχουν
καθόλου αρµοδιότητες οι κοινότητες; Είναι δυνατόν να αµφισβη-
τούνται µε ιδιωτικοποίηση κρίσιµοι τοµείς της αυτοδιοίκησης,
όπως είναι η ύδρευση ή όπως είναι η διαχείριση απορριµµάτων,
που το κάνετε παντού σε όλη την Ελλάδα; 

Γιατί τώρα υλοποιούνται όλα αυτά παντού. Υλοποιούνται ΣΔΙΤ
στα απορρίµµατα και αλλάζετε ακόµα και τις µονάδες κυκλικής
οικονοµίας που είχαµε εµείς σχεδιάσει, µε βάση στρατηγική της
Ευρώπης, και τις κάνετε µονάδες παραγωγής καυσίµου. Αυτό
κάνετε στα απορρίµµατα. Θέλετε να σας πω πού βρίσκεται η
ανακύκλωση; Πού βρίσκεται η πρόληψη για τα πλαστικά µιας
χρήσης; Κατεβαίνετε βήµατα προς τα πίσω στον µαυροπίνακα
της Ευρώπης. 

Τελικά, τι αυτοδιοίκηση θέλετε; Εγώ µπορώ να σας το πω µε
τίτλο, γιατί το ζούµε και έχουµε ανησυχίες. Πολλοί µοιραζόµαστε
σε αυτή την Αίθουσα αγωνίες της αυτοδιοίκησης και η πρόεδρος
από το παρελθόν. Θέλετε µια αυτοδιοίκηση και το λέµε ρητά η
οποία θα κάνει µόνο αναπαραγωγή των συστηµάτων εξουσίας.
Δηλαδή, εκτός από τη φτώχεια και τις ανισότητες έχετε και έναν
φόβο -ας το πούµε έτσι- ως εργαλείο άσκησης πολιτικής που δη-
µιουργείται µε το ρουσφέτι. Δηλαδή αν δεν είσαι κολλητός µου,
δεν θα έχεις ρουσφέτι, αυτό φοβίζει την κοινωνία, είναι µια πραγ-
µατικότητα και ταυτόχρονα την αναπαραγωγή του συστήµατος
εξουσίας από όλες τις δοµές και από την αυτοδιοίκηση. Δηλαδή,
να είναι η αυτοδιοίκηση ένας χώρος που επωάζει «γαλάζια παιδιά»
και επωάζει και ρουσφέτια. Μαθαίνουµε τον πολίτη από τον κάδο

που πρέπει να αδειάσει µπροστά στο σπίτι του µέχρι το παιδί στον
παιδικό σταθµό να το λύνει µε ρουσφέτι. Και ταυτόχρονα να έχει
τους κολλητούς του, δηλαδή µια οικογενειοκρατία µε την καρέκλα
ισχυρή, µε πάρα πολλές θητείες, να αναπαράγεται ένα σύστηµα
εξουσίας µε «γαλάζια παιδιά», τα οποία φιλοξενούνται σε δηµοτι-
κές αρχές. Πολλών χρωµάτων οι δηµοτικές αρχές, τα «γαλάζια
παιδιά» είναι πάντα µέσα και κάτω από «πράσινες» κάποιες φορές.
Αλλά υπάρχει αυτή η πραγµατικότητα και έτσι αναπαράγεται ένα
σύστηµα εξουσίας. Έτσι την θέλετε την αυτοδιοίκηση.

Εµείς, λοιπόν, δεν θέλουµε να έχουµε δηµάρχους µειοψηφίας.
Γιατί σας φοβίζει ο δήµαρχος να βγαίνει µε 51%; Να µην εκπρο-
σωπεί τουλάχιστον ο δήµαρχος την κοινωνία; Να βγαίνει µε 43%;
Και θέλετε ακόµα κι αυτό το ελάχιστο νόηµα της δηµοκρατίας το
51% να το κόψετε; Εµείς θέλουµε κίνητρο για να συµµετέχουν οι
πολίτες στην αυτοδιοίκηση, να µην είναι αριστεροί, να µην είναι
προοδευτικοί, να είναι δηµοκράτες, να µπαίνουν, όµως, στην αυ-
τοδιοίκηση. Γιατί να µη συµµετέχουν και να έχουµε εκεί κατεστη-
µένα συστήµατα εξουσίας; Να είναι η αυτοδιοίκηση ένας χώρος
δηµιουργίας, ένας χώρος συλλογικότητας µε τον διάλογο που
πρέπει να γίνεται στην κοινωνία, το λέει και ο Οργανισµός Ηνω-
µένων Εθνών. Μόνο έτσι λύνονται τα προβλήµατα. Το µοντέλο
της ατζέντας του 21ου αιώνα. Ούτε αυτά θέλετε να τα ακούσετε.
Ούτε την επιστήµη ακούτε ούτε τους διεθνείς φορείς.

Θέλουµε, λοιπόν, να υπάρχει δυνατότητα στις κοινότητες να
έχουν αρµοδιότητες, να έχουν πόρους, να έχουν αυτονοµία στα
κοινοτικά ψηφοδέλτια, να µπορούν να εκλέγουν τις δικές τους
τοπικές αρχές και όχι να βγαίνει η αρχή της κοινότητας µε βάση
µόνο τον δήµαρχο. Να µην έχει βούληση, δηλαδή, λέω, µία κοι-
νότητα δέκα χιλιάδων κατοίκων; Έχω παραδείγµατα που θα επι-
λέγει ο δήµαρχος την κοινοτική αρχή και δεν θα έχει και
αρµοδιότητες αυτή. Άρα δεν θα συµµετέχει κανείς µετά. Ποιος
θα βοηθάει, δηλαδή, ειλικρινά την τοπική κοινωνία; Είναι τόσο
απλό. Δεν θα υπάρχει κίνητρο.

Και έχουµε βέβαια -και το σχολιάζω και θα ολοκληρώσω, κυρία
Πρόεδρε- τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. Πρέπει να το
σχολιάσουµε αυτό. Φέρατε µία νυχτερινή τροπολογία για το
Μάτι. Είναι προκλητικό, πλέον, αυτό το παιχνίδι. Είναι προκλη-
τικό.

Θέλω να είµαι πάρα πολύ συνεπής, γιατί είναι µια τραγική
στιγµή της ελληνικής πολιτικής ιστορίας το Μάτι. Ζήσαµε µια
τραγωδία όλοι εκεί. Θέλω να είµαι πολύ προσεκτικός µε την ορο-
λογία. Δεν θέλω να ενοχλούµε µε την πολιτική εκµετάλλευση τον
πόνο των ανθρώπων για όλο αυτό που ζήσαµε, γιατί το κάνουν
άλλες πολιτικές δυνάµεις και κοιτάω ξεκάθαρα προς το µέρος
σας.

Υποσχεθήκατε ότι µέσα σε έναν χρόνο θα ολοκληρωθεί το πο-
λεοδοµικό σχέδιο στο Μάτι και φέρνετε τέταρτη φορά τροπολο-
γία που παρατείνει αυτό το χρονοδιάγραµµα. Δεν µιλάω για την
πολιτική εκµετάλλευση τη στιγµή της τραγωδίας. Μιλάω για την
µετέπειτα εκµετάλλευση της αγωνίας των πολιτών.

Υποσχεθήκατε, λοιπόν, ότι θα ολοκληρώσετε το πολεοδοµικό
σχέδιο. Και τώρα φέρνετε τροπολογία, αν δεν κάνω λάθος, για
το πυρόπληκτο Μάτι 31 Μαΐου του ’24; Και τροπολογία;

Εκµεταλλευτήκατε την αγωνία, τον πόνο εκείνων των ηµερών.
Η τέταρτη παράταση, όµως, δείχνει ότι το µόνο που σας ενδια-
φέρει τελικά ήταν η επικοινωνία και η εκµετάλλευση, αλλά όχι
ουσία. Έστω µε όλα αυτά που έγιναν, δεν µπορείτε τουλάχιστον
να ολοκληρώσετε το πολεοδοµικό σχέδιο; Μα, λέτε ότι είστε άρι-
στοι, γιατί δεν προχωράει; Ήταν προκλητικό ξέρετε τα στελέχη
που έλεγαν ότι εµείς µπορούσαµε γρήγορα να εκκενώσουµε µια
περιοχή -µακάρι να το έκαναν όλοι- να λένε ότι δεν µπορούν να
ολοκληρώσουν ένα πολεοδοµικό σχέδιο τέσσερα χρόνια µετά
και να δίνουν µια νέα παράταση;

Η ελαστικοποίηση κάθε έννοιας καταληκτικής ηµεροµηνίας εκ-
θέτει την πολιτεία. Υπήρχε καταληκτική ηµεροµηνία. Άλλαξε τέσ-
σερις φορές. Έχουµε όλους τους νόµους που το αλλάξατε. Και
δεν εκθέτει µόνο την πολιτεία και την Κυβέρνηση εκθέτει το Τε-
χνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας. Πρέπει να το πούµε και αυτό.
Ο τεχνικός σύµβουλος της πολιτείας δεν έπρεπε να γίνει µελε-
τητής. Δεν είναι δουλειά του τεχνικού συµβούλου της πολιτείας
να γίνει µελετητής, γιατί τη µελέτη δεν την έκανε η πολιτεία, την
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έχει αναθέσει στο Τεχνικό Επιµελητήριο και το Τεχνικό Επιµελη-
τήριο κάνει τους διαγωνισµούς. Το Τεχνικό Επιµελητήριο πρέπει
να ελέγχει την πολιτεία και όχι να γίνεται το µακρύ χέρι της πο-
λιτείας και να κάνει τους διαγωνισµούς.

Γιατί δεν έχει επάρκεια η πολιτεία να κάνει τους διαγωνισµούς;
Είναι ένα ερώτηµα. Γιατί δεν έχει επάρκεια η αυτοδιοίκηση µε τη
στήριξη πολιτείας; Γιατί; Όχι, να µην έχει επάρκεια και να το
δώσει στο Τεχνικό Επιµελητήριο. Εµείς θεωρούµε ότι αυτή είναι
µια επιλογή που υποβαθµίζει και την πολιτεία και το Τεχνικό Επι-
µελητήριο.

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε σε όλο αυτό που συζητάµε για δύο δια-
φορετικά σχέδια. Από τη µια µεριά έχουµε ένα πολιτικό σχέδιο
δήθεν µεταρρυθµιστικό, το οποίο υποβαθµίζει τις δυνατότητες
της πολιτείας και στο θέµα της υγείας και στο θέµα της πολιτικής
προστασίας και στο θέµα της αυτοδιοίκησης. Άρα έχουµε ένα
νεοφιλελεύθερο πολιτικό σχέδιο συνδεδεµένο µε τον «θατσερι-
σµό», θα σας έλεγα σε ένα βαθµό, το οποίο όµως οδηγεί σε πολύ
µεγάλη αποτυχία. Και από την άλλη έχουµε µία πρόταση από τη
µεριά µας, η οποία λέει ότι θα πρέπει να έχουµε µία ισχυρή πο-
λιτεία που να ανταποκρίνεται στις ανάγκες.

Ποια είναι τα βασικά συστατικά, όµως, της πολιτικής του κ. Μη-
τσοτάκη για να κλείσουµε µε ένα συµπέρασµα; Λέει, πρώτον,
ατοµικισµός ή ατοµισµός -συγχωρέστε µε αν κάνω λάθος- για να
λύσεις το πρόβληµα σου, ρουσφέτι, αλλά και ατοµική ευθύνη για
ό,τι συµβαίνει. Ο πολίτης έχει ατοµική ευθύνη για το θέµα της
πανδηµίας. Ο πολίτης έχει ατοµική ευθύνη στην ενεργειακή
κρίση. Σε λίγο θα έχει ατοµική ευθύνη και στη φυσική κατα-
στροφή, γιατί του λέτε πήγαινε να κάνεις ασφαλιστήριο συµβό-
λαιο για να λύσεις τα προβλήµατα του σπιτιού σου. Και η
πολιτεία πού είναι;

Θυµάστε τότε τον κύριο Πέτσα που µας έλεγε ότι είναι πετα-
µένα λεφτά να κάνουµε µονάδες εντατικής θεραπείας; Αυτή είναι
η άποψή σας για την ευθύνη της πολιτείας στην υγεία. Για όλες
τις καταστροφές λέτε ότι η κρίση ήρθε απέξω. Για την ενεργει-
ακή ήρθε απέξω. Για το κλίµα έρχεται απ’ έξω. Για την πανδηµία
έρχεται απ’ έξω. Εµείς δεν έχουµε καµµία ευθύνη ως πολιτεία;
Εσείς δεν έχετε καµµία ευθύνη ως πολιτεία; Είναι δυνατόν, όπου
δεν µπορείτε να λύσετε κάτι να λέτε ότι φταίνε οι άλλοι;

Τώρα τελευταία στις πυρκαγιές είπαν ότι φταίει η αυτοδιοί-
κηση. Αν είναι δυνατόν! Και αν φταίει, γιατί δεν την ελέγχετε, που
δεν έχει βέβαια την ευθύνη ούτε τον προϋπολογισµό για να λύσει
τα προβλήµατα αυτά; Παντού βρίσκετε µια δικαιολογία για να
καλύψετε τις δικές της ευθύνες. Πουθενά δεν ευθύνεται ο κ. Μη-
τσοτάκης, τον κρύβετε. Και όπου δεν µπορεί να κρυφτεί, φεύγει
γρήγορα από την Αίθουσα της Βουλής. 

Η ουσία είναι ότι θέλετε να αποδυναµώσετε το κράτος. Αυτό
κάνατε στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αυτό προσπαθείτε να κάνετε
δυστυχώς και στον τοµέα των φυσικών καταστροφών. Ακούσαµε
τον κ. Σκυλακάκη να λέει ότι πρέπει η διαχείριση των δασών να
δοθεί σε ιδιώτες.

Το δικό µας πολιτικό σχέδιο είναι σε τελείως αντίθετη κατεύ-
θυνση, στηρίζεται στις κοινωνικές δυνάµεις, στη συλλογικότητα,
στην αυτοδιοίκηση, στην επιστήµη, καταλαβαίνει τον ρόλο µιας
ισχυρής πολιτείας, που προφανώς δεν θα έχει πυροσβέστες και
στρατιώτες ασθενοφόρα. Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να το ξεκαθα-
ρίσουµε.

Εµείς θέλουµε η Ελλάδα να διεκδικεί ρόλο στην πρωτοπορία
της Ευρώπης. Αν πάτε και πείτε σε Ευρωπαίους συναδέλφους
κάτι τέτοιο, θα γελάνε µε την Ελλάδα. Εµείς δεν θέλουµε να γε-
λάει κανείς µε την πατρίδα µας. Θέλουµε σε κρίσεις, όπως είναι
η πανδηµία, η ενεργειακή κρίση, η κρίση του κλίµατος που ζούµε
δυστυχώς όλο και συχνότερα η Ελλάδα να είναι µπροστά, να έχει
να προτείνει λύσεις. Να µην περιµένουµε, λοιπόν, άλλες φυσικές
καταστροφές, όπως αυτές που ζούµε. Να δώσουµε απαντήσεις
στις προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας και γι’ αυτό τον λόγο,
λοιπόν, εµείς ξαναφέρνουµε την πρόταση µας στο προσκήνιο.

Για όλες αυτές τις προκλήσεις που έρχονται για να µην ερχό-
µαστε εκ των υστέρων να θρηνούµε και να µη µιλάµε για τραγι-
κές στιγµές, αλλά για πρωτοπορία πρέπει γρήγορα να γίνει µία
συζήτηση στη Βουλή για την ανθεκτικότητα της ελληνικής κοι-
νωνίας.

Όσο καθυστερείτε η ανθεκτικότητα υποβαθµίζεται και καθυ-
στερούµε να ανταποκριθούµε σε µια µεγάλη πρόκληση. Εµείς σε
αυτή την πρόκληση µπορούµε να ανταποκριθούµε. Και στην πρό-
ταση και στην πρόκληση. Η Κυβέρνηση µπορεί ή θα φεύγει γρή-
γορα ο κ. Μητσοτάκης; Είναι ένα ερώτηµα. Θα το απαντήσει
µάλλον η ιστορία των επόµενων ηµερών.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

για µια µικρή παρέµβαση ο κ. Μάριος Θεµιστοκλέους, Υφυπουρ-
γός Υγείας.

Ενηµερώνω ότι θα ακολουθήσει η κ. Τζούφη, Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία. Και στη συνέχεια, έχει ζητήσει
τον λόγο για να κάνει την οµιλία της η κ. Αγαπηδάκη, η Αναπλη-
ρώτρια Υπουργός Υγείας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο – τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κυρία

Πρόεδρε, θα είµαι πιο σύντοµος από τα τρία λεπτά. Θα κάνω
απλώς µια πληροφόρηση.

Κύριε Βουλευτή, επειδή αναφερθήκατε στην οµιλία σας επί
επτά λεπτά στη διάταξη του ΕΚΑΒ συγκεκριµένα, το πόσο κακή
είναι, για το ότι χρησιµοποιούµε πυροσβέστες και υπαλλήλους
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, θα σας πληροφορήσω
-το είπα και στην επιτροπή, µάλλον δεν το ακούσατε- ότι είναι
δική σας διάταξη. Η διάταξη της ΠΝΠ είναι δική σας διάταξη του
2016, το άρθρο 54 του ν.4368. Είναι δική σας διάταξη. Και προ-
σθέσαµε δύο λέξεις: Τις «Ένοπλες Δυνάµεις». Και εκεί που είναι
«κέντρα υγείας» είναι «τοµείς του ΕΚΑΒ». 

Άρα, φαντάζοµαι, όλα αυτά που λέτε τόση ώρα για πυροσβέ-
στες, για υπαλλήλους των δήµων, οι οποίοι χρησιµοποιούνται
στα ασθενοφόρα, θα πρέπει να τα πείτε στους δικούς σας
Υπουργούς Υγείας τότε και στους Βουλευτές σας που ψήφισαν
τη διάταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δύο λέξεις προσθέσαµε. Δύο λέξεις! Το είπα και στην επι-

τροπή και µου έκανε εντύπωση που δεν το ακούσατε. Και παρα-
καλώ τους υπόλοιπους Βουλευτές να το λάβουν αυτό υπ’ όψιν
όταν τοποθετούνται τόσο αρνητικά σε αυτή τη διάταξη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρία Πρόεδρε,
ζητώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, βε-
βαίως.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ξέρω ότι σε
αυτές τις χρονικές στιγµές ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
και ο εισηγητής µας µπορούν άνετα να δώσουν απάντηση. Εγώ,
όµως, θα ήθελα να επισηµάνω κάτι. Προσέξτε το θράσος και την
αλαζονεία. Κάνει κακό, ιδιαίτερα όταν πρόσωπα κάθονται σε
αυτές τις καρέκλες. Σεβαστείτε το Κοινοβούλιο. Σεβαστείτε την
ιστορία της χώρας µας. 

Τολµάτε να µιλάτε -επιτρέψτε µου τώρα να χρησιµοποιήσω
εγώ τέτοιο τόνο- για τα νοµοθετήµατα του 2016, για τα νοµοθε-
τήµατα µιας κυβέρνησης που πήρε την Ελλάδα από τη χρεοκο-
πία, στην οποία την κατάντησαν οι κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και δυστυχώς σε έναν βαθµό και του ΠΑΣΟΚ; Τολ-
µάτε και µιλάτε για όλα αυτά που αντιµετωπίσαµε, για τα άδεια
ταµεία, τα οποία…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Απί-
στευτο! Έλεος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ ησυχία! Ο
καθένας θα πάρει τον λόγο όσο δικαιούται.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και έχετε το
θράσος και την αλαζονεία να µιλάτε το 2023, όταν παραλάβατε
µία πατρίδα µε γεµάτα ταµεία και έξω από το µνηµόνιο; Δεν κά-
νατε τίποτα τέσσερα χρόνια για να ενισχύσετε το ΕΚΑΒ ή κάνατε
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ελάχιστα και έρχεστε και µιλάτε γιατί δηµιουργήσατε τόσα κενά
στους διασώστες.

Και δεν φτάνει που υπήρχε αυτό το κενό. Θα κατανοούσα να
έρθετε σήµερα και να πείτε ότι πρέπει να λύσουµε το κενό.
Έχετε, όµως, θράσος και αλαζονεία και συγκρίνετε τις στιγµές
του 2016, µε µια Ελλάδα ταλαιπωρηµένη από τη χρεοκοπία, που
οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας µας οδήγησαν και παρέ-
δωσαν άδεια ταµεία, και µιλάτε για τον περιορισµό προσλήψεων
που υπήρχαν το 2016, για τις αδυναµίες σε όλο τον δηµόσιο
τοµέα και συγκρίνετε το 2016 µε τη χρονική στιγµή του 2023. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τι
είναι αυτά που λέτε, κύριε Φάµελλε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ησυχία παρακαλώ.
Όλοι αντέχουµε όλα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Συµβουλευτείτε
τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος κατά καιρούς έχει µιλήσει για την ευ-
µάρεια των οικονοµικών, για τη δηµοσιονοµική επάρκεια, για
όλες τις δυνατότητες που έχει η χώρα µας εξαιτίας και της δικής
του, θεωρητικά, οικονοµικής πολιτικής.

Άρα µε όλα αυτά δεν υπάρχουν δυνατότητες στη χώρα µας
και η χώρα µας βρίσκεται στις δυνατότητες του 2016. Εµείς τα
βγάλαµε πέρα το 2016. Εσείς να δούµε τι θα κάνετε τώρα. Δεν
ξέρω αν είστε περήφανοι για τα τραγικά περιστατικά τα οποία
δηµοσιεύονταν τις πρώτες µέρες της Κυβέρνησης.

Αναφέρθηκα µε σεβασµό, για να µην πληγώσουµε τις οικογέ-
νειες που θρηνήσαν θύµατα. Και ήµασταν πολύ συντηρητικοί
στην περιγραφή της αγωνίας και των ανισοτήτων που δηµιουρ-
γείτε µε την πολιτική σας, όπως και στις αδυναµίες που έχουν τα
νοσοκοµεία. Πολύ συντηρητικοί ήµασταν. Με σεβασµό αναφερ-
θήκαµε. Αλλά, δεν είναι δυνατόν να δεχόµαστε τέτοια αλαζονεία
και τέτοιο θράσος, να µιλάτε εσείς το 2023 για το τι έκανε η κυ-
βέρνηση το 2016!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Η υπο-
κρισία σας δεν έχει όριο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Το ερώτηµα
είναι πάρα πολύ απλό. Τέσσερα χρόνια ήσασταν κυβέρνηση.
Γιατί δεν τα διορθώσατε; Γιατί θέλετε να κάνετε τα ίδια µε το
2016; Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κρίθηκε. Εσείς, όµως, γιατί δεν
τα διορθώνετε όλα αυτά; Θεωρείτε ότι µπορείτε έτσι εύκολα…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τέλει-
ωσε ο χρόνος του, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ολοκληρώσει
τώρα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): …η συνεδρίαση
µπορεί να έχει και ένα χαρακτηριστικό εκπαίδευσης και παιδείας
για σας. Κατεβείτε λιγάκι, κατεβείτε στο επίπεδο της κοινωνίας
που αγωνιά. Σταµατήστε σας παρακαλώ πάρα πολύ. Πρέπει να
δίνετε λύσεις. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Στο
3% θα φτάσετε στις επόµενες εκλογές…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αν η δικαιολογία
για όλα είναι ότι το ίδιο έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αφήστε
µια κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να αναλάβει πάλι την κυβέρνηση.
Είναι δυνατόν για όλα να φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κυρία
Πρόεδρε, πόση ώρα θα µιλάει; Ένα λεπτό ήταν ο χρόνος του.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρία Πρόεδρε,
αυτή ήταν η δευτερολογία µου. Νοµίζω ότι δικαιούµαι να κάνω
δευτερολογία. Εσείς ξέρετε τον Κανονισµό. Πιθανόν συνάδελφοι
που δεν γνωρίζουν τον Κανονισµό…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: …(Δεν
ακούστηκε). 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ηρεµήστε λίγο,
σας παρακαλώ. Έχω τη δυνατότητα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Νέα Δηµοκρατία

έχει Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο, η οποία έχει ζητήσει να πάρει
τον λόγο. Δεν υφίσταται προσβλητικά εις την πολιτική κριτική…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κυρία Πρόεδρε
–µπορεί να µην το γνωρίζουν οι συνάδελφοι-, έχω τη δυνατότητα
και ως Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας να έχω δευτερολο-
γία. Αν δεν το γνωρίζετε, διαβάστε τον Κανονισµό.

Εγώ, λοιπόν, ζήτησα τον λόγο -δεν θα ξαναπάρω τον λόγο-,
γιατί θεωρώ ότι και η ενηµέρωση προς ένα νέο µέλος του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου κάνει καλό, δεν κάνει κακό.

Κατεβείτε σας παρακαλώ στο επίπεδο της κοινωνίας. Η αλα-
ζονεία και το θράσος δεν είναι σωστοί σύµβουλοι, κάνουν κακό.
Δεν ενδιαφέρει την κοινωνία τι έγινε το 2016. Την κοινωνία την
ενδιαφέρει τι γίνεται το 2023. Αν δεν µπορείτε να ανταποκριθείτε
στις υποχρεώσεις της κοινωνίας το 2023, µην ψάχνετε δικαιολο-
γίες.

Εµείς θέλουµε λύσεις σήµερα. Μπορείτε να συµβάλετε σε
αυτό; Εµείς καταθέτουµε προτάσεις. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ούτε
µισή δεν καταθέσατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εσείς φαίνεται
ότι ούτε αυτό δεν µπορείτε να κάνετε, να ακούτε.

Κακός σύµβουλος η αλαζονεία. Χειρότερος σύµβουλος το
θράσος.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

η κ. Ράπτη, η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, για µικρή παρέµ-
βαση.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω δι’ υµών να ανακαλέσετε
στην τάξη τον κ. Φάµελλο. Εδώ δεν είναι χώρος ούτε να αποτε-
λείς τιµητή κανενός ούτε οι προσωπικές επιθέσεις είναι ένα χα-
ρακτηριστικό για το οποίο πρέπει να τιµούµε τους Βουλευτές.

Ο κ. Φάµελλος τρεις φορές αναφέρθηκε επί προσωπικού στον
Υπουργό, τον κ. Θεµιστοκλέους. Αναλώθηκε σε µία σειρά χαρα-
κτηρισµών, που νοµίζω ότι δεν συνάδει µε το επίπεδο του Κοινο-
βουλίου.

Το δεύτερο το οποίο θέλω να πω είναι ότι είµαστε αυτή τη
στιγµή οκτώ κόµµατα. Η ανάγκη τήρησης του χρόνου και βε-
βαίως της προσµέτρησης του περαιτέρω και αναγκαίου χρόνου
που προβλέπεται από τον Κανονισµό για τον «…» ως Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι απαραίτητο να καταγράφεται.
Και από εκεί και πέρα, θα πρέπει να τηρήσουµε όλοι τον χρόνο,
διότι θα είναι πάρα - πάρα πολύ δύσκολη και η σηµερινή διαδι-
κασία, αλλά και όλες οι διαδικασίες οι κοινοβουλευτικές.

Επίσης, θέλω να πω το εξής, επί της ουσίας.
Επί της ουσίας, κύριε Φάµελλε, αυτό το οποίο έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ

επί µία σχεδόν πενταετία ήταν να χρεώσει τη χώρα µε ένα µνη-
µόνιο αχρείαστο 100 δισεκατοµµυρίων. Ήταν αυτό το µνηµόνιο
το οποίο κόστισε το να βγούµε από τις υποχρεώσεις µας για την
παράταση των προσλήψεων, να µην κάνουµε δηλαδή προσλή-
ψεις άλλα τόσα χρόνια µέχρι το 2019. Και σαφέστατα ήταν αυτό
το οποίο οδήγησε και στην υποβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, αφού δεν υπήρχε δυνατότητα να χρηµατοδοτηθούν
πάρα πολλές απ’ αυτές τις δράσεις. 

Σε ό,τι αφορά τη διάταξη στην οποία αναφέρθηκε ο κ. Θεµι-
στοκλέους, η διάταξη αυτή, ναι, είναι δική σας διάταξη. Το να
µην αναγνωρίζετε ότι φέρατε µια διάταξη, προφανώς για να εξυ-
πηρετήσετε κάποιες ανάγκες, είναι τουλάχιστον -ας το πούµε
έτσι- µικροπρεπές. 

Και από την άποψη ότι αυτή η διάταξη είναι µία διάταξη η
οποία απλά συµπληρώνεται σήµερα, και συµπληρώνεται ακριβώς
για να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες της θερινής περιόδου, οι
οποίες είναι πάρα πολύ µεγάλες, νοµίζω ότι αντιθέτως µε τα όσα
ισχυρίζεστε εσείς για τις λύσεις, είστε εσείς που δεν φέρνετε και
δεν στέργετε σε καµµία λύση η οποία θα µπορέσει να βοηθήσει
τη διακοµιδή των ασθενών, όπως απαιτείται.

Συνεπώς θα έλεγα ότι θα πρέπει να τηρήσουµε όλοι για όλη
τη διάρκεια αυτής της κοινοβουλευτικής θητείας ένα επίπεδο
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αξιοπρέπειας, ένα επίπεδο σεβασµού και αυτών οι οποίοι έρχον-
ται και οι οποίοι µπορεί να µην είναι εκλεγµένοι, αλλά έχουν θέση
ευθύνης και βεβαίως, να προσπαθήσουµε όλοι µαζί να λειτουρ-
γήσουµε σε ένα πνεύµα αρµονίας, για να µπορέσουν να πάρουν
απαντήσεις οι πολίτες. Κανένας πολίτης δεν αρέσκεται στις αλ-
ληλοκατηγορίες, κανένας πολίτης δεν αρέσκεται στο να παρου-
σιάζεται µια υποβαθµισµένη εικόνα όλου του γίγνεσθαι του
κράτους και αυτός ήταν ο λόγος για τον οποίο σας έστειλαν στην
Αντιπολίτευση και βεβαίως, τον πρώην αρχηγό σας στο σπίτι του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Μερόπη
Τζούφη.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Έχει
ζητήσει τον λόγο ο Υφυπουργός.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν υφίσταται προσω-

πικό. Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
απάντησε στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, όπως
προβλέπει ο Κανονισµός.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Θα ξεκινήσω µε το διαδικαστικό θέµα που
έβαλε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
και να πω ότι η χθεσινή διαχείριση του χρόνου στέρησε τη δυνα-
τότητα σε πολλούς από εµάς να συµµετάσχουµε στο νοµοσχέ-
διο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Και κά-
νετε αντίποινα γι’ αυτό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Είναι κάτι που συµβαίνει καθ’ υποτροπή
και κατ’ επανάληψη. Νοµίζω ότι σήµερα έγινε πολύ καλύτερη δια-
χείριση του χρόνου. Χθες ζητήσατε από εµάς τα ξηµερώµατα να
παραιτηθούµε, ενώ θα µπορούσε να παραταθεί η διαδικασία.

Με άλλα πράγµατα ήθελα να ξεκινήσω, αλλά µε τη συζήτηση
που έγινε, µιλάω γι’ αυτό. 

Είναι προφανές ότι η καταστροφή του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας έγινε στα δύο πρώτα µνηµόνια, τα οποία στέρησαν τη δυ-
νατότητα των µόνιµων διορισµών και παραλάβαµε ένα Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας µε δύο εκατοµµύρια ανθρώπους ανασφάλιστους
χωρίς καµµία προσβασιµότητα. Η συγκεκριµένη διάταξη ήταν
διάταξη απελπισίας και κατ’ απαίτηση των δηµάρχων, διότι έψα-
χναν να βρουν έναν τρόπο και δεν µπορούσαµε να το λύσουµε
ούτε µε τη δυνατότητα που δεν είχαµε να κάνουµε διορισµούς
ούτε και µε τα περιορισµένα οικονοµικά. Άλλη η κατάσταση τότε,
άλλη η κατάσταση τώρα. Διαχειριστήκατε 60 δισεκατοµµύρια
στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή χωρίς δηµοσιονοµικούς περιο-
ρισµούς και σε αυτή την τετραετία δεν αλλάξατε το πλαίσιο ενί-
σχυσης του ΕΚΑΒ. 

Θα ξεκινήσω, όπως είπα, και για το γεγονός της ηµέρας που
βεβαίως είναι ότι για µια ακόµη χρονιά η χώρα µας βιώνει µια
τραγωδία στο έλεος πυρκαγιών για ένατη µέρα και βεβαίως µε
στάχτες του επιτελικού κράτους παντού, µε πέντε τραγικά θύ-
µατα και µε τετρακόσιες χιλιάδες στρέµµατα να έχουν γίνει στά-
χτη µόνο το 2023. Είµαστε βαθιά συγκλονισµένοι και για τον
τραγικό και άδικο χαµό των δύο πιλότων του µοιραίου Καναντέρ,
που τους οφείλουµε απόλυτο σεβασµό, και εκφράζουµε τα ειλι-
κρινή µας συλλυπητήρια στους δικούς τους ανθρώπους αλλά και
στους συναδέλφους τους. Και φυσικά υιοθετούµε την αυτονόητη
πρόταση του Προέδρου της Βουλής για τη στήριξη του αγέννη-
του παιδιού. Οι συνθήκες του δυστυχήµατος πρέπει να διερευ-
νηθούν και να ληφθούν όλα τα αναγκαία µέτρα, για να µη
θρηνήσουµε ξανά θύµατα σε ώρα καθήκοντος. Παράλληλα, µας
γεµίζει θλίψη η απώλεια των πολιτών που απανθρακώθηκαν στη
Μαγνησία. Και είµαστε ακόµη στο ξεκίνηµα του καλοκαιριού.

Πόσοι συνάνθρωποί µας χάθηκαν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το τελευταίο διάστηµα αβοήθητοι περιµένοντας το ασθενο-
φόρο; Ο πενηνταδυάχρονος στο Περιστέρι. Η τουρίστρια στη
Θάσο. Η έγκυος στη Νέα Μάκρη. Η εξηντάχρονη στη Χαλκιδική.
Η εξηντατριάχρονη στην Κω που έσβησε στην καρότσα ενός
αγροτικού. Όπως είπα και πριν, είναι µια απαράδεκτη και τραγική
κατάσταση για την οποία δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία. Διότι
είπα πριν ότι η Νέα Δηµοκρατία κυβέρνησε ολόκληρη την προ-
ηγούµενη τετραετία χωρίς δηµοσιονοµικούς περιορισµούς. Δα-

πάνησε σύµφωνα µε δικές της δηλώσεις 60 δισεκατοµµύρια
ευρώ, όχι όµως για την υγεία και την ασφάλεια των πολιτών,
παρά τα διδάγµατα της πανδηµίας που επανέφερε στο επίκεντρο
την ανάγκη για ισχυρά και αξιόπιστα δηµόσια συστήµατα υγείας.

Είναι σαφές ότι ούτε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας αποτελεί προ-
τεραιότητα για τη Νέα Δηµοκρατία ούτε και η δηµόσια υγεία.
Είχαν υπάρξει επανειληµµένες προειδοποιήσεις των εργαζοµέ-
νων του ΕΚΑΒ για τρεις διαγωνισµούς, οι οποίοι δεν ολοκληρώ-
θηκαν, και για την ύπαρξη τροµακτικά κενών στο προσωπικό.
Ειπώθηκαν τα δεδοµένα. Τα επαναλαµβάνω. Λείπουν επτακόσιοι
διασώστες, ενώ το 2019 έχουν συνταξιοδοτηθεί τετρακόσιοι πε-
νήντα, χωρίς να καλυφθούν από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ο στόλος είναι γερασµένος αλλά και το προσωπικό του
ΕΚΑΒ και τα παλαιότερα οχήµατα βρίσκονται σε σηµαντικό
βαθµό εκτός λειτουργίας. Οι χρόνοι απόκρισης έχουν αυξηθεί
δραµατικά και η δύναµη των ηµερήσιων ασθενοφόρων που επι-
χειρούν αυτή τη στιγµή στην Αττική σύµφωνα µε τα δεδοµένα
που δίνουν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι είναι µικρότεροι από κάθε άλλη
περίοδο. Και στην περιφέρεια -δεν υπάρχει αµφιβολία- µεγάλες
περιοχές µένουν πλήρως ή µερικώς ακάλυπτες.

Ποια είναι η απάντησή σας µε τα συγκεκριµένα δεδοµένα και
στη συγκεκριµένη χρονική στιγµή; Εµβαλωµατικά µέτρα πρό-
χειρα και επικίνδυνα. Αυτό κάνετε µε την ΠΝΠ. Στη συγκεκριµένη
χρονική στιγµή και µάλιστα µε τις πυρκαγιές να κατακαίνε τη
χώρα, τους πυροσβέστες εξαντληµένους στα µέτωπα της φω-
τιάς, τους ανθρώπους των Ενόπλων Δυνάµεων και της τοπικής
αυτοδιοίκησης να συνδράµουν στο έργο της κατάσβεσης, στη
συγκεκριµένη χρονική στιγµή σκεφτήκατε να πάρετε από αυτούς
κόσµο στο ΕΚΑΒ και µάλιστα σε µια περίοδο αυξηµένης τουρι-
στικής κίνησης. Πού είναι οι µόνιµες προσλήψεις; Πού είναι η
ανανέωση του στόλου και η αύξηση της χρηµατοδότησης; Μόνο
µπαλώµατα και υποβάθµιση σε βάρος της ζωής και της υγείας
των πολιτών. 

Δεν θα µείνω στο κοµµάτι το αν υπάρχει σε αυτή την περί-
πτωση επιστηµονική λογική. Προφανώς και δεν υπάρχει. Οι ίδιοι
οι εµπλεκόµενοι φορείς σάς επεσήµαναν και την επικινδυνότητα
αυτής της επιλογής και ότι µπορεί να υπάρξουν σοβαρές νοµικές
επιπτώσεις, αλλά εν τέλει και την αποτυχία της δικής µας αντί-
στοιχης διάταξης του 2016, τότε που δεν υπήρχε δυνατότητα
διορισµών και δύο εκατοµµύρια άνθρωποι ήταν ανασφάλιστοι και
έπρεπε να εξυπηρετηθούν µε δηµοσιονοµικούς κανόνες σκλη-
ρούς που δεν µας έδιναν άλλες δυνατότητες. Υπήρξε, όµως, µε-
ταβατική διάταξη. Διότι και σύµφωνα µε δικές σας δηλώσεις οι
τελευταίες µόνιµες προσλήψεις –το έχει πει ο κ. Κακλαµάνης-
στο ΕΚΑΒ έγιναν το 2016 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε µνη-
µόνιο, µε τρόικα και µε επιτήρηση. Αυξήθηκε ο αριθµός των ερ-
γαζοµένων και η χρηµατοδότηση. Προστέθηκαν οχήµατα στον
στόλο αξιοποιώντας τη δωρεά Νιάρχου. Τετρακόσια τριάντα
εννιά οχήµατα βρίσκονται σήµερα στο συνεργείο, γιατί διαλύ-
θηκε η τεχνική βάση του ΕΚΑΒ.

Και άλλα πράγµατα κάναµε, επειδή σας αρέσουν οι συγκρί-
σεις. Σε δύσκολες συνθήκες αυξήσαµε τη δηµόσια δαπάνη κατά
0,6% του ΑΕΠ. Προχωρήσαµε σε είκοσι χιλιάδες προσλήψεις, εκ
των οποίων εννέα χιλιάδες ήταν µόνιµες. Φτιάξαµε εκατόν είκοσι
επτά νέες δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σε όλη τη
χώρα. Παραλάβαµε µε έλλειµµα τα νοσοκοµεία που άγγιζε τα
750 εκατοµµύρια ευρώ και τα παραδώσαµε µε πλεόνασµα 300
εκατοµµύρια και κυρίως συµπεριλάβαµε όλους τους πολίτες στη
δηµόσια φροντίδα, τα δύο εκατοµµύρια των ανασφάλιστων πο-
λιτών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Στη δική σας τετράχρονη διακυβέρνηση και µε ευρωπαϊκούς
πόρους που ήρθαν µε αφορµή την πανδηµία δυστυχώς αυξάνον-
ται διαρκώς οι ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία. Στην Ευρώπη των
είκοσι επτά ο µέσος όρος είναι 15%. Στην Ελλάδα είναι 35% και
δυστυχώς θέλετε να το αυξήσετε και άλλο σε βάρος της δηµό-
σιας υγείας και της περίθαλψης.

Τι προτείνουµε; Γιατί ακούσαµε από συναδέλφους ότι δεν έχει
προτάσεις ο ΣΥΡΙΖΑ. Πολλά πράγµατα. Πρώτα απ’ όλα, να απο-
κατασταθεί ο δηµόσιος χαρακτήρας του ΕΣΥ και να ακυρωθούν
οι νόµοι της Νέας Δηµοκρατίας για τις εργασιακές σχέσεις των
γιατρών και την ιδιωτικοποίηση του συστήµατος. Αυτή είναι και
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η απάντηση προς τον συνάδελφο που προηγουµένως µου είπε
αν έχω ιδέα από νοσοκοµειακή ιατρική. Τριάντα πέντε χρόνια έχω
υπηρετήσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας και αυτό που προτείνει,
να έρχεται ιδιώτης γιατρός να προσφέρει τις υπηρεσίες, είναι
πριν από την ίδρυση του ΕΣΥ. Αυτό ουσιαστικά ονειρεύεται η
Νέα Δηµοκρατία.

Έπρεπε να είχατε µονιµοποιήσει -και τους το είχατε υποσχε-
θεί- τους επικουρικούς. Έπρεπε να σταµατήσετε την ιστορία του
brain drain βγάζοντας µόνιµες και αξιόπιστες θέσεις µε αυξηµένο
µισθό στα 2.000 ευρώ και βεβαίως τους εργαζόµενους στο ΕΚΑΒ
να τους εντάξετε στα βαρέα και ανθυγιεινά. Είναι αδιανόητο αυτή
τη στιγµή να προσπαθείτε στις δυσπρόσιτες περιοχές – και όχι
τόσο δυσπρόσιτες- να καλύψετε τις ανάγκες....

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Τζούφη, έχετε
υπερβεί τον χρόνο.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Θα τελειώσω.
Για παράδειγµα, στο Ακτινολογικό της Άρτας αποσπάτε ακτι-

νολόγους από το Νοσοκοµείο Αγρινίου, οι οποίοι δεν φτάνουν
να καλύψουν τις δικές τους εφηµεριακές ανάγκες.

Εποµένως, εδώ έχουν γίνει προσπάθειες, αλλά η δική σας κα-
τεύθυνση, το νεοφιλελεύθερο σχέδιό σας είναι απαξίωση των
δοµών, υποχρηµατοδότηση, υποστελέχωση, λιγότερο κράτος
και περισσότερη αγορά. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία θα συνεχίζει να µάχεται, όχι
µόνο για την επούλωση των πληγών, αλλά και για ένα νέο όραµα
που αξιόπιστα θα µπορεί να καλύπτει περισσότερες ανάγκες, να
εξασφαλίζει ισότιµη πρόσβαση των πολιτών στην υγειονοµική
φροντίδα µε αξιοποίηση όλων των επιτευγµάτων της σύγχρονης
επιστηµονικής σκέψης και επιστήµης και όχι µε τερατώδεις ανα-
χρονισµούς που δεν έχουν καµία σχέση µε την αλήθεια. 

Ακούσαµε πολλούς σήµερα για την υγειονοµική θωράκιση της
κοινωνίας και της χώρας. Μαζί µε την κοινωνία για τις ανάγκες
της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται τώρα στο

Βήµα η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, κ. Αγαπηδάκη, η οποία
έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, επιτρέψτε µου να εκ-
φράσω τα βαθιά µου συλλυπητήρια, τη θλίψη µου για τον αδό-
κητο χαµό των δύο ηρώων, του Χρήστου Μουλά και του Περικλή
Στεφανίδη. Ειλικρινή συλλυπητήρια στις οικογένειές τους και βέ-
βαια στα θύµατα που είχαµε από τις πρόσφατες πυρκαγιές, που
δοκιµάζεται η χώρα.

Είναι αλήθεια ότι δεν είχα σκοπό να µπούµε σε πολιτική δια-
µάχη, αλλά δυστυχώς τα τελευταία λεπτά αυξήθηκαν οι τόνοι.
Δεν µπορούν να µείνουν αναπάντητα κάποια πράγµατα που
ακούσαµε ειδικά από τον κ. Φάµελλο. Κατηγορούµαστε ότι φέρ-
νουµε ΠΝΠ και µπαίνω στον πειρασµό να κάνω µια διαπίστωση
που έχουµε κάνει και άλλες φορές σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά
φαίνεται ότι δεν γίνεται κατανοητή.

Πολιτεύεστε σαν να βρισκόµαστε όχι στο 2015, αλλά στο 2012.
Ακούµε εδώ πράγµατα που λέγατε το 2012. Με πράξεις νοµοθε-
τικού περιεχοµένου συρρικνώνουν τη δηµοκρατία έλεγε ο Αλέ-
ξης Τσίπρας στις 5 Δεκεµβρίου του 2012: «Η διακυβέρνηση της
χώρας µε τις χουντικής έµπνευσης πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου», ήταν φράση του κ. Βούτση στις 11 Δεκεµβρίου του
2012 και λίγα χρόνια µετά το 2015 µε ΠΝΠ κάνατε τη µεταφορά
των διαθεσίµων από τους δήµους στην Τράπεζα της Ελλάδος,
µε ΠΝΠ τα capital controls, όπου χρησιµοποιήσατε τις ΠΝΠ για
µια σειρά από πράγµατα, γιατί; Διότι δηµιουργήσατε µία εθνική
κρίση. Πάντα έχετε δυστυχώς το ίδιο modus operandi. Δηµιουρ-
γείτε, για να αντιµετωπίσετε τις εσωκοµµατικές σας κρίσεις, εθνι-
κές κρίσεις.

Να αποφασίσουµε λοιπόν ότι οι ΠΝΠ είναι ένα εργαλείο, είναι
µία δυνατότητα που χρησιµοποιεί κάθε κυβέρνηση για συγκεκρι-
µένους λόγους και να σταµατήσουµε να κάνουµε αυτήν την
αέναη, υποκριτική διαδικασία, υποβαθµίζοντας την κοινοβουλευ-

τική δραστηριότητα και να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων,
όχι µόνο γιατί έχουµε τα φαινόµενα της κλιµατικής κρίσης, αλλά
και γιατί όσοι έχουµε περάσει από τον χώρο της υγείας δεν µπο-
ρούµε άλλο να ακούµε ξανά και ξανά τα ίδια πράγµατα, λες και
δεν έχει µεσολαβήσει τίποτα και είναι σαν να µην µαθαίνουµε τε-
λικά.

Αναρωτιέµαι ποια είναι η ευθύνη απέναντι στον πολίτη; Πώς
λογοδοτούµε; Γίνεται εδώ να συζητάµε σαν να υπάρχει µια µα-
γική λύση που µια κακιά κυβέρνηση δεν θέλει να εφαρµόσει µε
συγχωρείτε, αλλά είµαι σαράντα τριών ετών και τέτοιου είδους
αφηγήµατα µας λέγανε οι δασκάλες µας στο νηπιαγωγείο.

Η πανδηµία αποτέλεσε για τη χώρα µας, όπως και για όλες τις
χώρες, µια πρωτοφανή κρίση. Παρά το αποδυναµωµένο σύ-
στηµα υγείας το οποίο από ό,τι ξέρετε όλοι πάρα πολύ καλά ότι
έχουµε στη χώρα για πολύ συγκεκριµένους λόγους. Δεν ανακα-
λύψαµε τον τροχό, καταφέραµε να κάνουµε µια ικανοποιητική
διαχείριση, ενισχύοντας το σύστηµα υγείας, ενισχύοντας τον
προϋπολογισµό, κάνοντας αυτά που χρειάζεται για να ανταπο-
κριθούµε στην πανδηµία και στόχος µας δεν ήταν απλώς να αν-
τιµετωπίσουµε τις άµεσες υγειονοµικές ανάγκες, αλλά κα τις
κοινωνικές για να µη µείνει κανένας πολίτης πίσω.

Αυτό που δεν καταφέραµε να κάνουµε, το έχουµε πει. Ναι, δεν
µπορέσαµε να το κάνουµε και δεν µπόρεσε καµµία χώρα στον
κόσµο να το κάνει. Αυτό που δεν καταφέραµε να κάνουµε είναι
να κάνουµε µεταρρύθµιση εν µέσω πανδηµίας. 

Βρείτε µου -σας παρακαλώ θερµά- µία χώρα στον πλανήτη
που τα τελευταία τρία χρόνια εν µέσω COVID κατάφερε να κάνει
αναµόρφωση στο ΕΣΥ. Βρείτε µου µία χώρα στον πλανήτη ή
στον δυτικό κόσµο που αυτή τη στιγµή δεν αντιµετωπίζει πρό-
βληµα µε την επάρκεια σε γιατρούς και σε νοσηλευτές. Βλέπετε
τι γίνεται σε όλες τις χώρες. Για διάφορους λόγους συµβαίνει
αυτό. Αλλά το να υποστηρίζουµε ότι όλο αυτό είναι ελληνικό φαι-
νόµενο που το δηµιούργησε η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη και της Νέας Δηµοκρατίας κ.λπ., υποβαθµίζει ξέρετε το
πρόβληµα και δίνει ένα µήνυµα στους Έλληνες πολίτες ότι όσοι
τα λένε αυτά σήµερα δεν έχουν καταλάβει καν σε ποια εποχή
βρισκόµαστε και ποια είναι τα αίτια του προβλήµατος. Δεν υπάρ-
χει, λοιπόν, συναντίληψη και αυτό είναι πολύ σοβαρό σε επίπεδο
Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Δεν θα σχολιάσω το εξαιρετικά προσβλητικό ύφος του κ. Φά-
µελλου προς τα νεότερα στελέχη της Κυβέρνησης. Ξέρετε, εί-
µαστε νέοι άνθρωποι και θεωρούµε ότι µπορούµε και εµείς να
προσφέρουµε στην πατρίδα και παρά τις όποιες ιδεολογικές
κοµµατικές µας διαφορές, µπορούµε να έχουµε ένα πεδίο σύγ-
κρουσης, διαφωνίας, αλλά µέσα σε ένα πλαίσιο που µπορούµε
να βρούµε κοινές λύσεις, ενσωµατώνοντας προτάσεις που µπο-
ρούν να λειτουργούν και να µην τις έχουµε σκεφθεί. Είµαστε
πάντα ανοιχτοί σε αυτό το πλαίσιο και είναι έτσι λίγο δυσάρεστο
να βλέπουµε από έµπειρους κοινοβουλευτικούς τέτοιου είδους
στάσεις και συµπεριφορές. Και το λέω και ως γυναίκα, γιατί
πραγµατικά ήταν πολύ δυσάρεστο όλο αυτό.

Έχουµε, λοιπόν, από την έκθεση αξιολόγησης -και επανέρχο-
µαι σε αυτά που συζητάµε σήµερα, στα θέµατα υγείας και ειδικά
σε ό,τι αφορά τις διατάξεις που αφορούν την αλλαγή στο µον-
τέλο διοίκησης του ΕΟΔΥ- που µας έκανε ο Παγκόσµιος Οργα-
νισµός Υγείας για τη διαχείριση της πανδηµίας, κρίσιµα
συµπεράσµατα. Ποια είναι αυτά; 

Έχουµε ένα γερασµένο πληθυσµό. Πρέπει η δηµόσια υγεία
στη χώρα µας -και όταν λέµε δηµόσια υγεία, συγχωρέστε µε,
ακούγεται λίγο ακαδηµαϊκό, αλλά θα επιµένω γιατί εξακολου-
θούµε να χρησιµοποιούµε σε αυτήν την Αίθουσα λάθος αυτόν
τον όρο. Μιλάµε για την προαγωγή, την προστασία και την πρό-
ληψη, δεν µιλάµε για το ΕΣΥ. Η δηµόσια υγεία είναι ένας εξαιρε-
τικά υποβαθµισµένος τοµέας  στη χώρα µας, τον µάθαµε
εξαιτίας της πανδηµίας. Αυτός, λοιπόν, ο τοµέας µας λέει ο ΠΟΥ
ότι χρειάζεται και άλλη ενίσχυση και σε αυτό το πλαίσιο αναγνω-
ρίζονται µια σειρά από διαχρονικές αδυναµίες και παθογένειες.

Ο ΕΟΔΥ αποτελεί έναν βασικό κορµό των ζητηµάτων που
άπτονται της δηµόσιας υγείας, ειδικά τώρα που ξέρουµε ότι λόγω
της κλιµατικής κρίσης έχουµε και αυξηµένη πιθανότητα να αντι-
µετωπίσουµε ξανά νέες πανδηµίες. Είναι πάρα πολύ εύκολο µε τα
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µεταδιδόµενα νοσήµατα να ζήσουµε ξανά µία νέα πανδηµία.
Επειδή υπάρχουν όλες αυτές οι διαχρονικές αδυναµίες, επειδή

σε ειδικό πρόγραµµα που έχουµε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και τη DG Reform, τη γενική διεύθυνση που είναι επιφορτισµένη
µε τα θέµατα των µεταρρυθµίσεων, λάβαµε συστάσεις για το ότι
ο ΕΟΔΥ χρειάζεται να αλλάξει θεµελιακά, όχι µόνο ως προς τη
διάρθρωση του οργανισµού, αλλά και ως προς τον τρόπο που
διοικείται, για να µπορέσει να υπάρξει ουσιαστική µεταρρύθµιση
και να επιτελέσει αποτελεσµατικά το έργο του, φέρνουµε σή-
µερα αυτές τις διατάξεις οι οποίες προβλέπουν την αλλαγή του
µοντέλου διοίκησης του οργανισµού, µε βασικό άξονα της ανα-
µόρφωσης να γίνει ένας διαχωρισµός ανάµεσα στο διοικητικό
και επιστηµονικό έργο, όπως έχουµε δεχθεί -ξαναλέω- και από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µετά από το διετές πρόγραµµα που
δεχθήκαµε τεχνική βοήθεια από την Κοµισιόν.

Έτσι, λοιπόν, χωρίς να αποκόπτουµε τη µία λειτουργία από την
άλλη, τη διοικητική από την επιστηµονική, προσπαθούµε να
έχουµε µία πιο ευέλικτη, πιο αποτελεσµατική δοµή, για να µπορεί
ο οργανισµός να εκπληρώνει αποτελεσµατικά και τάχιστα την
αποστολή του. Ξέρετε ότι για εµάς -το έχει πει και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός προεκλογικά- η αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας, η
ενίσχυση του ΕΣΥ και η βελτίωση των δεικτών υγείας του πλη-
θυσµού -γιατί νοµίζω ότι δεν τα έχουµε συνταυτίσει όλα αυτά στη
σκέψη µας πολύ εδώ- είναι βαθιά δέσµευση γι’ αυτήν την τετρα-
ετία και γι’ αυτήν την επίτευξη του στόχου έχουµε θέσει στο κέν-
τρο των προσπαθειών και τη δηµόσια υγεία, ενσωµατώνοντας
τρία βασικά έργα, µε προϋπολογισµό άνω των 35 εκατοµµυρίων
ευρώ στο Ταµείο Ανάκαµψης για να υλοποιήσει ο ΕΟΔΥ.

Αναβάθµιση του Εθνικού Μηχανισµού Επιδηµιολογικής Επιτή-
ρησης, ώστε να έχουµε αξιόπιστα δεδοµένα, για τις απειλές δη-
µόσιας υγείας. Αναβάθµιση του Συστήµατος Ετοιµότητας και
Αντιµετώπισης Έκτακτων Αναγκών Δηµόσιας Υγείας, για να µπο-
ρούµε άµεσα να αντιµετωπίζουµε τις απειλές και να µην εξελίσ-
σονται σε micro out brakes οι πανδηµίες. Ενίσχυση της
επιχειρησιακής ετοιµότητας του ΕΟΔΥ.

Με αυτές, λοιπόν, τις διατάξεις κάνουµε ένα πρώτο βήµα –δεν
είναι όλη η µεταρρύθµιση, αλλά είναι ένα πρώτο βήµα- για την
αναµόρφωση του ΕΟΔΥ, προκειµένου να δώσουµε τη δυνατό-
τητα στα διοικητικά του όργανα να επιτελέσουν πιο αποτελεσµα-
τικά τον ρόλο τους.

Συγκεκριµένα, αυξάνουµε τις απαιτήσεις των ακαδηµαϊκών
προσόντων για τη θέση του Προέδρου, τον απαλλάσσουµε τον
Πρόεδρο από όλον αυτό τον διοικητικό φόρτο, δίνουµε τη δυνα-
τότητα να αφιερωθεί περισσότερο -ξαναλέω, σύµφωνα µε τις συ-
στάσεις που έχουµε δεχθεί- στα επιστηµονικά καθήκοντα.
Έχουµε διευθύνοντα σύµβουλο ο οποίος µπορεί να ασχοληθεί
αποτελεσµατικότερα µε όλο το διοικητικό έργο και να προχωρή-
σει τάχιστα τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης. Θεσπίζουµε επι-
στηµονική επιτροπή η οποία γνωµοδοτεί στον Πρόεδρο, για να
είµαστε βέβαιοι ότι έχουµε επιστηµονικά τεκµηριωµένες λύσεις
που εφαρµόζονται στον ΕΟΔΥ, το γνωστό σε όλους όσοι ασκού-
µαστε µε τη δηµόσια υγεία, evidence space public here και έτσι
έχουµε τη δυνατότητα να αλλάξουµε την εξής πραγµατικότητα.
Σήµερα, γιατί δεν είναι θέµα προσώπων είναι θέµα δοµής, ο Πρό-
εδρος του ΕΟΔΥ -και κάθε ένας άνθρωπος που είχε αυτήν τη
θέση όλα αυτά τα χρόνια- ασχολιόταν τα τρία τέταρτα του χρό-
νου του µε διοικητικά θέµατα, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να
κάνει αποτελεσµατική δουλειά, επιστηµονική, επιχειρησιακή,
στον οργανισµό.

Αυτές τις χρόνιες παθογένειες ερχόµαστε να θεραπεύσουµε
και για το λόγο αυτό θεωρώ -παρόλο το τεταµένο κλίµα των τε-
λευταίων τριάντα λεπτών- ότι ακριβώς έχουµε χρέος όλοι µας,
ειδικά τα µεγάλα κόµµατα που τοποθετούνται εδώ –έχουν περά-
σει όλοι από κυβερνητικές θέσεις- και ειδικά όσοι έχουν περάσει
από το χώρο της υγείας να γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά –ακόµη
κι αν δεν συµφωνούµε πολιτικά- ότι είναι απόλυτα απαραίτητες
οι αλλαγές που φέρνουµε σήµερα. 

Και γι’ αυτόν τον λόγο ζητάµε να υποστηρίξετε αυτό το νοµο-
σχέδιο Έχουµε χρέος απέναντι στις επόµενες γενιές να έχουµε
ένα αποτελεσµατικό σύστηµα δηµόσιας υγείας, έναν αποτελε-
σµατικό ΕΟΔΥ και έτσι την επόµενη φορά που θα έχουµε µια νέα

απειλή δηµόσιας υγείας, η Ελλάδα να είναι έτοιµη µε το επιστη-
µονικό δυναµικό, µε τα εργαλεία που χρειάζεται για να µπορέσει
να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά οποιαδήποτε νέα κρίση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο
στην επόµενη οµιλήτρια, που θα είναι κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου
από το ΠΑΣΟΚ, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής στην Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρία Ράπτη, µε ακούτε;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ακούω, εννοείται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Φαντάζοµαι ότι εκ πα-

ραδροµής, όταν αναφερθήκατε πριν στον κ. Φάµελλο, είπατε µια
λέξη σχετικά µε τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ. Φαντάζοµαι ότι εννοούσατε ο προσωρινός ή ο µεταβα-
τικός ή οτιδήποτε και θα παρακαλούσα –αν δεν έχετε αντίρρηση-
να διαγραφεί από τα Πρακτικά αυτή η λέξη.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Να διαγραφεί. Ναι, να διορθωθεί. Ευχαριστώ
πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστώ. 
Πριν την οµιλία της Βουλευτού, που προανήγγειλα, έχει ζητή-

σει τον λόγο για να κάνει µια µικρή παρέµβαση ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Άκουσα µε ενδιαφέρον την τοποθέτηση της κυρίας Υπουργού.

Ελπίζω η κριτική να µην εκλαµβάνεται ως επίθεση σε γυναίκα,
όπως είπατε πριν. Η κριτική που θα σας κάνω τώρα, να µην εκλη-
φθεί εννοώ υπό αυτό το πρίσµα. 

Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον την άποψή σας για τις αλλαγές
που πρέπει να γίνουν στον ΕΟΔΥ, στο πνεύµα της αξιοκρατίας,
της µεταρρύθµισης, των αρίστων και όλο αυτό το οποίο πρε-
σβεύετε –κι εσείς και ο Πρωθυπουργός-, αλλά µου γεννιέται εύ-
λογα, κυρία Πρόεδρε, µια απορία, όταν βλέπω µία τροπολογία
που έρχεται, όπως και άλλες, στην τελευταία συνεδρίαση της
Ολοµέλειας –που όλοι ξέρουµε ότι δεν είναι και τα αντανακλα-
στικά τόσο έντονα- για αλλαγή του οργανογράµµατος του ΕΟΔΥ.
Αν δεν κάνω λάθος -διορθώστε µε-, είπατε ότι απαλλάσσετε τον
Πρόεδρο από τα καθήκοντα τα διοικητικά και του µεταβιβάζετε
τα αµιγώς επιστηµονικά. 

Αν διαβάζω σωστά –µπορεί να µην διαβάζω εγώ σωστά- στη
διάταξη που τροποποιείτε, στο άρθρο 2, στις αρµοδιότητες του
Προέδρου του ΕΟΔΥ, λέτε: «Συγκαλεί το Διοικητικό Συµβούλιο,
αρµοδιότητα β’ καταργείται, αρµοδιότητα γ’ καταργείται…» -κα-
ταργούνται όλα τέλος πάντων και ο Πρόεδρος κρατάει- «να συγ-
καλεί το διοικητικό συµβούλιο και να εκπροσωπεί τον Οργανισµό
δικαστικώς και εξωδίκως». Αυτό λέει η διάταξη. 

Προσέξτε τώρα, κυρία Πρόεδρε, το καλύτερο. Αυτό λοιπόν
που η κ. Αγαπηδάκη, αρεστή του κ. Μητσοτάκη και άριστη, λέει
ότι είναι µεταρρύθµιση και ότι είναι για το επιστηµονικό καθήκον
του Προέδρου –το οποίο δεν το βλέπω εδώ, δεν ξέρω πού το
βλέπετε εσείς- έρχεται σε πλήρη αναντιστοιχία µε αυτό που ο
νυν Πρόεδρος του ΕΟΔΥ παρουσιάζει στην ετήσια έκθεση του
2022, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας –αν και δεν είναι
σωστό να απευθύνοµαι σε σας, πρέπει να απευθύνοµαι µόνο
στην Πρόεδρο. 

Και θυµίζω ότι ο Πρόεδρος του ΕΟΔΥ δεν διορίστηκε από το
ΠΑΣΟΚ. Ορίστηκε από την Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη και
είναι οµότιµος καθηγητής παιδιατρικής σε πανεπιστήµιο των
Ηνωµένων Πολιτειών. Μάλιστα στο βιογραφικό του λέει ότι έχει
διατελέσει και σύµβουλος του Προέδρου των Ηνωµένων Πολι-
τειών. Λέει, λοιπόν, στον απολογισµό ο Πρόεδρος του ΕΟΔΥ ότι
έχει στείλει οργανόγραµµα στο Υπουργείο το οποίο προτεινό-
µενο λαµβάνει υπ’ όψιν τον τρόπο λειτουργίας άλλων επιτυχηµέ-
νων οργανισµών δηµόσιας υγείας παγκοσµίως και είναι
προσαρµοσµένο στον τρέχοντα οργανισµό. 

Άρα ο Πρόεδρος του ΕΟΔΥ στέλνει οργανόγραµµα για τα θέ-
µατα δηµόσιας υγείας µε συζήτηση και διαβούλευση µε άλλους
οργανισµούς δηµόσιας υγείας παγκοσµίως, εσείς προφανώς δεν
λαµβάνετε υπ’ όψιν το οργανόγραµµα που σας έχει στείλει ο
Πρόεδρος και του αφαιρείτε κάθε αρµοδιότητα. Γιατί; Γιατί θέ-
λετε να δώσετε υπερεξουσίες σε έναν διευθύνοντα, κυρία Αγα-
πηδάκη –και το καταγγέλλω και εσάς προσωπικά- που θα τον
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δούµε σε λίγες ηµέρες. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)
Αυτή είναι η Κυβέρνηση των αρίστων, της αξιοκρατίας και της

µεταρρύθµισης, που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν καθηγητές µε παγ-
κόσµια αναγνώριση, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν οργανισµούς που
έχουν το θάρρος δηµοσίως να λένε αυτό που κάνουν και ότι είναι
σε διαβούλευση µε άλλους οργανισµούς δηµόσιας υγείας παγ-
κοσµίως, αλλά όλα αυτά παρακάµπτονται, διαγράφονται και κα-
ταργούνται. Όπως καταργείται και εδώ σε αυτό που φέρατε
σήµερα, τελευταία ηµέρα συνεδρίασης της Ολοµέλειας, προφα-
νώς γιατί ο κ. Μητσοτάκης και εσείς θέλετε να φέρετε κάποιον
αρεστό σας και να του δώσετε υπερεξουσίες. 

Αυτή, λοιπόν, την επιλογή σας -την οποία καταγγέλλω, κύριε
Πρόεδρε- την παραδίδω στην κρίση και των Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας που οµνύουν στην αξιοκρατία και των Ελλήνων πο-
λιτών που θα κρίνουν ποιοι είναι αυτοί που άλλα λένε και άλλα
κάνουν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, κυρία Αγα-

πηδάκη.
Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, παρακαλώ.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ πολύ.
Ευχαριστώ, κύριε Κατρίνη. Να αποσαφηνίσουµε κάτι; Επειδή,

ξέρετε, είναι εύκολο να λέτε όλα αυτά, αν δεν γνωρίζετε λίγο την
τεχνοκρατική διαδικασία. Αυτά που επικαλείται ο Πρόεδρος του
ΕΟΔΥ µε το έγγραφο που διαβάσατε, είναι το αποτέλεσµα µερι-
κώς του TSI, του προγράµµατος που ανέφερα πριν από λίγο. 

Οι προτάσεις που έφερε ο κ. Ζαούτης αφορούν στο πεδίο των
αρµοδιοτήτων του φυσικά, γιατί όπως ξέρετε το Υπουργείο
Υγείας εποπτεύει τον ΕΟΔΥ, δεν υπάρχουν δύο παράλληλοι µη-
χανισµοί και είναι οι προτάσεις του σε σχέση µε το οργανό-
γραµµα των υπηρεσιών του. Το Υπουργείο Υγείας, όπως
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, έχει την αρµοδιότητα και την ευθύνη
να κάνει πιο λειτουργικούς και πιο αποτελεσµατικούς τους ορ-
γανισµούς. 

Και ξέρετε εγώ η ίδια ήµουν, η ίδια προσωπικά –και µπορώ να
σας το βεβαιώσω αυτό µε τα σχετικά έγγραφα- που ζήτησα από
την Κοµισιόν όταν ανέλαβα ως Γενική Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου Υγείας να τροποποιηθεί αυτό το έργο τεχνικής βοήθειας,
να λάβει έξτρα βοήθεια ο κ. Ζαούτης, να γίνουν trainings σε όλα
τα στελέχη του ΕΟΔΥ, να ενισχυθεί ο οργανισµός για να έρθει
µε τις προτάσεις, κύριε Κατρίνη. Διότι να σας πω κάτι; Οι άνθρω-
ποι αυτοί, όπως και πολλοί άλλοι στη δηµόσια υγεία, είναι παρα-
τηµένοι πάρα πολλά χρόνια. Δεν τους έχει κανείς ενισχύσει πάρα
πολλά χρόνια, δεν τους έχει λάβει κανείς υπ’ όψιν στο σχεδιασµό
πάρα πολλά χρόνια. 

Εγώ έχω κάνει δύο πράγµατα και αυτά, ναι, πρέπει να µου τα
χρεώσετε προσωπικά και περιµένω και την κριτική σας γι’ αυτό.
Συµπεριέλαβα την κεντρική µου υπηρεσία ως Γενική Γραµµατέας
στη Διεύθυνση Δηµόσιας Υγείας και τα πολύτιµα στελέχη της –
τα οποία δεν έχει καµµία σηµασία σε ποιον χώρο ανήκουν πολι-
τικά, αλλά είναι πολύτιµα στελέχη του δηµοσίου- και αυτήν τη
στιγµή υπηρετεί ως Γενική Γραµµατέας Δηµόσιας Υγείας ένα
άξιο στέλεχος του δηµοσίου, η κ. Καλύβα, στο σχεδιασµό αυτού
του προγράµµατος, που ακούσατε πριν. Αυτές είναι οι συστά-
σεις. Γνωρίζετε όλοι πάρα πολύ καλά τα διαχρονικά προβλήµατα
στον ΕΟΔΥ και αν έχει µπορέσει κανένας Πρόεδρος –που πρέπει
να υπογράφει δεκάδες συµβάσεις κάθε µέρα- να κάνει επιστη-
µονικό έργο. 

Αυτά στα οποία αναφέρεστε, αφορούν την οργάνωση του ορ-
γανισµού σε σχέση µε τα τµήµατα τα οποία εποπτεύει ο κ. Ζα-
ούτης, όχι τη διοίκηση του οργανισµού, που αφορά αρµοδιότητα
του Υπουργείου Υγείας. 

Καταλαβαίνω την ντρίµπλα που πάτε να µου κάνετε, αλλά –ξέ-
ρετε- µικρή έπαιζα ποδόσφαιρο και ήµουνα πολύ καλή στην
άµυνα. 

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Αγαπηδάκη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Κατρίνη,

δεν κάνουµε διάλογο. Παρακαλώ! Όχι, δεν κάνουµε διάλογο. Μι-
λήσατε, σας απάντησε, τελείωσε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Υπάρ-
χουν τόσοι οµιλητές που περιµένουν, κύριε Πρόεδρε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θέλω να
πάρω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μην µε φέρνετε σε
δύσκολη θέση, σας παρακαλώ!

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής, για επτά λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
µε αφορά σχεδόν προσωπικά. Οι περισσότεροι από εσάς και
ιδίως οι παλαιότεροι γνωρίζετε τον πατέρα µου, τον Λεωνίδα
Γρηγοράκο. 

Μεγάλωσα, λοιπόν, µέσα σε ένα οικογενειακό περιβάλλον,
όπου το θέµα της υγείας, των νοσοκοµείων και βέβαια του ΕΚΑΒ
ήταν καθηµερινότητα, σε µια καθηµερινότητα που η υγεία των
πολιτών δεν είχε χρώµα ούτε κόµµα, σε µία καθηµερινότητα συν-
δεδεµένη στενά µε την προσφορά βοήθειας σε όποιον, όποια και
όποτε τη χρειάστηκε, σε µια καθηµερινότητα συνδεδεµένη µε
την έννοια του επείγοντος και του εκτάκτου, γιατί οι ασθενείς,
αλλά και ο γιατρός συναντιούνται σχεδόν πάντοτε σε µία επεί-
γουσα κατάσταση, µια κατάσταση που πρέπει να αντιµετωπιστεί
εδώ και τώρα. 

Αυτό το δεδοµένο όµως επιβάλλει σε κάθε κυβέρνηση που
ευαγγελίζεται πως ενδιαφέρεται για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
να νοµοθετεί προβλέποντας, να νοµοθετεί παρακολουθώντας
στενά τις αντοχές, τις ελλείψεις και τις ανάγκες του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, προστατεύοντας το επείγον που χαρακτηρίζει
την υγεία των πολιτών. Η νοµοθέτηση κατόπιν εορτής ή πιο
σωστά κατόπιν τραγωδίας όχι µόνο δεν πείθει για το ενδιαφέρον,
αλλά κυρίως µας οδηγεί στην υιοθέτηση λύσεων που µπορεί να
είναι επικίνδυνες ή και µοιραίες για τη δηµόσια υγεία. Και δυστυ-
χώς σε αυτό το επικίνδυνο «κατόπιν εορτής» συναντάµε τη ση-
µερινή Κυβέρνηση. 

Τι συνέβη, λοιπόν, µε το ΕΚΑΒ; Πρώτα ήρθε η επικαιρότητα,
πρώτα ήρθαν οι ανθρώπινες τραγωδίες, που θόλωσαν τη µαγική
εικόνα της αριστείας του επιτελικού κράτους και της διαχειριστι-
κής επάρκειας και µετά η δήθεν λύση. Όµως η υγεία των πολιτών
δεν µπορεί να είναι θέµα επικοινωνίας. 

Γνωρίζατε τα προβλήµατα του ΕΚΑΒ σε ασθενοφόρα και τις
ελλείψεις σε προσωπικό σε όλη τη χώρα.

Γνωρίζατε πως λείπουν ογδόντα ασθενοφόρα για να φτά-
σουµε τα διεθνή στάνταρ και τουλάχιστον επτακόσιοι διασώστες
για να τα στελεχώσουν. 

Γνωρίζατε, αλλά επιλέξατε να µην κάνετε τίποτα. 
Σήµερα οδηγήστε στο να προτείνετε την επικίνδυνη λύση των

µεικτών πληρωµάτων του ΕΚΑΒ µε αποσπάσεις οδηγών από
τους δήµους, το Πυροσβεστικό Σώµα και τις Ένοπλες Δυνάµεις
και κάνετε σα να µην γνωρίζετε πως τα πληρώµατα των ασθενο-
φόρων του ΕΚΑΒ δεν είναι απλοί οδηγοί οχηµάτων, αλλά ειδικό
εκπαιδευµένο προσωπικό, σαν να µην γνωρίζετε πως οι εξειδι-
κευµένες γνώσεις αυτού του προσωπικού δεν µπορούν να ανα-
πληρωθούν µε διήµερες εκπαίδευσης των οδηγών στις πρώτες
βοήθειες.

Και βέβαια µας ρωτάτε: Εσείς δηλαδή τι θα κάνατε; Ποιες είναι
οι προτάσεις σας; Στην ατζέντα της προοδευτικής παράταξης οι
πολιτικές για την υποστήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
είναι συγκεκριµένες, ξεκάθαρες και κυρίως δεν χαρακτηρίζονται
από το «εκ των υστέρων». Στο τι, λοιπόν, θα κάναµε, σας απαν-
τάµε ότι θα φροντίζαµε να µην βρεθούµε µε την πλάτη στον
τοίχο. Και δεν θα βρισκόµασταν γιατί εµείς θα προστατεύαµε το
ΕΣΥ, δεν θα το υπονοµεύαµε µετατρέποντας το αγαθό της
υγείας σε αντικείµενο κερδοσκοπίας ιδιωτικών συµφερόντων.
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Εµείς θα προσεγγίζαµε και θα υποστηρίζαµε συγκεκριµένες πο-
λιτικές για τη δωρεάν και καθολική παροχή υπηρεσιών υγείας,
καθώς µας προβληµατίζει ειλικρινά το ότι η χώρα µας έχει τις
δεύτερες υψηλότερες ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία στην Ευ-
ρώπη πίσω από τη Βουλγαρία. 

Στην Κυβέρνηση, λοιπόν, εµείς θα λέγαµε το εξής και θα προ-
τείναµε τα κάτωθι:

Πρώτον, την αύξηση της χρηµατοδότησης του ΕΣΥ από τον
προϋπολογισµό ώστε να υπερβούµε τον µέσο ευρωπαϊκό όρο.

Δεύτερον, τη διάθεση 8% µε 10% των πόρων του Ταµείου Ανά-
καµψης για την υγεία και τις κοινωνικές υποδοµές. 

Τρίτον, ένα ισχυρό και ενιαίο σύστηµα πρωτοβάθµιας υγείας,
µε καλά στελεχωµένα κέντρα υγείας σε κάθε δήµο, σύγχρονα
και λειτουργικά δηµόσια νοσοκοµεία µε αξιοκρατικά επιλεγµένες
διοικήσεις, κάλυψη όλων των πραγµατικών κενών του ΕΣΥ µε µό-
νιµες προσλήψεις και κυρίως διαφανείς διαδικασίες και αύξηση
των αµοιβών των υγειονοµικών µας, ώστε να µην εγκαταλείπουν
τη χώρα. 

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, την υποκρισία. Δεν σας λείπουν οι
προτάσεις από την πλευρά µας. Σας λείπει η διάθεση να προστα-
τεύσετε πραγµατικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ίσως σας βο-
λεύει αυτή η έκτακτη νοµοθέτηση που υιοθετήσατε κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας κατασπαταλώντας το δηµόσιο χρήµα και
καταργώντας κάθε διαδικασία διαφάνειας και αξιοκρατίας. Όµως
η πανδηµία τελείωσε και τελείωσε και η ανοχή µας σε τέτοιου εί-
δους πρακτικές. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι Υπουργοί, κλείνον-
τας θα ήθελα να σας µεταφέρω µε λίγα λόγια την κατάσταση της
υγείας στη Λακωνία και θα επανέλθω εν ευθέτω χρόνω και µε
συγκεκριµένες ερωτήσεις στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου. 

Η κατάσταση και η οργάνωση των υποδοµών υγείας στον
Νοµό Λακωνίας βρίσκονται σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης: ελ-
λείψεις σε γιατρούς, σε νοσηλευτικό προσωπικό, σε ιατροτεχνο-
λογικό εξοπλισµό, ελλείψεις στο ΕΚΑΒ. Ο διαγωνισµός µάλιστα
για το νέο Νοσοκοµείο Σπάρτης µε δωρεά του µεγάλου ευεργέτη
του νοµού µας, του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» –από εκεί,
από τη Βαµβακού Λακωνίας ήταν ο µεγάλος ευεργέτης- απέβη
άκαρπος και νεότερα δεν υπάρχουν, ενώ µας είχαν πει ότι θα
έχουµε µετά τις εκλογές. 

Όλα, λοιπόν, αυτά οδηγούν ακόµη και για τα πιο απλά περι-
στατικά τους πολίτες της Λακωνίας στην Αθήνα. Είναι απαράδε-
κτο όλο αυτό και πραγµατικά απαιτούνται άµεσες και
ουσιαστικές λύσεις τώρα, γιατί δυστυχώς και στον Νοµό Λακω-
νίας, σε έναν νόµο που διαχρονικά στη Νέα Δηµοκρατία χαρίζει
ένα ποσοστό της τάξης του 50% βρίσκεστε ήδη κατόπιν εορτής
στον τοµέα της υγείας, καθώς και σε άλλους τοµείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γρηγοράκου.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Λι-

βάνιος. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο σώµα του νοµοσχεδίου όπως

έχετε δει υπάρχει µία σειρά διατάξεων σχετικά µε κάποιες επεί-
γουσες ρυθµίσεις ενόψει των αυτοδιοικητικών εκλογών της 7ης

και της 14ης Οκτωβρίου. Η συντριπτική τους πλειοψηφία είναι
διόρθωση και οµογενοποίηση κάποιων διατάξεων.

Γίνεται µία αλλαγή στις πόλεις που αποτελούνται από δηµο-
τικά διαµερίσµατα -Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Πάτρα κ.λπ.- µε την κα-
τάργηση των ξεχωριστών εκλογικών περιφερειών µέσα σε αυτές,
καθώς κρίνεται ότι είναι πολύ πιο λογικό και πολύ πιο αποτελε-
σµατικό και για τους υποψηφίους.

Υπάρχει επίσης µια ρύθµιση για τους οικισµούς για τους οποί-
ους δεν έχουν ανακοινωθεί τα αποτελέσµατα της απογραφής
του 2021 σε επίπεδο οικισµών, επειδή θα δηµιουργηθούν δηµο-
τικές κοινότητες µέσω προεδρικών διαταγµάτων που έχουν εκ-
δοθεί την τελευταία τετραετία, πρέπει να πάµε µε τον πληθυσµό

του 2011, ώστε να ξέρουµε το µέγεθος του τοπικού συµβουλίου
που εκλέγεται.

Τέλος, υπάρχει και το άρθρο µε διατάξεις για τη µεταφορά µα-
θητών προκειµένου να ξεκινήσει απρόσκοπτα η νέα σχολική χρο-
νιά. 

Στην τροπολογία που έχει κατατεθεί από το Υπουργείο Εσω-
τερικών υπάρχουν τέσσερις διατάξεις:

Η πρώτη διάταξη διευκρινίζει ότι τα επιτελικά στελέχη µπο-
ρούν να µετακινηθούν ως κλάδος πλέον επιτελικών στελεχών
κατά παρέκκλιση όλων των διατάξεων και ιδίως εκεί που υπήρχε
το πρόβληµα της άρσης της απαγόρευσης µετακινήσεων, όπως
είναι, για παράδειγµα, ο ΕΦΚΑ. Δηλαδή αν κάποιος υπάλληλος
του ΕΦΚΑ έχει εκπαιδευτεί και έχει επιλεχθεί ως επιτελικό στέ-
λεχος τότε αυτός θα µπορεί να µεταταχθεί ως κλάδος επιτελικών
στελεχών. 

Δεύτερον, διευκρινίζεται το πρόβληµα της αµοιβής των επιτη-
ρητών του µεγάλου γραπτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ του Μαρ-
τίου 2023 που θα γίνει από το Υπουργείο Παιδείας. 

Τρίτον, διευκρινίζεται ότι κάποιες κατηγορίες προσωπικού που
εξαιρούνται από τον προγραµµατισµό προσλήψεων.

Τέταρτον, υπάρχει µια διάταξη του άρθρου 4 το οποίο µας
προβληµάτισε πολύ αν και πώς πρέπει να έρθει που αφορά την
παράταση για τους παιδικούς σταθµούς, για την άδεια λειτουρ-
γίας. Αυτό το πρόβληµα είναι γνωστό, µπορώ να επικαλεστώ και
την εµπειρία από παιδικούς σταθµούς όσων έχουν υπηρετήσει
και στον Δήµο Αθηναίων όπου λόγω χρήσεων γης δεν έχουν γίνει
οι απαραίτητες προσαρµογές στο προεδρικό διάταγµα. Δίνουµε
µια µικρότερη παράταση απ’ ό,τι οµοφώνως ζήτησε η ΚΕΔΕ και
πάµε µέχρι 31 Μαρτίου, προκειµένου να εκδοθούν τα πιστοποι-
ητικά πυρασφάλειας και για πρώτη φορά 1η Σεπτέµβρη υποχρε-
ώνουµε όλους τους δήµους είτε να στείλουν πιστοποιητικό
πυρασφάλειας είτε να στείλουν ότι έχουν ξεκινήσει τη µελέτη.
Αυτό θα τελειώσει.

Οφείλω να πω, για να είµαστε δίκαιοι, ότι το 2017, αν δεν κάνω
λάθος, ο τότε Υπουργός Εσωτερικών, ο Πάνος ο Σκουρλέτης,
είχε φτιάξει ένα ειδικό πρόγραµµα ύψους 90 εκατοµµυρίων ευρώ
για την προσαρµογή των δήµων στις προσαρµογές που επέφερε
το προεδρικό διάταγµα. Εντάχθηκαν γύρω στους διακόσιους δή-
µους και νοµικά πρόσωπα αυτών, συνολικά δηλαδή περίπου εν-
νιακόσιοι σταθµοί. Υπάρχουν κάποιοι δήµοι οι οποίοι δεν έχουν
προχωρήσει ακόµα σε µεγάλες πόλεις κυρίως λόγω χρήσεων
γης ή γενικά λόγω ελλείψεων που υπάρχουν. Αυτό θα τελειώσει.
Είναι πολύ σύντοµη η παράταση.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν εφαρµόστηκε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα εφαρµοστεί. Γι’ αυτό λέµε ότι την 1η Σεπτεµβρίου θα
στείλουµε…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ µην διακό-

πτετε. Δεν κάνουµε διάλογο. Δεν γίνεται. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Επειδή, αγαπητή κυρία Φωτίου, άκουσα και τον προβλη-
µατισµό σας -δεν µπορώ να πω ότι δεν το συµµερίζοµαι- δίνουµε
ολιγόµηνη παράταση, µικρότερη από αυτή που ζήτησε η ΚΕΔΕ.
Την 1η Σεπτεµβρίου θα είναι υποχρεωµένοι να φέρουν είτε πιστο-
ποιητικά πυρασφάλειας είτε ότι ξεκινούν τη µελέτη, για να τελει-
ώσει αυτή εκκρεµότητα. Ο µόνος λόγος που γίνεται και σας το
λέω ειλικρινά είναι ότι την 1η Σεπτεµβρίου πολλοί παιδικοί σταθ-
µοί δεν θα λειτουργούσαν και αυτό θα δηµιουργούσε πρόβληµα
στους γονείς. Σε αυτή την δύσκολη ισορροπία επιλέγεται να
δοθεί µια πολύ σύντοµη, ολιγόµηνη παράταση.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λιβάνιο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο
για να κάνω µια ερώτηση επί της τροπολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τον λόγο για
ένα λεπτό.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, καλοπίστως να
δεχθώ ότι την 1η Σεπτεµβρίου δεν θα λειτουργούσαν οι παιδικοί
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σταθµοί. Εάν θα έρθει η 31η Μαρτίου µε το καλό του 2024, τι θα
κάνετε; Δεσµεύεστε ότι θα ασκήσετε ελέγχους και ότι δεν θα πα-
ρατείνετε περαιτέρω αυτή την διάταξη; Αυτό µε απασχολεί. Διότι
εγώ να προσχωρήσω στην άποψή σας, αλλά δεν θέλω ο Υπουρ-
γός να έρθει στις 25, 26, 27 Μαρτίου και να πει «ξέρετε, λόγω
του ότι» θα ξανακάνουµε άλλη µια παράταση. Μπορείτε να µας
πείτε αν θα υπάρξουν κυρώσεις ή τι σκέφτεστε να κάνετε, εν
πάση περιπτώσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Ξανθόπουλε, για την ερώτηση. Πραγµα-
τικά, στόχος είναι όποιος δεν έχει συµµορφωθεί δεν θα πάρει
άδεια λειτουργίας και δεν προτίθεµαι προσωπικά να δώσουµε
καµµία παράταση. Αυτό θα το ξεκαθαρίσω και εγγράφως στην
ΚΕΔΕ µόλις πάρει ΦΕΚ ο νόµος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Νικόλαος Βλαχάκος Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. Θα ακολουθήσει η κ. Μαρία
Συρεγγέλα Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και µετά ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος
Χήτας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας νιώσει

τον πόνο της απώλειας δικού µου ανθρώπου που έπεσε στη
διάρκεια του καθήκοντος, θέλω να εκφράσω τα ειλικρινή µου
συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο ηρώων του Καναντέρ,
του Χρήστου Μουλά και του Περικλή Στεφανίδη, που έδωσαν τη
ζωή τους στο καθήκον για να σώσουν ζωές. Παράλληλα να εκ-
φράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των θυ-
µάτων των καταστροφικών πυρκαγιών.

Και επειδή αυτή η χώρα, όπως είπε µια συνάδελφος πριν από
δύο ώρες περίπου, γεννά ήρωες, να πάµε και στο ΕΚΑΒ, ιστο-
ρικά, που πριν από είκοσι δύο χρόνια έδωσε κι αυτό ένα πλή-
ρωµα ελικοπτέρου µε την αείµνηστη συνάδελφο Σοφία Μπεφόν,
όπου στη διάρκεια του καθήκοντος, προκειµένου να κάνουν µία
διακοµιδή από την Πάτµο ενός συνανθρώπου µας µε οξύ έµ-
φραγµα του µυοκαρδίου λόγω των δυσµενών καιρικών συνθηκών
λίγα µίλια πριν το αεροδρόµιο του Ελληνικού κατέπεσε, γράφον-
τας έτσι µια ιστορία και αυτή στις σελίδες των ηρώων και στους
ανθρώπους που δίνουν τη ζωή τους για να σώσουν ζωές. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα πληρώµατα των ασθενοφόρων, τα
πληρώµατα εκείνα που στην καθηµερινή κατάσταση στην οποία
βρίσκονται δίνουν τον καλύτερο εαυτό τους. Σας το λέει ο οµι-
λών, που ξεκίνησα µετά την απόκτηση της ειδικότητάς µου ως
νέος επιµελητής στις κινητές µονάδες του ΕΚΑΒ. Η ανταπόκριση
στα σήµατα, παρ’ όλο που πάρα πολλοί στεναχωριόνται και πα-
ραπονιούνται ότι δεν ανταποκρίνονται, να ξέρετε είναι άµεση, δί-
νοντας το καλύτερο του εαυτό τους, προσπαθώντας να δώσουν
την προνοσοκοµειακή εκείνη περίθαλψη η οποία αποτελεί, πι-
στέψτε µε, το 50% πριν φτάσουν στην υγειονοµική µονάδα που
εφηµερεύει.

Η αλήθεια είναι ότι στα χρόνια που µεσολάβησαν, ειδικά τα
µνηµονιακά χρόνια και µε τις απαιτήσεις των µνηµονίων, το ΕΚΑΒ
πληγώθηκε και πληγώθηκε από τη µη κάλυψη των θέσεων, οι
οποίες δυστυχώς λόγω των συντάξεων άρχισαν να γίνονται πάρα
πολλές. Και ακόµα χειρότερα οι προσλήψεις ήταν πολύ λιγότε-
ρες των αναµενόµενων. Χρειάζεται λοιπόν ενίσχυση και ενώ τα
τελευταία τρία χρόνια το Υπουργείο προκήρυξε τριακόσιες
τριάντα θέσεις, όπως είπαν και προηγούµενοι συνάδελφοι και
δυστυχώς προσήλθαν µόνο εκατόν ογδόντα, άρα έχουµε µια έλ-
λειψη στη συγκεκριµένη προκήρυξη, έρχεται σήµερα πάλι το
Υπουργείο να προκηρύξει διακόσιες πενήντα θέσεις, προκειµέ-
νου να καλυφθούν τα κενά εκείνα και θα γίνουν και άλλες προσ-
λήψεις, όπως έχει αναγγείλει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. 

Σε αυτό το σηµείο πρέπει να σας πω λοιπόν ότι η πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου για την οποία ακούω συνέχεια να λέτε ότι
δεν είναι η προβλεπόµενη για τη συγκεκριµένη κατάσταση η
οποία επικρατεί στο ΕΚΑΒ, νοµίζω ότι θα δώσει τουλάχιστον για
το επόµενο εξάµηνο µία λύση εν µέσω του θέρους και εν µέσω
όλων των αναγκών αυτών οι οποίες παρουσιάζονται στο Εθνικό

Σύστηµα Υγείας, προκειµένου να δώσουµε στην καθηµερινότητα
του πολίτη µας την καλύτερη των υπηρεσιών υγείας. 

Σχετικά µε την κάλυψη των θέσεων των διακοσίων αυτών πυ-
ροσβεστών, στρατιωτικών, αλλά και από τους ΟΤΑ θέλω να ξέ-
ρετε ότι τουλάχιστον το Πυροσβεστικό Σώµα, αλλά και οι
στρατιωτικοί έχουν µια γνώση πρώτων βοηθειών, όπου µαζί µε
τα εξειδικευµένα πληρώµατα -και ας πούµε ότι θα είναι µεικτά
πληρώµατα στα ασθενοφόρα αυτά- θα µπορούν να δώσουν τις
πρώτες βοήθειες. Άρα, λοιπόν, να µην επιχειρούµε να υποβαθ-
µίσουµε την προσπάθεια αυτή που σε µια έκτακτη ανάγκη χρει-
άζεται η χώρα µας. 

Τώρα θέλω να έρθω σε ένα άλλο κοµµάτι αυτού του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και των νοσοκοµείων. Έχοντας τη χαρά να
συνεχίσω µετά το ΕΚΑΒ στο Τζάνειο Νοσοκοµείο, θέλω να σας
πω ότι στη διάρκεια των τελευταίων ετών, για να µην πάω πιο
πίσω, έγιναν αρκετές προκηρύξεις ιατρών εν µέσω COVID. Και
τώρα που συζητάµε υπάρχουν σε εξέλιξη προκηρύξεις ιατρών,
προκειµένου να καλυφθούν θέσεις σε διάφορες ειδικότητες. Θα
ήθελα, επειδή πολλοί συνάδελφοι υπάρχουν σε όλες τις παρα-
τάξεις, να κάνουν έτσι µία επίσκεψη στις υγειονοµικές περιφέ-
ρειες στις οποίες ανήκουν και να δουν ακριβώς την εξέλιξη των
συµβούλιων κρίσης των νέων επιµελητών και να δουν ότι όλα
αυτά προχωράνε εδώ και αρκετά χρόνια. 

Παράλληλα, αυτό που θέλω να τονίσω είναι το εξής, κάτι το
οποίο ίσως οι περισσότεροι δεν γνωρίζετε: Εν µέσω COVID και
τα έτη 2021 - 2022 έγιναν προκηρύξεις για νοσηλευτικό προσω-
πικό από το Υπουργείο Υγείας, το οποίο καλούσε πάρα πολλούς
νοσηλευτές να παρουσιαστούν και να ορκιστούν, να αναλάβουν
θέσεις, γιατί, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, το νοσηλευτικό προ-
σωπικό αποτελεί τη ραχοκοκαλιά των νοσοκοµείων µας. Έχοντας
την τιµή λοιπόν να συµµετέχω σε επιτροπές COVID του νοσοκο-
µείου στο οποίο εργάζοµαι εδώ και είκοσι επτά ολόκληρα χρόνια,
θέλω να σας πω ότι από µία προκήρυξη πενήντα νοσηλευτών πα-
ρουσιάστηκαν την επόµενη µέρα µόνο τέσσερις. Δεν ξέρω αυτό
πού να το αποδώσω. Πραγµατικά προκαλούσε κατάπληξη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Μόνιµο προσωπικό ή επικουρικό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Μόνιµο προσωπικό. 
Σε αυτό λοιπόν το σηµείο σας καλώ όλους να αναθεωρήσετε

τις απόψεις αυτές τις οποίες καταθέσατε για την ΠΝΠ του
Υπουργείου Υγείας και να στηρίξετε το νοµοσχέδιο, προκειµένου
να προσφέρουµε υπηρεσίες υγείας εκείνες που πράγµατι χρει-
άζονται οι συνάνθρωποί µου. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βλαχάκο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία Συρεγγέλα Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είµαστε πραγµατικά όλες και όλοι συγκλονισµέ-
νοι για τον θάνατο εν ώρα καθήκοντος και του σµηναγού
Χρήστου Μουλά και του ανθυποσµηναγού Περικλή Στεφανίδη.
Σαφώς τα λόγια προς τους γονείς και προς τις οικογένειές τους
είναι σηµαντικά, πολύ πιο σηµαντικές όµως είναι οι πράξεις,
όπως αυτή σήµερα που ανακοινώθηκε από τον Πρόεδρο της
Βουλής για την υιοθέτηση του αγέννητου παιδιού του σµηναγού
Χρήστου Μουλά. 

Θα ξεκινήσω κάνοντας µια παράκληση όχι πλέον άλλα fake
news και παραπληροφόρηση σε αυτή την Αίθουσα. Οι εκλογές
τελείωσαν, ο κόσµος γύρισε την πλάτη σε τακτικές που είχαν να
κάνουν µε γκρίζο, µε µαύρο. Ακούσαµε πιο πριν από τον κ. Φά-
µελλο για βαναυσότητα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για την
οποία είµαστε όλοι οι Βουλευτές και όλες οι Βουλεύτριες της
Συµπολίτευσης συνυπεύθυνοι και συνυπεύθυνες. Αυτά όµως,
όπως είδατε, ο κόσµος τα καταδίκασε και η κοινωνία µας έχει
κάνει πλέον νέα αρχή, ζητώντας ειλικρίνεια, ζητώντας σχέδιο, ζη-
τώντας συγκεκριµένες πράξεις. 

Ακούµε ξανά και ξανά ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας καταρ-
ρέει, ότι δεν ενδιαφερόµαστε, ότι θα το ιδιωτικοποιήσουµε. Για
ποια ιδιωτικοποίηση µιλάµε; Μιλάµε για την ιδιωτικοποίηση ή
µάλλον για την αξιοποίηση του ιδιωτικού τοµέα και των ιδιωτών
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γιατρών στις νησιωτικές περιοχές, όταν υπάρχει ανάγκη, που
είπε ο πρώην Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε ερώ-
τηση που δέχτηκε στην Κω; 

Είχαµε ξεχάσει βέβαια ότι όλα αυτά τα συγκεκριµένα µέτρα
είχαν ψηφιστεί επί Νέας Δηµοκρατίας µε τον ν.4931/2022 και τον
ν.4999/2022, που βέβαια τότε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν τα
ψήφισε, δεν τα στήριξε. Και για ποια εγκατάλειψη µάς κουνάτε
το δάχτυλο; Ας µιλήσουµε µε αριθµούς.

Ακούσαµε προηγουµένως για τα δύο πρώτα µνηµόνια, ότι τα
δύο πρώτα µνηµόνια ήταν αυτά που ευθύνονται. Το τρίτο µνηµό-
νιο το αχρείαστο; Γιατί µας είπατε ότι εκλεγήκατε και αναλάβατε
καµένη γη. Μα δεν σας φέραµε µε το ζόρι να κυβερνήσετε. Ο ελ-
ληνικός λαός σας εξέλεξε και σας εξέλεξε τότε, λέγοντας ότι θα
σκίσετε µε ένα νόµο και ένα άρθρο όλα τα µνηµόνια, και αντί
αυτού φέρατε ένα τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο. Έτσι είναι. 

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, µε αριθµούς. Τελευταίος προϋπολογι-
σµός ΣΥΡΙΖΑ για το ΕΣΥ το 2019, 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τε-
λευταίος προϋπολογισµός για τη Νέα Δηµοκρατία για το 2023
5,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ αύξηση
και µέσα σε αυτά δεν υπολογίζουµε ούτε τις έκτακτες δαπάνες
για την πανδηµία ούτε τους πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας, για το οποίο έχουν διασφαλιστεί 1,5 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ για την υγεία και συνεχίζουµε. 

Το 2019 περίπου εκατό χιλιάδες άτοµα προσωπικό στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, το 2023 περίπου εκατόν οχτώ χιλιάδες άτοµα.
Και επειδή προηγουµένως ακούσαµε για µόνιµες προσλήψεις και
µόνο για το 2022 υπήρξε προκήρυξη έξι χιλιάδων µόνιµων προσ-
λήψεων. Συγκεκριµένα για το ΕΚΑΒ, 2015 τρεις χιλιάδες εννια-
κόσια δεκαεφτά άτοµα, το 2019 τέσσερις χιλιάδες εκατόν
πενήντα ένα άτοµα, το 2023 τέσσερις χιλιάδες εξακόσιες σα-
ράντα δύο. 

Και αύριο λήγει η προκήρυξη για διακόσιες πενήντα θέσεις
πληρωµάτων. Έχουµε αύξηση των κλινών ΜΕΘ από πεντακόσιες
τριάντα πέντε σε χίλιες τριακόσιες που είναι στον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. Και σαφώς δεν φτάνουν µόνο αυτοί οι αριθµοί, γιατί
µιλάµε για ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα πρόληψης κατά του
καρκίνου του µαστού, όπου εξετάστηκαν εκατόν τριάντα χιλιάδες
γυναίκες και οχτώ χιλιάδες γυναίκες από αυτές που διαγνώστη-
καν µε καρκίνο σε πρώιµο στάδιο. Και φυσικά οι αριθµοί συνεχί-
ζονται, αλλά πίσω από αυτούς τους αριθµούς είναι και άνθρωποι,
άνθρωποι που µε την αύξηση του Προϋπολογισµού θα απολαµ-
βάνουν καλύτερη δηµόσια δωρεάν υγεία και άνθρωποι είναι και
οι οχτώ χιλιάδες γυναίκες που πρόλαβαν έγκαιρη διάγνωση της
ασθένειας τους. 

Εµείς, λοιπόν, σε αυτά τα fake news και την παραπληροφό-
ρηση απαντάµε µε δεδοµένα. Γιατί θωράκιση της υγείας των Ελ-
ληνίδων και των Ελλήνων δεν πρέπει να αποτελεί προνόµιο
καµµιάς παράταξης, πολύ περισσότερο βέβαια όταν αυτό το
προνόµιο είναι µόνο στα λόγια. Είναι κάτι που θα πρέπει όλες και
όλοι να έχουµε την πολιτική βούληση να το τοποθετήσουµε στο
κέντρο των πολιτικών µας και κανένας δεν µπορεί να επικαλεστεί
πως είναι ο µόνος ή η µόνη που ενδιαφέρεται για τη δηµόσια δω-
ρεάν υγεία. 

Όλες οι παρατάξεις προεκλογικά θέσαµε τη δηµόσια δωρεάν
υγεία στο κέντρο των πολιτικών µας. Τώρα ήρθε η ώρα όµως να
το αποδείξουµε και µε πράξεις. Τόσο καιρό φωνάζαµε ειδικά η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση για το ΕΚΑΒ, το προσωπικό, για ελλεί-
ψεις και καθυστερήσεις και σήµερα φέρνουµε αυτή τη διάταξη,
η οποία ήταν διάταξη που υπήρχε το 2016. Και µάλιστα αναφέρ-
θηκε πιο πριν ότι η διάταξη αυτή ήρθε τότε για έκτακτους λό-
γους, γιατί µας το ζήτησαν οι δήµαρχοι και οι δήµοι. Το
εφαρµόσατε; Όχι, το ψηφίσατε. 

Άρα πήγατε στους δηµάρχους, τους υποσχεθήκατε ότι θα φέ-
ρουµε αυτό για να σας σώσουµε. Και αµέσως µετά δεν το εφαρ-
µόσατε, δεν το υλοποιήσατε. Και αυτό δεν το λέω εγώ, το λέει ο
κ. Σταθόπουλος στην επιτροπή. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Αφορούσε τα κέντρα υγείας… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ µην

κάνετε παρεµβάσεις. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ο κ. Σταθόπουλος, ο Πρόεδρος της Πα-

νελλήνιας Οµοσπονδίας Ενώσεων Υπαλλήλων Πυροσβεστικού

Σώµατος. Θα ήθελα να αναφέρω και να γνωρίζουν κάποιοι Βου-
λευτές και ο Υπουργός που ήταν στην Αίθουσα ότι µε τον
ν.4368/16 δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Άρα για µια ακόµη φορά ψη-
φίζετε και δεν εφαρµόζετε. Για άλλη µια φορά κοροϊδεύετε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Όποιος µπορούσε και όποιος ήθελε να το
εφαρµόσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µην
το ξανακάνετε. Έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, ζήτησε τον
λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Κυρία Τζούφη, σας άκουσα. 
Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, λοιπόν, αντιµετώπισε µια πρωτό-

γνωρη για τη γενιά µας κρίση, δεν λύγισε αντίθετα πήραµε σπου-
δαία µαθήµατα, καταφέραµε να το κάνουµε πιο δυνατό και
θέσαµε τις βάσεις για πολλές βελτιώσεις που θα γίνουν πράξη
αυτή την τετραετία. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη για άλλη µια φορά θα τηρήσει τις υποσχέσεις και τις δε-
σµεύσεις της, θα πετύχει ακόµα πιο ποιοτική δηµόσια δωρεάν
υγεία και θα διασφαλίσει την απρόσκοπτη πρόσβαση σε αυτήν. 

Σήµερα κάνουµε την αρχή και είναι καθήκον µας να την κά-
νουµε όλες και όλοι µαζί για κάθε Ελληνίδα και για κάθε Έλληνα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Συρεγγέλα. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Ηλιόπουλος για δύο λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι πάρα πολύ
σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι ένα ψέµα το οποίο επανέρ-
χεται και επανέρχεται και είναι καλό να συζητάµε στη βάση της
πραγµατικότητας και της αλήθειας. 

Αναφέρθηκε η προηγούµενη οµιλήτρια, όπως και πριν ο  Υφυ-
πουργός στον ν.4368/2006. Ποιο είναι το συγκεκριµένο άρθρο; 

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Το 78.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Το έχετε διαβάσει όλο

το άρθρο; Τι λέει η τελευταία φράση του άρθρου για να µη λέτε
ψέµατα στο Κοινοβούλιο; Το περιεχόµενο της ως άνω διατάξεως
δεν έχει εφαρµογή στην λειτουργία των ασθενοφόρων του
ΕΚΑΒ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, σε
µένα απευθύνεστε, στον Πρόεδρο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχει εφαρµογή στη
λειτουργία των ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ. Με αυτόν τον τρόπο
κλείνει το άρθρο. Άρα λέγατε ψέµατα. Ένα είναι αυτό. 

Υπήρξαν δήµοι που κάνανε τη χρήση στα κέντρα υγείας. Δεύ-
τερο ψέµα ήταν αυτό.

Τρίτο, για να µιλάµε για τα στοιχεία και τα δεδοµένα, παραλά-
βατε ένα ΕΚΑΒ που στην Αττική είχε ογδόντα τέσσερα ασθενο-
φόρα σε πρωινή και απογευµατινή βάρδια και έχετε φτάσει στα
πενήντα δύο σήµερα. Αυτά είναι τα στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας για εννιά λεπτά. 

Θα ακολουθήσει ο κ. Ανδρέας Πουλάς. Αµέσως µετά ο κ. Στύ-
λιος και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κύριοι Αναπληρωτές, θέ-

λετε να βάλετε τους πυροσβέστες να οδηγούν ασθενοφόρα. Εγώ
γιατρός δεν είµαι, αλλά είµαι ενεργός Έλληνας πολίτης τα τε-
λευταία πενήντα χρόνια, όσο θυµάµαι τον εαυτό µου.

Θα σας κάνω µια ερώτηση, γιατί µε αυτά που ακούω στο τέλος
ίσως χρειαστώ γιατρό. Θα βάλουµε πυροσβέστες να οδηγούν
ασθενοφόρα και το αντεπιχείρηµα, κύριε Υφυπουργέ που ήσα-
σταν πριν εδώ, είναι ότι εσείς -λέει- το ψηφίσατε το 2016. Σωστά;
Στο ΣΥΡΙΖΑ δεν το είπατε; Ότι αυτοί το ψήφισαν το 2016 και ότι
δικός τους νόµος είναι αυτός. 

Και επειδή το ψήφιζαν αυτοί; Καταργήστε το εσείς. Κυβέρνηση
δεν είσαστε;  Το πρόβληµα είναι ποιος ψήφισε αυτή τη νοµοθε-
τική ανοησία ή ότι οι πυροσβέστες οδηγούν οχήµατα του ΕΚΑΒ; 
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Θα µας τρελάνετε τελείως και θα χρειαστούµε όντως γιατρό
στο τέλος εδώ. Μα είναι δυνατόν! Καταργήστε το από τώρα.
Πείτε: «Αποσύρω το νοµοσχέδιο. Είναι λάθος αυτό που έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα οδηγούν οι πυροσβέστες».

Κοιτάξτε τον κ. Κοτίνη. Τον βλέπετε εκεί τον Βουλευτή µας;
Είναι εξαιρετικός. Έχει σχολή οδηγών, οπότε πάρτε τον κι αυτόν!
Οδηγεί πάρα πολύ καλά, οπότε να οδηγεί και το ασθενοφόρο. 

Κυρία Ράπτη, δεν κάνω ονοµαστικές αναφορές. Απευθύνοµαι
στην Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµατος. Είπατε ότι το
2016 η χώρα ήταν δύσκολα και τη χρεώσατε 100 δισεκατοµµύ-
ρια. Το είπατε; Το είπατε.

Κυρία Ράπτη, ακούστε κάτι. Ή θα είναι επιχείρηµά σας αυτό
και θα το στηρίξετε ως κόµµα ή θα σταµατήσετε να το λέτε. Διότι,
όταν το 2019 καταθέσαµε -και τώρα ξανά το 2023- αίτηση σύ-
στασης εξεταστικής επιτροπής για τα 100 χαµένα δισεκατοµµύ-
ρια του ΣΥΡΙΖΑ, εποιήσατε τη νήσσαν ως κόµµα. Άρα ή δεν
πιστεύετε ότι χάθηκαν τα 100 δισεκατοµµύρια ή αν το πιστεύετε
στηρίξτε την αίτηση εξεταστικής επιτροπής που κατέθεσε η Ελ-
ληνική Λύση, για να υπάρχει το επιχείρηµα αυτό. Αλλιώς, δεν
υπάρχει επιχείρηµα. Δεν µπορείτε να το λέτε. Είναι 100 δισεκα-
τοµµύρια, χρήµατα του ελληνικού λαού και δεν στηρίζετε την
πρόταση εξεταστικής επιτροπής της Ελληνικής Λύσης; Εκτός
εάν δεν το πιστεύετε. Εάν δεν το πιστεύετε, λοιπόν, πάψτε να
επιχειρηµατολογείτε µε αυτόν τον τρόπο. 

Μέχρι πρότινος, ήταν νοµικός ο Υπουργός Υγείας, αλλά εγώ
δεν είµαι αυτής της άποψης. Εγώ λέω ότι απλή λογική θέλει στη
ζωή για να βάλεις τα πράγµατα σε µια τάξη. Και εδώ δεν µιλάµε
για δευτερεύοντα πράγµατα. Μιλάµε για την υγεία. Δηλαδή, τους
πυροσβέστες που θα πρέπει να τους λέµε κάθε µέρα ευχαριστώ
-ειδικά αυτή την εποχή που µε αυταπάρνηση και αυτοθυσία ρί-
χνονται στις φλόγες, στη µάχη να σώζουν ζωές- θα τους βάλετε
τώρα να οδηγούν και ασθενοφόρα; 

Ξέρετε, είναι οι άνθρωποι που τους καλούµε όταν πιάνει
φωτιά. Είναι οι άνθρωποι που τους καλούµε όταν πληµµυρίζει
ένα σπίτι, το υπόγειο ή οτιδήποτε άλλο. Τους καλούµε όταν
υπάρχει εγκλωβισµός στο ασανσέρ. Τους καλούµε όταν εγκλω-
βίζονται από ένα τροχαίο σοβαρό. Τους καλούµε για χίλια δύο
πράγµατα, θα τους βάλουµε τώρα να οδηγούν και ασθενοφόρα; 

Εµείς τι λέµε; Θα σας κάνουµε προτάσεις σε λίγο και πώς µπο-
ρούν να βρεθούν χρήµατα. Διότι, εδώ δεν είµαστε µόνο για να
λέµε ότι αυτά που κάνετε είναι λάθος, αλλά και πώς µπορούµε
να τα διορθώσουµε, ιδίως για θέµατα σοβαρά, όπως η υγεία, η
παιδεία, η οικονοµία.

Εµείς θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν βοηθάει, αλλά
υποβαθµίζει ακόµη περισσότερο τον τοµέα της υγείας. Δηλαδή,
µε µια εκπαίδευση τεσσάρων, πέντε, δέκα ωρών, δύο ηµερών -
πόσο θέλετε εσείς;- θα εκπαιδεύετε τους πυροσβέστες και θα
τους βάζετε να οδηγούν το ασθενοφόρο, ένα ασθενοφόρο του
ΕΚΑΒ, που, όπως ξέρετε -που το ξέρετε- ιδίως οι γιατροί που κά-
θεστε εκεί, το πλήρωµα έχει δύο διασώστες. Ο ένας κάνει και τον
οδηγό, αλλά είναι και διασώστης.

Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, που είναι µέσα στο ΕΚΑΒ και στο
ασθενοφόρο, έχουν περάσει από µια εκπαίδευση δυόµισι ετών
από τη σχολή του ΕΚΑΒ και µπορούν να διαχειριστούν και έκτα-
κτα περιστατικά λόγω της φύσης και φυσικά, της όλης κατάστα-
σης.

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό θα έχουµε στο ασθενοφόρο
έναν διασώστη, όπου µπορεί να είναι ο ασθενής παχύσαρκος,
µπορεί να είναι παραπληγικός. Πώς θα τον κουµαντάρει, θα τον
σηκώσει, θα τον βοηθήσει, θα τον βάλει να ξαπλώσει; Πώς; Πείτε
µας εσείς. Και ο άλλος απλώς θα βλέπει.

Καταλαβαίνει, λοιπόν, αυτόµατα κανείς τη διαφορά των δύο
του ΕΚΑΒ µε τον έναν του ΕΚΑΒ, διότι στην τελική, το ΕΚΑΒ θέλει
διασώστες, κύριοι Υπουργοί. Δεν θέλει ταξιτζήδες. Διασώστες
θέλει και όχι ταξιτζήδες.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ο
στρατός έχει διασώστες;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σήµερα υπάρχουν δύο έως τρεις χι-
λιάδες απόφοιτοι της σχολής του ΕΚΑΒ. Είναι άνθρωποι πιστο-
ποιηµένοι και εσείς θέλετε από τον στρατό να πάτε να πάρετε!
Φωτιά πιάνει; Ο στρατός. Χιόνια; Ο στρατός. Βρέχει; Ο στρατός.

Περνάει ο στρατός, της Ελλάδος φρουρός! Σε όλα ο στρατός,
ενώ έχει δυόµισι χιλιάδες ανθρώπους πιστοποιηµένους που πε-
ριµένουν τη σειρά τους να διοριστούν. Όχι, πασαλείµµατα θα κά-
νουµε πάλι.

Όµως, ξέρω, κύριε Υπουργέ και κύριοι Υπουργοί. Τι να προ-
λάβετε να κάνετε και εσείς; Παραλάβατε καµένη γη! Δεν µπο-
ρείτε να το πείτε κιόλας αυτό, γιατί ήσασταν εσείς οι προκάτοχοι!
Παραλάβατε καµένη γη από τα ίδια σας τα χέρια! Εσείς ήσασταν
οι προκάτοχοι της Κυβέρνησης, εσείς είστε και τώρα! Τι να πείτε;
Ότι παραλάβαµε καµένη γη; Το πάτε πιο πίσω, στο 2015. Και στο
2009 να το πάτε και στο 2007 να το πάτε και στο 1998 να το πάτε,
ούτως ή άλλως, το ΕΣΥ όλη εκείνη την περίοδο ήταν υπό διά-
λυση.

Και τι κάνουµε τώρα για να µπαλώσουµε το πρόβληµα; Ζητάµε
από το προσωπικό του ΕΚΑΒ το εξής. Υπάρχει και αυτό. Ακούστε
τι άλλο κάνετε. Αυτό είναι βγαλµένο από τη ζωή. Μας τα λένε άν-
θρωποι που δουλεύουν εκεί και αφιερώνουν τη ζωή τους και σώ-
ζουν ανθρώπινες ζωές. Ζητάτε από το προσωπικό του ΕΚΑΒ σε
άλλες περιοχές να εκδηλώσει ενδιαφέρον και του λέτε: Να σου
πω, δικαιούσαι τριάντα µέρες άδεια. Μην παίρνεις την άδειά σου,
πήγαινε να δουλέψεις ως πλήρωµα σε µια τουριστική περιοχή
και θα παίρνεις και 40 ευρώ την ηµέρα. Δηλαδή, θα πάρεις ένα
χαρτζιλίκι ακόµα και ένα µεροκάµατο. Δηλαδή, να δουλεύει ο
διασώστης πενήντα δύο εβδοµάδες τον χρόνο, να τον εξαντλή-
σουµε τελείως. Αυτό είναι Ελλάδα! Δεν υπάρχει τίποτα! Δεν
υπάρχει τίποτα! Δεν υπάρχει.

Τι λέµε εµείς; Δεν θα πω, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, ότι η Ελλάδα δαπανά µόλις το 7,8% του ΑΕΠ της για την
υγεία και όλα αυτά. Η Ελλάδα σήµερα που µιλάµε, ως κράτος,
αυτή τη στιγµή, έχει τις χαµηλότερες δαπάνες για την υγεία σε
ολόκληρη την Ευρωζώνη και ο Έλληνας πολίτης πρέπει να βάζει
βαθιά το χέρι στην τσέπη. Αυτό είναι η αλήθεια.

Ερώτηση: Και πού θα βρούµε τα λεφτά, Ελληνική Λύση; Καλά
τα λέτε εσείς! Στην Αντιπολίτευση εύκολα λόγια, εντάξει! Μπορεί
να λαϊκίζετε και λίγο.

Λύσεις: Πάρτε το πρόγραµµά µας. Είναι αναρτηµένο. Τουλά-
χιστον, εµείς προσπαθούµε να βρούµε λύσεις και έχουµε κά-
ποιες ιδέες.

Δεδοµένης, λοιπόν, της δηµοσιονοµικής στενότητας, την
οποία όλοι αντιλαµβανόµαστε -δεν είµαστε Ελβετία ούτε θα εξε-
τάσουµε τώρα γιατί δεν είµαστε Ελβετία, ενώ θα µπορούσαµε να
είµαστε µια πολύ πλούσια χώρα, καθώς δεν είναι της παρούσης-
αν εµείς ήµασταν κυβέρνηση, θα διερευνούσαµε τις δυνατότητες
επιπρόσθετης χρηµατοδότησης του κλάδου υγείας από άλλους
πόρους: Φόρος 1,5% στα τυχερά παίγνια και στα τσιγάρα. Προ-
σέξτε: Θα αποδίδεται όπως ο ΦΠΑ, απευθείας στο Υπουργείο
Υγείας το ποσό αυτό.

Από δωρεές, από χορηγίες, εκµετάλλευση κληροδοτηµάτων,
ενοικίαση -όχι πώληση, ενοικίαση, γιατί µε τον Χατζηδάκη µπρο-
στάρη έχετε µια έφεση στις πωλήσεις- από άλλες δραστηριότη-
τες, όπως συναυλίες, οµάδες ασθενών, εκθέσεις κ.λπ.,
επιχορηγήσεις από διάφορους οργανισµούς και απόδοση του
2% από τα έσοδα των σταθµών διοδίων όλης της χώρας απευ-
θείας στο Υπουργείο Υγείας. Να δεις πως µαζεύεις λεφτά για την
υγεία, όχι για να κάνω οποιαδήποτε άλλη επένδυση ή να δώσω
οτιδήποτε, αλλά για την υγεία µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι συγκεντρώνοντας, λοιπόν, χρήµατα για την υγεία, µπο-
ρούµε να κάνουµε το επόµενο βήµα, κύριε Πρόεδρε, το οποίο
είναι ποιο; Να επαναλειτουργήσουν όλες οι µονάδες εντατικής
θεραπείας των νοσοκοµείων της χώρας και να τις αυξήσουµε κιό-
λας -θα έπρεπε να έχουµε τουλάχιστον τρεισήµισι χιλιάδες µο-
νάδες- να στελεχώσουµε το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό
των νοσοκοµείων ανά την επικράτεια, που παραµένουν κλειστά
λόγω ελλείψεων, να κάνουµε µόνιµες προσλήψεις επαρκούς ια-
τρικού, νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού -γιατί φάνηκαν οι
ελλείψεις στην πανδηµία- να γίνει καθορισµός και στοιχειοθέ-
τηση κάθε χρόνο των πραγµατικών σοβαρών κενών που υπάρ-
χουν, προκειµένου οι απόφοιτοι ιατροί, αυτοί που τελειώνουν τη
σχολή τους, να έχουν πλήρη γνώση των αναγκών του ΕΣΥ, να ξέ-
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ρουµε κάθε χρόνο πόσοι λείπουν, από πού λείπουν, ειδικότητες.
Απλά πράγµατα.

Επίσης, δωρεάν περίθαλψη µόνο για τους νόµιµους µετανά-
στες, που αποδεδειγµένα διαθέτουν τα απαραίτητα νόµιµα έγ-
γραφα, κύριε Υπουργέ: Πράσινη κάρτα, είναι συνεπείς στις
φορολογικές υποχρεώσεις απέναντι στο ελληνικό κράτος, είναι
ασφαλισµένοι σε δηµόσιο τοµέα, εργάζονται και συνεισφέρουν
στην οικονοµία της χώρας, περίθαλψη των παράνοµων µετανα-
στών που δεν διαθέτουν νόµιµα έγγραφα και έχουν εισβάλει πα-
ράνοµα στη χώρα µόνο αν καταβάλουν προκαταβολικά το
συνολικό ποσό που θα στοιχίσει στο ελληνικό δηµόσιο, στο ελ-
ληνικό κράτος η περίθαλψη και νοσηλεία τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε αντίθετη περίπτωση, το κράτος έχει το δικαίωµα να αρνηθεί

την περίθαλψη τους, όπως ισχύει στην Αµερική. Δεν θα πρωτο-
τυπήσουµε σε αυτό, να το ξέρετε.

Υπάρχει µια σειρά προτάσεων που δεν θέλω να πω τώρα, γιατί
σέβοµαι τη διαδικασία, τους συναδέλφους και την επιείκεια που
ήδη έχει δείξει ο Πρόεδρος.

Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε µια ευκαιρία, µια τετρα-
ετία µπροστά σας. Δεν ξέρω πόσο θα διαρκέσει αυτή η τετραε-
τία. Κάντε κάτι να διορθώσετε πράγµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Η τε-
τραετία διαρκεί τέσσερα χρόνια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι. Εννοούσα ότι µπορεί να έχουµε
εκλογές νωρίτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κάντε κάτι για να αφήσετε το στίγµα
σας και να πείτε ότι εµείς, φεύγοντας από το Υπουργείο αυτό,
κάναµε κάτι για το κοµµάτι της υγείας και δεν βάλαµε ταξιτζήδες
να οδηγούν ή πυροσβέστες.

Δεν έχει ανάγκη από οδηγούς, κύριε Υπουργέ, το ΕΚΑΒ και το
σύστηµα υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Για µισό λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπαµε στην επιτροπή πάρα
πολλές φορές και το επαναλαµβάνω και τώρα -αν το επαναλάβει
κάποιος σηµαίνει πια ότι γίνεται διάλογος κωφών εδώ µέσα- ότι

όποιος από εσάς έχει να µας προτείνει τις χιλιάδες αποφοίτων,
παρακαλώ να το κάνει αµέσως και εµείς θα τους προσλάβουµε
την επόµενη µέρα.

Δεν υπάρχουν οι χιλιάδες απόφοιτοι. Δεν υπάρχει ενδιαφέρον.
Κάνουµε αγώνα για να βρούµε προσωπικό. Σας παρακαλώ να
µην επαναληφθεί αυτό που ακούγεται συνεχώς, το οποίο είναι
ένα ψέµα, για να συνεννοούµαστε µεταξύ µας. Η δική µας δου-
λειά, η δική µας υποχρέωση είναι να βρούµε παραπέρα λύσεις.

Και δεύτερον, ως προς όλα αυτά που ακούγονται, δεν άκουσα
κανέναν πριν από την τοποθέτηση εκατόν ενενήντα ενός στρα-
τιωτικών, γιατί δεν υπάρχουν πυροσβέστες -για να τελειώνουµε
και αυτό- επαγγελµατιών οπλιτών, να πει τι γινόταν στα νησιά
αυτά, ποιος πήγαινε τους ανθρώπους στο κέντρο υγείας ή έκανε
µια διακοµιδή, όταν υπήρχε πρόβληµα. Αναρωτηθείτε.

Γι’ αυτό το κάναµε, λοιπόν, επειδή υπάρχει πολύ σοβαρό πρό-
βληµα ελλείµµατος προσωπικού και έπρεπε να δώσουµε µια
πρώτη απάντηση. Τα υπόλοιπα τα ξέρουµε όλοι µας.

Σας παρακαλώ, λοιπόν, όταν µιλήσετε ξανά για χιλιάδες από-
φοιτους, να ξέρετε ότι αυτό δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατι-
κότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρέας Που-

λάς, για επτά λεπτά.
Μέχρι να έρθει ο κ. Πουλάς, θα ήθελα να διαβάσω µια ανακοί-

νωση προς το Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω: 
α) Την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9558/6420, από 27 Ιουλίου

2023, απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Επιτροπής του απολογισµού και του γενικού ισολο-
γισµού του Κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του
προϋπολογισµού του Κράτους»,

β) την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9556/6418, από 27 Ιουλίου
2023, απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων και Συµβάσεων»,

γ) την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9557/6419, από 27 Ιουλίου
2023, απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής για την Παρακολού-
θηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης»,

δ) την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 9555/6417, από 27 Ιουλίου
2023, απόφασης του Προέδρου της Βουλής για τη «Σύσταση και
συγκρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υπο-
θέσεων».

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

2030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πουλά, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κατ’ αρχάς, θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπη-
τήρια στις οικογένειες των αδικοχαµένων πιλότων της Πολεµικής
Αεροπορίας που έχασαν τη ζωή τους εν ώρα καθήκοντος. Θερµά
συλλυπητήρια και στις οικογένειες των θυµάτων των πυρκαγιών.
Δυστυχώς, για άλλη µία φορά θρηνούµε ανθρώπινες ζωές. Να
ευχηθώ, επίσης, ταχεία ανάρρωση στον πυροσβέστη που νοση-
λεύεται, αλλά και σε όσους αντιµετωπίζουν προβλήµατα υγείας
από τις πυρκαγιές. Οι ευθύνες που έχετε ως Κυβέρνηση είναι µε-
γάλες. Δεν είναι, όµως, η ώρα τώρα για την αναζήτησή τους.
Είναι η ώρα για να ενσκήψουµε στο πρόβληµα, να δώσουµε λύ-
σεις και επιτέλους αυτήν τη στιγµή για τη χώρα πρέπει να µιλή-
σουµε εδώ µέσα, στο Κοινοβούλιο, για την πρόληψη. Διότι µόνο
η πρόληψη είναι η λύση στο πρόβληµα της κλιµατικής κρίσης. 

Πηγαίνω τώρα στο νοµοσχέδιο. Συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Υγείας και αισθάνοµαι σαν να µην πέρασε
ούτε µία ηµέρα. Τα τέσσερα προηγούµενα χρόνια που κυβερνή-
σατε, φαίνεται ότι δεν σας δίδαξαν τίποτα. Συνεχίζετε την ίδια λο-
γική, το ίδιο µοτίβο νοµοθέτησης µε πρόχειρες και
αποσπασµατικές ρυθµίσεις που σε καµµία περίπτωση δεν αντιµε-
τωπίζουν βασικά προβλήµατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και
το οδηγούν στην αγκαλιά των ιδιωτών. Στο µυαλό σας είναι µόνο
η επικοινωνιακή εικόνα. Εκεί στηρίζετε και όλη σας τη νοµοθετική
δραστηριότητα. Κανένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός για την
αναγέννηση του ΕΣΥ. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει γεράσει,
χρειάζεται ανανέωση, χρειάζεται ανθρώπινο δυναµικό, χρειάζεται
ενίσχυση µε πόρους, χρειάζεται πολιτική βούληση, για να µπορέ-
σει να αντεπεξέλθει στις σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας. 

Θα ξεκινήσω πρώτα-πρώτα µιλώντας για τις διοικήσεις των νο-
σοκοµείων. Δίνετε παράταση µέχρι 30-9-2023 στη θητεία του. Θα
µπορούσα να συµφωνήσω σε αυτή τη δίµηνη παράταση που δί-
νετε, αρκεί όµως να είχατε προβεί στις απαραίτητες ενέργειες
µέσω του opengov για να γίνει η προκήρυξη των θέσεων και
πραγµατικά να προσλάβετε τους άξιους, τους ικανούς, αυτούς
που θα µπορούσαν να πάνε τα νοσοκοµεία µας ένα βήµα πιο
µπροστά. 

Τι συµβαίνει στα νοσοκοµεία; Τα ρουσφέτια είναι καθηµερινή
πράξη µέσα στα νοσοκοµεία. Δεν είναι δυνατόν εν έτει 2023 αρ-
κετά νοσοκοµεία της χώρας, µε ευθύνη των διοικητών, να µην
έχουν ηλεκτρονική διασύνδεση µεταξύ των κλινικών, να αναγκά-
ζονται οι γιατροί να τρέχουν από το ένα τµήµα στο άλλο για να
διεκπεραιώσουν εξετάσεις ασθενών. Δεν είναι δυνατόν να µην
λειτουργούν κλιµατιστικά σε νοσοκοµειακές αίθουσες πρώτης
γραµµής και, µάλιστα, σε συνθήκες ακραίου καύσωνα. Παράλ-
ληλα πληροφορούµαστε ότι κινδυνεύουν να χαθούν χρήµατα
από το Ταµείο Ανάκαµψης, λόγω καθυστέρησης στην υλοποίηση
των έργων ανακαίνισης των νοσοκοµείων και των κέντρων υγείας
της χώρας, έργα προϋπολογισµού 750 εκατοµµυρίων ευρώ µε
φορέα υλοποίησης το ΤΑΙΠΕΔ. Σε πολλά νοσοκοµεία τα έργα
αυτά βρίσκονται ακόµη σε φάση σχεδιασµού. Αντιλαµβάνεστε
ότι δεν υπάρχει καµµία πολυτέλεια για την απώλεια αυτών των
χρηµάτων, κάτι που µπορεί να συµβεί εάν δεν ολοκληρωθούν τα
έργα µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2025 που είναι η καταληκτική ηµε-
ροµηνία. Για αυτούς τους λόγους είναι επιτακτική η ανάγκη να
προσλάβετε ανθρώπους ικανούς να φέρουν εις πέρας το δύ-
σκολο έργο της διοίκησης των νοσοκοµείων και όχι τους αρε-
στούς.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πιστεύω ότι σας ενηµέρωσαν, παρα-
λαµβάνοντας το Υπουργείο, για τα κενά που υπάρχουν στις
δοµές υγείας, σε γιατρούς, νοσηλευτές, παραϊατρικό προσω-
πικό, σε διασώστες στο ΕΚΑΒ. Διότι, αν δεν σας ενηµέρωσαν,
σηµαίνει ότι όλα αυτά τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια δεν ήξε-
ραν τι έκαναν. Η ΠΟΕΔΗΝ µάς είπε ότι τα τελευταία δυόµισι χρό-
νια αποχώρησαν δέκα χιλιάδες εργαζόµενοι, άλλοι προς
συνταξιοδότηση και άλλοι στο εξωτερικό. Να πω και για τους ερ-
γαζόµενους στο ΕΚΑΒ που µάς είπαν ότι χρειάζονται χίλιοι δια-
κόσιοι διασώστες για τη λειτουργία του ΕΚΑΒ. Εσείς τι θα
κάνετε; Θα συνεχίσετε στη λογική των προσωρινών λύσεων µε

καθαρά επικοινωνιακά κριτήρια, λέγοντας στον κόσµο ότι προσ-
λαµβάνονται διασώστες και οδηγοί ασθενοφόρων από τον
Στρατό και την Πυροσβεστική, εν µέρει, χωρίς καµµία εκπαί-
δευση, απλά για να λέµε ότι το ασθενοφόρο έχει πλήρωµα;

Όµως, µόλις είδατε τα δύσκολα, ανοίξατε τη λίστα των επικου-
ρικών για τα πληρώµατα του ΕΚΑΒ και µιλάµε για διακόσιες πε-
νήντα θέσεις διασωστών µε διετή θητεία. Παράλληλα,
εξαγγείλατε ότι από τον Σεπτέµβρη θα τρέξει προκήρυξη µέσω
ΑΣΕΠ για την πρόσληψη διασωστών. Ελπίζουµε να τηρήσετε τα
χρονοδιαγράµµατα και να µην επαναπαυτείτε στο επικουρικό
προσωπικό. Διότι όλα τα νοσοκοµεία αυτή τη στιγµή λειτουργούν
µε επικουρικό προσωπικό -τα φτηνά εργατικά χέρια- και µε υγει-
ονοµικό προσωπικό διαφόρων µισθολογικών ταχυτήτων. Τι σκο-
πεύετε να κάνετε µε τους επικουρικούς; Θα ανανεώσετε τη
θητεία τους; Θα τους µονιµοποιήσετε; Τι θα κάνετε µε τους αν-
θρώπους που απασχολούνται στην καθαριότητα, στη σίτιση, στη
φύλαξη των νοσοκοµείων; 

Για το ΠΑΣΟΚ πρέπει να δοθούν πόροι και κίνητρα και να προ-
κηρυχθούν άµεσα µόνιµες θέσεις εργασίας διασωστών αλλά και
µόνιµες θέσεις γιατρών, νοσηλευτών, παραϊατρικού προσωπι-
κού. Ειδάλλως θα κάνουµε µία τρύπα στο νερό! Πρέπει να γίνουν
γενναίες αυξήσεις µισθών σε όλες τις κατηγορίες του υγειονο-
µικού προσωπικού. Δεν µπορεί ένας γιατρός να παίρνει 1.800
ευρώ, µαζί µε τις εφηµερίες, ένας νοσηλευτής και ένας διασώ-
στης να παίρνουν 800 ευρώ και ένας τραυµατιοφορέας να παίρ-
νει 650 ευρώ. Αυτοί υπηρετούν στα νοσοκοµεία µας. Ούτε οι
αυξήσεις του πενηντάευρου που δώσατε θα λύσουν το πρό-
βληµα της επιβίωσής τους. Και µην ξεχνάµε την ένταξή τους στα
βαρέα και ανθυγιεινά. 

Επίσης, πριν από µερικές ηµέρες σας απηύθυνα µία ερώτηση:
Τι θα κάνετε µε τα εξιτήρια; Τι κάνετε πάλι; Δίνετε όλη τη µετα-
φορά, τη διακοµιδή των ασθενών µετά από το εξιτήριο στους
ιδιώτες. Και τι κάνετε µε αυτό; Επιβαρύνετε πάλι τα νοσοκοµεία,
τους προϋπολογισµούς. Παράλληλα, στο χθεσινό νοµοσχέδιο το
πανεπιστηµιακό προσωπικό θα πάρει εκτάκτως επίδοµα πάλι από
τον προϋπολογισµό των νοσοκοµείων. Αυτά τι κάνουν; Επιβαρύ-
νουν τους προϋπολογισµούς. Έχουµε φτάσει στα ληξιπρόθεσµα
1,2 δισεκατοµµύριo ευρώ και συνεχίζετε το ίδιο γαϊτανάκι. Πρέ-
πει κάποια στιγµή να τελειώνετε.

Να σας πω και δύο θέµατα που έχουν προκύψει το τελευταίο
διάστηµα. Προχθές είδα ότι κλείνετε επτά δοµές του ΟΚΑΝΑ. Η
µία, µάλιστα, είναι πάρα-πάρα πολύ καλή, είναι η µονάδα στου
Γουδή. Αυτοί οι ωφελούµενοι τι θα κάνουν; Τι θα απογίνουν; Οι
εργαζόµενοι τι θα γίνουν; Και από την άλλη µεριά βλέπω και αυτά
που κάνετε στον ΕΟΔΥ, όπου καταργείτε τις δύο θέσεις των αν-
τιπροέδρων, δύο επιστηµονικές θέσεις που τις κατείχαν γιατροί.
Με τα µεταδοτικά και µη µεταδοτικά νοσήµατα ποιος θα ασχο-
λείται τώρα; Ο γενικός σύµβουλος; Ο διευθύνων σύµβουλος;
Αυτοί θα τα ξέρουν όλα; Τέτοιας εµβέλειας πρόσωπο θα είναι
που θα τα κατέχει όλα αυτά; Πρέπει, λοιπόν, να απαντήσετε στα
ερωτήµατα που σας βάζω και να µας πείτε ξεκάθαρα τι σκέπτε-
στε να κάνετε. Το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που στήριξε και θα συνεχίζει
να στηρίζει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πουλά. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Στύλιος, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος και αµέσως
µετά να ετοιµάζονται και οι κύριοι Θεόφιλος Ξανθόπουλος, Μάρ-
κος Καφούρος, Σπυρίδων Κουλκουδίνας και Γιώργος Παπαη-
λιού. 

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράξη νοµο-

θετικού περιεχοµένου που σήµερα επικυρώνουµε, αντιµετωπίζει
επείγουσες ανάγκες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και του
ΕΚΑΒ αποδεικνύοντας τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης και
τη βούλησή της να δίνει λύσεις στα προβλήµατα. Αυτό είναι το
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καθήκον µίας οργανωµένης πολιτείας και το κάνει µε αυτή τη
σύννοµη και σύµφωνη µε το Σύνταγµα διαδικασία. 

Τι πετυχαίνει, λοιπόν, η σηµερινή πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου; Διασφαλίζει την αποτελεσµατική λειτουργία του ΕΣΥ σε
µία περίοδο αυξηµένων αναγκών, µε την παράταση της θητείας
ειδικευµένων γιατρών, µε την επιµήκυνση της θητείας των διοι-
κήσεων των νοσοκοµείων και των φορέων υγείας µέχρι τέλος Σε-
πτεµβρίου, µε την επίλυση οικονοµικών εκκρεµοτήτων της
περιόδου της πανδηµίας που αφορούν στον ΕΦΚΑ. Κυρίως,
όµως, αντιµετωπίζει το πρόβληµα της µεταφοράς ασθενών στα
νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας. 

Συγκεκριµένα, το άρθρο 2 δίνει λύση στο µεγάλο ζήτηµα της
έλλειψης οδηγών στο ΕΚΑΒ στις νησιωτικές και ορεινές περιοχές
µε την αξιοποίηση των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά
και το προσωπικό των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Σας
θυµίζω ότι σε αντίστοιχες συνθήκες, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το
2016 έπραξε ανάλογα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε στους θερινούς µήνες,
στην καρδιά της τουριστικής σεζόν, µε τις ανάγκες να είναι εξαι-
ρετικά αυξηµένες. Η Ελλάδα των δέκα εκατοµµυρίων, δέχεται
πάνω από τριάντα εκατοµµύρια επισκέπτες. Στόχος είναι οι Έλ-
ληνες, αλλά και οι ξένοι επισκέπτες µας, να νιώθουν ασφαλείς
σε µία χώρα µε αποτελεσµατικότατο σύστηµα υγείας. Αντιλαµ-
βάνεστε πόσο σηµαντικό είναι αυτό για τον τουρισµό µας; 

Κάθε χρόνο, για µία περίοδο έξι, επτά µηνών οι ανάγκες του
ΕΣΥ και του ΕΚΑΒ σε γιατρούς, νοσηλευτές, παραϊατρικό προ-
σωπικό και οδηγούς ασθενοφόρων τριπλασιάζονται. Πέραν,
όµως, από την άµεση αντιµετώπιση, πρέπει να εξετάσουµε το ζή-
τηµα µακροπρόθεσµα. Οφείλουµε να δούµε ποιος είναι ο καλύ-
τερος τρόπος για την κάλυψη αυτών των αναγκών και να
συζητήσουµε πως θα οργανώσουµε το σύστηµα υγείας κατά την
τουριστική περίοδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγεία είναι το πολυτιµότερο
αγαθό. Αφορά στα παιδιά µας, στους γονείς µας, σε εµάς τους
ίδιους. Απαιτεί ετοιµότητα και άµεσες λύσεις. Τη διδαχθήκαµε
κατά την περίοδο της πανδηµίας και καταφέραµε να τη διαχειρι-
στούµε µε επιτυχία. Όλοι θυµόµαστε τον αγώνα δρόµου που δό-
θηκε για να πολλαπλασιάσουµε τις ΜΕΘ µέσα σε λίγους µήνες. 

Είναι θετικό ότι σήµερα έχουµε µπροστά µας δύο άρθρα, τα
άρθρα 4 και 5, που βελτιώνουν και κάνουν ταχύτερη τη διαδικα-
σία πρόσληψης επικουρικού προσωπικού στο ΕΣΥ. Την ίδια ώρα
προχωρά η πρόσληψη διακοσίων πενήντα ατόµων για τις ανάγ-
κες του ΕΚΑΒ στην Αττική. Ενώ µε το άρθρο 5 τα νοσοκοµεία και
τα κέντρα υγείας των ορεινών και των νησιωτικών περιοχών απο-
κτούν τη δυνατότητα πρόσληψης επαγγελµατιών οδηγών για τα
ασθενοφόρα. 

Ας µην ξεχνάµε ότι η πραγµατική αναβάθµιση του ΕΣΥ θέλει
µακροπρόθεσµο σχεδιασµό. Η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών
µας δίνει τη δυνατότητα να υλοποιήσουµε ουσιαστικές αλλαγές
προς το καλύτερο, σε συνδυασµό µε τις δέκα χιλιάδες µόνιµες
προσλήψεις στο ΕΣΥ για τις οποίες έχει δεσµευτεί ο Πρωθυ-
πουργός. Οι οκτακόσιες από αυτές αφορούν το ΕΚΑΒ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγεία είναι το πεδίο εκείνο
που οφείλουµε να αναζητήσουµε λύσεις όλοι µαζί, να συζητή-
σουµε ουσιαστικά και υπεύθυνα, να εξετάσουµε πώς λειτουργεί
το κράτος και το ΕΣΥ σε αυτή την άλλη Ελλάδα της παραµεθο-
ρίου, να καταθέσουµε όλοι τις προτάσεις µας, να αφήσουµε την
υγεία έξω από µικροκοµµατικές και µικροπολιτικές αντιπαραθέ-
σεις. Για την κυβέρνηση αυτή την τετραετία, το µεγάλο στοίχηµα
είναι η υγεία για όλους τους Έλληνες, η αναµόρφωση του ΕΣΥ
και του ΕΚΑΒ. 

Σήµερα δίνουµε µία άµεση πρώτη λύση σε ένα επείγον πρό-
βληµα. Κάνουµε ένα βήµα ακόµα προς τον στόχο µας, να δηµι-
ουργήσουµε ένα σύγχρονο, δίκαιο και αποτελεσµατικό σύστηµα
υγείας, αυτό που αξίζει στους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Στύλιο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς σήµερα το πρωί δεν είχα τη
δυνατότητα να ήµουν εδώ από όταν ξεκίνησε η συζήτηση και δεν
είχα τη δυνατότητα να είµαι εδώ γιατί στη γειτονιά Άνω Πατήσια,
στην Αθήνα υπήρξε µία προσπάθεια έξωσης µίας µονογονεϊκής
οικογένειας. Μία προσπάθεια που δεν θα είχε γίνει ποτέ, αν δεν
είχε ψηφιστεί ο πτωχευτικός νόµος που ψήφισε η Νέα Δηµοκρα-
τία, τότε που προειδοποιούσαµε ότι κινδυνεύουµε να δούµε ει-
κόνες µε σπασµένες πόρτες και εικόνες Ισπανίας, εικόνες που
δεν είχαµε δει ούτε στις πιο δύσκολες στιγµές της ελληνικής χρε-
οκοπίας στο 2012 - 2014. Πλέον βλέπουµε εικόνες µε σπασµένες
πόρτες. Και σήµερα το πρωί υπήρξε ξανά µία εικόνα µε σπασµέ-
νες πόρτες. 

Ευτυχώς, όµως, σήµερα για άλλη µία φορά η αλληλεγγύη φά-
νηκε ότι είναι πιο δυνατή από τη βαρβαρότητα και αυτή η οικο-
γένεια θα κοιµηθεί στο σπίτι της. Ξέρουµε ότι δεν έχει τελειώσει
αυτός ο αγώνας και η υπόσχεση που δίνουµε σε όλους αυτούς
τους ανθρώπους είναι ότι θα είµαστε µαζί τους, θα είµαστε στο
πλάι τους και θα κάνουµε ό,τι χρειαστεί, θα είµαστε όπου χρει-
αστεί, έτσι ώστε να µπει φρένο σε µία επικίνδυνη για την κοινωνία
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Έρχοµαι στο δεύτερο ζήτηµα, που είναι τα ζητήµατα του νο-
µοσχεδίου. Δεν µπορώ να φανταστώ άλλη ευρωπαϊκή χώρα στην
οποία σήµερα θα συζητιόταν ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Σήµερα, τη
στιγµή που καίγεται η χώρα, τη στιγµή που υπάρχουν αυτές οι
ανάγκες και αυτά τα προβλήµατα στην Πυροσβεστική, εµείς συ-
ζητάµε ότι θα πάρουµε κόσµο από την Πυροσβεστική για να τον
στείλουµε στο ΕΚΑΒ. Αυτό και µόνο θα έπρεπε να σηµάνει ότι
αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα έφτανε ποτέ σε αυτή τη συζήτηση. 

Και ξέρετε, έχουµε µία συλλογική υποχρέωση απέναντι στη
µνήµη του σµηναγού Χρήστου Μουλά αλλά και του ανθυποσµη-
ναγού Περικλή Στεφανίδη και αυτή η συλλογική υποχρέωση είναι
να αλλάξουµε ένα µοντέλο το οποίο δεν επενδύει ποτέ στην πρό-
ληψη, ένα µοντέλο το οποίο στέλνει ανθρώπους να δίνουν µάχη
µε ελλιπέστατα και πολλές φορές ακόµα και ακατάλληλα µέσα. 

Θέλω να ρωτήσω κάτι προς τα κυβερνητικά έδρανα. Αναρω-
τιέµαι αν οι άνθρωποι οι οποίοι τώρα µε ευκολία -και αναφέροµαι
στο σύνολο των πυροσβεστών- χαρακτηρίζονται ως ήρωες, αν
ήταν ήρωες και τον Νοέµβρη του 2021. Διότι τον Νοέµβρη του
2021, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, τους στείλατε τα ΜΑΤ.
Τον Νοέµβρη του 2021, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, τους
στείλατε τις «αύρες». Έτσι αντιµετωπίσατε τους ανθρώπους που
διεκδίκησαν µόνιµες προσλήψεις στο Πυροσβεστικό Σώµα. 

Και ακριβώς επειδή είναι κρίσιµο να µιλάµε µε στοιχεία, τα
στοιχεία λένε ότι αυτή τη στιγµή έχουµε πάνω από τρεισήµισι χι-
λιάδες κενά στην Πυροσβεστική. Τα στοιχεία λένε ότι το 2019
παραλάβατε ένα πρόγραµµα µε πέντε χιλιάδες εργαζόµενους
στην πρόληψη και το καταργήσατε αυτό το πρόγραµµα µε τους
πέντε εργαζόµενους στην πρόληψη. Τα στοιχεία και η πραγµατι-
κότητα λένε ότι λίγες ηµέρες πριν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
ψηφίσατε, µαζί µε νεοναζί και ακροδεξιούς, κατά του νόµου για
την αποκατάσταση της φύσης. Άρα το να µιλάτε σήµερα για την
κλιµατική αλλαγή και την κλιµατική κρίση είναι τουλάχιστον υπο-
κριτικό. 

Μπαίνω στον πυρήνα του νοµοσχεδίου. Ακούσαµε από κυβερ-
νητικούς Βουλευτές τις λέξεις: ταχύτητα, αποτελεσµατικότητα,
αντανακλαστικά. Είστε πάρα πολύ γρήγοροι! Βλέπουµε: Άρθρο
1: «Κατεπείγουσες ανάγκες». Άρθρο δεύτερο: «Κατεπείγουσες
ανάγκες». Άρθρο 3: «Κατεπείγουσες ανάγκες». Άρθρο 4: «Επιτα-
κτικές ανάγκες». Εδώ δεν είναι κατεπείγουσες. Πότε το καταλά-
βατε ότι είχατε τόσες κατεπείγουσες και επιτακτικές ανάγκες;
Είστε καινούρια Κυβέρνηση; Πότε δηµιουργήθηκαν όλες αυτές
οι κατεπείγουσες και επιτακτικές ανάγκες. 

Αν υπάρχει ένας τίτλος σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι «τέσσερις
τρόποι για να µην κάνεις µόνιµες προσλήψεις στο ΕΣΥ». Σε ένα
άρθρο κάνετε παρατάσεις, στο άλλο κάνετε διάθεση προσωπι-
κού, στο άλλο φέρνετε επικουρικούς, στο τέταρτο φέρνετε µπλο-
κάκια. Πουθενά δεν υπάρχει έστω και µία µόνιµη πρόσληψη. 

Και επιτρέψτε µου ξανά µία ειδική αναφορά στο άρθρο 6 και
στις διοικήσεις των νοσοκοµείων. Κύριε Υπουργέ, τα είπαµε και
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στην επιτροπή. Όσο αφήνετε στη θέση της τη διοίκηση του Νο-
σοκοµείου Χαλκίδας που, για το θάνατο του εργαζοµένου από
θερµοπληξία, θεώρησε ότι αρµόζει σε ένα ιατρικό ανακοινωθέν
να βάλουν σε παρένθεση «όχι διανοµέας», νοµιµοποιείτε και κα-
λύπτετε την απανθρωπιά. Είναι απανθρωπιά, από τη στιγµή που
ένας άνθρωπος έχει χάσει τη ζωή του, σε ιατρικό ανακοινωθέν,
η διοίκηση να έρχεται να καλύψει την αδήλωτη εργασία, να έρ-
χεται να καλύψει τα ψέµατα, τα οποία ακούστηκαν.

Μισή φράση για τα ζητήµατα του απολογισµού, γιατί ακούµε
έναν πολύ εύκολο αυτοθαυµασµό. Σας το είπαµε και πριν. Πα-
ραλάβατε ένα ΕΚΑΒ που στην Αττική, όχι στα νησιά, σε πρωινή
και απογευµατινή βάρδια είχε ογδόντα τέσσερα ασθενοφόρα.
Σήµερα έχουµε φτάσει στα πενήντα δύο. Ήταν ογδόντα τέσσερα
µε την κακιά κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που παρέλαβε κυριολεκτικά
µία χώρα χρεοκοπηµένη από εσάς και κατάφερε να κάνει όλα
αυτά που έκανε και εσείς τα πήγατε στα πενήντα δύο.

Να µιλήσουµε λίγο για την πανδηµία και τον απολογισµό σας
µε τις ΜΕΘ; Ίσως θυµάστε από αυτό εδώ το Βήµα τον κ. Μητσο-
τάκη πολύ θυµωµένο να κουνάει το δάχτυλο στην αντιπολίτευση
και να λέει «δεν υπάρχουν µελέτες ότι είναι διαφορετικό να είσαι
διασωληνωµένος εκτός ΜΕΘ µε εντός ΜΕΘ». Από αυτό εδώ το
Βήµα το έλεγε. Πρώτα από όλα έλεγε ψέµατα, γιατί είχε τη µε-
λέτη Λύτρα - Τσιόδρα. 

Πάµε τώρα να δούµε τι έλεγε η µελέτη Λύτρα για τη δεύτερη
φάση. Σεπτέµβρης 2021 - Απρίλιος 2022, δεύτερη φάση της παν-
δηµίας. Δεν έχετε το επιχείρηµα ότι δεν γνωρίζετε τι αντιµετωπί-
ζετε. Ποσοστό απωλειών διασωληνωµένων εκτός ΜΕΘ 97,7%.
Όπως έχει πει χαρακτηριστικά ο καθηγητής κ. Καπραβέλος
97,7% πιθανότητες να καταλήξεις έχεις, αν σε πυροβολήσουν εξ
επαφής στο κεφάλι. Το λέω ξανά για να σας είναι καθαρό, αν σε
πυροβολήσουν εξ επαφής στο κεφάλι! Αυτό κάνατε στους δια-
σωληνωµένος εκτός ΜΕΘ. 

Να δούµε το ακόµα πιο τροµακτικό; Ποσοστό απωλειών εντός
ΜΕΘ, 72,7%. Ο µέσος ευρωπαϊκός όρος ήταν στο 20% µε 30%.
Σε µία ευρωπαϊκή ΜΕΘ από τους δέκα που έµπαιναν, οι επτά
έβγαιναν. Στην ελληνική από τους δέκα δεν βγήκαν ούτε οι τρεις
και έρχεστε εδώ και πανηγυρίζετε. Λέτε τι καλά που τα κάνατε.
Δεν υπάρχει ούτε ένας να πει µισή κουβέντα αυτοκριτικής, δεν
θα πω ντροπή. Μισή κουβέντα αυτοκριτικής µε αυτά τα νούµερα! 

Φέρατε την Ελλάδα να έχει υπερβάλλουσα θνησιµότητα στο
12,5%, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος ήταν στο -2,3% και πανη-
γυρίζετε και γι’ αυτό. Έχετε καταφέρει σήµερα το σύστηµα
υγείας να έχει λιγότερους µόνιµους εργαζόµενους. Προσέξτε τη
λέξη κλειδί. Η µαγική λέξη, αυτό το οποίο σας ενοχλεί, δεν το αν-
τέχετε, δεν το θέλετε γιατί δεν πιστεύετε σε ένα δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, είναι οι λιγότεροι µόνιµοι εργαζόµενοι απ’ ό,τι είχε
προ πανδηµίας. Δεν υπάρχει άλλη ευρωπαϊκή χώρα που το έχει
καταφέρει αυτό. Και αυτά είναι τα στοιχεία και αυτά είναι τα δε-
δοµένα. 

Και έρχοµαι, όµως και στο άρθρο του νοµοσχεδίου το οποίο
πραγµατικά θα φέρει προσλήψεις. Είναι το άρθρο 25. Το µόνο
πρόβληµα είναι ότι θα φέρει προσλήψεις στην ΕΥΠ. Δεν ξέρω.
Έχετε προφανώς κάποια ειδική σχέση µε την άρση του απορρή-
του για τις τηλεπικοινωνίες. 

Στο άρθρο 25 διευρύνετε τα όρια στα οποία θα γίνονται άρσεις
απορρήτου, βάζετε και το 290 του Ποινικού Κώδικα. Θα χρει-
αστείτε µερικές χιλιάδες προσλήψεις στην ΕΥΠ. Αν πρέπει να πα-
ρακολουθείτε και όλο τον κόσµο που παραβιάζει και το 290 του
Ποινικού Κώδικα, θα χρειαστείτε πάρα πολύ κόσµο για να το κα-
ταφέρετε αυτό. 

Και µιας και έχουµε και τη χαρά να είναι εδώ ο Υπουργός, ο κ.
Χρυσοχοΐδης, θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, εάν ισχύουν
τα δηµοσιεύµατα που λένε ότι έχετε πάρει κι εσείς µία επιστολή
από την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα
σε σχέση µε την παρακολούθηση του κινητού σας από το κακό-
βουλο λογισµικό «Predator». Τώρα από ό,τι φαίνεται αυτό αφορά
σε µία σειρά από κυβερνητικά στελέχη και τον κ. Δένδια και τον
κ. Γεωργιάδη και άλλους Υπουργούς και δηµοσιογράφους, τον
κ. Παπαχελά κ.λπ.. 

Σας το έχουµε πει. Θεωρούµε ότι αυτό ήταν και παραµένει ο
πυρήνας του συστήµατος του κ. Μητσοτάκη, η µεθοδολογία

εξουσίας του κ. Μητσοτάκη και οι παρακολουθήσεις και ό,τι µπο-
ρεί να σηµαίνει αυτό για ανθρώπους που είναι σε παρακολουθή-
σεις. Θεωρούµε ότι σε κανέναν άνθρωπο δεν αξίζει να
παραβιάζεται η ιδιωτικότητά του και άρα µε αυτή την έννοια επι-
τρέψτε µου να εκφράσω την αλληλεγγύη µου στο γεγονός ότι
παραβιάστηκε η ιδιωτικότητά σας µε αυτό τον τρόπο. Και ως
προς τα νέα µέλη της Κυβέρνησης δεν ξέρω πόσους σας παρα-
κολουθούσαν από πριν, πόσοι θα µπείτε στην καινούργια λίστα.
Ελπίζουµε η ιδιωτικότητά σας να διαφυλαχθεί. 

Κλείνοντας, θα πω το εξής. Υπάρχει άλλος δρόµος και στην
υγεία και αυτός ο δρόµος σηµαίνει πρώτα από όλα µόνιµες
προσλήψεις, σηµαίνει στήριξη του δηµόσιου συστήµατος υγείας,
σηµαίνει µονιµοποίηση του κόσµου που όλα αυτά τα χρόνια έδινε
τη µάχη µέσα στην υγεία και σίγουρα δεν σηµαίνει να παίρνουµε,
παραδείγµατος χάριν, γιατρούς από το Αγρίνιο, να τους στέλ-
νουµε στα Γιάννενα ή στην Άρτα ή να τους κάνουµε τουρ σε όλη
τη δυτική Ελλάδα. Σίγουρα δεν σηµαίνει να παίρνουµε πυροσβέ-
στες να τους στέλνουµε στο ΕΚΑΒ, τη στιγµή που καίγεται η
χώρα και καταρρέει και σίγουρα αυτό δεν µπορεί να γίνει µε µία
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος, Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε κάτω από τη βαριά

σκιά της απώλειας των δύο πιλότων και φαντάζοµαι όλους µάς
συγκλονίζει αυτή η ανθρώπινη τραγωδία και κυρίως ο τρόπος
που χάθηκαν αυτοί οι άνθρωποι. 

Θεωρώ ότι ένα ελάχιστο δείγµα τιµής και ευγνωµοσύνης στη
µνήµη τους είναι και να είµαστε ουσιαστικοί στη συζήτησή µας
και κυρίως να συζητήσουµε για τις αιτίες που προκάλεσαν αυτό
το τραγικό δυστύχηµα και να προσπαθήσουµε µε κάθε τρόπο να
περιορίσουµε έως και να τις µηδενίσουµε. Αυτό νοµίζω είναι η
πιο σηµαντική προσπάθεια που µπορούµε να κάνουµε.

Τώρα σε ό,τι αφορά στο συζητούµενο νοµοσχέδιο νοµίζω ότι
πρέπει να είµαστε πάρα πολύ καθαροί µεταξύ µας για να µπο-
ρούµε να κάνουµε µία πολιτική αντιπαράθεση µε βάση τα γεγο-
νότα. Και τα γεγονότα είναι δύστροπα. Η πραγµατικότητα είναι
αδήριτη. Δηλαδή, έρχονται δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, οι οποίες προσπαθούν να θεραπεύσουν αδυναµίες και πληµ-
µέλειες υφιστάµενες, οι οποίες πρωτίστως οφείλονται στην
Κυβέρνηση, η οποία δηµιούργησε ή άφησε να δηµιουργηθούν
αυτές οι ελλείψεις. Αυτό είναι ένα δίδαγµα της κοινής πείρας,
είναι κοινή λογική. 

Εάν προσπαθείτε να ανατρέξετε στο 2016 και στο 2017 για να
µας πείτε ότι είναι υποχρέωσή µας να συζητήσουµε τις συγκε-
κριµένες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, είναι προφανές ότι
έχετε χάσει από τα αποδυτήρια. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, είχαµε µιλήσει πριν µία εβδοµάδα περί-
που ή δέκα ηµέρες για το γεγονός, για το ενδεχόµενο ότι η Πα-
θολογική Κλινική του Νοσοκοµείου Δράµας θα κλείσει, γιατί οι
δύο τελευταίοι παθολόγοι είχαν παραιτηθεί. Δεν άντεχαν άλλο
αυτή την εργασιακή πίεση. Είχαν ξεπεραστεί τα όριά τους και εκ
των ενόντων προσπαθήσατε να φέρετε ένα στρατιωτικό γιατρό
από το «424» και έναν γιατρό από το Νοσοκοµείο των Σερρών. 

Αυτού του τύπου οι εµβαλωµατικές λύσεις έχουν ηµεροµηνία
λήξης και αν δεν αντιληφθείτε ότι µε αυτόν τον τρόπο που πάτε
να λύσετε το πρόβληµα των διασωστών του ΕΚΑΒ, θα έχουµε
πάλι τα ίδια προβλήµατα, τότε µπαίνουµε πάλι στη φάση της επι-
κοινωνιακής διαχείρισης. 

Υπάρχει διαγωνισµός του Υπουργείου Υγείας που αφορά
στους επικουρικούς ΕΚΑΒίτες για τα νοσοκοµεία, τα κέντρα
υγείας; Βεβαίως και υπάρχει. Έχει ολοκληρωθεί; Έχει ολοκλη-
ρωθεί. Στελεχώθηκαν οι ανάλογες υπηρεσίες; Όχι. Είναι αρµο-
διότητα των ΥΠΕ. Οι ΥΠΕ, µέσα από τον κατάλογο των
ανθρώπων αυτών, δεν προχωρούν στην στελέχωση. 
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Άρα, όταν έχετε τον κατάλογο, όταν έχει ολοκληρωθεί ο δια-
γωνισµός, όταν υπάρχουν τα ονόµατα, όταν υπάρχουν οι θέσεις
και δεν τοποθετούνται, δεν ισχύει το επιχείρηµα που εισφέρατε
στην Αίθουσα ότι δεν θέλουν να διοριστούν. Το αντίστροφο συµ-
βαίνει, ότι δεν θέλετε να τους διορίσετε. 

Και γιατί δεν θέλετε να τους διορίσετε; Γιατί ακριβώς έχετε την
άποψη ότι, όπως σε όλα τα πράγµατα που αφορούν στην υγεία,
εκ των ενόντων, περιστασιακά µπορείτε –σε εισαγωγικά- «να
βρείτε» λύσεις κυρίως επικοινωνιακού χαρακτήρα, να περάσει η
ένταση και η θύελλα και ουσιαστικά και να µην κάνετε προσλή-
ψεις και να αφήσετε τον διάδροµο για τους ιδιώτες ορθάνοιχτο.
Ψηφίσατε τον ν.4999/22 στο άρθρο 40, µε το οποίο οι διακοµιδές
πλέον µπορούν να περνάνε στους ιδιώτες και µάλιστα το ψήφισε
και το ΠΑΣΟΚ. 

Σήµερα, λοιπόν, ξέρω ότι στο Νοσοκοµείο της Δράµας υπάρ-
χουν 37.000 ευρώ πίστωση για δευτερογενείς διακοµιδές, δη-
λαδή διακοµιδές που γίνονται από το Νοσοκοµείο της Δράµας
προς τις οικίες. Είναι ένα κονδύλιο το οποίο θα πάει στα χέρια
των ιδιωτών, ενώ θα µπορούσατε, µε βάση όλα αυτά που σας
ανέφερα προηγουµένως, να προσλάβετε και να στελεχώσετε το
ΕΚΑΒ. Βεβαίως, µιλάµε τώρα για το ΕΚΑΒ στις νησιωτικές περιο-
χές, αλλά να σας πω ότι το έχουµε θέσει επανειληµµένα. Έχουµε
τον τραγέλαφο στο Κέντρο Υγείας Νευροκοπίου να υπάρχει
όχηµα, να είναι ένας οδηγός και ένας διασώστης. Ο οδηγός θα
πάρει τη σύνταξή του. Όταν τελειώνει η βάρδιά του τον ζητούν
από τα καφενεία ή απ’ όπου να ’ναι, αν προκύψει περιστατικό,
για να κάνει τη διακοµιδή και αυτό το πράγµα σάς αφήνει παγερά
αδιάφορους. 

Το να έρχεστε τώρα και να µιλάµε για το πώς θα καλύψετε τις
ανάγκες των νησιωτικών περιοχών καταλαβαίνετε ότι είναι µία
καθαρά επικοινωνιακού χαρακτήρα διάταξη, η οποία ουσιαστικά
δεν απαντάει σε καµία περίπτωση στο πολύ σοβαρό πρόβληµα
που έχουµε ως σύστηµα υγείας και ακριβώς αυτή είναι η αφετη-
ριακή µας διαφωνία. 

Θέλω να µιλήσω για το άρθρο 25. Βεβαίως, δεν ήρθε ακόµη ο
κύριος Υπουργός να υπερασπιστεί την τροπολογία του. Να επι-
σηµάνω τη συνέπεια που σας διακρίνει ως Κυβέρνηση, ανεξαρ-
τήτως Υπουργού, διότι η τακτική που ακολούθησε η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη την προηγούµενη περίοδο µε Υπουργό Δικαιοσύνης
τον κ. Τσιάρα επαναλαµβάνεται µε φωτοτυπική ακρίβεια και στην
περίπτωση του κ. Φλωρίδη. 

Τροποποιείτε, λοιπόν, πάλι δύο άρθρα του Ποινικού Κώδικα
που έχουν σχέση µε την ασφάλεια των συγκοινωνιών και αίρετε
-αν είναι δυνατόν- έτσι τις προϋποθέσεις του απορρήτου ή µάλ-
λον διευρύνετε τα αδικήµατα για τα οποία προβλέπεται άρση του
απορρήτου. 

Λέει στη σελίδα 83 της αιτιολογικής έκθεσης: «Ποιοι είναι οι
στόχοι της αξιολογούµενης ρύθµισης; Η αποτελεσµατικότερη
ποινική αντιµετώπιση των κακουργηµάτων των άρθρων 290 και
291, ιδίως µε την άµεση δίωξη των δραστών. Δεύτερον, η απο-
κατάσταση του κοινού περί δικαίου αισθήµατος». 

Είστε δικηγόρος, ξέρετε πόσο επισφαλής είναι αυτή η επί-
κληση και βεβαίως, από εδώ προκύπτει κατηγορηµατικά η έγνοια
και η αγωνία σας της επικοινωνιακής διαχείρισης. Είναι αίτηµα
των αρχών αυτή η διεύρυνση των προϋποθέσεων για άρση του
απορρήτου; Ποιος υπέβαλε -αν υπέβαλε- τέτοιο αίτηµα; Θα τα
πούµε αυτά τα πράγµατα, θα τα ξανασυζητήσουµε, διότι ουσια-
στικά µε αυτόν τον τρόπο πάλι αποµειώνεται το κράτος δικαίου,
πάλι περιστέλλονται τα ατοµικά δικαιώµατα των πολιτών. 

Βεβαίως, είναι µία δικονοµική διάταξη -για να πω ένα νοµικό
θέµα- και εποµένως µπορεί, κατά την άποψη κάποιων, να ανα-
τρέξει στο παρελθόν και άρα συνοµιλίες που είχαν σχέση, ας
πούµε, µε το δυστύχηµα των Τεµπών να βγουν στο προσκήνιο,
αλλά η συγκεκριµένη διάταξη κινδυνεύει να θεωρηθεί «φωτογρα-
φική», να θεωρηθεί δηλαδή, ότι δεν είναι δεόντως γενική και αφη-
ρηµένη, αφού εκδίδεται εν όψει συγκεκριµένης υπόθεσης και µε
σκοπό την άρση του συγκεκριµένου απορρήτου των επικοινω-
νιών. 

Τέλος, κάτω από τις συγκεκριµένες συνθήκες υπάρχει το πό-
ρισµα της Ανεξάρτητης Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσω-
πικού Χαρακτήρα, το οποίο αποφαίνεται αξιωµατικά ότι υπήρχαν

πάρα πολλές παρακολουθήσεις στελεχών της Κυβέρνησης. Τα
ανέφερε ο κ. Ηλιόπουλος προηγουµένως, τα λέει το Inside Story,
τα λένε τα δηµοσιεύµατα. 

Καταλαβαίνετε ότι µέσα σε αυτή τη συνθήκη είναι αδύνατο να
ψηφίσουµε µία τέτοια πρόταση η οποία βάλλει ευθέως κατά του
πυρήνα του κράτους δικαίου και δηµιουργεί δικαιολογηµένα ανα-
σφάλεια στους πολίτες της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκος Καφούρος, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να εκφράσω τα θερµά µου συλ-
λυπητήρια στις οικογένειες των δύο αδικοχαµένων πιλότων της
Πολεµικής µας Αεροπορίας που έχασαν τη ζωή τους την ώρα της
εκτέλεσης του καθήκοντος. Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω την
στήριξη και τη συµπαράστασή µου στους κατοίκους των περιο-
χών που επλήγησαν από την καταστροφική µανία των πυρκα-
γιών, καθώς βεβαίως και στις οικογένειες των θυµάτων. Η
πατρίδα µας δυστυχώς, περνάει δύσκολες στιγµές και είναι πε-
ρισσότερο από ποτέ αναγκαίο αυτές τις ώρες να επικρατεί οµο-
ψυχία, σύµπνοια και αλληλεγγύη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά στο παρόν σχέδιο
νόµου που έρχεται προς ψήφιση σήµερα στη Βουλή από τον
Υπουργό Υγείας, αντιλαµβάνεστε όλοι ότι έχει έντονο σηµειολο-
γικό χαρακτήρα, καθώς η Κυβέρνηση σήµερα θέλει να αποδείξει
ότι ο τοµέας της υγείας αποτελεί πρώτη της προτεραιότητα,
σύµφωνα µε το προεκλογικό πρόγραµµα της παράταξης, αλλά
και µε τις δηλώσεις του ίδιου του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Σήµερα ξεκινάµε να οικοδοµήσουµε ένα νέο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, απαλλαγµένο από τις µακροχρόνιες παθογένειες
και τις αδυναµίες που το χαρακτήριζαν. 

Από την άλλη, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την ενί-
σχυση των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ, των κέν-
τρων υγείας και των περιφερειακών ιατρείων τόσο στις
νησιωτικές όσο και στις ορεινές περιοχές έρχεται να αναδείξει
και ταυτόχρονα να θεραπεύσει ένα τεράστιο πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζουµε όλοι εµείς οι νησιώτες χρόνια τώρα. Δυστυχώς,
εξαιτίας της υποστελέχωσης των µονάδων υγείας και των υπη-
ρεσιών του ΕΚΑΒ δηµιουργούνται µείζονα θέµατα για την υγεία
και την ασφάλεια των χιλιάδων κατοίκων και επισκεπτών στα
νησιά µας. Αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, έστω και
προσωρινά, αποτελεί µία ανάσα για τις νησιωτικές και τις ορεινές
περιοχές, καθώς δηµιουργεί αίσθηµα ασφάλειας στους νησιώ-
τες, στους επισκέπτες των νησιών και ενισχύει ακόµα και αυτό
το ίδιο το τουριστικό προϊόν του τόπου µας. 

Κυρίες και κύριοι, ως νέος Βουλευτής προερχόµενος από τις
Κυκλάδες, µου δίνεται σήµερα η ευκαιρία να αναδείξω το µείζον
θέµα της νησιωτικότητας. Δυστυχώς, παρ’ ότι εδώ και δεκαετίες
η νησιωτικότητα είναι έννοια συνταγµατικά κατοχυρωµένη, στην
πράξη φαίνεται ότι δεν έχει σχεδόν καµµία εφαρµογή. Το µονα-
δικό ίσως κεκτηµένο της νησιωτικότητας µάλιστα, ήταν παραχω-
ρηµένο εδώ και δεκαετίες από τη συµφωνία ένταξης της χώρας
µας στην τότε Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, την ΕΟΚ και
αναφέροµαι στους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στις νησιωτι-
κές περιοχές. Δυστυχώς, ακόµα και αυτό το µέτρο το απεµπό-
λησε ελαφρά τη καρδία η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Σε αυτό το σηµείο, αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου σε
σχέση πάντοτε µε τη νησιωτικότητα και µε τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουµε, να σας γνωρίσω ότι τα νησιά µας δεν έχουν
µόνο την εικόνα του καλοκαιριού, δεν έχουν µόνο την εικόνα των
διακοπών, της διασκέδασης, του ήλιου και της θάλασσας. Δυ-
στυχώς, όταν σβήσουν τα φώτα του τουρισµού, µας συντρο-
φεύουν η αποµόνωση, τα προβλήµατα στα σχολεία, τα
προβλήµατα στις µονάδες υγείας, η τραγική υποστελέχωση των
υπηρεσιών και πολλές φορές η απουσία του ίδιου του κράτους.
Δυστυχώς, οι νησιώτες µας τον χειµώνα γίνονται πολίτες δεύτε-
ρης κατηγορίας σε βασικά αγαθά, όπως αυτό που συζητάµε σή-

2042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΓ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 2043

µερα της υγείας, αλλά και της παιδείας και της ασφάλειας.
Καθώς µιλάµε σήµερα για τον τοµέα της υγείας και για τα

νησιά µας, θεωρώ ότι πρέπει να αναφέρω, κύριε Υπουργέ, δύο
µικρά παραδείγµατα. Αυτή τη στιγµή στην κοσµική Φολέγανδρο
µε τους χιλιάδες επισκέπτες καλούνται δύο αγροτικοί γιατροί να
ανταπεξέλθουν στις µεγάλες ανάγκες περίθαλψης χωρίς έναν
νοσηλευτή, χωρίς έναν γιατρό ειδικότητας. Στο περίφηµο νοσο-
κοµείο της Σαντορίνης απ’ όπου προέρχοµαι και για το οποίο πά-
λεψα και παλέψαµε όλοι µαζί οι Θηραίοι να το λειτουργήσουµε
µε δηµόσιο χαρακτήρα, η στελέχωσή του χρόνο µε το χρόνο δυ-
στυχώςν βαίνει όλο και µειούµενη. Το µόνο που αυξάνεται είναι
ο αριθµός των εντεταλµένων συµβούλων διοίκησης, καθώς ήδη
µετράµε έξι τον αριθµό στο σύντοµο χρονικό διάστηµα λειτουρ-
γίας του νοσοκοµείου. 

Σκεφτείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ένα νοσοκοµείο σύγ-
χρονο χωρίς παθολόγο, χωρίς αναισθησιολόγο, χωρίς µικροβιο-
λόγο, χωρίς επαρκή πληρώµατα ασθενοφόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενδεχοµένως να σας προβλη-
µάτισα, όµως, πιστεύω βαθύτατα ότι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
χαράζει µία καινούργια µέρα για την υγεία, µία µέρα που θα είναι
πιο φωτεινή και πιο ελπιδοφόρα. Η σηµερινή Κυβέρνηση, κόντρα
στην αδράνεια, µε ταπεινότητα, µε σχέδιο, χωρίς αερολογίες,
προσεγγίζει τα προβλήµατα των συµπολιτών µας που για δεκαε-
τίες ήταν χωµένα κάτω από το χαλί. Αυτά ξεσκεπάζουµε -λείπει
ο κ. Φάµελλος, τον οποίον εκτιµώ ιδιαίτερα- και δεν περιοριζό-

µαστε µόνο στα χειροκροτήµατα, όπως προανέφερε. Στοχευ-
µένα και µεθοδικά δίνουµε λύσεις στο σήµερα και σχεδιάζουµε
το αύριο, ανταποκρινόµενοι στην ισχυρή εντολή που µας έδωσε
ο ελληνικός λαός και κυρίως οι νησιώτες µας, αυτοί οι απλοϊκοί
άνθρωποι που ακόµη και τώρα, σήµερα στις τραγικές πυρκαγιές
της Ρόδου επέδειξαν µοναδικά δείγµατα γενναιότητας, αλτρουι-
σµού και φιλοξενίας, προβάλλοντας σε όλο τον κόσµο τις αξίες
της φυλής µας και την αρετή των Ελλήνων. 

Κύριε Υπουργέ, απευθυνόµενος σε εσάς θέλω να σας διαβε-
βαιώσω ότι θα είµαστε δίπλα στην προσπάθεια που έχετε ανα-
λάβει και αντιλαµβανόµαστε τις δυσκολίες στην προσπάθεια να
δοµήσετε ένα νέο εθνικό σύστηµα υγείας αποτελεσµατικό, µε
δωρεάν υγεία, γράφοντας ίσως το όνοµά σας µε χρυσά γράµ-
µατα στον χώρο της υγείας µετά από πολλά-πολλά χρόνια δίπλα
στον αείµνηστο Γεώργιο Γεννηµατά. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καφούρο. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καταθέτω κά-

ποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις υπ’ όψιν του κυρίου συναδέλφου.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης

καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

οφείλω ξεκινώντας να καταθέσω και εγώ µε τη σειρά µου τη βού-
ληση αυτής της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε τολµηρές και
απόλυτα αναγκαίες αλλαγές στο εθνικό σύστηµα υγείας. Αυτή
είναι η πρώτη παραδοχή. Αυτή είναι η προεκλογική µας δέ-
σµευση και αυτή να είστε σίγουροι ότι θα υλοποιηθεί στο έπα-
κρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας που συζητάµε σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε
δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που έρχονται να δώσουν
λύσεις σε προβλήµατα της καθηµερινότητάς µας άµεσα, να κα-
λύψουν ανάγκες επείγουσες που είτε δηµιουργήθηκαν κατά την
περίοδο της πανδηµίας είτε εντείνονται λόγω της τουριστικής
περιόδου. 

Η πρώτη, λοιπόν, πράξη αφορά σε ρυθµίσεις και διατάξεις για
την προστασία της δηµόσιας υγείας που η πανδηµία µάς επέ-
βαλε και αυτό γιατί η πανδηµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ακόµα εδώ. Οι προκλήσεις που αναδείχθηκαν για το ελλη-
νικό σύστηµα υγείας στην πραγµατικότητα της πανδηµίας που
βιώσαµε όλοι µας ήταν πολλές. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τόνισε
προεκλογικά πως η υγεία στην Ελλάδα νοσεί. Για να λύσεις ένα
πρόβληµα, λοιπόν, πρέπει να έχεις το πολιτικό ανάστηµα να το
αναγνωρίσεις αρχικά ότι υπάρχει. Μιλώντας τη γλώσσα της αλή-
θειας, όµως, οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι έγιναν πολλά και
σηµαντικά βήµατα και µπήκαν οι βάσεις έστω και υπό το βάρος
της διαχείρισης του κορωνοϊού.

Μέσω της πανδηµίας αναδείχθηκε η ανάγκη να αναβαθµί-
σουµε τις υποδοµές µας, να εξοπλίσουµε καλύτερα τα περιφε-
ρειακά µας ιατρεία, να στηρίξουµε τον ιατρικό και νοσηλευτικό
κόσµο. Και ας µη ξεχνάµε εδώ πέρα τις δέκα χιλιάδες προσλή-
ψεις ιατρών και νοσηλευτών. Μίλησαν πριν ότι είναι περισσότεροι
οι γιατροί και νοσηλευτές στο εθνικό σύστηµα υγείας οι µόνιµοι.
Ναι, αλλά είναι µεγαλύτερος ο αριθµός των γιατρών και των νο-
σηλευτών σήµερα. Πλησιάζει τις εκατόν επτά χιλιάδες. Έβαλαν
πλάτη τα επαγγέλµατα υγείας στο σύνολό τους, όπως και οι συ-
νάδελφοί µου οι φαρµακοποιοί, που βρεθήκαµε κι εµείς στην
πρώτη γραµµή του αγώνα κατά την περίοδο της πανδηµίας, στη
διαχείριση µίας πρωτοφανούς για τα παγκόσµια χρονικά υγει-
ονοµικής κρίσης. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ο Κυριάκος Μητσοτάκης προέταξε
την ανασυγκρότηση της υγείας µε πολύ συγκεκριµένες προ-
γραµµατικές θέσεις, θέσεις τις οποίες φαντάζοµαι, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ότι ακούσατε προσεκτικά.
Αυτή η ανασυγκρότηση θα δώσει λύσεις σε πολλά προβλήµατα
και σε πάρα πολλές αδυναµίες. Πρέπει, όµως, να πούµε και
άλλες αλήθειες. Ποιος περίµενε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι αυτή η χώρα που µόλις είχε βγει από µία παρατεταµένη οικο-
νοµική κρίση θα κατάφερνε να σηκώσει το βάρος της πανδηµίας,
µίας πανδηµίας που γονάτισε πολύ πιο ισχυρά συστήµατα υγείας
σε όλον τον πλανήτη; 

Κάνω αυτή την εισαγωγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
συζητάµε θέµατα που αφορούν στην εύρυθµη λειτουργία των
υγειονοµικών µονάδων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µέσα
στην τουριστική περίοδο. Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση να
απαντήσει στις επείγουσες ανάγκες αυτής της περιόδου. Πώς;
Με την αξιοποίηση στελεχιακού δυναµικού της Πυροσβεστικής
και των Ενόπλων Δυνάµεων που θα στελεχώσουν τα οχήµατα
άµεσης επέµβασης του ΕΚΑΒ και θα σταµατήσουν οι µεγάλες
αναµονές ή ακόµα και ελλείψεις των οδηγών. Και σε καµµία πε-
ρίπτωση φυσικά, δεν µιλάµε για επίταξη, όπως έσπευσαν κάποιοι
κακόβουλα να σχολιάσουν. Μιλάµε για µία µεγάλη προσπάθεια
αξιοποίησης του εξαιρετικά ικανού ήδη υπάρχοντος έµψυχου δυ-
ναµικού, δυναµικού µε ιδιαίτερο εύρος ικανοτήτων και δεξιοτή-
των.

Και εδώ πέρα να βάλω µία παρένθεση και να πω ότι το σεµινά-
ριο Basic Life Support, το οποίο γίνεται από τον Ερυθρό Σταυρό,
από διασωστικές οµάδες, από το ΕΚΑΒ διαρκεί µόλις δύο εξά-
ωρα για οποιονδήποτε θέλει να το παρακολουθήσει. Και ενώ

έχουµε όλοι πιστεύω την ίδια ευαισθησία για θέµατα υγείας και
δεν αντέχουµε να παρακολουθούµε δηµοσιεύµατα και ρεπορτάζ
για µεγάλες αναµονές ή ελλείψεις προσωπικού στο ΕΚΑΒ, ανα-
λωνόµαστε στο να µιλάµε εδώ πέρα για προχειρότητες, για συµ-
φέροντα και για ιδιωτικοποιήσεις. 

Ως Βουλευτής της περιφέρειας, λοιπόν, οφείλω να καταθέσω
τη δική µου εµπειρία. Η Πιερία το καλοκαίρι τριπλασιάζει, κά-
ποιες φορές τετραπλασιαστεί κιόλας τον πληθυσµό της. Διαχει-
ρίζεται για τρεις και πλέον µήνες πολύ µεγαλύτερο αριθµό
περιστατικών απ’ ό,τι όλη την υπόλοιπη περίοδο του χρόνου,
όπως βέβαια, συµβαίνει και σε πολλές περιοχές της χώρας σε
πολύ µεγαλύτερο βαθµό. Θα πείτε, λοιπόν, ότι είναι πρόχειρο και
βιαστικό να καλυφθούν οι ανάγκες αυτών των περιοχών; Μπορεί
για εσάς να είναι πρόχειρο, για εµάς, όµως, είναι απόλυτα ση-
µαντικό. Η ανάγκη άµεσης στελέχωσης των ασθενοφόρων είναι
επιτακτική. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνουµε το πράσινο φως για άµεση
αξιοποίηση µε πάνω από εκατόν ενενήντα πληρώµατα ασθενο-
φόρων από τις Ένοπλες Δυνάµεις και το Πυροσβεστικό Σώµα,
προσωπικό δηλαδή που θα τοποθετηθεί άµεσα σε διάφορες πε-
ριοχές, νησιωτικές και τουριστικές περιοχές, που αυτή τη στιγµή
οι ανάγκες τους έχουν υπερδιπλασιαστεί ή και ακόµα περισσό-
τερο, καθώς και σε πολλές δυσπρόσιτες περιοχές, µέρη που
χρήζουν άµεσης κάλυψης στα έκτακτα περιστατικά και διακοµιδή
λόγω των αυξηµένων εποχιακών αναγκών στα κατά τόπους κέν-
τρα υγείας. 

Επιπλέον, µιλάµε για ένα προσωρινό µέτρο. Αυτό το µέτρο θα
ισχύσει έως τις 31-12-2023. Η µόνιµη λύση θα έρθει σύντοµα,
όπως για παράδειγµα µε την πρόσληψη διακοσίων πενήντα ατό-
µων λοιπού επικουρικού προσωπικού του κλάδου πληρωµάτων
ασθενοφόρων µε διετή θητεία για την άµεση στελέχωση των
υπηρεσιών του ΕΚΑΒ στην Αττική. Σε αυτούς τους διακόσιους
πενήντα συµπεριλαµβάνονται και σαράντα µοτοσικλετιστές που
θα στελεχώσουν τα δίκυκλα, προκειµένου να προστρέχουν στα
περιστατικά ακόµα ταχύτερα. Τότε οι πολίτες θα δουν σηµαντι-
κές διαφορές στην ταχύτητα, αλλά και στην ποιότητα των υπη-
ρεσιών που έχουν να κάνουν µε την άµεση υγειονοµική βοήθεια,
µε µία καθολική και ουσιαστική ανασυγκρότηση του συστήµατος
υγείας που θα φέρει και πάλι εις πέρας αυτή η Κυβέρνηση, µε
τις µόνιµες προσλήψεις προσωπικού στα νοσοκοµεία και τα κέν-
τρα υγείας, µε τις µόνιµες προσλήψεις διασωστών στο ΕΚΑΒ, µε
την αναβάθµιση πενήντα έξι νοσοκοµείων, µε την αναβάθµιση
εκατόν πενήντα και πλέον κέντρων υγείας µας. 

Αν παρ’ όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν το θεω-
ρείτε σηµαντικό, µπορείτε να καταψηφίσετε και να αναλωθείτε
σε ανέξοδη αντιπολιτευτική ρητορική. Άλλωστε δεν θα είναι η
πρώτη φορά και είµαι βέβαιος πως δεν θα είναι και η τελευταία
φορά. 

Όλα αυτά είναι που βλέπουν οι πολίτες της χώρας και τα το-
ποθετούν στη ζυγαριά, όταν έρχεται η ώρα της κάλπης. Αυτά ζύ-
γισαν και την τετραετία που πέρασε και πήρατε ηχηρά την
απάντησή σας, την οποία, όµως, ούτε αντιληφθήκατε ούτε αξιο-
λογήσατε. Μάλλον περιµένετε να λύσετε τα εσωκοµµατικά σας
για να ξεκινήσει η διαδικασία της αυτοκριτικής σας και γι’ αυτό
συνεχίζετε στον δρόµο της ανευθυνότητας. 

Να το θυµάστε καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι πο-
λίτες είναι αυτοί που µας κρίνουν όλους και µας κρίνουν αυ-
στηρά, όχι µόνο για τα λόγια µας, αλλά και για τα έργα µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας. Θα αναφερ-
θεί στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 7.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Να ενηµερώσω τους Βουλευτές για την κατάθεση της τροπο-
λογίας µε γενικό αριθµό 7 και ειδικό 2, που αφορά στη χρονική
µετάθεση της διαδικασίας εκλογών των επιµελητηρίων, η οποία
θα λάβει χώρα µεταξύ της 15ης Νοεµβρίου του 2024 και της 15ης

Δεκεµβρίου του 2024. Έχουµε µία παράταση ενός χρόνου. 
Για ποιον λόγο το κάνουµε αυτό; Κατ’ αρχάς να πω ότι έχουµε
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ήδη λάβει σαράντα επιστολές από επιµελητήρια της Ελλάδας τα
οποία ζητούν την αναβολή των εκλογών.

Ο πρώτος λόγος είναι ότι έχουµε µία πολλαπλώς εκλογική
χρονιά, µε εθνικές εκλογές και µε αυτοδιοικητικές εκλογές. Πολ-
λοί από τους συµµετέχοντες στις αυτοδιοικητικές εκλογές είναι
και µέλη επιµελητηρίων, στα οποία εκ νέου επιθυµούν να είναι
υποψήφιοι, οπότε και δεν θα έχουν τελικά τον χρόνο προετοιµα-
σίας. 

επίσης, πρέπει να πούµε ότι υπάρχει κόπωση του εκλογικού
σώµατος µετά από τόσες εκλογικές διαδικασίες και άρα θέλουµε
να είναι µία χρονιά καθαρή, ώστε να έχουν τη δυνατότητα να
συµµετέχουν µε ευκολία.

Να προσθέσω ακόµα ότι στα περισσότερα ευρωπαϊκά επιµε-
λητήρια εκλογές κάνουν µετά από τις ευρωεκλογές και έως το
τέλος του 2024.

Τέλος, επιθυµούµε, σε διάλογο µε τα επιµελητήρια να συζη-
τήσουµε και να ολοκληρώσουµε, πιθανότατα, τη δυνατότητα των
αγροτικών τµηµάτων και να δοθεί χρόνος για την έκδοση του
απαιτούµενου προεδρικού διατάγµατος, ώστε να προχωρήσουµε
στη δυνατότητα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας για την ανάδειξη των
µελών των επιµελητηρίων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποβάλω

µία ερώτηση στον Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

τρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το είπα και το πρωί, το

λέω και τώρα παρουσία σας. Αυτό που κάνετε, είναι απαράδεκτο,
αντιδεοντολογικό, αντιδηµοκρατικό.

Είναι η τρίτη νοµοθετική ρύθµιση που φέρνει η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη για να παρατείνει τη θητεία των προέδρων των επιµε-
λητηρίων κάθε φορά, κύριε Πρόεδρε, µε διαφορετική
δικαιολογία. Στην αρχή ήταν η πανδηµία, µετά δεν θυµάµαι ποια
ήταν η δικαιολογία και τώρα -αν είναι δυνατόν!- στην αιτιολογική
έκθεση λέτε ότι «αναβάλουµε τις εκλογές των επιµελητηρίων
γιατί έχουµε τις εκλογές της αυτοδιοίκησης». 

Θυµάστε ότι ενάµιση χρόνο πριν -το είχα καταγγείλει από αυτό
το Βήµα- καρατοµήσατε τον πρόεδρο της Κεντρικής Ένωσης
Επιµελητηρίων γιατί έλεγε πράγµατα για την οικονοµία που δεν
σας άρεσαν, καθ’ υπόδειξιν στελέχους σας στα επιµελητήρια,
που σήµερα είναι Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ. Φηµο-
λογείται ότι ο ίδιος είναι αυτός που βρίσκεται πίσω από τη διά-
ταξη αυτή που σας χαρακτηρίζει, που δίνει καθεστωτικά
χαρακτηριστικά σε αυτό που θέλετε να περάσετε, στον έλεγχο
των επιµελητηρίων. Είναι αδιανόητη η πρόθεσή σας να µην αφή-
σετε τους ανθρώπους της αγοράς να πάνε να ψηφίσουν τον Νο-
έµβριο και τον Δεκέµβριο. Δεν έχει, κύριε Πρόεδρε, καµµία
σχέση και καµµία συσχέτιση µε τις εκλογές της αυτοδιοίκησης.
Είναι καθαρά επιθυµία κορυφαίου στελέχους της Κυβέρνησης,
που απ’ ό,τι φαίνεται θέλει να κερδίσει χρόνο για να επιστρέψει
εκεί απ’ όπου µπήκε στο Μαξίµου. 

Όµως, µε αυτό που κάνετε, εισάγετε καινούργιες µεθόδους
και τακτικές πέρα από κάθε δηµοκρατική διαδικασία και δεοντο-
λογία. Είναι απαράδεκτο. Εµείς ζητήσαµε να αποσυρθεί και σας
καλούµε, έστω και τώρα, να σοβαρευτείτε, να σεβαστείτε τη δη-
µοκρατική λειτουργία και τους θεσµούς και να αποσύρετε αυτή
την κατάπτυστη διάταξη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Για να µη βλέπετε φαντάσµατα, κύριε συνάδελφε, και για να

µη συζητάτε για φήµες, σας λέω κάτι το οποίο προφανώς δεν
ακούσατε. Αναφερθήκατε στη θέληση των επαγγελµατιών και

επιχειρηµατιών οι οποίοι θέλουν να συµµετέχουν. Στην πρωτο-
λογία µου είπα ότι η θέλησή τους έτσι όπως εκφράζεται µέσα
από τα εκλεγµένα όργανά τους και µετά από τις επιστολές σα-
ράντα επιµελητηρίων της χώρας, δηλαδή του 70% των επιµελη-
τηρίων της χώρας, ζητούν για τους λόγους που προανέφερα,
που είναι αντικειµενικοί λόγοι, δεν είναι φανταστικοί λόγοι -µπο-
ρείτε να διαβάσετε την αιτιολογική, τους ανέφερα πριν…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πείτε ποιοι είναι οι λόγοι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Να

ακούγατε προσεκτικότερα.
Ζητούν να δοθεί παράταση κατά ένα έτος. Δηµοκρατικά εκλεγ-

µένες είναι οι διοικήσεις των επιµελητηρίων. Όλα τα υπόλοιπα
νοµίζω ότι είναι περιττά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. Ακολουθεί ο κ. Λιβανός, η κ. Αθηνά Λινού,
ο κ. Περικλής Μαντάς και στο τέλος ο κ. Παρασκευάς Κουκου-
λόπουλος.

Κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την εκ νέου, την τρίτη παρά-

ταση για την εκλογή νέων διοικητικών συµβουλίων στα επιµελη-
τήρια χωρίς προφανή λόγο και ανωτέρα βία, αποδεικνύεται,
κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό που σας ενδια-
φέρει είναι να ελέγξετε και τον επιµελητηριακό θεσµό, όπως
ελέγχετε ή προσπαθείτε ή αποπειράσθε να ελέγξετε τα πάντα
στη χώρα. 

Εάν είναι δυνατόν να θεωρείται λόγος η διενέργεια άλλου επι-
πέδου εκλογών, όπως των εκλογών της τοπικής αυτοδιοίκησης
ή και άλλων εκλογών -αύριο θα µας πείτε για τις ευρωεκλογές ή
δεν ξέρω και εγώ για ποιες άλλες ώστε να µην µπορούν να γίνουν
ταυτόχρονα εκλογές στα επιµελητήρια. Είναι ντροπή! Είναι πράγ-
µατι, όπως ανέφερε προηγουµένως ο συνάδελφος κ. Κατρίνης,
µία κατάπτυστη ρύθµιση. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο γενικά. Με το υπό κρίση νοµο-
σχέδιο εισάγονται προς κύρωση δύο πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου που αφορούν σε θέµατα δηµόσιας υγείας. Στις
κυρώσεις προστίθενται και διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Υγείας που χαρακτηρίζονται επείγουσες και επίσης, διατά-
ξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών που επίσης
χαρακτηρίζονται επείγουσες. Κάποιες µπορεί να είναι. Όµως,
εσείς τις έχετε καταστήσει επείγουσες µε τις πολιτικές σας και
βέβαια, µε την αδράνειά σας να ενεργήσετε έγκαιρα.

Είναι προφανές, ότι αυτός ο τρόπος νοµοθέτησης είναι κακή
νοµοθέτηση. Μάλιστα οι διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών δεν συζητήθηκαν καν στην Επιτροπή Δηµό-
σιας Διοίκησης, αλλά µόνον σε αυτή των Κοινωνικών Υποθέσεων,
γεγονός που δείχνει, εκτός των άλλων, πόσο ενδιαφέρεστε για
την επί της ουσίας, σε βάθος συζήτηση των νοµοσχεδίων. 

Πρόκειται για τρία νοµοθετήµατα σε συσκευασία του ενός.
Όπως προκύπτει από τη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, η δέσµευση για στήριξη του ΕΣΥ από την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη της Νέας Δηµοκρατίας είναι υποκριτική και συνεπώς
ψευδής. Βάσει αυτής προβλέπεται η διάθεση ή απόσπαση προ-
σωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος, των Ενόπλων Δυνάµεων
και των ΟΤΑ για την εκτέλεση υπηρεσίας οδηγού στα ασθενο-
φόρα των κέντρων υγείας, των πολυδύναµων περιφερειακών ια-
τρείων, των νησιωτικών και ορεινών περιοχών και δήµων, αρκεί
αυτό το προσωπικό να διαθέτει άδεια οδήγησης κατηγορίας Β’
και να έχει εκπαιδευτεί σε βασικές γνώσεις παροχής πρώτων
βοηθειών, δηλαδή να έχει εκπαιδευτεί κάποιες ώρες. 

Με αυτόν τον πρόχειρο και εµβαλωµατικό τρόπο, που εγκυµο-
νεί σοβαρούς κινδύνους για τη ζωή, την υγεία και την ασφάλεια
των πολιτών, αντιµετωπίζεται από την Κυβέρνησή σας η χρόνια
υποστελέχωση του ΕΚΑΒ και ευρύτερα του ΕΣΥ, αντί να προ-
ωθηθούν µόνιµες προσλήψεις διασωστών - πληρώµατος ασθε-
νοφόρων από τους αποφοίτους της σχολής ΙΕΚ ΕΚΑΒ. 

Η Κυβέρνηση και κατά την προηγούµενη θητεία της αδιαφό-
ρησε, µη αντιµετωπίζοντας αποτελεσµατικά τα προβλήµατα της
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υποστελέχωσης του ΕΚΑΒ και της συντήρησης και λειτουργίας
των ασθενοφόρων γεγονός που είχε και εξακολουθεί και έχει κό-
στος σε ανθρώπινες ζωές. Αυτή τη στιγµή λείπουν από το ΕΚΑΒ
επτακόσιοι διασώστες ώστε να µπορεί να λειτουργεί σωστά και
να ανταποκρίνεται στις κλήσεις αποτελεσµατικά. Η µη κάλυψη
των κενών θέσεων διασωστών που συνταξιοδοτήθηκαν και έχουν
αποχωρήσει τα τελευταία χρόνια, έχει οδηγήσει σε µεγάλη αύ-
ξηση του χρόνου απόκρισης του ΕΚΑΒ. 

Με τον προβλεπόµενο στην τροπολογία τρόπο κάλυψης των
κενών αποδυναµώνεται ταυτόχρονα και το Πυροσβεστικό Σώµα,
το οποίο επίσης είναι υποστελεχωµένο, και µάλιστα κατά τη διάρ-
κεια της αντιπυρικής περιόδου, µε την κλιµατική κρίση «να δείχνει
τα δόντια της» και πολλές περιοχές της χώρας να καίγονται,
αλλά και αποδυναµώνοντας τις Ένοπλες Δυνάµεις και τους Ορ-
γανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι οποίοι -κυρίως στις ορεινές,
αποµακρυσµένες και αποµονωµένες περιοχές- υπολειτουργούν
και δυσλειτουργούν λόγω έλλειψης προσωπικού. 

Η απουσία ουσιαστικής κυβερνητικής δέσµευσης για µόνιµες
προσλήψεις µε συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα και οι αόριστες
αναφορές για ένα συνολικό σχεδιασµό το συντοµότερο δυνατόν
συνιστούν ευχολόγια και παραπέµπουν σε υποκρυπτόµενο
σκοπό, την ανάθεση του έργου σε ιδιωτικά συµφέροντα. Η λύση
είναι µία: αλλαγή προσανατολισµού στην πολιτική υγείας και µό-
νιµες προσλήψεις διασωστών πληρωµάτων ασθενοφόρων. Διότι
στην πραγµατικότητα η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου είναι
πράξη κυβερνητικής προχειρότητας και υποκρυπτόµενου σκο-
πού. 

Οι προτεινόµενες προσλήψεις προσωπικού για την κάλυψη
των υπηρεσιών υγείας µε την έκδοση δελτίου απόδειξη παροχής
υπηρεσιών παρεκκλίνει επίσης από την κανονική διαδικασία,
βάσει της οποίας έπρεπε να πραγµατοποιούνται µόνιµες και δια-
φανείς προσλήψεις χωρίς καθυστέρηση. Αυτή είναι η λογική της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως αποτυπώθηκε και
κατά την προηγούµενη θητεία της, δηλαδή η απαξίωση του δη-
µόσιου χαρακτήρα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας ώστε να
ανοίξει ο δρόµος σε ιδιώτες, σε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Ειδικά, κύριοι Υπουργοί, για την Περιφερειακή Ενότητα Αρκα-
δίας, το Παναρκαδικό Νοσοκοµείο αντιµετωπίζει προβλήµατα.
Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχουν ακτινολόγοι στο Παναρ-
καδικό Νοσοκοµείο και οι ανάγκες καλύπτονται, όταν καλύπτον-
ται, µε κάποιους ακτινολόγους από όµορα νοσοκοµεία.
Προβλήµατα έχουµε επίσης στα κέντρα υγείας των ορεινών,
αποµακρυσµένων και δυσπρόσιτων περιοχών που υπολειτουρ-
γούν κυρίως λόγω έλλειψης οδηγών ασθενοφόρων που αποχω-
ρούν συνταξιοδοτούµενοι και δεν αντικαθίστανται. Σε αυτό το
πλαίσιο δεν καλύπτονται οι βάρδιες επί εικοσιτετραώρου βά-
σεως, γεγονός που προκαλεί αίσθηµα ανασφάλειας στους πολί-
τες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι αναγκαίοι ο συντονισµός και η συνέργεια του ΕΚΑΒ κυ-
ρίως µε τα Κέντρα Υγείας της Γορτυνίας και της Κυνουρίας, που
είναι αποµακρυσµένες περιοχές και βρίσκονται σε ορεινούς όγ-
κους. Είναι υποστελεχωµένα αυτά τα κέντρα υγείας από πλευ-
ράς οδηγών ασθενοφόρων. Έχει προταθεί -έχουν γίνει και
σχετικές ερωτήσεις και η απάντηση δεν έχει έρθει ακόµη, την πε-
ριµένουµε- η ίδρυση σταθµού του ΕΚΑΒ στις ορεινές και αποµα-
κρυσµένες περιοχές της Αρκαδίας σε θέσεις που θα επιλεγούν
και που θα διευκολύνουν τη µεταφορά ασθενών από τα κέντρα
υγείας στο Παναρκαδικό Νοσοκοµείο και πάντως για τη δηµιουρ-
γία κινητής µονάδας του ΕΚΑΒ. Εποµένως αυτή η πρόταση πα-
ραµένει επίκαιρη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα όσον αφορά στις διατάξεις του Τρίτου Μέρους του νο-

µοσχεδίου, αυτές αφορούν στην τροποποίηση διατάξεων του
ν.4804/2021 µε τον οποίο έχει θεσπιστεί ένα υπερπλειοψηφικό
εκλογικό σύστηµα για τις εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Αυτές οι τροποποιήσεις εισάγονται παραµονές των εκλογών για
την τοπική αυτοδιοίκηση, τόσο καλά από πλευράς καλής νοµο-

θέτησης. Έχει καθιερωθεί ένα σύστηµα υπερσυγκεντρωτικό,
χωρίς λαϊκή δεδηλωµένη, που παρέχει απεριόριστες εξουσίες σε
µονοπρόσωπα όργανα - τους δηµάρχους που έχουν εκλεγεί µε
σχετική πλειοψηφία.

Επιπλέον, και τελειώνω, θέλω να τονίσω την περαιτέρω απα-
ξίωση των τοπικών κοινοτήτων. Με αυτόν τον τρόπο, µε τον
τρόπο που νοµοθετείτε µε την κατάργηση της ξεχωριστής κάλ-
πης και µε την απουσία έστω και ενός ελάχιστου προϋπολογι-
σµού για την κάλυψη καθηµερινών αναγκών των τοπικών
κοινοτήτων, αυτές θα υποτάσσονται στον εκλεγµένο δήµαρχο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε. Έχετε υπερβεί τον χρόνο σας κατά πολύ. 

Ευχαριστούµε πολύ τον κ. Παπαηλιού.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Λιβανός Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θέλω και εγώ να εκφράσω µε τη σειρά µου τα ειλι-
κρινή και θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο παι-
διών, των δύο άξιων στελεχών των Ενόπλων µας Δυνάµεων και
συνολικά στην οικογένεια της Πολεµικής µας Αεροπορίας. Εκ-
φράζω, επίσης, τα συλλυπητήριά του στις οικογένειες των αδι-
κοχαµένων ανθρώπων που απανθρακώθηκαν εχθές, την οδύνη
και τον πόνο µας για την τραγική τους κατάληξη. 

Θα ήθελα επί τη ευκαιρία της πρώτης µου οµιλίας ενώπιον του
Κοινοβουλίου να ευχαριστήσω τους πολίτες της Β’ Πειραιά, που
µε τίµησαν µε την ψήφο τους και να δεσµευτώ απέναντί τους ότι
θα εργαστώ µε όλες µου τις δυνάµεις όχι απλά για να τους αντι-
προσωπεύσω, αλλά για να δώσουµε άµεσα και γρήγορα λύσεις
στα προβλήµατα τόσο της περιοχής µας όσο και γενικότερα της
πατρίδας µας. 

Και θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω από αυτό
ακριβώς το σηµείο. Αν και νέος στα έδρανα, διαπιστώνω πολλές
φορές από όσα έχω παρακολουθήσει ότι συχνά χάνουµε τον
στόχο, που είναι η βοήθεια στην κοινωνία και η λύση ενός προ-
βλήµατος, και επιλέγουµε αντ’ αυτού την εύκολη κριτική, η
οποία, όµως, χρειάζεται κάπου να είναι δοµηµένη, ρεαλιστική, µε
επιχειρήµατα και να συνοδεύεται από γόνιµες προτάσεις. Γιατί
µία κριτική χωρίς αντιπρόταση είναι µισή δουλειά και δεν δίνει
καµµία λύση στο πρόβληµα. 

Οφείλουµε όλοι να κάνουµε την παραδοχή µε ρεαλισµό ότι
συσσωρευµένα προβλήµατα ετών τόσο στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας όσο και στο ΕΚΑΒ δεν είναι δυνατόν να λυθούν σε λίγες
ηµέρες. Όµως, τα προβλήµατα που αφορούν στη διάσωση µίας
ζωής και στην υγεία του κόσµου και δεν µπορούν να περιµένουν
και χρειάζεται να επιδιώκουµε και να εφαρµόζουµε προσωρινές
λύσεις, προκειµένου να έχουµε τον χρόνο για να µελετήσουµε
και να εφαρµόσουµε καλύτερα τις µόνιµου χαρακτήρα µεταρ-
ρυθµίσεις. 

Για παράδειγµα η υποστελέχωση του ΕΚΑΒ στην οποία συνέ-
βαλαν και τα µνηµονιακά χρόνια και οι άγονες προκηρύξεις θέ-
σεων που βγήκαν και ξαναβγήκαν, αλλά δεν καλύφθηκαν ούτε
κατά το ήµισυ λόγω και έλλειψης πολλές φορές διαθέσιµου προ-
σωπικού διασωστών, αλλά και χαµηλών κινήτρων προσέλκυσης
ανθρώπων τα οποία σιγά-σιγά προσπαθούµε να τα βελτιώσουµε
και να τα εξαλείψουµε, δεν µπορεί να περιµένει τη µόνιµη στελέ-
χωση, η οποία ως γνωστόν µε διαδικασίες ΑΣΕΠ είναι χρονοβό-
ρες και µπορεί να χρειαστεί να διαρκέσουν µήνες. 

Συνεπώς η ρύθµιση που κάνουµε για το ΕΚΑΒ σήµερα είναι
προσωρινή και µέχρι τις 31-12-2023, θα αφορά σε νησιωτικές και
παραµεθόριες περιοχές µε αυξηµένες ανάγκες που δεν µπορούν
να περιµένουν, ειδικά την εποχή αυτή, λόγω τουρισµού, επιβάλ-
λεται απέναντι στους ανθρώπους που είτε κατοικούν εκεί είτε
επισκέπτονται τους τόπους αυτούς να αυξήσουµε τη δυνατότητα
άµεσων, γρήγορων και καλών υπηρεσιών υγείας. 

Μπροστά στο υπέρτατο αγαθό, που είναι η ανθρώπινη ζωή και
η υγεία, τέτοιου τύπου λύσεις ακόµα και αν είναι προσωρινού χα-
ρακτήρα, ακόµα και αν πρόκειται να σώσουν µία ζωή επιβάλλεται
να εφαρµόζονται χωρίς να παρεκκλίνουµε, βεβαίως, ποτέ από το
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προγραµµατικό µας πλάνο, που είναι να στελεχώσουµε µε µό-
νιµα στελέχη το ΕΣΥ και το ΕΚΑΒ. Και αυτό ήδη το κάνουµε και
µε τις προκηρύξεις που ήδη εξαγγέλθηκαν. 

Υπενθυµίζω δε ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016 επέλεξε
την ίδια λύση προσωρινού χαρακτήρα και την εφάρµοσε, µε δια-
φορετικές ναι, και πάλι λόγω άλλων αναγκών που είχαν τότε προ-
κύψει.

Όµως επελέγη τότε η ίδια προσωρινή λύση και όπως αντιλαµ-
βάνεστε, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποτελεί αντίφαση και σύγ-
κρουση µε την ίδια τη λογική, τη µία στιγµή να ψηφίζετε µε θέρµη
και να εφαρµόζετε ένα µέτρο και όταν είστε στην Αντιπολίτευση
ενώ αντιλαµβάνεστε την αδιαµφισβήτητη ανάγκη να λυθεί το
πρόβληµα, να επιλέγετε την άρνηση µε το µικροκοµµατικό, προ-
φανώς, κίνητρο. 

Θέλω να κάνω κι ένα σχόλιο για το πρακτικό κοµµάτι αυτής
της εφαρµογής, το οποίο σχολιάστηκε τόσο στην Επιτροπή Κοι-
νωνικών Υποθέσεων όσο και εδώ σήµερα στην Ολοµέλεια. Εκµε-
ταλλευόµενος την ιδιότητά µου ως γιατρού που έχει υπηρετήσει
και στο ΕΣΥ και έχει υπάρξει εκπαιδευτής και σε δηµόσια ΙΕΚ του
ΕΚΑΒ, ότι η ύπαρξη τουλάχιστον ενός διασώστη έµπειρου στο
πλήρωµα ενός ασθενοφόρου και η συµπλήρωσή του µε έναν
ικανό οδηγό που µπορεί να προέρχεται µεν από έναν άλλο
φορέα, αλλά έχει λάβει ικανοποιητική εκπαίδευση, διασφαλίζει
ότι και οι πρώτες βοήθειες και η σωστή ακινητοποίηση και η
σωστή µεταφορά και συνολικά η υπηρεσία που θα λάβει σε επεί-
γουσα νοσοκοµειακή βάση ο ασθενής, θα είναι άρτια και συµ-
βατή µε όλα τα προβλεπόµενα πρωτόκολλα. 

Διότι, όπως ξέρετε όλοι και ιδιαίτερα οι συνάδελφοι ιατροί που
είναι µέλη του Κοινοβουλίου, την ώρα της διάσωσης και των
πρώτων βοηθειών ο ένας από τους δύο έχει τον έλεγχο στο ζευ-
γάρι των διασωστών, δίνει τις πρώτες βοήθειες και επικουρείται
από τον συνάδελφό του. Σε κάθε περίπτωση για εµάς παραµένει
πρώτη προτεραιότητα ο ασθενής και η λήψη των καλύτερων δυ-
νατών υπηρεσιών για τον ίδιο. Η ανάγκη και η λύση του άµεσου
προβλήµατος που υπάρχει, υπερτερούν κάθε άλλης σκοπιµότη-
τας και γι’ αυτό κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να ψη-
φίσετε, τουλάχιστον, τη ρύθµιση που αφορά στην προσωρινή
στελέχωση του ΕΚΑΒ. 

Συνολικά αυτό το νοµοσχέδιο λύνει ζητήµατα που αφορούν
στην άµεση διευθέτηση προβληµάτων, τα οποία υπήρξαν σε εκ-
κρεµότητα και λόγω της µεσολάβησης των εκλογών. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι δηλώνω ότι πέρα
από τη θετική µας ψήφο, την οποία θεωρώ ότι όλοι πρέπει να δώ-
σουµε, οφείλετε και όταν η ψήφος είναι αρνητική να εξηγείτε οι
διαφωνούντες, µε σαφή και ρεαλιστικό τρόπο και όχι µε πυροτε-
χνήµατα και υπερβολές, τόσο τα επιχειρήµατά σας όσο και την
αντιπρόταση σας, που µονίµως την περιµένουµε και ποτέ δεν έρ-
χεται. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι έχει εκλεγεί µία νέα Κυβέρνηση.
Υπάρχει µία νέα ηγεσία είτε αρέσει σε κάποιους είτε δεν αρέσει.
Και στο ίδιο το Υπουργείο Υγείας υπάρχει µία νέα ηγεσία και µά-
λιστα, υπάρχει µία δυναµική κατάσταση, όπως γνωρίζετε όλοι
στην πολιτική, όπου οι συνθήκες διαρκώς αλλάζουν και συνήθως
γίνονται πιο προβληµατικές και δυσκολότερες µε νέες προκλή-
σεις και µε νέο αντικείµενο συζήτησης. 

Μιλάτε σαν να έπρεπε να γίνουν όλα εχθές και τίποτα σήµερα
και αύριο. Όλα θα έπρεπε να γίνουν στην προηγούµενη κυβέρ-
νηση και τίποτα από τη σηµερινή και ό,τι φέρνουµε σήµερα ή
αύριο, ευθύς εξ αρχής το απορρίπτετε. Βολική θα έλεγα αυτή η
καραµέλα γι’ αυτούς οι οποίοι θέλουν να παραµείνουν στη
στείρα άρνηση. 

Εµείς συνεχίζουµε, παρ’ όλο που ζούµε µέσα στην κατάργηση
της λογικής από την Αντιπολίτευση και παρ’ όλο που οι λέξεις
δείχνουν να χάνουν το νόηµά τους, παρ’ όλο που ακούµε όλες
αυτές τις ώρες συχνά πυκνά σοφιστίες, άρνηση και υπερβολές -
συχνά ακούµε και κάποιες προτάσεις και χαίροµαι που άκουσα
και από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης- παρ’ όλο που ζούµε
τον διαχωρισµό και την τοξικότητα που φαίνεται ότι δεν δίδαξε
κανέναν, εµείς δεν θα ακολουθήσουµε τον δρόµο της άρνησης. 

Επιλέγουµε θετικά να απευθυνθούµε στους πολίτες που είναι
οι κριτές µας. Προχωράµε θετικά στη λύση των προβληµάτων,

πάντα µε αυτοκριτική διάθεση και επιδιώκοντας τη σύγκλιση και
µε άλλες δυνάµεις και συζητώντας πάντα και µε τους άλλους πο-
λιτικούς χώρους την επίλυση των προβληµάτων µε κάθε γόνιµη
πρόταση που προκύπτει. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λιβανό.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αθηνά Λινού, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
για επτά λεπτά. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κι εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τη λύπη µου για τους αν-

θρώπους που χάθηκαν, η οποία είναι πολύ ουσιαστική γιατί θα
µπορούσα να είµαι και µητέρα αυτών των παιδιών και γιαγιά του
παιδιού που θα γεννηθεί. 

Προσωπικά, όµως, και ως υπεύθυνη σε πολλούς τοµείς της
δηµόσιας υγείας θα ήθελα να αναφέρω ότι δεν φτάνουν τα συλ-
λυπητήρια και δεν φτάνουν ίσως και οι οικονοµικές βοήθειες. Να
σκεφτούµε ότι κάθε οικογένεια που χάνει έναν άνθρωπο και µά-
λιστα µε τέτοιες συνθήκες, χρειάζεται υποστήριξη ψυχολογική,
µακρόχρονη και κάθε εργαζόµενος, πολλώ µάλλον αν είναι δια-
σώστης ή αν είναι ιπτάµενος που χάνει έναν συνάδελφο, χρει-
άζεται επίσης µακροχρόνια υποστήριξη ψυχολογική και αυτό
είναι µέσα στους κανόνες της ιατρικής εργασίας. 

Να µεταφερθούµε, όµως, στα θέµατα που µας απασχολούν. 
Έχουµε µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που αναφέρε-

ται στο Υπουργείο Υγείας και στα θέµατα υγείας, αλλά όταν είδα
τα θέµατα µε τα οποία ασχολείται αυτή η πράξη, ως ακαδηµαϊ-
κός θα έλεγα ότι τα 2/3 αυτών είναι εκτός θέµατος, γιατί ανήκουν
σε άλλα Υπουργεία και απευθύνονται για να απαντηθούν σε επι-
τροπές και ανθρώπους που είναι έµπειροι µόνο σε θέµατα υγείας
ή σε θέµατα κοινωνικών υπηρεσιών. Πρέπει αυτό να απαντηθεί
µε κατεπείγουσες διαδικασίες, που δεν δίνουν την παραµικρή ευ-
καιρία σε κάποιον που δεν έχει ασχοληθεί µε αυτά τα θέµατα,
όπως εγώ, που είµαι καινούργια Βουλευτής και δεν ξέρω πολλά
για την αυτοδιοίκηση και για άλλα νοµοθετικά θέµατα. Δεν µπο-
ρείς και να αποκτήσεις και µία σχετική εµπειρία και να έχεις µία
έµπειρη απόφαση. 

Βέβαια, για το ΕΚΑΒ ξέρω πολλά, έχω πολλές εµπειρίες και
θέλω να αναφερθώ σε αυτό. Το ΕΚΑΒ όντως έχει τεράστιες ελ-
λείψεις. Είναι περίεργο να λέµε ότι το ανακάλυψε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας τώρα µόλις και το κατεβάζει ως ένα κα-
τεπείγον θέµα, όταν όλοι ξέραµε και είχαµε τις εµπειρίες της
απώλειας ανθρώπων λόγω της έλλειψης επαρκών µονάδων. Ανα-
δείχτηκαν δραµατικά, βέβαια, οι ανάγκες, κυρίως γιατί είχαµε
αυτά τα τραγικά γεγονότα, αλλά δεν νοµίζω ότι κάποιος ξέρει -ή
τουλάχιστον µας έπεισε ότι ξέρει- πόσες είναι αυτές οι ανάγκες.
Συνήθως το µελετάµε πριν αποφασίσουµε πόσες βάρδιες χρει-
άζονται σε όλη τη χώρα, πώς υποδεικνύεται η ανάγκη µιας µο-
νάδας ανάλογα µε την τοπογραφική κατάσταση του πληθυσµού
που θέλουµε να υπηρετήσουµε, πόσο πληθυσµό θα υπηρετεί η
κάθε µονάδα. Κι αυτό σηµαίνει ότι δεν έχουµε, δυστυχώς, στη
χώρα µας, για πάρα πολλά χρόνια, έναν επικαιροποιηµένο χάρτη
υγείας. Αυτό είναι το επείγον. 

Το κατεπείγον θα ήταν να φτιάξουµε έναν χάρτη υγείας, να
δούµε ποιες είναι οι ανάγκες για µονάδες σε αυτόν τον πληθυ-
σµό που θέλουµε να βάλουµε και να στελεχώσουµε τις µονάδες.
Τι είναι ο τύπος του πληθυσµού; Πώς έχει αλλάξει; Έχουµε, λέµε,
πολλούς τουρίστες, µεγάλο αριθµό το καλοκαίρι και σε άλλες
περιοχές τον χειµώνα, όπως ακούστηκε. Ποια είναι η ηλικία
αυτού του πληθυσµού; Είναι άνθρωποι γέροι που θα κινδυνεύ-
σουν από εγκεφαλικά; Είναι µεσήλικες που θα κινδυνεύσουν από
εµφράγµατα; Είναι παιδιά ή εργαζόµενοι σκληρά στη βιοµηχανία
και θα έχουµε ατυχήµατα; Όταν θα έχουµε αυτή την εικόνα, αυτό
θα είναι  ο οδηγός µας για να πούµε αν ο χάρτης υγείας ή οι κα-
λύψεις που προτείνουµε είναι επαρκείς και κατάλληλες.

Νοµίζω ότι αυτό απαντά και στο ερώτηµα του κ. Λιβανού ότι
κάνουµε προτάσεις και υπήρξαν εκτενείς προτάσεις στο πρό-
γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ και για τον χάρτη υγείας. Αυτό είναι το επεί-
γον που έπρεπε να µελετηθεί, όχι µία επιπόλαιη αντιµετώπιση
που λύνει τα προβλήµατα, συνήθως µε τον ίδιο τρόπο παντού,
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δηλαδή φέρνουµε κάποιους εργαζόµενους άλλης ειδικότητας,
άλλου αντικειµένου για να καλύψουν µία ανάγκη. Αυτό ξέρετε τι
µου λέει; Ότι δεν δείχνουµε σεβασµό ούτε στην εκπαίδευση που
παρέχουµε στη χώρα µας σε ειδικούς στην υγεία γενικότερα
ούτε στον ίδιο τον ασθενή. Και οι ασθενείς είναι οι Έλληνες πο-
λίτες.

Λέµε ότι µπορούµε να καλύψουµε την εκπαίδευση των διασω-
στών σε έξι ώρες, σε οκτώ ώρες. Τότε γιατί έχουµε σχολές δια-
σωστών, αφού µπορούν να καλυφθούν; Και µήπως είναι λιγότερη
η απαραίτητη εκπαίδευση κάποιου που ήταν πυροσβέστης και
θα γίνει διασώστης από αυτήν που χρειάζεται κάποιος για να
οδηγεί αυτοκίνητο; 

Γιατί δεν λένε ότι µπορεί κάποιος, αν του έδειξε ο µπαµπάς
του, ο παππούς του ή η γιαγιά του πώς να οδηγεί για πέντε ώρες,
µπορεί να γίνει οδηγός λεωφορείου και χωρίς εξετάσεις;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν το κατάλαβα ότι πέρασε τόσο πολύ ο χρόνος!
Εποµένως, υποτιµούµε προφανώς, όπως και σε άλλα θέµατα,

την εκπαίδευση. Δίνουµε δικαίωµα άσκησης ιατρικής της εργα-
σίας σε µη γιατρούς εργασίας, που δεν είχαν τις χίλιες εξακόσιες
ώρες θεωρητικής εκπαίδευσης, λιγότερο για όλα τα άλλα.

Νοµίζω ότι είναι υπερεπείγον το πρόβληµα, αλλά ξεχείλισε το
ποτάµι, να σκεφτούµε σοβαρά για την παιδεία που παρέχουµε
και που απαιτούµε για κάθε ειδικότητα.

Θα ήθελα να πω τώρα και δυο λόγια για τα µονοκλωνικά. Πα-
ρουσιάστηκε σαν υπερεπείγουσα ανάγκη για κάλυψη αναγκών
στον τοµέα του κορωνοϊού.

Εγώ θα έλεγα ότι όχι µόνο δεν είναι επείγουσα η ανάγκη αυτή
τη στιγµή µονοκλωνικών, αλλά ούτε καν είναι απαραίτητη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχω άλλα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε ένα λεπτό,

κυρία συνάδελφε.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Θα ήταν υπερεπείγοντα -και όντως, τα µονο-

κλωνικά έσωσαν ζωές- πότε; Αν δεν είχαµε αντιικά φάρµακα, που
αποδίδουν πάρα πολύ, αν δεν είχαµε εµβόλια και αν δεν επικρα-
τούσε η «Όµικρον» µεταξύ των στελεχών στη χώρα µας.

Πρόσφατα, το CDC -είναι ο αµερικανικός ΕΟΔΥ- αποφάσισε
ότι αποσύρει όλα τα µονοκλωνικά. Δεν χρειάζεται να χορηγούν-
ται. Στην Ευρώπη χορηγούνται µόνο σε ανθρώπους που είναι
ανοσοκατεσταλµένοι και δεν αποδίδει τίποτα άλλο. Απλώς, για
την ιστορία, έψαξα τη βιβλιογραφία, γιατί, όταν το είδα στο νο-
µοσχέδιο, είπα ότι κάτι κάνω λάθος. Υπήρξε και σύσκεψη και συ-
νέδριο µεταξύ του αµερικανικού FDA και του ευρωπαϊκού EMA,
στο οποίο αποφάνθηκαν ότι χρειαζόµαστε έρευνα µήπως και
µπορέσουµε να βρούµε ένα καινούργιο µονοκλωνικό, που θα λει-
τουργεί προστατευτικά σαν εµβόλιο σε εκείνους που δεν αποδί-
δει το εµβόλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Λινού.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Να αφήσω τα πρακτικά και να σταµατήσω.
Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα πρακτικά, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λινού.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Περικλής Μαντάς, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια

ότι στην προεκλογική περίοδο που µόλις ολοκληρώθηκε µία από
τις βασικότερες δεσµεύσεις µας απέναντι στον ελληνικό λαό και
του ίδιου του Πρωθυπουργού, αλλά και όλων µας, ήταν ότι ένας
από τους άξονες στους οποίους θα κινηθούµε στο επόµενο διά-
στηµα στη νέα διακυβέρνηση θα είναι η υγεία και το πώς θα µπο-

ρέσουµε να ενισχύσουµε και να στηρίξουµε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και να λύσουµε όλες αυτές τις παθογένειες όλων των τε-
λευταίων ετών που ταλανίζουν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και κυ-
ρίως, δυσκολεύουν τη ζωή των πολιτών.

Διότι, όπως είναι γνωστό σε όλους, το υπέρτατο αγαθό της
υγείας είναι αυτό που οφείλουµε να παρέχουµε προς τους Έλ-
ληνες πολίτες, είναι αυτό που οφείλουµε να παρέχουµε και λόγω
του Συντάγµατος, αλλά κυρίως, γιατί αυτό είναι που καθιστά ένα
κράτος δικαίου ένα κράτος σύγχρονο στη σηµερινή εποχή.

Είναι προφανές ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει
έκτακτες και άµεσες ανάγκες και είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση η κίνηση όλων των Υπουργών της διοίκησης του Υπουρ-
γείου Υγείας, που ταχύτατα µπήκαν στη διαδικασία, ακριβώς, να
λύσουν και να δροµολογήσουν κάποια προβλήµατα τα οποία
ήταν πολύ έντονα το τελευταίο διάστηµα. Οι µόνιµες και διαχρο-
νικές λύσεις που χρειάζεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας απαιτούν
µελέτες, απαιτούν διαβούλευση, απαιτούν έναν µακροπρόθεσµο
σχεδιασµό, τον οποίο οφείλουµε να κάνουµε και να ξεκινήσουµε
από εχθές, για να µπορέσουµε µέσα στην τετραετία να υλοποι-
ήσουµε και να παραδώσουµε στο τέλος ένα Εθνικό Σύστηµα
Υγείας καλύτερο από αυτό που βρήκαµε.

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ σε κάποια επι-
µέρους σηµεία και αναφορές, µε βάση τις πρώτες ηµέρες που η
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου είχε τεθεί σε ισχύ και πολλές
από τις διατάξεις έχουν ήδη υλοποιηθεί.

Είναι αλήθεια ότι δεν υπάρχει διαθέσιµο προσωπικό. Όµως,
αυτό δεν µπορεί να αλλάξει από τη µία ηµέρα στην άλλη. Δεν
µπορούµε ξαφνικά αύριο να βρούµε προσωπικό διαθέσιµο το
οποίο θα συµµετάσχει στον διαγωνισµό για να προσληφθεί ως
πληρώµατα στο ΕΚΑΒ. Μήπως θα πρέπει να κινήσουµε διαδικα-
σίες σε συνεργασία µε τη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης, µε
το Υπουργείο Παιδείας, να πάµε να κάνουµε ενηµερώσεις στα
σχολεία, να βάλουµε ανθρώπους οι οποίοι είναι άνεργοι, να τους
κατευθύνουµε, έτσι ώστε πολύ γρήγορα, µε µία εκπαίδευση συ-
νολική, να µπορέσουµε να τους δώσουµε µία προοπτική εργα-
σίας, ιδιαίτερα σε µία περίοδο που νέα παιδιά είναι άνεργα;
Μήπως θα έπρεπε να γίνει ένας τέτοιος συντονισµός για να µπο-
ρέσουµε να καλύψουµε κενά;

Διότι µε το να προκηρύσσουµε θέσεις, οι οποίες τελικά να είναι
χρονοβόρες διαδικασίες -όλοι τα έχουµε ζήσει- και να καταλή-
γουµε να είναι άγονος ο διαγωνισµός δεν κερδίζουµε τίποτα.
Άρα, λοιπόν, µήπως πρέπει να ενεργοποιηθούµε όλοι προς αυτή
την κατεύθυνση.

Ένα δεύτερο στοιχείο είναι ότι στέλνουµε -και ορθά, νοµίζω-
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας, των
ΟΤΑ, ως οδηγούς στα ασθενοφόρα, προκειµένου να σπάσουν
στα δύο τα πληρώµατα.

Το µεγάλο πρόβληµα, όµως, που υπάρχει, ιδιαίτερα στα κέν-
τρα υγείας, εκεί που στέλνουµε δηλαδή τους ανθρώπους αυ-
τούς, είναι ότι δεν υπάρχει υγειονοµικό προσωπικό. Ήταν, ούτως
ή άλλως, το υγειονοµικό προσωπικό πολύ µειωµένο και στα πλη-
ρώµατα των ασθενοφόρων, µε αποτέλεσµα να πηγαίνουν οδηγοί
εκεί, αλλά και οι βάρδιες πάλι να µη βγαίνουν.

Είναι ξεκάθαρο ότι ιδιαίτερα στον τοµέα του ΕΚΑΒ χρειάζεται
µία συνολική αναδιάρθρωση. Υπάρχουν ασθενοφόρα σε νοσο-
κοµεία, προσωπικό σε νοσοκοµεία, υπάρχουν ασθενοφόρα-προ-
σωπικό στις διοικήσεις του ΕΚΑΒ, υπάρχουν ασθενοφόρα στα
κέντρα υγείας. Όλα µαζί είναι κάτω από την εποπτεία του ΕΚΑΒ,
αλλά διοικητικά ανήκουν αλλού. Δηλαδή, το ασθενοφόρο µε το
πλήρωµά του ενός κέντρου υγείας ανήκει διοικητικά στην αντί-
στοιχη ΥΠΕ και η κεντρική διοίκηση του ΕΚΑΒ έχει την εποπτεία,
δηλαδή ορίζει το πού θα πάει -τώρα τους βάλαµε να τους βγά-
ζουν και τις βάρδιες- αλλά διοικητικά δεν ανήκει σε αυτούς.

Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Να βγάζει µία βάρδια η κεντρική δι-
οίκηση σε ένα ασθενοφόρο ενός κέντρου υγείας τον οδηγό και
ο διευθυντής του κέντρου υγείας να µην έχει υγειονοµικό προ-
σωπικό να βάλει µέσα και να γίνεται ο απόλυτος αποσυντονι-
σµός.

Σας λέω παραδείγµατα τα οποία αντιµετωπίζουµε ήδη στην
περιοχή της Μεσσηνίας.

Προβλήµατα µε τα ασθενοφόρα: Πηγαίνει η Περιφέρεια Πε-
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λοποννήσου, για παράδειγµα και αγοράζει µέσω ΕΣΠΑ είκοσι
ασθενοφόρα καινούργια, του κουτιού, 1 εκατοµµύριο ευρώ προ-
µήθεια. Επειδή ακριβώς τα ασθενοφόρα αυτά για να τα αγορά-
σει, έκανε µια σύµβαση µε την ΥΠΕ, πήγαν και διανεµήθηκαν στα
κέντρα υγείας και όχι στις διοικήσεις του ΕΚΑΒ, µε αποτέλεσµα
η διοίκηση του ΕΚΑΒ να έχει ασθενοφόρα δεκαετίας, µε δύο εκα-
τοµµύρια χιλιόµετρα και τα κέντρα υγείας να έχουν καινούργια
ασθενοφόρα, µε πολύ λιγότερο φόρτο εργασίας και αντί να
υπάρχει µια συνεννόηση να διατεθούν εκεί που πρέπει, να
έχουµε αποτελέσµατα µε τα οποία, πραγµατικά, ο κόσµος να
βλέπει και να απορεί. Καινούργια ασθενοφόρα παρκαρισµένα,
µε πολύ λιγότερο έργο στα κέντρα υγείας και όχι στις υπηρεσίες
του ΕΚΑΒ.

Πέρα, όµως, από τα κέντρα υγείας και τα νησιά, τα οποία
όντως αντιµετωπίζουν προβλήµατα και ορθά κάνετε και λύνετε
καταστάσεις, θέλω να σας εντοπίσω ένα πολύ σηµαντικό πρό-
βληµα, κύριε Υπουργέ, που υπάρχει στη Μεσσηνία. Υπάρχει υγει-
ονοµικό κενό στην ανατολική Πυλία. Έχει αναγνωριστεί από την
προηγούµενη διοίκηση του Υπουργείου, από πολίτες και πολιτι-
κούς διαχρονικά τα τελευταία χρόνια. Έχουµε µια περιοχή η
οποία είναι περίπου εβδοµήντα χιλιόµετρα, η περιοχή της Κορώ-
νης, αν ξέρετε, µια περιοχή απολύτως τουριστική, µε πάρα πολύ
κόσµο όλο το καλοκαίρι, στην οποία δεν υπάρχει σταθµός ΕΚΑΒ.

Σας το λέω και εσάς, κύριε Υπουργέ. Το έχω πει και στον προ-
ηγούµενο Υπουργό και σε όλους. Το ασθενοφόρο να φύγει από
την Καλαµάτα για να πάει στην Κορώνη θέλει µια ώρα και ένα τέ-
ταρτο, όσο θέλει να πάει από την Καλαµάτα στην Κόρινθο. Οι πο-
λίτες εκεί είναι αγανακτισµένοι.

Ο προηγούµενος Υπουργός είχε αναγνωρίσει το πρόβληµα και
είχε δεσµευτεί ότι θα δηµιουργηθεί σταθµός ΕΚΑΒ, προκειµένου
να καλύψουµε τη συγκεκριµένη ανάγκη. Οι φορείς εκεί είναι στα
κάγκελα. Δεν µπορούµε να πλησιάσουµε τον κόσµο. Έχουµε
απώλειες ανθρώπινων ζωών το τελευταίο διάστηµα λόγω των µε-
γάλων καθυστερήσεων. Το γνωρίζει ο διοικητής του ΕΚΑΒ. Έχει
κάνει πρόταση προς το Υπουργείο ότι υπάρχει υγειονοµικό κενό
εκεί και πρέπει να καλυφθεί.

Πρέπει πάση θυσία, κύριε Υπουργέ, στον σχεδιασµό που κά-
νετε, αυτόν τον έκτακτο, να συµπεριληφθεί η δηµιουργία του
τοµέα στην συγκεκριµένη περιοχή.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ να δώσετε και µια δέσµευση, αν
µπορείτε, και σήµερα για αυτό, για να µπορέσει η συγκεκριµένη
περιοχή και οι πολίτες να ηρεµήσουν. Είναι κάτι το οποίο είναι
δίκαιο. Είναι κάτι το οποίο το οφείλουµε σε αυτή την περιοχή που
προσφέρει τα µέγιστα στην εθνική οικονοµία, στους πολίτες που
µένουν εκεί, µε τον τουρισµό, µε τον πρωτογενή τοµέα. Αν δείτε
τον χάρτη, θα το καταλάβετε και ο ίδιος. Είναι τελείως παράλογο
να µην το έχουµε υλοποιήσει. Βέβαια, σε δεύτερο χρόνο να
δούµε επιτέλους την υλοποίηση του κέντρου υγείας στην πε-
ριοχή αυτή που υπάρχει µε ΦΕΚ από το 2007 και υπάρχει µελέτη
στο ΕΣΠΑ για την κατασκευή του κτηρίου από το 2010, και όλοι
έχουµε ατονίσει πάνω στην υλοποίηση αυτής της υπόσχεσης.

Γνωρίζοντας πάρα πολύ καλά και το ενδιαφέρον σας αλλά και
την αγωνία για αυτά τα ζητήµατα, θεωρώ ότι θα ανταποκριθείτε
στην επίλυση του συγκεκριµένου ζητήµατος. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Περικλή Μαντά.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Παρασκευάς Κουκουλόπουλος. 
Θα ακολουθήσουν η κ. Παναγιού Πούλου, ο κ. Γεώργιος Ψυ-

χογιός, η κ. Αικατερίνη Καζάνη και η κ. Θωµαΐς Οικονόµου.
Έχετε τον λόγο, κύριε Κουκουλόπουλε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά το χθεσινό νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Οικονοµικών, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να
αποδείξει και αυτό µε τη σειρά του, µε το σύνολο των διατάξεών
του, µια µεγάλη πραγµατικότητα, ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, που διαδέχτηκε τον εαυτό της, σπατάλησε τέσσερα
ολόκληρα χρόνια χωρίς να παρουσιάσει και να βάλει σε εφαρ-
µογή κανένα συνολικό σχέδιο για κανένα µεγάλο ζήτηµα της

χώρας, από τις ανισότητες και την οικονοµία, µέχρι την υγεία και
την αυτοδιοίκηση, για την οποία θα µιλήσω. Και απόδειξη αυτού
του γεγονότος είναι οι πρόχειρες και οι αποσπασµατικές διατά-
ξεις που έρχονται για την αυτοδιοίκηση. 

Σηµειώνω, για όσους δεν γνωρίζουν, ότι η Κυβέρνηση επιχειρεί
τρίτη φορά -δύο στην προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο και
µία τώρα- να ρυθµίσει µε διαφορετικό τρόπο το ζήτηµα της εκλο-
γής των δηµοτικών κοινοτήτων, δηλαδή για τα διαµερίσµατα στις
πόλεις, τα οποία καταργεί, στις µεγάλες πόλεις, και στα χωριά
µας. Ούτε το Μεσανατολικό να ήταν! Τρεις διαφορετικές ρυθµί-
σεις µέσα σε τέσσερα χρόνια. Αν είναι δυνατόν! Η αποσπασµα-
τικότητα και η επιλογή εµβαλωµατικών λύσεων χαρακτήριζε την
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όλα τα προηγούµενα τέσσερα
χρόνια, που διέπρεψε στις επιδοµατικές πολιτικές, αξιοποιώντας
έτσι µε αυτόν τον τρόπο τη δηµοσιονοµική χαλάρωση, η οποία
επήλθε ως αποτέλεσµα της πανδηµίας αρχικά, και της ενεργει-
ακής κρίσης µετά. 

Δεν µιλάω τυχαία, αναφερόµενος στην αυτοδιοίκηση, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Στο τελευταίο συνέδριο της ΚΕΔΕ, της
Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας ο τότε Υπουργός, ο κ. Βορί-
δης, αποτίµησε το κυβερνητικό έργο, µιλώντας για εκατόν
εξήντα τρία αιτήµατα της αυτοδιοίκησης τα οποία ικανοποίησε.
Είχα πει και τότε, επειδή ήµουν παρών στο συνέδριο, στον κύριο
Υπουργό ότι η αυτοδιοίκηση δεν έχει αιτήµατα, δεν είναι σύλλο-
γος, δεν είναι φορέας που διατυπώνει αιτήµατα, είναι ισότιµος
συνοµιλητής της πολιτείας, κατά το Σύνταγµα και την ευρωπαϊκή
πρακτική. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, το κεντρικό που θέλω να θέσω και να το
απαντήσω µε συντοµία και αναγκαστικά µε λακωνικό τρόπο, σε-
βόµενος τον χρόνο, είναι ένα, το οποίο παράκαµψε και αρνήθηκε
να απαντήσει η Νέα Δηµοκρατία επί τέσσερα χρόνια και εξακο-
λουθεί να κάνει το ίδιο. Δεν ακούσαµε και κάτι διαφορετικό στις
προγραµµατικές δηλώσεις εξάλλου! Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι:
Χρειάζεται ή όχι η χώρα περισσότερη και καλύτερη αυτοδιοί-
κηση; Αυτό είναι το κεντρικό ερώτηµα. Η απάντηση µπορεί να
δοθεί µε συγκεκριµένα κριτήρια. Είµαστε το πιο συγκεντρωτικό
κράτος, η πιο συγκεντρωτική χώρα σε όλη την Ευρώπη και, µε
βάση το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, προφανώς χρειαζόµαστε περισ-
σότερη και καλύτερη αυτοδιοίκηση. 

Δεύτερον, εξ ορισµού φύσει και θέσει η αυτοδιοίκηση είναι το
αποκούµπι, είναι ο φορέας κοινωνικής συνοχής, αλλά και ανά-
πτυξης για την ελληνική περιφέρεια. Και η συρρίκνωση της πε-
ριφέρειας και οι τραγικές συνθήκες που επικρατούν, ιδιαίτερα
στην ύπαιθρο, όπως ανέδειξε η πρόσφατη απογραφή, είναι µία
ακόµα απόδειξη ότι χρειαζόµαστε περισσότερη και καλύτερη αυ-
τοδιοίκηση. Η υποβάθµιση της ποιότητας ζωής στα µεγάλα
αστικά κέντρα δείχνουν ότι χρειαζόµαστε εργαλεία και στην
Αθήνα και στην Θεσσαλονίκη και σε άλλες µεγαλουπόλεις από
την πλευρά της αυτοδιοίκησης, για να αντιµετωπιστούν ζωτικής
σηµασίας προβλήµατα, αν θέλουµε, να δώσουµε πραγµατικές
απάντησεις στις ανισότητες όλων των ειδών και να δώσουµε πει-
στικές απαντήσεις στα άγρα, όχι µε καυγάδες και λόγια, αλλά µε
πράξεις, είτε µιλάµε για την ύπαιθρο και την περιφέρεια είτε µι-
λάµε για συνοικίες των µεγάλων πόλεων. Υπάρχει, λοιπόν, ή όχι
ένας άλλος δρόµος; 

Εµείς είµαστε εδώ και θα είµαστε εδώ για τέσσερα ολόκληρα
χρόνια, όσο διαρκέσει αυτή η κοινοβουλευτική περίοδος, από
την πλευρά του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για να αναδείξουµε
την αναγκαιότητα τεσσάρων µεγάλων αλλαγών-µεταρρυθµί-
σεων, προς τις οποίες έχει δυσανεξία η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, που ανοίγουν έναν
άλλον δρόµο και οδηγούν, πραγµατικά, σε κάτι που χρειάζεται η
χώρα και οι πολίτες της. 

Η αυτοδιοίκηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάζεται
πρώτα από όλα µια σοβαρή τοµή απλούστευσης διαδικασιών.
Είναι ασφυκτικό το πλαίσιο στο οποίο λειτουργούν οι δήµοι και
οι περιφέρειες, άκρως ελεγχόµενο και συγκεντρωτικό και αυτό
περιορίζει την αποτελεσµατικότητά τους. Η δεύτερη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση, είναι η οικοδόµηση του κράτους-πρόνοιας από
κάτω προς τα πάνω, στον πρώτο βαθµό αυτοδιοίκησης όπως γί-
νεται σε όλο τον πολιτισµένο κόσµο. Η τρίτη µεγάλη µεταρρύθ-
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µιση, ακούει στις λέξεις ενεργειακή δηµοκρατία. Η αυτοδιοίκηση
µπορεί και πρέπει να αναδειχθεί πρωτοπόρος σε αυτόν τον
τοµέα, δίνοντας πειστικές απαντήσεις µε την πράξη της στις ανι-
σότητες και την κλιµατική αλλαγή µε µία αρχή: υποχρέωση όλων
των δήµων να χωροθετήσουν περιοχές για εγκατάσταση ενερ-
γειακών φωτοβολταϊκών και αιολικών πάρκων, µε έναν όρο, το
50% της ενέργειας που θα παράγεται από αυτές τις εγκαταστά-
σεις θα καλύπτει ανάγκες των ίδιων των δήµων, των παραγωγών,
γεωργών και κτηνοτρόφων, των κοινωνικά ευάλωτων και των
ενεργειακών κοινοτήτων. Είναι ο δρόµος της ενεργειακής δηµο-
κρατίας, στον οποίο µπορεί να λάµψει, πραγµατικά, η αυτοδιοί-
κηση, αν της δώσουµε τα κατάλληλα εφόδια και εργαλεία. Και
τέταρτον, χρειάζεται σαφέστατα ένα σύγχρονο εκλογικό σύ-
στηµα το οποίο δεν θα καινοτοµεί -εντός εισαγωγικών- «στο που-
θενά», όπως έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, µε το πρόγραµµα
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ», και η Νέα Δηµοκρατία. 

Δυο κουβέντες µόνο θα πω σε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και ολο-
κληρώνω. Πρώτον, πουθενά στον πολιτισµένο κόσµο δεν υπάρ-
χει δήµαρχος µειοψηφίας. Πουθενά δεν υπάρχει δήµαρχος
–µιλάµε για τον πρώτο βαθµό και είναι γνωστή η διαδροµή µου
και πώς και πόσο την υπηρέτησα- ο οποίος δεν είναι ταυτόχρονα
πλειοψηφία και στο δηµοτικό συµβούλιο και στο εκλογικό σώµα,
είτε έχουµε αναλογικά συστήµατα είτε πλειοψηφικά. Το παρα-
βίασε και ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ», το παραβιάζει και το 43%. Δεύτερον,
εµείς εδώ σε αυτή την Αίθουσα είχαµε εκφράσει επιφυλάξεις για
µία ρύθµιση του προγράµµατος «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ» για την ανεξάρ-
τητη κάλπη στις κοινότητας. Είχαµε εκφράσει τον φόβο µήπως
υποκρύπτει τρίτου βαθµού αυτοδιοίκηση. Αποδείχτηκε τέσσερα
χρόνια ότι δεν δικαιολογήθηκε αυτό, δεν αποδέχτηκε αυτός ο
φόβος µας.

Η Κυβέρνηση θα µπορούσε, αντί να φέρει αυτή την εµβαλω-
µατική λύση, να φέρει ξανά πίσω τη διάταξη της ανεξάρτητης
κάλπης σε όλες τις κοινότητες για να έχουν ένα εργαλείο οι
αγρότες µας, η αγροτιά µας µε τον αιρετό πρόεδρο στην κοινό-
τητα. Και προκαλώ οποιονδήποτε από την Κυβέρνηση να πάµε
µαζί σε οποιαδήποτε κοινότητα της χώρας θέλει, για να δούµε
έστω αν σε µία κοινότητα θα βρούµε µια διαφορετική άποψη. 

Δεν είναι δυνατόν η ύπαιθρος να µην ακούγεται και να µην έχει
φωνή και την πολιτική ατζέντα στη χώρα να την προσδιορίζουν
τα βόρεια προάστια και τα παραλιακά προάστια των Αθηνών. Δεν
είναι δυνατόν! Δεν είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, που παρίστα-
στε εδώ! Και προέρχεστε από την περιφέρεια µας. Είµαστε και
κοντοχωριανοί, που λένε. Και ξέρετε πολύ καλά τι λέω. Δεν πε-
ριµένω από εσάς σήµερα απάντηση. Περιµένουµε, όµως, πειστι-
κές απαντήσεις από την Κυβέρνηση, γιατί εµείς από την πλευρά
µας είµαστε αποφασισµένοι αυτά τα οποία µόλις είπα µε τίτλους
να τα αναπτύξουµε µέρα-µέρα, µήνα-µήνα όλη την κοινοβουλευ-
τική περίοδο, δίνοντας µια µάχη για ένα σύγχρονο κράτος µε την
αυτοδιοίκηση πραγµατικά σε πρωταγωνιστικό ρόλο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουκουλόπουλο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιού Πούλου Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε συνεχώς από τον κ. Μη-

τσοτάκη και τα µέλη της Κυβέρνησης ότι η ανθρώπινη ζωή απο-
τελεί την απόλυτη προτεραιότητα της πολιτικής τους.
Αποδεικνύει, όµως, η πραγµατικότητα που βιώνουµε, ότι αυτό
ισχύει όντως; Ήταν απόλυτη προτεραιότητα οι ζωές των δύο πι-
λότων µας που πετούσαν το απαρχαιωµένο Καναντέρ, δουλεύον-
τας µε εξαντλητικά ωράρια; Μάλλον, δεν ήταν. Ήταν απόλυτη
προτεραιότητα η ζωή του ανάπηρου συµπολίτη µας από τη Χαλ-
κίδα που εργαζόταν ως διανοµέας και έσβησε µέσα στον καύ-
σωνα; Και για τον οποίο, µάλιστα, καταδικάσαµε το ατόπηµα της
διοίκησης του Νοσοκοµείου Χαλκίδας να πει ψέµατα στην ανα-
κοίνωσή της για την εργασιακή του ιδιότητα, καλύπτοντας και
την αδήλωτη εργασία. Όχι, ούτε αυτή ήταν. 

Και για να περάσουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο, ήταν, µήπως,
απόλυτη προτεραιότητα οι ζωές των οκτώ συµπολιτών µας που
έχασαν τη ζωή τους τον τελευταίο µήνα, περιµένοντας ένα ασθε-
νοφόρο που δεν ήρθε ποτέ σε διάφορες περιοχές της χώρας,
από τη Χαλκιδική µέχρι την Εύβοια και από την Κω µέχρι το Πε-
ριστέρι; Φαίνεται πως δεν ήταν. 

Διότι, αν ήταν, κύριοι Υπουργοί, θα είχατε ήδη στηρίξει µε προ-
σωπικό και εξοπλισµό το ΕΚΑΒ, συµπληρώνοντας έστω τις κενές
θέσεις που έχουν δηµιουργηθεί από το 2019 και δεν θα το είχατε
καταδικάσει στην υποστελέχωση και την απαξίωση, ανοίγοντας
τον δρόµο για την ιδιωτικοποίησή του. Διότι, αν ήταν απόλυτη
προτεραιότητα σας η στήριξη του ΕΚΑΒ, θα προχωρούσατε
άµεσα σε µόνιµες προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ εδώ και τέσσερα χρό-
νια, και δεν θα συζητούσαµε σήµερα για την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου που θα καλύψει -υποτίθεται- τις τραγικές ελλείψεις
του ΕΚΑΒ µε µικτά πληρώµατα στα ασθενοφόρα από άλλους φο-
ρείς, επίσης, όµως, υποστελεχωµένους. Δηλαδή, θα καλυφθεί µε
προσωπικό από την πυροσβεστική, τις Ένοπλες Δυνάµεις και
τους ΟΤΑ, µε µόνο κριτήριο την κατοχή άδειας οδήγησης κατη-
γορίας Β’ και κάποιες γνώσεις παροχής πρώτων βοηθειών. Προ-
σωπικό που στην πραγµατικότητα είναι εντελώς άσχετο µε το
ιδιαίτερα δύσκολο έργο του ΕΚΑΒ και χωρίς την εξειδικευµένη
εκπαίδευση για την απαιτητική ειδικότητα του διασώστη-πλή-
ρωµα ασθενοφόρου, την οποία απαξιώνετε µε τη νοµοθέτηση
σας. Βέβαια, είναι ανειδίκευτο προσωπικό για το ΕΚΑΒ, όµως, θα
λείψει από άλλες πολύ σηµαντικές υπηρεσίες.

Μας λέτε, δηλαδή, µε περίσσιο θράσος, ότι οι πυροσβέστες
που δεν επαρκούν ούτε για τις φωτιές, αλλά και τις υπόλοιπες
φυσικές καταστροφές –πληµµύρες, ακραίες χιονοπτώσεις-, θα
πρέπει τώρα να οδηγούν και τα ασθενοφόρα. Για φανταστείτε το
λίγο, κύριοι Υπουργοί. Ας το κάνουµε όλοι εικόνα. Οι πυροσβέ-
στες της Ρόδου αυτή την εβδοµάδα της καταστροφής, για πα-
ράδειγµα, να έπρεπε να οδηγήσουν και τα ασθενοφόρα, ή οι
πυροσβέστες της Βοιωτίας όταν στον νοµό µαίνονταν τέσσερα
πύρινα µέτωπα. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ πιο αναλυτικά για το ΕΚΑΒ στην
Περιφέρειά µου, τη Βοιωτία. Το 2019, παραλάβατε από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ εννέα ασθενοφόρα στον νοµό, αλλά στις αρχές
του 2023 δεν επιχειρούσαν ούτε τα µισά, ενώ και αυτά έχουν
γράψει σχεδόν ένα εκατοµµύριο χιλιόµετρα. Τεράστιες είναι και
οι ελλείψεις σε προσωπικό, αφού το Υπουργείο εγκρίνει µεταθέ-
σεις που αποµακρύνουν εργαζοµένους από τη Βοιωτία, χωρίς,
όµως, να αναπληρώνει τα κενά. 

Τέλος, παρά τις δεσµεύσεις της αντιπεριφερειάρχη από το
2020 δεν έχει καν προχωρήσει η µετεγκατάσταση του ΕΚΑΒ Λει-
βαδιάς σε κατάλληλο χώρο εργασίας στο διοικητήριο. Και, βέ-
βαια, δεν έχουν απαντηθεί οι σχετικές ερωτήσεις µας από την
Κυβέρνησή σας στον κοινοβουλευτικό ελεγχο την προηγούµενη
περίοδο. 

Φαίνεται, κύριοι Υπουργοί, ότι τελικά η µοναδική απόλυτη προ-
τεραιότητά σας είναι η υποβάθµιση των δηµόσιων υπηρεσιών σε
κάθε κρίσιµο τοµέα, από την πολιτική προστασία µέχρι την υγεία
και το σταδιακό ξεπούληµά τους στα ιδιωτικά συµφέροντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περάσω τώρα στις διατάξεις
του νοµοσχεδίου που αφορούν στους ΟΤΑ. Επί τέσσερα χρόνια
ζήσαµε την πρωτοφανή προχειρότητα της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη στη νοµοθέτηση για την πολύπαθη αυτοδιοίκηση µε συνεχή
µπαλώµατα πάνω σε µπαλώµατα και παρ’ όλα αυτά αποδεικνύε-
ται τώρα, έναν µήνα πριν την κατάθεση των ψηφοδελτίων των
συνδυασµών για τις αυτοδιοικητικές εκλογές ότι τα νοµοθετικά
κενά ήταν µεγάλα. Γι’ αυτό αναγκάζεστε να καταθέσετε δεκαε-
πτά επιπλέον άρθρα για περαιτέρω διευκρινίσεις που είχε ζητή-
σει η ΚΕΔΕ, την οποία συχνά, βέβαια, στο παρελθόν αγνοήσατε
ή και απαξιώσατε. 

Παρά το γεγονός, λοιπόν, ότι τα περισσότερα από αυτά είναι
εύλογες διευκρινίσεις, καταθέτουµε ξανά την ουσιαστική αντίρ-
ρηση µας στη συνολική φιλοσοφία του ν.4804/21 για την εκλογή
δηµοτικών και περιφερειακών αρχών, δηλαδή, του ισχύοντος θε-
σµικού πλαισίου µε βάση το οποίο θα διεξαχθούν οι προσεχείς
αυτοδιοικητικές εκλογές. Και το οποίο τι είναι; Ένα νεκραναστη-
µένο, παρωχηµένο, αντιδηµοκρατικό, υπερπλειοψηφικό εκλογικό
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σύστηµα που αντανακλά την ολιγαρχική αντίληψή σας για την
αυτοδιοίκηση, ως πεδίο κατάλληλο µόνο για τον αυταρχισµό, τον
συγκεντρωτισµό, την αδιαφάνεια, τη χειραγώγηση, την µικροπο-
λιτική συναλλαγή. Γιατί πώς αλλιώς να εξηγηθεί ότι επιβάλατε
την εκλογή δηµάρχου και περιφερειάρχη µε το 43% των ψήφων
και µε µπόνους το 60% των εδρών, δηλαδή χωρίς τη νοµιµοποί-
ηση του πενήντα συν ένα; Με τον τρόπο αυτό δηµιουργείτε δη-
µάρχους και περιφερειάρχες που δεν έχουν την πλειοψηφία της
λαϊκής ψήφου, τη λαϊκή δεδηλωµένη όπως λέµε.

Επιπλέον, νοθεύετε την αρχή της πλειοψηφίας και την αρχή
της ισότητας της ψήφου, αφού η ψήφος υπέρ του υποψηφίου
που συγκεντρώνει το 43% και παίρνει το µπόνους, βαραίνει προ-
φανώς για εσάς περισσότερο από την ψήφο υπέρ των άλλων
υποψηφίων. Και επειδή, όπως φαίνεται, αυτό δεν σας ήταν αρ-
κετό, το συνοδεύσατε µε επιπλέον ρυθµίσεις που οδηγούν τις
µειοψηφίες στο πολιτικό περιθώριο, µε το υποχρεωτικό κατώφλι
του 3% για την είσοδο στα συµβούλια, την αύξηση του δυνητικού
αριθµού των υποψηφίων στους 150% των εδρών, αλλά και µε την
υποχρέωση των παρατάξεων να συµπεριλάβουν υποψηφίους
στο 60% των κοινοτήτων.

Ταυτόχρονα, η µείωση του αριθµού των συµβούλων κατά 20%
αποδεικνύει τον ξεκάθαρο στόχο σας για µείωση της συµµετο-
χής των πολιτών στα συλλογικά όργανα. Δηλαδή υπονοµεύσατε
την αντιπροσωπευτική εκπροσώπηση στην αυτοδιοίκηση.
Ωστόσο, την µεγαλύτερη προσπάθεια την καταβάλλετε για να
γκρεµίσετε τον αναβαθµισµένο ρόλο των τοπικών κοινοτήτων
που είχε εισάγει ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ Ι», µε την κατάργηση της ξε-
χωριστής τρίτης κάλπης, -και πραγµατικά µου έκανε εντύπωση
η τοποθέτηση του κ. Κουκουλόπουλου µόλις πριν, ότι είναι και
αυτή υπέρ της τρίτης κάλπης τελικά-, την κατάργηση των ενιαίων
ψηφοδελτίων, τη µείωση του αριθµού των συµβούλων κατά 20%
ακόµη και στα τοπικά συµβούλια και κυρίως των αρµοδιοτήτων
και του προϋπολογισµού που προέβλεπε ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ». Απο-
δυναµώνετε έτσι µε αυτόν τον τρόπο τη συµµετοχή και την αντι-
προσώπευση των πολιτών. Κι έτσι µετατρέψατε τις κοινότητες
από κύτταρα δηµοκρατίας, σε εξαρτήµατα του δηµάρχου. 

Αλήθεια ποια κυβερνησιµότητα των δήµων αποδυναµώνεται
από την πλειοψηφία στις δηµοτικές κοινότητες άνω των δύο χι-
λιάδων κατοίκων, όπου και εκεί προβλέψατε την κατανοµή των
εδρών κατά τα 3/5 στην παράταξη του δηµάρχου; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αυτοδιοίκηση περιµένει από
την Κυβέρνηση, στη βάση των υποσχέσεων του κ. Μητσοτάκη το
2019, αποκέντρωση, αρµοδιότητες και πόρους. Αιτήµατα που κα-
θαρά εκφράστηκαν στην Υπουργό κ. Κεραµέως στην πρώτη κιό-
λας συνάντησή της µε το προεδρείο της ΚΕΔΕ και τέθηκαν αυτά
τα θέµατα, της χρηµατοδότησης, δηλαδή των οφειλοµένων ΚΑΠ,
της σοβαρής υποστελέχωσης αφού δεν έγιναν προσλήψεις µό-
νιµου προσωπικού, της επιβάρυνσης των δήµων λόγω του ενερ-
γειακού κόστους και της επιβίωσης των ΔΕΥΑ αλλά και το θέµα
της αποκέντρωσης µε µεταφορά αρµοδιοτήτων µε τους αντίστοι-
χους πόρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Επί τέσσερα χρόνια, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν κάνατε τί-
ποτα παρά τις διακηρύξεις. Δεν καταφέρατε οι άριστοι να ολο-
κληρώσετε το επιτελικό σας κράτος. Αυτά, όµως, είναι τα
αιτήµατα της αυτοδιοίκησης και όχι οι αµέτρητες αυτοαναιρού-
µενες διατάξεις και τα νοµοσχέδιά σας. Όπως φαίνεται το µόνο
που θα λάβει η αυτοδιοίκηση για µία ακόµη φορά είναι περισσό-
τερο συγκεντρωτισµό, αδιαφάνεια και χειραγώγηση. 

Θα ήθελα να αναφερθώ και στην τροπολογία σχετική για τα
άρθρα του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά δεν έχω χρόνο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πούλου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γιώργος Ψυχογιός, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ξεκινώ κι εγώ

την οµιλία µου λέγοντας ότι είµαστε, πραγµατικά, συγκλονισµέ-
νοι από την απώλεια των δύο πιλότων µας και θέλω και εγώ να
εκφράσω τα ειλικρινή και θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογέ-
νειες τους αλλά και στην οικογένεια της Πολεµικής µας Αεροπο-
ρίας. Επίσης, να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου και για τον
άνθρωπο που απανθρακώθηκε στη Μαγνησία αλλά και για τον
νεκρό που είχαµε στη γέφυρα στην Πάτρα. Ελπίζω ο κατάλογος
να µη συνεχιστεί. Το µυαλό και οι σκέψεις µας τώρα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, και η στήριξή µας είναι σε αυτούς που επι-
χειρούν στην πρώτη γραµµή µαζί µε τους εθελοντές, κάνοντας,
πραγµατικά, υπέρβαση καθηµερινά.

Και στο νοµό µου πρόσφατα, για άλλη µια φορά τα τελευταία
τρία χρόνια, στην Κορινθία είχαµε τεράστιες συνέπειες και κατα-
στροφές µε πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες στρέµµατα καµένα,
µε πάνω από σαράντα σπίτια, µε αγροτεµάχια, µε επαγγελµατι-
κούς χώρους κ.τ.λ., που έρχονται να προστεθούν στις δύο κατα-
στροφικές πυρκαγιές του 2020 και του 2021 στην ανατολική
Κορινθία µέχρι τα Αθίκια και στα Γεράνια Όρη του Λουτρακίου,
όπου εκεί ακόµα οι δικαιούχοι περιµένουν τις αποζηµιώσεις τους,
ακόµα περιµένουν τις αποκαταστάσεις. 

Δεν έχει προχωρήσει σχεδόν τίποτα. Αντ’ αυτού υπάρχει η
απειλή, η δαµόκλειος σπάθη των ανεµογεννητριών πάνω στα Γε-
ράνια Όρη, στα καµένα. Αυτή είναι η αντιµετώπιση που είχατε
και θα προσπαθήσουµε και εµείς να την αποτρέψουµε, διότι είναι
αυτονόητο και δεν µπορεί να προχωρήσει. 

Από εκεί και πέρα ο κ. Μητσοτάκης ανακοίνωσε πρόσφατα
µέτρα για την δασοπροστασία τώρα. Επικοινωνιακά στις 7 Ιου-
λίου είχε πει ότι «έχουµε κάνει ένα πολύ µεθοδικό σχεδιασµό για
την αντιπυρική». Και όλα αυτά τη στιγµή που έχουµε πάνω από
τριάµισι χιλιάδες κενά στην Πυροσβεστική µε εποχικούς πυρο-
σβέστες να µην προσλαµβάνονται, αλλά αντ’ αυτού να δέχονται
την καταστολή πριν από δύο χρόνια, µε πεντακόσιες θέσεις δα-
σικών που είχαµε προκηρύξει για την πρόληψη και δεν έχουν
προχωρήσει και, βέβαια, µε ένα ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου
για την αποκατάσταση, που µαζί µε την ακροδεξιά απορρίψατε,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. 

Αυτό ακριβώς είναι και το νοµοσχέδιο το σηµερινό, µέτρα για
το ΕΚΑΒ τώρα, πράγµα το οποίο δείχνει και µετά τα τέσσερα
χρόνια της διακυβέρνησής σας ότι είναι µία προκλητική οµολογία
µιας εγκληµατικής καθυστέρησης για να πάρετε µέτρα και πάλι
είναι ανεπαρκή και εµβαλωµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Όµως, πράγµατι, η ανθρώπινη ζωή είναι το πιο σηµαντικό
πράγµα και είναι κρίσιµες και απαραίτητες οι εκκενώσεις που γί-
νονται και για την προστασία της ζωής των πολιτών και συµβάλ-
λουν πολύ σε αυτό το δύσκολο έργο. Δεν µπορεί να είναι όµως
το µόνο και δεν είναι και αρκετό, διότι και αυτό που µένει πίσω,
η καταστροφή του περιβάλλοντος και οι συνέπειες στις τοπικές
κοινωνίες και οικονοµίες είναι πάρα πολύ σοβαρές. 

Και στο ΕΚΑΒ, όµως -και αυτό το είδαµε µε τον χειρότερο
τρόπο το τελευταίο διάστηµα- η ανθρώπινη ζωή δεν µπορεί να
έχει την αξία που της πρέπει, διότι δεν είναι δυνατόν το 2023 σε
καρότσες αγροτικών ή περιµένοντας το ασθενοφόρο, να χάνον-
ται ανθρώπινες ζωές και εµείς να παίρνουµε µέτρα τα οποία στην
ουσία συνεχίζουν το κυβερνητικό έργο τα τελευταία χρόνια, που
απαξιώνει το δηµόσιο σύστηµα υγείας και διαχειρίζεται τις κρί-
σεις µε εµβαλωµατικά, όπως είπα, και ανεπαρκή µέτρα.

Και στην Κορινθία, στο νοµό µου αυτή τη στιγµή που µιλάµε
χρειάζονται τουλάχιστον δέκα διασώστες και τρεις κινητές µο-
νάδες για να καλυφθούν στοιχειωδώς οι ανάγκες. Και επειδή
αναφερθήκατε και στο 2016, το 2016 ήταν οι τελευταίες προσ-
λήψεις που έγιναν από διασώστες στο νοµό µου και σίγουρα δεν
ήταν ακινητοποιηµένα τα ασθενοφόρα, όπως δύο από αυτά είναι
σήµερα. 

Κρίσιµο, λοιπόν, είναι να στηρίξουµε µε ουσία, να στηρίξουµε
µακροπρόθεσµα το ΕΚΑΒ και όχι µε την αξιοποίηση της Πυρο-
σβεστικής, που έχει άλλο ρόλο και άλλη ευθύνη σήµερα ή των
Ενόπλων Δυνάµεων και της τοπικής αυτοδιοίκησης στις διακοµι-
δές του ΕΚΑΒ. Και η απόφαση αυτή, η οποία βάζει µόνο κριτήριο
την κατοχή άδειας οδήγησης β’ κατηγορίας και βασικής γνώσης
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παροχής πρώτων βοηθειών αντί για µόνιµες προσλήψεις µέσω
ΑΣΕΠ, θέτει σε κίνδυνο τη ζωή και την υγεία των πολιτών και υπο-
βαθµίζει ακόµα περισσότερο τις υπηρεσίες. Δεν εξασφαλίζεται
η βιωσιµότητα του συστήµατος σύµφωνα και µε τους ίδιους τους
εργαζόµενους στο ΕΚΑΒ και αποδοµείται βέβαια και η ειδικότητα
διασώστης- πλήρωµα ασθενοφόρου που πρέπει να συµπληρώνει
και να καλύπτει αυτές τις θέσεις.

Στη φιλοσοφία σας της απαξίωσης, της υποβάθµισης και της
εγκατάλειψης του συστήµατος υγείας είναι προφανώς και η εύ-
νοια σε ιδιώτες, οι οποίοι θα αναλάβουν να καλύψουν αυτό το
έργο για όποιους µπορούν και έχουν την οικονοµική δυνατότητα.
Αυτό όµως έχει να κάνει συνολικά και µε την αντίληψή σας για
την ασφάλεια, ένα σύνθηµά σας το οποίο το αξιοποιήσατε και
προεκλογικά, αλλά και όλο αυτό το διάστηµα στο δηµόσιο διά-
λογο. Δυστυχώς ο κόσµος νιώθει πλήρως ανασφαλής. 

Τι σηµαίνει ασφάλεια για την κοινωνία; Σηµαίνει πλήρης και έγ-
καιρη αποτελεσµατική πρόσβαση στην υγεία και το ΕΣΥ, αλλά
και το ΕΚΑΒ, σηµαίνει ανασφάλιστοι να έχουν πρόσβαση στη
φαρµακευτική περίθαλψη και όχι να αναγκάζονται από 1η Ιουνίου
να πληρώνουν στα φαρµακεία από την τσέπη τους, κάτι το οποίο
δεν ίσχυε παλιά µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, να έχουν ρεύµα
και νερό ως δικαίωµα και όχι ως εµπόρευµα, να έχουν πρώτη κα-
τοικία όχι µε αυτές τις αποτρόπαιες εικόνες των εξώσεων για 800
ευρώ και χωρίς καµµία προστασία. Άλλωστε είναι και ντεµοντέ η
προστασία, όπως είπε και ο κ. Γεωργιάδης. 

Σηµαίνει ασφάλεια στην εργασία. Έχουµε πάνω από εκατό θα-
νατηφόρα εργατικά ατυχήµατα από το 2022, µε τελευταίο αυτό
που έγινε στη Χαλκίδα του σαρανταεξάχρονου διανοµέα. Σηµαί-
νει ασφάλεια ακόµα και για αυτούς που κάποιοι θεωρούν αόρα-
τους. Ένας νέος µετανάστης στο ΠΡΟΚΕΚΑ της Αµυγδαλέζας
έχασε τη ζωή του, διότι σύµφωνα µε καταγγελίες δεν του χορη-
γήθηκε η φαρµακευτική αγωγή, διότι έχετε ξηλώσει και το πρό-
γραµµα «PHILOS», αλλά και αυτή καθαυτή η αστυνόµευση στα
αστυνοµικά τµήµατα. της Κορινθίας, όπου το προσωπικό που
υπηρετεί είναι σαφώς λιγότερο. Αυτό είναι ασφάλεια. 

Η αντιπολίτευσή σας όµως -και τη θυµόµαστε πάρα πολύ
καλά, γιατί ακούστηκε και αυτό από την Κοινοβουλευτική σας Εκ-
πρόσωπο- ήταν µία τοξική αντιπολίτευση και δεν µπορείτε να
κουνάτε το δάχτυλο στον ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό. Θυµόµαστε πολύ καλά
τι κάνατε στις φυσικές καταστροφές και τις τραγωδίες, στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, στο προσφυγικό, στις µάχες της κυβέρνη-
σης απέναντι στην τρόικα για κοινωνικά δικαιώµατα.

Η κ. Αγαπηδάκη είπε ότι τα επιχειρήµατα θυµίζουν το 2012. Το
2012 για όποιον ζούσε σε αυτή τη χώρα είχαµε τα κοινωνικά ια-
τρεία και φαρµακεία και τις κοινωνικές δοµές αλληλεγγύης που
κράτησαν την κοινωνία όρθια, η οποία χειµαζόταν. Ήρθε το 2015
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, πήρε το Υπουργείο Υγείας, διέγραψε
28 εκατοµµύρια ευρώ που ήταν τα πεντάευρα που είχατε βάλει,
έβαλε τους ανασφάλιστους στα νοσοκοµεία, έκανε προσλήψεις
είκοσι χιλιάδων ανθρώπων µέσα στα µνηµόνια και µονίµων και
συµβασιούχων, που σήµερα πάτε να διώξετε προς όφελος των
συνεργείων των εργολάβων και όλα αυτά τα οποία θυµόµαστε
πάρα πολύ καλά παίρνοντας στα χέρια µας µια χρεοκοπηµένη
χώρα και µια κοινωνία γονατισµένη. 

Όµως ο ελληνικός λαός βλέπει και κρίνει και µη νοµίζετε ότι
αυτό το 40% το οποίο πήρατε είναι εχέγγυο ή είναι η απόλυτη
απόδειξη ότι τα προβλήµατα τέλειωσαν. Ίσα ίσα γονατίσατε µια
κοινωνία, συνεχίζετε να της στερείτε βασικά κοινωνικά της δι-
καιώµατα και έχετε αλαζονεία και έλλειψη ενσυναίσθησης, αν δεν
κάνετε αυτοκριτική για τη µέχρι τώρα πορεία σας. 

Εµείς, λοιπόν, είµαστε εδώ για να πούµε ότι δεν θα το επιτρέ-
ψουµε να συνεχιστεί αυτό, να οδηγηθούµε σε µια κοινωνία ζούγ-
κλας και δεν θα µας γυρίσετε στο ’60, που όποιος µπορεί επιβιώνει
και όποιος δεν µπορεί, πάει σπίτι του ή πεθαίνει. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία θα είναι στη Βουλή και εκτός Βουλής, µε τις
προτάσεις και τις παρεµβάσεις του, για να υπερασπιστεί και την
κοινωνία και τα δικαιώµατα αυτά που είναι κεκτηµένα αγώνων και
δεν θα επιτρέψουµε να τα ξηλώσετε περαιτέρω. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµο-
κρατίας, την κ. Ράπτη για δώδεκα λεπτά και θα συνεχίσουµε µετά
µε τον κατάλογο οµιλητών. 

Κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριε Υπουργέ, αγα-

πητοί συνάδελφοι Βουλευτές, θα ήθελα πρώτα απ’ όλα να εκ-
φράσω κι εγώ µε τη σειρά µου τα βαθιά και ειλικρινή
συλλυπητήριά µου στις οικογένειες και τους οικείους των δύο πι-
λότων, που έχασαν τη ζωή τους κατά την εκτέλεση του καθήκον-
τός τους µέσα στις φλόγες. Και, βεβαίως, να διατρανώσω την
πεποίθηση ότι θα τους τιµούµε και θα τους θυµόµαστε πάντα µε
βαθιά ευγνωµοσύνη. 

Ένα ελάχιστο δείγµα αυτής της ευγνωµοσύνης είναι η υιοθε-
σία από τη Βουλή του αγέννητου παιδιού του Σµηναγού Χρήστου
Μουλά. Αποτελεί µια ελάχιστη υπόσχεση ότι δεν θα ξεχάσουµε
ποτέ αυτή τη θυσία ενός ανθρώπου που προσέφερε µε αυταπάρ-
νηση τη ζωή του για να σώσει τους συµπολίτες του. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η υγεία είναι ένα θεµελιώδες ανθρώ-
πινο δικαίωµα και βρισκόταν ανέκαθεν ανάµεσα στις βασικές
προτεραιότητες της Νέας Δηµοκρατίας. Και πολλές φορές είναι
σηµαντικό όχι µόνο να οργανώνεις έναν τοµέα πολιτικής αλλά
και να κερδίζεις τον πόλεµο, ιδιαίτερα όταν σε αυτόν διακυβεύε-
ται µεγάλο δηµόσιο συµφέρον, όπως είναι η δηµόσια υγεία και η
ανθρώπινη ζωή. 

Και τα προηγούµενα χρόνια, όπως όλοι ξέρουµε, το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας κλήθηκε να πολεµήσει έναν αναπάντεχο εχθρό, την
πανδηµία και η Κυβέρνηση αφιέρωσε πολλούς πόρους και δυνά-
µεις σε αυτή τη µάχη από την οποία η χώρα µας βγήκε νικήτρια. 

Και τώρα ήρθε η στιγµή να επανέλθουµε στο µεγάλο εθνικό
εγχείρηµα που έχουµε αναλάβει, την επαναθεµελίωση του ΕΣΥ,
τη δηµιουργία ενός συστήµατος υγείας αντάξιου των αναγκών
των Ελλήνων πολιτών, πάντοτε έχοντας ως επίκεντρο τον άν-
θρωπο, που ποτέ δεν έπαψε να είναι το πρωταρχικό µας µέληµα
στη χάραξη των στρατηγικών µας. 

Ήδη όπως αναγνωρίστηκε και από τον Πρωθυπουργό προβλέ-
πεται η χρηµατοδότηση δράσεων από το Ταµείο Ανάκαµψης, οι
οποίες κοστολογούνται στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Μια σειρά
από έργα υποδοµής ήδη υλοποιούνται σε ογδόντα νοσοκοµεία
και σε εκατόν πενήντα έξι κέντρα υγείας της χώρας, όπως και
σηµαντικές αναβαθµίσεις στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών
στα νοσοκοµεία. 

Θα γίνουν δέκα χιλιάδες νέες µόνιµες προσλήψεις στο ΕΣΥ σε
έναν ορίζοντα τετραετίας. Και µαντέψτε, οκτακόσιες από αυτές
θα κατευθυνθούν στο ΕΚΑΒ. Ο σκοπός µας είναι ακριβώς στις
αστικές και στις ηµιαστικές περιοχές το ΕΚΑΒ να µπορεί να αν-
ταποκρίνεται σε επτά έως δεκαπέντε λεπτά. 

Και, βέβαια, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στην ψυχική
υγεία, γιατί θα είναι η πρώτη φορά που εδώ και δεκαετίες θα
υπάρξει συµπληρωµατική ψυχιατρική µεταρρύθµιση προς υλο-
ποίηση του εθνικού σχεδίου δράσης για την ψυχική υγεία, το
οποίο εκπονήσαµε στο Υπουργείο Υγείας και, βεβαίως, εγκρί-
θηκε στη Βουλή για τη δηµιουργία νέων κοινοτικών δοµών περί-
θαλψης σε όλη την επικράτεια. Ήδη έχουν εκδοθεί εξήντα έξι
άδειες λειτουργίας σε ισάριθµες κοινοτικές δοµές ψυχικής
υγείας, πολλές εκ των οποίων έχουν εγκαινιαστεί και έπεται η
λειτουργία υπολοίπων σαράντα, δηλαδή εκατόν έξι συνολικά σε
όλη τη χώρα µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτά που δεσµευόµαστε να κάνουµε.
Είναι και πολλά απ’ αυτά που έχουµε ήδη κάνει στον τοµέα της
υγείας γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να θυµόµαστε
τι έγινε την προηγούµενη τετραετία και να τη συγκρίνουµε µε τις
προηγούµενες. 

Πολλά ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα, ότι τάχα η Κυβέρ-
νηση έχει απαξιώσει το ΕΣΥ και προσβλέπει στη συνειδητή υπο-
βάθµισή του. Ωστόσο, η ενίσχυση του ΕΣΥ πάντα αποτελούσε
προτεραιότητά µας και γι’ αυτό είχαµε αύξηση των προϋπολογι-
σµών για την υγεία από τα 3,8 δισεκατοµµύρια στα 5,2 δισεκα-
τοµµύρια, µια αύξηση της τάξης του 37%, χωρίς να
υπολογίζονται οι έκτακτες δαπάνες για την πανδηµία, αλλά και
το Ταµείο Ανάκαµψης. Είχαµε υπερδιπλασιάσει τις κλίνες ΜΕΘ
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από πεντακόσιες πενήντα σε πάνω από χίλιες διακόσιες, είχαµε
αυξήσει το υγειονοµικό προσωπικό κατά επτάµισι χιλιάδες
άτοµα, αφού το 2019 ήταν εκατό χιλιάδες σχεδόν, ενώ το 2023
περίπου εκατόν επτά χιλιάδες και, βεβαίως, είχαµε υλοποιήσει
δεκαπέντε χιλιάδες προσλήψεις. Μόνο για το 2022 «τρέχει» προ-
κήρυξη έξι χιλιάδων µονίµων υπαλλήλων και ειδικότερα έχουν
προκηρυχθεί τέσσερις χιλιάδες θέσεις νοσηλευτών, οκτακόσιες
λοιπού προσωπικού και εννιακοσίων ογδόντα γιατρών. 

Δώσαµε επίσης για πρώτη φορά αυξήσεις σε αυτό το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, το οποίο λέτε ότι τάχα θα απαξιώσουµε. Τόσο
οι γιατροί όσο και οι νοσηλευτές µετά από δεκαπέντε ολόκληρα
χρόνια είχαν αυξήσεις στους µισθούς τους. Οι µισθοί των για-
τρών αυξήθηκαν κατά 10%. 

Παράλληλα, δόθηκε συγκεκριµένο επίδοµα και στους αναισθη-
σιολόγους, αλλά και σε όσους βρίσκονται στις µονάδες εντατι-
κής θεραπείας 400 ευρώ το µήνα. Δόθηκαν επιπλέον 800 ευρώ
στους γιατρούς των κέντρων υγείας που είναι προσωπικοί πλέον
γιατροί. Διασφαλίστηκαν 1.800 ευρώ επιπλέον του µισθού τους
στους γιατρούς που µετακινούνται στα νησιά. Στους νοσηλευτές
και στο λοιπό υγειονοµικό προσωπικό έγινε αύξηση του επιδό-
µατος επικινδυνότητας στα 200 ευρώ. Δεν είχαν γίνει ποτέ αυτά
επί δεκαπέντε χρόνια. 

Ψηφιοποιήσαµε εκείνες τις υπηρεσίες που επέτρεψαν τον µα-
ζικό εµβολιασµό χιλιάδων συµπολιτών µας. Προωθήσαµε την
άυλη συνταγογράφηση. Σήµερα πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια
πολίτες χρησιµοποιούν αυτή τη συνταγογράφηση και για ηλε-
κτρονική διακίνηση παραπεµπτικών και για εξετάσεις. 

Στον προσωπικό γιατρό τα νούµερα είναι απλά και είναι αψευ-
δείς µάρτυρες της πραγµατικότητας. Ο οικογενειακός γιατρός
στα τέσσερα χρόνια λειτουργίας αριθµούσε κάτω από χίλιους
γιατρούς για ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες πολίτες. Ο
προσωπικός γιατρός, τον οποίο φέραµε, µέσα σε ελάχιστους
µήνες αριθµεί τρεισήµισι χιλιάδες γιατρούς και πέντε εκατοµµύ-
ρια εγγεγραµµένους πολίτες. Μάλιστα, µέχρι σήµερα έχουν γίνει
δύο εκατοµµύρια τετρακόσιες χιλιάδες τακτικά ραντεβού. Χρει-
άζεται προφανώς πολλή δουλειά ακόµα, αλλά ο θεσµός είναι
πλέον πραγµατικότητα. 

Παράλληλα εγκαινιάσαµε το µεγαλύτερο πρόγραµµα δωρεάν
προληπτικών εξετάσεων ύψους 500 εκατοµµυρίων ευρώ, µε
πρώτη τη δράση για την καταπολέµηση του καρκίνου του µα-
στού. «Φώφη Γεννηµατά»: Το πρόγραµµα αυτό αφορά σε δω-
ρεάν µαστογραφίες σε χιλιάδες γυναίκες. Η ιδιαιτερότητά του
είναι ακριβώς ότι αναζητά η πολιτεία τον άνθρωπο που θα χρει-
αστεί να κάνει τις εξετάσεις µε αποστολή SMS, έκδοση παρα-
πεµπτικού και δωρεάν εξέταση αλλά και παρακολούθηση από το
γιατρό. 

Για τους ογκολογικούς ασθενείς έχουµε ξεκινήσει την υλοποί-
ηση του προγράµµατος «ΟΙΚΟΘΕΝ», ώστε να δέχονται κατ’
οίκον υπηρεσίες, να πηγαίνουν τα φάρµακά τους στο σπίτι τους
αλλά και για την ανακουφιστική φροντίδα εδώ, στη Βουλή. Πέ-
ρυσι τον Δεκέµβριο µπήκαν οι βάσεις για να αποζηµιώνονται από
τον ΕΟΠΥΥ οι υπηρεσίες για ασθενείς τελικού σταδίου. 

Πάµε, όµως, και στο ΕΚΑΒ. Ας µην ξεχνάµε ότι το ΕΚΑΒ σή-
µερα βρίσκεται σε καλύτερη κατάσταση από αυτή που το είχε
παραλάβει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019, αφού
υπηρετούν σε αυτό πεντακόσια περισσότερα άτοµα, τέσσερις χι-
λιάδες εκατόν πενήντα ένα το 2019, τέσσερις χιλιάδες εξακόσια
σαράντα δύο το 2023. Δώσαµε επίδοµα στους γιατρούς του
ΕΚΑΒ, που λέτε ότι απαξιώνουµε, 250 ευρώ το µήνα και φυσικά
αποσκοπούµε σε µόνιµες λύσεις µε ένα µακρόπνοο σχέδιο ου-
σιαστικής ενίσχυσης του ΕΚΑΒ. Γι’ αυτό προχωράει άµεσα η
προκήρυξη για την πρόσληψη διακοσίων πενήντα  ατόµων µε
διετή θητεία για τα πληρώµατα του ΕΚΑΒ στην Αττική και προσ-
λαµβάνονται διακόσια πενήντα, µέσα στους οποίους υπάρχουν
και σαράντα δικυκλιστές που θα στελεχώσουν τα δίκυκλα, για να
µπορούν να προστρέχουν στα περιστατικά ακόµα ταχύτερα. Η
προκήρυξη αυτή ολοκληρώνεται αύριο. 

Είναι, όµως, όλα αυτά αρκετά; Προφανώς όχι, αλλά χρειαζό-
µαστε λύσεις τώρα. Γι’ αυτόν τον λόγο ερχόµαστε σήµερα µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο να κυρώσουµε νοµοθετικά την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου για την οποία τόσο κόπτεστε. 

Τι λέει τάχα αυτή η πράξη; Ότι οι νησιωτικές και ορεινές πε-
ριοχές που δεν επαρκεί το προσωπικό των πληρωµάτων ασθε-
νοφόρων, των οδηγών ασθενοφόρων, θα µπορούν να λαµβάνουν
προσωπικό από το Πυροσβεστικό Σώµα, το στρατιωτικό προσω-
πικό των Ενόπλων Δυνάµεων και εάν το παραπάνω προσωπικό
δεν επαρκεί, από τους ΟΤΑ. Δεν υπάρχει αυτή η ανάγκη; Υπάρ-
χει, το έχουµε αναγνωρίσει όλοι µέσα στην Αίθουσα όλες αυτές
τις ώρες της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου. Συνεπώς, προς
τι η διαµαρτυρία;

Ειδικά δε για τους εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ, οι ρυθµίσεις της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου δεν σας είναι άγνωστες. Είναι
προβλέψεις εν πολλοίς παρόµοιες µε το άρθρο 78 του
ν.4368/2016, τον οποίον εσείς ψηφίσατε σε ό,τι αφορά τα κέντρα
υγείας. Συνεπώς, παρακαλώ όχι άλλα κροκοδείλια δάκρυα. 

Το ΕΚΑΒ αποτελεί τη «ραχοκοκαλιά» του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Το αναγνωρίζουµε και, βεβαίως, θα κάνουµε τα πάντα
για να το στηρίξουµε. 

Η λύση που δίνουµε σήµερα -το είπαµε πολλές φορές- είναι
προσωρινή. Σε αυτό συµφωνούµε όλοι, αλλά και κατά τη συζή-
τηση ενώπιον των επιτροπών από όλους τους φορείς αναγνωρί-
στηκε ότι άλλη λύση σε αυτή τη φάση δεν υπήρχε, ειδικά τώρα
που εν µέσω θέρους η τουριστική κίνηση σε όλη τη χώρα είναι
έντονη και η ανάγκη περίθαλψης είναι εντονότερη.

Σήµερα αλλάζει το τοπίο. Όπως είπε ο Υπουργός, εκατόν ενε-
νήντα έξι πληρώµατα για ασθενοφόρα από τις Ένοπλες Δυνά-
µεις τοποθετούνται σε εξήντα µία νησιωτικές περιοχές,
τουριστικές περιοχές αλλά και δυσπρόσιτες περιοχές για να βοη-
θήσουν τους συµπολίτες µας. Αυτό το καταψηφίζετε;

Τέλος, έρχοµαι και στις διατάξεις του επίµαχου νοµοσχεδίου
για την κύρωση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου µε ηµε-
ροµηνία 12-6-2023 και αυτό για την παράταση της παραµονής
στην υπηρεσία συγκεκριµένων ειδικοτήτων των γιατρών του κλά-
δου ΕΣΥ. 

Ποιος είναι σκοπός άραγε που έρχεται αυτή η διάταξη; Σκοπός
ακριβώς είναι η αδιατάρακτη λειτουργία του ΕΣΥ ιδίως κατά τους
µήνες της τουριστικής περιόδου. Φυσικά η συγκεκριµένη παρά-
ταση δεν έρχεται παρά για να συµπληρώσει το πρόγραµµα της
Κυβέρνησης για χιλιάδες νέες προσλήψεις, όπως ειπώθηκε. Δεν
παρατείνουµε για να µην προσλάβουµε. Το αντίθετο. 

Άλλωστε, µε το άρθρο 4 του σχεδίου νόµου αντιµετωπίζεται
και η ανάγκη άµεσης πρόσληψης επικουρικού προσωπικού, δη-
λαδή αναµορφώνεται το πλαίσιο που διέπει την πρόσληψη λοι-
πού προσωπικού πλην ιατρών. Για ποιον λόγο; Για να µπορέσει
να διασφαλιστεί η ταχύτερη κάλυψη των άµεσων και εξειδικευ-
µένων αναγκών των φορέων του Υπουργείου Υγείας, ούτως ώστε
να έχουµε δικαιότερη και αποτελεσµατικότερη απορρόφηση των
εγκεκριµένων υποψηφίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ήδη κάνει, όπως ειπώ-
θηκε, πάρα πολλά στα ζητήµατα της υγείας. Είναι αρκετά; Φυ-
σικά και δεν είναι. Για τον λόγο αυτόν ο προγραµµατισµός της
Κυβέρνησης επικεντρώνεται στον συγκεκριµένο τοµέα και είναι
αληθές, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, ότι ο τοµέας της υγείας
θα αποτελέσει το προσωπικό του στοίχηµα για την επόµενη τε-
τραετία, προκειµένου να αναβαθµίσουµε τις δηµόσιες υπηρεσίες
υγείας.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο έρχεται στην αφετηρία
του προγραµµατισµού µας, καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε
άµεσες και, βεβαίως, αµιγώς επείγουσες ανάγκες, οι οποίες
αναµφίβολα δεν επιδέχονται καθυστερήσεων. 

Υπό το πρίσµα αυτό σας καλώ να υπερψηφίσετε το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Ράπτη.

Έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό ο κ. Κατρίνης για µια πα-
ρέµβαση.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ζήτησα τον λόγο, διότι θέλουµε να εκ-

φράσουµε, κύριε Υπουργέ, την ανησυχία µας. Διαβάζουµε στα
µέσα ενηµέρωσης ότι  τη στιγµή έχουµε εκρήξεις σε αποθήκες
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πυροµαχικών σε εγκαταστάσεις Πολεµικής Αεροπορίας στη Νέα
Αγχίαλο. Και καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι εξόχως ανησυχητικό.
Θα θέλαµε µια επίσηµη ενηµέρωση από την Κυβέρνηση ποια
είναι η κατάσταση, τι µέτρα έχουν ληφθεί και τέλος πάντων αν
επιτρέπεται µέσα σε αυτήν την κατάσταση να έχουµε τέτοιου εί-
δους φαινόµενα.

Θέλουµε, σας παρακαλούµε πολύ,  να ενηµερωθείτε και να
ενηµερώσετε την Αντιπροσωπεία ποια είναι η κατάσταση. Κινδυ-
νεύουν, κύριε Πρόεδρε, αυτή τη στιγµή εγκαταστάσεις της Πο-
λεµικής Αεροπορίας -αδιανόητο- και δεν έχουµε καµµία
ενηµέρωση, όχι µόνο στη Βουλή, γενικά από την Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Κα-

τρίνη.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Η συντεταγµένη πολιτεία µέσα από τους εκπροσώπους της

τους επιχειρησιακούς κάνει ενηµέρωση. Ενηµερώνει τους πολί-
τες µέσω του «112», ενηµερώνει µε τον εκπρόσωπο Τύπου της
Πυροσβεστικής και της Πολιτικής Προστασίας. Άρα, λοιπόν, είναι
πράγµατα που γίνονται σε επιχειρησιακό επίπεδο. Αν χρειαστεί
να υπάρξει και πολιτική ενηµέρωση, προφανώς θα υπάρξει. Εγώ
αντιλαµβάνοµαι την αγωνία σας, αλλά από την άλλη πλευρά
υπάρχουν συντεταγµένα όργανα τα οποία κάνουν τη δουλειά
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Καζάνη από το ΠΑΣΟΚ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την

πρώτη µου οµιλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο θα ήθελα να εκ-
φράσω την αµέριστη επιθυµία και ελπίδα µου, αυτή η Βουλή να
δράσει συλλογικά και µε οµοφροσύνη. Να εργαστούµε σκληρά
-τουλάχιστον εγώ είµαι έτοιµη γι’ αυτό- να εξετάζουµε σφαιρικά
το ζητούµενο, να προβαίνουµε σε διαβουλεύσεις και να λαµβά-
νουµε αποφάσεις για το κοινό καλό.

Θα ήθελα να ξεκινούσα διαφορετικά την οµιλία µου. Δυστυχώς
οι µέρες που βιώνουµε είναι τραγικές. Θρηνούµε τον θάνατο
πέντε συνανθρώπων µας, των χειριστών του Καναντέρ, του Σµη-
ναγού Χρήστου Μουλά και του Ανθυποσµηναγού Περικλή Στε-
φανίδη, δύο νέων ανθρώπων που µε αυταπάρνηση τα έβαλαν µε
τις φλόγες, δύο ηρώων εν καιρώ ειρήνης που έχασαν τη ζωή
τους οδηγώντας ένα απαρχαιωµένο αεροπλάνο. Θρηνούµε και
τον χαµό δύο νέων κτηνοτρόφων στην Κάρυστο και στο Βελε-
στίνο και τον χαµό της ηλικιωµένης γυναίκας στον Αλµυρό, συ-
νάνθρωποί µας που θα έπρεπε να γυρίσουν σπίτι τους, στις
οικογένειές τους, ασφαλείς. 

Βέβαια το αίσθηµα της ασφάλειας δεν είναι η νόρµα στην Ελ-
λάδα του ’23. Το νησί µου, η Εύβοια, µετά την τραγωδία του ’21,
δοκιµάζεται ξανά, καθώς καίγεται για πέµπτη συνεχή µέρα. Η
σκέψη µου είναι δίπλα στις οικογένειες των θυµάτων, δίπλα
στους κατοίκους όλων των περιοχών που πλήττονται από τις κα-
ταστροφικές πυρκαγιές, στη Ρόδο, στην Κέρκυρα, στη Λαµία,
στη Μαγνησία και στην υπόλοιπη επικράτεια. Δίπλα στους εθε-
λοντές και στους πυροσβέστες, που για µια ακόµα φορά ξεπερ-
νούν αυτό, κόντρα στα συνεχή εµπόδια που το επιτελικό κράτος
της Νέας Δηµοκρατίας θέτει, υποπληρωµένοι, σε υπηρεσίες υπο-
στελεχωµένες, µε ελλείψεις σε µέσα πυρόσβεσης και σε ατοµικά
µέσα προστασίας. Εποχικοί πυροσβέστες που η αυταπάρνησή
τους ξεπληρώνει και από τον Οκτώβρη µε ανεργία. Είναι εντυ-
πωσιακό πως η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει µε τρόπο ανάλογο κάθε
κρατικό τοµέα. Το επαναλαµβανόµενο µοτίβο είναι ανησυχητικό.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι µια ωδή στην κυβερνητική
αδιαφορία και αδράνεια. Είναι µια προσπάθεια να µπαλωθούν οι
ελλείψεις του ΕΣΥ, ενός συστήµατος που ενώ εν µέσω πανδη-
µίας ανέδειξε την αξία του, χρόνια τώρα η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προσπαθεί να υποβαθµίσει. Ελλείψεις σε γιατρούς,
ελλείψεις σε νοσηλευτές, σε διασώστες και σε εξοπλισµό και, κυ-
ρίως, έλλειψη διάθεσης διόρθωσης των κακώς κειµένων που η
ίδια η Κυβέρνηση δηµιουργεί και διαιωνίζει. Τα ξέρω. Τα βιώνω
όλα αυτά καθηµερινά ως γιατρός, όπως τα βιώνουν από ακόµα

δυσχερέστερη θέση εκατοµµύρια συµπολίτες µας. Το προς ψή-
φιση νοµοσχέδιο δεν είναι παρά µία προσπάθεια να διορθωθούν
λάθη και παραλείψεις προηγούµενων νοµοθετηµάτων της Κυ-
βέρνησης, προσπάθεια να καλυφθούν κενές θέσεις ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού και κενές θέσεις διασωστών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου του
πρώτου άρθρου αναφέρεται σε διατάξεις που τέθηκαν σε εφαρ-
µογή προς κάλυψη των κενών θέσεων εν µέσω πανδηµίας. Τρία
χρόνια έχουν περάσει, ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας έχει
σηµάνει το τέλος της πανδηµίας αλλά η ελληνική Κυβέρνηση δεν
έχει προβεί σε προσλήψεις µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού
προσωπικού προς πλήρωση των κενών θέσεων, ενώ σαφέστατα
υπήρχε ο απαιτούµενος χρόνος.  

Διαβάζοντας, λοιπόν, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο µού δηµιουρ-
γείται το ερώτηµα: Γιατί η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου σχε-
τικά µε την παράταση χρόνου παραµονής στην υπηρεσία
αναφέρεται µόνο σε συγκεκριµένες ιατρικές ειδικότητες και αφή-
νει απ’ έξω άλλες βασικές, όπως τους αναισθησιολόγους; 

Όσον αφορά στην παράταση της θητείας του διοικητικού συµ-
βουλίου του ηλεκτρονικού ΕΦΚΑ, ώσπου να διοριστεί νέο ΔΣ από
τη νέα Κυβέρνηση, µε την ίδια φιλοσοφία αντιµετωπίζεται και η
θητεία των διοικήσεων των νοσοκοµείων και των προέδρων και
των διευθυνόντων συµβούλων των εποπτευόµενων από το
Υπουργείο φορέων. Να σας υπενθυµίσω ότι πάγια θέση του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής είναι η στελέχωση των διοικήσεων
όλων των οργανισµών και νοσοκοµείων µέσω διεθνούς διαγωνι-
σµού µε αξιοκρατικά κριτήρια αντί του άµεσου διορισµού.

Το δε άρθρο περί στελέχωσης των πληρωµάτων του ΕΚΑΒ µε
στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων και µε προσω-
πικό του Πυροσβεστικού Σώµατος βρίθει αδυναµιών. Αναφέρεται
µάλιστα και στην απόσπαση υπαλλήλων κλάδων και ειδικοτήτων
οδηγών των οικείων ΟΤΑ που ήδη πνίγονται από την υποστελέ-
χωση. Αφορά, ουσιαστικά, σε οδηγούς οχηµάτων χωρίς τις απα-
ραίτητες γνώσεις παροχής πρώτων βοηθειών. Συνάδελφοι, ο
ρόλος των διασωστών του ΕΚΑΒ είναι να σώζει ζωές, όχι να τις
θέτει σε επαυξηµένο κίνδυνο λόγω ελλιπούς εκπαίδευσης, εκπαί-
δευσης που κατέχουν πολλοί άνεργοι διασώστες απόφοιτοι του
ΙΕΚ ΕΚΑΒ.  

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φαίνεται ότι προσπαθεί
να λύσει το πρόβληµα της υποστελέχωσης και των κενών θέσεων
στο ΕΣΥ προτάσσοντας τη λύση των ιδιωτικών συµβάσεων µέσα
από το καθεστώς έκδοσης δελτίων παροχής υπηρεσιών, το γνω-
στό µπλοκάκι. Η λύση αυτή δεν έχει φέρει αποτέλεσµα αλλά απο-
τελεί ακόµα ένα βήµα της Κυβέρνησης προς την ιδιωτικοποίηση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, θεµελιωτής του οποίου υπήρξε
ο Γεώργιος Γεννηµατάς και ο Παρασκευάς Αυγερινός. 

Η διάθεση της Κυβέρνησης προς ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ δια-
φάνηκε την επόµενη κιόλας µέρα από την ηµέρα των εκλογών
στις 25 Ιουνίου µε την ανάθεση της καθαριότητας του Γενικού
Νοσοκοµείου Χαλκίδας σε εργολαβική εταιρεία, ενώ είχε προ-
ηγηθεί ανάληψη από ιδιώτη για τις υπηρεσίες φύλαξης.

Ακόµα, στο παρόν νοµοσχέδιο τίθεται το θέµα της κάλυψης
των αναγκών των δηµοσίων υπηρεσιών υγείας µέσω του θεσµού
του επικουρικού προσωπικού. Η πλειονότητα εξάλλου των νοσο-
κοµείων στελεχώνεται µε επικουρικό προσωπικό που καλύπτει
πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Ως πότε το επικουρικό προσωπικό
θα είναι όµηρος της αβεβαιότητας; Προσωπικό που έχει αποδεί-
ξει την ικανότητά του και την αξία του, ειδικά σε µια περίοδο αυ-
ξηµένων αναγκών, όπως αυτή της πανδηµίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει επιτέλους να δούµε σοβαρά το
ζήτηµα των µαζικών προσλήψεων και του µόνιµου ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού. Στο πρόσφατο παρελθόν η κυβέρ-
νηση έδειξε ταχύτατα αντανακλαστικά σε ζητήµατα προσλή-
ψεων, όπως στην περίπτωση της λεγόµενης πανεπιστηµιακής
αστυνοµίας.  Ας δείξουµε, λοιπόν, την ίδια ευαισθησία σε έναν
τοµέα βασικό και ουσιώδη όπως αυτόν της υγείας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Καζάνη.
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Καλείται στο Βήµα η κ. Οικονόµου Θωµαΐς από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα
και εγώ αρχικά να εκφράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις
οικογένειες των δύο πιλότων αλλά και των άτυχων πολιτών θυ-
µάτων των πυρκαγιών. Η τραγική απώλεια των δύο πιλότων της
Πολεµικής Αεροπορίας στην Εύβοια εν ώρα καθήκοντος µάς
υπενθύµισε µε εµφατικό τρόπο δύο πράγµατα. Το πρώτο είναι,
το τεράστιο χρέος που έχουµε απέναντι στους ένστολους ήρωες
των πτητικών µέσων που παίζουν καθηµερινά τη ζωή τους κο-
ρώνα γράµµατα για να προστατέψουν την ελληνική κοινωνία. Και
το δεύτερο είναι, ότι το κράτος µε όλες του τις δυνάµεις είναι
παρόν για να αντιµετωπίσει τις εκατοντάδες δασικές πυρκαγιές
χωρίς καµµία εξαίρεση. Έχει σηµασία όµως εδώ να θυµόµαστε
και να συγκρίνουµε µε το τι γινόταν στο παρελθόν.

Τέλη Ιουλίου του 2018, πριν από ακριβώς πέντε χρόνια, η χώρα
ερχόταν αντιµέτωπη µε τις τραγικές συνέπειες της καταστροφής
στο Μάτι. Εκατόν τέσσερις νεκροί, εκατοντάδες οι εγκαυµατίες
και οι νοσηλείες κατοίκων µε σοβαρά αναπνευστικά προβλήµατα,
µε συνέπειες ανυπολόγιστες σε οικογένειες, γονείς και µικρά παι-
διά, που βίωσαν την απώλεια από µια τραγωδία που όµοιά της
δεν έχει ξαναζήσει η πατρίδα µας.

Ως γιατρός µε την ειδικότητα της πλαστικής χειρουργικής η
µοίρα το έφερε να έχω ιδία αντίληψη περιστατικών αποκατάστα-
σης θυµάτων της φοβερής αυτής πυρκαγιάς, µια εµπειρία τραυ-
µατική την οποία επικαλούµαι γιατί σχετίζεται µε το αντικείµενο
του συζητούµενου νοµοσχεδίου και ειδικότερα µε τις υπηρεσίες
έκτακτης ανάγκης, όπως το ΕΚΑΒ και η Πυροσβεστική. 

Πρώτη προτεραιότητα της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει η
προστασία της ανθρώπινης ζωής και της υγείας των πολιτών. Η
µνήµη των θυµάτων της τραγωδίας στο Μάτι παραµένει ζωντανή,
για να µας υπενθυµίζει διαρκώς την ανάγκη για ένα καλύτερο
κράτος µε υπηρεσίες διάσωσης και άµεσης βοήθειας υψηλού
επιπέδου.

Κύριοι Υπουργοί, η Νέα Δηµοκρατία ανταποκρίθηκε το 2019
στη µεγάλη αυτή πρόκληση. Η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έφερε µε το «112» επανάσταση στην πολιτική προστασία
µαζί µε τα τοπικά σχέδια οργανωµένων αποµακρύνσεων πολιτών
από επαπειλούµενες καταστροφές. Αυτό το τεράστιο άλµα προς
τα εµπρός ήταν που µείωσε -σχεδόν µηδένισε- τις ανθρώπινες
απώλειες κατά τη διάρκεια εκκενώσεων και απέτρεψε νέες µαζι-
κές τραγωδίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει, βέβαια, νόηµα η εξί-
σωση µη συγκρίσιµων µεγεθών. Εκείνοι που προσπαθούν να
βρουν ταυτίσεις του 2018 µε το 2023 διαπράττουν ένα τεράστιο
λάθος, όχι µόνο γιατί η απώλεια εκατόν τεσσάρων ανθρώπινων
ζωών στο Μάτι δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να εξισωθεί µε
τις όντως µεγάλες υλικές ζηµιές σε µέρη όπως η Ρόδος και
πολλά άλλα µέρη της πατρίδας µας, αλλά, κυρίως, γιατί υπάρχει
πλέον µία τελείως διαφορετική πολιτική αντίληψη στην αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων. Όπως έχει πει και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός στη Νέα Δηµοκρατία µαθαίνουµε από τις παραλείψεις
ή τα λάθη και τα διορθώνουµε. Έτσι, σήµερα σχεδιάζουµε νέες
υπηρεσίες για το ΕΚΑΒ και υλοποιούµε προγράµµατα εξοπλι-
σµού της Πυροσβεστικής για την οποία ο Πρωθυπουργός εξήγ-
γειλε την αγορά νέων µέσων αεροπυρόσβεσης και τη δηµιουργία
έξι βάσεων ελικοπτέρων διάσωσης. 

Θέλω στο σηµείο αυτό να συνδέσω τα παραπάνω µε τη νοµο-
θετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Παιδείας για το ΕΚΑΒ και
τις συνέργειες µε την Πυροσβεστική που προβλέπει η κυρούµενη
σήµερα πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Είναι όµως πολύ ση-
µαντικό να δούµε και τη µεγάλη εικόνα για το πώς θα συνδυά-
σουµε µόνιµα δοµές διάσωσης, τόσο του ΕΚΑΒ, όσο και της
Πυροσβεστικής.

Βεβαίως ένα εξαιρετικό θετικό πρώτο βήµα είναι η κατά προ-
τεραιότητα διάθεση προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος,
των Ενόπλων Δυνάµεων και των δήµων προκειµένου να στελε-
χωθούν άµεσα ασθενοφόρα στην περιφέρεια, ξεκινώντας από τα
νησιά µας. Όµως είναι απαραίτητη η γρήγορη εφαρµογή του µέ-

τρου αυτού και σε ορεινές περιοχές, όπως η Ευρυτανία, την
οποία έχω την τιµή να εκπροσωπώ, όπου, τόσο οι τοπικοί σταθ-
µοί, όσο και ο τοµέας του ΕΚΑΒ στο Καρπενήσι, χρειάζονται επει-
γόντως ενίσχυση σε προσωπικό. 

Με αυτή την ευκαιρία θέλω να θέσω ένα θέµα που αφορά την
Ευρυτανία και, κυρίως, τον Δήµο Αγράφων. 

Πρέπει, κύριοι Υπουργοί, στο πλαίσιο της αναδιοργάνωσης
του ΕΚΑΒ να δούµε µε προσοχή αποµακρυσµένες και ορεινές
περιοχές, όπως τα Άγραφα, όπου όλοι οι τοπικοί φορείς ζητούν
την ενίσχυση του ΕΚΑΒ µε υποδοµές αλλά και µε ανθρώπινο δυ-
ναµικό, ενίσχυση που σε συνδυασµό µε τις έξι βάσεις αεροδια-
κοµιδών και τη συνεργασία µε την Πυροσβεστική θα προσφέρει
άµεση προνοσοκοµειακή βοήθεια σε κοινότητες οι οποίες σή-
µερα εκ των πραγµάτων είναι αποµονωµένες, αφού απέχουν
ώρες από τα νοσοκοµεία. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να αναφερθώ και πάλι στην
Ευρυτανία λόγω και του επικαίρου του θέµατος για να τονίσω
τον υψηλό βαθµό επικινδυνότητας για δασικές πυρκαγιές λόγω
των πλούσιων δασών και την επιτακτική ανάγκη ενίσχυσης των
δυνάµεων δασοπυρόσβεσης του νοµού µας και σε πυροσβέστες
και σε οχήµατα, αλλά, κυρίως, σε κάτι πολύ σηµαντικό: στη διά-
νοιξη οδικών προσβάσεων δασοπυρόσβεσης ειδικά στα προστα-
τευόµενα µοναδικής οµορφιάς ευρυτανικά Άγραφα, όπου σε
πολλά σηµεία δεν υπάρχει καµµία δίοδος, αλλά και καµµία διέ-
ξοδος διαφυγής σε περίπτωση δασικής πυρκαγιάς. Καταλαβαί-
νουµε όλοι τον όλεθρο που εγκυµονεί µια δασική πυρκαγιά στην
περιοχή αυτή και τις ανυπολόγιστες επιπτώσεις που µπορεί να
επιφέρει στο φυσικό και στο ζωικό βασίλειο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανάγκη ενίσχυσης του ΕΚΑΒ
είναι όντως επιτακτική. Το Υπουργείο -και σωστά- δεν περιορίζε-
ται µόνο στις άµεσες συνέργειες µε τον Στρατό και την Πυρο-
σβεστική, αλλά σχεδιάζει το µέλλον του ΕΚΑΒ µέσα από τη
στελέχωσή του µε ίδιους πόρους. Ταυτόχρονα προχωρούν οι
προσλήψεις οκτακοσίων διασωστών που θα κατανεµηθούν και
σε περιοχές όπως η Ευρυτανία, έναν νοµό όπου οι ελλείψεις
στον συγκεκριµένο κλάδο δεν αφορούν µόνο στο ΕΚΑΒ αλλά και
σε κέντρα υγείας ή πολυδύναµα περιφερειακά ιατρεία που δια-
θέτουν ασθενοφόρα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, κύριοι Υπουργοί, είµαι βέβαιη ότι θα δείτε
µε ενδιαφέρον και µε την ευαισθησία που σας διακρίνει το θέµα
της κατανοµής των νέων αυτών θέσεων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
σας τη νέα δοµή του ΕΚΑΒ, τις γεωγραφικές και πληθυσµιακές
ιδιοµορφίες µιας ιδιαίτερης περιοχής µε µεγάλες ανάγκες, όπως
η Ευρυτανία. Και εδώ θα επιµείνω, γνωρίζοντας τις ευαισθησίες
των αρµόδιων Υπουργών αλλά και του ίδιου του Πρωθυπουργού
-και το έχει αποδείξει- για τα προστατευόµενα ευρυτανικά
Άγραφα, ότι πρέπει να µεριµνήσουµε έγκαιρα και δυναµικά µε
τη συνδροµή όλων των φορέων για τα θέµατα πρόληψης και δα-
σοπυρόσβεσης στα οποία αναφέρθηκα. 

Κλείνοντας µε αυτές τις σκέψεις υπερψηφίζω το παρόν νοµο-
σχέδιο και ελπίζω ότι θα υποστηριχθεί και από την Αντιπολίτευση
η οποία δεν θα εµµείνει σε µια ανέξοδη κριτική αλλά θα στηρίξει
τελικά άλλη µια θετική προσπάθεια της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η Βιβή Δάγκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Το ΚΚΕ καταδικάζει την απαρά-
δεκτη επίθεση αστυνοµικών δυνάµεων απέναντι σε κόσµο που
συγκεντρώθηκε για να υπερασπιστεί το σπίτι µιας µονογονεϊκής
οικογένειας στα Πατήσια. Καταγγέλλουµε την επίθεση σε βάρος
του Βουλευτή του ΚΚΕ, του Γιάννη του Δελή. Οι Βουλευτές του
ΚΚΕ θα είναι στο πλευρό του εργατικού-λαϊκού κινήµατος, του
απλού λαϊκού κόσµου, που θα µπαίνει µπροστά για να αποτρα-
πούν οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας, που µε τους αγώνες
τους µπορούν να βάλουν εµπόδια στην αντιδραστική πολιτική
σας. 

Με αφορµή τα άρθρα του νοµοσχεδίου για την υγεία είναι,
πραγµατικά, χαρακτηριστικά αυτά που ακούσαµε από τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Τι δεν ακούσαµε! Για µεγάλη
τοµή, για βήµα για το ΕΣΥ αντάξιο των προσδοκιών µέχρι και για
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τη χρηµατοδότηση της ψυχικής υγείας από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης! Και την ίδια στιγµή σε συνθήκες παρατεταµένου καύσωνα
στο Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Αττικής ψυχιατρικά τµήµατα εισα-
γωγών, διοικητικές υπηρεσίες και εξωτερικές δοµές δεν έχουν
κλιµατισµό. Είναι µεγάλη τοµή πραγµατικά το 2023 να δροσίζον-
ται, υποτίθεται, µε ανεµιστήρες, εκθέτοντας και ασθενείς και ερ-
γαζόµενους σε κίνδυνο! Το Υπουργείο πρέπει να πάρει άµεσα
µέτρα για την αποκατάσταση. Έχει ευθύνη µαζί µε τη διοίκηση
του νοσοκοµείου και την υγειονοµική περιφέρεια για τις απάν-
θρωπες συνθήκες νοσηλείας, για τις άθλιες συνθήκες δουλειάς. 

Και, ξέρετε, η κριτική του ΚΚΕ στα άρθρα του νοµοσχεδίου
της Κυβέρνησης για την υγεία -ιδιαίτερα για το ΕΚΑΒ- δεν αθροί-
ζεται µε την κριτική των άλλων κοµµάτων, γιατί αφετηρία της
δικής µας κριτικής είναι ότι απορρίπτουµε και συγκρουόµαστε
µε την πολιτική που λογαριάζει την προστασία της υγείας και της
ζωής του λαού µε το κριτήριο του κόστους - οφέλους για το κρά-
τος, που οδηγεί στη µόνιµη κρατική υποχρηµατοδότηση. 

Αµφισβητείται αυτό από τις προτάσεις που κατατέθηκαν και
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ;

Αµφισβητείται ουσιαστικά η πολιτική που δεν χωράει τις προσ-
λήψεις µόνιµου υγειονοµικού προσωπικού και λοιπού προσωπι-
κού στο δηµόσιο σύστηµα υγείας µε βάση τις τεράστιες ανάγκες; 

Μόνο διαιώνιση των ελαστικών σχέσεων εργασίας µε επικου-
ρικούς µε δελτία παροχής υπηρεσιών υπάρχουν στα άρθρα του
νοµοσχεδίου. 

Γι’ αυτό δε χωράει και η στελέχωση µε µόνιµο προσωπικό και
εξοπλισµό του ΕΚΑΒ, η εξασφάλιση της αναγκαίας εφεδρείας,
προκειµένου να ανταποκρίνεται σε όλες τις συνθήκες, σε όλη την
Ελλάδα και στα µεγάλα αστικά κέντρα. Αυτός είναι ο πυρήνας
για την κύρωση της επικίνδυνης και αντιεπιστηµονικής πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου, που µετατρέπει σε διασώστες επει-
γόντων περιστατικών οδηγούς από τις δραµατικά υποστελεχω-
µένες υπηρεσίες των ΟΤΑ και από τις αποδεκατισµένες
πυροσβεστικές υπηρεσίες λες και εκεί περισσεύουν. 

Και έρχεται µε τραγικό τρόπο η πραγµατικότητα να το επιβε-
βαιώσει, γιατί η αυτοθυσία των πυροσβεστών είναι µεγάλη µε
τραγικά αποτελέσµατα. Δίνουν τη µάχη της κατάσβεσης εξουθε-
νωµένοι από τις ατελείωτες βάρδιες λόγω των τεράστιων ελλεί-
ψεων σε προσωπικό. Η ζωή τους βρίσκεται σε κίνδυνο εξαιτίας
ενός σάπιου και εχθρικού για τον λαό κράτους, της διαχρονικά
αντιλαϊκής δασοκτόνας πολιτικής των κυβερνήσεων. Είναι απα-
ράδεκτο, λοιπόν, να αξιοποιείται προσωπικό που δεν έχει και
καµµία απολύτως επαγγελµατική και επιστηµονική σχέση µε την
επείγουσα προνοσοκοµειακή φροντίδα. 

Οι φορείς, οι υγειονοµικοί του ΕΚΑΒ, σάς τόνισαν ότι ο οδηγός
του ασθενοφόρου είναι διασώστης πρώτα απ’ όλα και µετά οδη-
γός. Αλήθεια, πώς, πραγµατικά, µπορεί η ταχύρρυθµη, ολιγοή-
µερη εκπαίδευση ενός οδηγού απορριµµατοφόρου να
υποκαταστήσει την ιδιαίτερα απαιτητική εκπαίδευση διάρκειας
δυόµισι ετών της σχολής διασωστών του ΕΚΑΒ; Με τέτοιες επι-
κίνδυνες ρυθµίσεις δεν µπαλώνονται οι τραγικές ελλείψεις στον
οργανισµό του ΕΚΑΒ, που ακόµα και µε τον απαρχαιωµένο κα-
νονισµό οι κενές οργανικές θέσεις ξεπερνούν τις επτακόσιες. 

Και αναρωτιόµαστε χρειάζεστε, άραγε, µια ανεξάρτητη αρχή,
όπως πρότεινε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, για να δούµε τις τραγικές
ελλείψεις, όταν µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων από το 2016
µέχρι σήµερα έχουν συνταξιοδοτηθεί περισσότεροι από πεντα-
κόσιοι πενήντα διασώστες και έχουν προσληφθεί ως µόνιµοι
µόλις σαράντα έξι, όταν οι συµβάσεις των επικουρικών τώρα λή-
γουν στις 31-12-2023, όταν υπάρχουν εκατοντάδες άνεργοι ή
ετεροαπασχολούµενοι απόφοιτοι της σχολής διασωστών του
ΕΚΑΒ;

Δεν δικαιολογείστε, κύριοι της Κυβέρνησης, επειδή την ίδια
απαράδεκτη διάταξη είχε φέρει και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το
2016 για τα ασθενοφόρα των κέντρων υγείας, η οποία δεν επε-
κτάθηκε και δεν εφαρµόστηκε τελικά κάτω από τις αµοιβές των
ίδιων των υγειονοµικών. 

Δυστυχώς η ζωή επιβεβαιώνει ότι κανένα από αυτά τα µέτρα
δεν είναι προσωρινά, όπως ισχυρίζεστε, όπως αποκαλύφθηκε άλ-
λωστε και στη συζήτηση στη Βουλή από εκπροσώπους της Κυ-
βέρνησης ότι οι όποιες προσλήψεις προσωπικού για τις ανάγκες

του ΕΚΑΒ δεν πρέπει να διαταράσσουν τις λεγόµενες δηµοσιο-
νοµικές αντοχές. Δηλαδή τα όποια µέτρα είναι ενταγµένα στον
µόνιµο κόφτη των κρατικών δαπανών για την υγεία, ώστε να εξα-
σφαλίζονται τα µατωµένα πλεονάσµατα. Διαγκωνίζεστε τώρα, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τον ΣΥΡΙΖΑ αλλά και µε το
ΠΑΣΟΚ, ποιος άφησε µεγαλύτερα κενά σε µόνιµο υγειονοµικό
προσωπικό, ποιος πετσόκοψε περισσότερο την κρατική χρηµα-
τοδότηση. Και αναρωτιόµαστε ποιοι κυβερνούσαν το 2010 -
2019, για να µην αναφερθούµε πιο πριν ή και τώρα, που οι κρα-
τικές δαπάνες για την υγεία µειώθηκαν 42,5%.

Και, βέβαια, η κριτική που σας κάνει και το ΠΑΣΟΚ είναι και
φοβική και αποπροσανατολιστική. Τι διαπραγµάτευση να γίνει
στο Ταµείο Ανάκαµψης για τη χρηµατοδότηση της υγείας, αφού
στα κριτήρια χρηµατοδότησης δεν υπάρχει ούτε λέξη για προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού. Αντίθετα, το πνεύµα της εγκληµα-
τικής αντίληψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ταµείου έχει
ιεραρχήσει την υγεία και οικονοµική ανθεκτικότητα µε σκοπό την
αύξηση της ετοιµότητας για την αντιµετώπιση, λέει, κρίσεων και
της ικανότητας αντίδρασης σε κρίσεις. Έτσι, λοιπόν, αφήνετε
ορθάνοιχτες πόρτες για την παραπέρα παράδοση τοµέων του
δηµόσιου συστήµατος υγείας, όπως οι διακοµιδές, σε ιδιωτικές
επιχειρήσεις του κλάδου. Γιατί ήδη η συντριπτική πλειοψηφία
των δευτερευουσών διακοµιδών ασθενών γίνεται από ιδιωτικά
ασθενοφόρα, εµπορευµατοποιώντας την ανάγκη των ασθενών.

Όµως η επείγουσα προνοσοκοµειακή φροντίδα αποτελεί συ-
στατικό στοιχείο της περίθαλψης ενός ασθενή πριν και κατά τη
διάρκεια της διακοµιδής του στην οργανωµένη δηµόσια µονάδα
πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας περίθαλψης. Δηλαδή απαιτεί
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού όλων των κλάδων, µονιµοποί-
ηση των συµβασιούχων, πλήρη στελέχωση µε σύγχρονα τεχνικά
µέσα, εναέρια, επίγεια, θαλάσσια µέσα µεταφοράς και υλικοτε-
χνική υποδοµή. Απαιτεί, δηλαδή, πανελλαδική ανάπτυξη του
ΕΚΑΒ για την κάλυψη των σύγχρονων κοινωνικών αναγκών σε
υπηρεσίες τέτοιες και ασφαλούς διακοµιδής, όπως και για την
εικοσιτετράωρη λειτουργία των δηµόσιων µονάδων υγείας. 

Είναι ρεαλιστικό γιατί είναι αναγκαίο µε βάση τα σύγχρονα επι-
στηµονικά τεχνολογικά επιτεύγµατα. Εµπόδιο είναι η πολιτική και
ο χαρακτήρας της ανάπτυξης που υπερασπίζεστε µε κριτήριο το
επιχειρηµατικό καπιταλιστικό κέρδος. Το ΚΚΕ, συνεχίζει τη µάχη
για αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας µαζί µε
τους υγειονοµικούς, µαζί µε τον λαό, µε κατάργηση της επιχει-
ρηµατικής δράσης σε σύγκρουση µε την πολιτική σας, που βλά-
πτει σοβαρά την υγεία του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη από το ΠΑΣΟΚ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο η λέξη θλίψη εκφράζει τι
νιώθουµε αυτές τις µέρες αναφορικά µε όσα συµβαίνουν στη
χώρα µας. Θα ήθελα να στείλω τη συµπαράστασή µου σε εκεί-
νους που µάχονται µε τις φλόγες, σε εκείνους που βλέπουν τις
περιουσίες τους να χάνονται, σε εκείνους που χάνουν τους δι-
κούς τους ανθρώπους λόγω πυρκαγιών, λόγω υψηλών θερµο-
κρασιών, λόγω ελλείψεων σε προσωπικό και οχήµατα του ΕΚΑΒ. 

Και µέσα σε αυτή τη συγκυρία δυσκολεύτηκα πολύ από ενσυ-
ναίσθηση και µόνο να αποφασίσω αν θα τοποθετηθώ σήµερα ή
όχι. Είναι δύσκολο να εκπροσωπείς τους πολίτες και να πρέπει
µε τις ελλείψεις που σήµερα υπάρχουν στον τοµέα της υγείας
να µιλάς για πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που απλά είναι
ένα µικρό µπάλωµα στη µεγάλη τρύπα. Σήµερα, που οι υπηρε-
σίες της χώρας είναι ανεπαρκείς να ανταποκριθούν στις ανάγκες,
η Κυβέρνηση νοµοθετεί πρόχειρα, αποσπασµατικά και κατόπιν
εορτής χωρίς να διαθέτει ένα ολοκληρωµένο και καλά µελετη-
µένο σχέδιο για την υγεία προς όφελος των πολιτών. 

Και εδώ υπάρχει µια ερώτηση: Κυβερνάτε τέσσερα χρόνια.
Δεν είχατε αντιληφθεί επί τέσσερα χρόνια τα κενά αυτά, ώστε να
τα αντιµετωπίσετε εγκαίρως και µε µόνιµα µέτρα; Γιατί εκ των
υστέρων; Γιατί µε αυτόν τον τρόπο;

Τα προηγούµενα χρόνια βιώσαµε την υποχρηµατοδότηση της
υγείας, την υποστελέχωση του ΕΣΥ και τελικά την κατάργηση
της πλήρους αποκλειστικής απασχόλησης των ιατρών του ΕΣΥ,
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µετατρέποντας ένα δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό σε αντικείµενο
ιδιωτικής αγοράς. Η Νέα Δηµοκρατία, προεκλογικά χρησιµοποί-
ησε τρεις λέξεις σταθερότητα, ανάπτυξη και ασφάλεια. Σταθε-
ρότητα, ασφάλεια και ανάπτυξη χωρίς ένα ισχυρό κοινωνικό
κράτος και χωρίς άµβλυνση των ανισοτήτων δεν µπορεί να υπάρ-
ξει. 

Ασφάλεια δεν είναι µόνο η προστασία των πολιτών από έκνο-
µες και εγκληµατικές ενέργειες, που και αυτή δεν επιτυγχάνεται.
Ασφάλεια είναι να µη νιώθει ο πολίτης απροστάτευτος απέναντι
σε κάθε φυσική καταστροφή ή θεοµηνία, να µπορεί η πολιτική να
λαµβάνει µέτρα πρόληψης και να αντιµετωπίζει αποτελεσµατικά
κάθε γεγονός που θέτει σε κίνδυνο τη ζωή και την περιουσία των
πολιτών. Ασφάλεια είναι ο πολίτης να µην αισθάνεται µόνος του
απέναντι στην ασθένεια και αβοήθητος στη δύσκολη στιγµή, να
µπορεί να λαµβάνει περίθαλψη που δικαιούται ως Ευρωπαίος πο-
λίτης ανεξάρτητα από ταξικούς και οικονοµικούς περιορισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι
έχει ως προτεραιότητα τη βελτίωση του ΕΣΥ. Δυστυχώς όµως
για άλλη µια φορά τη διαψεύδει η πραγµατικότητα. Και επειδή
όπως σε πολλά θέµατα έτσι και τώρα διαβάζουµε την πραγµατι-
κότητα διαφορετικά από την Κυβέρνηση, θα µιλήσω σύντοµα και
ενδεικτικά για τον τόπο µου, το Νοµό Λασιθίου. Ακόµα και το κα-
λοκαίρι µε αυξηµένες ανάγκες και µε ένα πολύ δύσκολο οδικό
δίκτυο διατίθενται µόλις δύο οχήµατα ΕΚΑΒ το πρωί κι ένα το
βράδυ που εξυπηρετούν την Ιεράπετρα και τον Άγιο Νικόλαο,
ένα µόνο όχηµα για τη Σητεία. Υπάρχει µεγάλη έλλειψη προσω-
πικού και µέσων. Συνολικά ενεργά είναι δέκα άτοµα, ενώ απαι-
τούνται τουλάχιστον είκοσι δύο για να πούµε ότι στοιχειωδώς θα
καλυφθούν οι ανάγκες του νοµού. Το νεότερο όχηµα είναι του
2004 από χορηγία του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Όλα τα
οχήµατα είναι παλιά µε κόστος συντήρησης µεγάλο και φυσικά
όχι και τόσο ασφαλή. Πολλά από τα κόστη σε εξοπλισµό τα χρε-
ώνονται οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Υπάρχει έλλειψη απινιδωτή και
έλλειψη προσωπίδας απινιδωτή για παιδιά.

Ο υπάρχων ένας απινιδωτής είναι παλαιάς τεχνολογίας και όχι
αποτελεσµατικός. Ελλείψεις σε ειδικότητες γιατρών και νοση-
λευτικό προσωπικό. Ενδεικτικά αναφέρω, στην Ιεράπετρα υπάρ-
χει µία αναισθησιολόγος, ένας ορθοπεδικός, ένας παθολόγος κι
ακτινολόγος στα όρια της παραίτησης. Με έναν παθολόγο δεν
µπορεί να καλυφθεί το πρόγραµµα εφηµεριών όλου του µήνα,
µε αποτέλεσµα οι ασθενείς να µεταφέρονται σε άλλα νοσοκο-
µεία. Επίσης, επειδή δεν υπάρχει ούτε παθολογική κλινική, τα πε-
ριστατικά διακοµίζονται σε άλλα νοσοκοµεία. 

Υπάρχουν προβλήµατα και µε τους επικουρικούς γιατρούς και
συµβασιούχους, γιατί δεν υπάρχει κανένα πλάνο γι’ αυτούς. Ζουν
µόνιµα µέσα σε µια εργασιακή ανασφάλεια. Και µε τις πρόσφα-
τες ανακοινώσεις της Αναπληρώτριας Υπουργού Υγείας αναφο-
ρικά µε τα χιλιοµετρικά κριτήρια, το Νοσοκοµείο της Ιεράπετρας
θα µείνει ως έχει. Αυτό πρέπει να το λέµε ασφάλεια;

Και στα υπόλοιπα νοσοκοµεία του νοµού, η κατάσταση δεν
είναι καλύτερη. Η πρόβλεψη του νοµοσχεδίου για πληρώµατα
του ΕΚΑΒ µε αποσπάσεις οδηγών από δήµους, Πυροσβεστικό
Σώµα και Ένοπλες Δυνάµεις, δεν θα λύσει το πρόβληµα ούτε καν
προσωρινά. 

Και µε συγχωρείτε, αλλά θεωρώ ντροπή την µέρα που καίγεται
η µίση Ελλάδα, έστω και να συζητάµε πως θα πάρουµε πυροσβέ-
στες από το Πυροσβεστικό Σώµα για να τους µεταφέρουµε σε
ένα άλλο Σώµα, το οποίο όντως πλήττεται. Μάλιστα, µιλώντας
µε εκπροσώπους του Πυροσβεστικού Σώµατος, οι ελλείψεις σε
προσωπικό είναι µεγάλες. Οι εποχικοί πυροσβέστες ζούνε στην
ανασφάλεια και κανένα από τα δύο σώµατα -ΕΚΑΒ και πυροσβε-
στική- δεν θεωρούν τη λύση αποτελεσµατική. Τα πληρώµατα των
ασθενοφόρων πρέπει να είναι ειδικά εκπαιδευµένα στις πρώτες
βοήθειες.

Τέλος, υπάρχει θέµα µέσων και υλικών. Συγκεκριµένα στο 6ο

ΕΚΑΒ αναφέρεται ότι η εκπαίδευση στους σπουδαστές παρέχε-
ται µε κατάλληλα διαµορφωµένους χώρους του ΕΚΑΒ, οι εκπαι-
δευτές διαθέτουν υψηλή κατάρτιση και επαγγελµατική εµπειρία
κι αυτό µε ένα πρόγραµµα σπουδών τεσσάρων συν ένα εξαµή-
νων. Εδώ να σηµειώσουµε ότι αυτό που λείπει για να έρθει το
προσωπικό, είναι τα κίνητρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ο Νοµός Λασιθίου
δεν αποτελεί εξαίρεση. Παντού στην περιφέρεια το ΕΣΥ καταρ-
ρέει. Οι κάτοικοι και οι επισκέπτες της περιφέρειας ζούνε µε τον
φόβο µη τυχόν και αρρωστήσουν. Οι πολίτες συχνά λένε τη
φράση «εδώ πέρα από τύχη ζούµε». 

Όµως, και στα µεγάλα αστικά κέντρα, όπως η Αττική, οι υπη-
ρεσίες των νοσοκοµείων, των κέντρων υγείας και του ΕΚΑΒ
έχουν απαξιωθεί. Το ΕΣΥ υποχρηµατοδοτείται. Η επιχορήγηση
των νοσοκοµείων από τον κρατικό προϋπολογισµό έχει µειωθεί
κατά 860 εκατοµµύρια ευρώ από το 2015 έως σήµερα. Το ποσο-
στό του ΑΕΠ που διατίθεται για την υγεία είναι κάτω από το µέσο
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση αρνείται την πρόταση µας να
ανακατευθυνθούν οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης και να δοθεί
µεγαλύτερο µέρος στην ενίσχυση του ΕΣΥ και του ΕΚΑΒ, τουλά-
χιστον 8% µε 10%. Αρνείται την ολοκληρωµένη πρόταση του
ΠΑΣΟΚ για ένα σύγχρονο ΕΣΥ προς όφελος των ασθενέστερων
πολιτών, βασικό πυλώνα του κοινωνικού κράτους, µε σύγχρονα
δηµόσια νοσοκοµεία και αξιακά επιλεγµένες διοικήσεις, µε δηµι-
ουργία κέντρων χρόνιων παθήσεων, µονάδων ηµερήσιας νοση-
λείας, δηµόσια κέντρα αποκατάστασης, µε κάλυψη όλων των
πραγµατικών κενών του ΕΣΥ µε µόνιµες προσλήψεις και διαφα-
νείς διαδικασίες, µε αύξηση των αµοιβών και αναθεώρηση των
µισθολογίων, µε ένταξη όλων των υγειονοµικών στα βαρέα και
ανθυγιεινά, µε επαρκώς στελεχωµένα νοσοκοµεία στα µεγάλα
νησιά και µε µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας και πλήρης στε-
λέχωσης στα µικρότερα, µε στήριξη και αύξηση των δηµοσίων
δοµών ψυχικής υγείας, µε κατάργηση του ποσοστού συµµετοχής
στην αγορά φαρµάκων για τις ευάλωτες οµάδες, τους χαµηλο-
συνταξιούχους και τους ανέργους, µε ψηφιακό µετασχηµατισµό
στην υγεία, µε λειτουργία ανεξάρτητου µηχανισµού αξιολόγη-
σης. 

Δυστυχώς, µε µπαλώµατα δεν απαντώνται τα µακροχρόνια
προβλήµατα του ΕΣΥ που αφορούν την επάρκεια προσωπικού,
τον ρόλο και τη λειτουργία της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
τις δοµές, την ανθεκτικότητα του συστήµατος υγείας, τις αµοι-
βές και τα κίνητρα των υγειονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας. Σε τριάντα δευτερόλεπτα τελεί-
ωσα. Ας γυρίσουµε στο 1983 και ας θυµηθούµε. η δηµιουργία
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας βασίστηκε στην εξής θεµελιώδη
αρχή, το κράτος έχει την ευθύνη και την παροχή των υπηρεσιών
υγείας στο σύνολο των πολιτών. Οι υπηρεσίες υγείας παρέχονται
ισότιµα σε κάθε πολίτη ανεξάρτητα από την οικονοµική κοινωνική
και επαγγελµατική του κατάσταση µέσα σε ένα ενιαίο αποκεν-
τρωµένο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Ας µην το ξεχάσουµε και ας δοµήσουµε ξανά το ΕΣΥ πάνω σε
αυτή την αρχή. Το ΠΑΣΟΚ έχει δείξει το δρόµο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Ελένη Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευθερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παραιτήθηκε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µου δόθηκε.

Καλώς. 
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Νεοκλή Κρητικό από την Νέα Δηµο-

κρατία. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, συνάδελφοι κατ’ αρχάς θα ήθελα

και εγώ µε τη σειρά µου να εκφράσω τη θλίψη µου για τον τρα-
γικό χαµό των πιλότων Χρήστο Μουλά και Περικλή Στεφανίδη. Η
απώλειά τους αποδεικνύει για µια ακόµα φορά τη µεγάλη αί-
σθηση καθήκοντος αλλά και την αυταπάρνηση που επιδεικνύουν
οι άνθρωποι που υπηρετούν την πατρίδα µας στην πρώτη
γραµµή. Εκφράζω και από αυτό το Βήµα τα ειλικρινή µου συλ-
λυπητήρια στις οικογένειες τους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την αναφορά µου στο
σηµερινό σχέδιο νόµου, θα ήθελα να επισηµάνω και µία ρύθµιση
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περισσότερο διαδικαστική αλλά ιδιαίτερα ουσιαστική για όλους
τους συµπολίτες µας. Αναφέροµαι στην απόφαση για παράταση
της προθεσµίας υποβολής των φετινών φορολογικών δηλώσεων
µέχρι και το τέλος Αυγούστου. Όπως και στην υπόλοιπη Ελλάδα
έτσι και οι Λάκωνες συµπατριώτες µου θα έχουν την ευκαιρία να
υποβάλουν τις δηλώσεις τους µε µεγαλύτερη άνεση χρόνου, η
οποία ήταν απαραίτητη µιας και τις τελευταίες ηµέρες φορολο-
γούµενοι, λογιστές και φοροτεχνικοί ήταν, κυριολεκτικά, αυτό
που λέµε στο «κόκκινο». Η παράταση αυτή δίνει στους πολίτες
τη δυνατότητα να πάρουν µια ανάσα και να προγραµµατίσουν
καλύτερα τις υποχρεώσεις τους.

Κυρίες και κύριοι, συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Υγείας και οι προτεινόµενες προς κύρωση πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου όσο και οι προτεινόµενες ρυθµίσεις
του Υπουργείου Υγείας αποτελούν µια ακόµα χειροπιαστή από-
δειξη του ήθους και της συνέπειας που χαρακτηρίζουν τη διακυ-
βέρνηση της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία. Όταν χρειάζονται
διορθωτικές ή συµπληρωµατικές πράξεις, προκειµένου να διευ-
κολυνθεί η λειτουργία του κράτους και να λειτουργήσει προς
όφελος του πολίτη η Κυβέρνηση θα παρεµβαίνει µε ταχύτητα και
υπευθυνότητα ανά πάσα στιγµή, ιδιαίτερα στον τόσο ευαίσθητο
τοµέα της υγείας. 

Εξάλλου από τις πρώτες ηµέρες διακυβέρνησης της χώρας
από τον Κυριάκο Μητσοτάκη η Κυβέρνησή του, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν επέλεξε να εφαρµόσει το πρόγραµµά του
µε τρόπο επικοινωνιακό, ούτε περιµένει να επωφεληθεί από τη
νωπή, ισχυρή, λαϊκή εντολή που έλαβε από τον ελληνικό λαό. Πα-
ρεµβαίνει άµεσα και αποτελεσµατικά, προκειµένου να δοθούν
ακόµα καλύτερες διευκρινήσεις και λύσεις σε θέµατα, όπως για
παράδειγµα εκείνες των εκλογών της τοπικής αυτοδιοίκησης, οι
οποίες θα διεξαχθούν τον προσεχή Οκτώβριο. 

Δεν είναι λοιπόν, τυχαίο ότι µέσα σε ένα ελάχιστο διάστηµα
ενός µηνός από την εκλογική νίκη της, όλοι συζητούν για την τα-
χύτητα των παρεµβάσεων στη δοµή και λειτουργία του κράτους. 

Τόσο οι προτεινόµενες προς κύρωση πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου όσο και οι προτεινόµενες ρυθµίσεις του Υπουργείου
Υγείας αποτελούν διατάξεις χρήσιµες, οι οποίες αντιµετωπίζουν
υπαρκτές και ουσιώδεις ανάγκες για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Όσον αφορά τώρα τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, µε
το άρθρο 1 της 12ης Ιουνίου 2023 πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου παρατάθηκε ο χρόνος παραµονής στην υπηρεσία ιατρών
διαφόρων ειδικοτήτων, όπως η νεφρολογία, η παιδιατρική και η
χειρουργική παίδων. Αυτά είναι σοβαρά πράγµατα κυρίες και κύ-
ριοι διότι αυτή η διάταξη περιλαµβάνει χειρουργικές ειδικότητες
σε µικρά νοσοκοµεία και κέντρα υγείας. Είναι µια ρύθµιση που
στηρίζει τις περισσότερο αποµακρυσµένες από τα αστικά κέντρα
περιοχές. 

Επίσης, η διάταξη αυτή είναι σηµαντική επειδή στηρίζει τις
υγειονοµικές µονάδες εν µέσω τουριστικής περιόδου. Και αυτή
είναι µια πτυχή του ζητήµατος που δεν πρέπει να παραβλέπουµε,
αφού ο τουρισµός δηµιουργεί αυξηµένο φόρτο εργασίας για
τους ιατρούς και το λοιπό προσωπικό των υγειονοµικών µονά-
δων. 

Στο ίδιο πλαίσιο κινείται και η προτεινόµενη προς κύρωση
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου της 5ης Ιουλίου του 2023. Με
αυτήν προβλέφθηκε η ενίσχυση των πληρωµάτων µε προσωπικό
από τις Ένοπλες Δυνάµεις στην Πυροσβεστική και οδηγούς από
τους ΟΤΑ για τη στελέχωση ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ και των κέν-
τρων υγείας, µε σκοπό την ενίσχυσή τους µε οδηγούς, ώστε να
µπορούν να κυκλοφορούν, να προσφέρουν τις πολύτιµες υπηρε-
σίες τους, περισσότερα οχήµατα σε νησιά, αποµακρυσµένες και
δυσπρόσιτες περιοχές και να υπάρχει βέβαια µια επαρκή κάλυψη
όλο το εικοσιτετράωρο. 

Προβλέπεται η άµεση τοποθέτηση επαγγελµατιών οπλιτών και
πυροσβεστών σε µικρά νησιά που δεν έχουν τοµείς σε ΕΚΑΒ και
στα οποία καταγράφεται έλλειψη σε προσωπικό των ασθενοφό-
ρων των κέντρων υγείας. 

Έτσι αντιµετωπίζεται µια εξαιρετικά επείγουσα ανάγκη και ενι-
σχύονται και πάλι µε ουσιαστικό τρόπο τα κέντρα υγείας και τα
πολυδύναµα περιφερειακά ιατρεία, τόσο των νησιωτικών όσο και
των ορεινών περιοχών. Επειδή πολλοί συζητάµε αυτή η λύση,

όπως έχει πια ξεκαθαρίσει ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης είναι, κυρίες και κύριοι µόνο προσωρινή.

Δεν αποτελεί υποκατάστατο του συνολικού σχεδιασµού για το
ΕΚΑΒ. Όλα αυτά µε δεδοµένο και αδιαπραγµάτευτο πως η υγεία
είναι ένα δηµόσιο αγαθό, είναι το πολυτιµότερο αγαθό για τον
άνθρωπο. Είναι ο παράγοντας εκείνος ο οποίος υπολογίζει, ορί-
ζει, καθορίζει, προσδιορίζει τη φυσιολογική, τη φυσική, ψυχολο-
γική, όπως και την πνευµατική µας κατάσταση.

Οφείλουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, να την προσφέρουµε σε
όλους ανεξαιρέτως τους πολίτες ισότιµα. Ανεξάρτητα από το
πόσο αποµακρυσµένο ή αποµονωµένο είναι ένα µέρος, ένας οι-
κισµός ή ένα χωριό, µια υπεύθυνη πολιτική ηγεσία οφείλει να κα-
ταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε να απολαµβάνουν όλες
και όλοι τα οφέλη ενός δηµοσίου συστήµατος υγείας, όχι µόνο
γιατί οι υπηρεσίες υγείας πρέπει να κατανέµονται βάσει των υγει-
ονοµικών αναγκών, αλλά και γιατί οι ανάγκες για ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη δεν περιορίζονται µόνο στις µεγάλες πόλεις,
όπου βέβαια η πληθυσµιακή πίεση είναι σαφώς µεγαλύτερη. Αν-
τίθετα, κάθε πολίτης, όπου και αν κατοικεί, σε κάθε πόλη και
χωριό, δικαιούται ισότιµη πρόσβαση στο δηµόσιο αγαθό της
υγείας.

Θεωρώ πως η Κυβέρνηση κινείται στον τοµέα αυτόν προς τη
σωστή κατεύθυνση. Προσωπικά, δεσµεύοµαι προς κάθε συµπα-
τριώτη µου πως θα συνεχίσω την προσπάθεια για όλο και καλύ-
τερες συνθήκες υγειονοµικής περίθαλψης στη Λακωνία. Θα
διεκδικήσω να γίνουν θεσµικές παρεµβάσεις οι οποίες θα βελ-
τιώσουν το επίπεδο παροχής υγειονοµικών υπηρεσιών, αλλά και
συνθηκών εργασίας στα Νοσοκοµεία της Σπάρτης και των Μο-
λάων, στα κέντρα υγείας του νοµού µας, καθώς και στο ΕΚΑΒ.

Ο παραπάνω στόχος αποτελεί και προσωπικό στοίχηµα σε
έναν νόµο ο οποίος δικαιούται περισσότερο προσοχή στον άν-
θρωπο, µέσα από καλύτερες υπηρεσίες υγείας. Είναι ένας στό-
χος ο οποίος αρχίζει να γίνεται ορατός και στον οποίο θα παίξει
σηµαντικότατο ρόλο η κατασκευή-ολοκλήρωση του νέου Νοσο-
κοµείου Σπάρτης, ενός οράµατος το οποίο θα υλοποιηθεί εντός
του χρονοδιαγράµµατος, µε την καθοριστική βοήθεια του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος», σε συνεργασία πάντα µε το Υπουρ-
γείο Υγείας και την Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό

ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών.
Θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό Υγείας, κ. Χρυσοχοΐδη.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ όλες και όλους τους συναδέλφους για τη διεξοδική

συζήτηση που είχαµε εδώ και περίπου έντεκα ώρες εδώ, στην
Αίθουσα.

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια παρατήρηση-επισήµανση µε
βάση αυτά που ακούσαµε από κάποιους, αλλά κυρίως από έναν
οµιλητή από την πλευρά των Σπαρτιατών, όπου έγινε ένα κή-
ρυγµα κατά των εµβολίων και των εµβολιασµών.

Δικαίωµά τους να έχουν αυτές τις απόψεις, αλλά από την άλλη
πλευρά, υπενθυµίζω ξανά στους φίλους µας ότι υπάρχουν νέα
παιδιά, νέοι άνθρωποι ανεµβολίαστοι, που έχασαν τη ζωή τους
τόσο άδικα µέσα στην πανδηµία και ήταν αρκετοί, πέρα από τους
πιο ηλικιωµένους, που επίσης ανεµβολίαστοι και πολύ ευάλωτοι,
λόγω υποκειµένων νοσηµάτων, έχασαν και αυτοί τη ζωή τους
µέσα σε µια περίοδο όπου οι άνθρωποι δεν µπορούσαν ούτε να
θρηνήσουν όπως έπρεπε τους νεκρούς τους. Γι’ αυτό πρέπει να
είµαστε πολύ προσεκτικοί.

Όµως, πρέπει να είµαστε προσεκτικοί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για κάτι ακόµα πιο σηµαντικό. Εδώ λίγο-πολύ, περίπου
εµφανίστηκε ο εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, εκθειάζοντας τον
Κασιδιάρη, ο οποίος αυτή τη στιγµή είναι έγκλειστος στις φυλα-
κές, αλλά αυτό δεν µε αφορά. Δεν αναφέροµαι σε αυτό και τις
αποφάσεις της δικαιοσύνης. Αυτή θα κρίνει για το ποινικό µέρος.
Δεν ασχολούµαι και το λέω µε πολύ σεβασµό.

Αυτό µε το οποίο ασχολούµαι, όµως, είναι ότι πολλοί από εµάς
εδώ µέσα βιώσαµε τα προηγούµενα χρόνια τη βία, λεκτική και
όχι µόνο. Βιώσαµε δολοφονίες αθώων παιδιών: Ο Παύλος Φύσ-
σας, δύο νέα παιδιά εικοσάχρονα, που ήταν µέλη της Χρυσής
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Αυγής και προστάτευαν τα γραφεία τους στο Νέο Ηράκλειο και
χάθηκαν, δολοφονηµένοι και είχαµε διαρκώς βίαια επεισόδια και
άσκηση βίας.

Η βία, λοιπόν, δεν έχει θέση ούτε εδώ µέσα ούτε στη δηµο-
κρατία. Να τελειώνουµε µε αυτά. Ο ελληνικός λαός τα τιµώρησε
όλα αυτά τα φαινόµενα. Ο ελληνικός λαός εξαφάνισε τη Χρυσή
Αυγή, η οποία δεν είναι στο Κοινοβούλιο αυτή τη στιγµή.

Ο ελληνικός λαός, µετά από µια περιπέτεια, δυσκολίες, κρίση
επί πολλά χρόνια την προηγούµενη δεκαετία, µπήκε ξανά σε µια
νέα πορεία αισιοδοξίας, ανόδου της οικονοµίας και ευηµερίας,
που κάθε µέρα, µέσα από τις πολιτικές της παλεύει η Κυβέρνηση.
Όλος ο πολιτικός κόσµος θεωρώ ότι πήρε µαθήµατα από εκείνη
την περίοδο και είµαστε σταθερά κάθε µέρα υπέρ της προσπά-
θειας να ενδυναµώσουµε τη δηµοκρατία.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, θέλω να θυµίσω ότι αυτή η ρύθµιση
είναι µια έκτακτη ρύθµιση. Είναι µια ρύθµιση η οποία αφορά στην
έκτακτη αποστολή µονίµων οπλιτών από τις Ένοπλες Δυνάµεις,
οι οποίοι στελεχώνουν εξήντα ένα κέντρα υγείας -εκατόν ενε-
νήντα ένα άτοµα- σε διάφορες περιοχές της χώρας. Αυτές οι πε-
ριοχές δεν είχαν µέχρι τώρα καµιά απολύτως κάλυψη.

Αναρωτηθείτε πώς στα νησιά αυτά και σε κάποιες δυσπρόσι-
τες περιοχές τα κέντρα υγείας, οι δήµαρχοι, οι τοπικές κοινωνίες
εξυπηρετούσαν τις ανάγκες τους. Κάνουµε µια προσπάθεια να
καλύψουµε εκτάκτως κάποιες άµεσες ανάγκες µέχρι τέλος του
χρόνου το πολύ. Δεν είναι µόνιµες λύσεις.

Και εγώ στις προγραµµατικές δηλώσεις υποστήριξα ότι το σύ-
στηµα υγείας εδώ και πολλά χρόνια δεν έχει ανανεωθεί, δεν έχει
εκσυγχρονιστεί και µάλιστα, µε τον COVID δοκιµάστηκε πάρα
πολύ, µε αποτέλεσµα οι δοµές του την εποχή εκείνη να δοκιµα-
στούν, όπως δοκιµάστηκαν και οι άνθρωποι.

Οι άνθρωποι υπερέβησαν τον εαυτό τους, υπερέβαλαν προ-
σπάθειες και κατορθώσαµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το δηµό-
σιο σύστηµα υγείας, να αντιµετωπίσει και να διαχειριστεί την
πανδηµία και ταυτόχρονα, να σταθεί και όρθια η ελληνική κοινω-
νία µε τις πολιτικές που ασκήθηκαν. Αυτό αφορούσε και την Ελ-
λάδα, αφορούσε όλη την Ευρώπη, αφορούσε τις Ηνωµένες
Πολιτείες, αλλά αφορούσε και λαούς και έθνη από τις άλλες
ηπείρους.

Έγινε µια τεράστια προσπάθεια και πραγµατικά, η ανθρωπό-
τητα έµεινε όρθια και η ελληνική κοινωνία µε όλα αυτά που συ-
νέβησαν και στο υγειονοµικό, αλλά και στο οικονοµικό και στο
κοινωνικό πεδίο, κατόρθωσε και βγήκε από αυτή την κρίση και
µε αισιοδοξία αντιµετωπίζουµε το µέλλον και της Ελλάδας και
της πατρίδας µας και της κοινωνίας.

Είναι, λοιπόν, µια έκτακτη ανάγκη και αυτό µας αναγκάζει να
καλύψουµε αυτή την έκτακτη ανάγκη µε τρόπο σύντοµο, ταχύ
και αποτελεσµατικό. Επαναλαµβάνω ότι δεν υπάρχουν πτυχιού-
χοι ΙΕΚ ΕΚΑΒ έτοιµοι να αναλάβουν δουλειά. Ήδη έχουµε τους
διακόσιους πενήντα, αυτούς τους οποίους προκηρύξαµε πριν
από λίγες µέρες στην πλατφόρµα των επικουρικών για δύο χρό-
νια και φοβούµαι ότι δεν θα έχουµε πάλι προσέλευση όχι λόγω
του γεγονότος ότι δεν είναι µόνιµοι, όπως ακούγεται εδώ. Διότι
κάθε φορά προσπαθούµε να βρούµε µια δικαιολογία. Προσπα-
θούµε να βρούµε κάτι για να ασκήσουµε κριτική. Μα και µε νο-
σηλευτές έχουµε πρόβληµα στη χώρα και µε ιατρικό προσωπικό.

Το θέµα είναι πώς µπορούµε να κάνουµε ελκυστικό το σύ-
στηµα υγείας, πώς µπορούµε να το αλλάξουµε, έτσι ώστε να
προσελκύσουµε ικανό αριθµό προσώπων, µιας και έχουµε µπρο-
στά µας την υλοποίηση µιας προεκλογικής εξαγγελίας για προσ-
λήψεις δέκα χιλιάδων νοσηλευτών, ιατρών και άλλου προσω-
πικού στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Πρέπει να δούµε κατάµατα την πραγµατικότητα. Ακούω κάποι-
ους να λένε ότι σε κάποιες άλλες χώρες παίρνουν τεράστιους µι-
σθούς. Μα, δεν λύνεται έτσι το πρόβληµα! Δεν έχει η Ελλάδα τη
δυνατότητα να πληρώσει αυτούς τους τεράστιους µισθούς. Είµαι
βέβαιος ότι χρειάζεται, και θα συµφωνήσουµε όλοι, να αυξή-
σουµε περαιτέρω τους µισθούς των ιατρών, των νοσηλευτών και
του λοιπού προσωπικού. Λένε κάποιοι για µισθούς και εισοδή-
µατα άλλων χωρών, οι οποίες, µάλιστα, δεν είναι χώρες πολύ
πλούσιες, αλλά είναι χώρες οι οποίες προφανώς έχουν προβλή-
µατα και διαθέτουν ένα µεγάλο ποσό για την περίθαλψη στην πε-

ριοχή τους. Αυτός, λοιπόν, είναι ο στόχος της πρωτοβουλίας που
πήραµε. 

Εύχοµαι πραγµατικά, τώρα που προκηρύσσουµε και επικουρι-
κές, αλλά και µόνιµες θέσεις, να µπορέσουν αυτές να καλυφθούν
από αυτούς οι οποίοι έχουν τα προσόντα για να προσληφθούν
στο δηµόσιο σύστηµα. Επίσης, θέλω να σας πω ότι δεν πήγε κά-
ποιος πυροσβέστης και δεν υπάρχει ούτε ένας πυροσβέστης
στην κάλυψη αναγκών νησιών και δυσπρόσιτων περιοχών. Είναι
µόνο εκατόν ενενήντα ένας οπλίτες µόνιµοι των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Επίσης, ακούστηκαν και άλλα πράγµατα σχετικά µε την αν-
τιµετώπιση και τη διαχείριση της πανδηµίας στην Ελλάδα.
Υπάρχει η έκθεση του ΠΟΥ, η οποία είναι σαφής, και λέει µε
πόσο ικανοποιητικό τρόπο η Ελλάδα διαχειρίστηκε την πανδηµία
όλα αυτά τα δυόµισι περίπου χρόνια που κράτησε αυτή η λαί-
λαπα που κατέκλυσε όλο τον κόσµο. 

Και επιτρέψτε µου να πω και το εξής, επειδή στην πολιτική και
στην αναµέτρηση που γίνεται εδώ πρέπει υπάρχουν και κάποια
στοιχεία. Ακούµε συνεχώς πράγµατα τα οποία δεν ανταποκρί-
νονται στην πραγµατικότητα ή δεν τα γνωρίζουµε ή, εν πάση πε-
ριπτώσει, διαστρεβλώνουν την πραγµατικότητα. Λοιπόν, ο
τελευταίος προϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ, το 2019 δηλαδή, ήταν
3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο τελευταίος, το 2023, της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι 5,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή αύξηση 1,4
δισεκατοµµύριο ευρώ, χωρίς να υπολογίζονται οι δαπάνες της
πανδηµίας, οι οποίες ήταν πάρα πολλές. Και να προσθέσουµε σε
αυτό ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ που αφορά την προσθήκη
του Ταµείου Ανάκαµψης στη χώρα και αφορά υποδοµές, δοµές,
εκπαίδευση προσωπικού, τεχνολογικό εξοπλισµό. 

Επίσης, για πρώτη φορά µετά από δεκαπέντε χρόνια αυξήθη-
καν οι µισθοί των γιατρών 10%. Δόθηκε επίδοµα 400 ευρώ στους
γιατρούς, επίσης 400 ευρώ επίδοµα στους γιατρούς που είναι
στις ΜΕΘ, και 400 ευρώ στους αναισθησιολόγους. Στους για-
τρούς ΕΚΑΒ δόθηκαν 250 ευρώ τον µήνα. Επίσης, 800 ευρώ δό-
θηκαν -που είναι το 50% της αξίας του µισθού τους- και στους
γιατρούς των κέντρων υγείας. Στους νοσηλευτές δόθηκε επί-
δοµα επικινδυνότητας 20 ευρώ έως 200 ευρώ τον µήνα. Και την
1-1-2024, όπως ξέρετε, θα πάρουν όλοι οι εργαζόµενοι στο δη-
µόσιο, οι δηµόσιοι υπάλληλοι, τις αυξήσεις που ανακοινώθηκαν
πριν από λίγες ηµέρες. 

Πάµε στις προσλήψεις. Επίσης, έχουµε παραπάνω εργαζόµε-
νους στο σύστηµα υγείας περίπου δεκαπέντε χιλιάδες από ό,τι
το 2009. Είναι περίπου επτά χιλιάδες µόνιµοι και οκτώ χιλιάδες
επικουρικοί, οι οποίοι εργάζονται αυτήν τη στιγµή στο δηµόσιο.
Στο ΕΚΑΒ το 2019 ήταν τρεις χιλιάδες εξακόσιοι δεκατέσσερις
εργαζόµενοι, και σήµερα είναι τέσσερις χιλιάδες εκατόν τριάντα
εννέα, δηλαδή είναι πεντακόσιοι πενήντα επιπλέον. Αυτά είναι
µεγέθη, αυτά είναι πραγµατικότητες, αυτά είναι προσθήκες που
έγιναν στο σύστηµα υγείας και στο ΕΚΑΒ και στα κέντρα υγείας,
έτσι ώστε να ενδυναµώσουµε συνολικά τη δηµόσια υγεία και το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας στη χώρα µας. Όλα αυτά δεν τα ανα-
φέρω γιατί θεωρώ ότι η κατάσταση στο σύστηµα υγείας, στα νο-
σοκοµεία µας, είναι τέτοια που να εκφράζω την ικανοποίησή µου.
Τα αναφέρω για να αποκαταστήσω την πραγµατικότητα απέναντι
στις διαστρεβλώσεις που ακούγονταν. Αλλά κυρίως λέω ότι
υπάρχουν µεγάλα περιθώρια. 

Έχουµε χρέος εµείς που αναλάβαµε πριν από λίγες ηµέρες τη
νέα εντολή, έχουµε χρέος πραγµατικά να δηµιουργήσουµε ένα
σύστηµα υγείας, να δηµιουργήσουµε µια δηµόσια υγεία, να δη-
µιουργήσουµε νοσηλευτικά ιδρύµατα, στα οποία θα µπορεί να
προσέρχεται ο πολίτης και να απολαµβάνει υπηρεσίες ποιοτικές,
καλές υπηρεσίες, και να αισθάνεται ικανοποιηµένος ότι τον υπο-
δέχεται ένα δηµόσιο σύστηµα που τον σέβεται, που µπορεί να
τον περιθάλψει και µπορεί στο τέλος πραγµατικά να τον θερα-
πεύσει. Αυτός είναι ο στόχος µας. Και σας υπόσχοµαι και δε-
σµευόµαστε, και εγώ και οι συνάδελφοί µου που είναι εδώ
παρόντες, να εργαστούµε σκληρά χωρίς πολλά λόγια µε καθη-
µερινή δουλειά και προσπάθεια, µε τεκµηρίωση, έτσι ώστε να γί-
νουµε αποτελεσµατικοί, να υπηρετήσουµε την εντολή του
ελληνικού λαού για να φτιάξουµε µια υγεία για όλους τους πολί-
τες και κυρίως για τους πιο ευάλωτους. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευ-

θερίας, την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζήτησα να µιλήσω µετά τον

Υπουργό, την τοποθέτηση του οποίου περίµενα εναγωνίως για
να µας παρουσιάσει το νοµοσχέδιο το οποίο συζητείται, αλλά και
τις τροπολογίες που κατατέθηκαν χτες το βράδυ στις 23.00’ και
στις 23.30’, ενώ παράλληλα γινόταν συζήτηση εδώ στη Βουλή
µέχρι τις δυόµιση το πρωί. 

Θα ξεκινήσω από το θέµα µε το οποίο ξεκίνησε την οµιλία του
ο κύριος Υπουργός, τη βία. Και θα ήθελα να πω απερίφραστα ότι
η Πλεύση Ελευθερίας καταδικάζει την άσκηση βίας εναντίον
µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου. Άκουσα την καταγγελία από
πλευράς των Βουλευτών του ΚΚΕ ότι υπήρξε επίθεση σε Βου-
λευτή τους, τον κ. Δελή, ενώ επιχείρησε να συνδράµει µια γυ-
ναίκα, την οποία διώχνουν από το σπίτι της για µηδαµινή οφειλή.
Οι Βουλευτές κατά την άσκηση των καθηκόντων τους πρέπει να
είναι απολύτως προστατευµένοι. Και βεβαίως εάν ασκήθηκε βία
αστυνοµική, αυτό θα πρέπει να ερευνηθεί, και η Βουλή δεν µπο-
ρεί να µείνει σιωπηλή. Η δική µας πάντως στάση θα είναι πάντοτε
στάση καταδίκης σε τέτοιου είδους περιστατικά και πάντοτε
στάση υπεράσπισης των µελών του Κοινοβουλίου που µπορεί να
υποστούν τέτοιου είδους επιθέσεις.

Κύριε Υπουργέ, περίµενα εναγωνίως να τοποθετηθείτε και για
την εξαιρετικά δραµατική κατάσταση που ζει η χώρα όλες αυτές
τις ηµέρες και για τα νοµοσχέδια που συζητούνται. Και περίµενα
συνολικά και η Κυβέρνηση να τοποθετηθεί εδώ στη Βουλή, η
οποία συνεδριάζει µε πρωτοβουλία της. Δυστυχώς, δεν άκουσα
ούτε συγκεκριµένες δεσµεύσεις, ούτε συγκεκριµένες τοποθετή-
σεις, την ώρα που για δέκα ηµέρες η Ρόδος κατακαίγεται. Έχουν
καεί προστατευόµενα ζώα, προστατευόµενα είδη. 

Οι άνθρωποι, οι εθελοντές, οι πυροσβέστες, οι κάτοικοι κατα-
βάλλουν υπεράνθρωπες προσπάθειες, ζουν την αγωνία από το
πρωί µέχρι το βράδυ και µέχρι το άλλο πρωί και στη Βουλή συ-
ζητείται η ανάθεση καθηκόντων οδηγού ασθενοφόρου σε πυρο-
σβέστες. 

Έχω ρωτήσει τον Υπουργό ήδη από τις 17 Ιουλίου, πριν ξε-
σπάσουν οι πυρκαγιές, γιατί όλα όσα συµβαίνουν σήµερα ήταν
απολύτως προβλέψιµα στις 17 Ιουλίου, διότι συµβαίνουν κάθε
χρόνο. Υπέβαλα, λοιπόν, επίκαιρη ερώτηση στον Υπουργό Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας για το ποια µέσα βρί-
σκονται στη διάθεση της πολιτικής προστασίας, ποια µέτρα
έχουν ληφθεί, ποια η οργάνωση, ποια η ετοιµότητα, ποια η δια-
θεσιµότητα του ανθρώπινου δυναµικού και του εξοπλισµού για
την πρόληψη και την αντιµετώπιση πυρκαγιών και την προστασία
των ανθρώπων, των δασών και κάθε έµβιου όντος και για να υλο-
ποιηθεί το «ποτέ ξανά» που είπαµε µετά το Μάτι, που είπαµε µετά
τη βόρεια Εύβοια και που αποτελεί αίτηµα των θυµάτων, των
συγγενών, των τοπικών κοινωνιών, αλλά και συνολικά της ελλη-
νικής κοινωνίας. 

Και δεύτερον, ρώτησα τον Υπουργό: Για την ανάθεση καθη-
κόντων οδηγού ασθενοφόρου σε πυροσβέστες έχουν συνυπο-
λογιστεί οι επιπτώσεις στην πολιτική προστασία που θα στερηθεί
τις σχετικές δυνάµεις; Έχει γίνει µελέτη; Επίσης, έχει προηγηθεί
διαβούλευση µε τους εµπλεκόµενους φορείς και τους εργαζό-
µενους πυροσβέστες, ώστε η ρύθµιση να µην αποτελέσει
πλήγµα για την πολιτική προστασία; 

Καταθέτω την ερώτηση αυτή από 17 Ιουλίου στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν πήρα απάντηση από τον Υφυπουργό τον κ. Τουρνά, ο
οποίος ήρθε στη Βουλή και απάντησε ότι όλα είναι καλώς καµω-
µένα. 

Επανυπέβαλα την ερώτηση η οποία είναι προγραµµατισµένη
να συζητηθεί αύριο και τώρα µου ζήτησε ο κ. Τουρνάς να µην

συζητηθεί λόγω των πολύ βαρέων καθηκόντων, τα οποία καλείται
να επιτελέσει, µε τη χώρα να κατακαίγεται, µε τη Μαγνησία σε
τεράστιο κίνδυνο, µε εκρήξεις στην Νέα Αγχίαλο, µε κινδυνώδεις
καταστάσεις για τις οποίες δεν είπατε τίποτε. 

Εκπροσωπείτε στην Αίθουσα αυτή την Κυβέρνηση. Δεν µπορεί
να απαξιώνετε τη Βουλή και να µην ενηµερώνετε την ώρα που οι
πολίτες αγωνιούν, την ώρα που ο κόσµος περιµένει και οι εθε-
λοντές περιµένουν µε φουσκωτά να παραλάβουν πολίτες προς
την ασφάλεια. 

Κι επειδή τα έχω ζήσει, κύριε Υπουργέ, αυτά στη βόρεια Εύ-
βοια, που καιγόταν επί επτά µέρες σε συνθήκες άπνοιας, χωρίς
έγκαιρη παρέµβαση και θέριεψε η πυρκαγιά, δεν αντιλαµβάνοµαι
πώς δύο χρόνια µετά ο µηχανισµός της Πολιτικής Προστασίας
είναι στην ίδια κατάσταση και έλλειψη ετοιµότητας. Και κυρίως
δεν αντιλαµβάνοµαι πως το αντιµετωπίζετε αυτό σαν κάτι τρέχον.
Δεν µπορώ να αντιληφθώ, πραγµατικά, γιατί εχθές υπήρξε αυτή
η κυβερνητική αλαζονεία, η επιµονή να συνεδριάσει η Βουλή
µέχρι τις δυόµισι το πρωί άδεια για να ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο
που εσείς φέρατε ως εµβληµατικό, η αλαζονεία που λέει: «Θα το
κάνουµε, γιατί µπορούµε, γιατί έχουµε την κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία». Την έχετε, κύριε Υπουργέ. Πήρατε 40%. Δεν σας το αµ-
φισβητεί κανείς. 

Αυτό σας δίνει το δικαίωµα να συµπεριφέρεστε σαν να µην
υπάρχει Βουλή ή σαν να µην υπάρχει αντιπολίτευση στη Βουλή;
Γιατί χτες αυτό κάνατε! Μέχρι τις δυόµισι το πρωί σας επανα-
λαµβάναµε τα αιτήµατα να διακόψει η διαδικασία και να ασχολη-
θούν οι Βουλευτές και µε αυτά που καίνε τους πολίτες,
κυριολεκτικά και µεταφορικά, και εσείς µας διαµηνύατε ότι «Όχι,
θα το κάνουµε γιατί µπορούµε, γιατί έτσι θέλουµε και έτσι µπο-
ρούµε». 

Αυτό είναι µια συµπεριφορά αλαζονική από πλευράς της Κυ-
βέρνησης που δείχνει έλλειψη ενσυναίσθησης και για την κοινω-
νία, την οποία εκπροσωπούν οι Βουλευτές και εκπέµπει
µηνύµατα πολύ ανησυχητικά. Εκπέµπει µηνύµατα αντίθετα µε τις
διαβεβαιώσεις που έχουν διατυπώσει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
και ο Πρωθυπουργός και ο Πρόεδρος της Βουλής ότι δεν θα κυ-
βερνάτε µε αλαζονεία. 

Σήµερα συζητιέται ένα νοµοσχέδιο το οποίο περιέχει δύο πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου µε τις οποίες ρυθµίζονται θέµατα
αρµοδιότητάς σας, κύριε Υπουργέ. 

Και πρέπει να πω στην Αναπληρώτρια Υπουργό, την κ. Αγαπη-
δάκη, ότι οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου δεν είναι αυτό
που είπε. Θα πρέπει να το δείτε, κυρία Υπουργέ, αν έτσι το αντι-
µετωπίζετε. 

Οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου δεν είναι ένα εργαλείο
που έχει η Κυβέρνηση, όπως είπατε στη Βουλή. Οι πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου είναι µία εντελώς έκτακτη διαδικασία
που προβλέπεται στο Σύνταγµα για περιπτώσεις εξαιρετικά επεί-
γουσας και απρόβλεπτης ανάγκης. 

Ξέρετε τι εµφανίζεται ως εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλε-
πτη ανάγκη στο νοµοσχέδιο που φέρνετε; Αυτά τα υπογράφει η
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας µε εισήγηση του Υπουργικού Συµ-
βουλίου. Η πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου υπεγράφη
από την υπηρεσιακή Κυβέρνηση στις 13 Ιουνίου και ως εξαιρε-
τικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη εµφανίζεται: Πρώτον, να
αποτραπεί η διατάραξη της εύρυθµης λειτουργίας των υγειονο-
µικών µονάδων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, ιδίως εν µέσω
της τουριστικής περιόδου, εξαιτίας της επικείµενης αποχώρησης
από την υπηρεσία ιατρών ειδικοτήτων πλέον εκείνων που προ-
βλέπονται στις τάδε περιπτώσεις. Δεύτερον, να συνεχιστεί η
οµαλή προµήθεια υγειονοµικών µονάδων του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας µε µονοκλωνικά αντισώµατα και λοιπά φάρµακα για
την αντιµετώπιση των της νόσου COVID. Και τρίτον, να διασφα-
λιστεί η συνεχής και αδιατάρακτη λειτουργία του ηλεκτρονικού
Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, e-ΕΦΚΑ, εν όψει της
λήξης της αυτοδίκαιης παράτασης της θητείας του διοικητικού
συµβουλίου. 

Αυτά είναι εξαιρετικά επείγουσες και απρόβλεπτες ανάγκες;
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επί τέσσερα χρόνια δεν
προέβλεψε ότι θα λήξουν οι θητείες των γιατρών, ότι θα λήξουν
οι θητείες των διοικητικών συµβουλίων, ότι υπάρχει ανάγκη προ-
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µήθειας των υγειονοµικών µονάδων µε συγκεκριµένα φάρµακα;
Ήταν εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη που την ανα-
κάλυψε η Υπηρεσιακή Κυβέρνηση; Δεν αντιλαµβάνεστε ότι αυτό
αποκαλύπτει ακριβώς εκείνο που η ελληνική κοινωνία είδε µε
φρίκη στις 28 Φλεβάρη του 2023; Ότι δηλαδή ένα ολόκληρο σύ-
στηµα είναι δοµηµένο στο «Πάµε και όπου βγει», «Βλέποντας και
κάνοντας», «Α, λήξανε; Έλα να τα ανανεώσουµε».

Και όσον αφορά τη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που υπογράψατε πια εσείς και η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας βέ-
βαια -εκείνη το εκδίδει µε δική σας εισήγηση- στις 5 Ιουλίου 2023
-διαβάζω από τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου- λέει:
«Έχοντας υπ’ όψιν την εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη
ανάγκη ενίσχυσης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθε-
νοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας,
ΕΚΑΒ, των κέντρων υγείας και των πολυδύναµο περιφερειακών
ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας, µε
διάθεση προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος ή των Ενό-
πλων Δυνάµεων ή µε απόσπαση των Οργανισµών Τοπικής Αυτο-
διοίκησης».

Και αυτό ήταν άλλη µια εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη
ανάγκη; Δηλαδή δεν προβλέψατε επί τέσσερα χρόνια ότι πρέπει
το ΕΚΑΒ να στελεχωθεί και έπρεπε να αρχίσουν να πεθαίνουν
άνθρωποι σε καρότσες αβοήθητοι, περιµένοντας ο ένας µετά τον
άλλον, η µία µετά την άλλη, νεότεροι και µεγαλύτεροι άνθρωποι,
τη βοήθεια που δεν ήρθε ποτέ; Ήταν απρόβλεπτα και εξαιρετικά
επείγοντα αυτά; Δεν ήταν και πρέπει να το πείτε και πρέπει να
αναλάβετε τη σχετική ευθύνη και όταν το κάνετε, πρέπει να γίνει
και µία συνολική συζήτηση για τη δηµόσια υγεία. 

Ο εισηγητής µας, ο κ. Χουρδάκης, σας παρέθεσε µια σειρά
από περιστατικά, ήδη κατά τις προγραµµατικές δηλώσεις. Κλινι-
κές που έχουν γυναικολογική - µαιευτική κλινική και δεν έχουν
παιδιατρική. Άρα, το παιδί γεννιέται και είναι απροστάτευτο. Αυτά
είναι εξαιρετικά επείγοντα και απρόβλεπτα ή είναι πράγµατα που
πρέπει να προνοήσετε και να προβλεφθούν; 

Υπάρχει ένα σοβαρό θέµα, κύριε Υπουργέ. Δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία ότι εµείς θα καταψηφίσουµε αυτή την επινόηση του
να ανατεθούν σε ανεκπαίδευτους ανθρώπους, χωρίς τα τυπικά
και ουσιαστικά προσόντα, οι ανθρώπινες ζωές. Η εκπαίδευση
που πρέπει να έχει ένας άνθρωπος για να επιληφθεί της διακο-
µιδής ενός ασθενούς δεν είναι παιχνίδι και έχετε ιδιαίτερη ευ-
θύνη όταν λέτε «θα το αναθέσουµε όπου βγει και όπου
σκεφτήκαµε». Σκεφτήκαµε στους ΟΤΑ, σκεφτήκαµε στην Πυρο-
σβεστική, σκεφτήκαµε στις Ένοπλες Δυνάµεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Θα θελήσω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Ρώτησα: Διαβουλευθήκατε µε κανένα από αυτά τα Σώµατα και

σας είπαν ότι είναι µια καλή ιδέα; Οι υγειονοµικοί σάς είπαν ότι
είναι µια καλή ιδέα; Οι γιατροί σας είπαν ότι είναι καλό, ότι δεν
κινδυνεύει ο ασθενής, όταν λέτε «έλα µωρέ, όποιος έχει ένα δί-
πλωµα και έχει παρακολουθήσει ένα εξάωρο σεµινάριο καρδιοα-
ναπνευστικής ανάνηψης, αυτό επαρκεί». Αυτό που είναι για τους
πολίτες το κατεπείγον, το ήσσον, το έλασσον, αυτό εσείς το θε-
ωρείτε επαρκές; Και έτσι αντιµετωπίζετε την εξαιρετικά επεί-
γουσα και απρόβλεπτη ανάγκη; Και η Πυροσβεστική; Οι
πυροσβέστες που έχουν γονατίσει -είναι άυπνοι µέρες- περισ-
σεύουν και θα τους αναθέσετε να οδηγούν ασθενοφόρα; 

Και αυτή η συζήτηση είναι παρεµπίπτουσα; Γιατί φέρατε αυτά
τα άρθρα µε τις δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και ταυ-
τόχρονα φέρατε ως επείγοντα είκοσι άρθρα που αλλάζουν όλο
το σύστηµα των δηµοτικών και περιφερειακών εκλογών, που
έχουµε τον Οκτώβριο. 

Και τα εισαγάγατε αυτά στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
που συζητά ζητήµατα του Υπουργείου Υγείας και όχι στην αρµό-
δια Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιο-
σύνης. Και επιχειρείτε να αλλάξετε δυόµισι µήνες -ούτε καν
δυόµισι µήνες- πριν τις εκλογές όλο το σύστηµα των αυτοδιοι-
κητικών εκλογών και της αυτοδιοίκησης. Και αυτό ήταν επείγον
και απρόβλεπτο; Και αυτό δεν µπορούσατε να το κάνετε αλλιώς; 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, χτες στις έντεκα το βράδυ,
πραγµατικά όχι ως Βουλευτής, όχι ως επικεφαλής κοινοβουλευ-

τικού Κόµµατος, ως πολίτης ήλπιζα ότι η Κυβέρνηση ασχολείται
µε τις πυρκαγιές. Κι όµως η Κυβέρνηση δεν ασχολείτο µε τις
πυρκαγιές. Ασχολείτο µε το να υπογράφει διά περιφοράς τρο-
πολογία πολυσέλιδη -οι τροπολογίες ξέρετε επίσης είναι για επεί-
γοντα θέµατα- µε ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας, µε άρθρο 1 µετατά-
ξεις κλάδου επιτελικών στελεχών, άρθρο 2 εγγραφή πιστώσεων
στον προϋπολογισµό του ΑΣΕΠ για την κάλυψη δαπανών, άρθρο
3 ειδική πρόβλεψη για τον ετήσιο προγραµµατισµό προσλήψεων,
άρθρο 4 παράταση προθεσµίας συµµόρφωσης δηµοτικών παι-
δικών βρεφονηπιακών σταθµών- ορισµός προθεσµίας, άρθρο 5
παρατάσεις ρυθµίσεων αρµοδιότητας του νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου-Κτηµατολόγιο, άρθρο 6 ναυπήγηση του τα-
χέως περιπολικού κατευθυνόµενων βληµάτων υπ’ αριθµόν 7 για
την κάλυψη επισκευαστικών αναγκών των λοιπών κ.λπ. του Πο-
λεµικού Ναυτικού, προσθήκη -τροποποίηση, άρθρο 7 χρονική µε-
τάθεση της διαδικασίας εκλογής µελών διοικητικών συµβουλίων
των επιµελητηρίων, άρθρο 8 παράταση συµβάσεων εργασίας
επικουρικού προσωπικού του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Πε-
ριφέρειας Δυτικής Ελλάδας, άρθρο 9 παράταση προθεσµίας για
την έκδοση απόφασης του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας
για την κατανοµή των ποσοστών της εύλογης αµοιβής στους Ορ-
γανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης, άρθρο 10 παράταση προθε-
σµίας παράδοσης πολεοδοµικού σχεδίου. 

Με αυτά ασχολείτο η Κυβέρνηση. Στις 21.17’ υπογράφει ο κ.
Χατζηδάκης, 22.45’ ο κ. Δένδιας, 21.30’ η κ. Κεραµέως, 21.16’ ο
κ. Σταϊκούρας, 22.28’ ο κ. Σκρέκας. Υπογράφουν οι Υπουργοί,
δεν θα τους µνηµονεύσω έναν έναν, αλλά ασχολείτο η Κυβέρ-
νηση µε αυτά και µε αυτό. Και δεν έφτανε αυτό. Και άλλη τροπο-
λογία κατατέθηκε στις 23.30’. 

Είχε προηγουµένως κατατεθεί άλλη τροπολογία, κατεπεί-
γουσα και αυτή «όργανα διοίκησης του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας». Πλήρης αναδιάρθρωση του τρόπου λειτουργίας
του ΕΟΔΥ και αυτό µε τροπολογία στις έντεκα η ώρα τη νύχτα,
την οποία έµαθαν οι ξενυχτισµένοι Βουλευτές -όσοι συµµετεί-
χαµε- είτε τα ξηµερώµατα είτε το πρωί; 

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε βεβαίως ότι διαθέτετε την κοινοβουλευ-
τική Πλειοψηφία. Η Κυβέρνηση τη διαθέτει. Έχει εκατόν πενήντα
οκτώ Βουλευτές, άρα ό,τι θέλει, ψηφίζεται. Αυτός είναι λόγος να
χρησιµοποιείτε τη Βουλή κατ’ αυτόν τον τρόπο ως επικυρωτήριο
για να προσλαµβάνει νοµοθετική ισχύ και να περιβάλλεται µε νο-
µοθετική ισχύ κάθε τι που έχετε αφήσει ως εκκρεµότητα, χωρίς
συζήτηση µέσα στη Βουλή, χωρίς διαβούλευση; Ακόµα και η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής το επισηµαίνει και λέει «δεν
υπάρχει ούτε έκθεση δηµόσιας διαβούλευσης». 

Δεν θα συνεχίσω να εκθέτω αυτό το οποίο συµβαίνει. Κατα-
θέτω την πολύ µεγάλη ανησυχία µου, αν έτσι πράττετε στη
στιγµή µιας εθνικής κρίσης. Γιατί η καταστροφή που σηµειώνεται
στη χώρα είναι µια εθνική κρίση και εµείς σας προσκαλέσαµε
απέναντι σε αυτά που σηµειώνονται, να είµαστε κοντά στους πο-
λίτες, να είµαστε η φωνή των πολιτών και να ασχοληθούµε και
να ανασκουµπωθούµε και να κάνουµε αυτά που πρέπει. Σας κα-
λέσαµε κατ’ επανάληψη και εγώ εξακολουθώ να σας καλώ και
δυστυχώς απαντάτε µε αυτή την αλαζονική πρακτική. 

Καταθέτω την πολύ µεγάλη ανησυχία µου -δεν κατατίθεται δυ-
στυχώς η ανησυχία µου στα Πρακτικά, αλλά την καταθέτω µε
όλη τη δύναµη της ψυχής µου- γιατί αισθάνοµαι ότι η κοινοβου-
λευτική Πλειοψηφία που διαθέτετε, σας κάνει να πιστεύετε ότι
µπορείτε να κάνετε τα πάντα και η εκλογική πλειοψηφία που πή-
ρατε ερµηνεύεται δυστυχώς από εσάς ως λευκή επιταγή. 

Σας καλώ πραγµατικά την ύστατη αυτή στιγµή να αποσύρετε
διατάξεις οι οποίες είναι πρόχειρες, οι οποίες διευκολύνουν και
ενθαρρύνουν τη διαφθορά, οι οποίες δεν λύνουν προβλήµατα,
αλλά θα δηµιουργήσουν άλλα και θα φέρετε τροποποιήσεις και
οι οποίες θέτουν σε κίνδυνο πολλαπλώς τους πολίτες και τους
ασθενείς, τη µεταφορά των οποίων και τη ζωή των οποίων ανα-
θέτετε απερίσκεπτα σε µη εκπαιδευµένο προσωπικό, και τους
πυρόπληκτους και τους πολίτες που χρήζουν µιας κραταιάς Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας µε πυροσβέστες, οι οποίοι θα µπορούν
να επιχειρούν χωρίς να αγωνιούν, αλλά τελικώς τώρα καλούνται
να επιτελέσουν άλλα καθήκοντα. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι η τελευταία, σύµφωνα µε
τον προγραµµατισµό, νοµοθετική ηµέρα της Βουλής πριν από τη
διακοπή εργασιών. Η δική µας πρόταση παραµένει η Βουλή να
επιτελέσει τον ρόλο της, η Βουλή να λειτουργήσει για τους πο-
λίτες και αυτή η πρόσκληση δεν θα διακοπεί, ούτε θα ανασταλεί
ούτε από αύριο ούτε στη διάρκεια του Αυγούστου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συνεχίσουµε µε

τις δευτερολογίες των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. Θα
ξεκινήσουµε αντίστροφα, από την Πλεύση Ελευθερίας.

Ο κ. Χουρδάκης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Είναι πράγµατι λυπηρό, είναι τραγικό

αυτό που ζούµε εδώ και αρκετές µέρες, µε αποκορύφωµα αυτό
που συµβαίνει σήµερα στη Νέα Αγχίαλο. Ακόµα πιο τραγικό είναι
το ότι αυτά που συµβαίνουν αυτές τις µέρες δυστυχώς δεν απο-
τελούν την εξαίρεση, αλλά έχει καταντήσει να αποτελούν τον κα-
νόνα. Κάθε χρόνο λίγο-πολύ έχουµε τα ίδια. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο και υπό το πραγµατικά δυσβάστα-
χτο κλίµα που εγώ τουλάχιστον νιώθω ότι υπάρχει, δεν προτίθε-
µαι να µπω σε λεπτοµέρειες, ούτε να επαναλάβω όσα ήδη από
την πρώτη συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Κοινωνικών
Υποθέσεων έχω καταθέσει ως βελτιωτικές προτάσεις µε τον
ρόλο του ειδικού αγορητή της Πλεύσης Ελευθερίας. Όλα υπάρ-
χουν στα σχετικά Πρακτικά της Βουλής και θα αναρτηθούν προς
όποιον τα θέλει, όπως και το οπτικό υλικό και ελπίζω ο κύριος
Υπουργός, οι κύριοι Υφυπουργοί και η Κυβέρνηση να κάνουν
χρήση αυτών των προτάσεων. 

Επαναλαµβάνω αυτό που είπα και το πρωί. Θεωρώ ότι το ιδα-
νικότερο, το αρτιότερο θα είναι η θεσµοθέτηση µιας διακοµµα-
τικής επιτροπής αποτελούµενης από Βουλευτές και ευτυχώς
υπάρχουν στην παρούσα Βουλή αρκετοί τέτοιοι µε ιατρική εµ-
πειρία, µε εµπειρία στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, µε εµπειρία στο
ΕΣΥ και παραϊατρικό προσωπικό πιθανώς, για να µπορέσουν να
βάλουν τις βάσεις και πραγµατικά να συνδράµουν σε βελτίωση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στην πράξη και όχι στα λόγια. 

Σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου, θα σταχυολογήσω µόνο σε τίτ-
λους τα πιο βασικά σηµεία. Το σχέδιο νόµου αυτό πρακτικά απο-
τελείται από δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, που όχι
µόνο δεν λύνουν προβλήµατα, αλλά αυξάνουν και δηµιουργούν
κινδύνους για τη δηµόσια υγεία µε όλα όσα προβλέπονται µέσα
σε αυτό. Αλλάζουν περαιτέρω προς το χειρότερο τον χαρακτήρα
και µειώνουν το δηµόσιο χαρακτήρα του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, παρατείνουν και δυστυχώς εξελίσσουν την υποβάθµιση
που βλέπουµε να υπάρχει στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας τα τελευ-
ταία αρκετά χρόνια. Και όλα αυτά µόνο σε έξι σελίδες και σε έξι
άρθρα. 

Από εκεί και πέρα, όµως, υπάρχει -και είστε υπεύθυνοι γι’ αυτό,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης- µια πάρα πολύ κακή νοµοθε-
τική πρακτική. Υπάρχουν δύο άσχετα µέρη µε την Διαρκή Επι-
τροπή στην οποία εισήχθησαν για να συζητηθούν και έχω ήδη
επισηµάνει πολλάκις ότι αντιβαίνουν το άρθρο 32 του Κανονι-
σµού της Βουλής, δύο άσχετα µέρη, δεκατρείς σελίδες, είκοσι
άρθρα, καθώς εισαγάγατε και δύο τροπολογίες -θυµίζω ότι συ-
νεδριάζαµε µέχρι τις 2.30’ χθες-, ξανά άλλες δεκατέσσερις σελί-
δες και άλλα δεκαεννέα άρθρα. Θυµίζω ότι το αρχικό για το
οποίο έπρεπε να συζητάµε είναι µόνο έξι και έξι. Στις τροπολο-
γίες αυτές υπάρχει µια διαρκής παραδοχή κακής διοίκησης µε
ολίγη από επιτελικό κράτος, πέντε φορές κατά παρέκκλιση υπο-
χρεώσεων ή κατά παρέκκλιση διατάξεων, κατά παρέκκλιση και
ούτω καθεξής, παράταση δύο φορές συµµόρφωσης, παράταση
ρυθµίσεων, τα οποία το µόνο που δείχνουν είναι ότι δεν έχετε κα-
ταφέρει στα προηγούµενα χρόνια επαρκώς να τηρήσετε όσα θα
θέλατε να νοµοθετήσετε. Υπάρχει και µια πραξικοπηµατική ανα-
βολή εκλογών ξανά, 2021, 2022 και τώρα εκ νέου, ενώ υπάρχει
έγγραφο υπογεγραµµένο από άνω των είκοσι φορέων επιµελη-
τηρίων που αντιτίθενται σε αυτό και το οποίο καταθέτω στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-

ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ανησυχώ
πραγµατικά που οι τύχες της δηµόσιας υγείας είναι στα χέρια
σας. Δεν ξέρετε βασικά πράγµατα.

Θυµίζω ότι ήδη στις προγραµµατικές σας δηλώσεις, κύριε
Χρυσοχοΐδη, είχα τοποθετηθεί και προσπάθησα να σας υπενθυ-
µίσω ή να επισηµάνω ποιος είναι ο αληθινός ρόλος του οικογε-
νειακού γιατρού και πόσο διαφορετικός είναι από τον προσωπικό
ιατρό, τον οποίο διαφηµίζετε και τον οποίο θέλετε να θεσµοθε-
τήσετε και πόσο διαφορετική είναι η χρήση και η λειτουργία του
ειδικού γενικής οικογενειακής ιατρικής για την κοινότητα, την
πρόληψη και τη δηµόσια υγεία. 

Κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, ανησυχώ που οι τύχες της
δηµόσιας υγείας είναι στα χέρια σας και ανησυχώ γιατί δεν επι-
θυµείτε ούτε στοχεύετε πραγµατικά στη στήριξη της δηµόσιας
υγείας. Ειλικρινά, ελπίζω να µε διαψεύσετε και να τη βελτιώσετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσω τον λόγο

στην κ. Ασπασία Κουρουπάκη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νίκης.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε να συµ-

πληρώσουµε κάτι. Θεωρώ ότι τα καλύψαµε όλα στις επιτροπές
και στις τρεις πρωινές οµιλίες µας τρεις υγειονοµικοί που πραγ-
µατικά είµαστε απογοητευµένοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-

στούµε.
Θα δώσω τον λόγο στην κ. Μαρία Αθανασίου, ειδική αγορή-

τρια από την Ελληνική Λύση.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Yπουργέ, θα ξεκινήσω µε τις δη-

λώσεις σας ότι κάνετε αυξήσεις στους γιατρούς του ΕΣΥ το 10%.
Θέλω να σας υπενθυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι οι γιατροί έχουν
κερδίσει στο Σ.τ.Ε., δικαιώθηκαν για να επανέλθουν οι µισθοί
τους στα επίπεδα του 2012, τα οποία εσείς ποτέ δεν επαναφέ-
ρατε. Δώστε, λοιπόν, δικαίωση σε αυτούς τους γιατρούς, να επα-
ναφέρετε τους µισθούς και το 10% κρατήστε το.

Είχα κάνει µια ερώτηση όσον αφορά στις προσλήψεις που θα
κάνετε και δεν πήραµε απάντηση, αν θα συµπεριλάβετε και τους
συµβασιούχους µέσα σε αυτές και έχω τους λόγους µου που το
ρωτώ. 

Συζητώντας για την τροπολογία στο άρθρο 1, δεν µπορούµε
παρά να επικεντρωθούµε στο ότι πρόκειται περί «φωτογραφι-
κών» διατάξεων που αφορούν θέσεις που προφανώς η Κυβέρ-
νηση έχει τάξει.

Στο άρθρο 3 έχουµε ότι ο διευθύνων σύµβουλος αποκτά αυ-
ξηµένες αρµοδιότητες, οι οποίες απαιτούν εµπειρία και γνώσεις.
Θα είναι δυνατόν, όµως, ένα πρόσωπο που διορίζεται «φωτογρα-
φικά» να ανταποκριθεί σε αυτές τις ευθύνες;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Στο άρθρο 6 προβλέπεται ότι µέχρι τη συγκρότηση του ΔΣ του
ΕΣΥ οι αρµοδιότητές του ασκούνται από το υφιστάµενο ΔΣ, ενώ
εφαρµόζεται συγκεκριµένη υπουργική απόφαση για τον καθορι-
σµό των αποδοχών των προέδρων και των αντιπροέδρων και διε-
ρωτώµεθα για τον τρόπο µε τον οποίον ασκούνται οι αρµο-
διότητες. Τα πρόσωπα αυτά πρέπει να είναι σε θέση να φέρουν
και την αντίστοιχη ευθύνη. Ως προς τον καθορισµό των αµοιβών
τους θεωρούµε ότι καλλιεργείται πρόσφορο έδαφος για την
εφαρµογή πάλι «φωτογραφικών» υπουργικών αποφάσεων, οι
οποίες θα απονέµουν υψηλές αµοιβές σε πρόσωπα τοποθετη-
µένα από τον κύριο Υπουργό και σε αυτά εµείς είµαστε αντίθε-
τοι.

Περνώντας στη δεύτερη τροπολογία στο άρθρο 1, «Μετατά-
ξεις κλάδου επιτελικών στελεχών», µε το άρθρο αυτό εισάγεται
για άλλη µια φορά παρέκκλιση -και µάλιστα σε νόµο ο οποίος ψη-
φίστηκε µόλις το 2022- αναφορικά µε τη µετάταξη στον κλάδο
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των επιτελικών στελεχών. Η απορία µας είναι γιατί κιόλας παρέκ-
κλιση, γιατί τόσο νωρίς. Μήπως οι ισχύουσες διατάξεις δεν κα-
λύπτουν και πώς διαπιστώθηκε ότι δεν καλύπτουν ή µήπως
δηµιουργήθηκαν έκτακτες περιστάσεις στο χρονικό διάστηµα το
οποίο µεσολάβησε, ούτως ώστε να είναι απαραίτητες οι προβλε-
πόµενες παρεκκλίσεις; Φοβούµαστε ότι ο σκοπός της εισαγόµε-
νης τροπολογίας είναι να εκπληρώσει υποσχέσεις. Η διάταξη
παρουσιάζει όλες τις προϋποθέσεις ώστε να θεωρηθεί «φωτο-
γραφική». 

Στο άρθρο 2, εγγραφή πιστώσεων στον προϋπολογισµό του
ΑΣΕΠ, µε την τροπολογία εισάγεται το ότι στον προϋπολογισµό
του ΑΣΕΠ θα εγγράφονται πιστώσεις για την κάλυψη δαπανών
οι οποίες αφορούν τη διεξαγωγή των διαδικασιών για πλήρωση
θέσεων είτε για την πρόσληψη του προσωπικού γενικής κυβέρ-
νησης. Αναρωτιόµαστε γιατί η Κυβέρνηση καταφεύγει πάλι σε
κατά παρέκκλιση εφαρµογή διατάξεων. Μπορείτε να µας διευ-
κρινίσετε ποιες είναι οι ακατάλληλες διατάξεις οι οποίες πρέπει
να µην εφαρµοστούν, αλλά να παρακαµφθούν; Και σε τι ακριβώς
συνίσταται η παρέκκλιση; Ποια προβλήµατα επιλύει; Και δύναται
να επιλυθούν αυτά τα προβλήµατα µε διάταξη νόµου η οποία να
εισάγει µόνιµη ρύθµιση; Και γιατί δεν προχωρά η Κυβέρνηση σε
εισαγωγή νοµοσχεδίου το οποίο θα επιλύει µόνιµα και επαρκώς
τις ακατάλληλες αυτές διατάξεις, για την παράκαµψη των οποίων
υπάρχει µεγάλη ανάγκη, κύριε Υπουργέ;

Στο άρθρο 3 γίνεται αναφορά σε ειδική ρύθµιση ως προς τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού και ειδι-
κότερα προκειµένου να διευκολυνθούν στον προγραµµατισµό
για την ετήσια απασχόληση προσωπικού για την αντιµετώπιση
επειγουσών εποχικών αναγκών, όπως στελέχωση παιδικών κατα-
σκηνώσεων, πυρασφάλειας, ναυαγοσωστικών υπηρεσιών, δια-
χείρισης αρδευτικών πόρων κ.λπ., να δύναται να παραταθούν οι
συµβάσεις εργασίας µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουρ-
γών Εσωτερικών και Οικονοµικών. 

Η Ελληνική Λύση δεν προκρίνει την πρόβλεψη της διατήρησης
των συµβάσεων εργασίας µόνο µε υπουργική απόφαση. Απαιτεί-
ται από την πολιτεία καλός προγραµµατισµός στελέχωσης, διότι
ναι µεν µπορεί η στελέχωση αυτών των ειδικοτήτων να έχει επο-
χικό χαρακτήρα, ωστόσο ο εποχικός χαρακτήρας δεν είναι και
έκτακτος.

Καθώς δεν µε παίρνει ο χρόνος, θα φτάσω στο τελευταίο για
το άρθρο 5, στο οποίο υπάρχουν πολλές παθογένειες. Είναι ατυ-
χές να ασχολούµαστε µε τα πρόστιµα εκπρόθεσµης υποβολής
δηλώσεων ιδιοκτησίας, ενώ την ίδια στιγµή οι υπηρεσίες των κτη-
µατολογικών γραφείων είναι υποστελεχωµένες σε σηµείο ώστε
να χρειάζεται ο ενδιαφερόµενος, προκειµένου να εξυπηρετηθεί
σε µία συναλλαγή ρουτίνας, να µεταβεί σε αρµόδιο κτηµατολο-
γικό γραφείο από τις δώδεκα τη νύχτα και να πιάσει σειρά, φερ’
ειπείν στο Κτηµατολογικό Γραφείο Αθηνών είτε Κρωπίας, συµ-
πληρώνοντας αυτοσχέδιες καταστάσεις ονοµάτων κάτω από
εξευτελιστικές τριτοκοσµικού τύπου συνθήκες. Και µόνο η σύλ-
ληψη της εικόνας του να αναµένουν οι ενδιαφερόµενοι είτε οι δι-
κηγόροι τους όλη τη νύχτα έξω από κτηµατολογικά γραφεία σαν
νυχτοφύλακες σε κακόφηµες περιοχές, όπως η οδός Αριστοτέ-
λους στην Αθήνα, για να εξυπηρετηθούν κάποια στιγµή το πρωί,
δηµιουργεί πικρά συναισθήµατα, αν όχι θυµό. Είµαστε ενάντια
και σε αυτό.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
από το κόµµα των Σπαρτιατών ο κ. Φλώρος. Θέλει να δευτερο-
λογήσει; Όχι. 

Ο κ. Λαµπρούλης θέλει να δευτερολογήσει. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, εν τάχει, δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο. 
Αφορά τις τροπολογίες, τη µία εξ αυτών, αυτή µε αριθµό 7 και

ειδικό 2 που είναι µία τροπολογία µε διάφορες διατάξεις µέσα,
όχι του Υπουργείου Υγείας, άλλων Υπουργείων. Δείτε, είναι το
γνωστό ζήτηµα σε ό,τι αφορά και το πρακτικό και για εµάς ου-
σιαστικό γιατί βγαίνουν συµπεράσµατα από την ψήφο του κάθε
κόµµατος. Μας αναγκάζει να ψηφίσουµε «παρών» στην τροπο-

λογία, ψήφος η οποία θα αποτυπωθεί σε όλα τα άρθρα. Και εί-
µαστε υποχρεωµένοι, όπως κάναµε όλα τα προηγούµενα χρόνια
και το ξαναλέµε και ακόµα µία φορά και θα το λέµε και τις επό-
µενες φορές, γιατί δεν αλλάζει αυτή η διαδικασία επιτέλους,
έστω να καταθέτουµε για να καταγράφεται η ψήφος στα άρθρα
των τροπολογιών. Διότι µιλάµε για συµψηφισµό στην ουσία και
εξαναγκασµό από την εκάστοτε κυβέρνηση, γιατί και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις το ίδιο κάνανε, αλλοιώνοντας την ψήφο των
κοµµάτων στα άρθρα των τροπολογιών. Φέρτε τα ξέχωρα, για
να µπορεί να αποτυπώνεται και η ψήφος µε βάση και την επιχει-
ρηµατολογία µας. Αυτό είναι ένα απαράδεκτο γεγονός. Το
έχουµε συζητήσει πολλές φορές. Δεν µεριµνούν ούτε οι κυβερ-
νήσεις, αλλά ούτε και η εκάστοτε κυβερνητική πλειοψηφία.

Στο διά ταύτα, στο άρθρο 1 θα ήµασταν κατά, αν ήταν χώρια,
όπως επίσης και στο άρθρο 2. Στο άρθρο 5 επίσης είµαστε αντί-
θετοι στα πρόσωπα που µπαίνουν στο Κτηµατολόγιο, όπως επί-
σης για τις ρυθµίσεις του Υπουργείου Άµυνας στο άρθρο 6 µε
µια συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία. Εδώ τώρα και οι πυραυλά-
κατοι έχουν παραδοθεί, η επιχείρηση που έχει ο επενδυτής
πλέον συντελεί και άλλες εργασίες, νέες δουλειές δηλαδή, δεν
είναι συνεπής στα της σύµβασης 70%-30% έως τώρα και φυσικά
απολαµβάνει λειτουργώντας το εµπορικό τµήµα -ξεκάθαρα το
λέµε- καθαρά κέρδη, τα οποία βάζει στην τσέπη του, χρωστά στα
ταµεία δύο χρόνια τώρα και βέβαια µετά τα δικαστήρια και µετά
τη µεταβίβαση θα βγει και θα πει ότι όλα αυτά παραγράφονται.
Δείτε, για παράδειγµα, ναυπηγεία Σύρου. Άρα, λοιπόν, θα το κα-
ταψηφίζαµε αν ήταν ξέχωρο το άρθρο.

Στο άρθρο 7 επίσης κατά, το οποίο αφορά τα επιµελητήρια και
τη µετάθεση για ένα έτος των εκλογών αυτών. Και µε τα υπό-
λοιπα άρθρα πηγαίνουµε στο «παρών». Στο σύνολο, λοιπόν, της
τροπολογίας µας αναγκάζετε να ψηφίσουµε «παρών». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Λαµπρούλη.
Τον λόγο τώρα έχει για τη δική του δευτερολογία ο ειδικός

αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιωάννης Τσίµαρης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Θα τοποθετηθώ για τις δύο υπουργικές

τροπολογίες στις οποίες ψηφίζουµε «παρών». Είναι αναγκαίο
όµως να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις στα επιµέρους άρθρα.
Εάν η Κυβέρνηση δεν τα είχε τσουβαλιάσει σωρηδόν σε µια πο-
λυτροπολογία και είχαµε το δικαίωµα να ψηφίζουµε διακριτά το
ένα από το άλλο, θα ήταν πολύ καλύτερη και ορθότερη η νοµο-
θέτηση, αλλά η Κυβέρνηση συνεχίζει να επιλέγει αυτόν τον
εσφαλµένο δρόµο. 

Για την υπουργική τροπολογία, λοιπόν, τα άρθρα 1 ως 6 που
αφορούν τον ΕΟΔΥ θα τα καταψηφίζαµε. Είναι ρύθµιση για τον
ΕΟΔΥ για την οποία µίλησε αναλυτικά µε την παρέµβασή του και
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος Μιχάλης Κατρίνης. Με την
παρούσα ρύθµιση η Κυβέρνηση αποσπασµατικά αλλάζει τη διοι-
κητική δοµή διορίζοντας τον διευθύνοντα σύµβουλο, που λογο-
δοτεί µόνο στο Υπουργείο Υγείας. Με τα τυπικά προσόντα που
έχει ο διευθύνων σύµβουλος θα ήταν ικανός να επιλεγεί και από
το προσωπικό που έχουµε στη δηµόσια διοίκηση. Υπάρχουν
πάρα πολλοί οι οποίοι έχουν τα ανάλογα προσόντα. Είναι µια διά-
ταξη που ενισχύει τον κοµµατικό έλεγχο σε έναν κατ’ εξοχήν επι-
στηµονικό οργανισµό που αφορά τη δηµόσια υγεία. 

Με τα άρθρα 7 και 8 φέρνετε την παράταση της θητείας των
ωροµισθίων στα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας, οµολογώντας στην
αιτιολογική έκθεση ότι αυτή οφείλεται στη µη ολοκλήρωση εξει-
δίκευσης προγραµµατισµού του σχετικού προγράµµατος, άρα
σε κυβερνητικές καθυστερήσεις και αβελτηρίες. Επιπλέον,  η την
παράταση της θητείας των εκπαιδευτικών στα πρότυπα πειρα-
µατικά σχολεία πάλι καθ’ οµολογία οφείλεται στη µη ολοκλή-
ρωση της αξιολόγησης των εν λόγω εκπαιδευτικών. Εµάς µας
απασχολεί η απρόσκοπτη συνέχιση της λειτουργίας τόσο των
σχολείων δεύτερης ευκαιρίας όσο και των πρότυπων και πειρα-
µατικών. Πρέπει, λοιπόν, άµεσα να λυθούν τα προβλήµατα και οι
εκκρεµότητες ώστε να µην τίθεται σε διακινδύνευση η λειτουργία
των σχολείων αυτών και να χρειάζονται τέτοιες έκτακτες ρυθµί-
σεις οι οποίες δεν αποτελούν µόνιµες και ολοκληρωµένες λύσεις. 

Στο άρθρο 9 συµφωνούµε µε την παράταση των συµβάσεων
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για την καθαριότητα των πανεπιστηµίων. 
Στην υπουργική τροπολογία 7/2 καταψηφίζουµε τις µετατάξεις

επιτελικών στελεχών. Η τροπολογία δείχνει την προχειρότητα µε
την οποία αντιµετωπίζει τον κλάδο των επιτελικών στελεχών η
Κυβέρνηση. Το ΠΑΣΟΚ είχε από την αρχή επισηµάνει τους κιν-
δύνους, που περιείχε ο τρόπος µε τον οποίο θεσµοθετήθηκε.
Αυτή τη φορά προσπαθείτε να παρακάµψετε το ενιαίο σύστηµα
κινητικότητας, το οποίο µόνο ενιαίο δεν είναι µετά από τόσες
εξαιρέσεις. Με εµβαλωµατικές διατάξεις καµµία στρατηγική δεν
µπορεί να ευοδωθεί. 

Επίσης, η παράγραφος 4 είναι προβληµατική, γιατί αφήνει ερ-
µηνευτικό περιθώριο για τη δηµιουργία νέων πελατειακών δι-
κτύων εξαρτήσεων από τα οποία θα εξαρτάται η υπηρεσιακή
εξέλιξη των εν λόγω υπαλλήλων. 

Είµαστε θετικοί στο άρθρο 2.
Στο άρθρο 3 ψηφίζουµε θετικά, καθώς θεωρούµε κατανοητή

την εξαίρεση για το προσωπικό που θα χρειαστεί να καλύψει
έκτακτες ανάγκες. 

Στο άρθρο 4 θα ψηφίζαµε «παρών». Φέρνετε ακόµα µία παρά-
ταση για τα δικαιολογητικά των δηµοτικών παιδικών σταθµών.
Ως γνωστόν, η ιστορία επαναλαµβάνεται εδώ και χρόνια. Είναι
απαράδεκτο ότι δεν έχετε καταφέρει να επιλύσετε παγίως το
θέµα σε συνεργασία µε τους δήµους, όπως οφείλετε, µε αποτέ-
λεσµα να πηγαίνετε από παράταση σε παράταση και µάλιστα για
ένα τόσο σηµαντικό θέµα που στην ουσία αφορά την ασφάλεια
µικρών παιδιών και εργαζοµένων. 

Προφανώς η µη επίλυση του θέµατος στην ουσία το οδηγεί
στην αναγκαιότητα πρακτικά της παράτασης, αλλά επιτέλους το
θέµα πρέπει να επιλυθεί, όπως ακούσαµε και από τον Υπουργό.

Είµαστε θετικοί στο άρθρο 5.
Στο άρθρο 6 δεδοµένου ότι στηρίζουµε τη ναυπηγοεπισκευα-

στική δυνατότητα της χώρας και την αµυντική ικανότητα των
Ενόπλων Δυνάµεων της πατρίδας µας, όπως και o Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος, κ. Κατρίνης, τόνισε, δεν µπορούµε παρά
να συµφωνήσουµε.

Στο άρθρο 7 για την αναβολή των εκλογών στα επιµελητήρια
είµαστε κάθετα αντίθετοι. Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έχει
καταθέσει ερώτηση για την αντίθεσή µας ήδη απ’ όταν κυκλοφό-
ρησαν οι σχετικές φήµες για την αναβολή. Διαφωνούµε. Το τό-
νισε µε έµφαση ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ζητώντας
µάλιστα και την απόσυρση του άρθρου αυτού.

Υπερψηφίζουµε το άρθρο 8.
Στο άρθρο 9 συµφωνούµε, παρ’ όλο που διαφωνούµε µε την

πρακτική των σχετικών παρατάσεων, όπως έχουµε τονίσει επα-
νειληµµένως.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Τσίµαρη.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος για τη δική του δευτερολογία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε από τους εισηγητές και οµιλητές του κυβερνώντος

κόµµατος για το άρθρο 95 του ν.4368/2016, το οποίο απ’ ό,τι
βλέπω η Νέα Δηµοκρατία δεν το ψήφισε τότε, αλλά το 2015 και
το 2016 ξεχνάνε ότι ήµασταν σε µια µνηµονιακή κατάσταση, που
ήταν έργο δικό σας ουσιαστικά, και δεν καταλαβαίνω πώς µπορεί
να συγκριθεί µε το σήµερα και ποιο είναι το έκτακτο και το επεί-
γον σήµερα.

Διατείνεστε είναι ότι είναι ένα προσωρινό µέτρο όλο αυτό.
Ωραία, να συµφωνήσουµε ότι είναι προσωρινό και ότι είναι για
τρεις µήνες. Πείτε µας όµως µετά από αυτό το προσωρινό µέτρο
τι θα ακολουθήσει. Ποιο είναι το µόνιµο; Ποια είναι η µεγάλη µε-
ταρρύθµιση όπως είπε η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας; Ονειρευό-
µαστε, λέει, µεταρρυθµίσεις µεγάλες. Η Κυβέρνηση του
Μητσοτάκη. Μάλιστα. Ποιες είναι; Θέλετε να πάµε στο πρωτο-
βάθµιο σύστηµα υγείας; Πώς οραµατίζεστε τα κέντρα υγείας;
Πώς οργανώνετε τα κέντρα υγείας; Να ανταποκρίνονται στις ση-
µερινές ανάγκες; Οι σηµερινές ανάγκες είναι πολύ διαφορετικές
από αυτές που υπήρχαν πριν. Όχι να µου λέτε «θα πληρώνουµε

τα ιδιωτικά κέντρα και έτσι θα εξυπηρετείται ο κόσµος, άρα είναι
δηµόσιο σύστηµα». Μην ανοίγετε συνεχώς παραθυράκια και
πορτούλες ιδιωτικοποίησης και ξεχαρβαλώµατος ουσιαστικά του
δηµοσίου συστήµατος υγείας. 

Σήµερα -και όχι σήµερα, εδώ για πολύ καιρό, αλλά τα σηµε-
ρινά νέα σάς λέω- η Ψυχιατρική του Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου της Πάτρας καίγεται γιατί δεν υπάρχει κλιµατισµός. Δεν
µεριµνά κανείς.

Πού θέλετε να πάµε; Να πάµε στο Κέντρο Υγείας Πατρών; Μα-
στογράφος δεν υπάρχει από το 2016. Μην µου πείτε τι έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Δεν το έκανε. Λοιπόν; Είναι άλλοθι αυτό; Μπαίνετε στον
πέµπτο χρόνο διακυβέρνησης. Η πρόληψη του καρκίνου δεν γί-
νεται µε σηµαιούλες και µε µπαλονάκια ροζ στις πλατείες, γίνεται
µε µαστογράφους δηµόσιους, όπου εκεί ο φτωχός, ο ανασφάλι-
στος, ο καθένας µπορεί να πάει και να εξυπηρετηθεί. 

Όταν µιλάµε για πρωτοβάθµια, µιλάµε για οργάνωση τέτοια
που θα έχει δοµές αντίστοιχες όπως έχει ο ιδιωτικός τοµέας. Δεν
µπορεί να µην έχει αξονικό σήµερα, δεν µπορεί να µην έχει υπέ-
ρηχο σήµερα η πρωτοβάθµια και το κέντρο υγείας. 

Εµείς είχαµε κέντρο παιδοψυχικής υγιεινής, µε παιδοψυχιά-
τρους, µε πλήρη οργάνωση. Το ξεχαρβάλωσαν τελείως. Έπαιρ-
ναν από εδώ, έπαιρναν από κει, δεν έµεινε κανένας στο τέλος. 

Για ποιο άλλο να πούµε; Να πούµε για τη µεγάλη οδοντιατρική
φροντίδα; Το 70% των ανθρώπων δεν µπορεί να βρει πρόσβαση.
Να πούµε ότι έρχονταν άνθρωποι παραµονές των γιορτών και
σου έβγαζαν µια σπασµένη µασέλα και σου έλεγαν «πώς θα φάω
εγώ αύριο;» ή «πώς θα πάω στον γάµο του παιδιού µου;»; Για
ποιο οδοντοπροσθετικό θα µιλάµε;

Όλα αυτά δεν πρέπει να είναι φροντίδα του κράτους; Όλα
αυτά δεν πρέπει να είναι στη σφαίρα της δηµόσιας υγείας και
αυτά όλα να τα καλύπτει η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; Αυτά
δεν πρέπει να αποτελέσουν µια µεγάλη µεταρρύθµιση για τον
τόπο; 

Τα ακούτε, κύριε Υπουργέ, σηµειώστε τα. Ελπίζω ότι τα ακούτε
καλά. Το σύστηµα στη χώρα αρχίζει να γέρνει δυσανάλογα και
σε σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρώπης προς τον ιδιωτικό
τοµέα. Γέρνει ήδη, από καιρό, αλλά τώρα γέρνει πάρα πολύ. Μην
βάζετε και άλλα βάρη στη µεριά εκείνη. Εξισορροπήστε την κα-
τάσταση. 

Ζητήσατε να κάνουµε προτάσεις. Έχουµε προτάσεις: Μονιµο-
ποιήστε, κύριε Υπουργέ, τους επικουρικούς που σήκωσαν το
βάρος καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας, που νόσησαν, που
πάλεψαν, που έδωσαν ψυχή για να σηκώσουν το φορτίο αυτό
του λαού, του κράτους και της κοινωνίας, αυτούς που βαφτίζαµε
ήρωες. Ορίστε πρόσκληση, πρόκληση νοµοθετική, πρόκληση
πρωτοβουλίας για εσάς και πρόσκληση ταυτόχρονα. Έτσι ανα-
γνωρίζεται ο ηρωισµός αυτών οι οποίοι κατέθεσαν ψυχή. 

Θα ήθελα να πω και δύο πράγµατα για τις τροπολογίες.
Κύριε Πρόεδρε, ίσως και εσείς και το Προεδρείο να το δει και

η Κυβέρνηση και δεν ξέρω ποιος άλλος: Οι τροπολογίες δεν πρέ-
πει να καταντούν ντροπολογίες διότι εδώ µέσα έχουν µπει δέκα
πράγµατα στην κάθε τροπολογία µε τα οποία σε άλλο συµφω-
νούµε, σε άλλο διαφωνούµε, αλλά πρέπει να ψηφίσουµε κατά
γιατί διαφωνούµε σε ορισµένα. Πώς να το κάνουµε αυτό; Νοµίζω
ότι είναι νοµοθετική ανωµαλία αυτή και πρέπει κάπως να τακτο-
ποιηθεί. Ή θα έρθουν κατ’ άρθρον δέκα τροπολογίες για να µπο-
ρέσουµε να ψηφίζουµε όπως πρέπει, ειδάλλως δεν γίνεται.

Στην 6, λοιπόν, ψηφίζουµε το άρθρο 7, το 8 και το 9, διότι δεν
µπορεί να µην παραταθούν οι συµβάσεις εργασίας για την καθα-
ριότητα των πανεπιστηµίων και τα άλλα. Μάλιστα να πω ότι
έπρεπε να παραταθούν και µέχρι το τέλος του χρόνου προκειµέ-
νου να µην έχουµε ανωµαλία και πάλι τροπολογία και πάλι ρυθ-
µίσεις. Στην 6 ψηφίζουµε «παρών» συνολικά και στην 7
ψηφίζουµε κατά διότι όσον αφορά τις διαδικασίες που προβλέ-
πουν το άρθρο 10 και ιδίως το άρθρο 7 για τα επιµελητήρια -είναι
η τρίτη παράταση που δίνεται σε επιµελητήρια- θεωρούµε ότι
υπάρχει σκοπιµότητα. 

Κύριε Υπουργέ, θα µου πείτε ότι δεν είστε αρµόδιος, ότι την
έφερε η Κυβέρνηση. Τι να κάνουµε όµως; Υπάρχει σκοπιµότητα
εκ µέρους της Κυβέρνησης. Κάποιους θέλει να καλύψει, κάποι-
ους θέλει να σκεπάσει. Δεν είναι δουλειά αυτή! 
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Το ίδιο και στο άρθρο 4. Δεν είναι δυνατόν να καίγεται η Ελ-
λάδα και εµείς να τους δίνουµε παράταση της προθεσµίας της
πυρασφάλειας, αντί να λαµβάνουµε έκτακτα µέτρα για την πυ-
ρασφάλεια των παιδιών µας και ιδιαίτερα για ιδρύµατα τα οποία
είναι υψηλής ευαισθησίας για µας, για την κοινωνία, για όλους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε

τις δευτερολογίες των ειδικών αγορητών και των εισηγητών µε
την κ. Κατερίνα Παπακώστα - Παλιούρα, εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας.

Κυρία Παπακώστα, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, ο µεγάλος
εθνάρχης µας, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, είχε πει στο παρελ-
θόν ότι όταν το εθνικό πρόβληµα γίνεται πολιτικό, το πολιτικό γί-
νεται κοµµατικό και τελικά το κοµµατικό γίνεται προσωπικό, τότε
επέρχεται η κάθοδος, η µεγάλη παρακµή. 

Και δεν σας κρύβω ότι και σήµερα, όπως και πολλές άλλες
φορές στο παρελθόν, ένιωσα για ακόµη µια φορά ότι µάλλον µε
πολλούς εδώ µέσα βρισκόµαστε σε παράλληλο σύµπαν ή θα
έλεγα σε παράλληλα σύµπαντα.

Προφανώς κάποιοι αντιλαµβανόµαστε την πραγµατικότητα µε
έναν διαφορετικό τρόπο. Και αν είναι σηµαντικό για το πώς τα
µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου αντιλαµβάνονται την πραγµα-
τικότητα, νοµίζω το πιο σηµαντικό είναι το πώς την αντιλαµβάνε-
ται ο ελληνικός λαός. Έτσι δεν είναι; Ο ελληνικός λαός µίλησε.
Οι κάλπες είναι ακόµα ζεστές. Σήµερα κλείνουµε ούτε λίγο ούτε
πολύ µόλις ένα µήνα από τις τελευταίες εκλογές.

Κατηγορηθήκαµε πολλές φορές από πολλούς συναδέλφους
ότι εµείς επιδεικνύουµε αλαζονικές συµπεριφορές. Αλήθεια,
πότε έγινε αυτό;

Η πρώτη δήλωση του Πρωθυπουργού µας ήταν µε την ανά-
ληψη των καθηκόντων ότι το εκλογικό αποτέλεσµα για εµάς δεν
αποτελεί λευκή επιταγή, αλλά µια βαριά αίσθηση ευθύνης, αυτό
που είπα και στην εισήγησή µου. Ποιας ευθύνης; Να φανούµε
αντάξιοι των προσδοκιών των πολιτών, που µας εµπιστεύτηκαν
και που µας στήριξαν και βεβαίως έναντι των δεσµεύσεών µας
να τα αλλάξουµε όλα και θα τα αλλάξουµε, αγαπητοί, όλα. 

Εµείς δεν ήρθαµε σήµερα εδώ για να σας παρουσιάσουµε τη
µεταρρύθµιση του συστήµατος υγείας. Προφανώς κάτι δεν κα-
ταλάβατε, νοµίζω. Αυτό είναι µια δουλειά η οποία, να ξέρετε, και
φαντάζοµαι θα έπρεπε να το γνωρίζετε, γιατί και στο Υπουργικό
Συµβούλιο έχει συζητηθεί και ο Πρωθυπουργός το είπε και οι αρ-
µόδιοι Υπουργοί, είναι κάτι το οποίο οργανώνεται, προετοιµάζε-
ται και φαντάζοµαι ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα
παρουσιαστεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο και στον ελληνικό λαό. 

Εµείς ήρθαµε να σας παρουσιάσουµε δύο πράξεις νοµοθετι-
κού περιεχοµένου εκ των οποίων η µία ήταν της Υπηρεσιακής
Κυβέρνησης, το αγνοείτε αυτό παντελώς. Δεν ήταν δική µας η
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Εµείς απλά την επικυρώ-
νουµε. Αλλά ακόµα κι αν πιστεύατε ότι κακώς την επικυρώνουµε,
ποιο είναι το πρόβληµα, ειλικρινά; Η παράταση χρόνου παραµο-
νής στην υπηρεσία ιατρών κλάδου στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; 

Οι περισσότεροι από τους οµιλητές που µίλησαν σήµερα είναι
γιατροί. Εγώ γιατρός δεν είµαι, νοµικός είµαι, αλλά ασχολούµαι
πολύ µε τα θέµατα της υγείας στην περιφέρειά µου, αν θέλετε.
Μέσα στα τέσσερα χρόνια ξέρετε πόσες φορές προσπαθήσαµε
εγώ και οι συνάδελφοί µου για το Νοσοκοµείο Τρικάλων, και σε
καιρό αν θέλετε πανδηµίας, να στελεχώσουµε ειδικότητες οι
οποίες δεν υπήρχαν; Πόσες φορές βγήκαν προκηρύξεις για στε-
λέχωση µονίµων ιατρών και έβγαιναν άγονες; Πόσες φορές προ-
καλέσαµε, και εγώ προσωπικά, γιατρούς του ιδιωτικού τοµέα να
έρθουν να στελεχώσουν τις θέσεις ακόµα µε µπλοκάκι και αρ-
νούνταν να το κάνουν αυτό; 

Και τι µας λέτε σήµερα; Η υπεύθυνη στάση αυτής της Κυβέρ-
νησης θα ήταν να πει συνταξιοδοτείται; Δεν τους επιτάσσουµε,
δεν τους αναγκάζουµε. Ο νόµος τους δίνει τη δυνατότητα, αν θέ-
λουν να παραµείνουν. Δηλαδή, εµείς τι θα έπρεπε να τους πούµε;
Φύγετε και αφήστε τις θέσεις κενές γιατί αυτό είναι προς το συµ-
φέρον της ασφάλειας και της υγείας των Ελλήνων πολιτών; Αν
νοµίζετε εσείς ότι αυτό είναι στάση ευθύνης, δικαίωµά σας. Θα

κριθείτε όµως, όπως κρινόµαστε και εµείς. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο ανοχή. Είναι πολλά

τα θέµατα που πρέπει να απαντήσω και τήρησα τον χρόνο µου
στην πρωτολογία µου, νοµίζω, στο ακέραιο. 

Για τα µονοκλωνικά και τα λοιπά φάρµακα και αυτό το θεσµο-
θέτησε στην ΠΝΠ η προηγούµενη Υπηρεσιακή Κυβέρνηση. Ο
έλεγχος εναπόκειται στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Ποιο είναι το πρό-
βληµα; Πραγµατικά δεν καταλαβαίνουµε ούτε για την παράταση
της θητείας του διοικητικού συµβουλίου για τον Ηλεκτρονικό
Εθνικό Φορέα. Αυτά είναι τα µείζονα θέµατα; Διαδικαστικά θέ-
µατα είναι για να µην υπάρξουν αρρυθµίες, για να χρησιµοποι-
ήσω και έναν ιατρικό όρο. 

Πάµε λοιπόν στη δική µας πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
που τόσος λόγος έγινε, και νοµίζω ότι όλη η συζήτηση επικεν-
τρώθηκε στο ΕΚΑΒ. Για να δούµε λοιπόν για το ΕΚΑΒ. Είπε πολύ
σωστά ο Υπουργός ότι εµείς πήραµε µια απόφαση την οποία,
κύριε συνάδελφε, την είχατε πάρει εσείς το 2016. Εµείς δεν σας
κατηγορήσαµε γιατί το κάνατε αυτό. Αν θέλετε όµως να ήσασταν
τίµιοι, θα έπρεπε στις επιτροπές που συζητήσαµε πριν το ανα-
φέρει ο κ. Θεµιστοκλέους και ο κ. Χρυσοχοΐδης να πείτε το εξής
-προφανώς θέλετε να το αποκρύψετε ή να µην το γνωρίζατε κά-
ποιοι από εσάς, δεκτό και αυτό: «Ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι,
εµείς αυτό το 2016 το επιχειρήσαµε, αλλά δεν µας βγήκε για αυ-
τούς και για αυτούς τους λόγους. Προτείνουµε λοιπόν αντί αυτού
του µέτρου να πάρετε αυτό, ένα άλλο µέτρο». Δεν το κάνατε. Το
µόνο που κάνετε είναι να έχετε µια στείρα, αρνητική κριτική για
τα πάντα, έναν µηδενισµό, έναν άκρατο λαϊκισµό για τον οποίο ο
ελληνικός λαός σάς καταδίκασε και δεν το έχετε αντιληφθεί
ακόµα. 

Ειλικρινά για εµάς βούτυρο στο ψωµί µας είναι αν θέλετε αυτό.
Συνεχίστε έτσι. Προσέξτε, εµείς την αυτοκριτική µας την κάναµε
και ο ελληνικός λαός κάποιους τους επιβράβευσε και κάποιους
τους καταδίκασε. Κι αν θέλετε να κάνουµε και αποτίµηση του
εκλογικού αποτελέσµατος στο τι επιβράβευσε ο ελληνικός λαός,
εγώ πολύ ευχαρίστως να σας το πω. Επιβράβευσε τη συνέπεια
λόγων και έργων, επιβράβευσε την αλήθεια, επιβράβευσε την
υπευθυνότητα, επιβράβευσε την ανάληψη ευθυνών, που ποτέ δε
το ζήσαµε αυτό επί θητείας ΣΥΡΙΖΑ, επιβράβευσε την πρόοδο,
την αποτελεσµατικότητα, επιβράβευσε και τη γενναιότητα στα
όποια λάθη και αστοχίες να µπορούµε να αναλαµβάνουµε τις ευ-
θύνες µας. 

Ξέρετε τι καταδίκασε; Καταδίκασε το ψέµα, καταδίκασε τον
λαϊκισµό και καταδίκασε τον µηδενισµό. Καταδίκασε την άκρατη,
στείρα άρνηση του «όχι σε όλα», καταδίκασε το να δίνω προεκλο-
γικά και να τάζω τα πάντα σε όλους, λέτε και ο ελληνικός λαός
δεν ωρίµασε πια, λέτε και ο ελληνικός λαός τρώει κουτόχορτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Παπακώστα,
ολοκληρώστε. Είµαστε στη δευτερολογία τώρα. Κλείστε, παρα-
καλώ. Έχετε κάνει µια υπέρβαση του χρόνου κατά 50%.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ξανα-
γυρίζω στο ΕΚΑΒ λοιπόν για το οποίο και εσείς είχατε θεσµοθε-
τήσει. Είπε και η κ. Τζούφη, «εµείς το κάναµε για τα κέντρα
υγείας». Και εµείς το κάνουµε για τα κέντρα υγείας, για τα πολυ-
δύναµα ιατρικά κέντρα, το κάνουµε για το ΕΚΑΒ. Αυτό σας πει-
ράζει, το ΕΚΑΒ; 

Δηλαδή αυτό που είπε και ο κύριος Υπουργός ότι υπάρχουν
νησιά, ορεινές περιοχές, ακόµα και στην ενδοχώρα αποµακρυ-
σµένες, που δεν έχουν ούτε ένα ασθενοφόρο ούτε ένα πλήρωµα;
Εσείς ποια θεωρείτε ότι είναι η υπεύθυνη στάση; Το να µην υπάρ-
χει τίποτα πουθενά; Δηλαδή να πεθαίνει ο άλλος και να µην
υπάρχει δυνατότητα να πάει ένα ασθενοφόρο µε έναν οδηγό από
την Πυροσβεστική, από το Στρατό και την τοπική αυτοδιοίκηση;
Λέτε και οι πυροσβέστες ή αν θέλετε ο Στρατός δεν έχει ειδικές
µονάδες. Η ΕΤΑΚ τι είναι; Δεν είναι ειδική µονάδα στο Στρατό
διασωστών; Η ΕΜΑΚ τι είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Παπακώστα,
κλείστε, σας παρακαλώ. Είµαστε στη δευτερολογία. Στην πρω-
τολογία µπορούσατε να αναφερθείτε σε αυτά και σε άλλα. Σας
παρακαλώ θερµά, βάλτε τελεία. 
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ:
Κλείνω.

Εµείς σήµερα εισηγηθήκαµε δύο πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Το ποια θα είναι η µεταρρύθµιση στην υγεία θα την
δείτε πολύ σύντοµα. Ο Πρωθυπουργός της χώρας είπε στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις ότι αναλαµβάνει ο ίδιος προσωπικά την
ευθύνη για την ανασύσταση, αναδιαµόρφωση, αναδιοργάνωση
του ΕΣΥ. Αυτό είπε, και αυτό θα γίνει, και εδώ θα είστε για να το
δείτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν ολοκληρώσουµε
τη διαδικασία θα µου επιτρέψετε και εµένα ως Βουλευτή δυτικής
Αττικής να ευχαριστήσω για πολλοστή φορά τα τελευταία δέκα
χρόνια, για να καταλάβετε, για ένα πολύ σηµαντικό άρθρο που
βρίσκεται στο άρθρο 6 στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 7 και
ειδικό 2. Πολλοί µπορεί να µην το καταλάβατε πολύ. 

Εκφράζω τις ευχαριστίες των εξακοσίων εργαζοµένων όλων
των κοµµάτων και όλων των χρωµάτων των ναυπηγείων Ελευσί-
νας, τα οποία βρίσκονται στη φάση ολοκλήρωσης της εξυγίαν-
σης. Με το άρθρο 6 χορηγείται ένα ποσόν 4.650.000 ευρώ. Είναι
τα χρήµατα µε τα οποία πληρώνονται ανά τρίµηνο οι εξακόσιοι
εργαζόµενοι των ναυπηγείων Ελευσίνας. Αυτή η διαδικασία επα-
ναλαµβάνεται, για όσους δεν το γνωρίζουν, τους νεότερους, τα
τελευταία δέκα χρόνια και συγκεκριµένα έντεκα, από το 2012,
ανά τρίµηνο µέσα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
Έτσι κρατήθηκαν για αυτή τη δύσκολη, ευαίσθητη περιοχή, τη
δυτική Αττική, που φιλοξενεί το 40% της βαριάς εθνικής βιοµη-
χανίας τα ναυπηγεία ζωντανά και τώρα βρίσκονται στο τελευταίο
στάδιο εξυγίανσης.

Πιστεύω ότι είµαστε στην τελευταία φάση που ίσως πολύ λίγο
θα χρειαστεί ακόµα η ενίσχυση του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων για να ζωντανέψει αυτό το σηµαντικό ναυπηγείο.
Ήµουν υποχρεωµένος να το πω αυτό και να µεταφέρω -όπως

έχω την εντολή και την οδηγία- τις ευχαριστίες των εξακοσίων
εργαζοµένων όλων των κοµµάτων και όλων των χρωµάτων του
ναυπηγείου Ελευσίνας . 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Υγείας: «Κύρωση: α) της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της
συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (Α’125) και β) της από 5.7.2023
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµε-
τώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης
των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέν-
τρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας και των Πολυδύνα-
µων Περιφερειακών Ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών
περιοχών της χώρας» (Α’132) και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι έξι άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση: α) της από 12-6-2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγ-

κών προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της
συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125) και β) της από 5-7-2023
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµε-
τώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης

των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού
Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας και των Πολυ-
δύναµων Περιφερειακών Ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών
περιοχών της χώρας» (Α’ 132) και άλλες επείγουσες διατάξεις

Επί της αρχής ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 5 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 8 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 9 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 10 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 11 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 12 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
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Άρθρο 13 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 14 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 15 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 16 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 17 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 18 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 19 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 20 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 21 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 22 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
Άρθρο 23 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 24 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 25 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Άρθρο 26 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -
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Υπ. Τροπ. 6/1 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Υπ. Τροπ. 7/2 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -

Επί του συνόλου ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: -



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά την ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας:
«Κύρωση: α) της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών
προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας
στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125) και β) της από 5.7.2023 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της
κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης των πληρω-
µάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης
Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερει-
ακών Ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας»
(Α’ 132) και άλλες επείγουσες διατάξεις», έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση: α) της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιε-
χοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της
συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125) και β) της από 5.7.2023
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντι-
µετώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχω-
σης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού
Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων Υγείας και των Πολυ-
δύναµων Περιφερειακών Ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών
περιοχών της χώρας» (Α’ 132) και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’ ΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΞΕΩΝ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕ-
ΝΟΥ

Άρθρο 1 Κύρωση της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών
αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της
συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης.          (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125)

Άρθρο 2 Κύρωση της από 5.7.2023 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της κατεπείγουσας
ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθε-
νοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των
Κέντρων Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερειακών Ιατρείων
των νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας» (Α’ 132) 

ΜΕΡΟΣ Β’ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 3 Ρύθµιση για την προµήθεια και διάθεση µονοκλωνι-
κών αντισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων για την αντιµετώπιση της
νόσου COVID-19 - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο δεύτερο της από
12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας της δη-
µόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας στη διοίκηση του
Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)»
(Α’ 125)

Άρθρο 4 Πρόσληψη επικουρικού, πλην ιατρών, προσωπικού
για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών των δηµόσιων φορέων πα-
ροχής υπηρεσιών υγείας - Τροποποίηση παρ. 2 και 6 άρθρου 10
ν. 3329/2005

Άρθρο 5 Παροχή υπηρεσιών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε
καθεστώς έκδοσης δελτίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 41 ν. 4058/2012

Άρθρο 6 Παράταση θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων και επο-
πτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υγείας 

ΜΕΡΟΣ Γ’ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΙΣ ΕΚΛΟΓΕΣ ΤΩΝ
Ο.Τ.Α. Α’ ΚΑΙ Β’ ΒΑΘΜΟΥ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ   Ν. 4804/2021

Άρθρο 7 Προσδιορισµός εκλογικών περιφερειών -       Αντικα-
τάσταση περ. β) άρθρου 12 ν. 4804/2021

Άρθρο 8 Αρµόδιο δικαστήριο - Αντικατάσταση άρθρου 14 ν.
4804/2021

Άρθρο 9 Διευκρίνιση ως προς την ποσόστωση υποψηφίων γυ-
ναικών - Εναρµόνιση κωλυµάτων εκλογιµότητας µε κατάργηση
της παρεπόµενης ποινής της αποστέρησης των πολιτικών δι-
καιωµάτων βάσει του Ποινικού Κώδικα - Επικύρωση µε υπεύθυνη
δήλωση της υποψηφιότητας πολιτών κρατών µελών της Ε.Ε. -
Μη επέλευση ακυρότητας του συνδυασµού σε περίπτωση µη
υποβολής ατοµικού ηλεκτρονικού παραβόλου υποψηφίου που
δεν ανακηρύσσεται - Τροποποίηση άρθρου 15 ν. 4804/2021

Άρθρο 10 Προθεσµία παράδοσης ψηφοδελτίων - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 21 ν. 4804/2021

Άρθρο 11 Αποσαφήνιση τρόπου κατανοµής των εδρών του δη-
µοτικού συµβουλίου - Αντικατάσταση παρ. 3 και τροποποίηση
παρ. 4 άρθρου 26 ν. 4804/2021

Άρθρο 12 Αποσαφήνιση απονοµής έδρας σε περίπτωση ίσου
αδιάθετου υπολοίπου συνδυασµού σε δύο εκλογικές περιφέ-
ρειες - Τροποποίηση περ. γ) άρθρου 27        ν. 4804/2021

Άρθρο 13 Αποσαφήνιση κατανοµής εδρών σε περίπτωση ανα-
κήρυξης ενός µόνο συνδυασµού σε δηµοτικές κοινότητες έως
δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 30
ν. 4804/2021

Άρθρο 14 Αποστολή αποφάσεων επικύρωσης από τον Γραµ-
µατέα Αποκεντρωµένων Διοικήσεων - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 36 ν. 4804/2021

Άρθρο 15 Δήλωση περί µη στέρησης δικαιώµατος του εκλέγειν
- Υποψήφιοι πολίτες των λοιπών κρατών µελών της Ε.Ε. - Δήλωση
του επικεφαλής του συνδυασµού - Συνέπειες της µη επικύρωσης
της υποψηφιότητας και µη καταβολής του παραβόλου ατοµικά
από τον υποψήφιο                                - Τροποποίηση παρ. 7 και
9 άρθρου 52 ν. 4804/2021

Άρθρο 16 Αύξηση των σταυρών προτίµησης σε εκλογικές πε-
ριφέρειες που εκλέγουν δύο (2) περιφερειακούς συµβούλους -
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 55  ν. 4804/2021

Άρθρο 17 Αποσαφήνιση τρόπου κατανοµής των εδρών του πε-
ριφερειακού συµβουλίου - Αντικατάσταση παρ. 3 και τροποποί-
ηση παρ. 4 άρθρου 59 ν. 4804/2021

Άρθρο 18 Αποσαφήνιση για την κατανοµή έδρας σε περί-
πτωση ίσου αριθµού αδιάθετου υπολοίπου συνδυασµού σε δύο
εκλογικές περιφέρειες - Τροποποίηση     περ. γ’ άρθρου 60 ν.
4804/2021

Άρθρο 19 Αντικατάσταση υποψήφιου περιφερειάρχη σε περί-
πτωση παραίτησης ή θανάτου κατά την επαναληπτική ψηφοφο-
ρία - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 58           ν. 4804/2021

Άρθρο 20 Ορισµός τρόπου εκλογής προέδρου συµβουλίου
δηµοτικής κοινότητας άνω των δύο χιλιάδων (2.000) κατοίκων -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 79 ν. 3852/2010

Άρθρο 21 Αναγνωρισµένες δηµοτικές κοινότητες µετά την
ηµέρα αναφοράς της απογραφής µόνιµου πληθυσµού έτους
2021

Άρθρο 22 Γραµµατέας της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕ-
ΡΙΚΩΝ

Άρθρο 23 Ρυθµίσεις για την έγκαιρη έναρξη της µεταφοράς
των µαθητών και τις διαδικασίες σύναψης δηµοσίων συµβάσεων
µεταφοράς µαθητών  - Τροποποίηση άρθρου 391 ν. 4957/2022

Άρθρο 24 Καταργούµενες διατάξεις Μέρους Γ’
ΜΕΡΟΣ Δ’ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 25 Όργανα διοίκησης του Εθνικού Οργανισµού Δηµό-

σιας Υγείας - Τροποποίηση άρθρου 3 ν. 4633/2019
Άρθρο 26 Αρµοδιότητες Προέδρου του Διοικητικού Συµβου-

λίου του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας - Τροποποίηση
άρθρου 4 ν. 4633/2019

Άρθρο 27 Αρµοδιότητες του Διευθύνοντος Συµβούλου του
Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας - Προσθήκη άρθρου 4Α
στον ν. 4633/2019

Άρθρο 28 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου του Εθνικού
Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας - Τροποποίηση άρθρου 5 ν.
4633/2019

Άρθρο 29 Διοικητική διάρθρωση του Εθνικού Οργανισµού Δη-
µόσιας Υγείας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 8    ν. 4633/2019
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Άρθρο 30 Μεταβατικές ρυθµίσεις για τη διοίκηση του Εθνικού
Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας

Άρθρο 31 Στελέχωση Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας (Σ.Δ.Ε.)
για την εκπαιδευτική περίοδο 2023-2024

Άρθρο 32 Ρυθµίσεις για το διδακτικό προσωπικό Πρότυπων
και Πειραµατικών Σχολείων

Άρθρο 33 Παράταση ατοµικών συµβάσεων εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου για την καθαριότητα των χώρων πανεπιστηµίων

Άρθρο 34 Μετατάξεις κλάδου επιτελικών στελεχών
Άρθρο 35 Εγγραφή πιστώσεων στον προϋπολογισµό του

ΑΣΕΠ για την κάλυψη δαπανών - Τροποποίηση άρθρου 54 ν.
4765/2021

Άρθρο 36 Ειδική πρόβλεψη για τον ετήσιο προγραµµατισµό
προσλήψεων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 35        ν. 5027/2023

Άρθρο 37 Παράταση προθεσµίας συµµόρφωσης δηµοτικών
παιδικών, βρεφικών και βρεφονηπιακών σταθµών µε το π.δ.
99/2017- Ορισµός προθεσµίας για την αποστολή στο Υπουργείο
Εσωτερικών πιστοποιητικού πυρασφάλειας ή βεβαίωσης έναρ-
ξης µελέτης - Τροποποίηση άρθρου 13 ν. 4623/2019 και άρθρου
189 ν. 4972/2022

Άρθρο 38 Παρατάσεις ρυθµίσεων αρµοδιότητας του Ν.Π.Δ.Δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 2 ν.
2308/1995 και παρ. 1 άρθρου 18 ν. 4821/2021

Άρθρο 39 Ρυθµίσεις για τη ναυπήγηση του Ταχέος Περιπολι-
κού Κατευθυνόµενων Βληµάτων (ΤΠΚ) υπ’ αρ. 7 (ΥΠΟΠΛΟΙΑΡ-
ΧΟΣ BΛΑΧΑΚΟΣ) και για την κάλυψη επισκευαστικών αναγκών
των λοιπών ΤΠΚ τ. ΡΟΥΣΣΕΝ του Πολεµικού Ναυτικού - Προ-
σθήκη παρ. 19Β και τροποποίηση στοιχείου Α’ παρ. 20 άρθρου
32 ν. 4361/2016

Άρθρο 40 Χρονική µετάθεση της διαδικασίας εκλογής µελών
των Διοικητικών Συµβουλίων των επιµελητηρίων του ν. 4497/2017

Άρθρο 41 Παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρικού προ-
σωπικού του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Δυτικής
Ελλάδας

Άρθρο 42 Παράταση προθεσµίας για την έκδοση απόφασης
του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας για την κατανοµή των
ποσοστών της εύλογης αµοιβής στους οργανισµούς συλλογικής
διαχείρισης - Τροποποίηση       περ. β) παρ. 2 άρθρου 117 ν.
5039/2023

Άρθρο 43 Παράταση προθεσµίας παράδοσης Πολεοδοµικού
Σχεδίου Εφαρµογής περιοχών της Ανατολικής Αττικής

Άρθρο 44 Άρση του απορρήτου των επικοινωνιών για τη δια-
κρίβωση των κακουργηµάτων των άρθρων 290 και 291 ΠΚ - Τρο-
ποποίηση περ. α’ παρ. 1 άρθρου 6                  ν. 5002/2022

Άρθρο 45 Παράταση χρόνου έναρξης εφαρµογής της υποχρέ-
ωσης προµήθειας κάρτας φιλάθλου - Τροποποίηση περ. η) παρ.
6 άρθρου 41Γ ν. 2725/1999

ΜΕΡΟΣ Ε’ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 46 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΞΕΩΝ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

Άρθρο 1
Κύρωση της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού 
Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση 

κατεπειγουσών αναγκών προστασίας της δηµόσιας 
υγείας και διασφάλισης της συνέχειας στη διοίκηση 

του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής 
Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (A’ 125)

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως η από 12.6.2023 Πράξη Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγου-
σών αναγκών προστασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης
της συνέχειας στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)», που δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αρ.
125 Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως (Τεύχος Α’) τη 12η
Ιουνίου 2023 και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ
Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προ-

στασίας της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας στη
διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλι-
σης (e-ΕΦΚΑ)

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη: 
1. Την παρ. 5 του άρθρου 5, την παρ. 3 του άρθρου 21, την

παρ. 5 του άρθρου 22 και την παρ. 1 του άρθρου 44 του Συντάγ-
µατος. 

2. Την εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη α) να
αποτραπεί η διατάραξη της εύρυθµης λειτουργίας των υγειονο-
µικών µονάδων του Εθνικού Συστήµατος     Υγείας, ιδίως εν µέσω
της τουριστικής περιόδου, εξαιτίας της επικείµενης αποχώρησης
από την υπηρεσία ιατρών ειδικοτήτων πλέον εκείνων που προ-
βλέπονται στις περ. α, β και γ του άρθρου 95 του ν. 5041/2023
(Α’ 87), β) να συνεχιστεί η οµαλή προµήθεια των υγειονοµικών
µονάδων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε µονοκλωνικά αντι-
σώµατα και λοιπά φάρµακα για την αντιµετώπιση της νόσου
COVID-19, και γ) να διασφαλισθεί η συνεχής και αδιατάρακτη λει-
τουργία του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλι-
σης (e-Ε.Φ.Κ.Α.), εν όψει της λήξης της αυτοδίκαιης παράτασης
της θητείας του Διοικητικού του Συµβουλίου. 

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε:

Άρθρο πρώτο
Παράταση χρόνου παραµονής στην υπηρεσία ιατρών κλάδου

Εθνικού Σύστη� µατος Υγείας

Δύ� νανται να παραµείνουν στην υπηρεσία τους, έως την
31η.8.2023, ιατροί κλά� δου Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.),
των οποίων η υπαλληλική σχέση θα έληγε αυτοδικαίως την
31η.12.2022, την 31η.12.2021 ή την 31η.12.2020, λόγω συµπλή-
ρωσης του εξηκοστού ε�βδόµου έτους της ηλικίας τους και οι
οποί�οι παραµένουν στην υπηρεσία τους έως την 30ή.6.2023 κατ’
εφαρµογή του άρθρου 63 του ν. 4999/2022 (Α’ 225), εφόσον δεν
εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 95 του           ν.
5041/2023 (Α’ 87) και περιλαµβάνονται στις ακόλουθες
κατηγορί�ες: α) έχουν ειδικότητα εσωτερική�  παθολογί�α, νεφρο-
λογί�α, παιδιατρική, χειρουργική�  παίδων και υπηρετού� ν σε οποι-
ονδή� ποτε φορέ�α, β) έχουν ειδικότητα πνευµονολογί�α και
υπηρετουύν σε Κέ�ντρα Υγείας ή�  γ) έχουν ειδικότητα χειρουργική�
και υπηρετού� ν σε νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ. µε δυναµικό� τητα µικρό-
τερη των τριακοσίων (300) κλινώ� ν, Γενικά�  Νοσοκοµεί�α - Κέ�ντρα
Υγείας και Κέντρα Υγείας. Για την εφαρµογή�  του πρώ� του
εδαφί�ου, οι ιατροί υποβά� λλουν αίτηση έως την 20ή� .6.2023 προς
τον Διοικητή�  ή�  τον Πρόεδρο του φορέα, στον οποίον υπηρετούν,
εφόσον η θέ�ση τους δεν έ�χει προκηρυχθεί� ή δεσµευθεί� µε άλλον
τρόπο, και συµµετέ�χουν στο πρόγραµµα εφηµεριώ� ν. Η αίτησή
τους, η οποία συνοδεύ� εται από�  βεβαιώσεις του φορέα σχετικά
µε τη µη προκήρυξη ή δέσµευση της θέ�σης τους και τη συµµε-
τοχή τους στο πρόγραµµα εφηµεριώ� ν, αποστέ�λλεται αµελλητί�
στο Υπουργεί�ο Υγεί�ας µε µέριµνα του φορέα. 

Άρθρο δεύτερο
Επείγουσες ρυθµίσεις για την προµήθεια και διάθεση µονο-

κλωνικώ� ν αντισωµά� των ή λοιπών φαρµάκων για την
αντιµετώ� πιση της νό� σου COVID-19

1. Προς τον σκοπό�  καλύ� ψεως των επειγουσώ� ν αναγκώ� ν για τη
χορήγηση µονοκλωνικών αντισωµά� των ή�  λοιπών φαρµάκων,
σύ� µφωνα µε το άρθρο τεσσαρακοστό�  τρίτο του ν. 4839/2021 (Α’
181), είναι δυνατή�  η σύ� ναψη, έ�ως την 31η.7.2023, συµβάσεων
προµή� θειας µονοκλωνικώ� ν αντισωµά� των ή λοιπώ� ν φαρµάκων για
την αντιµετωώπιση της νόσου COVID- 19, περιλαµβανοµένων
όσων    εέχουν λά� βει οριστική�  έ�γκριση, µε διαδικασία
διαπραγµά� τευσης χωρί�ς δηµοσ� ίευση διακή� ρυξης, κατά
παρέ�κκλιση κά� θε εθνικής διάταξης και ιδί�ως της κείµενης νοµο-
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θεσί�ας περί� δηµοσί�ων συµβά� σεων, εφό� σον τηρούνται         οι
προϋ� ποθέ�σεις της παρ. 1 του ανωτέ�ρω ά� ρθρου του       ν.
4839/2021 και αντισυµβαλλό� µενος είναι ο οικονοµικός φορέ�ας
που κατέ�χει αποκλειστικά δικαιώµατα διανοητική� ς ιδιοκτησίας
επί των αντισωµά� των/φαρµάκων ή�  συνδεδεµένες µε αυτό� ν επι-
χειρήσεις, στις οποίες έχουν παραχωρηθεί� αντίστοιχα
δικαιώ� µατα. Οι συµβά� σεις του πρώ� του εδαφίου υποβάλλονται
προς έλεγχο στο Ελεγκτικό�  Συνέδριο σύ� µφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 324 του ν. 4700/2020 (Α’ 127). 

2. Στις συµβά� σεις της προηγου� µένης παραγράφου εί�ναι δυ-
νατόν να περιλαµβάνονται ρήτρες κατά τα διεθνή συναλλακτικά�
ή� θη, ιδίως ρή� τρες διαιτησί�ας σ� ύµφωνα µε τους διεθνεί�ς παρα-
δεδεγµένους κανό� νες δικαί�ου, περιλαµβανοµένων των κανοόνων
διαιτησίας του Διεθνού� ς Εµπορικού�  Επιµελητηρί�ου, ρήτρες απο-
ζηµίωσης και ευθύνης, καθώς και εκούσιας υπαγωγής σε αλλο-
δαπό�  δίκαιο, κατά�  παρέ�κκλιση των κείµενων διατάξεων και ιδίως
των διατάξεων που εκά� στοτε ισχύ� ουν για τις διαιτησί�ες του Ελ-
ληνικού�  Δηµοσίου. 

Άρθρο τρί�το
Παράταση θητείας Διοικητικού�  Συµβουλίου του Ηλεκτρονι-

κού�  Εθνικού Φορέ�α Κοινωνικής Ασφάλισης

Παρατείνεται η θητεία του Διοικητικού�  Συµβουλί�ου του Ηλε-
κτρονικού Εθνικού�  Φορέ�α Κοινωνικής Ασφά� λισης (e-ΕΦΚΑ) από�
τη λή� ξη της αυτοδί�καιης παράτασης αυτή� ς σύ� µφωνα µε την παρ.
5 του ά� ρθρου 57 του ν. 4387/2016 (Α’ 85) µέ�χρι τον ορισµό�  νέ�ου
Διοικητικού Συµβουλίου και πάντως όχι πέραν της 30ής Σεπτεµ-
βρίου 2023. 

Ά� ρθρο τέταρτο
Έναρξη Ισχύ� ος

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά
την παρ. 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος, αρχίζει απο�  τη δη-
µοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Αθη� να, 12 Ιουνίου 2023

Η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Πρωθυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΜΑΣ

Τα Μέλη του Υπουργικού Συµβουλίου

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΚΟΥΡΗΣ, ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΕΛΑΓΙΔΗΣ, ΕΛΕΝΗ ΔΕΝ-
ΔΡΙΝΟΥ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΚΑΣΚΑΡΕΛΗΣ, ΑΛΚΙΒΙΑΔΗΣ
ΣΤΕΦΑΝΗΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΙΤΤΑΣ, ΠΑΤΡΙΝΑ ΠΑΠΑΡΡΗΓΟΠΟΥΛΟΥ,
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΚΟΤΑΝΙΔΟΥ, ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΚΑΠΡΟΣ, ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΛΑΛΟΥΣΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΕΝΤΑΚΗΣ, ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥ-
ΛΟΣ, ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΣΠΑΝΟΥ, ΔΑΝΙΗΛ ΕΣΔΡΑΣ, ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΚΑΤΣΙ-
ΚΑΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΟΛΙΑΣ, ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΛΙΑΡΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΤΣΑΚΙΡΗΣ, ΙΩΑΝΝΑ ΔΡΕΤΤΑ, ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ.»

Άρθρο 2
Κύρωση της από 5.7.2023 Πράξης Νοµοθετικού 
Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση 

της κατεπείγουσας ανάγκης ενίσχυσης της 
στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα 

των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, 
των Κέντρων Υγείας και των Πολυδύναµων 
Περιφερειακών Ιατρείων των νησιωτικών 

και ορεινών περιοχών της χώρας» (A’ 132)

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 5.7.2023 Πράξη Νοµοθετι-
κού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της κατεπεί-
γουσας ανάγκης ενίσχυσης της στελέχωσης των πληρωµάτων
στα ασθενοφόρα των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοή-
θειας, των Κέντρων Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερειακών

Ιατρείων των νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας», που
δηµοσιεύθηκε στο υπ’ αρ. 132 Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυ-
βερνήσεως (Τεύχος Α’) την 5η.7.2022 και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της κατεπείγουσας ανάγκης
ενίσχυσης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα
των δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, των Κέντρων
Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερειακών Ιατρείων των νη-
σιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
Έχοντας υπόψη: 
1. Την παρ. 5 του άρθρου 5, την παρ. 3 του άρθρου 21, την

παρ. 1 του άρθρου 44 και την παρ. 4 του άρθρου 101 του Συν-
τάγµατος. 

2. Την εξαιρετικά επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη ενίσχυ-
σης της στελέχωσης των πληρωµάτων στα ασθενοφόρα των
δοµών του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), των
Κέντρων Υγείας και των Πολυδύναµων Περιφερειακών Ιατρείων
των νησιωτικών και ορεινών περιοχών της χώρας µε διάθεση
προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος η�  των Ενόπλων Δυνά-
µεων η�  µε απόσπαση προσωπικού των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. 

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου, αποφα-
σίζουµε: 

Άρθρο πρώ� το

1. Στις δοµές του Εθνικού�  Κέ�ντρου Ά� µεσης Βοή� θειας
(Ε.Κ.Α.Β.), των Κέ�ντρων Υγείας και των Πολυδύ� ναµων Περιφε-
ρειακώ� ν Ιατρείων των νησιωτικών δή� µων της     χώρας, συµπερι-
λαµβανοµέ�νων των δή� µων της Περιφέ�ρειας Κρήτης, και των
ορεινώ� ν δή� µων του άρθρου 2β του ν. 3852/2010 (Α’ 87),
αντί�στοιχα, στις οποίες δεν υπά� ρχει ή�  δεν επαρκεί το προσωπικό�
κλά� δων ΔΕ Πληρωµά� των Ασθενοφό� ρων η�  ΔΕ Οδηγώ� ν για τη λει-
τουργία των ασθενοφόρων οχηµά� των τους, δύναται να διατίθε-
ται, µέχρι την 31η.12.2023, προσωπικό�  του Πυροσβεστικού�
Σώ� µατος η�  στρατιωτικό�  προσωπικό�  των Ενό� πλων Δυνά� µεων,
εξαιρουµέ�νων των οπλιτώ� ν θητείας, για την εκτέ�λεση υπηρεσίας
οδηγού�  στα ασθενοφό� ρα οχή� µατα των ως ά� νω δοµώ� ν. Το
ανωτέ�ρω προσωπικό διατίθεται σύ� µφωνα µε τις κεί�µενες
διατά� ξεις, κατό� πιν αιτή� µατος των δοµώ� ν και από� φασης του αρ-
µοδίου οργά� νου του φορέ�α προέ�λευσης και εφό� σον οι υπηρε-
σιακέ�ς ανά� γκες δεν το απαγορεύ� ουν. 

2. Ελλείψει προσωπικού της παρ. 1 ή�  σε περίπτωση που το
προσωπικό�  αυτόο�  δεν επαρκεί, εί�ναι δυνατή�  η από� σπαση υπαλ-
λήλων κλά� δων και ειδικοτή� των Οδηγώ� ν των οικείων Οργανισµών
Τοπική� ς Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.). Η από� σπαση διενεργείται
κατό� πιν αιτιολογηµέ�νου αιτή� µατος των δοµώ� ν και από� φασης των
αρµό� διων για τον διορισµό�  οργά� νων των Ο.Τ.Α., κατά�
παρέ�κκλιση των διατά� ξεων του ν. 4440/2016 (Α’ 224), περί� Ενι-
αίου Συστή� µατος Κινητικό� τητας, και για διά� στηµα που δεν υπερ-
βαίνει την 31η.12.2023. Οι αποδοχές του αποσπασµένου
προσωπικού�  συνεχίζουν να καταβάλλονται από την υπηρεσία
προέ�λευσης. 

3. Το διατιθέ�µενο ή αποσπώ� µενο προσωπικό�  των παρ. 1 και 2
απαιτείται να διαθέτει ά� δεια οδή� γησης κατηγορίας Β’ και να έ�χει
εκπαιδευτεί� σε βασικέ�ς γνώσεις παροχής πρώτων βοηθειώ� ν. Η
διακοµιδή�  των ασθενώ� ν διενεργεί�ται: α) στην περί�πτωση
περιοχώ� ν αρµοδιότητας του Ε.Κ.Α.Β., µε τη συνοδεί�α προσωπι-
κού�  ειδικό� τητας διασώστη - πληρώ� µατος ασθενοφόρου, β) στην
περί�πτωση περιοχών αρµοδιό� τητας των Κέ�ντρων Υγείας και των
Πολυδύ� ναµων Περιφερειακώ� ν Ιατρείων, µε τη συνοδεί�α υγειονο-
µικού�  προσωπικού�  πάσης φύ� σεως. 

4. Η περ. ΚΑ’ του ά� ρθρου 127 του ν. 4472/2017          (Α’ 74),
περί της εκτέλεσης πρό� σθετης υπηρεσίας του πυροσβεστικού�
προσωπικού� , εφαρµόζεται και για την εκτέ�λεση υπηρεσίας του
παρό� ντος από το προσωπικό του Π.Σ. καθ’ όλη τη διά� ρκεια του
έτους. Η παρ. 3 του ά� ρθρου 7 του π.δ. 200/1993 (Α’ 75), περί των
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οδοιπορικώ� ν εξό� δων εκτέ�λεσης υπηρεσί�ας του προσωπικού�  των
Ενό� πλων Δυνά� µεων που εκτελεί� περιπολίες σε δασικές περιοχές,
εφαρµό� ζεται και για την εκτέ�λεση υπηρεσίας του παρόντος από�
το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων. Επιπλέον, στο
διατιθέ�µενο προσωπικό των Ενό� πλων Δυνά� µεων καταβά� λλεται,
κατ’ εξαί�ρεση, και η ειδική�         αποζηµίωση εργασίας σε νυχτε-
ρινέ�ς ώ� ρες σύ� µφωνα      µε την υποπερ. β’ της περ. Δ’ του
α� ρθρου 127 του           ν. 4472/2017. Η ως ά� νω δαπάνη βαρύ� νει
τους προϋ� πολογισµού� ς των φορέ�ων προέ�λευσης του προσωπι-
κού� , οι οποί�οι ενισχύονται για τον σκοπό�  αυτό�  από�  τον κρατικό
προϋ� πολογισµό�  και καταβά� λλεται κατό� πιν βεβαί�ωσης που εκδί-
δεται από�  το Ε.Κ.Α.Β. ή�  το Κεέντρο Υγείας ή�  το Πολυδύναµο Πε-
ριφερειακό�  Ιατρείο, στο οποί�ο παρέ�χονται οι υπηρεσίες. 

5. Το Υπουργει�ο Υγείας, µέσω του Ε.Κ.Α.Β. και των οικεί�ων
Υγειονοµικώ� ν Περιφερειώ� ν, καθώς και οι οικείοι Ο.Τ.Α. µεριµνού� ν
για την εξασφά� λιση καταλύ� µατος για το διατιθέ�µενο η�
αποσπώ� µενο προσωπικό�  και βαρύ� νονται, αντιστοίχως, µε κά� θε
σχετική�  δαπά� νη. Η σχετική�  δαπά� νη δύναται να υπερβαί�νει τα
ανώ� τατα όρια που τίθενται από�  τις κεί�µενες διατά� ξεις και έ�ως
εκατό� ν πενή� ντα (150) ευρώ�  ανά�  διανυκτέρευση µε απόδοση λο-
γαριασµού� .  

Άρθρο δεύ� τερο
Έναρξη ισχύ� ος

Η ισχύς της παρούσας, η οποί�α θα κυρωθεί νοµοθετικά�  κατά�
την παρ. 1 του ά� ρθρου 44 του Συντά� γµατος, αρχίζει από�  τη δη-
µοσί�ευσή�  της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθη� να, 5 Ιουλι�ου 2023

Η Πρό� εδρος της Δηµοκρατίας
ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ο Πρωθυπουργό� ς
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ

Τα Μέ�λη του Υπουργικού�  Συµβουλί�ου

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ,
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ, ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ, ΚΥΡΙΑΚΟΣ
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ, ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ, ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥ-
ΡΑΣ, ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ, ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ,
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ,
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ, ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ, ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙ-
ΡΙΔΗΣ, ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ, ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ, ΜΙΛΤΙΑ-
ΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ, ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ, ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ, ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ, ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ,
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΤΑΥΡΟΥ, ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ,
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ, ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ, ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 3
Ρύθµιση για την προµήθεια και διάθεση µονοκλωνικών 

αντισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων για την 
αντιµετώπιση της νόσου COVID-19 - Προσθήκη παρ. 3 

στο άρθρο δεύτερο της από 12.6.2023 Πράξης 
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Ρυθµίσεις για την 

αντιµετώπιση κατεπειγουσών αναγκών προστασίας 
της δηµόσιας υγείας και διασφάλισης της συνέχειας 

στη διοίκηση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα 
Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ)» (Α’ 125)

Στο άρθρο δεύτερο της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 125), περί της προµήθειας και διάθεσης µονο-
κλωνικών αντισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων για την αντιµετώπιση
της νόσου COVID-19, προστίθεται παρ. 3 ως εξής: 

«3. Δαπάνες προµήθειας µονοκλωνικών αντισωµάτων ή λοιπών
φαρµάκων για την αντιµετώπιση της νόσου COVID-19, οι οποίες
προκύπτουν από την εκτέλεση των συµβάσεων που συνάπτονται
κατ’ εφαρµογή του παρόντος είναι νόµιµες, εκκαθαρίζονται και
πληρώνονται σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Υγείας, κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί προ-
µηθειών του Δηµοσίου και των διατάξεων περί ανάληψης υπο-
χρέωσης, µε µόνα παραστατικά την υπογραφείσα σύµβαση και
το τιµολόγιο της προµηθεύτριας εταιρείας.»

Άρθρο 4
Πρόσληψη επικουρικού, πλην ιατρών, προσωπικού 

για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών των δηµόσιων φορέων
παροχής υπηρεσιών υγείας - Τροποποίηση παρ. 2 και 6 άρ-

θρου 10 ν. 3329/2005

1. Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 10 του  ν. 3329/2005 (Α’
81), περί της κατάρτισης ηλεκτρονικών καταλόγων επικουρικού,
πλην ιατρών, προσωπικού για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών
των δηµόσιων φορέων παροχής υπηρεσιών υγείας, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το µόνο εδάφιο τροποποιείται,
ώστε να εναρµονιστεί µε το π.δ. 85/2022 (Α’ 232), περί του καθο-
ρισµού των προσόντων διορισµού σε φορείς του δηµόσιου
τοµέα, β) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και η περ. α) της παρ. 2
του άρθρου 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Για την κάλυψη επιτακτικών αναγκών των δηµόσιων Φο-
ρέων Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, των Δ.Υ.ΠΕ., του Ε.Κ.Α.Β., του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., του Ε.Κ.Ε.Α., του Ε.Ο.Φ., του Γ.Ν. Θεσσαλονίκης «Γ.
Παπαγεωργίου», του Ο.Κ.Α.Ν.Α., του Κ.Ε.Θ.Ε.Α., της Ε.Κ.Α.Π.Υ.,
των στρατιωτικών νοσοκοµείων, του Νοσηλευτικού Ιδρύµατος
Μετοχικού Ταµείου Στρατού (Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.) και της Α.Ε.Μ.Υ. Α.Ε. κα-
ταρτίζονται, σε κάθε Διοίκηση Υγειονοµικής Περιφέρειας
(Δ.Υ.ΠΕ.) της Χώρας, ηλεκτρονικοί κατάλογοι λοιπού, πλην ια-
τρών, επικουρικού προσωπικού, ανά κατηγορία, κλάδο και ειδι-
κότητα, ανεξάρτητα από την ύπαρξη κενών οργανικών θέσεων,
στους οποίους εγγράφονται οι προς πρόσληψη υποψήφιοι που
κατέχουν τα απαιτούµενα προσόντα, όπως αυτά καθορίζονται
στο                 π.δ. 85/2022 (Α’ 232), περί του καθορισµού των
προσόντων διορισµού σε φορείς του δηµόσιου τοµέα. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Υγείας και Εσωτερικών, η οποία εκδί-
δεται µετά από αιτιολογηµένο αίτηµα των φορέων του πρώτου
εδαφίου, δύναται να ενεργοποιείται η ηλεκτρονική εφαρµογή για
την εγγραφή στους ηλεκτρονικούς καταλόγους υποψηφίων συγ-
κεκριµένων κατηγοριών, κλάδων και ειδικοτήτων επικουρικού,
πλην ιατρών, προσωπικού, καθώς και να περιορίζονται τα καθο-
ριζόµενα στο π.δ. 85/2022 επικουρικά προσόντα.»

2. Η περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 10 του                       ν.
3329/2005, περί της εγγραφής σε ηλεκτρονικούς καταλόγους
των υποψηφίων για πρόσληψη ως επικουρικό, πλην ιατρών, προ-
σωπικό σε δηµόσιους φορείς παροχής υπηρεσιών υγείας, αντι-
καθίσταται ως εξής:

«β) Οι προς πρόσληψη υποψήφιοι εγγράφονται, µέσω ηλε-
κτρονικής εφαρµογής, ανά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα,
στους ηλεκτρονικούς καταλόγους της περ. α) µίας (1) µόνο
Δ.Υ.ΠΕ.. Οι κατάλογοι αναρτώνται και παραµένουν αναρτηµένοι
και επικαιροποιούµενοι, στην ιστοσελίδα της οικείας Δ.Υ.ΠΕ.,
έως την εξάντληση του αριθµού των υποψηφίων, ανά κατηγορία,
κλάδο και ειδικότητα και, πάντως, για χρονικό διάστηµα που δεν
δύναται να υπερβαίνει τους είκοσι τέσσερις (24) µήνες. Στην πε-
ρίπτωση που υποψήφιος παραιτείται εντός τριάντα (30) ηµερών
από την υπογραφή της σύµβασης εργασίας, προσλαµβάνεται ο
επόµενος κατά σειρά στον ηλεκτρονικό κατάλογο υποψήφιος για
χρονικό διάστηµα ίσο µε αυτό της αρχικής σύµβασης.»

3. Η παρ. 6 του άρθρου 10 του ν. 3329/2005, περί της νοµοθε-
τικής εξουσιοδότησης για τη ρύθµιση κάθε θέµατος σχετικού µε
την πρόσληψη επικουρικού, πλην ιατρών, προσωπικού σε δηµό-
σιους φορείς παροχής υπηρεσιών υγείας, αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Οικονοµικών και
Εσωτερικών, καθορίζεται η διαδικασία πρόσληψης του λοιπού,
πλην ιατρών, επικουρικού προσωπικού και ρυθµίζεται κάθε σχε-
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τικό µε την εφαρµογή του παρόντος θέµα, ιδίως δε: α) οι προ-
ϋποθέσεις και η διαδικασία εγγραφής των υποψηφίων στους
ηλεκτρονικούς καταλόγους, β) τα κριτήρια µοριοδότησης των
υποψηφίων, γ) η υποβολή των αιτήσεων των υποψηφίων, δ) ο
έλεγχος των δικαιολογητικών, ε) η υποβολή ενστάσεων, στ) η κα-
τάρτιση και τήρηση των ηλεκτρονικών καταλόγων, ζ) η πρόσ-
ληψη, η διάρκεια της σύµβασης και ο αποκλεισµός υποψηφίων.»

4. Οι υφιστάµενοι κατά τη δηµοσίευση του παρόντος ηλεκτρο-
νικοί κατάλογοι διατηρούνται σε ισχύ έως και την 31η Δεκεµ-
βρίου 2023.

Άρθρο 5
Παροχή υπηρεσιών στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε 

καθεστώς έκδοσης δελτίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 41 ν. 4058/2012

Στην παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 4058/2012 (Α’ 63), περί της
δυνατότητας παροχής υπηρεσιών προς τα νοσοκοµεία του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας και άλλους φορείς αρµοδιότητας του
Υπουργείου Υγείας από επαγγελµατίες διαφόρων ειδικοτήτων µε
καθεστώς έκδοσης δελτίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
προστίθενται οι φράσεις: αα) «το Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.,», αβ) «και τα στρα-
τιωτικά νοσοκοµεία, µε απόφαση του Διοικητή τους,» και αγ) «ΔΕ
Οδηγών,», β) στο δεύτερο εδάφιο προστίθεται η φράση «ή του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας, αντίστοιχα», και η παρ. 1 του άρθρου
41 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Τα νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ., το Ν.Ι.Μ.Τ.Σ., ο Ε.Ο.Δ.Υ., ο
Ο.ΚΑ.ΝΑ., το Κ.Ε.Θ.Ε.Α., η Α.Ε.Μ.Υ. Α.Ε., το Ε.ΚΕ.Ψ.Υ.Ε., η
Ε.Κ.Α.Π.Τ.Υ. Α.Ε. και ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ., µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου τους, και τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, µε απόφαση
του Διοικητή τους, καθώς και τα Κέντρα Υγείας νησιωτικών, ορει-
νών και αποµακρυσµένων περιοχών ή των περιοχών όπου έχουν
εξαντληθεί οι υποψήφιοι επικουρικοί ιατροί από τους αντίστοι-
χους ηλεκτρονικούς καταλόγους των Υ.ΠΕ., µε απόφαση του Δι-
οικητή της αρµόδιας Υ.ΠΕ., δύνανται για την κάλυψη των
αναγκών τους σε προσωπικό και για την προσήκουσα λειτουργία
τους, εφόσον δεν επαρκεί το προσωπικό τους, να συνεργάζονται
µε ιατρούς κάθε ειδικότητας, οδοντιάτρους, ακτινοφυσικούς, ψυ-
χολόγους, κοινωνικούς λειτουργούς, κοινωνιολόγους, νοσηλευ-
τές, ΤΕ Ραδιολογίας - Ακτινολογίας, ΔΕ Χειριστών - Εµφανιστών,
ΤΕ Ιατρικών Εργαστηρίων, ΔΕ Βοηθών Ιατρικών και Βιολογικών
εργαστηρίων, ΔΕ Τεχνικών (Ηλεκτρολόγων, Υδραυλικών - Θερ-
µοϋδραυλικών), ΤΕ Διοίκησης Μονάδων Υγείας, ΤΕ Διοικητικού -
Λογιστικού, ΠΕ φαρµακοποιών, ΔΕ βοηθών φαρµακοποιών, ΔΕ
Πληρωµάτων Ασθενοφόρων, ΔΕ Οδηγών, ΠΕ Θετικών Επιστη-
µών, ΠΕ Μηχανικών και ΠΕ Βιολόγων και ειδικούς θεραπευτές
πρώην εξαρτηµένους, οι οποίοι έχουν ολοκληρώσει µε επιτυχία
θεραπευτικό πρόγραµµα των εγκεκριµένων Οργανισµών ή Φο-
ρέων του ν. 4139/2013 (Α’ 74), µε καθεστώς έκδοσης από αυτούς
δελτίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών για τις παρεχόµενες υπη-
ρεσίες τους. Η συνεργασία µε τους ανωτέρω πραγµατοποιείται
κατά παρέκκλιση του άρθρου 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206), καθώς
και της περ. α’ της παρ. 20 του ένατου άρθρου του             ν.
4057/2012 (Α’ 54), µετά από πλήρως αιτιολογηµένη έκθεση του
φορέα και απόφαση του Υπουργού Υγείας ή του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας, αντίστοιχα.»

Άρθρο 6
Παράταση θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων και 
εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υγείας 

Η θητεία των διοικητών των νοσοκοµείων του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας και των προέδρων και διευθυνόντων συµβούλων
των εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υγείας, η οποία
έληξε ή λήγει πριν από την 30ή.9.2023, παρατείνεται από τη λήξη
της έως την ηµεροµηνία αυτή.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΕΣ ΜΕ ΤΙΣ ΕΚΛΟΓΕΣ ΤΩΝ Ο.Τ.Α. 
Α’ ΚΑΙ Β’ ΒΑΘΜΟΥ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ Ν. 4804/2021

Άρθρο 7
Προσδιορισµός εκλογικών περιφερειών - 

Αντικατάσταση περ. β) άρθρου 12 ν. 4804/2021

Η περ. β) του άρθρου 12 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) αντικαθίστα-
ται και το άρθρο 12 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 12
Εκλογικές περιφέρειες

Ως εκλογικές περιφέρειες για την ανάδειξη των δηµοτικών
συµβούλων ορίζονται:

α) η δηµοτική ενότητα της παρ. 1 του άρθρου 2 του       ν.
3852/2010 (Α’ 87) και

β) οι δηµοτικές ενότητες του άρθρου 84 του παρόντος.»

Άρθρο 8
Αρµόδιο δικαστήριο - Αντικατάσταση άρθρου 14 

ν. 4804/2021 

Το άρθρο 14 του ν. 4804/2021 (Α’90) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 14
Αρµόδιο δικαστήριο

Αρµόδιο για τις ενέργειες που ορίζονται στα άρθρα 15 και επό-
µενα είναι το Πολυµελές Πρωτοδικείο στην περιφέρεια του
οποίου έχει την έδρα του ο οικείος δήµος.»

Άρθρο 9
Διευκρίνιση ως προς την ποσόστωση υποψηφίων 
γυναικών - Εναρµόνιση κωλυµάτων εκλογιµότητας 

µε κατάργηση της παρεπόµενης ποινής της αποστέρησης
των πολιτικών δικαιωµάτων βάσει του Ποινικού Κώδικα -
Επικύρωση µε υπεύθυνη δήλωση της υποψηφιότητας 

πολιτών κρατών µελών της Ε.Ε. - Μη επέλευση 
ακυρότητας του συνδυασµού σε περίπτωση 

η υποβολής ατοµικού ηλεκτρονικού παραβόλου 
υποψηφίου που δεν ανακηρύσσεται - 
Τροποποίηση άρθρου 15 ν. 4804/2021

Στο άρθρο 15 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στην παρ. 1 προστίθεται τέταρτο εδάφιο, β) στο πρώτο
εδάφιο της περ. γ) της παρ. 2 οι λέξεις «των συµβούλων δηµοτι-
κής κοινότητας» αντικαθίστανται από τις λέξεις «εξαιρουµένων
των υποψηφίων προέδρων δηµοτικών κοινοτήτων έως και διακο-
σίων (200) κατοίκων», γ) στην παρ. 7: γα) η λέξη «υπέχει» αντικα-
θίσταται από τη λέξη «επέχει», γβ) στην περ. β’ οι λέξεις «των
πολιτικών του δικαιωµάτων και», αντικαθίστανται από τις λέξεις
«του δικαιώµατος του εκλέγειν,»,            γγ) στην περ. γ’ διαγρά-
φονται οι λέξεις «και ασυµβίβαστα», γδ) προστίθενται δεύτερο,
τρίτο, τέταρτο και πέµπτο εδάφιο, δ) στο πρώτο εδάφιο της παρ.
10: δα) µετά από τις λέξεις «της παρ. 6», προστίθεται η φράση
«ή το προβλεπόµενο στην περ. β) της παρ. 6 ηλεκτρονικό παρά-
βολο, όταν αυτό εκδίδεται ατοµικά από τον υποψήφιο,», δβ) η
λέξη «βεβαιωθεί» αντικαθίσταται από τη λέξη «βεβαιώνεται», ε)
στην παρ. 11 προστίθεται τρίτο εδάφιο και το άρθρο 15 διαµορ-
φώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 15
Κατάρτιση συνδυασµών - Υποβολή υποψηφιοτήτων

1. Η εκλογή των δηµάρχων, των δηµοτικών συµβούλων, των
συµβούλων δηµοτικών κοινοτήτων και των προέδρων των δηµο-
τικών κοινοτήτων γίνεται κατά συνδυασµούς. Υποψηφιότητες για
τα αξιώµατα του πρώτου εδαφίου εκτός συνδυασµών αποκλεί-
ονται. Κάθε συνδυασµός περιλαµβάνει τον υποψήφιο δήµαρχο,
τους υποψήφιους δηµοτικούς συµβούλους, ανά εκλογική περι-
φέρεια, τους υποψήφιους συµβούλους δηµοτικών κοινοτήτων
και τους υποψήφιους προέδρους των δηµοτικών κοινοτήτων, ανά
δηµοτική κοινότητα και για ποσοστό εξήντα τοις εκατό (60%)
τουλάχιστον των δηµοτικών κοινοτήτων. Δεκαδικός αριθµός
στρογγυλοποιείται στην επόµενη ακέραιη µονάδα, εφόσον το
κλάσµα είναι ίσο µε το µισό της µονάδας και άνω.

2. Ο ελάχιστος αριθµός υποψηφίων που πρέπει να περιλαµβά-
νει ένας συνδυασµός είναι:

α) Για τους υποψήφιους δηµοτικούς συµβούλους, ίσος τουλά-
χιστον µε τον αριθµό των εδρών κάθε εκλογικής περιφέρειας, µε
δυνατότητα προσαύξησης έως και εκατόν πενήντα τοις εκατό
(150%). Δεκαδικός αριθµός στρογγυλοποιείται στην επόµενη
ακέραιη µονάδα, εφόσον το κλάσµα είναι ίσο µε το µισό της µο-
νάδας και άνω.

β) Για τους υποψήφιους προέδρους και συµβούλους κάθε δη-
µοτικής κοινότητας, ίσος τουλάχιστον µε τον αριθµό των εδρών
κάθε δηµοτικής κοινότητας, µε δυνατότητα προσαύξησης έως
και εκατόν πενήντα τοις εκατό (150%). Δεκαδικός αριθµός
στρογγυλοποιείται στην επόµενη ακέραιη µονάδα, εφόσον το
κλάσµα είναι ίσο µε το µισό της µονάδας και άνω.

γ) Από κάθε φύλο, ποσοστό σαράντα τοις εκατό (40%) τουλά-
χιστον του συνολικού αριθµού των υποψηφίων του οικείου συν-
δυασµού, συµπεριλαµβανοµένου του υποψηφίου δηµάρχου και
εξαιρουµένων των υποψηφίων προέδρων δηµοτικών κοινοτήτων
έως και διακοσίων (200) κατοίκων. Δεκαδικός αριθµός στρογγυ-
λοποιείται στην επόµενη ακέραιη µονάδα, εφόσον το κλάσµα
είναι ίσο µε το µισό της µονάδας και άνω.

3. Κανείς δεν επιτρέπεται να συµµετέχει σε περισσότερους
συνδυασµούς ή να είναι υποψήφιος για περισσότερα του ενός
(1) αξιώµατα των δήµων ή των περιφερειών.

4. Η δήλωση των συνδυασµών υποβάλλεται στην ηλεκτρονική
πύλη δήλωσης υποψηφιοτήτων του άρθρου 33 του π.δ. 26/2012
(Α’ 57), περί εκλογής βουλευτών, µε αναλογική εφαρµογή των
άρθρων 32 έως 34 αυτού, η οποία είναι προσβάσιµη µέσω της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr ΕΨΠ),
από τους επικεφαλής των συνδυασµών υποψήφιους δηµάρχους
το αργότερο έως τις 23:59 την 31η Αυγούστου του έτους των
εκλογών. Μέχρι τη λήξη της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου,
επιτρέπεται µόνο να συµπληρωθεί ο συνδυασµός έως τον επι-
τρεπόµενο αριθµό των υποψήφιων δηµοτικών συµβούλων, συµ-
βούλων δηµοτικών κοινοτήτων και προέδρων δηµοτικών
κοινοτήτων µε υποβολή συµπληρωµατικής δήλωσης του υποψή-
φιου δηµάρχου. Μετά από τη λήξη της προθεσµίας του πρώτου
εδαφίου καµιά µεταβολή της δήλωσης δεν επιτρέπεται, εκτός
από την αντικατάσταση προσώπων που παραιτήθηκαν ή απεβίω-
σαν, σύµφωνα µε το άρθρο 16.

5. Στη δήλωση καταχωρίζονται, για κάθε συνδυασµό, το όνοµα
και το έµβληµά του, εφόσον αυτό υπάρχει.

6. Στη δήλωση, για κάθε υποψήφιο: α) Καταχωρίζονται: 
αα) Το όνοµα, το επώνυµο, το πατρώνυµο ή το µητρώνυµο, η

ηµεροµηνία γέννησης, η ιδιότητα και η πλήρης διεύθυνση του
προτεινόµενου ως υποψηφίου δηµάρχου, δηµοτικού συµβούλου,
συµβούλου ή προέδρου δηµοτικής κοινότητας, καθώς και ο Αριθ-
µός Φορολογικού Μητρώου (Α.Φ.Μ.).

αβ) Η εκλογική περιφέρεια ή η δηµοτική κοινότητα στην οποία
είναι υποψήφιος.

β) Επισυνάπτεται ηλεκτρονικό παράβολο, από το οποίο προ-
κύπτει ότι ο υποψήφιος δήµαρχος, κάθε υποψήφιος δηµοτικός
σύµβουλος, σύµβουλος δηµοτικής κοινότητας και πρόεδρος δη-
µοτικής κοινότητας έχει καταθέσει υπέρ του Δηµοσίου ποσό δια-
κοσίων (200), πενήντα (50), δέκα (10) ή δέκα (10) ευρώ,

αντίστοιχα. Το ηλεκτρονικό παράβολο εκδίδεται είτε ατοµικά ανά
υποψήφιο είτε για το σύνολο ή µέρος του συνδυασµού.

7. Κάθε υποψήφιος δηµοτικός σύµβουλος, σύµβουλος ή πρό-
εδρος δηµοτικής κοινότητας επικυρώνει την υποψηφιότητά του
µε τη διαδικασία της παρ. 5 του άρθρου 34 του π.δ. 26/2012 (Α’
57), περί εκλογής βουλευτών, η οποία επέχει θέση υπεύθυνης
δήλωσης για κάθε έννοµη συνέπεια, µε την οποία δηλώνει ότι:

α) αποδέχεται την υποψηφιότητα για το συγκεκριµένο αξίωµα
και στη συγκεκριµένη εκλογική περιφέρεια ή δηµοτική κοινότητα,

β) δεν στερείται του δικαιώµατος του εκλέγειν και
γ) δεν συντρέχουν τα κωλύµατα εκλογιµότητας του άρθρου

10.
Σε περίπτωση µη επικύρωσης της υποψηφιότητας, ο υποψή-

φιος δεν ανακηρύσσεται. Όσον αφορά στους πολίτες των λοιπών
κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάθε υποψήφιος δηµο-
τικός σύµβουλος, σύµβουλος ή πρόεδρος δηµοτικής κοινότητας
επικυρώνει την υποψηφιότητά του µε τη διαδικασία της παρ. 5
του άρθρου 34 του π.δ. 26/2012 περί εκλογής βουλευτών, η
οποία επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης και για όσα προβλέπον-
ται στην παρ. 12 του άρθρου 3 του π.δ. 133/1997 (Α’ 121). Η υπο-
βολή της δήλωσης του συνδυασµού στην ηλεκτρονική πύλη
δήλωσης υποψηφιοτήτων από τον επικεφαλής του συνδυασµού
υποψήφιο δήµαρχο επέχει, αναλογικά, για τον ίδιο θέση υπεύ-
θυνης δήλωσης για όλα τα παραπάνω για κάθε έννοµη συνέπεια.
Κατ’ εξαίρεση, αντί για την επικύρωση από τους υποψηφίους της
υποψηφιότητάς τους, ο επικεφαλής του συνδυασµού µπορεί να
επισυνάψει, στην ηλεκτρονική πύλη δήλωσης υποψηφιοτήτων,
υπεύθυνη δήλωση του υποψηφίου, µε θεωρηµένο το γνήσιο της
υπογραφής από δηµόσια υπηρεσία ή µέσω της Ενιαίας Ψηφια-
κής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr ΕΨΠ), σχετικά µε την
αποδοχή της υποψηφιότητας και τη συνδροµή των προϋποθέ-
σεων της παρούσας.

8. Στη δήλωση των συνδυασµών: 
α) Απαγορεύεται να ορίζεται ή να χρησιµοποιείται ως όνοµα ή

ως έµβληµα του συνδυασµού σύµβολο θρησκευτικής λατρείας,
ή σηµαία, ή άλλο παρόµοιο σύµβολο κράτους, ή σηµείο ιδιαίτε-
ρης ευλάβειας, στέµµα, όνοµα ή έµβληµα πολιτικής οργάνωσης,
φωτογραφία οποιουδήποτε προσώπου, έµβληµα κράτους, που
ίσχυε παλαιότερα ή ισχύει ακόµη, καθώς και σύµβολα ή εµβλή-
µατα του δικτατορικού καθεστώτος της 21ης Απριλίου 1967 ή
σύµβολα ή εµβλήµατα µε ρατσιστικό ή ξενοφοβικό περιεχόµενο,
σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν. 927/1979 (Α’ 139).

β) Eπιτρέπεται να χρησιµοποιηθεί πέραν του ονόµατος ή του
επωνύµου του υποψηφίου και υποκοριστικό ή ψευδώνυµο, καλ-
λιτεχνικό ή άλλο, αυτού, εφόσον µε αυτό είναι ευρύτερα γνω-
στός. Στην περίπτωση αυτή, το υποκοριστικό ακολουθεί το
όνοµα ή το επώνυµο και τίθεται σε παρένθεση. Δεν επιτρέπεται
να τίθεται άλλο στοιχείο πέραν του υποκοριστικού ή ψευδωνύ-
µου, όπως κάθε είδους επαγγελµατική, πολιτική ή άλλη ιδιότητα.
Στην περίπτωση αυτή, η αναγραφή θεωρείται µη γενόµενη και ο
υποψήφιος ανακηρύσσεται από το δικαστήριο µόνο µε τα ονο-
µατεπωνυµικά του στοιχεία. Κάθε υποψήφιος, εφόσον είναι έγ-
γαµος ή έγγαµη ή έχει συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, µπορεί να
προσθέσει, ανεξαρτήτως σειράς, και το επώνυµο του ή της συ-
ζύγου, του συµβιούντος ή της συµβιούσης. Γυναίκες που είναι
εγγεγραµµένες στην οικογενειακή τους µερίδα µε το επώνυµο
του συζύγου τους, µπορούν να χρησιµοποιήσουν ως πρώτο επώ-
νυµο είτε το πατρικό, είτε του συζύγου, είτε µόνο ένα από αυτά.
Αν γίνει χρήση µόνο του συζυγικού επωνύµου, αντί του πατρω-
νύµου τίθεται το όνοµα του συζύγου, µε την ένδειξη «σύζυγος»
ή, συντετµηµένα, «συζ.».

9. Αν υποβληθούν περισσότερες δηλώσεις συνδυασµών µε το
ίδιο όνοµα ή έµβληµα από υποψήφιους συνδυασµούς για την
ανάδειξη δηµοτικών αρχών του ίδιου δήµου, δικαίωµα χρήσης
έχει ο συνδυασµός που το έχει δηλώσει πρώτος.

10. Αν κατά την υποβολή της δήλωσης δεν καταχωριστούν για
κάποιον υποψήφιο τα στοιχεία των υποπερ. αα) και αβ) της περ.
α) της παρ. 6, ή το προβλεπόµενο στην περ. β) της παρ. 6 ηλε-
κτρονικό παράβολο, όταν αυτό εκδίδεται ατοµικά από τον υπο-
ψήφιο, ή αν από τη διασταύρωση των στοιχείων µε το
Πληροφοριακό Σύστηµα «Μητρώο Πολιτών» του άρθρου 115 του
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ν. 4483/2017 (Α’ 107) δεν βεβαιώνεται η συνδροµή των προϋπο-
θέσεων του άρθρου 9, ο υποψήφιος δεν ανακηρύσσεται. Απλά
σφάλµατα στην αναγραφή των ονοµατεπωνυµικών στοιχείων
υποψηφίου διορθώνονται αυτεπαγγέλτως από το δικαστήριο,
εφόσον τα ορθά στοιχεία του προκύπτουν χωρίς αµφιβολία από
το «Μητρώο Πολιτών».

11. Η δήλωση του συνδυασµού είναι απαράδεκτη, αν βεβαι-
ωθεί από το αρµόδιο δικαστήριο ότι αυτή:

α) δεν περιλαµβάνει τα στοιχεία των παρ. 1 και 4 έως 7 ή
β) δεν περιλαµβάνει έγκυρο όνοµα συνδυασµού, σύµφωνα µε

τις παρ. 8 και 9 ή
γ) υποβάλλεται εκπρόθεσµα ή
δ) περιλαµβάνει, εξαρχής ή κατόπιν εφαρµογής του δευτέρου

εδαφίου της παρ. 4, λιγότερους υποψηφίους από τα ελάχιστα
όρια της παρ. 2 ή

ε) δεν περιλαµβάνει υποψηφίους δηµοτικούς συµβούλους για
το σύνολο των εκλογικών περιφερειών ή

στ) δεν περιλαµβάνει συµβούλους δηµοτικών κοινοτήτων ή
υποψήφιους προέδρους των δηµοτικών κοινοτήτων για ποσοστό
εξήντα τοις εκατό (60%) των δηµοτικών κοινοτήτων ή

ζ) δεν πληροί την ποσόστωση φύλου της περ. γ) της παρ. 2 ή
η) δεν έχει καταβληθεί το παράβολο που προβλέπεται στην

περ. β) της παρ. 6. 
Αν βεβαιωθεί από το αρµόδιο δικαστήριο παράβαση του πρώ-

του εδαφίου της περ. α) της παρ. 8 αναφορικά µε το έµβληµα
του συνδυασµού, ο συνδυασµός ανακηρύσσεται µόνο µε το
όνοµά του και χωρίς έµβληµα. Η µη επικύρωση της υποψηφιό-
τητας από τον υποψήφιο και η µη καταβολή παραβόλου ατοµικά
από τον υποψήφιο δεν θίγουν τη νοµιµότητα του συνδυασµού,
όταν συντρέχουν οι ελάχιστες προϋποθέσεις της παρ. 2.»

Άρθρο 10
Προθεσµία παράδοσης ψηφοδελτίων -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 21 ν. 4804/2021

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 21 του        ν.
4804/2021 (Α’ 90) µετά τη φράση «είκοσι τοις εκατό (20%),» ο
αριθµός «είκοσι (20)» αντικαθίσταται από τον αριθµό «δέκα (10)»
και το άρθρο 21 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 21
Εκτύπωση και διανοµή των ψηφοδελτίων

1. Τα ψηφοδέλτια των συνδυασµών εκτυπώνονται µε µέριµνα
του οικείου συνδυασµού. Οι συνδυασµοί οφείλουν να τυπώσουν
τα ψηφοδέλτια και να παραδώσουν στον δήµαρχο του οικείου
δήµου, µε απόδειξη, ψηφοδέλτια σε αριθµό επαρκή για τις ανάγ-
κες των εκλογικών τµηµάτων του οικείου δήµου, ο οποίος δεν
µπορεί να είναι µικρότερος από τον αριθµό των αντίστοιχων
εκλογέων, µε δυνατότητα προσαύξησης έως και είκοσι τοις
εκατό (20%), δέκα (10) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την ψηφο-
φορία. Σε περίπτωση επανάληψης της ψηφοφορίας, σύµφωνα
µε το άρθρο 25, τα ψηφοδέλτια παραδίδονται τέσσερις (4) ηµέ-
ρες πριν από την ηµέρα της ψηφοφορίας.

2. Ο δήµαρχος του οικείου δήµου οφείλει να εφοδιάσει τις
εφορευτικές επιτροπές των εκλογικών τµηµάτων της περιφέ-
ρειάς του µε επαρκή αριθµό ψηφοδελτίων.»

Άρθρο 11
Αποσαφήνιση τρόπου κατανοµής των εδρών 

του δηµοτικού συµβουλίου - Αντικατάσταση παρ. 3 
και τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 26 ν. 4804/2021

1. Η παρ. 3 του άρθρου 26 του ν. 4804/2021 (Α’90) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Για τον επιτυχόντα συνδυασµό της παρ. 5 του άρθρου 25
εφαρµόζονται αναλογικά οι παρ. 1 και 2 του παρόντος.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 26 του
ν. 4804/2021 προστίθενται οι λέξεις «κατά φθίνουσα σειρά» και
η περ. γ) διαµορφώνεται ως εξής:

«γ) Αν οι έδρες που καταλαµβάνουν οι συνδυασµοί που συµ-
µετέχουν στην κατανοµή µε την προηγούµενη διαδικασία είναι
λιγότερες από τις προς διάθεση, όσες αποµένουν, κατανέµονται
ανά µία (1) µεταξύ όλων των συνδυασµών που δικαιούνται έδρα,
είτε έλαβαν έδρα κατά το προηγούµενο εδάφιο είτε όχι, τηρου-
µένης της προϋπόθεσης της περ. α), κατά φθίνουσα σειρά ανά-
λογα µε τα αχρησιµοποίητα υπόλοιπά τους. Αν οι συνδυασµοί
αυτοί ή µερικοί από αυτούς έχουν ίσο αριθµό αχρησιµοποίητων
υπολοίπων, διεξάγεται κλήρωση από το αρµόδιο δικαστήριο.»

Άρθρο 12
Αποσαφήνιση απονοµής έδρας σε περίπτωση ίσου
αδιάθετου υπολοίπου συνδυασµού σε δύο εκλογικές 

περιφέρειες - Τροποποίηση περ. γ) άρθρου 27 
ν. 4804/2021

Στην περ. γ) του άρθρου 27 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) προστί-
θεται τέταρτο εδάφιο και η περ. γ) διαµορφώνεται ως εξής:

«γ. Αν σε κάθε εκλογική περιφέρεια υπάρχουν τόσες διαθέσι-
µες έδρες όσες δικαιούται ο συνδυασµός, τις καταλαµβάνει όλες
και ο αριθµός τους αφαιρείται από τις διαθέσιµες έδρες της
εκλογικής περιφέρειας. Αν δεν υπάρχει επαρκής αριθµός εδρών
της εκλογικής περιφέρειας, στον συνδυασµό κατακυρώνονται
µόνον οι διαθέσιµες έδρες. Αν µετά από την ολοκλήρωση της
διαδικασίας αυτής παραµένουν αδιάθετες για τον συνδυασµό
έδρες, κατανέµονται ανά µία (1) κατά σειρά στις εκλογικές περι-
φέρειες, στις οποίες ο συνδυασµός διατηρεί το µεγαλύτερο,
κατά φθίνουσα σειρά, αδιάθετο υπόλοιπο ψηφοδελτίων. Σε πε-
ρίπτωση ίσου αριθµού αδιάθετου υπολοίπου ψηφοδελτίων σε
δύο (2) εκλογικές περιφέρειες, η έδρα απονέµεται σε αυτή µε
τον µεγαλύτερο αριθµό µόνιµων κατοίκων.»

Άρθρο 13
Αποσαφήνιση κατανοµής εδρών σε περίπτωση 

ανακήρυξης ενός µόνο συνδυασµού σε δηµοτικές 
κοινότητες έως δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους - 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 30 ν. 4804/2021

Στην παρ. 3 του άρθρου 30 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) επέρχον-
ται οι εξής αλλαγές: α) αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο, β) τρο-
ποποιείται το δεύτερο εδάφιο ως προς τον ελάχιστο αριθµό
κατοίκων και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Αν έχει ανακηρυχθεί ένας µόνο συνδυασµός για τον πρό-
εδρο δηµοτικής κοινότητας έως διακόσιους (200) κατοίκους ή
για το συµβούλιο της δηµοτικής κοινότητας από διακόσιους έναν
(201) έως δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους, ο πρόεδρος της δη-
µοτικής κοινότητας έως διακόσιους (200) κατοίκους και οι σύµ-
βουλοι της δηµοτικής κοινότητας από διακόσιους έναν (201) έως
δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους εκλέγονται από τον µοναδικό
αυτόν συνδυασµό. Οι πρώτοι κατά σειρά σε σταυρούς προτίµη-
σης, µέχρι να συµπληρωθεί ο αριθµός των εδρών του συµβου-
λίου της δηµοτικής κοινότητας από διακόσιους έναν (201) έως
δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους εκλέγονται τακτικοί σύµβουλοι
και οι υπόλοιποι αναπληρωµατικοί.»

Άρθρο 14
Αποστολή αποφάσεων επικύρωσης από τον Γραµµατέα 

Αποκεντρωµένων Διοικήσεων - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 36 ν. 4804/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 36 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) επέρχον-
ται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «συντονιστή
της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης» αντικαθίστανται µε τις
λέξεις «Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης», β)
προστίθεται τρίτο εδάφιο περί της αρµοδιότητας του Γραµµατέα
για αποστολή αντιγράφου αποφάσεων επικύρωσης της εκλογής
σε κάθε δήµο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Ο πρόεδρος πρωτοδικών εκθέτει τις αποφάσεις στο κατά-
στηµα του δικαστηρίου επί τρεις (3) ηµέρες και αποστέλλει αντί-
γραφό τους στον περιφερειάρχη και στον Γραµµατέα της οικείας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Οι αποφάσεις επικύρωσης της
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εκλογής αναρτώνται αµελλητί στην ιστοσελίδα του αρµοδίου δι-
καστηρίου, στην ιστοσελίδα της περιφέρειας και στην ιστοσελίδα
του οικείου δήµου. Αντίγραφο των αποφάσεων αποστέλλει ο αρ-
µόδιος Γραµµατέας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης σε κάθε
δήµο που ανήκει στη χωρική αρµοδιότητα της οικείας Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης.»

Άρθρο 15
Δήλωση περί µη στέρησης δικαιώµατος του εκλέγειν - 
Υποψήφιοι πολίτες των λοιπών κρατών µελών της Ε.Ε. -

Δήλωση του επικεφαλής του συνδυασµού - 
Συνέπειες της µη επικύρωσης της υποψηφιότητας 

και µη καταβολής του παραβόλου ατοµικά από τον υποψήφιο -
Τροποποίηση παρ. 7 και 9 άρθρου 52 ν. 4804/2021

1. Στην παρ. 7 του άρθρου 52 του ν. 4804/2021 (Α’90) επέρ-
χονται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «έχει χα-
ρακτήρα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «επέχει θέση», β) στην
περ. β) οι λέξεις «των πολιτικών δικαιωµάτων του» αντικαθίσταν-
ται από τις λέξεις «του δικαιώµατος του εκλέγειν», γ) στην περ.
γ) διαγράφονται οι λέξεις «και τα ασυµβίβαστα», δ) στο τέλος
της παρ. 7 προστίθενται εδάφια τρίτο, τέταρτο, πέµπτο, έκτο και
έβδοµο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

«7. Κάθε υποψήφιος περιφερειακός σύµβουλος επικυρώνει
την υποψηφιότητά του µε τη διαδικασία της παρ. 5 του άρθρου
34 του π.δ. 26/2012 (Α’ 57), περί εκλογής βουλευτών, η οποία
επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης. Κατά την επικύρωση ο υποψή-
φιος επιβεβαιώνει ότι:

α) αποδέχεται την υποψηφιότητα για το συγκεκριµένο αξίωµα
και στη συγκεκριµένη εκλογική περιφέρεια,

β) δεν στερείται του δικαιώµατος του εκλέγειν και
γ) δεν συντρέχουν τα κωλύµατα εκλογιµότητας του άρθρου

48.
Σε περίπτωση µη επικύρωσης της υποψηφιότητας, ο υποψή-

φιος δεν ανακηρύσσεται.
Όσον αφορά στους πολίτες των λοιπών κρατών µελών της Ευ-

ρωπαϊκής Ένωσης κάθε υποψήφιος περιφερειακός σύµβουλος
επικυρώνει την υποψηφιότητά του µε τη διαδικασία της παρ. 5
του άρθρου 34 του π.δ. 26/2012, περί εκλογής βουλευτών, η
οποία επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης και για όσα προβλέπον-
ται στην παρ. 12 του άρθρου 3 του π.δ. 133/1997 (Α’ 121). Η υπο-
βολή της δήλωσης του συνδυασµού στην ηλεκτρονική πύλη
δήλωσης υποψηφιοτήτων από τον επικεφαλής του συνδυασµού
υποψήφιο περιφερειάρχη επέχει, αναλογικά, για τον ίδιο θέση
υπεύθυνης δήλωσης για όλα τα παραπάνω για κάθε έννοµη συ-
νέπεια. Κατ’ εξαίρεση, αντί για την επικύρωση από τους υποψη-
φίους της υποψηφιότητάς τους, ο επικεφαλής του συνδυασµού
µπορεί να επισυνάψει, στην ηλεκτρονική πύλη δήλωσης υποψη-
φιοτήτων, υπεύθυνη δήλωση του υποψηφίου, µε θεωρηµένο το
γνήσιο της υπογραφής από δηµόσια υπηρεσία ή µέσω της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr ΕΨΠ),
σχετικά µε την αποδοχή της υποψηφιότητας και τη συνδροµή
των προϋποθέσεων της παρούσας. Η µη επικύρωση της υποψη-
φιότητας από τον υποψήφιο και η µη καταβολή παραβόλου ατο-
µικά από τον υποψήφιο δεν θίγουν τη νοµιµότητα του
συνδυασµού, όταν συντρέχουν οι ελάχιστες προϋποθέσεις της
παρ. 2.»

2. Στην παρ. 9 του άρθρου 52 του ν. 4804/2021 οι λέξεις «το
δικαστήριο του άρθρου 14» αντικαθίστανται από τις λέξεις «το
Πολυµελές Πρωτοδικείο της έδρας της περιφέρειας και το Πο-
λυµελές Πρωτοδικείο Αθηνών της Περιφέρειας Αττικής» και η
παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Αρµόδιο δικαστήριο για τις ενέργειες που ορίζονται στα
άρθρα 53 και επόµενα είναι το Πολυµελές Πρωτοδικείο της
έδρας της περιφέρειας και το Πολυµελές Πρωτοδικείο Αθηνών
για την Περιφέρεια Αττικής.»

Άρθρο 16

Αύξηση των σταυρών προτίµησης σε εκλογικές 
περιφέρειες που εκλέγουν δύο (2) περιφερειακούς συµβού-

λους - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 55 
ν. 4804/2021

Στην παρ. 3 του άρθρου 55 του ν. 4804/2021 (Α’90) επέρχονται
οι εξής αλλαγές: α) στην περ. α) οι λέξεις «έως τρεις (3) περιφε-
ρειακούς συµβούλους» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έναν (1)
περιφερειακό σύµβουλο», β) στην περ. β) η λέξη «τέσσερις (4)»
αντικαθίσταται από τη λέξη «δύο (2)» και η παρ. 3 διαµορφώνεται
ως εξής:

«3. Ο εκλογέας µπορεί να εκφράσει την προτίµησή του υπέρ:
α) ενός (1) υποψηφίου, σε εκλογικές περιφέρειες που εκλέ-

γουν έναν (1) περιφερειακό σύµβουλο,
β) ενός (1) ή δύο (2) υποψηφίων, σε εκλογικές περιφέρειες

που εκλέγουν από δύο (2) έως επτά (7) περιφερειακούς συµβού-
λους,

γ) ενός (1), δύο (2) ή τριών (3) υποψηφίων, σε εκλογικές περι-
φέρειες που εκλέγουν από οκτώ (8) έως δώδεκα (12) περιφερει-
ακούς συµβούλους και

δ) ενός (1), δύο (2), τριών (3) ή τεσσάρων (4) υποψηφίων, σε
εκλογικές περιφέρειες που εκλέγουν περισσότερους από δώ-
δεκα (12) περιφερειακούς συµβούλους.»

Άρθρο 17
Αποσαφήνιση τρόπου κατανοµής των εδρών 

του περιφερειακού συµβουλίου - Αντικατάσταση παρ. 3 
και τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 59 ν. 4804/2021

1. Η παρ. 3 του άρθρου 59 του ν. 4804/2021 (Α’ 90)     αντικα-
θίσταται ως εξής:

«3. Για τον επιτυχόντα συνδυασµό της παρ. 5 του άρθρου 58
εφαρµόζονται αναλογικά οι παρ. 1 και 2 του παρόντος.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 59 του
ν. 4804/2021 πριν από τις λέξεις «ανάλογα µε τα αχρησιµοποίητα
υπόλοιπά τους» προστίθενται οι λέξεις «κατά φθίνουσα σειρά»
και η περ. γ) διαµορφώνεται ως εξής:

«γ) Αν οι έδρες που καταλαµβάνουν οι συνδυασµοί που συµ-
µετέχουν στην κατανοµή µε τη διαδικασία των περ. α) και β) είναι
λιγότερες από τις προς διάθεση, όσες αποµένουν κατανέµονται
ανά µία (1) µεταξύ όλων των συνδυασµών που δικαιούνται έδρα,
είτε έλαβαν έδρα κατά την περ. β) είτε όχι, τηρουµένης της προ-
ϋπόθεσης της περ. α) κατά φθίνουσα σειρά ανάλογα µε τα αχρη-
σιµοποίητα υπόλοιπά τους. Αν οι συνδυασµοί αυτοί, ή µερικοί
από αυτούς έχουν ίσο αριθµό αχρησιµοποίητων υπολοίπων, διε-
ξάγεται κλήρωση από το αρµόδιο δικαστήριο.»

Άρθρο 18
Αποσαφήνιση για την κατανοµή έδρας σε περίπτωση 

ίσου αριθµού αδιάθετου υπολοίπου συνδυασµού σε δύο
εκλογικές περιφέρειες - Τροποποίηση περ. γ’ 

άρθρου 60 ν. 4804/2021

Στην περ. γ’ του άρθρου 60 του ν. 4804/2021 (Α’90) προστίθε-
ται τέταρτο εδάφιο και η περ. γ’ διαµορφώνεται ως εξής:

«γ. Αν σε κάθε εκλογική περιφέρεια υπάρχουν τόσες διαθέσι-
µες έδρες όσες δικαιούται ο συνδυασµός, τις καταλαµβάνει όλες
και ο αριθµός τους αφαιρείται από τις διαθέσιµες έδρες της
εκλογικής περιφέρειας. Αν δεν υπάρχει επαρκής αριθµός εδρών
της εκλογικής περιφέρειας, στον συνδυασµό κατακυρώνονται
µόνον οι διαθέσιµες έδρες. Αν µετά από την ολοκλήρωση της
διαδικασίας αυτής παραµένουν αδιάθετες για τον συνδυασµό
έδρες, κατανέµονται ανά µία (1) κατά σειρά στις εκλογικές περι-
φέρειες, στις οποίες ο συνδυασµός διατηρεί το µεγαλύτερο,
κατά φθίνουσα σειρά, αδιάθετο υπόλοιπο ψηφοδελτίων. Σε πε-
ρίπτωση ίσου αριθµού αδιάθετου υπολοίπου ψηφοδελτίων σε
δύο (2) εκλογικές περιφέρειες, η έδρα απονέµεται σε αυτή µε
τον µεγαλύτερο αριθµό µόνιµων κατοίκων.»



Άρθρο 19
Αντικατάσταση υποψήφιου περιφερειάρχη σε 

περίπτωση παραίτησης ή θανάτου κατά 
την επαναληπτική ψηφοφορία - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου

58 ν. 4804/2021

Στην παρ. 8 του άρθρου 58 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) προστίθε-
ται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Στην περίπτωση παραίτησης ή θανάτου του υποψήφιου πε-
ριφερειάρχη κατά την επαναληπτική ψηφοφορία εφαρµόζεται
αναλόγως το άρθρο 28. Αν δεν υποβληθεί η δήλωση του δεύτε-
ρου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 28, δεν ανακηρύσσεται κα-
νένας υποψήφιος περιφερειάρχης και περιφερειάρχης εκλέγεται
ο πλειοψηφήσας σύµβουλος του συνδυασµού στη µεγαλύτερη
σε πληθυσµό εκλογική περιφέρεια, εφόσον ο συνδυασµός του
αναδειχθεί επιτυχών.»

Άρθρο 20
Ορισµός τρόπου εκλογής προέδρου συµβουλίου 

δηµοτικής κοινότητας άνω των δύο χιλιάδων (2.000) 
κατοίκων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 79 ν. 3852/2010

Στην παρ. 1 του άρθρου 79 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) επέρχον-
ται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «από τριακό-
σιους έναν (301)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «από
διακόσιους έναν (201)», β) προστίθενται νέα εδάφια δεύτερο και
τρίτο, γ) στο τελευταίο εδάφιο πριν από τη λέξη «κοινότητας»
προστίθεται η λέξη «δηµοτικής» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Πρόεδρος του συµβουλίου της δηµοτικής κοινότητας από
διακόσιους έναν (201) έως δύο χιλιάδες (2.000) κατοίκους ορί-
ζεται ο σύµβουλος του πρώτου κατά σειρά συνδυασµού στη δη-
µοτική κοινότητα που έλαβε τους περισσότερους σταυρούς
προτίµησης µεταξύ των υποψηφίων του συνδυασµού του και σε
περίπτωση ισοψηφίας, αυτός που είναι γραµµένος πρώτος στην
απόφαση επικύρωσης της εκλογής από το αρµόδιο Πρωτοδικείο.
Πρόεδρος του συµβουλίου της κοινότητας άνω των δύο χιλιάδων
(2.000) κατοίκων ορίζεται ο σύµβουλος του επιτυχόντος συνδυα-
σµού του δηµάρχου που έλαβε στη δηµοτική κοινότητα τους πε-
ρισσότερους σταυρούς προτίµησης µεταξύ των υποψηφίων του
συνδυασµού του και σε περίπτωση ισοψηφίας, αυτός που είναι
γραµµένος πρώτος στην απόφαση επικύρωσης της εκλογής από
το αρµόδιο Πρωτοδικείο. Αν σε δηµοτική κοινότητα άνω των δύο
χιλιάδων (2.000) κατοίκων δεν έχουν ανακηρυχθεί υποψήφιοι του
συνδυασµού του επιτυχόντος δηµάρχου, πρόεδρος του συµβου-
λίου ορίζεται ο σύµβουλος του πρώτου κατά σειρά συνδυασµού
στη δηµοτική κοινότητα που έλαβε τους περισσότερους σταυ-
ρούς προτίµησης µεταξύ των υποψηφίων του συνδυασµού του
και σε περίπτωση ισοψηφίας, αυτός που είναι γραµµένος πρώτος
στην απόφαση επικύρωσης της εκλογής από το αρµόδιο Πρω-
τοδικείο. Σε περίπτωση ισοψηφίας µεταξύ των δύο πρώτων συν-
δυασµών, Πρόεδρος ορίζεται ο υποψήφιος που έλαβε τις
περισσότερες ψήφους. Η µη αποδοχή του αξιώµατος του Προ-
έδρου δεν οδηγεί σε απώλεια της ιδιότητας µέλους του συµβου-
λίου της δηµοτικής κοινότητας.»

Άρθρο 21
Αναγνωρισµένες δηµοτικές κοινότητες µετά την ηµέρα 

αναφοράς της απογραφής µόνιµου πληθυσµού έτους 2021 

Για τους οικισµούς για τους οποίους εκδόθηκε προεδρικό διά-
ταγµα αναγνώρισής τους σε δηµοτική κοινότητα σύµφωνα µε την
παρ. 6 του άρθρου 283 του                  ν. 3852/2010 (Α’ 87) µετά
από την 22α Οκτωβρίου 2021, ηµέρα αναφοράς της απογραφής
µόνιµου πληθυσµού έτους 2021, ως µόνιµος πληθυσµός για τις
δηµοτικές εκλογές της 8ης Οκτωβρίου 2023 λαµβάνεται υπόψη
αυτός της ηµέρας αναφοράς της απογραφής µόνιµου πληθυ-
σµού του έτους 2011. 

Άρθρο 22
Γραµµατέας της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης 

Όπου στα άρθρα 36, 37, 38, 39, 41, 62, 64, 65, 66, 67, 68 και
69 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) αναφέρεται «ο Συντονιστής της οι-
κείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης» νοείται «ο Γραµµατέας της οι-
κείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης». 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

Άρθρο 23
Ρυθµίσεις για την έγκαιρη έναρξη της µεταφοράς 

των µαθητών και τις διαδικασίες σύναψης δηµοσίων 
συµβάσεων µεταφοράς µαθητών - 

Τροποποίηση άρθρου 391 ν. 4957/2022

Στο άρθρο 391 του ν. 4957/2022 (Α’ 141) επέρχονται οι εξής
αλλαγές: α) στην παρ. 1 αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο και
προστίθενται εδάφια τρίτο και τέταρτο, β) οι παρ. 2 και 3 καταρ-
γούνται, γ) στην παρ. 4 γα) τροποποιείται το σχολικό έτος κατά
το οποίο εκκρεµούν διαγωνιστικές διαδικασίες, γβ) τροποποιείται
το απώτατο χρονικό όριο εκτέλεσης των δροµολογίων, γγ) οι λέ-
ξεις «προσωρινούς µειοδότες ή προσωρινούς αναδόχους» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «προσωρινούς αναδόχους», γδ) στο
πρώτο εδάφιο διαγράφονται οι λέξεις «περιλαµβανοµένων και
των περιπτώσεων των παρ. 1 και 3, γε) αντικαθίσταται το δεύτερο
εδάφιο, δα) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 5 οι λέξεις «της παρ.»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «των παρ. 1 και», δβ) το δεύτερο
εδάφιο της παρ. 5 τροποποιείται ως προς τις προϋποθέσεις εκ-
καθάρισης και πληρωµής των δαπανών και µετά από τη λέξη
«αναδόχου» και «ανάδοχος» διαγράφονται οι λέξεις «ή µειοδότη»
και «ή µειοδότης» αντιστοίχως, ε) η παρ. 6 τροποποιείται ως
προς το σχολικό έτος στο οποίο αφορούν οι δαπάνες µεταφοράς
µαθητών και τις προϋποθέσεις της νόµιµης καταβολής τους και
το άρθρο 391 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 391
Ρυθµίσεις για την έγκαιρη έναρξη της µεταφοράς 

των µαθητών και τις διαδικασίες σύναψης δηµοσίων 
συµβάσεων µεταφοράς µαθητών

1. Για το σχολικό έτος 2023 - 2024, οι αναθέτουσες αρχές που
διενεργούν διαδικασίες ανάθεσης υπηρεσιών µεταφοράς µαθη-
τών, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις της περ. α’ της παρ. 2
του άρθρου 32 του                        ν. 4412/2016 (Α’ 147), δύνανται
να εφαρµόζουν τη διαδικασία της διαπραγµάτευσης χωρίς προ-
ηγούµενη δηµοσίευση χωρίς να απαιτείται η σύµφωνη γνώµη της
Ενιαίας Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων (Ε.Α.ΔΗ.ΣΥ.). Αν οι διαγω-
νισµοί προβλέπουν ως µέσο µετακίνησης των µαθητών τα Ε.Δ.Χ.
οχήµατα, εξετάζεται από το αρµόδιο όργανο της οικείας περιφε-
ρειακής ενότητας, η δυνατότητα συνένωσης υφιστάµενων όµο-
ρων εδρών εντός της ίδιας περιφερειακής ενότητας, σύµφωνα
µε την παρ. 3 του άρθρου 83 του ν. 4070/2012 (Α’ 82). Στις περι-
πτώσεις αυτές, η οικονοµική επιτροπή µπορεί, κατ’ εξαίρεση των
κείµενων διατάξεων, να αποφασίζει την ανάθεση της εκτέλεσης
των σχετικών δροµολογίων στους προσωρινούς αναδόχους,
µέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών ανάθεσης µε την υπο-
γραφή των οικείων συµβάσεων. Το τρίτο εδάφιο ισχύει και για
τις περιπτώσεις προσφυγής στην περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου
32 του ν. 4412/2016 εφόσον προκύψουν νέες ανάγκες µετά από
την προκήρυξη διαγωνισµού.

2. [Καταργείται].
3. [Καταργείται].
4. Στις περιπτώσεις των εκκρεµών κατά την έναρξη του σχολι-

κού έτους 2023 - 2024 διαγωνισµών και αφού έχει γίνει χρήση
των προβλεπόµενων δυνατοτήτων χρονικής παράτασης του αν-
τικειµένου της σύµβασης µέχρι την ολοκλήρωση του διαγωνι-
σµού µεταφοράς µαθητών µε την υποπερ. στ.2) της περ. 2 του
Κεφαλαίου Γ’ του άρθρου 2 της υπ’ αρ. 50025/2018 κοινής
υπουργικής απόφασης και τροποποίησης της σύµβασης κατά τη
διάρκειά της, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις του
άρθρου 132 του ν. 4412/2016, η οικονοµική επιτροπή µπορεί,
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κατ’ εξαίρεση των κείµενων διατάξεων να αποφασίζει την ανά-
θεση της εκτέλεσης των σχετικών δροµολογίων στους προσω-
ρινούς αναδόχους µέχρι την ολοκλήρωση των διαγωνισµών µε
την υπογραφή των οικείων συµβάσεων και πάντως το αργότερο
µέχρι την 30ή.6.2024. Σε περίπτωση που κατά την έναρξη του
σχολικού έτους δεν έχει αναδειχθεί ούτε προσωρινός ανάδοχος,
η Οικονοµική Επιτροπή, δύναται να αναθέτει το σχετικό έργο µε
αιτιολογηµένη πράξη της, ακολουθώντας τη διαδικασία της δια-
πραγµάτευσης, σύµφωνα µε την περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου
32 του ν. 4412/2016, κατ’ εξαίρεση των κειµένων διατάξεων περί
έγκρισης της διαδικασίας διαπραγµάτευσης από την Ε.Α.ΔΗ.ΣΥ,
έως την ανάδειξη οριστικού αναδόχου. 

5. Στις περιπτώσεις των παρ. 1 και 4, τα σχέδια των σχετικών
συµβάσεων ανάθεσης µεταφοράς µαθητών και οι σχετικοί φάκε-
λοι αποστέλλονται στο Ελεγκτικό Συνέδριο για προσυµβατικό
έλεγχο νοµιµότητας, εντός προθεσµίας δέκα (10) εργάσιµων
ηµερών, από την απόφαση κατακύρωσης. Αν ο έλεγχος του
Ελεγκτικού Συνεδρίου αποβεί αρνητικός ή αν ο οριστικός ανά-
δοχος διαφέρει του προσωρινού ανάδοχου, οι δαπάνες για την
εκτέλεση των µέχρι τότε παρασχεθεισών υπηρεσιών από τον τε-
λευταίο, εκκαθαρίζονται και πληρώνονται νόµιµα, εφόσον: α) βε-
βαιώνεται από την οικεία επιτροπή παραλαβής η προσήκουσα
εκτέλεση της υπηρεσίας σύµφωνα µε τα άρθρα 216 έως 220 του
ν. 4412/2016 και β) το ύψος της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο
µε τους όρους και το περιεχόµενο της οικείας διακήρυξης µετα-
φοράς µαθητών και υπό την προϋπόθεση ότι ο προσωρινός ανά-
δοχος δεν αποκλείσθηκε για τους λόγους που προβλέπονται στις
παρ. 3 και 5 του άρθρου 103 του ν. 4412/2016.

6. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµόσιων σχολείων, που
αφορούν στο σχολικό έτος 2023 - 2024 και στα προηγούµενα
έτη, καταβάλλονται νόµιµα µέχρι τη σύναψη της σχετικής σύµ-
βασης µεταφοράς, εφόσον βεβαιώνεται από την οικεία επιτροπή
παραλαβής η προσήκουσα εκτέλεση της υπηρεσίας σύµφωνα µε
τα άρθρα 216 έως 220 του ν. 4412/2016 και το ύψος της σχετικής
δαπάνης είναι σύµφωνο µε την απόφαση ανάθεσης της οικείας
οικονοµικής επιτροπής.»

Άρθρο 24
Καταργούµενες διατάξεις Μέρους Γ’

Από την έναρξη ισχύος του νόµου καταργούνται:
α) Η παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 4804/2021 (Α’ 91), και
β) η παρ. 4 του άρθρου 53 του ν. 4804/2021.

Αθήνα,.........................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 28 Ιουλίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

19. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

12. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

14. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

16. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


